
 
 
 
 
 
 
 
 
 

سوم خرداد 1400



°۳۱تهران

تغ�رقیمتعنوان

680 (%1.08)63,510درهم امارات

300 (%1.09)27,800لير ترکيه

400 (%1.11)36,500يوان چين

0 (%0)214,800ين ژاپن

2,100 (%1.09)194,950دلار کانادا

2,700 (%1.03)264,800فرانک سوئيس

100 (%3.14)3,180افغاني

100 (%2.76)3,720روبل روسيه

2,000 (%1.1)183,200دلار استراليا

1,320 (%0.59)224,830دلار

1,420 (%0.52)274,560يورو

3,720 (%1.13)333,270پوند انگليس

 
دوشنبه ۳ خرداد ۱۴۰۰

 
May 24, 2021

یازدهم شوال ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱ خرداد روز بهره وری و بهینه سازی مصرف
۱ خرداد روز بزرگداشت ملاصدرا

۳ خرداد فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس و روز مقاومت، ایثار و
پیروزی

۴ خرداد روز دزفول، روز مقاومت و پایداری
۶ خرداد خرداد روز،جشن خردادگان

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۵:۵۳ اذان صبح: ۰۴:۱۰

غروب خورشید: ۲۰:۱۰ اذان ظهر: ۱۳:۰۱

اذان مغرب: ۲۰:۲۷



تغ�رقیمتعنوان

1,280,000 (%1.27)102,070,000سکه امامي

840,000 (%0.83)101,819,000سکه بهار آزادي

500,000 (%0.85)59,000,000نيم سکه

500,000 (%1.3)39,000,000ربع سکه

50,000 (%0.22)22,600,000سکه گرمي



 

1- بهره مندي کارفرمایان از بخشودگی جرائم بیمه اي تامین اجتماعی - کارگر آنلاین

2- ترویج گفتمان مهارتی و توسعه کیفی گرایی در آموزشهاي مهارتی، ماموریت و رسالت اصلی دانشگاه جامع علمی کاربردي

است - اخبار علمی

3- مهمانپرست: هیچ ارتباطی با احمدي نژاد ندارم/برجام یک سراب بود/ قرار نیست به نفع کسی کنار برویم/ یارانه 600هزار

تومانی به هر ایرانی شدنی است - باشگاه خبرنگاران جوان

4- کمیته امداد خواف در توانمند سازي محرومان، برترین شهرستان خراسان رضوي است - ایسنا

5- سد انتقال آب و فرآورد ه هاي نفتی به فارس شکست - روزنامه خبر جنوب

6- آرزوي تمرکززدایی از پایانه هاي نفتی ایران برآورده شد - ایرنا

7- آیت االله سعادت پرور که بود؟/آشنایی او با علامه طباطبایی چگونه صورت گرفت؟/وي از چه روشی در تربیت شاگردانش

بهره گرفته بود؟ - جماران

8- ثبات اقتصادي؛ محور کار دولت آینده - روزنامه تعادل

9- کاهش نرخ ارز به 10 هزار تومان - روزنامه کائنات

10- 200 میلیارد ریال به زیان دیدگان آتش سوزي بازارچه دیلم اختصاص یافت - سوك

11- چند توقع ساده از رئیس جمهور جدید - مرصاد نیوز

12- سقط برنامه هاي فرزند آوري - روزنامه وطن امروز

13- تدبیر خاموش - روزنامه وطن امروز

14- تدبیر خاموش - روزنامه وطن امروز

15- سقط برنامه هاي فرزند آوري - روزنامه وطن امروز

16- نقش موثر تعاونی هاي آموزشی در اشتغال فارغ التحصیلان - خبر اقتصادي

17- در راستاي حق و عدالت و توسعه و آبادانی «مادوان» - کبنا نیوز

18- فرصت هاي جمعیتی باید به سود عمومی بدل شوند - روزنامه کار و کارگر

19- حاج ملاعلی کنی؛ قهرمان مبارزه با جریان نفوذ و سلطه غرب - آنا

20- حمایت از انجمن هاي علمی با حذف بوروکراسی اداري و ارتباط مستقیم با مسئولان - آنا

21- اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی - بورس نیوز

22- زهرا شجاعی: سیاستمداران بد توسط کسانی که راي نمی دهند انتخاب می شوند - دیده بان ایران

23- (بدون تیتر) - روزنامه خراسان

24- سنگ سیاه با ایجاد گذر فرهنگ و هنر روسفید می شود - سحاب پرس

25- بازگشت به زادگاه براي انتقال تجربه کارآفرینی - خبرگزاري صدا و سیما

26- حمایت از دانش بنیان ها و استارت آپ ها براي توسعه هوش مصنوعی - شعار سال

27- اینفوگرافیک/ افتتاح سه پتروشیمی در یک روز - عصر هامون

28- جزئیات صدور کارت شهروندي براي اتباع خارجی در آلبانی - بولتن نیوز



29- 57 مقررات مُخل سرمایه گذاري در استان همدان شناسایی شد - تابناك

30- اخبار فرهنگی &– اجتماعی - روزنامه آواي خراسان جنوبی

31- اخبار اقتصادي &– اجتماعی - روزنامه آواي خراسان جنوبی

32- خبرهاي کوتاه - روزنامه آواي خراسان جنوبی

33- پاداش پایان خدمت نصیب کدام بازنشستگان میشود؟ - خلیج فارس نیوز

34- تغییر سبک گردشگري بوشهر با 56 اقامتگاه بومگردي - خلیج فارس نیوز

35- احتمال موج جدید پناهجویی در ایران - برترین ها

36- پیروزي مقاومت فلسطین از جنس حماسه سوم خرداد است - 8 دي خبر

37- احیاء باغات چاي موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها می شود - 8 دي خبر

38- ششمین همایش ملی زعفران در آبان 1400 - خبرگزاري علم و فناوري

39- جزئیات و شرایط بازنشستگی زنان خانه دار در سال 1400 - خبر فوري

40- انتشار مقالات چهارمین کنگره ملی دوسالانه روان شناسی صنعتی و سازمانی - اخبار علمی

41- تصویب 2 طرح گردشگري در قم - موج

42- 100 واحد غیر فعال در آذربایجان غربی به چرخه تولید بازگشت - آخرین خبر

43- مجتمع دیجیتال مهر شاهرود افتتاح و آغاز به کار کرد - بسیج نیوز

44- رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان - رصد اقتصادي

45- احتمال موج جدید پناهجویی در ایران - صراط نیوز

46- ابطال پروانه منقضی معادن در استان تهران - شبکه خبر

47- فرماندار: جذب سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال اولویت شهرستان کنگاور است - ایرنا

48- گردشگري از محورهاي توسعه خراسان جنوبی است - ایرنا

49- ایران میانسال شد! - جوان آنلاین

50- خلأ قانونی جامع و واقع بینانه براي جوانی جمعیت - جوان آنلاین

51- آماده سازي 14 سند «ارتقاي بهره وري در بخش هاي اقتصادي» - جوان آنلاین

52- اطلاعات سامانه استعلام مدارك تحصیلی ناقص است - آي تی آنالایزر

53- 784 خانواده زندانیان کردستان در سامانه حمایتی اي.آر.پی ثبت نام شدند - خبرگزاري فارس

54- نرخ ماسک خراسان رضوي کمترین در کشور - خبرگزاري فارس

55- شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور هستند - توسعه پویا

56- محمد علی بهبهانی عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی کشوري: تلاش می کنیم تا مقدمات اتصال

فولاد اکسین خوزستان به شبکه ریلی کشور نیز انجام گیرد - خوز 24

57- شهردار فردیس برکنار شد/انتخاب هفتمین سرپرست در دستورکار شوراي شهر - خبرگزاري فارس

58- مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان: 416 ایثارگر در استان گیلان از تسهیلات مسکن بهره مند می شوند - خط قرمز

59- عباس، به محمد نگو، به خودت بگو! - شعار سال

60- حمایت از دانش بنیان و استارت آپ ها براي توسعه هوش مصنوعی - شعار سال



61- تأثیر سبک زندگی بر باروري مادران - خبرگزاري قرآن

62- توجه به نظرات متخصصان سلامت در تصمیم گیري هاي مدیریت بحران کرونا - خبرگزاري مهر

63- نقش مهم پروژه هاي آبخیزداري در کمک به کشاورزان جنوب کرمان - آرمان کرمان

64- اولین تشکل کشوري صنعت کفش کشور تشکیل شد/ ایران توان تامین نیاز کفش منطقه را دارد - فصل اقتصاد

65- دولت سیزدهم ثبات را به اقتصاد برگرداند - فصل اقتصاد

66- ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي - فصل اقتصاد

67- احیاي هنر اصیل زنان سیستانی در شهرملی خامه دوزي - شبستان

68- آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال است - شبستان

69- ازدواج، تشکیل خانواده و فرزندپروري مهمترین مسائل براي توسعه جامعه است - ایده آل خبر

70- چهار طرح سرمایه گذاري در شهرستان فردوس تایید شد - ایرنا

71- معاون استاندار: 57 مقررات مُخل سرمایه گذاري در استان همدان شناسایی شد - ایرنا

72- مصوبه امروز کمیسیون اجتماعی - فردا نیوز

73- سند ملی آمایش سرزمین مبناي سرمایه گذاري ها شد - اخبار علمی

74- اردونشینان تیم ملی والیبال زنان ایران معرفی شدند - پانا

75- احتمال موج جدید پناهجویی در ایران/ سازمان ملل همکاري نمی کند - تیک

76- ثبات اقتصادي؛ محور کار دولت آینده - اقتصادگردان

77- آقامحمدي: آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال است - پانا

78- رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان - فکر اقتصادي

79- نقش روحانی، جهانگیري و لاریجانی در بحران و وضع موجود کشور/ تکرار ناکار آمدي ها با دولت سوم روحانی! - مرصاد
نیوز

80- روحانی و ظریف زیر بار ذلت رفتند / برجام ما را به سمت جنگ برد / مذاکره کنندگان زود فریب می خورند - روزنامه
اعتماد

81- طرح حمایت از خیرین سلامت بررسی شد - شبستان

82- توسعه کسب و کارهاي خرد و نوپا براي اشتغال زنان سرپرست خانوار و گروه هاي آسیب پذیر - خبرگزاري فارس

83- مخابرات سال گذشته 120 میلیارد تومان در کرمانشاه سرمایه گذاري کرد - ایستنا

84- صنایع پتروشیمی از جایگاه ممتازي در اقتصاد کشور برخوردار هستند - باشگاه خبرنگاران جوان

85- موزه سنگ و سنگواره ایلام افتتاح شد - بسیج نیوز

86- رونمائی از پوستر پویش نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم - تابناك

87- رضایتمندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان - ایران خبر

88- ابَرپروژه انتقال آب خلیج فارس به اصفهان، زمینه ساز توسعه صنایع - ایرنا

89- رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی و کیفی محصولات خودروسازان/ تولید عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در

صنعت خودروسازي - شاتا

90- 20 راز موفقیت براي کارآفرینان جوان و مشتاق - بازار کار

91- راه اندازي دانشکده هاي مهارتی و کارآفرینی - خبرگزاري صدا و سیما



92- کمک مومنانه از جنس کفش و لباس در قم - خبرگزاري صدا و سیما

93- توزیع اعتبارات بر اساس سند آمایش و اشتغال - خبرگزاري صدا و سیما

94- عملکرد مثبت روابط عمومی فولاد مبارکه در اطلاع رسانی/ نمایشگاه دائمی فولاد، گامی بزرگ در جهت معرفی تمام

ظرفیت هاي فولاد مبارکه است - ایراسین

95- شکاف عمیق جنسیتی و جغرافیایی بین صاحبان کسب و کارهاي آنلاین ایران - وبنا

96- داروها و تجهیزاتی که براي نخستین بار در کشور تولید می شوند 5 سال از پرداخت مالیات معاف خواهند شد - خانه ملت

97- افتخار آفرینی هنرمند جوان آران و بیدگلی - خبرگزاري صدا و سیما

98- بازدید معاون استاندار از 3واحد تولیدي در خراسان رضوي - خبرگزاري صدا و سیما

99- سهم دولت از توسعه آزادراه ها و جاده ها چقدر است؟ - پایگاه دولت

100- ایران یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان - پایگاه دولت

101- توسط بانک رفاه صورت گرفت؛ پرداخت 53 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي اقتصادي در فروردین - دیوان اقتصاد

102- ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي - دیوان اقتصاد

103- اشتغال زنان سرپرست خانوار و گروه هاي آسیب پذیر مهمترین دستاورد این پروژه است - خبر داغ

104- ساماندهی محلات با اشتغال آفرینی و اموزش - خبرگزاري صدا و سیما

105- برگزاري مراسم اختتامیه اولین رویداد نوآورانه و فناورانه «کتاب و کودك» - خبرگزاري صدا و سیما

106- 10 ثروتمند حقیقی حاصل از فضاي مجازي - شوشان

107- پایانه صادراتی در فارس ایجاد شود/ زیرساخت هاي صادراتی فارس بسیار ضعیف است - تسنیم

108- راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري براي توسعه هوش مصنوعی - میزان

109- خیران نقش مهمی در بسترسازي اشتغال مددجویان امداد دارند - خبرگزاري فارس

110- مصاحبه به لحاظ محتوایی و چالشی بودن منحصر به فرد بود / مباحث مطرح شده از انسجام بالایی برخوردار بود - اقتصاد
آنلاین

111- دولت آینده باید عمیقاً معتقد به تحول اساسی در اداره امور اجرایی کشور باشد - خبر آنلاین

112- هلدینگ اقتصادي و خودکفایی آزادگان در خرم آباد سرمایه گذاري می کند - خبر آنلاین

113- کارآفرینان باید دور دولت را بگیرند - اعتبار نیوز

114- رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان - عصر خودرو

115- /گزارش خبري/ تقدیر یک نماینده مجلس از ایجاد اشتغال تحسین برانگیز در کروز - پرشین خودرو

116- رئیس هیات عامل ایدرو: کیفی سازي قطعات، راهبرد اصلی وزارت صمت است - پرشین خودرو

117- ابتکار:در حوزه زنان نباید وارد دور برگردان شد - تدبیر و امید

118- نشریه آمریکایی: آتش بس غزه تضمینی براي صلح نیست - تیک

119- ضرب الاجل یک ماهه استاندار چهار محال به مدیرعامل کارخانه خمیرمایه ناغان - روزنامه جام جم

120- انتقاد از سازمان ملل به دلیل عدم افزایش بودجه براي پناهندگان - ایلنا

121- ایجاد رابطه موفق و موثر بین نسل جدید و کتاب با استفاده از ظرفیت هاي فناورانه و نوآورانه - روزنامه جام جم

122- ضروري است به سمت استفاده از ابزارهاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد حرکت کنیم/آموزش و ارتقاي مهارت هاي

عملی بستري براي افزایش اشتغال است - ایلنا



123- راه اندازي خوشه تولید و فرآوري شیر خام در کاظم خوجه استان گلستان - صندوق کارآفرینی امید

124- پرداخت 90 میلیارد ریال به شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات در سمنان - صندوق کارآفرینی امید

125- تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي ابلاغ می شود - خبرگزاري صنایع

126- نرم افزار مدیریت پسماندهاي شهري ساخته شد | مدیریت علمی و اقتصادي پسماند با برنامه اي مدون - آنا

127- دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین | دانشکده ها و رشته ها - آنا

128- معاون وزیر صمت: حوزه معادن شفاف است/ بهره مالکانه دولت از معادن 8 هزار میلیارد تومان تخمین زده شده است -
ارانیکو

129- ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي - ارانیکو

130- رستم قاسمی: ایران امروز به یک رئیس جمهور نظامی نیاز دارد/ من متخصص تحریم هستم/ برنامه اي براي کنارگیري به

نفع یک نامزد ندارم - دیده بان ایران

131- نبویان: آقایان بگویند حق ماموریت هاي ظریف و عراقچی درجریان مذاکرات چقدر بود؟/ برجام ما را به سمت جنگ

برد/ چرا خانم شرمن باید عید را به آقاي عراقچی تبریک بگوید؟ - دیده بان ایران

132- 14 سند ارتقاي بهره وري بخش هاي اقتصادي آماده تصویب دولت - خبرگزاري صدا و سیما

133- نماینده مجلس: اعضاي شوراي نگهبان در بررسی صلاحیت ها مصالح انقلاب را در نظر می گیرند - دیده بان ایران

134- اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست تیم ملی بانوان اعلام شد - باشگاه خبرنگاران جوان

135- راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري براي توسعه هوش مصنوعی - ایرنا

136- مهلت ثبت نام وام هاي دانشجویی تا 25 خرداد تمدید شد - خلیج فارس نیوز

137- رشد 152 درصدي سرمایه گذاري رونق تولید در گلستان - ایرنا

138- آقامحمدي: آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال است - ایرنا

139- کسب رتبه هاي برتر اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 - تابناك

140- 90 میلیارد ریال تسهیلات به فعالان فناوري اطلاعات سمنان پرداخت می شود - تابناك

141- حق همه مردم ایران داشتن یک زمین 200 متري است - میزان

142- ثبات اقتصادي؛ محور کار رییس جمهور آینده - صبح تهران

143- می توان سالی دو میلیون مسکن بدون یک ریال بودجه دولتی احداث کرد - خبرگزاري مهر

144- قدردانی سندیکاي مخابرات از نقش ایرانسل در بومی سازي صنعت فاوا - خبرگزاري مهر

145- آغاز طرح آمایش اتباع خارجی در استان قزوین - ایلنا

146- تصمیمات مقطعی به تولید و اشتغال ضربه می زند - ایلنا

147- آغاز به کار اولین واحد گلاب گیري در شهرستان جوین خراسان رضوي - ایلنا

148- تعمیرات یدك کش "نیمروز" در بندر شهید رجایی آغاز شد - تین نیوز

149- ایجاد 403 فرصت شغلی براي مددجویان بسطامی - ایسنا

150- پروژه هاي آبخیزداري نقش مهمی در کمک به کشاورزان جنوب کرمان دارند - ایسنا

151- ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي - تسنیم

152- تولید ایرانگرد 5 براي نوروز 1401 ؛ | مستند "ایرانگرد شو" انقلاب بزرگی در جاذبه هاي گردشگري ایران  بپا خواهد

کرد! - دیباچه



153- 100 فرصت شغلی جدید در کارخانه آب معدنی خرم آباد ایجاد می شود - آخرین خبر

154- گوندره قلعه در قروه منطقه نمونه گردشگري شد - ایرنا

155- قیمت ماسک در خراسان رضوي از کل کشور کمتر است - ایرنا

156- شهرك صنعتی شهرکرد براي مشکل آب شرب تانکر خریداري کند - باشگاه خبرنگاران جوان

157- دو برابر شدن اعتبارات اشتغال زایی براي نیازمندان ایلامی - باشگاه خبرنگاران جوان

158- 2 طرح گردشگري در قم به تصویب رسید - ایرنا

159- مخابرات سال گذشته 120 میلیارد تومان در کرمانشاه سرمایه گذاري کرد - ایرنا

160- فرزندآوري هیچ ارتباطی با سطح درآمد و معیشت خانواده ها ندارد - 55 آنلاین

161- هزینه ي افزایش نرخ تورم را کارگران می دهند - قلمنا

162- استفاده از مجریان ذي صلاح همچنان در سایه ابهام/ اقدامات بازدارنده در تهران موثر نبود - باشگاه خبرنگاران جوان

163- کسب رتبه هاي برتر اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 - بسیج نیوز

164- نقش موثر تعاونی هاي آموزشی در اشتغال فارغ التحصیلان - ایسنا

165- موافقت با احداث پروژه پرورش ماهیان خاویاري در رومشکان - خبر آنلاین

166- ایجاد اشتغال پایدار در منطقه؛ هدف اصلی راه اندازي مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نطنز - ایراسین

167- نقش مثبت رکوردشکنی فولاد تاراز در متعادل سازي قیمت ها در بازار - ایراسین

168- نشریه آمریکایی: آتش بس غزه تضمینی براي صلح نیست - خبر آنلاین

169- سندیکاي مخابرات از نقش فعال ایرانسل در بومی سازي صنعت فاوا قدردانی کرد - دیجیاتو

170- نقش مثبت رکوردشکنی فولاد تاراز در متعادل سازي قیمت ها در بازار - دنیاي معدن

171- پرداخت بیش از 53 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي اقتصادي - درآمد نیوز

172- احداث 5 پلاتوي تئاتر در کردستان - شبستان

173- تالار محققان کتابخانه مرکزي آستان قدس رضوي شبانه روزي شد - شبستان

174- اعتبارات اشتغالزایی مددجویان ایلامی دو برابر شد - شبستان

175- کارآفرینی و اشتغالزایی راه حل مشکلات خانواده هاي مستضعف است - رسا

176- 1054 فیلم کوتاه مسجدي ساخته شد/ تربیت جوانان انقلابی هدف اصلی جشنواره «طنین» - خبرگزاري دفاع مقدس

177- توسعه، رمز تولید پایدار - روزنامه روزگار معدن

178- در حوزه زنان نباید وارد دور برگردان شد و عقبگرد کرد - الف

179- «جنگ ایده ها براي حل معضلات اقتصاد در انتخابات 1400»|نامزدها براي خودکفایی ایران در کالاهاي اساسی چه

برنامه اي دارند؟ - آرمان اقتصادي

180- رضایتمندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان - ایران اکونومیست

181- پیروزي امروز کشور، آزادي مردم از تفکر خسته و واداده غربگراها است - نماینده

182- تنها راه مقابله با تحریم، غلبه بر تحریم است/حضور پرشور مردم پاي صندوق هاي راي موجب افزایش و آبرو براي کشور

می شود - نماینده

183- تنها راه نجات کشور ایجاد مشاغل خُرد است - خبرگزاري قرآن



184- تعمیر شناور 31 متري در بندر شهید رجایی - میزان

185- بازدید 7 ساعته رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی از مرکز اشتغال و حرفه آموزي زندان ارومیه - میزان

186- راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري براي توسعه هوش مصنوعی - میزان

187- تسهیلات 90 میلیارد ریالی به فعالان فناوري اطلاعات در استان سمنان پرداخت می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

188- شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور هستند - شاتا

189- 230 میلیارد تومان براي اشتغال مددجویان ایلامی اختصاص یافت - خبرگزاري مهر

190- تدوین سند محرومیت زدایی درگز، کوهسرخ و زاوه - جوان آنلاین

191- جزئیات تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی دانشگاه آزاد اعلام شد - بازار کار

192- موانع اشتغال ایثارگران را در سال مانع زدایی ها برطرف کنیم - بازار کار

193- کارآفرینی با طعم «مس» - بازار کار

194- کارآفرینان باید دور دولت را بگیرند - ایسنا

195- راستینه: فیلم دولت دوازدهم سکانس هاي تکان دهنده اي دارد - ایسنا

196- عبدالرضا مصري: اداره کشور مرد میدان و مدیر جهادي می خواهد +فایل صوتی - رادیو تهران

197- تکمیل زنجیره ارزش در مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز - صنعت کار

198- شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور هستند - صنعت کار

199- روابط عمومی پیشانی یک مجموعه است / باید روز به روز همدلی و هم بستگی بین سرمایه عظیم نیروي انسانی بیشتر

شود - معدن نیوز

200- طی هشت سال گذشته با پرداخت تسهیلات رخ داد ؛ 20 هزار مددجوي بهزیستی مازندران صاحب شغل شدند - مازنی خبر

- صفحه نخست مطبوعات 1400/03/03



 

بهره مندي کارفرمایان از بخشودگی جرائم بیمه اي تامین اجتماعی

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/03/03

 
بهره مندي کارفرمایان از بخشودگی جرائم بیمه اي تامین اجتماعی 

کارفرمایان کارگاه هاي تحت پوشش تامین اجتماعی که در سال هاي گذشته به دلیل مشکلات مالی موفق به پرداخت حق بیمه نشده
اند می توانند با درخواست تقسیط از مزایاي قانون بخشودگی جرایم بهره مند شوند. این مهلت که از ماه گذشته آغاز شده تا پایان

 
تیرماه ادامه دارد. 

 
 

در بخشنامه مربوط به اعمال بخشودگی جرائم کارفرمایان آن دسته از کارفرمایان کارگاه هاي فعال تولیدي، صنعتی، معدنی و خدماتی
و اصناف اعم از حقیقی و یا حقوقی دولتی و غیردولتی که حداقل به مدت یک سال از زمان تقسیط نسبت به حفظ یا افزایش اشتغال
نیروي انسانی کارگاه بر مبناي لیست بهمن سال 1398 و ارسال لیست و پرداخت کامل حق بیمه کارکنان شاغل کارگاه در دوره
تقسیط اقدام کنند، مشمول مزایاي بخشودگی جرائم هستند که در واقع نوعی مشوق براي کارفرمایان به منظور بازگرداندن سطح

 
اشتغال کارگاه ها به بهمن سال 98 و پیش از زمان شیوع کرونا ایجاد شده است. 

 
شرط بخشودگی جرائم کارفرمایان 

بر این اساس کارفرمایان داراي بدهی به شرطی مشمول بخشودگی جرائم بیمه اي می شوند که از بهمن 98 تعدیل نیروي انسانی
نداشته باشند و یا تعدیل نیرویی که از آن زمان انجام داده اند را جایگزین کنند و کارگران جدیدي را به کار بگیرند و البته سطح

 
اشتغال کارگاه را حداقل تا زمان اتمام پرداخت اقساط حفظ کنند. 

علاوه بر این، کارگاه هاي ورشکسته، در حال تصفیه، منحله و فاقد فعالیت، رانندگان، کارگران ساختمانی (سهم بیمه شده و کارفرما) و

 
همچنین کارگاه هایی که بدهی آنان صرفاً شامل جریمه است، مشمول این بخشنامه نخواهند بود. 

 
نحوه اقدام و ثبت درخواست چگونه است؟ 

کارفرمایان مشمول می توانند به منظور تعیین تکلیف بدهی هایی که تا اسفند سال 1399 به مرحله قطعیت رسیده است براي
برخورداري از این تسهیلات حداکثر تا 31 تیر ماه نسبت به ثبت درخواست از طریق سامانه خدمات غیرحضوي سازمان تامین



 
اجتماعی به نشانی eservices.tamin.ir یا es.tamin.ir اقدام کنند. 

مشمولان پس از ورود به سامانه خدمات غیرحضوري سازمان باید وارد منوي خدمات کارفرمایان شده و از بخش «درخواست استفاده

 
از بخشودگی جرائم»، درخواست خود را ثبت می کنند. 

پس از ثبت درخواست کارفرما در سامانه و پذیرش آن مراتب به کارتابلی در سیستم شعبه و در منوي باجه دریافت منتقل و در این

 
مرحله پیامک حاوي متن زیر به تلفن همراه کارفرما و صندوق شخصی وي در سامانه خدمات غیر حضوري ارسال خواهد شد. 

 
براي ثبت درخواست چه مدارکی نیاز است؟ 

در زمان ثبت درخواست ملاك فعال بودن وضعیت کارگاه، ارسال لیست کارکنان در ماه قبل و پرداخت کامل حق بیمه وفق ماده 39
قانون تامین اجتماعی (کسري حداکثر تا 10 درصد مجاز خواهد بود) و حفظ سطح اشتغال و یا افزایش تعداد بیمه شدگان نسبت به

 
لیست بهمن 1398 کارگاه یا دفتر مرکزي است. 

کارگاه هایی که در بهمن ماه 1398 فاقد لیست و پرداخت حق بیمه هستند و یا کارگاه هایی که در سال 1399 ایجاد شده باشند،

 
لیست ماهی که بیشترین تعداد بیمه شدگان تا اسفند 1399را دارا باشد مبناي تعیین نیروي انسانی کارگاه قرار می گیرد. 

کارگاه هایی که در سنوات قبل ایجاد و فاقد فعالیت بوده و در سال 1399 به بعد مجددا شروع به فعالیت کرده و لیست و حق بیمه
کامل کارکنان شاغل خود را ارسال و پرداخت کنند، بیشترین تعداد بیمه شدگان لیست ارسالی در یکسال منتهی به قبل از آخرین

 
لیست پیش از تعطیلی کارگاه، مبناي احتساب سطح اشتغال خواهد بود. 

 
نحوه تقسیط بدهی و پرداخت آن چگونه است؟ 

واحدهاي اجرایی سازمان تأمین اجتماعی سراسر کشور پس از ثبت درخواست کارفرما، ضمن بررسی موضوع، مراتب پذیرش یا عدم
پذیرش درخواست مطروحه را از طریق صندوق شخصی سامانه خدمات غیر حضوري به متقاضی اعلام می کنند و کارفرما نیز باید
حداکثر ظرف مدت10 روز از تاریخ اعلام پذیرش درخواست، نسبت به پرداخت یکجاي بدهی و یا تقسیط آن به همراه ارائه وثایق

 
متناسب با میزان بدهی اقدام کنند. 

 
بدیهی است عدم پرداخت و یا تقسیط بدهی در این مهلت قانونی به منزله انصراف کارفرما براي بهره مندي از تسهیلات مقرر است. 

شعب تامین اجتماعی با اخذ تضامین متناسب اقدام به تقسیط بدهی هاي قطعی شده لغایت 1399 کارگاه از طریق منوي صدور

 
تقسیط نامه (موضوع بخشودگی جرائم) ظرف یک هفته پس از تایید درخواست خواهند کرد. 

به منظور مساعدت با آن دسته از کارفرمایانی که با ایفاي تعهدات خود نسبت به پرداخت اقساط بدهی هاي تقسیط شده قبلی خود
اقدام کرده اند، چک بانکی و سفته به عنوان وثیقه دریافت می شود. اما در خصوص آن دسته از کارفرمایانی که در گذشته علی رغم
تقسیط بدهی از پرداخت تمام یا بخشی از آن خودداري کرده اند در صورت ارائه درخواست با رعایت ضوابط مربوطه و در اجراي ماده

 
99 آیین نامه اجرایی ماده 50 قانون تامین اجتماعی اخذ ضمانت نامه بانکی و یا سند ملکی معتبر الزامی خواهد بود. 



با توجه به ضوابط تبیین شده کارفرمایان حائز شرایط می توانند بدهی هاي قطعی شده لغایت 1399 کارگاه را حداکثر طی 36 قسط

 
و بارعایت سررسید اقساط پرداخت کنند. امکان تقسیط از 12تا 36 ماه وجود دارد. 

 
میزان بهره مندي از بخشودگی جرائم بر حسب پرداخت اصل بدهی 

درصورتی که کارفرما اصل بدهی خود را به صورت یکجا پرداخت کند و یا اصل بدهی را براي 12 ماه به صورت اقساطی پرداخت کند،
مشمول بخشودگی کامل و 100 درصد جرائم است و چنانچه اصل بدهی را در اقساط 18 ماهه پرداخت کند 85 درصد جرائم مربوطه
مشمول بخشودگی خواهد شد. همچنین درصورتی که اصل بدهی را در اقساط 24 ماهه پرداخت کند 75 درصد جرائم؛ درصورتی که
اصل بدهی را در اقساط 30 ماهه پرداخت کند 60 درصد جرائم و در نهایت درصورتی که اصل بدهی را در اقساط 36 ماهه پرداخت

 
کند 50 درصد جرائم مربوطه مشمول بخشودگی خواهد شد. 

 
 

در صورت تقسیط بدهی با اعمال بخشودگی جرائم، حفظ سطح اشتغال ، ارسال و پرداخت لیست و حق بیمه ماهانه وفق ماده 39
قانون تامین اجتماعی در دوره پرداخت اقساط و یا افزایش کارکنان ضروري خواهد بود، در غیر اینصورت اقساط باقیمانده با احتساب
جرائم متعلقه پرداخت و مراتب طی پیامک و همچنین از طریق صندوق شخصی وي در سامانه خدمات جهت اطلاع کارفرما ارسال می

 
شود. 

در صورت عدم رعایت مهلت پرداخت اقساط، تقسیط پس از 48 ساعت به صورت اتوماتیک تبدیل به حال شده و مراتب طی پیامک و

 
همچنین از طریق صندوق شخصی وي در سامانه خدمات غیرحضوري جهت اطلاع کارفرما ارسال می شود. 

ارسال لیست ماهانه کارکنان از طریق دفتر مرکزي یا کارگاه ثابت و احراز سایر شرایط ملاك عمل براي برخورداري پیمانکاران از

 
بخشودگی جرائم است. 

کارگاه هایی که در حال حاضر تقسیط عادي در حال پرداخت دارند براي استفاده از بخشودگی جرائم، ابتدا با حضور در شعبه و
درخواست تبدیل به حال ارائه و سپس درخواست بخشودگی جرائم را در سامانه ثبت کنند.



ترویج گفتمان مهارتی و توسعه کیفی گرایی در آموزشهاي مهارتی، ماموریت و

رسالت اصلی دانشگاه جامع علمی کاربردي است

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/03/03

دانشگاه جامع علمی کاربردي

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي، به مناسبت گرامیداشت روز
ارتباطات و روابط عمومی، نشست صمیمی مسئولین روابط عمومی واحدهاي استانی با

 
دکتر محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي برگزار شد. 

در این نشست رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي بیان کرد: یکی از وظایف مهم و ملی
روابط عمومی در این دانشگاه کمک به گفتمان سازي و ترویج آموزش هاي مهارتی

است، که این امر نقش بسزایی در رفع مشکل تولید پایدار و بهبود وضعیت اشتغال در کشور دارد. امروز دانشگاه جامع علمی کاربردي

 
بعنوان یک دانشگاه پیشتاز در عرصه کیفیت گرایی در سطح آموزش عالی مطرح است. 

وي افزود: دانشگاه جامع علمی کاربردي متولی اصلی آموزش هاي مهارتی در حوزه مهارت هاي خاص و شغل محور می باشد.
ماموریت و جایگاه این دانشگاه در اسناد بالادستی و مراجع ذیربط از جمله برنامه هاي جامع توسعه کشور، شوراي انقلاب فرهنگی و

 
مجلس شوراي اسلامی تثبیت شده است. 

دکتر محمدحسین امید بیان کرد: دانشگاه جامع علمی کاربردي با اجراي برنامه هاي کیفی از جمله ساماندهی وضعیت روساي مراکز،
تثبیت وضعیت مراکز، تصویب اساسنامه مراکز و ساماندهی مدرسان به وضعیت باثباتی رسیده است و می تواند یک حرکت جهشی را

 
در سال جاري داشته باشد. 

وي گفت: در دو سال اخیر بالغ بر دویست استارتاپ در دانشگاه جامع علمی کاربردي برگزار شده است و مراکز رشد در این دانشگاه

 
توسعه خوبی داشته اند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي تاکید کرد: امروز این دانشگاه بعنوان یک دانشگاه کیفی و شاخص در آموزش هاي مهارتی مطرح
است و میزان گرایش به این دانشگاه و پذیرش دانشجو در سالهاي اخیر رشد داشته است. حوزه روابط عمومی باید در برندسازي
آموزشهاي خاص این دانشگاه تلاش کند. ما باید از تمامی فرصت ها و امکانات براي معرفی بهتر این دانشگاه به جامعه استفاده کنیم.
با توجه به برنامه دانشگاه جامع علمی کاربردي که در تامین نیازهاي توسعه منطقه اي و ملی است، در حوزه تبلیغات نیز تمرکز ما بر
تبلیغات منطقه اي و محلی است. ما باید با نگاه مثبت و با امیدبخشی و تلاش مضاعف مسیر پیشرفت دانشگاه را طی کنیم. در سال
هاي اخیر دانشگاه توانسته خود را قوي کرده و سرمایه و توان تجهیزاتی خود را افزایش دهد. ما باید حداکثر استفاده را از ظرفیت

 
فضاي مجازي، مراکز، دانشجویان و دانش آموختگان در توسعه پذیرش و جذب در دانشگاه بکار گیریم. 

در این جلسه دکتر سیداحمدرضا پیش بین مدیرکل حوزه ریاست و روابط عمومی و پاسخگویی به شکایات دانشگاه جامع علمی
کاربردي نیز گفت: افزایش سرمایه اجتماعی و کارآمدي سازمان منوط به فعالیت روابط عمومی در سراسر کشور است. با توجه به تکثر
برنامه ها، تنوع در ماموریت ها و پراکندگی مراکز نیازمند ارتباط شبکه اي بین واحدهاي روابط عمومی در سراسر کشور بالاخص در



 
بستر فضاي مجازي هستیم. 

وي افزود: اجراي برنامه هاي خلاقانه، معرفی دستاوردهاي دانشگاه جامع علمی کاربردي و چهره هاي شاخص و برتر اعم از مدرسان و

 
دانشجویان برتر، روساي مراکز برتر، کارآفرینان برتر از برنامه هاي اصلی در این بخش است. 

گفتنی است در این نشست کارشناسان و مسئولین روابط عمومی واحدهاي استانی این دانشگاه به ارائه نقطه نظرات، پیشنهادات و
راهکارهاي خود براي توسعه و ارتقاي فعالیت هاي مربوطه پرداختند.



مهمانپرست: هیچ ارتباطی با احمدي نژاد ندارم/برجام یک سراب بود/ قرار

نیست به نفع کسی کنار برویم/ یارانه 600هزار تومانی به هر ایرانی شدنی

است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/03/03

در قسمت دهم سیاست نامه به سراغ رامین مهمانپرست سخنگوي اسبق وزارت امور حارجه کشورمان رفتیم.

حوزه احزاب و تشکل هاي گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران
جوان - فاطمه تورانلو ، زهرا قاسمی؛ کم تر از دو ماه به
یکی از مهم ترین رویدادهاي سیاسی کشورمان باقی مانده؛
انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم در پیش است. با
نزدیک شدن به این رویداد، هر روز گمانه زنی ها درباره
حضور افراد مختلف براي رسیدن به پاستور بیشتر و بیشتر

 
می شود. 

باشگاه خبرنگاران جوان در راستاي کمک به شناخت فضاي انتخاباتی و انتخاب فرد اصلح، با نامزدهاي احتمالی ریاست جمهوري یا
افرادي که رسماً نامزدي خود را اعلام کرده اند و یا تحلیلگران مسائل سیاسی گفت وگوهایی انجام داده که در قالب سلسله گفت

 
وگوهایی با عنوان «سیاست نامه» منتشر می شود. 

در دهمین گفت وگو از سلسله گفت وگوهاي سیاست نامه به سراغ رامین مهمانپرست سخنگوي اسبق وزارت امور حارجه کشورمان

 
داوطلب این روزهاي انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم رفتیم. 

 
باشگاه خبرنگاران جوان: به عنوان اولین سوال؛ این روزهاي رامین مهمانپرست چگونه می گذرد؟ 

مهمانپرست : باتوجه به اینکه در ایام انتخابات ریاست جمهوري هستیم بیشترین زمان من با رسانه ها می گذرد و به شیوه هاي
مختلف در تلاشیم تا دیدگاه ها و طرح هایی که داریم به اطلاع مردم برسد و رسانه هاي مختلف هم علاقه بسیاري نشان می دهند؛
معتقدم که باید بیشترین زمان را در این زمینه بگذاریم. علاوه بر این من رابطه قدیمی با رسانه ها دارم؛ از زمان سخنگویی هم ارتباط

 
خوبی با آنها داشتم که همین امر هم باعث شده که این شوق و تمایل دو سویه باشد. 

باشگاه خبرنگاران جوان: عده اي معتقدند که حواشی ایجاد شده حول اسم شما باعث رد صلاحیت شما خواهد شد. مثلا همین موضوع

 
که برادر شما به دلیل فساد مالی به کانادا پناهنده شد. نظر خود شما چیست؟ 

مهمانپرست : من رد صلاحیت نشده ام، در سال 92 هم براي انتخابات ریاست جمهوري ثبت نام کردم، اما چند روز قبل از اینکه
شوراي نگهبان بخواهد اسامی نهایی را اعلام کند، انصراف دادم. بعید می دانم که به سبب برادرم تایید نشوم. 



 
 

 
باشگاه خبرنگاران جوان: خود را به عنوان فردي اصولگرا می شناسید یا اصلاح طلب؟ 

مهمانپرست :معمولا افراد گرایشات اعتقادي و سیاسی خود را می توانند داشته باشند، بستگی دارد که ما اصلاح طلب و اصولگرایی را
چگونه تعریف کنیم؟ بنده خودم را یک فردي می دانم که از ابتداي پیروزي انقلاب پاي کار آن بوده ام؛ من از سال 55 دانشجوي
دانشگاه صنعتی شریف بودم و در جریانات سیاسی حضور داشتم و از ابتداي انقلاب همراه همه موضوعاتی که باید انجام می شد
فعالیت داشتیم؛ بنابراین اعتقاد به نظام و چارچوب هاي آن جزو اصول کار ما بوده است. من اعتقادات مذهبی خودم را داشته و به
چارچوب ها اعتقاد دارم، اما به خاطر رفتار سیاسی هرگز جناحی رفتار نکردم و تعلق به یک جریان خاص داشتن به خاطر اینکه ما

 
متعلق به آن جریان باشیم نتوانسته من را از منافع ملی منحرف کند و هرگز در منش من نبوده است. 

من حدود 35 سال سابقه مدیریت در وزارت خارجه را دارم و در آنجا هم مبنا منافع ملی بوده است و همه دوستان باید بر اساس

 
منافع ملی عمل کنند و به هیچ وجه نباید گرایشات سیاسی خود را در رفتار دخالت دهند. 

البته ممکن است که برخی این اقدام را انجام داده باشند؛ اما ما به آن اعتقادي نداریم و معتقدیم که نباید به صورت حذفی برخورد
کرد و در صحنه هاي مختلف به این خاطر که ما گرایش سیاسی خاصی داریم از سایر دوستانی که می توانند مفید باشند و دلسوزند و
براي کشور مفیدند فقط به این دلیل که به یک جریان سیاسی خاص تعلق دارند حذف شوند. الان هم که با تشکیلات ائتلاف وحدت
ملی در حال همکاري هستیم، دلیل اصلی آن این است که همه ما براین اصل اتحاد نظر داریم که شرایط کشور به گونه اي است که
باید همه نیروهایی که در سطح کشور از یک نوع دلسوزي و تعلق خاطر و انگیزه و خلاقیت و سلامت نفس برخوردارند باید به هم

 
کمک کنند که جریان مقتدري ایجاد شود و بتوانیم از همه ظرفیت هاي کشور براي پیشرفت و توسعه کشور استفاده کنیم. 

جوانان ما پنج نیاز اساسی دارند که دولت بعدي حتما باید به آنها توجه جدي کند باشگاه خبرنگاران جوان: چرا زمانی که سخنگوي

 
دستگاه دیپلماسی کشور بودید به کشور کانادا درخواست پناهندگی دادید؟ 

مهمانپرست: این سوال اشتباه است و اصلا چنین موضوعی وجود ندارد و نه درخواست پناهندگی بودم و نه فکر رفتن به کانادا را
داشتم. قبل از اینکه بحث سخنگویی پیش بیاید در آن زمان بحث ادامه تحصیل براي خودم و فرزندانم مطرح بود که اقدام هم

 
نکردیم. 



 
 

باشگاه خبرنگاران جوان: در نظر می گیریم که شما توسط شوراي نگهبان تایید صلاحیت شدید. کدام قشر از جامعه را بیشتر حامی

 
خود می دانید!؟ 

مهمانپرست: من معتقدم که باید بیشترین مخاطب ما جوان ها باشند، زیرا ما در کشور خود حدود چهل میلیون جوان حدود 15 ساله
تا رده سنی حدود چهل ساله داریم و از همین رو نیز همه کشور باید بسیج شود تا براي رفع نیازهاي این قشر از جامعه تلاش کند.
حتی خانواده هایی که افرادشان از سن بیشتري برخوردارند دغدغه شان جوان هایشان هستند، یعنی اگر مساله بیکاري به یک بحران
براي جوان ها تبدیل شده باشد و ازدواج و مسکن و آینده فرزندانشان دغدغه آنها باشد معنی اش این است که همه باید براي زندگی

 
بهتر این جوانان طراحی داشته باشیم. جوانان ما پنج نیاز اساسی دارند که دولت بعدي حتما باید به این نیازها توجه جدي کند. 

نخستین نیاز آنها در رده هاي سنی پایین تر تحصیلات تکمیلی آنها است و این موضوع رقابت هاي سخت کنکوري که حتی باعث
شده تا برخی از خانواده ها از سنین دبستان براي بچه هاي خود به فکر مدارس تست زنی کنکور باشند و ایام فراغت خود را براي
دروس اضافه می گذرانند، از همین رو نیز معتقدم که باید براي تحصیلات تکمیلی یک فکر اساسی شود و این دغدغه کنکور و سیستم

 
آموزشی دچار یک تحول جدي شود. 

مساله بعدي اشتغال جوان هاست؛ با توجه به اینکه خیلی از جوانان ما از بیکاري رنج می برند و بسیاري از فارغ التحصیلان ما بیکارند
و این آسیب زاست هم براي آنها و هم براي خانواده شان. زمانی که شغل نداشته باشند مشکل ازدواج جدي تر می شود و بعد از

 
ازدواج هم مشکل مسکن یک مشکل بسیار بزرگ براي جوان ها و خانواده هایی است که قدرت مالی بالایی ندارند. 

مساله بعدي هم موضوع اوقات فراغت و تفریح جوان هاست؛ ما باید براي آن برنامه داشته باشیم وقتی که ما نتوانیم براي اوقات فراغت
آنها برنامه داشته باشیم خود به خود به سراغ برنامه هاي آسیب زا می روند. بنابراین مهم ترین مخاطب ما جوانان هستند، اما درباره
بقیه اقشار هم باید برنامه ریزي کرد، بسیاري از کارمندان و کارگران ما مشکلات معیشتی دارند. بازنشسته هاي ما هم با یک بحران
روبه رو هستند. هم از این نظر که تعداد بازنشسته هایی که در سن پایین بازنشسته می کنیم و هم بحرانی که به زودي صندوق ها
بازنشستگی را در بر می گیرد و کفاف زندگی آنها را حقوق هایشان نمی دهد، بنابراین قشر جوان و خانواده هاي ضعیف که از طریق
کارگري و کارمندي درآمد دارند و افرادي که در رده هاي بازنشستگی هستند و فشار زندگی باعث خم شدن کمر آنها شده است در

 
معرض فشار قرار می گیرند. 



 
 

 
در کشور ما کارمندان زود بازنشسته می شوند باشگاه خبرنگاران جوان: به نظر شما سن بازنشستگی چقدر باید باشد؟ 

مهمانپرست: در کشور هاي پیشرفته معمولا بحث این است که خانم ها در سن 63 سالگی بازنشسته شوند و آقایان در 65 سالگی. در
واقع حدود متوسط در کشور هایی که توانسته اند از این مساله عبور کنند و رفتار سنجیده اي براي کارمندان در نظر گرفته اند حدود
65 سال است. وقتی شما مبنا را بر 30 سال خدمت می گذارید یعنی یک نفر در سن 50 و خورده اي بازنشسته شود، در حالی که
هنوز خیلی نیرو دارد براي اینکه از معلومات و تجربیاتش در کار استفاده کند؛ به خصوص اینکه در کشور ما وقتی فردي زود بازنشته
می شود یک حس افسردگی به او دست می دهد و احساس ناکارآمدي داشته و یا دیگران به این چشم به او نگاه کنند، در حالی که

 
خود آن ها هم علاقه دارند در مدت زمان بیشتري به کار مشغول باشند و هم درآمد بالا و هم روحیه بهتري براي کار داشته باشند. 

در کشور ما حدود 4 و نیم میلیون بازنشسته وجود دارد، یعنی 4 میلیون کارمند و 4 و نیم میلیون بازنشسته که این خود نکته مهمی
است و تعداد بازنشسته ها در کشور ما از تعداد کارمندان بیشتر است و مجموع کارمندان و بازنشستگان ما به نسبت جمعیت ما ده
برابر از نرُم بین المللی بیشتر است و اصلا ما نباید این تعداد کارمند داشته باشیم. وقتی که شما کارمند و بازنشستگان دولتی زیادي
دارید به این معنی است که یک دولت پرهزینه دارید که براي تامین هزینه هاي خود مجبور است درآمد نفتی را صرف هزینه هاي
جاري کند که این خودش می شود یک آسیب پذیري در بودجه ریزي کشور؛ همین الان از این 8 و نیم میلیون نفري که شاغل
هستند یا بازنشسته و از دولت حقوق می گیرند و اگر هر کدام از این ها یک خانواده 3 یا 4 نفره داشته باشند یعنی 40 درصد
جمعیت کشور که سر برج بخواهند از دولت حقوق بگیرند, به همین دلیل هم یک فاجعه در بودجه وجود دارد. در سال 98 بودجه
مصوب مجلس دو ردیف اصلی داشت که ردیف بودجه عمومی دولت 520 هزار میلیارد تومان است و بودجه شرکت ها دولتی و بانک
ها و بیمه ها 1 میلیون و 270 هزار میلیارد تومان که یعنی 2 و نیم برابر بودجه عمومی دولت است و این در سال 99 کم شده است،
یعنی بودجه عمومی دولت کم شده و حدود 480 هزار میلیارد تومان و بودجه شرکت هاي دولتی سه برابر شده است یعنی 1 میلیون

 
480 هزار میلیارد تومان. 



 کشور سه منبع درآمدي بیشتر ندارد در سال 1400 که سعی بر

این بود که بودجه عمومی دولت را افزایش دهند که در این زمینه هم ما حرف داریم و شده 800 هزار میلیارد تومان، ولی باز بودجه
شرکت هاي دولتی یک میلیون و پانصد هزار میلیارد تومان شده و این یعنی نزدیک به دو برابر آن و این خیلی ضعف بزرگی بوده
است و نباید شرکت هاي دولتی دو برابر بودجه عمومی دولت به خود بودجه اختصاص دهند، کما اینکه این بودجه محقق هم نمی
شود؛ الان همین بودجه 1400 بر روي درآمدهاي نفتی برنامه ریزي شده است. زیرا ما سه منبع بیشتر نداریم یا درآمد هاي ارزي
است که بیشتر آن مربوط به نفت است و یا بحث مالیات و یا راه سوم آن اسمش هرچه که باشد می شود چاپ اسکناس بدون

 
پشتوانه. 

در بودجه نفتی ما روزانه 2 میلیون و 300 هزار بشکه فروش نفت پیش بینی شده که این موضوع عملیاتی نیست و ما در وزارت
خارجه به شرایط واقف هستیم و تحریم ها و رویکرد کشور هاي مختلف را در مخالفت با نظام می دانیم، خیلی خوش بینانه است که
ما فکر کنیم همه مشکلاتمان حل و همه تحریم ها رفع خواهند شد و روزانه 2 میلیون و 300 هزار بشکه می توانیم بفروشیم، پس

 
این قطعا عملیاتی نخواهد شد 

مرحله بعد هم به چاپ اسکناس می رسد که می شود اسمش را گذاشت اوراق مشارکت و یا پیش فروش کالا ها و یا طرح معروف
فروش سلف هاي نفتی که می گفتند مردم بیایند نفت بخرند و همه اش هم در کاغذ بود و بعد از چند سالی سود بگیرند که باز هم

 
دولت بعد باید هزینه آن را می داد. 

دولت بعدي حدود 300 یا 400 هزار میلیارد تومان بدهکار است همین الان طبق پیش بینی ها دولت بعدي در حدود 300 یا 400
هزار میلیارد تومان بدهکار است و 670 هزار میلیارد تومان پروژه نیمه تمام بر روي زمین مانده است و وقتی این ها محقق نشود



معنی اش این است که شما هی اسکناس چاپ می کنید و اگر یک تحول بزرگ در کشور شکل نگیرد و اگر دولتی روي کار نیاید که
بتواند بلافاصله تغییرات بزرگ در ساختار هاي اداري و اجتماعی ایجاد کند و طرح و برنامه آماده نداشته باشد در خوشبینانه ترین
حالت در 1400 نسبت به سال هاي قبل ما 60 درصد تورم داریم؛ یعنی مثلا الان مرغ را مردم می خرند 40 هزار تومان که این خیلی
سخت است، زیرا حقوق کارگر می شود 50 کیلو مرغ در ماه تازه اگر هیچ خرج دیگري نداشته باشد و همین قیمت باز هم به 60 هزار
تومان افزایش می یابد، بنابراین باید این ساختار تغییر کند و ما باید حرکت قطار بودجه ریزي کشور و برنامه هاي اقتصادي کشور را

 
بر روي ریل درست بگذاریم وگرنه نارضایتی ها بیشتر خواهد شد. 

 
 

در دوره احمدي نژاد یک اختلاف نظري بین سیاست خارجی با دیدگاه هاي کلان نظام وجود داشت باشگاه خبرنگاران جوان: آیا با

 
محمود احمدي نژاد رابطه دارید؟ چقدر فکر می کنید مورد حمایت او قرار بگیرید؟ 

مهمانپرست: بنده هیچ ارتباطی با احمدي نژاد ندارم و من در زمان احمدي نژاد صرفا سخنگوي وزارت خارجه بودم که وزیر خارجه او
من را پیشنهاد داده بود. همانطور که می دانید سیاست خارجی دو مبنا دارد؛ یک مبناي تصمیم سازي و تصمیم گیري دارد. در
مرحله تصمیم سازي معمولا اعضاي شوراي عالی امنیت ملی که یکی از آنها هم وزارت خارجه است بر روي موضوعات مختلف نظر می
دهند و در تصمیمات مختلف مشارکت می کنند، ولی در نهایت در شوراي امنیت ملی وقتی یک تصمیمی گرفته می شود و به تایید
رئیس جمهور می رسد و در نهایت باید به تایید مقام معظم رهبري برسد، زیرا چارچوب سیاست هاي کلان خارجی را رهبري تعیین
می کند. در این صورت وزارت خارجه صرفا می شود مجري سیاست هاي کلان در عرصه خارجی؛ اتفاقا در دوره احمدي نژاد معمولا
یک اختلاف نظري بین سیاست خارجی با دیدگاه هاي کلان نظام وجود داشت و همین درگیري ها هم در نهایت منجر به برکناري

 
آقاي متکی شد. 

من نقشم در دولت احمدي نژاد صرفا سخنگوي وزارت خارجه در زمان دو وزیر خارجه یعنی آقاي متکی و آقاي صالحی بود و خیلی
کم فرصت پیش می آمد که ما در مسائل سیاست خارجی فرصتی براي دیدار با رئیس جمهور داشته باشیم و اصلا امکان این هم نبود
که ما در چار چوب هاي کلی که نظام به آن اعتقاد داشت در آن چارچوب ها موضع گیري کنیم، اما در عین حال همه ما در جلسات
هفتگی به سبب مسئولیتمان شرکت می کردیم و آن شوراي اطلاع رسانی بود. من به عنوان سخنگو و معاون وزارت خارجه باید در آن
جلسات شرکت و مواضع را اعلام می کردم و آخرین مسائل سیاست خارجی را می گفتم و سایر اعضا مسائل سیاست داخلی را توضیح
می دادند و بعد از ریاست جمهوري احمدي نژاد هم با او هیچ ارتباطی نداشتم و چند سالی در لهستان و لیتوانی سفیر بودم و بعد هم

 
که برگشتم ارتباطی با او نداشتم. 

جزو هیچ دسته و گروه و جریانی نیستم من هم شنیدم که در برخی از رسانه ها عنوان می شود که مهمانپرست ممکن است نماینده



احمدي نژاد در انتخابات باشد و برخی هم من را در لیست اصلاح طلبان یا اصولگرایان می گذارند و همین که دیدگاه هاي مختلف
مطرح می شود نشان می دهد که ما روحیه کار ملی داریم و براي ما منافع ملی مهم است و هیچ تعلق خاطري به هیچ جریان سیاسی

 
خاص نداشته و نداریم، بلکه براي کشورمان فعالیت می کنیم. 

 
 

باشگاه خبرنگاران جوان: عده اي معتقدند که رابطه شما با علی یعقوبی سرحلقه جریان انحراف باعث شد سخنگوي وزارت خارجه

 
احمدي نژاد شوید. 

مهمانپرست: این مساله اي که اشاره کردید صحت ندارد، زیرا علی یقوبی برادر همسر سابق من بود و نقطه نظرات و دیدگاه هایی
داشت که من با آن ها مخالف بودم و بیشترن بحث ها را هم ما مطرح می کردیم و حتی در جلساتی که برخی از افراد تصمیم گیر هم
در آن حضور داشتند اساسا من با آن طرز تفکر مخالف بودم و به همان دلیل با طرز تفکر افرادي که ادعا می کردند ارتباطات معنوي
ویژه دارند از جمله آقاي مشایی به شدت مخالف بودم و ارتباطی هم نداشتم و الان هم حدود 3 سال است که بعد از اینکه همسرم
مرحوم شد همان اندك ارتباط را هم ندارم. ضمن اینکه به لحاظ اخلاقی و انسانی آن ها را افراد خوبی می دانم و مشکلی با رفتارشان
ندارم، اما از نظر تفکر معتقدم که دچار مشکل شدند و به همان دلیل هم با آن ها خیلی بحث می کردم و در مجموع من نه ایده هاي

 
آن ها را قبول داشتم و نه افرادي که شبیه آن ها بودند و با مشایی هم نه ارتباطی داشتم و نه افکارش را قبول داشتم. 

یکی از مشکلات جدي رسانه ملی بحث بودجه است باشگاه خبرنگاران جوان: با توجه به اینکه اخیرا رهبر انقلاب از رهاسازي فضاي

 
مجازي گلایه مند بودند، به جز فیلترینگ آیا برنامه اي براي مدیریت فضاي مجازي دارید؟ 

مهمانپرست: ما باید جامعه را به گونه اي اداره کنیم که مردم در یک چارچوبی خودشان رفتارشان را اصلاح کنند، متاسفانه ما ضعف
هایی در بخش رسانه اي مان داریم که چون نمی توانیم آن ضعف ها را برطرف کنیم؛ برخی از جوان ها سراغ فضا هاي جایگزین می

 
روند. 

ما باید در درجه اول رسانه ملی مان به آن جایگاه اصلی برسد، ما باید بپذیریم که رسانه ملی مان به دلایل مختلف نتوانسته قدرتمند
عمل کند و یکی از مشکلات جدي رسانه ملی مان بحث بودجه است و معمولا زمانی که می خواهد وارد تولیدات کیفی شود با مشکل
کمبود بودجه روبه رو می شود. دلیل اصلی کمبود بودجه هم تعداد کارکنان صدا و سیماست و همان مشکل دولت بزرگ در صدا و
سیما هم وجود دارد. تعداد کارکنان صدا و سیما ده برابر وزارت خارجه است و این اصلا درست نیست و هیچ چاي دنیا هیچ رسانه این
تعداد نیرو ندارد، وقتی ما تعداد زیادي نیروي انسانی داشته باشیم یعنی بیشتر بودجه ما صرف هزینه هاي جاري می شود و دیگر

 
براي کار هاي کیفی امکانات پیدا نمی کنیم. 



ما باید جهت گیري بودجه خود را به شکلی مدیریت کنیم که بسیاري از اعضاي شاغل در سازمان صداوسیما از توانایی هاي بسیار
خود استفاده کنند؛ ما می توانیم آن ها را جزو گروه هاي تولیدي با دید کسانی که می خواهند در بخش خصوصی فعالیت کنند قرار
دهیم و امکانات ویژه اي به آن ها اعطا کنیم و مطمئن باشند که می توانند خودشان در تولید شرکت کنند و بودجه هایی که قرار

 
است داده شود به عنوان حقوق همه در بخش هاي تولیدات داده شود. 

 
 

صدا و سیما مشکلات را بگوید تا کار به فضاي مجازي نکشد به شبکه هاي صدا و سیما یا سایر بخش هاي دولتی اجازه دهیم که
راحت تر مشکلات را بگویند و ارتباطشان با مسئولان راحت تر شود. اگر اجازه ندهیم که مسائل و مشکلات بیان شود در فضاي
مجازي مطرح می شود، بنابراین من فکر می کنم باید چارچوب جوري طراحی شود که این انتقادات به شکل مناسب گفته شود تا

 
شکل خصومت نشود. 

باشگاه خبرنگاران جوان: با توجه به اینکه شما در دولت هاي آقایان احمدي نژاد و روحانی حضور داشتید، استراتژي سیاست خارجی

 
کدام یک را قبول دارید؟ به نظر شما کدام یک در سیاست خارجی موفق تر بودند؟ 

مهمانپرست: در هر دو دولت مشکلات سیاست خارجی داشته ایم. در دولت احمدي نژاد چون او بحث هاي جهانی بودن، اداره جهانی
و بحث هاي آرمانی را مطرح می کرد برخی از این بحث ها می توانست مشکلاتی را هم براي ما درست کند. در عرصه سیاست خارجی
در هر صورت باید واقع گرایانه برخورد کرد، باید حضور منطقه اي جدي داشته و با همسایگان روابط خوبی داشته باشیم، در بحث
هاي اقتصادي باید روابط سیاسی ما یک شاخص اصلی باشد و منافع کشورها را در روابط سیاسی به صورت دوجانبه ببینیم تا یک
رابطه پایدار به وجود بیاید. البته این موضوع یک ضعف است که به روابط خارجی باز می گردد که شاید در طراحی ها، هدف گیري ها
و برنامه ریزي ها احتیاج به بازنگري جدي داشته باشیم. ولی مقداري اختلاف زاویه بین سیاست هاي کلان نظام در عرصه سیاست
خارجی با دیدگاه هاي شخص رئیس جمهور و برخی از همراهان و اطرافیان وي وجود داشت که براي ما مشکل درست می کرد و در
صحنه عمل بعضی وقت ها دچار ناهماهنگی و وجود جریانات موازي می شدیم. آخر این مشکلات هم به برکناري منوچهر متکی وزیر

 
امور خارجه و مسائلی که نباید رخ می داد ختم شد. 

البته در دولت روحانی سیاست خارجی ما از همان ابتدا روي بحث برجام متمرکز شد و تصور دولت و تصور کسانی که در این دولت
فعالیت می کردند این بود که اگر بتوانیم این مشکل را با آمریکا حل کنیم و در برجام به توافق برسیم همه مسائل حل می شود،

 
وزارت خانه ها در ریل درست خود قرار می گیرند، مشکلات مردم حل می شود و نوعی شکوفایی به وجود می آید. 

یک امیدواري غلط در این موضوع که اگر با غرب یک روابط بهتر داشته باشیم همه مسائل ممکن است حل شود پدید آمد و شاید به



همین دلیل بی توجهی به کشورهاي دیگر و شرق شد. وابستگی به غرب و شرق، تمایل زیاد به غرب و شرق هر دو مشکل دارد. آن

 
چیزي که باید دنبال آن باشیم منافع ملی است؛ در روابط خارجی باید به دنبال رابطه با تمام کشورها باشیم. 

 
 

با یک موضع گیري تمام روابط سیاسی تغییر می کند در روابط خارجی دو استثنا داریم، براي رژیم صهیونیستی مشروعیت قائل
نیستیم و از دایره بحث خارج است. بحث بعدي آمریکا است که به خاطر خصومت هایی که به ما داشته تا زمانی که در عمل ثابت
نکند که از رفتارش پشیمان شده است و می خواهد یک جبران در عمل انجام دهد و دست از دشمنی بردارد همچنان در دایره
همکاري هاي مستقیم با ایران نخواهد بود، اما با سایر کشورها ما باید بهترین روابط را داشته باشیم و سعی کنیم دیپلماسی اقتصادي
در دستگاه سیاست خارجی اولویت اول باشد. هنوز برخی فکر می کنند که داشتن روابط سیاسی یک موضوع جدا از داشتن روابط
اقتصادي با کشورها است. اگر در روابط سیاسی، روابط اقتصادي را پیش بینی نکرده باشید نمی توانید روي مستمر بودن و پایدار بودن
روابط خیلی فکر کنید، چون وقتی کشوري با شما رابطه سیاسی خیلی خوبی دارد و رابطه اقتصادي ندارد به محض اینکه یک اتفاق
در یک گوشه دنیا بیفتد آن کشور احساس می کند که بهتر است روابطش را قطع کند، در واقع با یک موضع گیري تمام روابط

 
سیاسی تغییر می کند. 

این حادثه را ما در کشورهاي مختلف داشته ایم، اما اگر این رابطه سیاسی با یک همکاري قابل توجه اقتصادي گره خورده باشد اگر
اتفاقات سیاسی در عرصه بین المللی بیفتد آن کشورها به راحتی موضع شان را تغییر نمی دهند و به دنبال منافع خود هستند حتی

 
در فشارهاي تحریمی برخی کشورها از آمریکا درخواست استثنا شدن در روابط را داشتند، چون منافعی در ایران داشتند. 

تولیدکنندگان خارجی توسط دولت هایشان حمایت می شوند اما اگر داشتن رابطه اقتصادي در روابط دوجانبه را اصل قرار دهیم خود
به خود این فشارها کم می شود، ضمن اینکه یک بخش مهم دیگر باید در همکاري هاي چندجانبه وجود داشته باشد. ما از طریق
ورود به همکاري هاي چندجانبه، فضایی در داخل کشور براي تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایجاد می کنیم. اکنون یک تولیدکننده
که قصد صادرات کالاي خود را داشته باشد به دلیل کاهش ارزش پول ملی این تلاش کاهش پیدا می کند که اتفاق خوبی نیست،

 
یعنی حتما باید یک فکري به حال ارزش پول ملی کرد تا جایگاه ارزش پول ملی بار دیگر بالا برود. 

تجربه کشورهاي دیگر نشان می دهد وقتی به هر دلیل ارزش پول ملی کاهش پیدا می کند می توان از این وضعیت به عنوان یک
فرصت براي صادرات استفاده کرد. در این وضعیت قیمت تمام شده یک کالا با کالاهاي خارجی رقابت می کند. هم اکنون به
صادرکننده خود می گوییم که چرا کالاهاي خود را صادر نمی کنید؟ و آنها دلایلی براي صادر نکردن مطرح می کنند. اکنون که ارز
خارجی گران شده وقتی که کالا به قیمت ریالی تولید شود قیمت تمام شده به ارز خارجی پایین می آید، اما تولید کننده در دلایل

 
خود مطرح می کند که وقتی وارد بازار رقابت می شود دو مشکل جدي دارد. 



 
 

مشکل اول این است که رقباي آنها توسط دولت هایشان حمایت می شوند، مثلاً 20 درصد ارزش آن کالا را دولت به صورت یارانه به
آنها کمک می کند تا قیمت براي آنها پایین بیاید. مشکل دیگر این است که رقیب با تعرفه ترجیحی وارد می شود به این صورت که
دولت آنها با دولت و بازار صادراتی تعرفه ترجیحی امضا کرده و در مقابل چون براي کالاي ایرانی قرارداد امضا نشده با تعرفه بالاتر وارد
بازار می شود. مثلاً یک جنس توسط واردکننده ایرانی به عنوان مثال 5 میلیون یورو تمام می شود؛ اما این کالا توسط رقیب خارجی

 
چهار یورو تمام می شود و طبیعتاً آن در بازار می تواند موفق باشد چون قیمت تمام شده کم تر است. 

سیاست خارجی کشور نیاز به تغییرات بزرگ دارد ما در سیاست خارجی تغییرات بزرگی را باید انجام دهیم. جدا از اینکه دولت ها چه
دولتی هستند زمانی کشور یک جهش بزرگ پیدا می کند که هر سازمانی جایگاه و شرح وظایف خودش رو داشته باشد و سعی کند
در شرایط جدید بهترین استفاده را بکند؛ در سیاست خارجی ما اشکالات متعددي داریم و باید دستگاه سیاست خارجی به فرمانده

 
دیپلماسی اقتصادي در کشور تبدیل شود. 

همه نهادها و دستگاه هاي مشغول در کشور که به شکلی در مسائل سیاسی دخیل هستند باید در دیپلماسی اقتصادي نقش داشته و
هماهنگ با وزارت خارجه باشند و وزارت خارجه باید فرماندهی کند، باید بازارهاي خارجی را شناسایی کرده به داخل منعکس کند،
باید کالاهاي داخلی خودمان و خدماتی که می توانیم انجام دهیم را خوب به یاد داشته داشته باشیم و آن را به بازار خارجی معرفی
کنیم. مهم تر از همه در دستگاه سیاست خارجی باید براي روابط با همه کشورها برنامه هاي بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت

 
داشته باشیم. 

ما باید بدانیم این کشورها چه نیازي به ما دارند و ما چه نیازي به آنها داریم؟ کجا می توانیم بیشترین منافع یکدیگر را تامین کنیم؟
طبیعتاً با همه کشورهایی که هم اکنون با آنها ارتباط مستقیم داریم 20 تا 30 کشور از سایر کشورها مهم تر هستند و قدرت بیشتري
دارند ما باید با این 20 تا 30 کشور برنامه هاي استراتژیک بلند مدت، کوتاه مدت و میان مدت مشخصی داشته باشیم. اگر این کار را
دستگاه سیاست خارجی انجام دهد و یک سیستم در کشور حاکم باشد با تغییر دولت ها برنامه ها تغییر نمی کند و همه مسیر را
ادامه می دهند. اینگونه نیست که تا صحبت رابطه 25 ساله ایران و چین مطرح می شود یک عده چشم بسته بگویند که این یعنی

 
فروختن کشور و یک عده هم چشم بسته آن را تامین منافع به بهترین شکل ممکن بدانند. 

بالاخره رابطه با کشورهاي قدرتمند یک چارچوبی دارد و باید آن چارچوب را طراحی کنیم و وقتی آن را طراحی کردیم تازه در اجرا
هر کدام از آنها نیاز به قراردادهاي جدا داریم که در آن قراردادها حتماً باید با دقت و حضور کارشناسان متخصص و با بررسی همه

 
ابعادي که منافع ما را در نظر می گیرد عمل کنیم. همین مسائل ضعف هایی هستند که هم اکنون با آنها رو به رو هستیم. 



 
 

حذف کردن در سیاست خارجی معنی ندارد باشگاه خبرنگاران جوان: شما هم در اروپا و هم در آسیا سفیر بودید؛ کدام قاره را براي

 
برقراري روابط دوستانه انتخاب می کنید؟ کدام گروه از افراد براي برقراري رابطه دوستانه براي کشور موثرتر هستند؟ 

مهمانپرست: در روابط خارجی نباید یک بخش را حذف کرد. در روابط خارجی باید سعی کنیم از هر کشوري در حد توان منافع ملی
را تامین کنیم. ممکن است در یک جایی براي یک مقطع زمانی یک کشور آفریقایی، یک کشور آسیایی، کشوري اروپایی یا شرق اروپا

 
توانمندي لازم را تامین کند. 

ما نباید هیچ منطقه اي را در سیاست خارجی خود حذف کنیم و یا فقط یک کشور را انتخاب کنیم. عده اي معتقدند باید نگاه به
شرق داشته باشیم و به غرب توجه نکنیم و برخی معتقدند نگاه به غرب باید داشته باشیم و به شرق توجه نکنیم. تمام خسارت هایی
که به ما وارد می شود به خاطر این است که دیدگاه ما به سیاست خارجی جناحی است. یعنی با همان دید حذفی در سیاست خارجی
هم وارد می شویم، یعنی یک جناح وقتی جایگاه دارد غرب را حذف می کند و جناحی دیگر شرق را حذف می کند که اصلا معنی
ندارد. اصلا حذف کردن در سیاست خارجی معنی ندارد. باید به این نکته در سیاست خارجی توجه کرد که از کدام کشور و در کدام

 
مقطع زمانی می شود به منافع خود رسید. 

تقسیم دولت بین فقط دو جریان اصولگرا یا اصلاح طلب دیگر جواب نمی دهد باشگاه خبرنگاران جوان: ترکیب کابینه خود را چیده
اید؟ اولویت شما براي این چینش چه بود؟ از کدام جریان و جناح در این چینش بیشتر استفاده کردید؟ آیا از وزراي فعلی در کابینه

 
شما حضور خواهند داشت؟ 

مهمانپرست: در جریان ائتلاف وحدت ملی سه مشکل را در وضعیت موجود می بینیم. در این ائتلاف اعتقاد داریم که تقسیم دولت
بین فقط دو جریان اصولگرا یا اصلاح طلب دیگر خیلی جواب نمی دهد و مردم هم خیلی این موضوع را نمی پسندند. هم اکنون در
مقطعی هستیم که باید از همه نیروهاي خوب و با انگیزه استفاده کنیم که این موضوع یک رویکرد ملی است. با این رویکرد از افراد
متخصص از میان اصولگرایان و از افراد خوب و با تجربه از جریان اصلاح طلب استفاده می کنیم. حتی اگر کسی بود که به این دو

 
جریان اعتقادي نداشت ولی دلسوز کشورش بود و واقعا تخصص و انگیزه و صلاحیت داشت و آدم سالمی بود باید استفاده کنیم. 

ما یک جریانی را که سعی می کند فراجناحی عمل کند و منافع ملی براي آن مهم باشد را تقویت نمی کنیم. این جریان به این نتیجه
رسیده است که سه مشکل در اداره کشور جود دارد. اولین مشکل ساختارهاي غلط اقتصادي و اداري است. یعنی دولت بزرگ، فساد
دولتی، ضعیف بودن بخش خصوصی و فسادي که طبیعتا در اقتصاد دولتی شکل می گیرد. با این شرایط باید ساختارها تغییر کند و



براي تغییر ساختار طراحی هایی را انجام داده ایم. دومین مشکل این است که حس می کنیم افراد و تشکل هاي سیاسی که وارد
رقابت ریاست جمهوري می شوند معمولا طرح و برنامه جامع براي اداره کشور ندارند. برخی فقط مشکلات اقتصادي را مطرح می کنند
که این کافی نیست و باید مجموعه اي از طرح هاي اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و حتی امنیتی را در اختیار داشته باشند.

 
مجموع این طرح می تواند شرایط را براي فعالیت اقتصادي خوب و رفع مشکلات مردم آماده کند. 

 
 

مردم باید با رفتارشان کاندیداها را مجبور کنند با طرح و برنامه وارد شوند نه با شعار بعضی از دوستان ما شعار می دهند و به صورت
تک بعُدي یک موضوعی را مطرح می کنند. مثلا مطرح می کنند که اگر روي کار بیایند پنج میلیون شغل ایجاد می کنند. ایجاد پنج
میلیون شغل باید فکر شده باشد و مشخص شود که این شغل ها قرار است در کدام بخش، در چه زمینه اي و با چه برآورد هزینه اي
ایجاد شود. اگر مردم به یک نقطه اي از نظر فکري برسند که افرادي که کاندیدا می شوند و یا تشکل هاي سیاسی که وارد صحنه می
شوند را با طرح و برنامه ها قضاوت کنند، کاندیداها هم مجبور می شوند با طرح و برنامه وارد شوند نه با شعار. وقتی فردي با شعار
انتخاب می شود بعد از اینکه روي کار می آید تازه به فکر می افتد که باید چه کارهایی انجام دهد و یا اینکه به کلی فراموش می کند
که چه شعارهایی داده بود و مردم هم با مطالبه گري به نتیجه نمی رسند. به عنوان مثال فردي روي کار می آید و می گوید در 100

 
روز اول فلان کارها را انجام می دهم و بعد که رئیس جمهور می شود این حرف را تکذیب می کند. 

این اتفاق به این دلیل است که هیچ کس روي طرح و برنامه کار نکرده است. ما طرح و برنامه را با استفاده از نیرو هاي متخصص
ائتلاف ملی آماده کرده ایم. حدود 20 هزار نیروي ستادي در سراسر کشور در ائتلاف ملی که اکثرا متخصص، داراي مدارك دانشگاهی
معتبر و جایگاه اجتماعی خوب دور هم جمع شده اند. بیش از 100 کارگروه تخصصی در ائتلاف ملی تشکیل شده که حدود 30 تا 40
مورد از این کارگروه ها فعالانه در حال کار هستند. در واقع براي حل مشکل دوم با این اقدامات طرح هاي لازم را براي حل آن فراهم

 
کرده ایم. 

مشکل سوم بانک اطلاعاتی مدیران است که در ائتلاف وحدت ملی سعی کرده ایم بانک اطلاعاتی از همه مدیرانی که در دولت بعدي
در زمینه هاي تخصصی ملاك هاي مورد نظر ما را دارند تشکیل دهیم. ترکیب کابینه از این مدیران متخصص و افرادي که در تدوین
این طرح و برنامه ها نقش داشتند، خواهد بود. در بین این افراد اصولگرا و اصلاح طلب وجود دارد. اگر موقعیت ریاست جمهوري به
ائتلاف وحدت ملی برسد ممکن است از اعضاي کابینه فعلی در آن حضور داشته باشند، ولی خیلی سخت انتخاب می شوند، چون در
بین اعضاي کابینه فعلی و قبلی باید افرادي را انتخاب کرد که شاخصه هاي مورد نظر ما را داشته باشند. اگر این شاخصه ها در بین
این افراد وجود داشته باشد دعوت به همکاري می شوند و اگر این شاخصه ها وجود نداشته باشد باید از بین افراد دیگري که در بین

 
مردم وجود دارند، روحیه جوان گرایی دارند و متخصص هستند استفاده کرد. 



هنوز نمی توانیم اسامی انتخاب شده را اعلام کنیم، به این دلیل که در جمع بندي نهایی در حال بررسی هستیم و حاضر نیستیم به
دلیل معروفیت اسامی یک نفر و یا نفوذشان در مجموعه اي آنها را انتخاب کنیم. با این وجود از بین افرادي که تاکنون بررسی شده

 
اند روي سه تا چهار نفر از بین افرادي که در دولت فعلی و دولت قبلی حضور داشتند اشتراك نظري وجود دارد. 

 
 

چون با این انگیزه وارد شده ایم قرار نیست به نفع کسی کنار برویم باشگاه خبرنگاران جوان: حاضرید به خاطر یک یا چند نفر از
نامزدهاي احتمالی از حضور در انتخابات کنار بکشید؟ این فرد چه کسی است؟ تا انتها حضور خواهید داشت؟ نامزد پوششی که

 
نیستید؟ 

مهمانپرست: چون انگیزه ورود ما به صحنه انتخابات این است که فکر می کنیم باید یک سلیقه و جریان جدید وجود داشته باشد تا
مردمی که احساس می کنند از تبادل قدرت بین دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب خسته شده اند و دنبال یک فکر جدید، چهره
جدید، جریان فراجناحی و ملی هستند به سمت آن بیایند یک جریان فراجناحی با رویکرد منافع ملی را ایجاد کردیم. چون با تمرکز
روي یک هدف مشخص آمده ایم و به این طریق یک مشارکت بیشتر در انتخابات خواهیم داشت تا افراد بیشتري که سلیقه آنها فقط
در دو جریان اصولگرایی و اصلاح طلبی نیست، حتما در انتخابات نماینده داشته باشند و انگیزه براي مشارکت این گروه به وجود بیاید.
چون با این انگیزه وارد شده ایم قرار نیست به نفع کسی کنار برویم. علاوه بر این تاکنون کسی را پیدا نکرده ایم که براي تمام
اشکالات موجود طرح و برنامه داشته باشد. چون احساس می کنیم این کمبود وجود دارد و تلاش کردیم براي مشکلات ریشه اي

 
آمادگی لازم را به وجود بیاوریم به همین دلیل به نفع کسی کنار نخواهم رفت و تا آخر ادامه می دهم. 

باشگاه خبرنگاران جوان: براي تبلیغات هزینه هاي انتخاباتی خود چه فکري کرده اید؟ هزینه تبلیغات بسیار سنگین است. حامی مالی

 
دارید؟ 

مهمانپرست: یکی از مشکلات تشکلات ائتلاف ملی همین بحث مالی است. جریانات سیاسی موجود به خاطر اینکه هر کدام به منابع
قدرت و ثروت وصل هستند باعث یک نوع رقابت نابرابر می شود. هم اکنون هم به دلیل شیوع کرونا خیلی نمی شود در صحنه هاي
اجتماعی حضور داشت و معمولا همه روي فضاي مجازي متمرکز می شوند. فضاي وحشتناکی شکل گرفته است؛ به عنوان مثال یک
کاندیدا فقط 150 میلیارد تومان براي اقدامات رسانه اي خود اختصاص داده است. کسی که منابع نامحدود مالی داشته باشد می تواند

 
قرارداد ببندد تا یک موضوع 10 میلیون بار نشر داده شود. 

البته شاید برخی افراد وجود داشته باشند که حاضر به کمک مالی باشند و در مقابل انتظاراتی هم داشته باشند، اما تاکنون ائتلاف
وحدت ملی زیر بار این جور مسائل نرفته و تا مطمئن نشود که چه کسی قرار است کمک کند و علت حمایت مالی اعتقاد به فکر و



 
روش ائتلاف وحدت ملی است نه سهم خواهی اقدامی نمی کنیم. 

هم اکنون اخبار خوبی دریافت نمی کنیم و متاسفانه کسانی که وارد این رقابت ها شده اند در حال هزینه کرد بودجه هاي هنگفتی
هستند و معتقدم دستگاه هاي نظارتی باید وارد شوند. رقم هاي بالاي هزار میلیارد براي هزینه هاي انتخاباتی در حال هزینه شدن
است. ما این توانایی را نداریم و به همه اعضاي ستاد در استان ها گفتیم که خودشان سعی کنند هزینه خود را تامین کنند و برنامه

 
هاي چند صد میلیونی را به دلیل اینکه توان تامین آن را نداریم به تعویق انداخته ایم. 

 
 

سیستم سهمیه بندي سوخت به شکل فعلی ناعادلانه است باشگاه خبرنگاران جوان: اظهار نظري داشتید مبنی بر اعطاي یارانه 600
هزار تومانی. پس موافق ادامه روند سیستم یارانه هستید. آیا واقعا یارانه 600 هزار تومانی شدنی است؟ فکر نمی کنید افزایش این

 
میزان یارانه باعث افزایش افسارگسیخته نرخ تورم شود؟ 

مهمانپرست: سیستم سهمیه بندي سوخت به شکل فعلی را به هیچ وجه قبول ندارم. یارانه هایی که به هم اکنون به مردم داده می
شود هیچ ارزشی ندارد و 45 هزار تومان پول یک اسنپ هم نمی شود. وضعیت موجود پرداخت یارانه هیچ خاصیتی ندارد. نوع
پرداخت یارانه به اتومبیل هاي سواري هم منطق ندارد و اگر فردي 5 خودرو داشته باشد می تواند براي هر کدام یک سهیمه سوخت

 
بگیرد و یک خانواده که اصلا اتومبیل ندارد و یا به میزان کمی استفاده می کند، در واقع از این یارانه استفاده نمی کند. 

یک جوان 18 ساله که هنوز وارد جامعه نشده است و امکان خرید ماشین ندارد نمی تواند از سهمیه سوخت اعطایی استفاده کند، پس
این طرح ناعادلانه است. طرحی که در ائتلاف وحدت ملی آماده کردیم به این صورت است که براي هر فرد بالاي 18 سال در کشور
یک سهمیه سوخت به صورت رایگان روي کارت ملی فرد در نظر گرفته می شود که این سهمیه شامل 15 لیتر بنزین و 15 لیتر

 
گازوئیل در ماه است. یعنی مجموعا هر فرد بالاي 18 سال ماهیانه 30 لیتر سوخت دریافت می کند. 

علت تخصیص گازوئیل این است که مشکلاتی که هم اکنون به خاطر قیمت پایین سوخت در کشور وجود دارد منجر به قاچاق عمده
ثروت ملی شده است. یک نفر می تواند در پمپ بنزین، بنزین آزاد 3 هزار تومانی را به مقدار 2 هزار و 500 لیتر سوخت گیري کند و
یک ساعت بعد در آن سوي مرز لیتري 19 هزار تومان بفروشد؛ یعنی به صورت قانونی بنزین زده و یک ساعت بعد 50 میلیون سود
کرده است. به همین دلیل هزار خودرو پشت سر هم در حال سوخت گیري براي قاچاق هستند و اگر هم قرار باشد با آن ها مقابله

 
شود درگیري و مشکل امنیتی به وجود می آید؛ بنابراین این طرز قیمت گذاري، نظارت و مدیریت اصلا درست نیست. 

یارانه 600هزار تومانی به هر ایرانی شدنی است البته در بحث گازوئیل وضعیت بدتر است. در خارج از کشور قیمت بنزین و گازوئیل



خیلی تفاوتی ندارد و حتی گازوئیل خیلی گران تر است. وقتی یک سهمیه به هر فردي داده شود آن فرد می تواند استفاده شخصی
داشته باشد و یا اینکه دولت هر لیتر بنزین را در صورت نیاز نداشتن 20 هزار تومان از او خریداري می کند. هر فرد می تواند این
سهمیه را در کارت ملی خودش پس انداز کند و یا می تواند با آن کالا بخرد. با این طرح در واقع به هر فرد ماهانه 600 هزار تومان
پرداخت می شود که فرد می تواند با آن کالا بخرد، خرید کند، پس انداز کند و یا پولش را بگیرد، ولی هر کسی که اضافه تر این

 
میزان سوخت استفاده کند باید با قیمت آزاد سوخت را تهیه کند. 

درآمد یک میلیون میلیارد تومان از محل جلوگیري از قاچاق بنزین و گازوئیل ممکن است برخی بگویند که تخصیص این یارانه ممکن
است روي نرخ حمل و نقل و اجناس تاثیر بگذارد، در حالی که تمام یارانه اي که به شبکه حمل و نقل، آژانس ها، اسنپ و تپسی،
واحد هاي اتوبوس رانی و حمل و نقل بین شهري، کارخانجات و نیروگاه ها پرداخت می شود با همین قیمت است و هیچ کس حق
ندارد قیمتی را بالا ببرد. نقدینگی هم افزایش پیدا نمی کند به این دلیل که اولا مصرف پایین می آید و ثانیا با این مبلغ روي کارت

 
ملی می توان کالا خریداري کرد به جاي اینکه پول رد و بدل شود. 

اگر بخواهیم به چهار و نیم میلون نفر کشاورز کشور برسیم، سیستم آن ها را مکانیزه کنیم، خرید تضمینی کالا هاي اساسی و تولیدات
زراعی را بالا ببریم، براي صادرات محصولات کشاورزي مشوق گذاشته شود که 20 میلون صادر کنند و 10 میلیون دلار ارز برگردد،
فقط حدود 100 میلیارد تومان باید هزینه کنیم. فقط یک میلیون میلیارد تومان دلار از محل جلوگیري از قاچاق بنزین و گازوئیل به
قیمت واقعی درآمد پیدا می کنیم. یعنی با این روش مشکل ترافیک حل می شود؛ وقتی بنزین اضافه از سهمیه را بخواهید از جایگاه
هاي سوخت تهیه کنید و ببینید که 20 هزار تومان است مقداري تامل می شود. این کار در صورتی انجام می شود که سیستم حمل و
نقل عمومی به کلی تغییر می کند. یعنی براي چند سال اول سالیانه 500 هزار تاکسی براي تاکسیرانی و یا براي اسنپ و تپسی و ...
در اختیار شاغلان این بخش و یا کسانی که تمایل به مشغول شدن در این بخش دارند با تسهیلات بلند مدت و بهره کم واگذار می

 
شود. 

 
 

از ماشین هاي سوخت هیبریدي که کاهش دهنده آلودگی هوا هستند استفاده خواهد شد. سالیانه 80 هزار دستگاه ون جدید با
تسهیلات بلند مدت به بخش خصوصی واگذار می شود. سالیانه 20 هزار دستگاه اتوبوس نو با استاندارد هاي مشخص به سیستم حمل
و نقل عمومی اضافه می شود. سالیانه 5 هزار واگن و سیستم حمل و نقل جدید اضافه می شود. یعنی سیستم حمل و نقل عمومی
یک باره از محل یک میلیون میلیاردي که درآمد بیشتر کسب می کنیم، احیا می شود و سیستم حمل و نقل عمومی را افزایش می

 
دهیم و به افرادي که سالیانه از این وسایل استفاده می کنند کارت تردد اعطا می شود. 

به جاي اینکه اجازه دهیم در مرز ها قاچاق بشود و یا اینکه به مرزنشینان سهمیه سوخت بدهیم که آزاد بفروشند و درآمد کسب کنند



که کار اشتباهی است باید سوخت را که ثروت ملی است به قیمت بین المللی بفروشیم و با درآمد آن کار مفید براي مردم ایجاد کنیم.
این طرح کاملا اجرایی است و از محل درآمد هاي اضافه اي که دولت پیدا می کند می تواند حداقل یک و نیم میلیون شغل از این

 
محل درآمد در بخش هاي مختلف ایجاد کند. ما باید جراحی بزرگ را انجام دهیم. ساختار ها را باید با تصمیمات بزرگ تغییر بدهیم. 

دولت هایی که روي کار می آیند یا بیماري که به آن دچار هستیم را تشخیص نمی دهند و یا در صورت تشخیص جرات جراحی آن
را ندارند و سعی می کنند با مسکن دوره خود را سپري کنند و نتیجه این شده که بعد از 42 سال یک دولت بزرگ، سنگین وزن و با
اقتصاد دولتی، بستر را براي فساد، تبعیض و رانت آماده کرده است. مثلا در بورس مردم معمولی زندگی خود را فروختند و به امید
رشد وارد شدند و به یک باره تمام چراغ هایش قرمز شد و مردم بیچاره شدند و بعد کسانی که از طریق دولت آمار داشتند و خبر
داشتند قرار است چه اتفاقی در بورس بیفتد ظرف چند ماه هزار و 600 میلیارد سود کردند؛ این امر نتیجه اقتصاد دولتیِ مریض است.

 
برجام یک سراب بود باشگاه خبرنگاران جوان: نظرتان در مورد اسامی زیر را بگویید. 

 
سردار سلیمانی: سردار سلیمانی اسوه ملت و نماد وحدت ملی 

 
سپاه پاسداران: اصل انکار ناپذیر دفاع از تمامیت ارضی و وجود کشوري که آرمان هاي بزرگ دارد 

محمود احمدي نژاد: آقاي احمدي نژاد ظرفیت خوب مردمی داشت و حرف هاي مردم را می زد و توانست موقعیت خوبی به دست
بیاورد و حتی توانست حلقه هاي بسته مدیریتی را بشکند، ولی از ظرفیتی که در اختیارش قرار گرفت نتوانست به خوبی استفاده کند

 
و به راه اشتباه رفت 

 
اسحاق جهانگیري: نتوانست کارآمدي خاصی در دولت روحانی داشته باشد 

 
محمدباقر قالیباف: به نظر می رسد قالیباف در مجلس جا افتاده و خوب است که مجلس ما یک رئیس مقتدر داشته باشد 

 
شهید رجایی: نشان دهنده دولت مردمی که درد مردم را فهمیده بود 

اورانیوم 60 درصد: نشان دهنده این که براي پیشرفت در کشور باید از دانش روز براي صنایع مختلف در جهت اهداف صلح آمیز

 
استفاده کرد 

سفارت ایران در لیبی: لیبی شرایط مناسبی ندارد و در برخی کشورهایی که مشکلات امنیتی دارند حضور داریم ولی این حضور در

 
خیلی از مواقع به دلیل شرایط ناامن و عدم وجود زمینه اي براي ثبات نمی تواند تعیین کننده باشد. 

سردار سعید محمد: آقاي سعید محمد باید مشخص شود که همچنان نظامی است یا خیر؟ اگر نظامی باشد بر اساس مقررات سپاه
نباید فعالیت سیاسی و انتخاباتی داشته باشند و اگر کاملا منفک شده و سپاهی نباشد فردي هستند که در زمینه هاي مختلف

 
مدیریتی قابلیت اجرایی دارد و در همان زمینه ها هم می توان از او استفاده خوبی کرد. 

سعید جلیلی: آقاي جلیلی یکی از دوستان خوب و بچه هاي آرمانی همکار ما در وزارت خارجه بودند و ایشان فردي آرمانی است که
پاي آرمان هاي خودش ایستاده، اما فراموش نکنیم که اگر فردي به نمایندگی از کشور بتواند یک جایگاه پیدا کند نمی تواند 82



میلیون نفر را با افکار آرمانی جلو ببرد. مردم از اقشار مختلف هستند و بخشی از آنها می توانند آرمانی باشند ولی نمی توانیم یک

 
دیدگاه را به همه مردم تعمیم دهیم. 

برجام: برجام نشان داد که ما اهداف صلح آمیز داریم و توانستیم در فضاي دیپلماسی عمومی حقانیت خود را ثابت کنیم، ولی هیچ
دستاورد اقتصادي در بهترین زمان خودش یعنی ریاست جمهوري اوباما نداشت و یک سرابی بود براي کسانی که فکر می کردند با

 
برجام می توانند همه مشکلات را حل کنند. 

علی لاریجانی: لاریجانی یکی از مدیران برجسته کشور است و تجربیات مختلفی در جایگاه هاي مختلف کشور دارد و فکر می کنم

 
همچنان می تواند در خیلی از زمینه ها فرد موثري باشند. 

سید ابراهیم رئیسی: آقاي رئیسی یکی از شخصیت هاي برجسته کشور هستند و قوه قضائیه با حضور او به خوبی پیش می رود و

 
امیدواري در بین مردم ایجاد شده و معتقدم حیف است که او در قوه قضائیه از دست بدهیم. 

مریم کاویانی: خانم کاویانی بازیگري محبوب و بی حاشیه است و فکر می کنم در جامعه هنري امثال ایشان می توانند نقش خوبی

 
داشته باشند تا فرهنگ کشور را توسعه دهند و مردم هم از هنرمندي آنها لذت ببرند. 

برجام موشکی: ما با هر محدودیتی براي فعالیت هاي موشکی، دفاعی که جنبه بازدارندگی در کشور دارد مخالفیم و هیچ کس حق
ندارد در این زمینه وارد شود.



کمیته امداد خواف در توانمند سازي محرومان، برترین شهرستان خراسان

رضوي است

منبع: ایسناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/03/03

مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوي گفت: شهرستان خواف در توانمند سازي محرومان، برترین شهرستان در مجموعه کمیته
امداد در سطح خراسان رضوي است و امیدواریم روزي برسد که نیازي به حضور کمیته امداد در خواف نباشد.

حبیب اله آسوده در آیین اهداي 110 سري جهیزیه به
نوعروسان و 510 تبلت به دانش آموزان اظهارکرد: با اهداي
این جهیزیه ها و تبلیت ها، نیاز نوعروسان به جهیزیه و

 
دانش آموزان به تبلت در شهرستان خواف، صفر شد. 

وي اعلام کرد: کمیته امداد خراسان رضوي، 200 میلیارد
ریال در اختیار کلینیک کسب و کار خواف تخصیص می
دهد تا بر پایه راهبردهاي اشتغال و توانمند سازي
محرومان، در اختیار متقاضیان اشتغال براي راه اندازي

 
کسب و کار قرار گیرد. 

آسوده افزود: به دنبال راه کارهایی هستیم تا با مشارکت مردم و خیرین، کمیته امداد را مردمی کنیم تا نیازي به جذب اعتبارات

 
دولتی و حاکمیتی نباشد. 

وي از حمایت فولاد سنگان در تامین جهیزیه و تبلت دانش آموزي تقدیر کرد و گفت: این اقدام شرکت فولاد سنگان وراي مسئولیت

 
هاي اجتماعی این شرکت بود. 

علی امرایی مدیرعامل شرکت فولاد سنگان هم در سخنانی گفت: فولاد سنگان در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی با نگاه توسعه
متوازن و همه جانبه خواف علاوه بر اهداي جهیزیه و تبلت در طول فعالیتش در سنگان خواف با ساخت مدارس، خرید تجهیزات
درمانی و پزشکی، اقلام بهداشتی و درمانی مورد نیاز ستاد مبارزه با همه گیري کرونا و کمک به آب رسانی روستایی سعی در کمک به

 
توسعه و آبادانی خواف دارد. 

وي مطرح کرد: با کمک دانشی دانشگاه تهران، 85 صندوق خرد روستایی تشکیل شد و به اندازه سهم آورده مردم در این روستاها،

 
فولاد سنگان کمک مالی بلاعوض کرد. 

امرایی اعلام کرد: شرکت فولاد 100 میلیارد ریال براي توسعه اشتغال در اختیار صندوق کار آفرینی امید قرار داد و براي اجراي 4

 
بانده شدن جاده سنگان به تربت حیدریه، تعهد کمک مالی کرده است. 

مدیرعامل فولاد سنگان یادآور شد: در طول دوران تحریم و شیوع کرونا که برخی شرکت ها با مشکل مواجه شدند، این شرکت با تمام



 
توان توانست ساخت کارخانه کنسانتره را حدود یک سال زودتر به پایان برساند و تولید را آغاز کند. 

فرماندار خواف نیز گفت: از سوي شرکت ها و خیرین معدنی، 26 هزار بسته معیشتی به ارزش 150 میلیارد ریال در طرح هایی

 
همچون مواسات مومنانه بین اقشار آسیب پذیر توزیع شد. 

حسین سنجرانی با تحسین اقدام فولاد سنگان در کمک به محرومان و کمک به رشد کیفیت آموزش مجازي دانش آموزان گفت: پیش

 
از این، 1200 دانش آموز فاقد تجهیزات فضاي مجازي همچون تبلت بودند. 

انتهاي پیام



سد انتقال آب و فرآورد ه هاي نفتی به فارس شکست

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/03/03

رئیس مجمع نمایند گان استان فارس با بیان اینکه موضوع ایجاد خط انتقال فرآورد ه هاي نفتی یک اولویت د ر استان فارس
بود که وزیر نفت با ایجاد آن موافقت کرد ه است و 11 هکتار اراضی نیز براي اجراي این طرح تملک شد ه است خاطرنشان کرد : یک

 
خط پروپیلن نیز براي استان فارس د ر هیأت د ولت مصوب شد و قرار است با محوریت شهرستان مرود شت اجرایی شود . 

به گفته ابراهیم عزیزي این خط د ر شکوفایی استان فارس نقش آفرین و بزرگ ترین گام د ر مسیر صنعتی شد ن فارس است. وي د
ر نشست نقشه راه صنعت نفت، گاز و پتروشیمی فارس با بیان اینکه این استان، استان تاثیرگذاري د ر حوزه نفت و گاز و پتروشیمی
است گفت: علی رغم این موضوع عقب ماند گی هایی د ر برخی حوزه ها وجود د ارد که باید براي جبران آن برنامه ریزي کرد و
بهترین کار این است که به سمت اجراي پروژه هاي بزرگ، محرك و زیربنایی برویم.وي با اشاره به راه اند ازي شوراي راهبرد ي انتقال
آب خلیج فارس به استان فارس گفت: با اقد اماتی که د ر این شورا انجام شد ایمید رو قول مشارکت 30 د رصد ي د اد ه و تاکنون

 
81 د رصد منابع مورد نیاز پروژه انتقال آب خلیج فارس به استان تامین شد ه است. 

عزیزي د ر بخش د یگري از سخنانش همچنین از تامین 81 د رصد منابع مورد نیاز پروژه انتقال آب خلیج فارس به این استان خبر د

 
اد و گفت: همین مد ل موفق تشکیل شوراي راهبرد ي انتقال آب خلیج فارس باید د ر حوزه نفت، گاز و پتروشیمی نیز اجرا شود . 

به گفته وي، نزد یک به 70 د رصد نیازهاي سوختی استان از د یگر استان ها تامین می شود و با وجود خطراتی که د ر حمل و نقل

 
جاد ه اي وجود د ارد با تانکر به فارس حمل می شود . 

 
نباید از توانمند ي هاي فارس د ر حوزه انرژي غافل شد 

حسین حسین زاد ه نمایند ه لارستان، خنج، گراش و اوز نیز د ر این جلسه با اشاره به سخنان مقام معظم رهبري مبنی بر ضرورت
پالایشگاه سازي براي جلوگیري از صد ور نفت خام اظهار د اشت: وابستگی اقتصاد ي به نفت و گاز آسیب زا است و اقتصاد بد ون نفت
به معناي تعطیل کرد ن بخش نفت نیست و باید از این ظرفیت د ر حوزه صنعت پتروشیمی و تنوع سازي محصولات بهره برد .وي با
بیان اینکه د ر کشور 72 هزار واحد صنعتی و د ر فارس 4 هزار واحد صنعتی وجود د ارد ، افزود : استان فارس ظرفیت هاي زیاد ي د
ارد از جمله اینکه تامین کنند ه 12 د رصد مواد غذایی کشور است و 40 د رصد د رآمد فارس از بخش کشاورزي است با وجود این
ظرفیت نباید از توانمند ي هاي فارس د ر حوزه انرژي غافل شد .این نمایند ه با بیان اینکه فارس به عنوان هاب انرژي نفت و گاز
کشور شناخته می شود ، گفت: به جز مید ان خشت و سروستان که نفتی است بقیه فارس گازي است و گازي که د ر فارس استخراج
می شود یکی از با کیفیت ترین گازهاي کشور است.رئیس کمیته انرژي مجلس شوراي اسلامی بیان کرد : چالش اصلی کشور د ر آیند
ه چالش گاز است و با این میزان مصرف و تولید ، امسال و سال آیند ه خاموشی هاي زیاد ي د اریم.وي با اشاره به ارزآوري و اشتغال
زایی صنایع پایین د ست پتروشیمی بر راه اند ازي این صنایع تاکید و عنوان کرد : از بعد از انقلاب د ر حوزه پالایشگاه ضعیف عمل

 
کرد ه ایم به طوري که قبل از انقلاب 7 پالایشگاه د ر کشور د اشتیم و د ر حال حاضر 3 پالایشگاه د اریم. 

/انتهاي متن/



آرزوي تمرکززدایی از پایانه هاي نفتی ایران برآورده شد

منبع: ایرناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/03/03

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران می خوانیم: تاریخچه طرح بزرگ و ملی خط لوله گوره به جاسک به دهه 60 بازمی
گردد.

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران می خوانیم:
تاریخچه طرح بزرگ و ملی خط لوله گوره به جاسک به

 
دهه 60 بازمی گردد. 

روزنامه ایران دوشنبه سوم خرداد با درج یادداشتی به قلم
نرسی قربان کارشناس بین الملل نفت، نوشت: آن زمان
یعنی در دوره جنگ ایران و عراق، با توجه به اینکه تنها
پایانه صادراتی نفت ایران در جزیره خارك بود و دشمن
بخوبی از راهبردي و استراتژیک بودن این پایانه باخبر بود،
بیش از 2 هزار و 840 بار این جزیره را زیر آتش قرار داد.

در حالی که تعداد روزهاي جنگ 2 هزار و 888 روز بود.بیش از 2 هزار بار بمباران خارك، تنها پایانه صادراتی نفت ایران؛ همواره این
حس نیاز را در صنعت نفت به همراه داشته است که در صورت وقوع هر ناآرامی در منطقه توان صادراتی ایران را بشدت تضعیف

 
خواهد کرد. بویژه آنکه در این اواخر بحث بستن تنگه هرمز و درگیري میان کشورهاي حاشیه خلیج فارس نیز مطرح شد. 

حالا اکنون شنیده می شود فاز اول پروژه اي به سرانجام رسیده است که می تواند پایداري صادرات نفت ایران را افزایش دهد. خط
لوله گوره به جاسک و پایانه صادراتی آن در شرق تنگه هرمز، پروژه اي مهم است که امکان صادرات نفت ایران را از دریاي عمان
فراهم خواهد کرد. آن طور که مسئولان می گویند، در روزهاي آتی اولین محموله نفتی ایران از این پایانه راهی بازارهاي جهانی نفت
خام خواهد شد. البته تا رسیدن به ظرفیت حداکثري صادرات هنوز فاصله وجود دارد اما این یک فصل نو و مهم بویژه براي مواقع

 
حساس و ناآرامی هاست. 

البته کشورهاي نفتی حاشیه خلیج فارس از جمله عربستان سعودي و امارات متحده عربی نیز این ویژگی را به نوعی براي خود ایجاد
کرده اند. این کشورها چند پایانه صادراتی در خلیج فارس، دریاي سرخ و دریاي عمان دارند و حالا تفکر تمرکززدایی از پایانه هاي

 
صادراتی ایران نیز به ثمر رسیده است. 

همواره این موضوع مطرح بوده است که بزرگترین متضرر بسته شدن تنگه هرمز، ایران و عراق خواهند بود. اما حالا با این پایانه جدید
صادراتی که در گام نخست ظرفیت صادرات 350 هزار بشکه در روز نفت خام را فراهم می کند؛ ایران این محدودیت را مرتفع کرده
است و زمانی که به یک میلیون بشکه در روز برسد، تقریباً نیمی از نفت صادراتی ایران می تواند از این پایانه جدید به دنیا فرستاده

 
شود. 



اما فراتر از این ویژگی هاي ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک، یک مسأله دیگري که اجراي این طرح را در اوج تحریم ها جذاب می کند،
موضوع اجراي یک پروژه 2 میلیارد دلاري در اوج تحریم ها و با استفاده از توان داخل است. به عبارتی وقتی کشورهاي جهان به ایران
پشت کردند و حتی کشورهایی مانند چین و کره جنوبی حاضر به فروش ورق لوله هاي سرویس ترش نبودند، صنعت نفت ایران با
تقویت بنیه داخلی صنایع مرتبط و ایجاد ظرفیت هاي جدید براي ساخت داخل، توانست به میزان قابل توجهی کار و اشتغال و گردش

 
مالی در داخل کشور ایجاد کند. 

به عبارتی در دوره تحریم که شرکت ها باید کاهش تولید می دادند، صنعت نفت یک فرصت اشتغالزایی و کار را در داخل کشور براي
بیش از 200 شرکت فراهم کرد و نیروي کار قابل توجهی را به صورت مستقیم و غیرمستقیم درگیر ساخت. به این ترتیب از خروج ارز

 
از کشور نیز جلوگیري و این مبالغ به اقتصاد کشور تزریق شد. 

از سوي دیگر فرصتی براي توسعه در جنوب شرقی ایران فراهم شد و از این بابت می توان گفت که این خط لوله اگرچه دیر اما بازهم
برخی نیازهاي ایران و صنعت نفت ایران را مرتفع کرد و منافع قابل توجهی را براي ایران به همراه خواهد داشت که مهم ترین آنها
همان رفع نگرانی مشتریان نفت ایران از تداوم صادرات کشور است که البته در دوره هاي بدون تحریم این مهم بیشتر به نمایش

 
گذاشته خواهد شد. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- دریاي عمان 

 
- عربستان سعودي 

 
- صنعت نفت ایران 

 
- رشد اقتصادي 

 
- عراق 

- روزنامه ایران



آیت االله سعادت پرور که بود؟/آشنایی او با علامه طباطبایی چگونه صورت

گرفت؟/وي از چه روشی در تربیت شاگردانش بهره گرفته بود؟

منبع: جمارانشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/03/03

آیت االله حاج شیخ على سعادت پرور (پهلوانى تهرانى) در سیزدهم رجب سال 1346 به دنیا آمد. وي از محضر بزرگانی مانند
شیخ محمدحسین زاهد، امام خمینی، آیت االله بروجردي و... بهره برد و خود شاگردان بسیاري تربیت کرد. وي در دوازدهم

شوال 1425 رحلت کرد.

آیت االله حاج شیخ على سعادت پرور (پهلوانى تهرانى) در سیزدهم رجب سال 1346 به دنیا آمد. وي از محضر بزرگانی مانند
شیخ محمدحسین زاهد، امام خمینی، آیت االله بروجردي و... بهره برد و خود شاگردان بسیاري تربیت کرد. وي در دوازدهم شوال

 
1425 رحلت کرد. 

به گزارش خبرنگار جی پلاس، در راستاي شناساندن بزرگان
اندیشه دینی در این صفحه بر آنیم که این شخصیت هاي
ارجمند جهان اسلام و تشیع را به مخاطبان معرفی کنیم و
مطالب منتشرشده قطره اي است از دریاي زندگی این بزرگواران
که به قدر وسعمان است. باشد که مفید فایده افتد. این قسمت به

 
زندگی آیت االله شیخ علی سعادت پرور اختصاص دارد. 

 
زندگینامه شیخ علی سعادت پرور ولادت و تحصیلات 

عالم رباّنى و عارف زاهد، حضرت آیت االله حاج شیخ على سعادت پرور (پهلوانى تهرانى) (قدّس سرّه)، در سال 1305ش مصادف با
سالروز میلاد مولى الموحدین، امیر المؤمنین(علیه السلام) (1346ق)، در خانواده اى متدیّن متولد شدند. با توجه به نامناسب بودن
فضاى تربیتى و اخلاقى مدارس جدید التأسیس آن زمان تهران، ایشان به مسجد امین الدوله رفته، خدمت مرحوم آقا میرزا ابوالقاسم
مکتب دار، به فراگیرى کتب رایج آن دوران، همچون: فرائد الأدب، گلستان سعدى و... پرداختند. همچنین در همین مسجد، قرائت و
تجوید قرآن و مقدارى از علم هندسه را فراگرفتند. افزون بر موارد یادشده، ادبیات عرب و کتاب هاى: معالم، قوانین و لمعه را در

 
محضر مرحوم آیت االله حاج شیخ على اکبر برهان(قدّس سرّه) آموختند. 

 
در همین رابطه بخوانید: 

آیت االله سید محمدحسین شهرستانی که بود؟/علت شهرتش به شهرستانی چیست؟/چرا امامت جماعت مدرسه مروي به وي داده

 
شد؟/چرا به وي شهرستانی ثانی می گویند؟ 

شیخ محمدرضا کلباسی کیست؟/وي چه نسبتی با میرداماد دارد؟/ماجراي نماز باران و ساخت مسجد رکن الملک چه بود؟/به چه علت



 
تبعید شد؟ 

 
حسن احمدي گیوي کیست؟/علت تاخیر 40 ساله چاپ کتابش چه بود؟/او شاگرد کدام اساتید برجسته بود؟ 

سید ابوالقاسم دهکردي که بود؟/او و جمعی از علما چگونه از کالاي ایرانی حمایت کردند؟/نقش وي در تشکیل هیات علمیه اصفهان

 
چه بود؟/او بجز امام خمینی به چه افراد دیگري اجازه روایت داد؟ 

ایشان در نوجوانى با عالم اخلاقى، مرحوم حاج شیخ محمدحسین زاهد(قدّس سرّه) ارتباط برقرار کرده، به حلقه دروس اخلاقى این

 
عالم وارسته پیوستند و از همراهى ایشان بهره هاى اخلاقى و معنوى بسیارى بردند. 

شور و اشتیاق زیارت عتبات عالیات، قلب مشتاق ایشان را بى تاب کرده بود؛ تا جایى که همواره با تضرع و توسل، از خداوند درخواستِ

 
توفیقِ زیارت مى کردند. 

خداوند (تبارك و تعالى) به این درخواست درونى و اشتیاق قلبى پاسخ گفت و به این ترتیب، ایشان و حدود بیست نفر از طلاب و

 
دوستان به همراه آیت االله برهان (قدّس سرّه) که توفیق زیارت آل االله(علیهم السلام) را پیدا کرده بودند، راهى دیار محبوب شدند. 

 
مهاجرت به قم 

مرحوم آیت االله سعادت پرور(قدّس سرّه) مدتى پس از بازگشت از این سفر معنوى، براى ادامه تحصیل و تهذیب به قم مهاجرت کردند
و در دروس اساتید بزرگى همچون حضرت امام خمینى(قدّس سرّه)، آیت االله العظمى بروجردى(قدّس سرّه)، آیت االله العظمى نجفى
مرعشى(قدّس سرّه)، آیت االله شهید صدوقى(قدّس سرّه) و آیت االله سلطانى(قدّس سرّه) شرکت کرده، مراتب علمى خود را به کمال

 
رساندند. 

 
ملاقات با علامه طباطبایی 

نقطه عطف و سرنوشت ساز معنوى و روحانى ایشان، در آشنایى و ارتباط با عارف کامل و جامع منقول، معقول و مشهود، حضرت
علامه طباطبایى(قدّس سرّه) بود. پس از آشنایى و ارتباط با مرحوم علامه(قدّس سرّه)، آمال و آرزوهاى دیرینه معنوى و توحیدى خود
را در این شخصیت کم نظیر دیدند. شوق و اشتیاق و جدّیت ایشان باعث شد، علامه طباطبایى(قدّس سرّه)، بالاخره ایشان را به
شاگردى معنوى و روحانى بپذیرند. بدین ترتیب، نفس زکیّه، جان شیفته و قلب طاهر آیت االله پهلوانى تهرانى(قدّس سرّه) تقدیم به
این عالم رباّنى، پیر معنوى و مرشد روحانى شد تا جایى که نفَس کیمیاگر حضرت علامه(قدّس سرّه)، پله به پله این شاگرد مستعد را
به منازل توحیدى رهنمون شده، باعث شد قله هایى از معارف حقّه اهل بیت عصمت و طهارت(علیهم السلام) را فتح کند. در واقع،
باید گفت، شاکله و شخصیت معنوى و سلوك توحیدى استاد سعادت پرور(قدّس سرّه) به طور عمیقى تحت تأثیر سلوك توحیدى و
نظام تربیتى و معرفتى حضرت علامه(قدّس سرّه) و بر مبناى قرآن و سنت شکل گرفته است. آیت االله پهلوانى تهرانى(قدّس سرّه) بعد
از سالیان طولانى تهذیب نفس و اشتغال به ریاضت هاى علمى و عملى، و استفاده از محضر حضرت علامه(قدّس سرّه)، خود از مشعل
داران مکتب تربیتى و تهذیبى این سلسله جلیله شد؛ سلسله اى که در نهایت به مرحوم، عارف کامل و جامع علم و عمل و شهود،
مرحوم آخوند ملا حسینقلى همدانى(قدّس سرّه) منتهى شده، بزرگانى چون حضرات آیات: آقا میرزا جواد ملکى، آقا شیخ محمد
بهارى، آقا سید احمد کربلایى، آقا سید على قاضى(رضوان االله تعالى علیهم)، که با تفقّه و تعمّق جامع در معارف اهل بیت(علیهم
السلام) توانستند یک جریان توحیدى و هدایتى بسیار عمیق را در حوزه هاى علمیه نجف و قم به یادگار بگذارند؛ به طورى که هر



 
یک، از درخشان ترین و نام آورترین افراد این سلسله جلیله توحیدى و تهذیبى اند. 

حضرت آیت االله سعادت پرور(قدّس سرّه)، از جمله عالمان وارسته و بزرگى بود که با اشتیاق، همّت و استقامت والا، گام در طریق

 
روحانى و سفر معنوى نهاده و در منزل توحید، تمکّن پیدا کرده بود. 

استاد پهلوانى تهرانى(قدّس سرّه) توجه خاصى به تهذیب نفس و مسائل سیر و سلوکى طلاب داشت و عمر شریف خود را وقف این

 
مسئولیت الهى کرده بود. ایشان در این راه که راه انبیا و اولیا است، از هیچ تلاش و کوششى فروگذار نمى کرد. 

همّت والاى این عالم وارسته تا جایى بود که حتى در روزهاى کهولت و بیمارى نیز به هیچ وجه، ارتباط سلوکى، درس و جلسات
معنوى و روحانى خود را تعطیل نکرد و تا آخرین روزهاى عمر شریفش با شور و اشتیاق و تعهد الهى، و با مهر و محبت وصف ناشدنى،

 
به تربیت شاگردان خود ادامه داد. 

شایان ذکر است که نظام تربیتى ایشان بنا به پیروى از اساتید بزرگوارشان، تنها در مسائل اخلاقى رایج نبود، بلکه همان گونه که اشاره
شد، روش تربیتى ایشان به واسطه مرحوم علامه طباطبایى(قدّس سرّه)، در نهایت، به مکتب تربیتى و توحیدى مرحوم آخوند ملا

 
حسینقلى همدانى(قدّس سرّه) که توحید شهودى و عینى را مدّ نظر داشتند، مى رسد. 

البته این مطالب مهم احتیاج به بسط و بیان کافى در محل دیگرى دارد. آشنایان این گونه مطالب و اسلام شناسان واقعى، باید حدود
و ثغور، مبانى و اساس علمى و عملى این مسلک حق و این روش نورانى را در حدّ ممکن براى شیفتگان و علاقه مندان به سیر و

 
سلوك معنوى، به ویژه جوانان مستعد تبیین کنند تا دکان داران و شیطان صفتان اجازه جَوَلان پیدا نکنند. 

 
جلسات خصوصی استاد سعادت پرور 

در جلسات خصوصى حضرت استاد سعادت پرور(قدّس سرّه)، به طور غالب، شرح و تفسیر احادیث و ادعیه اهل بیت عصمت و
طهارت(علیهم السلام) بر مبناى کتاب هایى، مثل: بحار الأنوار و اقبال الأعمال، همچنین شرح غزلیات دیوان لسان الغیب، حضرت
خواجه حافظ شیرازى(قدّس سرّه) و کلمات اهل معرفت خوانده مى شد، و به مناسبت توسط ایشان مورد شرح و تفسیر قرار مى
گرفت. در این جلسات نورانى چنان فضایى از عطر معنویت و طهارت ایجاد مى شد که شرکت کنندگان را، از مُلک به ملکوت و از

 
فرش به عرش برده، غبار غفلت را از قلب آنها مى زدود. 

آیت االله پهلوانى تهرانى(قدّس سرّه)، افزون بر تربیت و تهذیب نفوس مستعد، آثار گرانبها و نفیسى را در حوزه معارف عرشى و
توحیدى از خود به یادگار گذاشتند که البته بعضى از آنها به چاپ رسیده است. امیدواریم آثار دیگر ایشان نیز در آینده نزدیک، در
دست دوستداران و علاقه مندان به سیر و سلوك و معارف توحیدى قرار گرفته، جان شیفتگان و مشتاقان لقاى حضرت دوست از

 
شراب طهور آنها سیراب شود. 

گفتنى است، از جمله ارزشمندترین خدمات استاد سعادت پرور(قدّس سرّه) این بود که با تألیفات ارزشمند خود بخش قابل توجهى از
«افادات علمى و سرمایه هاى معنوى و روحانى» و «آموزه هاى عرفانى، تربیتى و سلوکى» استاد خود، علامه طباطبایى(قدّس سرّه) را
حفظ کرده و زنده نگه داشتند؛ اهمیت و ارزش کار ایشان آنگاه بیشتر روشن مى شود که بدانیم، افادات و آموزه هاى حضرت

 
علامه(قدّس سرّه) از جمله میراث معنوى شفاهى شیعه به شمار مى آید. 



در پایان، لازم به یادآورى است، اگرچه حضرت آیت االله پهلوانى تهرانى(قدّس سرّه) به معناى مصطلح امروز، فردى سیاسى نبود و به
لا، استحکام و بقاى نظام مقدس جمهورى اسلامى را در استحکام و تثبیت پایه هاى کارهاى سیاسى و اجرایى اشتغال نداشت، امّا او

 
علمى و عملى حوزه هاى علمیه مى دانست و در این راه، از هیچ کوششى فروگذار نمى کرد. 

ثانیاً، ایشان مراتب ارادت و اخلاص و علاقه به استاد و مُراد خود، یعنى حضرت امام خمینى(قدّس سرّه) را همواره یادآور مى شدند و
همچنین بعد از رحلت حضرت امام(قدّس سرّه)، ارادت و ارتباط ایشان با مقام معظم رهبرى، حضرت آیت االله خامنه اى(مدّ ظلّه
العالى) برقرار بود و همواره به پشتیبانى و پیروى از ایشان توصیه و سفارش مى کردند و مخالفت، بى تفاوتى و تضعیف نظام و رهبرى

 
را به هیچ وجه تحمل نکرده، در مقابل آن سکوت نمى کردند. 

 
وفات 

مرحوم آیت االله سعادت پرور(قدّس سرّه) پس از سالیان دراز توجه تام به ذات اقدس الهى، ریاضت علمى و عملى، سحرخیزى و گریه
هاى عارفانه، طهارت نفس و زهد، سوز و گداز عاشقانه و همت گماشتن به تألیف و تربیت نفوس، در موعد قرار با محبوب و معشوق
ازلى، یعنى سحرگاه پنجشنبه 12 شوال 1425 مطابق با 5 آذر 1383، نداى حق تعالى را لبیک گفت و آنگاه مرغ ملکوتى جانش،

 
مسندنشین صدره طوبى شده، با اولیاى الهى همنشین شد؛ «سَلامٌ عَلیه یوَم وُلدَ وَیوَمَ یمَوت وَیوَم یُبعث حیّا». 

 
متن پیام مقام معظم رهبرى(مدّ ظلّه العالى) به مناسبت رحلت حضرت آیت االله حاج شیخ على سعادت پرور (قدّس سرّه) 

 
(بسم االله الرحمن الرحیم) 

 
جناب مستطاب حجت الاسلام والمسلمین آقاى حاج شیخ حسن آقاى پهلوانى تهرانى (دامت برکاته) 

با تأسف و تأثر، خبر رحلت برادر بزرگوارتان عالم عامل و عارف پارسا و پرهیزکار مرحوم حجت الاسلام والمسلمین آقاى حاج شیخ

 
على آقا پهلوانى تهرانى را دریافت کردم. 

آن بزرگوار، عمر طیّب و طاهر و همراه با تلاش مبارکى را، در تعلیم و ترویج معارف الهى و توحیدى گذراندند، و نمونه اى از صفا و

 
اخلاص بودند. 

امید است، لطف و فضلِ الهى، و مغفرت و رحمتى که به بندگان صالح خود وعده فرموده است، شامل حال این بنده پاك و بى آلایش

 
باشد. 

 
اینجانب به جنابعالى و خانواده محترم و مکرم ایشان صمیمانه تسلیت عرض مى کنم. 

 
والسلام علیکم ورحمۀ االله 

 
سید على خامنه اى 

 
 7/9/1383



 
معرفى آثار مکتوب حضرت آیت االله حاج شیخ على سعادت پرور(قدّس سرّه) 

 
حضرت آیت االله حاج شیخ على سعادت پرور(قدّس سرّه) داراى آثار گوناگونى اند، که به معرفى آنها پرداخته مى شود: 

 
1. جمال آفتاب و آفتاب هر نظر 

این اثر گرانسنگ که دربردارنده شرح غزلیات حضرت خواجه حافظ(قدّس سرّه) است، با نگاه به «آیات، روایات و ادعیه» و «تجربیّات و

 
حالات سلوکى مؤلف» و «اقتباس از جلسات مرحوم علامه(قدّس سرّه)» تألیف شده است. 

 
2. راز دل 

این کتاب ارزشمند، تقریر بیانات و تفسیر علامه طباطبایى (قدّس سرّه) بر کتاب «گلشن رازِ» عارف محقق، شیخ محمود شبسترى

 
(قدّس سرّه) است که در جلسات خصوصى عرفانى و اخلاقى حضرت علامه (قدّس سرّه) ایراد شده است. 

 
3. پاسداران حریم عشق (کلمات عرفا) 

این اثر که طرح نخستین تألیف و جمع آورى آن در محضر مرحوم علامه(قدّس سرّه) و با راهنمایی هاى ایشان انجام شده است،
مجموعه اى ارزشمند در 10 جلد، شامل سخنان تربیتى و توحیدى اهل معرفت و عارفان سترگ جهان اسلام (از صدر اسلام تا زمان

 
معاصر) است. 

 
4. نور هدایت 

این اثر زیبا و بدیع، شرح بخش هایى مهم از ادعیه، مناجات و زیاراتى است که سید اهل مراقبه، حضرت سید بن طاووس (قدّس
سرّه)، با عنوان کتاب «إقبال الأعمال» نگاشته است. این اثر گرانسنگ استاد نیز مانند دیگر آثار معظمٌ له، حاوى مسائل دقیق و عمیق

 
توحیدى و تربیتى، و سیر و سلوك عملى است. 

 
5. سرّ الإسراء 

این کتاب نفیس و کم نظیر، شرح حدیث معراج پیامبر اکرم(صلى االله علیه وآله) است. مؤلف دانشمند آن، در این شرح نفیس، حجم
بالایى از معارف توحیدى و مسائل سلوکى، تربیتى و اخلاقى را با بیاناتى عالمانه و مستند به کتاب و روایات اهل بیت عصمت و
طهارت(علیهم السلام) گنجانده است. اصل این کتاب، به زبان عربى است که خوشبختانه توسط حضرت حجت الاسلام والمسلمین،

 
آقاى سید محمدجواد وزیرى(زید عزّه) به فارسى ترجمه شده است. 

 
6. جلوه نور 

این اثر در شناخت منزلت و مقام نورانى حضرت صدیقه طاهره(سلام االله علیها) است. در این کتاب، گوشه اى از مقامات معنوى و

 
روحانى آن حضرت ترسیم شده است. 



 
7. فروغ شهادت 

این اثر، پژوهشى بدیع و تحقیقى لطیف درباره آثار هدایتى و توحیدى نهضت جاودان حضرت سید الشهداء، امام حسین(علیه السلام)

 
است. 

 
8. الشموس المضیئۀ فى الغیبۀ والظهور والرجعۀ 

این کتاب که به زبان عربى نگاشته شده است، در باره حضرت بقیۀ االله الأعظم امام عصر(عجل االله تعالى فرجه الشریف) است. در این
اثر، مسائل گوناگون مربوط به آن حضرت، وقایع و حوادث دوره هاى مختلف غیبت و ظهور، مسئله رجعت و... مورد بحث و بررسى قرار

 
گرفته است. 

 
9. ثمرات حیات 

مباحث عرشى، نفیس و متنوع این کتاب، گوشه اى دیگر از شخصیت علمى و عرفانى، و عمق و جامعیت مرحوم علامه
طباطبایى(قدّس سرّه) در علوم مختلف اسلامى را نمایان مى کند که شاید در دیگر آثار ایشان مشهود نباشد. مؤلف محترم آن، به

 
نیکویى، اسم کتاب را «ثمرات حیات» نامیده است. 

این کتاب ارزشمند و بى نظیر، حاصل پرسش و پاسخهایى است که مرحوم علامه طباطبایى(قدّس سرّه) در جلسات خصوصى با بعضى
اصحاب معرفتى یا سلوکى خود داشته اند. محور این جلسات و بیشتر پرسش ها و درخواست ها، از سوى استاد سعادت پرور(قدّس
سرّه) بوده است. به هرحال، این جلسات مبارك و پربار، سالیان دراز ادامه داشته، و پرسش ها و پاسخ هاى عرفانى، اخلاقى و توحیدى
نفیس و ارزشمند این جلسات، به دقت توسط آیت االله پهلوانى تهرانى(قدّس سرّه) جمع آورى، تنظیم و تبویب شده است. این
مجموعه معارف اسلامى، به حق، در نوع خود کم نظیر و بسیار ارزشمند است. امید که هر چه زودتر با چاپى نفیس در اختیار علاقه

 
مندان و مشتاقان عرفان ناب محمّدى(صلى االله علیه وآله) قرار بگیرد. 

 
10. پندنامه سعادت 

رساله اى است که اینک به دوستداران تهذیب نفس و اهل مراقبه تقدیم مى شود. همان طور که از سیاق پندنامه سعادت برمى آید،
جملگى آنان، برگرفته از کتاب آسمانى قرآن و کلمات هادیان دین، یعنى اهل بیت عصمت(علیهم السلام) است. این وصایا، افزون بر

 
استناد به کتاب و عترت، حاصل تجربه هاى سلوکى و تهذیبى این پهلوان توحید و زهد به شمار مى رود. 

 
11. رسائل عرفانى 

این مجموعه نفیس، در بردارنده یازده رساله عرفانى است که عموماً به قلم حضرت آیت االله سعادت پرور (پهلوانى تهرانى) نگارش یافته
و برخى نیز به وسیله آن بزرگوار تحقیق و تصحیح شده و به پانوشتهاى محققانه ایشان و حضرت علامه طباطبایى(قدّس سرّه) آراسته

 
شده است. این رساله ها عبارت اند از: 

رساله سیر و سلوك منسوب به بحر العلوم، رساله نور و وحدت، فرموده هاى حضرت آیت االله بهجت، رساله وصایا، نامه ها، شرح حال



آیت االله قاضى، دستور العمل آیت االله میرزا جوادآقا ملکى تبریزى به آیت االله محمدحسین اصفهانى کمپانى، گزیده دیوان ابن فارض،
منطق الطیر به ضمیمه داستان شیخ صنعان و تحفه عارفه.



ثبات اقتصادي؛ محور کار دولت آینده

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/03/03

باید وابستگی ذاتی رالن به دلار کاهش پیدا کند و اساس کار رییس جمهور آینده، باید ثبات اقتصادي باشد بهترین حالت
براي همه فعالین اقتصادي، بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان این است که اقتصاد ثبات داشته باشد،:

 
فرشید فرزانگان| کارشناس اقتصادي | 

باید وابستگی ذاتی رالن به دلار کاهش پیدا کند و اساس کار رییس جمهور آینده، باید ثبات اقتصادي باشد بهترین حالت براي همه
فعالین اقتصادي، بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان این است که اقتصاد ثبات داشته باشد،: ثبات اقتصادي یعنی اینکه پارامترهاي کلان

 
اقتصادي داراي یک ثباتی هستند. 

تقویت ارزش پول ملی تحت تاثیر عواملی همچون رشد نقدینگی است، رشد نقدینگی نیز به دلایلی همچون تولید پول براي جبران
کسري بودجه دولت بر می آید. در حقیقت هر وقت دولت در اداره بودجه به گونه اي بودجه ریزي می کند که یک کسري بودجه
همواره داشته باشیم و غیر از خود بودجه که حالت متزلزلی دارد، در طول سال احتیاج به شارژ و رالش براي بودجه خواهد داشت که
باعث فشار به تورم زا شدن اقتصاد می شود و یا مثلا براي جبران این کسري از صندوق ذخیره ارزي دریافت می کنند و این صندوق
ذخیره ارزي را به صورت رالد منتشر می کند که در نهایت چون بر اساس تولید و اشتغال نیست، در ذات آن تورم ایجاد می شود.
بنابراین باید انتظار داشت که هر سال ارزش پول ملی به دلیل کسري بودجه، کاهش پیدا کند و در نهایت نیز باید کاري کنیم که این

 
صفرهاي راله را از بین ببریم. 

اینکه ذات اقتصاد ایران باعث تشدید و ایجاد تورم می شود، بیان گر این است که اقتصاد کشورمان نیاز به جراحی اقتصادي بزرگ

 
دارد. زیرا تورم معلول آن اساس و سازوکار اشتباهی است که ریخته شده است. 

حال در شرایط بحران هاي اقتصادي، فشار اقتصادي بر کشورمان اوج می گیرد و مساله کسري بودجه و شارژ رشد نقدینگی همزمان
افزایش پیدا می کند. در حقیقت وقتی که در نمودارها مشاهده می کنیم، هر زمان که فضاي اقتصادي ایران بازتر شده و ایران با دنیا
تعامل داشته، رشد نقدینگی کاهش پیدا کرده و تورم افت پیدا کرده و این را می توان در همه نمودارها دید. اخیراً هم در دوران
پسابرجام می بینیم که وضعیت تورم و مهار نقدینگی با موفقیت بیشتري همراه بوده به خاطر اینکه گردش پول به جایی ختم می

 
شود که به تولید و اشتغال می انجامد و هر جا که GDP بالا برود، اثر تولید نقدینگی را خنثی می کند. 

بنابراین باید به این نکته توجه داشته باشیم که بانک مرکزي براي تقویت ارزش پول ملی باید کاملا مستقل عمل کند و تحت عوامل
سیاسی قرار نگیرد و سیاسی عمل نکند و تحت تاثیر دولت ها نباشد. هرچند قاعدتاً دولت ها به خاطر اینکه اقتصاد ما یک اقتصاد
دولتی است و در واقع به صورت سیاسی اداره می شود حتماً بر بانک مرکزي فشار می آورند و بانک مرکزي باید استقلال خودش را
حفظ کند و از نظر من در شرایط کنونی با توجه به ابزارهایی که بانک مرکزي دارد، در مواردي همچون پول هاي بلوکه شده؛ باید این
پول ها در اختیار بانک مرکزي قرار بگیرد و مدیریت آن در اختیار بانک مرکزي باشد و این خودش یک ابزار بهتري فراهم می کند تا

 
در زمان هاي مناسب و با درایتی که وجود دارد در واقع یک طوري انجام شود که به افزایش تورم منجر نشود. 



در حقیقت یک برنامه اي است که بانک مرکزي باید آن را در دستور کار قرار دهد، زیرا ممکن است که این پول ها قبلاً پیش خور

 
شده باشد و به هر حال بانک مرکزي باید از بهترین ابزارهاي خود استفاده کند تا این مساله منجر به رشد نقدینگی مضاعف نشود. 

اساس کار رییس جمهور آینده، ثبات اقتصادي است. حداقل حالا که ثبات اقتصادي وجود ندارد این فضا براي آینده قابل پیش بینی
باشد یعنی همه ما انتظار داریم که با توجه به فاکتورهاي اقتصاد کلان ارزش پول ملی ما به تدریج کاهش پیدا کند؛ به عبارت دیگر
هر جا که این روند سرعت پیدا کند و ارزش پول ملی ریزش پیدا کند و یا اینکه برعکس مثل این روزها در واقع دلار در مقابل رالا
ارزش خودش را هر روز از دست می دهد و یا رالو ارزشش بیشتر می شود، اگر این روند سرعتش بیشتر شود، یعنی چه افزایش و چه
کاهش اگر با سرعت زیاد باشد، اینها محیط اقتصادي را پیش بینی ناپذیر می کند و هر جا که محیط اقتصادي، پیش بینی ناپذیر

 
شود، قطعاً به ضرر تولیدکننده است. 

به خاطر اینکه تجار و تولید کننده ها که اقلام مواد اولیه لازم براي تولید شان را 5 تا 6 ماه قبل و یا حتی به دلیل کرونا ممکن است
یک سال قبل خریداري کرده باشند، بعد با ارزي که حواله کرده جامعه انتظار دارد که تولید کننده قیمت پایین تر کالاي خود را
عرضه کند و تولیدکننده هم مدعی است که با ارز گران تري کالاهاي اولیه را تامین کرده است. همین تفاوت دیدگاه ها باعث می شود
که مردم به سراغ خرید بزرگ نروند و وقتی که مردم مصرف نکنند و سراغ خرید بزرگ نروند، اقتصاد با رکود مواجه می شود. تمام
اقتصادهایی که در جهان در حال حرکت است اقتصادي هستند که جامعه مصرف گرا دارند. اگر جامعه ما یک جامعه باشد که از نظر
قدرت خرید کاهش پیدا کند که الان اینگونه شده است، قطعاً چرخ هاي تولید نمی گردد و جامعه احتیاج به این دارد که تولید کند و

 
مردم بخرند و بفروشند و کاهش قدرت خرید حتماً کاهش رونق اقتصادي را به همراه خواهد داشت. 

به هر حال امید دارم که با توجه به اینکه اینقدر رالر ایران تحت تاثیر مذاکرات است، این وابستگی ذاتی رالو به دلار هر روز و هر بار
کاهش پیدا کند و اینگونه نباشد که با هر خبر خوشی از وین شاهد ریزش شدید نرخ دلار باشیم و با هر خبر بدي همین نرخ بالا برود
و این نوسان هم یک نوسان قابل تاملی است که این همه نوسان براي مذاکرات در واقع فضاي اقتصادي را پیش از پیش متزلزل و غیر

 
قابل پیش بینی می کند و این روند براي محیط کسب و کار و اقتصاد یک سم است. 

لذا باید تا آنجا که ممکن است یک مقدار از این اقتصاد سیاسی فاصله بگیریم. یعنی هر چقدر دولت در اقتصاد سهم بیشتري داشته
باشد و بنگاه هاي بزرگ و خصولتی ها بیشتر باشند، اقتصاد سیاسی تر است. بنابراین هر چقدر که اقتصاد ایران در اختیار بخش
خصوصی باشد و یک رقابت سالم شکل بگیرد، شاهد رشد بازار آزاد باشیم و تجارت بین الملل توسعه یابد و فشار روي بانک هاي

کشور کمتر شود، همه اینها باعث می شود که ارزش پول ملی تقویت شود.



کاهش نرخ ارز به 10 هزار تومان

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/03/03

مواردي که دولت بعدي باید براي حل بحران هاي اقتصادي انجام دهد؛ کاهش نرخ ارز به 10 هزار تومان رئیس جمهور منتخب
چگونه می تواند بحران هاي اقتصادي را حل کند؟حسین راغفر، اقتصاددان و استاد دانشگاه با اشاره به چالش هاي اقتصادي موجود و
نحوه حل آن از سوي دولت و رئیس جمهور دوره سیزدهم گفت: رئیس جمهور بعدي اولین کاري که در حوزه اقتصاد باید انجام دهد
کاهش نرخ ارز به 10 هزار تومان و حتی کمتر از آن است. در سال آینده نیز تقویت پول ملی را باید در دستور کار خود قرار دهد. این

 
کار هم از طریق سرمایه گذاري شدنی است. 

او می گوید: هدف گذاري دولت باید روي رشد اقتصادي 6 درصد باشد، چرا که این موضوع امکان پذیر است. علاوه بر این دولت باید
تامین مالی خود را از طریق مالیات ستانی و کاهش یارانه هاي بزرگ به بنگاه هاي خصولتی انجام دهد. با مالیات ستانی و کاهش

 
یارانه بنگاه هاي خصولتی دولت منابع بزرگی را به دست خواهد آورد. 

طبق گفته راغفر، در حال حاضر بسیاري از این بنگاه هاي خصولتی درآمد هاي بزرگی دارند و این درآمد ها پس از سه برابر شدن
قیمت ارز افزایش چشمگیري داشته است. راغفر همچنین گفت که این بنگاه ها مالیاتی پرداخت نمی کند و از معافیت هاي مالیاتی و
تشویق هاي صادراتی استفاده می کنند؛ بنابراین دلیل ندارد که این ها منابع ملی را صادر کنند و سودش را میان خود شان تقسیم

 
کند. این درحالی است که باید سهم دولت پرداخت شود و بخشی از بودجه عمومی از طریق مالیات ستانی از این بخش انجام شود. 

این اقتصاددان افزود: منابع مالیاتی متعدد دیگري همچون مالیات بر عواید حاصل از سرمایه، مالیات بر ثروت، مالیات بر مصرف نیز
وجود دارد که قابل تحقق است؛ بنابراین دولت از مسیر مالیات ستانی نیازمند صادرات یک لیتر نفت هم براي تامین بودجه نخواهد

 
بود. 

 
اصلاح نظام بانکی در اولویت 

او همچنین گفت: کاهش هزینه هاي دولت باید در دستور کار قرار گیرد. در این رابطه دولت باید متناسب با درآمد هایی که می تواند
ایجاد کند بودجه ریزي کند. دولت با درآمدي که قابل تحقق هم نیست و پیش بینی می کند، تازه نصف مخارجی است که تعریف می
کند؛ بنابراین بخش قابل توجهی از این بودجه باید عملاً از طریق کاهش هزینه هاي دولت صورت بپذیرد. با این اوصاف به نظر می
رسد که موارد اشاره شده کاملا قابل تحقق است. راغفر با اشاره الزام اصلاح نظام بانکی همزمان با سایر موارد می گوید: تامین مالی
صنعتی باید از طریق بانک ها انجام شود. اما این مستلزم آن است که ما یک بانک مرکزي مقتدر و مصلح داشته باشیم که بخواهد
بخش تولید در کشور شکل بگیرد. نظام مالیاتی باید از فعالیت هاي نامولد سفته بازي و دلالی مالیات هاي بزرگ بگیرد و آن ها را به

 
صورت یارانه دستمزد و یارانه تحقیق و توسعه صنایع مولد پرداخت کند. 

این اقتصاددان معتقد است که دولت باید صنایع را دسته بندي کند و آن صنایعی که پیش برنده سایر صنایع کشور هستند را مورد
حمایت قرار دهد. طبق گفته راغفر، دولت باید از طریق توسعه صنایع اصلی در کشور بتواند فرصت رشد اقتصادي و اشتغال را فراهم
کند. توسعه زیرساخت ها به خصوص بخش ریلی می تواند کمک بزرگی براي توسعه بخش تجارت کشور (داخلی و خارجی) خواهد

 
بود وهم این سرمایه گذاري هاي زیرساختی می تواند مشاغل بسیار بزرگی را ایجاد کند. 

او اضافه کرد: به نظر بنده منابع سرمایه گذاري دولت در حوزه زیر ساختی موجود است. در این رابطه یکی از اقداماتی باید صورت
گیرد، واردات است، به خصوص منع واردات کالا هاي لوکس است، آن هم در شرایطی که کشور با بحران مواجه است؛ بنابراین نباید
منابع ارزي کشور براي واردات کالا هاي لوکس اختصاص دهد. این ها سرفصل مواردي است که دولت بعدي باید براي حل بحران هاي

اقتصادي انجام دهد.





200 میلیارد ریال به زیان دیدگان آتش سوزي بازارچه دیلم اختصاص یافت

منبع: سوكشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/03/03

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان بوشهر گفت: با پیگیري هاي انجام شده استانی و شهرستانی و موافقت معاونت
اشتغال مرکز و رئیس کمیته امداد کشور، 200 میلیارد ریال براي پرداخت به زیان دیدگان آتش سوزي بازارچه ساحلی بندر

دیلم این استان، اختصاص یافت.

به گزارش سوك، روابط کمیته امداد امام خمینی (ره) دیلم به نقل از احمد لطفی در نشست کارگروه اشتغال امداد استان بوشهر
با دستور کار بررسی وضعیت بازارچه ساحلی دیلم اظهار داشت: این تسهیلات درقالب قرض الحسنه با کارمزد 4 درصد به 100 درصد

 
از مستاجران و مالکان فروشگاه هاي در این بازارچه پرداخت می شود. 

وي اظهارداشت: از روز اول حادثه آتش سوزي که در مهرماه سال گذشته اتفاق افتاد، با رایزنی هاي فراوان ابتدا به 31 نفر از آسیب
دیدگان که از کمیته امداد تسهیلات اشتغال دریافت کرده بودند، 200 میلیون ریال وام بلاعوض و 31 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال

 
مجدد از محل تبصره 16 و به 15 نفر که بیمه محصولات داشتند به عنوان جبران خسارت از طرف صندوق بیمه پرداخت شد. 

وي از نقش برجسته و همراهی و همکاري خوب امام جمعه دیلم، نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی و رئیس و معاونت اشتغال

 
کمیته تمداد مرکز در تحقق تخصیص اعتبار تقدیر کرد. 

آتش سوزي بازارچه ساحلی شهرستان دیلم 10 مهرماه پارسال به وقوع پیوست و پس از پنج ساعت تلاش نیروهاي آتش نشانی و

 
امدادي ظهر همان روز مهار شد. 

دراین حادثه 200 غرفه به طور کامل در آتش سوخت و از بین رفت.



چند توقع ساده از رئیس جمهور جدید

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/03/03

چند توقع ساده از رئیس جمهور جدید مرصاد نیوز: اگر از
ارکان اصلی دولت پرسیده شود کار اصلی شما در دو دوره
مدیریت چه بود، لاجرم باید بگویند در عمده این هشت

 
سال، مشغول یا منتظر مذاکره بودیم! 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، به نقل از مشرق
نیوز ، محمد ایمانی طی یادداشتی در روزنامه کیهان
نوشت: «دولتمردان تراز»، چه کسانی هستند؟ به نظر می

رسد یکی از مهم ترین مسئولیت هاي رئیس جمهور هشتم، بازگرداندن رفتارهاي مدیریتی دولت به «روال عادي»، قاعده مندسازي
کارکرد دستگاه اجرایی، و بازگرداندن «تعادل و تناسب» به تیم دولت است؛ اینکه بیست و چند وزارت و معاونت رئیس جمهور، به
مسئولیت خود اهتمام کنند و هر وقت از تکالیف آنها مطالبه شد، نگویند منتظر توافق با آمریکا و برداشته شدن تحریم ها هستیم و تا

 
آن زمان، کاري نمی شود کرد. 

دولت البته با شعار «عادي سازي»، آغاز کرد. از آن سو نرُمالیزاسیون، چیزي بود که آمریکا و غرب مطالبه می کردند. اما منظور،
حرکت در تراز هنجارهاي غرب بود؛ و نه اهتمام به تدابیر و ظرفیت هاي درونزا براي تعمیق ثبات در کشور. چنانکه برخی مدیران، به
خاطر حفظ پوسته برجام، با هر خدعه و خیانت و هجمه دشمن کنار آمدند، جنایات او را توجیه کردند و باز هم دم از مذاکره زدند.
توافق آب و هوایی پاریس را که مثلا ضدپالایشگاه سازي و خواستار محدود کردن استفاده از سوخت هاي فسیلی بود، و یا سند
ضداخلاقی و ضددینی 2030 را پذیرفتند و حتی آماده مذاکره درباره نوامیس اقتدار و امنیت کشور (توانمندي دفاعی و عمق راهبردي
کشورمان در منطقه) بودند! نرُمالیزاسیون به این معنا، تبدیل شدن به برّه و برده اي تسلیم در برابر گرگ ها بود؛ چنانکه ارگان حزب
«اتحاد ملت»، سال گذشته درباره دولت منفور ترامپ نوشت: «از نگاه منتقدان، عکسی که ترامپ از مذاکره کننده می پسندد، این
(تصویر ملاقات تحقیرآمیز رئیس جمهور صربستان) است: همچون برّه اي در مذبح و برده اي در مسلخ. آیا اقداماتی از این جنس را
باید مایه شرمساري دانست؟ فرض کنیم سیاستمدار صرب، همچون متهمی در اتاق بازجویی و حتی یک برده نشسته؛ اگر منافع،

 
چنین اقتضایی کند، باید آن را تمسخر کرد، یا عقلانیتی سیاسی خواند؟»! 

«قاعده مندسازي امور» و بازگرداندن دولت به روال عادي (تعادل و تناسب)، یعنی اینکه مدیران دولتی - از جمله بیش از ده مدیریت
اقتصادي آن- به مسئولیت خود عمل کنند و ناکارکردي و کج کارکردي خود را به بدحالی - همیشگی!- برجام نسبت ندهند؛ یا
فرصت تمام شدنی مدیریت را معطل مذاکره بی سرانجام نکنند. فکرش را بکنید! اگر از ارکان اصلی دولت پرسیده شود کار اصلی شما
در دو دوره مدیریت چه بود، لاجرم باید بگویند در عمده این هشت سال، مشغول یا منتظر مذاکره بودیم! برجام حتی اگر درست
تنظیم، و درست اجرا می شد- که به خاطر سوءمدیریت آقاي روحانی، هرگز در این مسیر قرار نگرفت- حداکثر می توانست 10 تا 20
درصد مشکلات را برطرف کند و 80 درصد بقیه، به معطلی ظرفیت هاي داخلی و موانع پیش روي آن برمی گشت؛ جایی که مدیریت
درست غائب، و مدیریت چالش آفرین حاضر بود. این عدم رعایت تناسب و اعتدال موجب شد تصویري کاملاً کاریکاتوري ترسیم شود؛



سري درشت (وزارت خارجه معطوف به مذاکره با آمریکا و اروپا)، و دست و پا و جوارحی کاملاً نحیف! مثال اگر می خواهید، همین
سوءمدیریت وزیر پیشین راه و شهرسازي بر بخش پیشران مسکن، و تورمی 680 درصدي که به ارث گذاشت؛ و حال آنکه عمده
نیازهاي فنی- مهندسی و انسانی و مصالح و ابزار مورد نیاز این بخش، در داخل کشور تامین شده بود و می شد با به حرکت درآوردن

 
چرخ این پیشران، رکود اقتصادي را متوقف کرد و به تولید در صدها صنعت و رشته شغلی رونق داد. 

اتفاقات هشت سال گذشته، عبرت بزرگی است؛ اینکه ادعا شد به واسطه واگذاري همه امتیازات ظرف دو ماه، می توانیم تحریم ها را
لغو کنیم؛ و رونق اقتصاد کشور (در حد بی نیاز شدن مردم از یارانه و سرشار شدن از درآمد)، معطل چنین توافقی است، اما هشت
سال است همچنان مذاکره می کنند و شش سال است دنبال حق از دست رفته کشور می دوند! در اثر این روند انحرافی، اقتصاد ایران،
در رتبه بندي جهانی شش رتبه سقوط کرد؛ و اکنون شش رتبه پایین تر از شرایط قبل از برجام قرار دارد. بیست درصد کوچک تر، و
گرفتار رکوردهاي رکود و تورم! دولت تراز، دولتی است که حکمت و همت بر او حاکم باشد. پیش بینی هاي اساسی اش محقق شود و
هرجا هم عملی نشد، جرأت پذیرش اشتباه و تغییر مسیر را داشته باشد؛ نه اینکه با غرور و لجاجت، در بن بست متوقف بماند و درجا
بزند. حتما یک جاي کار، در اتاق فرماندهی دولت می لنگید که مدیرانی، برخلاف تجربه 60 ساله و هشدار صاحب نظران، پیش بینی
و ادعا کردند «امضاي کري تضمین است» و «آمریکا به تعهد خود وفادار می ماند و زیر توافق نمی زند». دولتمردي، بالغ بر ده بار در
این هشت سال گفت «کمر تحریم ها شکسته شد و سازمان تحریم فرو پاشید»، اما هم او تا همین هفته گذشته از شدت تحریم ها
نالیده و مسئولیت همه کوتاهی ها و خلف وعده ها را هم گردن لغو نشدن تحریم ها انداخته است! ادعا شد «سایه جنگ را از سر
کشور برداشتیم»، اما تهدیدهاي امنیتی افزایش پیدا کرد و رئیس دولت، بارها گفت دولت، گرفتار جنگ اقتصادي بی سابقه است و
بنابراین نباید انتظار رونق اقتصادي را - چنانکه در تبلیغات انتخاباتی گفته بود- داشت. حالا هم رئیس جمهور و معاون اول او می

 
گویند همین که نگذاشتیم قحطی دوره احمدشاه قاجار تکرار شود، باید قدردان ما باشید! 

آقاي روحانی دي ماه 98 گفت «برخی ها خطاب به دولت دوازدهم می گویند که چرا عین قول هایی را که اول دولت دادید، نمی
توانید عمل کنید؟ ما در شرایط صلح، آن قول ها را داده بودیم و بعد وارد شرایط جنگ شدیم و این جنگ را هم ما انتخاب و شروع
نکرده و حتی بهانه را هم ما به دست دشمنان ندادیم. دشمنان جنگ را علیه ملت ایران شروع کردند». انتقاد جدي به این منطق و
ادعاي پسینی، این است که چرا به همین دشمنان اعتماد کردید و حالا هم ضمن اعتماد دوباره، به جاي آنکه از دشمنان طلبکار
باشید، علیه منتقدان ناصح هوچی گري می کنید و می گویید «به خاطر برداشته شدن، تحریم ها عزا گرفته اند»؟ اعتماد به دشمنی

 
که چند بار از غفلت شما بهره برده و خنجر زده، با کدام قاعده عقلی سازگار است؟ 

وقتی مسئولیت، سرهم بندي، تضییع و فرافکنی شود - یا به آراستن ظاهر بسنده گردد، بی آنکه باطن کارها درست شود- طبیعی
است که واقعیت، بعد از مدتی بیرون می زند. می شود همین کارنامه آزاردهنده دستگاه اجرایی که پیش روي مردم ماست. اقتصاد
کشور، رئیس دولتی می خواهد که مثلا وقتی 15 مرداد 99 گفت «گشایش اقتصادي در راه است»، بورس به جاي رونق، گرفتار ریزش
هاي پیاپی و بی وقفه 9 ماهه نشود. متأسفانه بورس، از همین چهارشنبه گذشته که آقاي روحانی گفت «بازار بورس و سرمایه را به
اوج رساندیم»، ریزش هاي 18 هزار تا 27 هزار واحدي را تجربه کرده است. کشور به مدیریتی در دولت نیاز دارد که به ارزیابی
کارشناسان تمکین کند و با ادعاي ضدکارشناسی «از پیک کرونا عبور کردیم»، موجب افزایش ده هزار نفري قربانیان ظرف چهل روز،

 
و ایراد بیش از 150 هزار میلیارد تومان خسارت به اصناف مختلف به علت تعطیلی اجباري کسب وکارها نشود. 

تن ندادن به قواعد زندگی که تاب آوري در برابر موانع و همت و تلاش تدریجی براي رفع موانع، جزو قواعد آن است - و خیال
موفقیت بی زحمت، صرفا به واسطه واگذاري امتیاز به دشمن- موجب می شود مسیري که ممکن بود در سه چهار سال طی شود،
هشت سال عقب بیفتد. واگذاري اختیار خود به دشمن، به امید گشایش آنی و بی زحمت، مشکلات را چند برابر کرد. آسان طلبی و
حاضري خوري در زمینه «پیشرفت و رونق اقتصادي»، توهمی با مصائب بسیار است. و نتیجه آن، همین کلاهی است که سر مردم



رفت. عبرت هشت سال گذشته این است که اولا راه حل جادویی براي مشکلات اقتصادي وجود ندارد. ثانیا کلید مشکلات در داخل
است، نه وین و نیویورك. و ثالثا انفعال و ابراز ضعف در برابر دشمن، از فشارها نمی کاهد بلکه موجب گستاخی و تشدید فشار می

 
شود. 

منطق معمول مذاکره در دنیا این است که چند هفته و یا حداکثر چند ماه مذاکره می کنند، تا چند سال خیرش را ببرند. اما در
برجام، تیم ما هشت سال است مذاکره می کند و شش سال از این هشت سال، پس از توافق بوده است! امتیاز نقد (ثمن معامله) را
یکجا داده و بقیه مدت را دنبال زنده کردن طلب کشور است که در اثر کلاهبرداري دشمن تضییع شده. بر اساس تجربه هشت ساله،
هر جریان سیاسی که بخواهد دوباره آدرس مذاکره را به جاي همت و تدبیر و تلاش هاي درونزا بدهد، یا صید دشمن و مأمور اوست؛ و

 
یا اینکه از حداقل عقل براي عبرت آموزي بی بهره است. 

عقلانیت حکم می کند دیپلماسی (از نوع متنوع آن و نه منحصر به چهار رژیم بدسابقه در دنیا)، به عنوان یکی از ده ها ابزار مدیریت
اجرایی دیده شود و نه تنها ابزار آن. دیپلماسی هنگامی مفید واقع می شود، که متکی بر احترام به ظرفیت هاي داخلی و اهتمام به
احیاي آنها باشد. «جامعیت گفتمانی»، منطق انقلابی است که باورمندان آن توانستند شعار «ما می توانیم» را در عرصه هاي مختلف
عملیاتی کنند: از دفاع خیره کننده هشت ساله در جنگ تحمیلی استکبار، تا جهاد عظیم سازندگی. از تولید سوخت بیست درصد تا
تولید بنزین و بی اعتبار کردن تحریم ها. از احداث پالایشگاه عظیم ستاره خلیج فارس و تبدیل کشور واردکننده به صادرکننده بنزین،
تا تولید پیشرفته ترین تجهیزات دفاعی، با وجود تحریم ها و مجازات بهنگام دشمنان. به اینها علاوه کنید احیاي دو هزار کارخانه و
واحد تولیدي تعطیل یا نیمه تعطیل در دو سال اخیر، به همت دستگاه قضایی، و بازگرداندن ده ها هزار کارگر به سر کار، و بازپس
گیري ده ها هزار میلیارد تومان از اموالِ حیف و میل شده بیت المال. این روند نشان می دهد فرصت هاي بسیاري براي اشتغال و

 
تولید و رونق اقتصاد هست که در اثر سوءمدیریت هدر می رود. 

امروز سوم خرداد، در تقویم ما، روز بسیار مبارکی است. امروز، سی ونهمین سالگرد آزادسازي خرمشهر است؛ روز بزرگی که ورق را در
دفاع مقدس برگرداند و سرآغاز فتوحات بعدي شد. دامنه این فتوحات، اکنون به چهارگوشه منطقه کشیده شده است. پیروزي ها در
دفاع مقدس، هنگامی آغاز شد، که در خرداد سال 60، نقطه پایان به روند خودتحریمی دولت وقت گذاشتیم و یک سال بعد، خرمشهر

آزاد شد. چهار دهه بعد و در آستانه انتخاباتی مهم، ایمان داریم که «خرمشهرها در پیش است».
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ایران از نظر نرخ باروري در رتبه 146 جهان قرار گرفت 

 
سقط برنامه هاي فرزند آوري 

رها عبداللهی: «کریستیانو رونالدو می گوید خانواده مهم ترین دارایی جهان است»، «تولد ششمین فرزند الک بالدوین بازیگر مشهور
آمریکایی»، «عکس جدید ادي مورفی با 9 فرزندش»، «مدونا: مادر بودن غرور را از من گرفت و مرا از این رو به آن رو کرد»، «رپر
آمریکایی 15 فرزند دارد»، «اما استون مادر شد» و...؛ اینها تیترهایی است که مؤید خانواده دوستی و توجه به فرزند از سوي برخی از
معروف ترین سلبریتی هاي دنیاست. نکته قابل توجه در این باره آن است که این افراد در جوامعی زندگی می کنند که به نظر می

 
رسد خانواده و فرزندآوري در رأس ارزش ها و اولویت هاي مردمش نیست. 

 
«پیري جمعیت» و مشوق هاي فرزندآوري در غرب 

«هیچ کس منزل نیست» عنوانی بود که چندي قبل مجله آمریکایی « تایم» براي گزارشی درباره وضعیت وخیم کشورهاي مبتلا به
بحران پیري جمعیت که 90 درصد آنان در قاره اروپا هستند، اختصاص داد. امروز اغلب کشورهاي دنیا از جمله همه کشورهاي غربی
با بحران کاهش جمعیت، پدیده سالمندي و رشد منفی جمعیت مواجهند. سیاستمداران سعی کرده اند براي حل پدیده «پیري
جمعیت» دست به دامن برنامه هاي کلان مشوق فرزندآوري شوند؛ از کمک هاي مالی و خدمات رایگان بارداري و مرخصی ها گرفته
تا اصلاح قوانین اشتغال زنان. حتی برخی دولت ها با سختگیري در قوانین سقط جنین زیر بار هزینه اعتراض گروه هاي پرقدرت

 
فمینیستی رفته اند؛ بلکه بتوانند اندکی شرایط را به نفع اصلاح ساختار جمعیتی شان تغییر دهند. 

برخی کشورهاي اروپایی مثل آلمان چند سالی است سالانه میلیاردها یورو صرف بالا بردن میزان فرزندآوري خانواده ها می کنند، هر

 
چند آمارها حاکی از بی نتیجه بودن این اقدامات بویژه مشوق ها و تداوم سیر نزولی شاخص رشد جمعیت است. 

 
کاهش جمعیت جوان، پاشنه آشیل هژمونی غرب 

پژوهشگران اجتماعی اینجا به کمک سیاستمداران آمده و اثبات کرده اند ماجرا حساس تر از این حرف هاست و باید ابتدا فکري به
حال آشفتگی هاي فرهنگی جامعه که ساختار خانواده را مضمحل کرده و زیر آوار خروارها آسیب انقلاب جنسی به قهقرا کشانده
است، کرد. باید همراهی لازم با کانون خانواده در دستور کار قرار گیرد تا اندکی کمر راست کند و بعد از آن توقع تاثیرگذاري مشوق
هاي فرزندآوري را داشت. سیاستمداران غربی خوب می دانند این موضوع در حال تبدیل به پاشنه آشیل هژمونی غرب است.
«جی.دي. آنوین» مردم شناس انگلیسی در کتاب خود با عنوان «بنیادهاي اقتصادي و جنسی جامعه جدید» با بررسی تاریخ 5 هزار
ساله 86 جامعه مختلف به این نتیجه رسیده است که قدرت ملل که بر اساس تعریف آنوین، توانایی مولد باقی ماندن و حفظ موقعیت
رهبري و اثرگذاري بر ملل دیگر است، تنها در جوامعی وجود دارد که به ازدواج در آنها ارج گذاشته می شود. آنان دریافته اند با وجود
این همه دست خوردگی فرهنگ و سبک زندگی، سیاست گذاري ها و تشویق ها و ایجاد بسترهاي اقتصادي، هر چند هم قوي باشند،
به تنهایی نمی تواند در جامعه رغبتی براي ازدواج و فرزندآوري ایجاد کند، بلکه به حضور مراجع فرهنگ ساز و الگوهاي مورد علاقه
جامعه در این کارزار نیاز است. ما در غرب شاهد اتفاقاتی چون راه اندازي کمپین هاي ترغیب فرزندآوري، کمک گرفتن از سینما و
تلویزیون، ورود سلبریتی ها و بلاگرهاي لایف استایل به عرصه ترویج فرزندآوري، نمایش خانواده هاي پرجمعیت در تبلیغات تلویزیونی



و... هستیم. در صفحات بسیاري از پرطرفدارترین سلبریتی هاي اینستاگرام توجه به خانواده و داشتن فرزندان متعدد به چشم می
خورد. در اینستاگرام تعداد فعالان در حوزه سبک زندگی و فرزندآوري بسیار زیاد شده که با پشتیبانی آژانس هاي تبلیغاتی به تبلیغ

 
خانواده پرجمعیت و ترغیب به باروري مشغولند و کسب درآمد هم می کنند. 

صنعت انیمیشن و سینماي اروپا و آمریکا نیز تولیدات متعددي در این زمینه دارد و مشخص است سیاست گذاري هاي کلان

 
حاکمیتی موجب جهت دهی فعالیت این مراجع فرهنگ ساز به سمت مصالح بشري و هویتی جامعه شده است. 

 
37 درصد جوانان ایرانی ازدواج را از ملزومات زندگی نمی دانند 

در کشور ما اگر چه هنوز اصالت فرهنگی و دینی نقش مؤثري در روابط اجتماعی و رفتار مردم دارد اما نمی توان منکر تغییرات
فرهنگی پرسرعت و رو به رشد بود که اتفاقا همین تغییرات منشأ چالش هاي فرهنگی، رفتاري و تربیتی و مشکلاتی همچون کاهش
ازدواج، افزایش طلاق، کاهش رغبت به فرزندآوري و معضلات اجتماعی دیگر شده است. معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و
جوانان اعلام کرده طی پژوهشی که اخیرا انجام شد، 37 درصد جوانان ایرانی اظهار داشته اند ازدواج از ملزومات زندگی آنان نیست و
حتی در صورت رفع موانع اقتصادي، تمایلی به تشکیل خانواده ندارند! همچنین یافته هاي پژوهشی نشان می دهد ارزش شدن کم
فرزندي از مهم ترین دلایل کاهش میل به فرزندآوري در کشور است. (رضوي زاده، غفاریان و اخلاقی 1394. مجله راهبرد فرهنگ،
شماره 31) در حال حاضر کشور ما از لحاظ نرخ باروري در رتبه 146 جهانی قرار دارد، یعنی پایین تر از ترکیه با رتبه 110، فرانسه با
رتبه 118، آمریکا با رتبه 122 و انگلیس با رتبه 137! در واقع زنان ایرانی از زنان همه این کشورها کمتر فرزندآوري داشته اند. تغییر
سبک زندگی خیلی چیزها را در جامعه درمی نوردد و چالش هاي سختی را می آفریند. سوال اینجاست که آیا برنامه ریزي ها و

 
فرهنگ سازي ها در حوزه اصلاح سبک زندگی نتیجه مثبتی داشته است؟ 

 
ضرورت توجه سلبریتی ها براي رفع تهدیدات جمعیتی 

بررسی ها نشان می دهد اگرچه پیشران هاي اقتصادي براي ترغیب افراد به ازدواج و فرزندآوري مهم است اما بدون پیشران هاي

 
فرهنگی قادر به تغییر رفتار موثر نخواهیم بود. تجربه کشورهاي دیگر در این زمینه نیز همین را می گوید. 

طبق نظریه «رفتار برنامه ریزي شده»، از میان عواملی که فشار اجتماعی یا هنجار انتزاعی تولید می کند و موجب ایجاد رفتاري در
افراد جامعه می شود، ترکیب انگیزه فرد با رفتار یا انتظارات افراد مرجع و دیگران مهم است. الگوها از عواملی هستند که هم انگیزه
می سازند، هم انتظارات جامعه را هدایت می کنند. سلبریتی ها در جامعه ایرانی الگو نیستند و مردم بیشتر نگاه ژورنالی به آنان دارند
اما تاثیر روانی آنان در مثبت نگري یا منفی نگري نسبت به امور کم نیست. متاسفانه هیچ جهت دهی اي براي به خدمت گرفتن
سلبریتی ها و بلاگرها در مسیر رفع تهدیدات فرهنگی و اجتماعی کشور از جمله آینده جمعیتی دیده نمی شود. شاید بگوییم
سلبریتی ها در کشور ما بر خلاف همتایان غربی شان هیچ درکی از وظایف شان نسبت به جامعه و کشور ندارند و نهایت افق شان
متفاوت دیده شدن، حضور در جشنواره ها و نیز سفرهاي خارجی است و فضاي مجازي هم مرکز جهان شان است. بسیاري از چهره
هاي سینمایی ما به دنبال ترویج فرهنگ جایگزینی حیوان به جاي فرزند هستند و به صراحت آن را تبلیغ می کنند. برخی برنامه هاي
تلویزیونی نیز در خدمت ترویج سبک زندگی ضدخانواده این افراد درآمده تا علاوه بر فضاي مجازي، رسانه ملی هم عرصه فیض رسانی

 
آنان به سبک زندگی خانواده هاي ایرانی شود. 

آیا نمی توان همین سلبریتی ها را به گونه اي هدایت کرد که مانند سلبریتی هاي غربی در جهتی که جامعه امروز نیاز دارد، براي
اصلاح سبک زندگی و چالش هاي اجتماعی حرکت کنند؟ وقتی عده اي می توانند آنان را در جهت اهداف سیاسی فلان جریان یا راه
اندازي کمپین پوششی در راستاي اهداف جاسوسان زیست محیطی یا تبلیغ خرید ملک در دوبی به صف کنند، چرا حاکمیت نتواند؟

 
سلبریتی به سمتی می رود که برایش پول بیاورد یا فرصتی براي دیده شدنش باشد. 

در حال حاضر پرطرفدارترین صفحات مجازي ایران و جهان به جماعت سلبریتی اعم از بازیگر، خواننده، ورزشکار و ... تعلق دارد. این
یعنی مردم در صفحات مجازي بیشتر این افراد را می بینند و ذهن شان روزانه با رفتارهاي آنان درگیر است. برخی عزیزان می گویند
آیا این درست است که ما خودمان به روال غلط الگوگیري جامعه از سلبریتی ها که قطعا الگوي صحیحی براي سبک زندگی نیستند،



دامن بزنیم؟ در جواب باید بگویم ما یک وضع موجود داریم و یک وضع مطلوب. مساله، استفاده مناسب از فرصت ها و تبدیل تهدیدها
به فرصت در جنگ تبلیغاتی است. وضعیت مطلوب این است که جامعه الگوهاي خود را از فرهیختگان و بزرگان و مفاخر دین و ادب و
فرهنگ و علم برگزیند اما در حال حاضر رسانه و فضاي مجازي جهانی ساخته که مرکز ثقل آن سلبریتی ها هستند. برنامه ریزان
فرهنگی اگر قصد خروج از انفعال فعلی را دارند و می خواهند دست «دیگران» را از صحنه گردانی مراجع فرهنگی کشور کوتاه کنند،
یکی از راه هاي پیش روي شان مدیریت سلبریتی ها و تبدیل تهدید آنان به فرصت است که تاثیرگذاري اش سریع تر و گسترده تر از

بسیاري طرح هاي فرهنگی پرطمطراق کم بازده است.
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قطعی گسترده برق در پایتخت و شهرهاي بزرگ کشور 
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اصلی ترین دلایل قطع برق: کاهش 28 درصدي رشد ظرفیت تولید برق و فرسودگی شبکه توزیع 

چند روز است کشور درگیر قطعی گسترده برق در مراکز مختلف صنعتی، کشاورزي و مسکونی است. مسؤولان امر مهم ترین دلیل این

 
اتفاق را مصرف بالا اعلام کرده اند و در این بین استخراج کنندگان رمز ارز را اصلی ترین متهم این اتفاق می دانند. 

در این باره مصطفی رجبی مشهدي، سخنگوي صنعت برق اظهار داشت: کسري عجیب 9000 مگاواتی برق در روز گذشته موجب بروز
قطعی هاي متعدد و پراکنده برق در نقاط مختلف کشور بویژه تهران و شهر هاي بزرگ شد. وي پیش بینی کرده است با اجراي طرح
هاي مدیریت مصرف، این کمبود به 5500 تا 6000 مگاوات برسد. رجبی مشهدي گفت: ما محدودیت در رهاسازي آب از سدها را نیز
داریم و باید حساب شده از ظرفیت نیروگاه هاي برقابی استفاده کنیم. سخنگوي صنعت برق تصریح کرد: میزان خاموشی هاي پراکنده
برق ارتباط مستقیمی با میزان مصرف دارد، اگر در این روزها شاهد افزایش قطعی هاي پراکنده برق در نقاط مختلف کشور هستیم به
این دلیل است که با رشد عجیب 8500 مگاواتی مصرف نسبت به زمان مشابه سال گذشته مواجهیم. وي ادامه داد: اگر در تیر و مرداد
هوا گرم تر از روزهاي جاري شود و مصرف مردم نیز افزایش یابد، شرایط سخت تر خواهد شد. رجبی مشهدي افزود: در حال تجربه
شرایط بسیار سختی هستیم که یکی از مهم ترین دلایل آن شیوع استخراج غیرمجاز رمزارز است. وي گفت: از دیروز برنامه هاي
مدیریت مصرف براي مشترکان بزرگ آغاز شد و همچنین در حال جمع آوري مراکز استخراج غیرمجاز رمزارز هستیم. رجبی مشهدي
ادامه داد: از سال گذشته شرایط معرفی مراکز استخراج غیرمجاز ارزهاي دیجیتال را براي مردم فراهم کردیم و در عین حال برق مراکز

 
مجاز با هماهنگی، در ساعات اوج مصرف قطع می شود. 

وي با بیان اینکه حتی تجهیزات صنعت برق نیز به دلیل این مصارف غیرمجاز- که بار زیادي را به شبکه تحمیل کرده - در معرض
آسیب است، گفت: مشترکان نیز می توانند آسیب به وسایل برقی خود را از طریق برنامه موبایلی برق من، به اطلاع شرکت هاي برق

 
برسانند و مستندات خود را بارگذاري کنند. 

 
کاهش 28 درصدي آهنگ رشد ظرفیت تولید برق 

نرخ رشد ظرفیت اسمی نیروگاه هاي کشور بین سال هاي 85 تا 92 معادل 5/45 درصد و بین سال هاي 93 تا 99 معادل 6/17

 
درصد بوده است که نشان از کاهش 9/27 درصدي دارد. 

چند سالی است با گرم شدن هوا، شاهد قطعی هاي برق گسترده در نقاط مختلف کشور هستیم. صنعت برق به عنوان صنعتی
زیرساختی، علاوه بر تأمین رفاه عمومی، نقش پررنگی در بخش تولید ایفا می کند. بنابراین زمانی که از رونق تولید صحبت می شود،
توأمان باید ظرفیت تولید برق را نیز افزایش داد. بخشی از تولید برق به منظور تأمین برق مشترکان ثابت است و بخشی دیگر نیز باید
براي مشترکان تازه اي که به شبکه افزوده می شوند، تولید شود. این مشترکان جدید شامل بخش خانگی، صنعتی، تجاري و کشاورزي

 
می شود. 

 
سوء مدیریت در اجراي برنامه 



طی سال هاي 97، 98 و 99، معادل 6 هزار و 118 مگاوات به ظرفیت برق کشور اضافه شده است، یعنی طی هر سال حدود 2هزار
مگاوات، این در حالی است که طبق برنامه ششم توسعه سالانه باید 5 هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شود و تا پایان
سال 1400 ظرفیت تولید برق کشور به 101 هزار مگاوات برسد. ظرفیت اسمی تولید برق کشور در حال حاضر حدود 85 هزار مگاوات
است که در اوج مصرف در ایام پیک میزان تولید از این ظرفیت به حدود 60 هزار مگاوات می رسد. طبق اظهارات وزیر نیرو در
تابستان سال هاي گذشته به طور متوسط هر سال بیش از 5 درصد افزایش اوج بار داشتیم که اگر مجموع اوج بار تابستان را 60 هزار
مگاوات در نظر بگیریم، سالی حدود 3 هزار مگاوات باید ظرفیت جدید فقط براي اینکه در تابستان خاموشی نداشته باشیم ایجاد شود.
داشتن این مقدار ظرفیت جدید به معناي احداث 4 هزار مگاوات نیروگاه است که سرمایه گذاري 3 میلیارد دلاري براي عبور از قله و
اوج بار نیاز دارد. بر اساس ترازنامه انرژي منتشر شده از سوي وزارت نیرو، نرخ رشد ظرفیت اسمی نیروگاه هاي کشور بین سال هاي
85 تا 92 معادل 5/45 درصد و بین سال هاي 93 تا 99 معادل 6/17 درصد بوده است که نشان از کاهش 9/27 درصدي در دولت

 
هاي یازدهم و دوازدهم نسبت به دولت هاي نهم و دهم دارد. 

 
استخراج رمز ارز دلیل قطع برق است؟ 

با وجود اینکه دلیل اصلی قطعی هاي اخیر برق سوء مدیریت است، دولتی ها یکی از عللی که براي قطعی برق مطرح می کنند،
استفاده بسیار زیاد ماینرهاست اما طبق آمارها اینچنین نیست. هم اکنون میزان مصرف ماینرها حدود 700 مگاوات است، با توجه به
اینکه بالاي 7 هزار مگاوات کسري برق در کشور وجود دارد، ماینرها سهم قابل توجهی در این میزان ندارند. طبق گفته سخنگوي
صنعت برق در زمستان سال گذشته، نهایت مصرف ماینرها 700 مگاوات است و محاسبه میزان مصرف دستگاه هاي ماینر کار پیچیده
اي نیست. از سوي دیگر نرخ فروش برق به ماینرها 18 برابر کمترین نرخ فروش برق در کشور است و می توان درآمد حاصل از این
طریق را صرف توسعه زیرساخت و افزایش تولید کرد. به نظر می رسد عده اي براي سرپوش گذاشتن بر سوء مدیریت و قصور خود به
دنبال مقصر هستند و اشتباه خود را قبول نمی کنند. در سال هاي اخیر مدیریت هوشمند تولید و توزیع در کشور رخ نداده است و

 
اکنون نتیجه ناکارآمدي دولت در این حوزه را در قطعی هاي مکرر برق مشاهده می کنیم. 

 
لزوم توسعه متوازن 

نکات مطرح شده مربوط به بحث تولید برق در کشور بود اما نباید از نظر دور داشت که ایجاد و توسعه شبکه توزیع و انتقال برق نیز
باید به همین تناسب رشد داشته باشد تا بتوان شاهد تعادل در بخش تولید و توزیع بود. به گفته متخصصان، در حال حاضر بین تولید
و توزیع برق تناسب وجود ندارد و امکان انتقال بیش از رقم موجود، وجود ندارد. یکی از روش هاي توسعه ظرفیت تولید و توزیع برق
کشور کمک گرفتن از بخش خصوصی توانمند است، این در حالی است که به دلیل نرخ دستوري خرید برق و همچنین تأخیر در
پرداخت معوقات، بخش خصوصی تمایلی به مشارکت در این بخش ندارد و به این ترتیب فشار قابل توجهی به بودجه دولتی براي
توسعه این بخش می آید. نیروگاه هاي تولید برق پراکنده به عنوان روشی شناخته می شود که با سرمایه خرد امکان احداث آن در
مبادي مصرف وجود دارد که علاوه بر اشتغال زایی و کمک به صنعت برق کشور، میزان تلفات در بخش انتقال را نیز به طور محسوسی
کاهش می دهد اما تعرفه دستوري خرید و نبود حمایت هاي کافی، موجب بی میلی بخش خصوصی براي ورود به این حوزه شده
است. در نتیجه همه این نواقص و مشکلات، حالا پیش از آغاز تابستان شاهد خاموشی هاي گسترده و البته مکرر در سراسر کشور

 
هستیم که به نظر می رسد نشان از ناکارآمدي دولت در صنعت برق است. 

 
شوخی هاي شرکت توزیع برق با مردم 

اما اتفاق عجیب روز گذشته انتشار جدول خاموشی ها توسط شرکت توزیع نیروي برق تهران بزرگ بود؛ جدولی که در کمال ناباوري
طبق آن قطعی ها اتفاق نیفتاد! به گفته مشترکان، هیچ گونه تطابقی بین قطعی رخ داده و جدول منتشر شده وجود نداشته است.
انتشار جدول قطعی ها در حالی انجام شد که از زمستان سال گذشته برق پایتخت به کرات قطع شده و شهروندان بارها مطالبه اطلاع
رسانی پیش از قطعی ها را داشتند که این مهم تا دیروز محقق نشد. جدولی که اي کاش به کلی منتشر نمی شد؛ به دلیل اینکه بر



استیصال و ناراحتی مردم ناشی از قطع برق افزود. برخی شهروندان دیروز اعلام کردند چندین بار برق واحد مسکونی آنها قطع شده
است. قطع برنامه ریزي نشده برق در حالی رخ می دهد که دانش آموزان و دانشجویان در فصل امتحانات قرار دارند و از سوي دیگر

 
گرماي هوا و کرونا توامان مردم را آزار می دهند. 

 
راهکارهاي کوتاه مدت براي عبور از بحران برق 

در این بین اما برخی کارشناسان راهکارهایی را براي عبور کوتاه مدت از قطع برق، موثر می دانند. در این باره عبدالعلی رحیمی
مظفري، عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژي اظهار داشت: کاهش ساعات کاري بعدازظهر در ادارات به صورت اجباري، قطع روشنایی
هاي غیرضروري در سطح شهرها، هشدار مکرر به مردم براي کاهش مصرف از طریق رسانه ملی و دعوت آنها به کاهش مصرف از
جمله راهکارهاي کوتاه مدت براي عبور از بحران برق است. وي افزود: عبور از بحران برق در این روزها بویژه در فصل تابستان مستلزم
انجام چند اقدام ضروري است که «صرفه جویی در ادارات و سازمان ها» و «کنترل مصرف برق در حوزه تجاري»، اصلی ترین این
موارد به شمار می آیند، لذا قطعی منطقه اي برق، آن هم به مدت چند ساعت نمی تواند راهکار مناسبی براي این مهم باشد، چرا که
مشکلات متعدد و غیرقابل جبرانی را براي مصرف کنندگان -که ناگزیر به مصرف برق هستند- ایجاد می کند، از جمله آن ایجاد

 
مشکل براي بیماران کرونایی است که در منزل از دستگاه اکسیژن استفاده می کنند. 

 
تولید؛ گمشده صنعت برق ایران 

از سوي دیگر لزوم نگاه بلندمدت براي حل این بحران هم وجود دارد. پرویز محمد نژاد قاضی محله، رئیس کمیته نیرو در کمیسیون
انرژي مجلس در این باره گفت: موضوعات مربوط به برق از چند بخش تشکیل شده که یک بخش آن در حوزه «تولید» است، لذا اگر
میزان تولید منطبق با میزان مصرف نباشد در مسیر تامین برق پایدار با مشکل مواجه می شویم و متاسفانه یکی از دلایل اصلی کمبود
برق در کشور عدم تناسب میان تولید و مصرف است. محمدنژاد با بیان اینکه بخش دومی که برق از آن تشکیل شده حوزه «انتقال»
است، توضیح داد: تابستان پیش رو در برخی استان ها به علت ظرفیت ناکافی شبکه هاي انتقال، شاهد کاهش ولتاژ و کاهش جریان
برق خواهیم بود، همچنین حوزه «توزیع» به عنوان بخش سوم مستقیما با مصرف کننده در ارتباط است که متاسفانه کاهش تولید و
ایرادات موجود در انتقال، اثر خود را به صورت پله اي در نحوه توزیع می گذارد. نماینده مجلس توضیح داد: اگرچه طبق تعریف آمده
در مدیریت ساختاري و سازمانی، باید توجه ویژه به «عرضه» و «تقاضا» داشت اما تمام هم و غم مسؤولان بیشتر به سمت «عرضه»
منوط شده است (که شامل احداث نیروگاه، خطوط تعمیر و مرمت می شود)، این در حالی است که هیچ مدیریتی در حوزه «مصرف»
وجود ندارد و اساسا اعتباري براي آن در نظر گرفته نمی شود، هر چند عرضه مهم است اما اهمیت تقاضا کمتر از آن نیست. به گفته
وي، در سال جاري و حداقل تا 2 سال آینده که هیچ نیروگاه جدیدي وارد مدار تولید نمی شود مجبور به پیاده کردن برنامه هاي
کاهش مصرف هستیم. رئیس کمیته نیرو در کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه مجلس در برنامه هاي توسعه اي اختیارات لازم را
به وزارت نیرو داده است، اضافه کرد: به طور مثال در برنامه پنجم مقرر شده بود از محل تجدیدپذیرها (خورشیدي، بادي، برقابی)،
حدود 5 هزار مگاوات برق تولید شود اما این مهم نه تنها در برنامه پنجم محقق نشد، بلکه در برنامه ششم نیز تنها هزار مگاوات از 5
هزار مگاوات گفته شده تولید شده است. به گفته وي، مجلس با پیگیري هاي کمیسیون انرژي در قانون بودجه سال 1400 اعتبارات
خوبی براي وزارت نیرو در نظر گرفته است تا بتواند بخشی از این مشکلات خود را در تولید، انتقال و توزیع حل کند. رئیس کمیته
نیرو در کمیسیون انرژي مجلس از برگزاري جلسات متعدد کمیته نیرو در کمیسیون انرژي با هدف تنظیم برنامه هفتم در حوزه برق و
ساماندهی این مهم خبر داد و گفت: از آنجا که نظارت مجلس بیشتر می تواند در حوزه تولید برق باشد، در این حوزه نظارت هاي

 
میدانی و تقنینی داشته ایم. 

 
کاهش بارندگی ها با قطع برق ارتباط دارد؟ 

نظر متفاوتی هم البته درباره قطع برق وجود دارد، کاوه مدنی، معاون پرحاشیه و مسأله دار سابق سازمان حفاظت محیط زیست ایران
در فضاي مجازي قطعی برق را مرتبط با کاهش بارندگی ها دانست. فارغ از اینکه ادعاي کاهش بارش بارندگی ها تا چه میزان قابل



اتکاست، میزان اتکاي شبکه برق کشور به نیروگاه هاي برقابی حدود 15 درصد است و با درك اینکه دلیل بروز بحران کنونی، کمبود
برق بین 9 تا 10 هزار مگاوات است، نمی توان این موضوع را دلیل اصلی قطع برق دانست. جلال الدین حجتی، معاون بهره برداري
شرکت توسعه منابع آب و نیروي ایران سال گذشته در آستانه شروع پیک مصرف برق، با اشاره به اینکه 15 درصد برق تولیدي کشور
در زمان اوج مصرف متعلق به نیروگاه هاي برقابی است، اظهار کرده بود: هم اکنون 12 هزار و 170 مگاوات نیروگاه برقابی در کشور
نصب شده است که این نیروگاه ها در زمان اوج مصرف، نقش تعیین کننده اي در حفظ پایداري در شبکه برق دارند. وي با اشاره به
اینکه امسال زمان اوج مصرف از ابتداي خرداد ماه شروع شده است، گفت: در خرداد امسال که بیشترین میزان مصرف برق در کشور

 
به ثبت رسیده است، نیروگاه هاي برقابی سهم 11 درصدي را در تولید برق برق عهده داشته اند. 

 
سایه برجام بر سر صنعت هسته اي و برق کشور 

کم کاري در افزایش ظرفیت برق هسته اي کشور بی تأثیر از برجام هسته اي نبوده و در حالی که وزارت نیرو در مذاکرات روزانه خود
در سال هاي پایانی دولت یازدهم و شروع دولت دوازدهم به دنبال جذب سرمایه گذار خارجی در زمینه برق حرارتی بود، برق هسته
اي به فراموشی سپرده شد. از مهم ترین ظرفیت هاي استفاده صلح آمیز از انرژي اتمی، ساخت رآکتورهاي هسته اي جهت تولید برق
است. در ایران نیز تنها نیروگاه هسته اي ایران، نیروگاه اتمی بوشهر است که حدود یک دهه پیش به بهره برداري رسید. در حال
حاضر از مجموع حدود 85 هزار مگاوات ظرفیت اسمی نصب شده تولید برق کشور، 1000 مگاوات ظرفیت تولید در نیروگاه هسته اي
است و در حالی که ظرفیت عملی تولید برق در تمام انواع نیروگاه ها از جمله نیروگاه هاي حرارتی، برقابی، تجدیدپذیر و... هر کدام به
دلیلی کمتر از ظرفیت اسمی است، تنها در نیروگاه هسته اي ظرفیت عملی تولید برق برابر با ظرفیت اسمی است و به عبارتی، برق
هسته اي یک برق پایدار براي تأمین نیاز شبکه برق است. با وجود آنکه در ایران حدود یک درصد ظرفیت اسمی تولید برق کشور در
بخش هسته اي است، در کشورهاي مختلف جهان به میزان بسیار قابل توجهی از ظرفیت انرژي هسته اي براي تولید برق استفاده می
کنند. طبق گزارش هاي رسمی در سال 2014، فرانسه با داشتن سهم حدودا 75 درصدي برق هسته اي از کل تولید برق خود در
صدر کشورهاي تولیدکننده برق هسته اي جهان قرار دارد. پس از آن به ترتیب بلژیک (52 درصد)، مجارستان (44 درصد)، سوییس و
سوئد (38 درصد) هستند. آمریکا نیز حدود 20 درصد از تولید برق خود را به برق هسته اي اختصاص داده است. همچنین اتحادیه
بهره برداران هسته اي در گزارشی در سال 2014 اعلام کرد: «با وجود سابقه کوتاه استفاده از انرژي اتمی؛ از 1940 تاکنون؛ تعداد
قابل توجهی از کشورهاي جهان به این فناوري دست یافته و از مزایاي آن بهره مند شده اند. به گونه اي که اکنون 5/11 درصد از برق
جهان در رآکتورهاي اتمی 31 کشور تولید می شود». در دولت هاي یازدهم و دوازدهم بارها مسؤولان امر، بویژه وزراي نیرو، از برنامه
ریزي براي احداث واحدهاي دوم و سوم نیروگاه بوشهر و مذاکرات مربوطه در این باره خبر دادند اما در حالی که دولت به روزهاي
پایانی خود نزدیک می شود در این بخش دستاوردي حاصل نشد. کم کاري 8 سال گذشته در افزایش ظرفیت برق هسته اي کشور بی
تأثیر از برجام هسته اي نبوده و در حالی که در جریان ذوق زدگی دولت از برجام، وزارت نیرو در مذاکرات روزانه خود در سال هاي
پایانی دولت یازدهم و شروع دولت دوازدهم به دنبال جذب سرمایه گذاران خارجی در زمینه برق حرارتی بود، توسعه انرژي هسته اي
با کم توجهی مواجه شد و اگر امروز به جاي 1000 مگاوات ظرفیت تولید برق هسته اي کشور، 3000 مگاوات ظرفیت بهره برداري

شده در این بخش داشتیم، می توان گفت بخش قابل توجهی از خاموشی هاي امروز را شاهد نبودیم.
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کاهش 28 درصدي رشد ظرفیت تولید برق و فرسودگی شبکه توزیع؛ اصلی ترین دلایل قطع برق 

چند روز است کشور درگیر قطعی گسترده برق در مراکز مختلف صنعتی، کشاورزي و مسکونی است. مسؤولان امر مهم ترین دلیل این

 
اتفاق را مصرف بالا اعلام کرده اند و در این بین استخراج کنندگان رمز ارز را اصلی ترین متهم این اتفاق می دانند. 

در این باره مصطفی رجبی مشهدي، سخنگوي صنعت برق اظهار داشت: کسري عجیب 9000 مگاواتی برق در روز گذشته موجب بروز
قطعی هاي متعدد و پراکنده برق در نقاط مختلف کشور بویژه تهران و شهر هاي بزرگ شد. وي پیش بینی کرده است با اجراي طرح
هاي مدیریت مصرف، این کمبود به 5500 تا 6000 مگاوات برسد. رجبی مشهدي گفت: ما محدودیت در رهاسازي آب از سدها را نیز
داریم و باید حساب شده از ظرفیت نیروگاه هاي برقابی استفاده کنیم. سخنگوي صنعت برق تصریح کرد: میزان خاموشی هاي پراکنده
برق ارتباط مستقیمی با میزان مصرف دارد، اگر در این روزها شاهد افزایش قطعی هاي پراکنده برق در نقاط مختلف کشور هستیم به
این دلیل است که با رشد عجیب 8500 مگاواتی مصرف نسبت به زمان مشابه سال گذشته مواجهیم. وي ادامه داد: اگر در تیر و مرداد
هوا گرم تر از روزهاي جاري شود و مصرف مردم نیز افزایش یابد، شرایط سخت تر خواهد شد. رجبی مشهدي افزود: در حال تجربه
شرایط بسیار سختی هستیم که یکی از مهم ترین دلایل آن شیوع استخراج غیرمجاز رمزارز است. وي گفت: از دیروز برنامه هاي
مدیریت مصرف براي مشترکان بزرگ آغاز شد و همچنین در حال جمع آوري مراکز استخراج غیرمجاز رمزارز هستیم. رجبی مشهدي
ادامه داد: از سال گذشته شرایط معرفی مراکز استخراج غیرمجاز ارزهاي دیجیتال را براي مردم فراهم کردیم و در عین حال برق مراکز

 
مجاز با هماهنگی، در ساعات اوج مصرف قطع می شود. 

وي با بیان اینکه حتی تجهیزات صنعت برق نیز به دلیل این مصارف غیرمجاز- که بار زیادي را به شبکه تحمیل کرده - در معرض
آسیب است، گفت: مشترکان نیز می توانند آسیب به وسایل برقی خود را از طریق برنامه موبایلی برق من، به اطلاع شرکت هاي برق

 
برسانند و مستندات خود را بارگذاري کنند. 

 
کاهش 28 درصدي آهنگ رشد ظرفیت تولید برق 

نرخ رشد ظرفیت اسمی نیروگاه هاي کشور بین سال هاي 85 تا 92 معادل 5/45 درصد و بین سال هاي 93 تا 99 معادل 6/17

 
درصد بوده است که نشان از کاهش 9/27 درصدي دارد. 

چند سالی است با گرم شدن هوا، شاهد قطعی هاي برق گسترده در نقاط مختلف کشور هستیم. صنعت برق به عنوان صنعتی
زیرساختی، علاوه بر تأمین رفاه عمومی، نقش پررنگی در بخش تولید ایفا می کند. بنابراین زمانی که از رونق تولید صحبت می شود،
توأمان باید ظرفیت تولید برق را نیز افزایش داد. بخشی از تولید برق به منظور تأمین برق مشترکان ثابت است و بخشی دیگر نیز باید
براي مشترکان تازه اي که به شبکه افزوده می شوند، تولید شود. این مشترکان جدید شامل بخش خانگی، صنعتی، تجاري و کشاورزي

 
می شود. 

 
سوء مدیریت در اجراي برنامه 



طی سال هاي 97، 98 و 99، معادل 6 هزار و 118 مگاوات به ظرفیت برق کشور اضافه شده است، یعنی طی هر سال حدود 2هزار
مگاوات، این در حالی است که طبق برنامه ششم توسعه سالانه باید 5 هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شود و تا پایان
سال 1400 ظرفیت تولید برق کشور به 101 هزار مگاوات برسد. ظرفیت اسمی تولید برق کشور در حال حاضر حدود 85 هزار مگاوات
است که در اوج مصرف در ایام پیک میزان تولید از این ظرفیت به حدود 60 هزار مگاوات می رسد. طبق اظهارات وزیر نیرو در
تابستان سال هاي گذشته به طور متوسط هر سال بیش از 5 درصد افزایش اوج بار داشتیم که اگر مجموع اوج بار تابستان را 60 هزار
مگاوات در نظر بگیریم، سالی حدود 3 هزار مگاوات باید ظرفیت جدید فقط براي اینکه در تابستان خاموشی نداشته باشیم ایجاد شود.
داشتن این مقدار ظرفیت جدید به معناي احداث 4 هزار مگاوات نیروگاه است که سرمایه گذاري 3 میلیارد دلاري براي عبور از قله و
اوج بار نیاز دارد. بر اساس ترازنامه انرژي منتشر شده از سوي وزارت نیرو، نرخ رشد ظرفیت اسمی نیروگاه هاي کشور بین سال هاي
85 تا 92 معادل 5/45 درصد و بین سال هاي 93 تا 99 معادل 6/17 درصد بوده است که نشان از کاهش 9/27 درصدي در دولت

 
هاي یازدهم و دوازدهم نسبت به دولت هاي نهم و دهم دارد. 

 
استخراج رمز ارز دلیل قطع برق است؟ 

با وجود اینکه دلیل اصلی قطعی هاي اخیر برق سوء مدیریت است، دولتی ها یکی از عللی که براي قطعی برق مطرح می کنند،
استفاده بسیار زیاد ماینرهاست اما طبق آمارها اینچنین نیست. هم اکنون میزان مصرف ماینرها حدود 700 مگاوات است، با توجه به
اینکه بالاي 7 هزار مگاوات کسري برق در کشور وجود دارد، ماینرها سهم قابل توجهی در این میزان ندارند. طبق گفته سخنگوي
صنعت برق در زمستان سال گذشته، نهایت مصرف ماینرها 700 مگاوات است و محاسبه میزان مصرف دستگاه هاي ماینر کار پیچیده
اي نیست. از سوي دیگر نرخ فروش برق به ماینرها 18 برابر کمترین نرخ فروش برق در کشور است و می توان درآمد حاصل از این
طریق را صرف توسعه زیرساخت و افزایش تولید کرد. به نظر می رسد عده اي براي سرپوش گذاشتن بر سوء مدیریت و قصور خود به
دنبال مقصر هستند و اشتباه خود را قبول نمی کنند. در سال هاي اخیر مدیریت هوشمند تولید و توزیع در کشور رخ نداده است و

 
اکنون نتیجه ناکارآمدي دولت در این حوزه را در قطعی هاي مکرر برق مشاهده می کنیم. 

 
لزوم توسعه متوازن 

نکات مطرح شده مربوط به بحث تولید برق در کشور بود اما نباید از نظر دور داشت که ایجاد و توسعه شبکه توزیع و انتقال برق نیز
باید به همین تناسب رشد داشته باشد تا بتوان شاهد تعادل در بخش تولید و توزیع بود. به گفته متخصصان، در حال حاضر بین تولید
و توزیع برق تناسب وجود ندارد و امکان انتقال بیش از رقم موجود، وجود ندارد. یکی از روش هاي توسعه ظرفیت تولید و توزیع برق
کشور کمک گرفتن از بخش خصوصی توانمند است، این در حالی است که به دلیل نرخ دستوري خرید برق و همچنین تأخیر در
پرداخت معوقات، بخش خصوصی تمایلی به مشارکت در این بخش ندارد و به این ترتیب فشار قابل توجهی به بودجه دولتی براي
توسعه این بخش می آید. نیروگاه هاي تولید برق پراکنده به عنوان روشی شناخته می شود که با سرمایه خرد امکان احداث آن در
مبادي مصرف وجود دارد که علاوه بر اشتغال زایی و کمک به صنعت برق کشور، میزان تلفات در بخش انتقال را نیز به طور محسوسی
کاهش می دهد اما تعرفه دستوري خرید و نبود حمایت هاي کافی، موجب بی میلی بخش خصوصی براي ورود به این حوزه شده
است. در نتیجه همه این نواقص و مشکلات، حالا پیش از آغاز تابستان شاهد خاموشی هاي گسترده و البته مکرر در سراسر کشور

 
هستیم که به نظر می رسد نشان از ناکارآمدي دولت در صنعت برق است. 

 
شوخی هاي شرکت توزیع برق با مردم 

اما اتفاق عجیب روز گذشته انتشار جدول خاموشی ها توسط شرکت توزیع نیروي برق تهران بزرگ بود؛ جدولی که در کمال ناباوري
طبق آن قطعی ها اتفاق نیفتاد! به گفته مشترکان، هیچ گونه تطابقی بین قطعی رخ داده و جدول منتشر شده وجود نداشته است.
انتشار جدول قطعی ها در حالی انجام شد که از زمستان سال گذشته برق پایتخت به کرات قطع شده و شهروندان بارها مطالبه اطلاع
رسانی پیش از قطعی ها را داشتند که این مهم تا دیروز محقق نشد. جدولی که اي کاش به کلی منتشر نمی شد؛ به دلیل اینکه بر



استیصال و ناراحتی مردم ناشی از قطع برق افزود. برخی شهروندان دیروز اعلام کردند چندین بار برق واحد مسکونی آنها قطع شده
است. قطع برنامه ریزي نشده برق در حالی رخ می دهد که دانش آموزان و دانشجویان در فصل امتحانات قرار دارند و از سوي دیگر

 
گرماي هوا و کرونا توامان مردم را آزار می دهند. 

 
راهکارهاي کوتاه مدت براي عبور از بحران برق 

در این بین اما برخی کارشناسان راهکارهایی را براي عبور کوتاه مدت از قطع برق، موثر می دانند. در این باره عبدالعلی رحیمی
مظفري، عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژي اظهار داشت: کاهش ساعات کاري بعدازظهر در ادارات به صورت اجباري، قطع روشنایی
هاي غیرضروري در سطح شهرها، هشدار مکرر به مردم براي کاهش مصرف از طریق رسانه ملی و دعوت آنها به کاهش مصرف از
جمله راهکارهاي کوتاه مدت براي عبور از بحران برق است. وي افزود: عبور از بحران برق در این روزها بویژه در فصل تابستان مستلزم
انجام چند اقدام ضروري است که «صرفه جویی در ادارات و سازمان ها» و «کنترل مصرف برق در حوزه تجاري»، اصلی ترین این
موارد به شمار می آیند، لذا قطعی منطقه اي برق، آن هم به مدت چند ساعت نمی تواند راهکار مناسبی براي این مهم باشد، چرا که
مشکلات متعدد و غیرقابل جبرانی را براي مصرف کنندگان -که ناگزیر به مصرف برق هستند- ایجاد می کند، از جمله آن ایجاد

 
مشکل براي بیماران کرونایی است که در منزل از دستگاه اکسیژن استفاده می کنند. 

 
تولید؛ گمشده صنعت برق ایران 

از سوي دیگر لزوم نگاه بلندمدت براي حل این بحران هم وجود دارد. پرویز محمد نژاد قاضی محله، رئیس کمیته نیرو در کمیسیون
انرژي مجلس در این باره گفت: موضوعات مربوط به برق از چند بخش تشکیل شده که یک بخش آن در حوزه «تولید» است، لذا اگر
میزان تولید منطبق با میزان مصرف نباشد در مسیر تامین برق پایدار با مشکل مواجه می شویم و متاسفانه یکی از دلایل اصلی کمبود
برق در کشور عدم تناسب میان تولید و مصرف است. محمدنژاد با بیان اینکه بخش دومی که برق از آن تشکیل شده حوزه «انتقال»
است، توضیح داد: تابستان پیش رو در برخی استان ها به علت ظرفیت ناکافی شبکه هاي انتقال، شاهد کاهش ولتاژ و کاهش جریان
برق خواهیم بود، همچنین حوزه «توزیع» به عنوان بخش سوم مستقیما با مصرف کننده در ارتباط است که متاسفانه کاهش تولید و
ایرادات موجود در انتقال، اثر خود را به صورت پله اي در نحوه توزیع می گذارد. نماینده مجلس توضیح داد: اگرچه طبق تعریف آمده
در مدیریت ساختاري و سازمانی، باید توجه ویژه به «عرضه» و «تقاضا» داشت اما تمام هم و غم مسؤولان بیشتر به سمت «عرضه»
منوط شده است (که شامل احداث نیروگاه، خطوط تعمیر و مرمت می شود)، این در حالی است که هیچ مدیریتی در حوزه «مصرف»
وجود ندارد و اساسا اعتباري براي آن در نظر گرفته نمی شود، هر چند عرضه مهم است اما اهمیت تقاضا کمتر از آن نیست. به گفته
وي، در سال جاري و حداقل تا 2 سال آینده که هیچ نیروگاه جدیدي وارد مدار تولید نمی شود مجبور به پیاده کردن برنامه هاي
کاهش مصرف هستیم. رئیس کمیته نیرو در کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه مجلس در برنامه هاي توسعه اي اختیارات لازم را
به وزارت نیرو داده است، اضافه کرد: به طور مثال در برنامه پنجم مقرر شده بود از محل تجدیدپذیرها (خورشیدي، بادي، برقابی)،
حدود 5 هزار مگاوات برق تولید شود اما این مهم نه تنها در برنامه پنجم محقق نشد، بلکه در برنامه ششم نیز تنها هزار مگاوات از 5
هزار مگاوات گفته شده تولید شده است. به گفته وي، مجلس با پیگیري هاي کمیسیون انرژي در قانون بودجه سال 1400 اعتبارات
خوبی براي وزارت نیرو در نظر گرفته است تا بتواند بخشی از این مشکلات خود را در تولید، انتقال و توزیع حل کند. رئیس کمیته
نیرو در کمیسیون انرژي مجلس از برگزاري جلسات متعدد کمیته نیرو در کمیسیون انرژي با هدف تنظیم برنامه هفتم در حوزه برق و
ساماندهی این مهم خبر داد و گفت: از آنجا که نظارت مجلس بیشتر می تواند در حوزه تولید برق باشد، در این حوزه نظارت هاي

 
میدانی و تقنینی داشته ایم. 

 
کاهش بارندگی ها با قطع برق ارتباط دارد؟ 

نظر متفاوتی هم البته درباره قطع برق وجود دارد، کاوه مدنی، معاون پرحاشیه و مسأله دار سابق سازمان حفاظت محیط زیست ایران
در فضاي مجازي قطعی برق را مرتبط با کاهش بارندگی ها دانست. فارغ از اینکه ادعاي کاهش بارش بارندگی ها تا چه میزان قابل



اتکاست، میزان اتکاي شبکه برق کشور به نیروگاه هاي برقابی حدود 15 درصد است و با درك اینکه دلیل بروز بحران کنونی، کمبود
برق بین 9 تا 10 هزار مگاوات است، نمی توان این موضوع را دلیل اصلی قطع برق دانست. جلال الدین حجتی، معاون بهره برداري
شرکت توسعه منابع آب و نیروي ایران سال گذشته در آستانه شروع پیک مصرف برق، با اشاره به اینکه 15 درصد برق تولیدي کشور
در زمان اوج مصرف متعلق به نیروگاه هاي برقابی است، اظهار کرده بود: هم اکنون 12 هزار و 170 مگاوات نیروگاه برقابی در کشور
نصب شده است که این نیروگاه ها در زمان اوج مصرف، نقش تعیین کننده اي در حفظ پایداري در شبکه برق دارند. وي با اشاره به
اینکه امسال زمان اوج مصرف از ابتداي خرداد ماه شروع شده است، گفت: در خرداد امسال که بیشترین میزان مصرف برق در کشور

 
به ثبت رسیده است، نیروگاه هاي برقابی سهم 11 درصدي را در تولید برق برق عهده داشته اند. 

 
سایه برجام بر سر صنعت هسته اي و برق کشور 

کم کاري در افزایش ظرفیت برق هسته اي کشور بی تأثیر از برجام هسته اي نبوده و در حالی که وزارت نیرو در مذاکرات روزانه خود
در سال هاي پایانی دولت یازدهم و شروع دولت دوازدهم به دنبال جذب سرمایه گذار خارجی در زمینه برق حرارتی بود، برق هسته
اي به فراموشی سپرده شد. از مهم ترین ظرفیت هاي استفاده صلح آمیز از انرژي اتمی، ساخت رآکتورهاي هسته اي جهت تولید برق
است. در ایران نیز تنها نیروگاه هسته اي ایران، نیروگاه اتمی بوشهر است که حدود یک دهه پیش به بهره برداري رسید. در حال
حاضر از مجموع حدود 85 هزار مگاوات ظرفیت اسمی نصب شده تولید برق کشور، 1000 مگاوات ظرفیت تولید در نیروگاه هسته اي
است و در حالی که ظرفیت عملی تولید برق در تمام انواع نیروگاه ها از جمله نیروگاه هاي حرارتی، برقابی، تجدیدپذیر و... هر کدام به
دلیلی کمتر از ظرفیت اسمی است، تنها در نیروگاه هسته اي ظرفیت عملی تولید برق برابر با ظرفیت اسمی است و به عبارتی، برق
هسته اي یک برق پایدار براي تأمین نیاز شبکه برق است. با وجود آنکه در ایران حدود یک درصد ظرفیت اسمی تولید برق کشور در
بخش هسته اي است، در کشورهاي مختلف جهان به میزان بسیار قابل توجهی از ظرفیت انرژي هسته اي براي تولید برق استفاده می
کنند. طبق گزارش هاي رسمی در سال 2014، فرانسه با داشتن سهم حدودا 75 درصدي برق هسته اي از کل تولید برق خود در
صدر کشورهاي تولیدکننده برق هسته اي جهان قرار دارد. پس از آن به ترتیب بلژیک (52 درصد)، مجارستان (44 درصد)، سوییس و
سوئد (38 درصد) هستند. آمریکا نیز حدود 20 درصد از تولید برق خود را به برق هسته اي اختصاص داده است. همچنین اتحادیه
بهره برداران هسته اي در گزارشی در سال 2014 اعلام کرد: «با وجود سابقه کوتاه استفاده از انرژي اتمی؛ از 1940 تاکنون؛ تعداد
قابل توجهی از کشورهاي جهان به این فناوري دست یافته و از مزایاي آن بهره مند شده اند. به گونه اي که اکنون 5/11 درصد از برق
جهان در رآکتورهاي اتمی 31 کشور تولید می شود». در دولت هاي یازدهم و دوازدهم بارها مسؤولان امر، بویژه وزراي نیرو، از برنامه
ریزي براي احداث واحدهاي دوم و سوم نیروگاه بوشهر و مذاکرات مربوطه در این باره خبر دادند اما در حالی که دولت به روزهاي
پایانی خود نزدیک می شود در این بخش دستاوردي حاصل نشد. کم کاري 8 سال گذشته در افزایش ظرفیت برق هسته اي کشور بی
تأثیر از برجام هسته اي نبوده و در حالی که در جریان ذوق زدگی دولت از برجام، وزارت نیرو در مذاکرات روزانه خود در سال هاي
پایانی دولت یازدهم و شروع دولت دوازدهم به دنبال جذب سرمایه گذاران خارجی در زمینه برق حرارتی بود، توسعه انرژي هسته اي
با کم توجهی مواجه شد و اگر امروز به جاي 1000 مگاوات ظرفیت تولید برق هسته اي کشور، 3000 مگاوات ظرفیت بهره برداري

شده در این بخش داشتیم، می توان گفت بخش قابل توجهی از خاموشی هاي امروز را شاهد نبودیم.
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بی توجهی به نرخ رشد جمعیت در کشور باعث شده است ایران از نظر نرخ باروري در رتبه 146 جهان قرار گیرد 

 
سقط برنامه هاي فرزند آوري 

رها عبداللهی: «کریستیانو رونالدو می گوید خانواده مهم ترین دارایی جهان است»، «تولد ششمین فرزند الک بالدوین بازیگر مشهور
آمریکایی»، «عکس جدید ادي مورفی با 9 فرزندش»، «مدونا: مادر بودن غرور را از من گرفت و مرا از این رو به آن رو کرد»، «رپر
آمریکایی 15 فرزند دارد»، «اما استون مادر شد» و...؛ اینها تیترهایی است که مؤید خانواده دوستی و توجه به فرزند از سوي برخی از
معروف ترین سلبریتی هاي دنیاست. نکته قابل توجه در این باره آن است که این افراد در جوامعی زندگی می کنند که به نظر می

 
رسد خانواده و فرزندآوري در رأس ارزش ها و اولویت هاي مردمش نیست. 

 
«پیري جمعیت» و مشوق هاي فرزندآوري در غرب 

«هیچ کس منزل نیست» عنوانی بود که چندي قبل مجله آمریکایی « تایم» براي گزارشی درباره وضعیت وخیم کشورهاي مبتلا به
بحران پیري جمعیت که 90 درصد آنان در قاره اروپا هستند، اختصاص داد. امروز اغلب کشورهاي دنیا از جمله همه کشورهاي غربی
با بحران کاهش جمعیت، پدیده سالمندي و رشد منفی جمعیت مواجهند. سیاستمداران سعی کرده اند براي حل پدیده «پیري
جمعیت» دست به دامن برنامه هاي کلان مشوق فرزندآوري شوند؛ از کمک هاي مالی و خدمات رایگان بارداري و مرخصی ها گرفته
تا اصلاح قوانین اشتغال زنان. حتی برخی دولت ها با سختگیري در قوانین سقط جنین زیر بار هزینه اعتراض گروه هاي پرقدرت

 
فمینیستی رفته اند؛ بلکه بتوانند اندکی شرایط را به نفع اصلاح ساختار جمعیتی شان تغییر دهند. 

برخی کشورهاي اروپایی مثل آلمان چند سالی است سالانه میلیاردها یورو صرف بالا بردن میزان فرزندآوري خانواده ها می کنند، هر

 
چند آمارها حاکی از بی نتیجه بودن این اقدامات بویژه مشوق ها و تداوم سیر نزولی شاخص رشد جمعیت است. 

 
کاهش جمعیت جوان، پاشنه آشیل هژمونی غرب 

پژوهشگران اجتماعی اینجا به کمک سیاستمداران آمده و اثبات کرده اند ماجرا حساس تر از این حرف هاست و باید ابتدا فکري به
حال آشفتگی هاي فرهنگی جامعه که ساختار خانواده را مضمحل کرده و زیر آوار خروارها آسیب انقلاب جنسی به قهقرا کشانده
است، کرد. باید همراهی لازم با کانون خانواده در دستور کار قرار گیرد تا اندکی کمر راست کند و بعد از آن توقع تاثیرگذاري مشوق
هاي فرزندآوري را داشت. سیاستمداران غربی خوب می دانند این موضوع در حال تبدیل به پاشنه آشیل هژمونی غرب است.
«جی.دي. آنوین» مردم شناس انگلیسی در کتاب خود با عنوان «بنیادهاي اقتصادي و جنسی جامعه جدید» با بررسی تاریخ 5 هزار
ساله 86 جامعه مختلف به این نتیجه رسیده است که قدرت ملل که بر اساس تعریف آنوین، توانایی مولد باقی ماندن و حفظ موقعیت
رهبري و اثرگذاري بر ملل دیگر است، تنها در جوامعی وجود دارد که به ازدواج در آنها ارج گذاشته می شود. آنان دریافته اند با وجود
این همه دست خوردگی فرهنگ و سبک زندگی، سیاست گذاري ها و تشویق ها و ایجاد بسترهاي اقتصادي، هر چند هم قوي باشند،
به تنهایی نمی تواند در جامعه رغبتی براي ازدواج و فرزندآوري ایجاد کند، بلکه به حضور مراجع فرهنگ ساز و الگوهاي مورد علاقه
جامعه در این کارزار نیاز است. ما در غرب شاهد اتفاقاتی چون راه اندازي کمپین هاي ترغیب فرزندآوري، کمک گرفتن از سینما و
تلویزیون، ورود سلبریتی ها و بلاگرهاي لایف استایل به عرصه ترویج فرزندآوري، نمایش خانواده هاي پرجمعیت در تبلیغات تلویزیونی



و... هستیم. در صفحات بسیاري از پرطرفدارترین سلبریتی هاي اینستاگرام توجه به خانواده و داشتن فرزندان متعدد به چشم می
خورد. در اینستاگرام تعداد فعالان در حوزه سبک زندگی و فرزندآوري بسیار زیاد شده که با پشتیبانی آژانس هاي تبلیغاتی به تبلیغ

 
خانواده پرجمعیت و ترغیب به باروري مشغولند و کسب درآمد هم می کنند. 

صنعت انیمیشن و سینماي اروپا و آمریکا نیز تولیدات متعددي در این زمینه دارد و مشخص است سیاست گذاري هاي کلان

 
حاکمیتی موجب جهت دهی فعالیت این مراجع فرهنگ ساز به سمت مصالح بشري و هویتی جامعه شده است. 

 
37 درصد جوانان ایرانی ازدواج را از ملزومات زندگی نمی دانند 

در کشور ما اگر چه هنوز اصالت فرهنگی و دینی نقش مؤثري در روابط اجتماعی و رفتار مردم دارد اما نمی توان منکر تغییرات
فرهنگی پرسرعت و رو به رشد بود که اتفاقا همین تغییرات منشأ چالش هاي فرهنگی، رفتاري و تربیتی و مشکلاتی همچون کاهش
ازدواج، افزایش طلاق، کاهش رغبت به فرزندآوري و معضلات اجتماعی دیگر شده است. معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و
جوانان اعلام کرده طی پژوهشی که اخیرا انجام شد، 37 درصد جوانان ایرانی اظهار داشته اند ازدواج از ملزومات زندگی آنان نیست و
حتی در صورت رفع موانع اقتصادي، تمایلی به تشکیل خانواده ندارند! همچنین یافته هاي پژوهشی نشان می دهد ارزش شدن کم
فرزندي از مهم ترین دلایل کاهش میل به فرزندآوري در کشور است. (رضوي زاده، غفاریان و اخلاقی 1394. مجله راهبرد فرهنگ،
شماره 31) در حال حاضر کشور ما از لحاظ نرخ باروري در رتبه 146 جهانی قرار دارد، یعنی پایین تر از ترکیه با رتبه 110، فرانسه با
رتبه 118، آمریکا با رتبه 122 و انگلیس با رتبه 137! در واقع زنان ایرانی از زنان همه این کشورها کمتر فرزندآوري داشته اند. تغییر
سبک زندگی خیلی چیزها را در جامعه درمی نوردد و چالش هاي سختی را می آفریند. سوال اینجاست که آیا برنامه ریزي ها و

 
فرهنگ سازي ها در حوزه اصلاح سبک زندگی نتیجه مثبتی داشته است؟ 

 
ضرورت توجه سلبریتی ها براي رفع تهدیدات جمعیتی 

بررسی ها نشان می دهد اگرچه پیشران هاي اقتصادي براي ترغیب افراد به ازدواج و فرزندآوري مهم است اما بدون پیشران هاي

 
فرهنگی قادر به تغییر رفتار موثر نخواهیم بود. تجربه کشورهاي دیگر در این زمینه نیز همین را می گوید. 

طبق نظریه «رفتار برنامه ریزي شده»، از میان عواملی که فشار اجتماعی یا هنجار انتزاعی تولید می کند و موجب ایجاد رفتاري در
افراد جامعه می شود، ترکیب انگیزه فرد با رفتار یا انتظارات افراد مرجع و دیگران مهم است. الگوها از عواملی هستند که هم انگیزه
می سازند، هم انتظارات جامعه را هدایت می کنند. سلبریتی ها در جامعه ایرانی الگو نیستند و مردم بیشتر نگاه ژورنالی به آنان دارند
اما تاثیر روانی آنان در مثبت نگري یا منفی نگري نسبت به امور کم نیست. متاسفانه هیچ جهت دهی اي براي به خدمت گرفتن
سلبریتی ها و بلاگرها در مسیر رفع تهدیدات فرهنگی و اجتماعی کشور از جمله آینده جمعیتی دیده نمی شود. شاید بگوییم
سلبریتی ها در کشور ما بر خلاف همتایان غربی شان هیچ درکی از وظایف شان نسبت به جامعه و کشور ندارند و نهایت افق شان
متفاوت دیده شدن، حضور در جشنواره ها و نیز سفرهاي خارجی است و فضاي مجازي هم مرکز جهان شان است. بسیاري از چهره
هاي سینمایی ما به دنبال ترویج فرهنگ جایگزینی حیوان به جاي فرزند هستند و به صراحت آن را تبلیغ می کنند. برخی برنامه هاي
تلویزیونی نیز در خدمت ترویج سبک زندگی ضدخانواده این افراد درآمده تا علاوه بر فضاي مجازي، رسانه ملی هم عرصه فیض رسانی

 
آنان به سبک زندگی خانواده هاي ایرانی شود. 

آیا نمی توان همین سلبریتی ها را به گونه اي هدایت کرد که مانند سلبریتی هاي غربی در جهتی که جامعه امروز نیاز دارد، براي
اصلاح سبک زندگی و چالش هاي اجتماعی حرکت کنند؟ وقتی عده اي می توانند آنان را در جهت اهداف سیاسی فلان جریان یا راه
اندازي کمپین پوششی در راستاي اهداف جاسوسان زیست محیطی یا تبلیغ خرید ملک در دوبی به صف کنند، چرا حاکمیت نتواند؟

 
سلبریتی به سمتی می رود که برایش پول بیاورد یا فرصتی براي دیده شدنش باشد. 

در حال حاضر پرطرفدارترین صفحات مجازي ایران و جهان به جماعت سلبریتی اعم از بازیگر، خواننده، ورزشکار و ... تعلق دارد. این
یعنی مردم در صفحات مجازي بیشتر این افراد را می بینند و ذهن شان روزانه با رفتارهاي آنان درگیر است. برخی عزیزان می گویند
آیا این درست است که ما خودمان به روال غلط الگوگیري جامعه از سلبریتی ها که قطعا الگوي صحیحی براي سبک زندگی نیستند،



دامن بزنیم؟ در جواب باید بگویم ما یک وضع موجود داریم و یک وضع مطلوب. مساله، استفاده مناسب از فرصت ها و تبدیل تهدیدها
به فرصت در جنگ تبلیغاتی است. وضعیت مطلوب این است که جامعه الگوهاي خود را از فرهیختگان و بزرگان و مفاخر دین و ادب و
فرهنگ و علم برگزیند اما در حال حاضر رسانه و فضاي مجازي جهانی ساخته که مرکز ثقل آن سلبریتی ها هستند. برنامه ریزان
فرهنگی اگر قصد خروج از انفعال فعلی را دارند و می خواهند دست «دیگران» را از صحنه گردانی مراجع فرهنگی کشور کوتاه کنند،
یکی از راه هاي پیش روي شان مدیریت سلبریتی ها و تبدیل تهدید آنان به فرصت است که تاثیرگذاري اش سریع تر و گسترده تر از

بسیاري طرح هاي فرهنگی پرطمطراق کم بازده است.



نقش موثر تعاونی هاي آموزشی در اشتغال فارغ التحصیلان

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/03/03

از مجموع 27 هزار شرکت تعاونی خدماتی در کشور، بیش از هشت درصد را شرکت هاي تعاونی آموزشی تشکیل می دهند
که با داشتن 30 هزار نفر عضو، موفق به ایجاد اشتغال براي بیش از 24 هزار نفر در کشور شده اند.

اقتصادگردان- فلسفه تشکیل تعاونی هاي آموزشی، تقویت روحیه تعاون و همکاري در میان دانش آموزان و تشویق آنها به انجام

 
فعالیتهاي گروهی و آشنائی بیشتر با امور اجتماعی و اقتصادي تعاونی است. 

بسیاري از کارشناسان کارکردهاي اجتماعی و فرهنگی را مهمترین رویکرد تعاونی هاي آموزشی می دانند و معتقدند وجود یک تعاونی
در یک نهاد آموزشی مثل مدرسه که نهادي تاثیرگذار در مهمترین دوران سنی براي اجتماعی شدن هر فرد است می تواند ابزار موثري

 
در آموزش افراد و آشنایی نوجوانان و جوانان با فرایند اجتماعی شدن به شمار آید. 

این دسته از تعاونی ها، در مشارکت اجتماعی دانش آموزان و انجام فعالیتهاي جمعی و گروهی نقش بسزایی دارند و صرفنظر از
کارکردهاي مذکور از این قابلیت برخوردارند که شیوه اندیشیدن، عمل کردن و زندگی کردن به شکل دموکراتیک را در جامعه مدنی

 
به دانش آموزان بیاموزند. 

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هدف از راه اندازي این تعاونی ها را ترویج و تحکیم مشارکت و تعاون عمومی و
انجام فعالیت هاي گسترده در بخشهاي آموزشی، علمی و فرهنگی براي دانش آموزان و ایجاد کار و اشتغال براي فارغ التحصیلان
کشورعنوان کرده و می گوید: بدون تردید سرمایه گذاري در توسعه منابع انسانی، از لازمه هاي رشد و توسعه پایدار محسوب می شود
و نقش آفرینی معلمان بر غناي فرهنگ و افزایش سطح سواد جامعه افزوده و به رشد و توسعه فرهنگ آینده سازان کشور کمک

 
خواهد کرد. 

وي می گوید: وزارت تعاون بر اساس ضرورت ایجاد و توسعه نهادهاي غیردولتی، از ابتداي دهه 80 زمینه تشکیل تعاونی هاي خدماتی
با گرایش آموزشی و مدارس غیر دولتی را فراهم کرد تا از مشارکت معلمین و فارغ التحصیلان دانشگاهی، براساس اهداف و برنامه ها و

 
دستورالعمل هاي عمومی وزارت آموزش و پرورش و تحت نظارت آن وزارتخانه تاسیس و اداره شوند. 

به گفته کبیري از مجموع 27 هزار شرکت تعاونی خدماتی در کشور، بیش از 8 درصد آن را شرکتهاي تعاونی آموزشی و مدارس
غیردولتی تشکیل می دهند که با داشتن بیش از 30 هزار نفر عضو، موفق به ایجاد اشتغال براي بیش از 24 هزار نفر در کشور شده

 
اند. 

اواخر سال گذشته تفاهم نامه همکاري میان وزارت کار و وزارت آموزش و پرورش با هدف تشکیل تعاونی هاي آموزشگاهی به امضا

 
رسید. 

زمینه سازي براي تقویت فرهنگ کار و تلاش، توسعه و نهادینه سازي فرهنگ تعاون در بین دانش آموزان، کمک به بروز خلاقیت
دانش آموزان و افزایش توانایی و مسئولیت پذیري آنها، تقویت قدرت انتخاب آگاهانه در دانش آموزان، تقویت روحیه کارآفرینی و



 
افزایش مهارت دانش آموزان از مهمترین اهدافی این تفاهم نامه بود. 

در حال حاضر راه اندازي و تشکیل تعاونی هاي آموزشگاهی در مدارس و آموزشگاهها گام مهمی در مشارکت اجتماعی دانش آموزان و

 
اشتغال فارغ التحصیلان دارد. 

در بستر تشکیل تعاونی هاي آموزشی می توان ضمن توسعه و ارتقاي فرهنگ کار و تلاش در میان دانش آموزان، همکاري میان

 
معلمان و دانش آموزان را در تعاونی هاي آموزشگاهی تقویت کرد. 

همکاري بخش تعاون در نهادینه کردن روحیه مشارکت جویی در دانش آموزان باعث می شود تا وقتی که در آینده وارد بازار کار
کشور شدند بتوانند با بهره گیري از فرهنگ کار و تلاش به کار و تولید و کارآفرینی بپردازند.



در راستاي حق و عدالت و توسعه و آبادانی «مادوان»

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/03/03

ارائه آموزش و اطلاع رسانی به مردم در برنامه هاي عمران شهري از سوي شوراي شهر و شهرداران بسیار مهم و با اهمیت
است و با اطلاع رسانی، ارائه آموزش و آگاهی بخشیدن به مردم، مشارکت آنان در عرصه هاي مختلف حاصل خواهد شد. زیرا

در این صورت مردم همانطور که در منازل خود حس مشارکت دارند در جامعه نیز مشارکت ...

 
کبنا ؛به نام خداوند لوح و قلم 

 
حقیقت نگار لوح و قلم 

 
خدایی که داننده رازهاست 

 
نخستین سرآغاز آغازهاست 

عرض سلام و ادب و احترام خدمت جمیع شهروندان عزیز

 
و سروران نجیب 

اینجانب محمدحسین خردمنداصل با لطف پروردگار متعال
در این دوره براي شوراي اسلامی شهر مادوان کاندیدا شده

 
ام. 

لذا با توجه به رحمت بیکران الهی و همچنین پشتیبانی، حمایت و همراهی شما دوستان محترم و همشهریان ارجمند امیدوارم که
بعنوان یکی از اعضاي شوراي اسلامی شهر مادوان انتخاب گشته و در راستاي حق و عدالت و توسعه و آبادانی در این امر مهم قدم
برداشته و در خدمت تمامی همشهریان، جوانان و مردم بلنداندیش در کلیه ي نقاط حوزه ي انتخابیه ي شهر بوده و اهداف و برنامه

 
هاي مهم را با کمک و همراهی دیگر اعضاي محترم و منتخب برنامه ریزي کرده و به نتیجه برسانیم. 

 
لذا در این امر خطیب و آگاهانه ابتدائا لطف و عنایت خداوند و در ثانی مردم بزرگوار است که ما را همراهی می نماید. 

بخشی از اهداف، برنامه ها و پیشنهادهاي اینجانب بعنوان کاندیدا و از روزنه نگاه شهروندي دغدغه مند در بخش هاي مختلف خلاصه
وار به شرح زیر عنوان می گردد که از شما خواهشمندم با آگاهی، منش و تفکر بزرگ خویش تمامی موارد زیر را در نظر گرفته و مورد
بحث و کنکاش قرار داده و با ارائه نکته ها و نظرات آگاهانه ي خویش بنده را در این امر خطیر بعنوان خدمتگزار مردم و دولت و برادر

 
و فرزند کوچک خود یاري نمائید. 

 
امید است که رحمت هاي بی شائبه و فراوان خداوند نیز در این امر خیر شامل حالمان گردد. 

همانگونه که مستحضر هستید مهمترین وظایف و اختیارات شوراي اسلامی شهرها در قانون اساسی به تصویب رسیده و جهت اطلاع

 
دوستان قابل استفاده است. 

 
بررسی و شناخت کمبودها: 

بعنوان مثال مشکل بیکاري و نبود شغل براي جوانان که عواقب ناخوشایندي در پی داشته و دارد و یا نبود سالن هاي ورزشی براي
بعضی از مناطق شهر از جمله مناطق حاشیه اي که این امر بر سلامت تن و روان اکثر افراد جامعه مؤثر واقع شده و جامعه را به سمت

 
مسیر سلامتی سوق می دهد. 

 
و یا نبود کتابخانه جهت ارتقاء سطح کیفی علمی و فرهنگی و... 

 
بررسی نیازها: 



من جمله موارد می توان به ایجاد فضاهاي سبز در مناطق مختلف و افزایش آن در محله ها که نتیجه ي این اقدام بر روحیه ي

 
شهروندان تأثیر گذاشته و به آنان آرامش می بخشد. 

و یا نیاز به ایجاد کارگاه هاي تولیدي صنعتی و خانگی براي پیشبرد به سمت تولیدات و حتا صادرات که یک حماسه اقتصادي بشمار

 
می رود. 

 
بررسی نارسایی هاي اجتماعی و فرهنگی: 

از قبیل بررسی ازدواج هاي ناموفق و آمار طلاق در جامعه که ناشی از فقر معلومات فردي و اجتماعی است و یکی از مشکلات فرهنگی

 
جامعه می باشد. 

بررسی مکان هاي آموزشی، بهداشتی، رفاهی و نحوه ي دسترسی به آنها و در دسترس بودن و قابل استفاده بودن آنها براي تمامی

 
همشهریان محترم نه صرفاً قشري خاص. 

همانطور که می دانید تمامی موارد فوق الذکر بررسی، مطالعه، شناخت و آگاهی درباره موارد ذکر شده می باشد که در گام اول

 
بصورت کامل مورد نیاز است و قطعاً این مطالعات جامع با کمک تمامی همشهریان صورت می گیرد. 

در مراحل بعدي همکاري کردن با نهادها و ارگان ها و ادارات ذیربط براي عملی کردن و به نتیجه رساندن این اهداف و طرح ها می

 
باشد. و در نهایت مرحله ي اجرا و نظارت بر آنهاست. 

 
و اما برنامه هاي آینده ي اینجانب در خصوص مدیریت شهري از طریق شوراي اسلامی شهر: 

 
خدمت به مردم، عمران و آبادانی، اشتغال، نظارت برحسن انجام تمامی طرح ها و بودجه ها 

 
1 ـ ایجاد مراکز اشتغال و مراکز کارآفرینی شهري 

 
2 ـ مشارکت جوانان و زنان در اداره ي امور شهر 

 
3 ـ جذب سرمایه هاي داخلی و خارجی براي عمران و آبادانی شهر 

4 ـ تشویق، ترغیب و بکارگیري جوانان بصورت مشارکتی و پیشنهادي در مسائل مهم و امور مربوط به شهر و شهرسازي و مدیریت آن

 
5 ـ ارائه ي راه حل هاي نوین جهت زیباسازي ظاهر شهري 

 
6 ـ توسعه ي اماکن ورزشی جوانان وحمایت از ورزشهاي مردمی 

 
7 ـ حفظ معماري شهر و نوسازي بافت هاي فرسوده ي شهر 

 
8 ـ افزایش فضاهاي سبز و فضاهاي فرهنگی و تفریحی در شهر 

 
9 ـ بهبود و توسعه ي حمل و نقل شهري با توسعه ي شبکه ي اتوبوس رانی و تاکسی رانی 

 
10 ـ تسریع در رفت و آمد وسایل کمکی فردي و اجتماعی مانند آمبولانس ها و ماشین هاي آتش نشانی 

11 ـ جمع آوري زباله ها و هدایت و تصفیه ي صحیح شبکه ي فاضلاب شهري در مناطق مختلف با ارائه ي برنامه هاي نوین و

 
پیشرفته 

12 ـ احداث سرویس هاي بهداشتی و غیره در مناطق مختلف شهري براي آسایش حال بیماران، کارگران، بازاریان و مسافران با روش

 
هاي جدید 

 
13 ـ مقاوم سازي و ایمنی کردن ساختمان ها در برابر زلزله و بلایاي طبیعی 

 
14 ـ پیگیري وضعیت کوچه ها و خیابان ها و جدول گذاري، آسفالت، بازسازي و تعمیر آنها 

 
لازم به ذکر می دانم چند نکته رو به عرض برسانم: 

 
تمامی این موارد که بعنوان دغدغه مطرح شد اولویت هاي بنده هستند لیکن مشکلاتی بر سر راه نیز هست؛ 

ابتدائی ترین امکانات ما در حد ابتدائی هستند، چنان که داشتن فرضاً یک کتابخانه براي شهر ما خیلی انتظار زیادي به شمار می رود
در حالی که اینگونه نیست و حق و حقوق ابتدائی مردم ما بسی بیشتر از این موارد هست؛ و این یکی از موارد زایده ي حقوق

 
شهروندي است که مرتبط با شوراي شهر و شهرداري است. 

روي هم رفته بخش عمده اي از این قبیل وظایف مرتبط با حق و حقوق شهروندي و روزمره مردم می باشد که بعهده ي این نهادها
می باشد و صحیح اینست که هنگامی که از این دو نهاد اسم برده می شود ذهن ها صرفاً معطوف به راه و جاده و پارك و... نشود و



 
حقوق شهروندي نیز مورد التفات قرار گیرد. 

النهایه ارائه آموزش و اطلاع رسانی به مردم در برنامه هاي عمران شهري از سوي شوراي شهر و شهرداران بسیار مهم و با اهمیت است
و با اطلاع رسانی، ارائه آموزش و آگاهی بخشیدن به مردم، مشارکت آنان در عرصه هاي مختلف حاصل خواهد شد. زیرا در این صورت
مردم همانطور که در منازل خود حس مشارکت دارند در جامعه نیز مشارکت خود را نشان خواهند داد و شعار شهر ما، خانه ما به یک

باور عمومی تبدیل می شود.



فرصت هاي جمعیتی باید به سود عمومی بدل شوند

منبع: روزنامه کار و کارگرشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/03/03

معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی: فرصت هاي جمعیتی باید به سود عمومی بدل شوند سرویس کارگري. مراسم
«توزیع نمادین پروژه حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا از طریق ظرفیت سازي و توزیع اقلام بهداشتی براي سالمندان و زنان

 
باردار در دوره کووید 19» با حضور معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال و نماینده صندوق جمعیت ملل متحد برگزار شد. 

به گزارش کار و کارگر، «عیسی منصوري» معاون اشتغال وزیر کار در این آیین گفت: کسانی که تجربه کار بین المللی دارند آگاه
هستند که اجراي برنامه هایی از این دست آسان نیست چرا که مجموعه اي از بخش هاي مختلف مانند اتحادیه اروپا، آژانس هاي
سازمان ملل، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان هاي مردم نهاد و واحدهاي تولیدي و توزیعی در یک همبستگی و وحدت در
این پروژه مشارکت کرده اند. وي با بیان اینکه ارزیابی هاي داخلی و بین المللی نشان از موفقیت این پروژه دارد، تصریح کرد: نیت
خیرخواهانه دوستان در فرآیند اجراي برنامه در همه سطوح به گونه اي بود که با چانه زنی توانستند تخفیف هاي مختلفی بگیرند و
نتیجه آن عرضه بیشتر محصول بود. منصوري تصریح کرد: می توانیم در ابعاد بزرگ تر و گسترده تر کار، محصول و خدمات را به

 
جامعه ارائه کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار افزود: مجموعه کاردوك، دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال و صندوق جمعیت ملل
متحد در ایجاد اعتماد و هدایت کار بسیار خوب عمل کردند. وي ابراز امیدواري کرد پروژه هاي بزرگتري نه فقط در حوزه کووید19
بلکه در حوزه استفاده از فرصت جمعیتی و تبدیل آن به سود جمعیتی که محمل اصلی ارتباط با مجموعه صندوق جمعیت سازمان
ملل است، کلید بخورد. اشتغال تعداد قابل توجه زنان سرپرست خانوار و پاسخگویی به نیازهاي گروه هاي آسیب پذیر اجتماعی

 
اقتصادي ازجمله دستاوردهاي این پروژه است. 

در ادامه، ساتیا دورایسوامی، نماینده جدید صندوق جمعیت ملل متحد در ایران از راهبران این پروژه قدردانی کرد.



حاج ملاعلی کنی؛ قهرمان مبارزه با جریان نفوذ و سلطه غرب

منبع: آناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/03/03

پژوهشگر تاریخ ایران گفت: قرارداد رویتر یک تهاجم همه جانبه سیاسی، اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی بر ایران بود که با
تلاش جریان نفوذ داخلی و صهیونیزم بین الملل علیه کشورمان شکل گرفت که با مجاهدت ملاعلی کنی جلوي اجراي آن

گرفته شد.

پژوهشگر تاریخ ایران گفت: قرارداد رویتر یک تهاجم همه جانبه سیاسی، اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی بر ایران بود که با تلاش

 
جریان نفوذ داخلی و صهیونیزم بین الملل علیه کشورمان شکل گرفت که با مجاهدت ملاعلی کنی جلوي اجراي آن گرفته شد. 

به گزارش گروه فرهنگ خبرگزاري آنا، در هشتمین شب از برنامه
ضیافت، کتاب زندگی علمی و مبارزاتی "آیت االله ملاعلی کنی"
فقیه قرن سیزدهم و چهاردهم هجري با حضور دکتر موسی فقیه
حقانی استاد دانشگاه و معاون پژوهشی موسسه مطالعات تاریخ

 
ایران تورق شد. 

حقانی در خصوص سیره این مجاهد عارف اظهار داشت: آیت االله
ملاعلی کنی در سال 1220 در منقطه کَن تهران به دنیا آمد.
خانواده ایشان باغدار و کشاورز بودند و آن زمان مرسوم بود که
فرزندان ذکور وقتی به ثمر میرسیدند باید به کمک خانواده می

رفتند و پدر ایشان هم چنین تفکري داشت. اما چون ملاعلی به درس علاقه داشت، تلاش خود را کرد تا خانواده اش را راضی کند و

 
در بیست سالگی موفق شد براي ادامه درس به تهران و به مدرسه مروي برود. 

 
ملاعلی کنی؛ شاگرد خاص صاحب جواهر 

وي افزود: ایشان در مدرسه مروي خوش درخشید و نبوغ خودش را نشان داد و از آنجا به اصفهان رفت و در محضر حجت الاسلام
ثانی فرزند حجت الاسلام شفتی کسب فیض کرد. پس از آن به نجف رفت و در محضر بزرگانی همچون مرحوم شیخ محمد حسن
نجفی "صاحب جواهر" کسب فیض کرد که دوره شاگردي مرحوم صاحب جواهر، بیشترین تاثیر را در ایشان داشت به طوري که
صاحب جواهر، ملاعلی کنی را به عنوان شاگرد خاص خود میدانست. ملا حسن نجفی فقط به 4 نفر اجازه افتا و صدور حکم داد که

 
یکی از آنها مرحوم ملاعلی کنی بوده است. 

حقانی بیان داشت: ملاعلی، به قدري در محضر صاحب جواهر در فقه و اصول تبحر پیدا کرد که وقتی دست به قلم شد و کتاب قضا و
شهادت را نوشت، مرحوم آقابزرگ تهرانی میگوید کتاب ایشان به قدري دقیق و داراي نکته است که نسبت به کتاب استاد خودش

 
برتري دارد. 

این پژوهشگر تاریخ بااشاره به دوران تحصیل سخت و پرمرارت ملاعلی کنی اظهار داشت: ملاعلی کشاورززاده بود و مکنتی نداشت. هم



حجره اي او نقل کرده است که ایشان هفته اي یکبار به مسجد سهله می رفت و نان خشکها را جمع میکرد و در طول یک هفته از

 
این طریق سدجوع می کرد تا بتواند درس بخواند. 

 
تعیین خراج براي ایتام و معسرین 

وي ادامه داد: ملاعلی کنی یک رفیق خوب هم به نام "شیخ انصاري" داشت که با او 20 سال رفاقت داشت و زهد شیخ انصاري در
ایشان بسیار مؤثر بوده است. البته ملاعلی وقتی به تهران می آید با زحمت شروع به کار و کارآفرینی می کند. او قناتی را به آب می
رساند و چون بین مردم مشهور به تقوا بود، مردم کَن از ایشان آب اجاره میکردند و اعتقاد داشتند که آب قنات ملاعلی به محصولات
آنها برکت می دهد. به این ترتیب زندگی ایشان رونقی می گیرد و همین مسئله موجب می شود که دیگران سطح زندگی او را با شیخ

 
انصاري مقایسه کنند. در صورتی که مکنت ایشان صرف امور عام المنفعه می شد. 

حقانی خاطرنشان کرد: ملاعلی آن زمان، مراکزي را تأسیس کرده بود و براي نگهداري از ایتام و بیمارانی که توان مالی و درمانی

 
نداشتند مقرري می داد. 

 
تجزیه، تضعیف و نابودي ایران؛ راهبرد غربی ها در همه دوران ها 

معاون پژوهشی موسسه مطالعات تاریخ ایران با اشاره به مبارزات ملاعلی کنی بیان داشت: دوره اي که ملاعلی کنی به تهران می آید
دوره مهمی است. استعمار از ابتداي قاجاریه متوجه ایران می شود چرا که ایران در همسایگی هند و در واقع دروازه فتح هند بود.
ضمن اینکه چند دهه قبل از قاجاریه، ایران یک بار هند را فتح کرده بود و در هر صورت امکان تکرار آن وجود داشت؛ لذا روسیه و

 
انگلستان که نمی خواستند این اتفاق تکرار شود، بنا را بر تضعیف ایران گذاشتند و راهبرد چهارگانه اي را در این زمینه دنبال کردند. 

وي افزود: اولین راهبرد آنها، تجزیه ایران بود که روسها در قفقاز و انگلیسی ها در هرات به بخشی از اهداف خود رسیدند. دومین
راهبرد تضعیف ایران بود؛ سومین راهبرد نفوذ در ساختار سیاسی و نهایتا نابودي ایران را دنبال می کردند. در واقع راهبرد کلی
استعمارغرب در برخورد با ایران همین است. چرا که آنها امروز هم سعی در پیاده کردن همین راهبردها دارند و با صراحت و وقاحت
می گویند پنج ایران کوچک بهتر از یک ایران بزرگ است. البته 42 سال است که این حرف را تکرار می کنند ولی امروز خودشان به

 
استیصال افتاده اند. 

 
برجام دو و سه؛ بدلی از قراردادهاي استعماري گذشته 

حقانی با بیان اینکه استعمار غرب در دوره ناصرالدین شاه به اوج نفوذ خود رسید، گفت: تا دوره میرزا حسین خان سپهسالار که عاقد
قرارداد رویتر است، سه صدر اعظم وابسته دیگر داریم. یکی اعتمادالدوله کلانتر که در دوره آقامحمدخان و فتحعلی شاه بسیار به ایران
ضربه زد و نفود منطقه اي ایران را از بین برد. که متاسفانه امروز هم شاهدیم یکی از خواسته هاي اروپایی ها و بعضا افرادي در داخل
کشور این است که ایران برجام دو و سه را امضا کند و دست از نفوذ منطقه اي خودش بردارد؛ در حالی که یکبار یک صدراعظم این

 
خیانت را به ایران کرد و نگذاشت ما جریان مقاومت در منطقه را حمایت کنیم. 

وي ادامه داد: صدراعظم بی کفایت دیگر، میرزاآقاخان نوري است که در جنگ هرات به ایران خیانت کرد و باعث شد جنگی را که در

 
آن پیروزي نظامی به دست آوردیم با مذاکره از دست بدهیم. 



حقانی گفت: البته یک نکته اي را باید یادآور شد و آن این است که وقتی در مورد این مقطع صحبت می کنیم، معمولا ناصرالدین شاه
را مورد عتاب قرار می دهیم؛ در صورتی که وقتی ملاعلی کنی به ناصرالدین شاه نامه می نویسید میرزا حسین خان سپهسالار و در

 
واقع جریان روشنفکري آن روز را هدف قرار می دهد؛ و لذا نباید از خیانت جریان روشنفکري به ایران غفلت کنیم. 

 
جهاد و ایستادگی در مقابل بیگانه جزو اصول لاینفک مرجعیت شیعه 

وي تصریح کرد: بنابراین دوره، دوره سختی بوده است و مقابله با آن پهلوانی همچون ملاعلی کنی میخواهد؛ آنهم به پشتوانه اساتیدي
چون سید مجاهد که از رزم آوران جنگ ایران و روس بوده است؛ در واقع جهاد و ایستادگی در مقابل بیگانه جزو اصول لاینفک

 
مرجعیت شیعه است. 

وي بیان داشت: مرجعیت شیعه همواره چهار اصل را دنبال کرده است؛ اول حفظ اسلام؛ دوم حفظ ایران به عنوان سرزمین تشیع؛

 
سوم مقابله با استبداد و استبداد و چهارم تقوا، ایستادگی، شهامت و دفاع از مظلومین. با این مبنا نیرو تربیت می شده است. 

 
پاسخ دندان شکن میرازي شفتی به فتحعلی شاه 

این استاد دانشگاه بیان داشت: نقل است که روزي فتحعلی شاه از شفتی می پرسد که آقا محدوده بست شما تا کجاست؟ ما در هر
محدوده اي از هر کسی سوال می کنیم میگوید اینجا بست سید است و نمی توانیم به کسی که پناه آورده تعرضی کنیم. ایشان در

 
پاسخ می گوید بست من تا زمانی که تو بر سر کاري و ظلم هست، از شمال تا جنوب و از غرب تا شرق ایران است! 

حقانی گفت: دوره بازگشت ملاعلی کنی به تهران، دوره تقابل جدي جریان غربگرا با روحانیت است که متاسفانه دربار نیز با راهنمایی

 
جریان روشنفکري با دادن امتیاز با جریان غربگرا همراه می شود. 

وي افزود: پیش از این میرزا ملکم خان اساسا استعمار را تئوریزه کرد. او معتقد بود خداوند تمام نعماتش را به همه ابناء بشر مساوي
داده است؛ برخی از ابناء بشر(غربی ها) لیاقت استفاده اش را داشته اند و برخی لیاقت استفاده از آن را نداشته اند! بنابراین باید نعمات
را از آن بی لیاقت بگیریم و به آن با لیاقت بدهیم! او از تقلید صددرصد صحبت میکند و می گوید که ایرانی هیچ لیاقتی ندارند؛ در
حالی که در همین مقطع هم دانشمندان بزرگی در کشور ما بودند. لذا با همین اندیشه ادعا میکنند که باید دروازه هاي کشور را به
روي غرب باز کنیم. چرا که جریان غربگرا اصلا به ظرفیتهاي ملی توجهی نداشت و مأموریتش این بود که کشور را در نظام سرمایه

 
داري که دررأس آن انگلیس قرار داشت، ادغام کند. 

 
صهیونیزم بین الملل به دنبال نفوذ در ایران 

حقانی با اشاره به اینکه سپهسالار عاقد قرارداد رویتر و مشاورش میرزا ملکم خان هر دو از طرفداران سیاست انگلستان در ایران بودند،
بیان داشت: آنها با محافل خطرناك صهیونیزم بین الملل ارتباط داشتند و لذا مسئله مخالفت حاج ملاعلی کنی فقط مخالف با یک

 
قرارداد نبود. 

وي افزود: اولا طرف غربی قرارداد، فردي است به نام رویتر بود که اسم اصلی او اسرائیل یوسفات، یعنی یک یهودي صیونیست قرار
داشت. پشت آنها نیز خاندان رولچیلد قرار داشتند که وقتی ناصرالدین شاه به سفر اروپا می رود، میگوید سپهسالار و میرزا ملکم خان

 
رولچیلد فرانسه را به دیدار من آورند. یعنی صهیونیزم بین الملل به دنبال نفوذ در ایران است. 



حقانی خاطرنشان کرد: با این شرایط، اینها میخواهند در قالب یک قرارداد بهره برداري از تمام منابع روزمینی و زیرزمینی ایران را به
مدت هفتاد سال به اسرائیل یوسفات واگذار کنند. یعنی کشیدن راه آهن، تراموا، بهره برداري از معادن، جنگلها و آبها و حتی درحاشیه
آن به مدت 25 سال گمرکات ایران اجاره داده می شود و این یعنی تسلط کامل غرب بر اقتصاد ایران. تا جایی که یکی از
سیاستمداران فرانسوي که خودش نیز به دنبال استعمار ایران بود، می گوید ایرانیها فقط هوایی که استنشاق می کنند را اجاره ندادند!

 
اروپا به هیجان آمد! ما تعجب کردیم که مگر می شود یک مسئول اینگونه کشورش را بفروشد؟! 

این پژوهشگر تاریخ معاصر بیان داشت: در اینجا منطق حاج ملا علی کنی بسیار مهم است. او پشت این قرارداد چیزهایی را دید که
افراد عادي قادر به درك آن نبودند. او به شاه می گوید کمپانی هند شرقی با پایگاهی که در هند ایجاد کرد کل هندوستان را بلعید،
حالا شما با این امتیازاتی که به مدت هقتاد سال به انگلیس داده اي، مگر دیگر ایرانی باقی می ماند؟ دوم اینکه مردم بعد از این به او
مالیات می دهند و درآمدهاي کشور همه به دست آنها می رسد. اگر بخواهی سپاه تشکیل بدهی احتیاج به حقوق دارد. حقوق آنها از
کجا میخواهی بدهی. اگر با حمله نظامی خارجی روبرو شوي با کدام توان نظامی میخواهی جلوي او بایستی؟ اگر رویتر و ملکم خان

 
علیه تو کودتا کنند چگونه مقابله میکنی؟ 

وي افزود: ملاعلی نکته مهم دیگري که یادآور می شود این است که اصلا با این قرارداد، دین وعلما نابود می شوند. اگر روزي خطري
متوجه کشور شود چه کسی میخواهد مردم را به جهاد دعوت کند؟ بنابراین حاج ملاعلی کنی در مقابل یک تهاجم فرهنگی سیاسی

 
اقتصادي و اجتماعی ایستاد. 

 
قرارداد رویتر درهاي ایران را کاملا به روي غرب باز کرد 

به گفته حقانی، اغلب اندیشمندان غربی معتقد بودند که قرارداد رویتر درهاي ایران را کاملا به روي غرب باز کرد. وي در این باره
گفت: این قرارداد البته اثرات مخربی گذاشت اما چون حاج ملا علی کنی محکم ایستاد و شاه را تهدید کرد که اگر ملکم خان را عزل

 
نکنی و قرارداد را فسخ، خودت باید با سلطنت خداحافظی کنی، تا زمانی که ایشان زنده بود دیگر کسی آن قرارداد را پیگیري نکرد. 

این استاد دانشگاه ادامه داد: اما به محض اینکه ایشان رحلت کرد چند ماه بعد، پسر رویتر ادعاي غرامت می کند که امتیاز بانک
شاهنشاهی و تنباکو را واگذار می کنند اما نمی دانستند که اگر چه ملاعلی رحلت کرده اما میرزاي شیرازي در سامرا و مرحوم شیخ
فضل االله نوري و مرحوم میرزاي آشتیانی در تهران هنوز هستند و ایستادگی میکنند و به این ترتیب نهضت تحریم شکل گرفت که به
نهضت تنباکوو بعد از آن به مشروطیت رسید و در نهایت به انقلاب اسلامی منجر شد. بنابراین باید گفت ملاعلی کنی با سلطه غرب و

 
جریان نفوذ که تاعمق دربار قاجار سرایت کرده بود، مقاومت و مبارزه کرد. 

 
حفظ عظمت ایران و نظام اسلامی؛ توصیه امروز ملاعلی کنی به ما 

حقانی حفظ عظمت ایران و اسلام را از جمله مهمترین آرمانهاي ملاعلی کنی خواند و گفت: خواسته هاي ملاعلی کنی در انقلاب
اسلامی و با تاسیس نظام اسلامی به ثمر نشست. لذا قطعا نفی غربگرایی و نفی چشم دوختن به بیگانه و صیانت از دستاوردهاي
انقلاب اسلامی که فقط محدود به ایران نیست و مظلومان جهان را شامل می شود و از آرزوي ملاعلی بود که یک حکومت اسلامی و

 
مستقل در ایران شکل بگیرد که به برکت انقلاب اسلامی، محقق شد، از توصیه هاي امروز حاج ملاعلی خواهد بود. 

انتهاي پیام/4139/



حمایت از انجمن هاي علمی با حذف بوروکراسی اداري و ارتباط مستقیم با

مسئولان

منبع: آناشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/03/03

مدیر گروه آموزشی مهندسی کامپیوتر دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد گفت: حذف چرخه هاي نامطلوب و بوروکراسی اداري
و ارتباط مستقیم انجمن هاي علمی با مسئولان ذي صلاح می تواند بهترین گام در راستاي کمک و حمایت از انجمن ها

باشد.

مدیر گروه آموزشی مهندسی کامپیوتر دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد گفت: حذف چرخه هاي نامطلوب و بوروکراسی اداري و

 
ارتباط مستقیم انجمن هاي علمی با مسئولان ذي صلاح می تواند بهترین گام در راستاي کمک و حمایت از انجمن ها باشد. 

گروه استان هاي خبرگزاري آنا - مجتبی آزادیان؛ انجمن هاي
علمی دانشجویی متشکل از دانشجویان فعال، باانگیزه و با ظرفیت
هاي بالا هستند که موجب تجمیع و متمرکزشدن دانشجویان

 
مشتاق به فعالیت هاي پژوهشی و علمی می شوند. 

بخش عمده این ظرفیت ها، ابتداي کار به صورت بالقوه هستند و
اگر دانشگاه ها بستر مناسبی را براي فعالیت انجمن ها فراهم
آورند؛ بالفعل شدن این ظرفیت ها دور از دسترس نخواهد بود؛

بنابراین در راستاي ترویج روحیه علمی، توانمندسازي و ایجاد انگیزه در دانشجویان، دانشگاه باید انجمن هاي علمی دانشجویی را فعال

 
و حمایت کند. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
بوروکراسی و قوانین دست وپاگیر به انجمن هاي علمی صدمه زده است 

 
بودجه کافی و بدون دردسر در اختیار انجمن هاي علمی قرار گیرد 

 
پرداخت بودجه ثابت به انجمن هاي علمی فعال 

خبرنگار خبرگزاري آنا در چهل و هفتمین شماره از پرونده «توسعه دانش هاي نو با انجمن هاي علمی» درباره مأموریت ها، اهداف،
برنامه ها، دستورکارها و دستاوردهاي انجمن علمی گروه کامپیوتر دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد با رضا شیبانی مدیر گروه آموزشی

 
مهندسی کامپیوتر این دانشگاه گفت وگو کرده است که مشروح آن را می خوانید. 

 
آنا: لطفاً انجمن علمی متبوع خود را با ذکر جزئیات، چگونگی تشکیل و نوع و حیطه کارکرد آن (زمینه هاي کاري) معرفی کنید. 



شیبانی: انجمن علمی گروه کامپیوتر از بدو تولد انجمن هاي علمی در دانشگاه آزاد اسلامی در واحد مشهد آغاز به کار کرده است و
زیر نظر استادانی مانند «دکتر نیازي، مهندس بدیع و مهندس ازقندي» فعالیت هاي خود را ادامه داده است. انجمن علمی کامپیوتر
99/11/01 به شبنم شادرو (رئیس انجمن) و فرزانه کیمیایی (بازرس انجمن) محول شده است. سه عضو دیگر در انجمن نیز از

 
دانشجویان رشته کامپیوتر هستند. 

گام نهادن در راستاي هم افزایی علمی می تواند غایت مطلوبی براي انجمن علمی باشد؛ چراکه عبارت «انجمن علمی» تشکیل شده از

 
دو مفهوم «انجمن» و «علمی» است. 

عمده موارد قابل اجرا در دوره جاري انجمن شامل ایجاد موزه اي مجازي از برنامه هاي برگزارشده در سال هاي اخیر توسط انجمن
علمی گروه کامپیوتر، برگزاري سخنرانی هاي علمی هفتگی براي دانشجویان تحصیلات تکمیلی، برگزاري کلاس هاي حل تمرین براي
دانشجویان Undergraduate، برگزاري مسابقات ماراتن برنامه نویسی و Collegiate Coding Challenge و ایجاد نشریه

 
الکترونیکی است. 

انجمن علمی علاوه بر آن که امکانی براي تعمیق و ترویج علم در فضاي دانشگاه بوده، فرصتی براي پیاده سازي آموخته ها و مشاهده
نتایج آن در عمل است؛ بنابراین دور از انتظار نخواهد بود که دانشجوي فعال در انجمن هاي علمی را فردي بدانیم که به مراتب در
مقایسه با هم کلاسی هاي خود توانمندتر و باتجربه تر است؛ توانمندي هایی مانند مهارت کارِ گروهی، مهارت تبدیل ایده به عمل،
مهارت ارتباط، مهارت مدیریت و اجرا، مهارت تأمین هزینه هاي مالی و مهارت هم اندیشی، آزاداندیشی و تفکر انتقادي. چنین

 
توانمندي ها و مهارت هایی است که خروجی دانشگاه ها را در عمل شایسته تر و توانمندتر می کند. 

در واقع تفاوت مهم در آن است که تجربه انجمن علمی افراد را در حوزه تخصصی و زمینه علمی که در آن مشغول به تحصیل هستند،
کارآزموده می کند. به عبارتی، فرد پیش از ورود به دنیاي حرفه اي آنچه را که باید خواهد آموخت و از این رهگذر در مقایسه با هم
دوره اي هاي خود چند گام جلوتر خواهد بود. کارفرمایان و صاحبان صنایع و مشاغل نیز ترجیح می دهند افرادي را به استخدام

 
درآورند که چنین تجربه هایی را نیز در چنته داشته باشند. 

 
آنا: جایگاه و وظایف انجمن هاي علمی در دانشگاه را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

شیبانی: انجمن ها، مجموعه هاي سیالی هستند که براساس توافق و شرکت داوطلبانه گروهی از دانشجویانِ فعال در امور آموزشی در

 
یک رشته علمی شکل می گیرند. 

این تشکل با هدف فراهم آوردن زمینه هاي مناسب براي ظهور استعدادها، خلاقیت ها و شکوفایی علمی دانشجویان؛ نهادینه کردن
فعالیت هاي فوق برنامه علمی و مطالعاتی، شناسایی دانشجویان مبتکر و پژوهشگر به منظور حمایت و بهره گیري از آنان براي ارتقاي
فعالیت هاي علمی پژوهشی دانشگاه، پرورش توانایی انجام فعالیت هاي گروهی در دانشجویان و کسب تجربه هاي اجرایی و مهارت

 
هاي کارآفرینی توسط آنها در ساختار فرهنگی دانشگاه ها تعریف شده است. 

آنا: انجمن هاي علمی به عنوان هسته هاي تخصصی چه نقشی در پیشبرد علمی و توسعه علم و دانش به ویژه دانش هاي نوین دارند؟

شیبانی: انجمن هاي علمی دانشجویی براي انجام فعالیت هاي علمی در بدنه دانشجویی براي تحقق اهداف علمی، پژوهشی، فناوري و



 
تخصصی نقش اساسی دارند. 

آنا: حمایت از انجمن هاي علمی دانشجویی را چگونه ارزیابی می کنید و مشکلات و چالش هاي مسیر فعالیت خود را چه چیزهایی

 
می دانید؟ 

شیبانی: حذف چرخه هاي نامطلوب و بوروکراسی اداري، ارتباط مستقیم انجمن هاي علمی با مسئولان ذي صلاح می تواند بهترین

 
گام در راستاي کمک و حمایت از انجمن هاي علمی باشد. 

 
آنا: انجمن هاي علمی چگونه تقویت شوند تا در پیشبرد علم موفق باشند؟ 

شیبانی: براي تقویت انجمن علمی باید در تمام دانشجویان یک گروه براي مشارکت در فعالیت هایی مانند کارگاه، بازدیدهاي علمی و
مسابقات انگیزه ایجاد شود، این فعالیت ها باید کاملاً با علم روز منطبق بوده و منجر به افزایش مهارت هاي علمی و عملی شود.

 
حمایت هاي معنوي و مادي می تواند اعضاي انجمن هاي علمی را دلگرم کرده و امیدبخش فصلی نو در فعالیت هاي انجمن ها باشد. 

 
آنا: نحوه همکاري مسئولان در دانشگاه با انجمن شما چگونه بوده است؟ 

شیبانی: در گذشته محدودیت براي فعالیت انجمن هاي علمی وجود داشته که با قرارگرفتن انجمن ها در زیرمجموعه باشگاه

 
پژوهشگران جوان و نخبگان برطرف شده است و تاکنون نحوه پاسخگویی و تعامل این بخش بسیار مثبت ارزیابی می شود. 

 
آنا: چنانچه فعالیت هاي اجتماعی، علمی، فرهنگی و موفقیت ها و دستاوردهایی داشته اید، تشریح کنید. 

شیبانی: فعالیت ها و برنامه هاي برگزارشده توسط انجمن علمی گروه کامپیوتر دانشگاه آزاد اسلامی مشهد (بازه زمانی چهار ترم در
سال هاي 96 تا 98) شامل تهیه نقشه جدید گروه کامپیوتر و راهروهاي اطراف، تهیه فرم معرفی گروه، کمیته هاي تخصصی، معرفی
استادان، مشارکت در تهیه برنامه پیشنهادي ورودي هاي جدید (براي دانشجویان جدیدالورود ترم اول سال تحصیلی 1398-1397)

 
است. 

طراحی بات تلگرام و راه اندازي کانال یادآور به نشانی: IAUMReminder که شامل یادآوري هفته زوج و فرد، یادآوري مهلت
نهایی رزرو غذاي سلف، اعلام زمان انتخاب واحد و حذف و اضافه، اعلام زمان دریافت کارت ورود به جلسه، اعلام تغییر ساعات کلاس،
اعلام تعطیلی هاي اعلامی از سمت سازمان مرکزي است، طراحی سایت براي انجمن علمی گروه کامپیوتر به آدرس
CSAIUAUM.ir، راهنمایی و مشاوره به دانشجویان جدیدالورود و نشست با مرکز خلاقیت شهرداري مشهد در تاریخ 23 آبان
1397، برگزاري همایش خانواده کامپیوتر در سال 97، کنفرانس آنلاین (دکتر بهروز امیدوار تهرانی)، تجلیل از دانشجویان ممتاز،

 
آشنایی دانشجویان جدیدالورود با قوانین آموزشی در تاریخ هفتم آذر ماه 1397 از دیگر فعالیت ها و برنامه هاي این انجمن هستند. 

برگزاري هشتمین دوره مسابقات برنامه نویسی دانشگاه آزاد اسلامی مشهد CCC8، برگزاري کارگاه C++، برگزاري سخنرانی کاربردي
در حوزه شبکه، هک و امنیت و پیش ثبت نام دوره هاي تخصصی شامل دوره لینوکس مقدماتی Linux Essentials، دوره
لینوکس سطح یک LPIC-1، دوره طراحی سایت مقدماتی، دوره طراحی اپلیکیشن، دوره هک و نفوذ CEH، دوره Network+ و
دوره CCNA، برگزاري نخستین دوره مسابقه ماراتن برنامه نویسی دانشگاه آزاد مشهد، برگزاري سخنرانی علمی: انقلاب صنعتی نوین
و راهنمایی و مشاوره به دانشجویان جدیدالورود (میز خدمت انجمن علمی گروه کامپیوتر در محل ثبت نام پذیرفته شدگان جدید از



 
دیگر فعالیت هاست. 

دیگر فعالیت ها و برنامه هاي انجمن شامل برگزاري سخنرانی علمی شامل بلاکچین دریچه اي به سوي اینترنت اشیا، برگزاري
سخنرانی کاربردي بررسی حملات مهندسی اجتماعی مبتنی بر سیستم عامل اندروید، برگزاري سخنرانی کاربردي تست نفوذ وب و
راهکار هاي مقابله با آن، برگزاري همایش خانواده کامپیوتر 98، مصاحبه با استادان، تجلیل از مدیر گروه پیشین، تجلیل از دانشجویان
ممتاز، آشنایی دانشجویان جدیدالورود با قوانین آموزشی، مشارکت در برگزاري بازدید علمی مرکز فناوري اطلاعات و ارتباطات دانشگاه

 
آزاد اسلامی واحد مشهد و مشارکت در برگزاري بازدید علمی: بیست و دومین نمایشگاه بین المللی کامپیوتر (الکامپ) است. 

 
آنا: آیا در انجمن خود موفق به تولید محصول و یا موفقیت هاي دیگري شده اید؟ 

شیبانی: در گذشته محدودیت براي فعالیت انجمن هاي علمی وجود داشت که با قرارگرفتن انجمن ها در زیرمجموعه باشگاه
پژوهشگران جوان و نخبگان برطرف شده است. با توجه به شرایط کنونی، هدف انجمن در راستاي کسب موفقیت هاي علمی در زمینه

 
هاي کامپیوتري و در صورت امکان تولید محصولات نرم افزاري است. 

انتهاي پیام/4103/4062/



اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/03/03

در میان روش هاي مهاجرتی به کره جنوبی، روش اخذ اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی در سال 2021 بسیار مورد
توجه بوده است.

 
اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی 

در میان روش هاي مهاجرتی به کره جنوبی، روش اخذ اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی در سال 2021 بسیار مورد توجه بوده

 
است. 

 
خواندن 2 دقیقه 

 
 

به گزارش بورس نیوز، در میان روش هاي مهاجرتی به کره جنوبی، روش اخذ اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی در سال 2021
بسیار مورد توجه بوده است. شرایط کارآفرینی در این کشور از قوانین خاصی برخوردار می باشد. در میان روش هاي سرمایه گذاري
روش خرید ملک، ثبت شرکت و کارآفرینی در میان متقاضیان بین المللی از اهمیت ویژه اي برخوردار می باشد. کارشناسان ما در

 
موسسه حقوقی سفیران سروش سعادت پس از بررسی شرایط شما بهترین روش مهاجرتی را به شما پیشنهاد خواهند داد. 

 
شرایط سرمایه گذاري و کارآفرینی در این کشور چگونه می باشد؟ 

 
هزینه هاي مربوط به کارآفرینی و اقامت از این طریق به چه صورت می باشد؟ 

مهاجرت به کره جنوبی این کشور در سال 2021-2020 توانسته متقاضیان بسیاري را از طریق روش هاي متفاوت مهاجرتی به سوي
خود جلب سازد. انواع روش هاي مهاجرتی به این کشور اعم از روش تحصیلی، کاري، سرمایه گذاري، خرید ملک، ثبت شرکت و
کارآفرینی در طول سالیان اخیر بازخورد مناسبی داشته اند. بهترین و آسان ترین روش مهاجرتی در این کشور، روش تحصیلی می
باشد. اما سرمایه گذاري و کارآفرینی براي متقاضیان بین المللی که جویاي کارآفرینی در این کشور می باشند روش موثري بوده است.

 
جهت اخذ اقامت دائم این کشور از طریق روش فومی باید ابتدا به قوانین و شرایط لازم این ویزا واقف گردید. 

شرایط اقتصادي کره جنوبی این کشور مدت ها است که توانسته به عنوان معجزه اقتصادي در سال هاي اخیر تلقی می شود. طبق



اطلاعات به دست ماده در این کشور، تجارت هاي کوچک و بزرگ با توجه به رشد اقتصادي این کشور با پیشرفت رو به رو بوده است.
همچنین تعداد شرکت هاي نوپا از از سال 2000 در به تعداد 30000 شرکت کارآفرینی در اوایل سال 2015 افزایش یافته است. این
کشور داراي سیستم اقتصادي متفاوتی می باشد که شامل انواع مختلفی از آزادي، خصوصی سازي همراه با برنامه ریزي هاي دقیق در
خصوص اقتصاد و مقررات این دولت است. این کشور داراي نقاط قوت بسیاري در زمینه ایجاد فضاي مناسب براي کارآفرینان نوپا
دارد. سیستم نظارتی دولت این کشور به صورت دوستانه، مرتبط با تجارت و پرداخت مالیات کم است. این دولت همچنین از شرکت

 
هاي سرمایه گذاري مرتبط با تحقیق و توسعه پشتیبانی مالی قوي می کند. 

اقتصاد این کشور اقتصاد مختلط بسیار پیشرفته است. همچنین این کشور توانسته رتبه چهارم تولید ناخالصی داخلی آسیا و دهمین
تولید ناخالص داخلی در جهان را به خود اختصاص دهد. این کشور در چند نسل اخیر یکی از فقیرترین کشور هاي جهان رو به توسعه

 
یافته و با درآمد بالا می باشد. از این رو در این بخش به نمودار نرخ بیکاري در این کشور می پردازیم: 

 
 

مدارك مورد نیاز اقامت از طریق کارآفرینی در کره جنوبی هزینه هاي شرکت سرمایه گذاري و کارآفرینی در این کشور در سال هاي
اول به 3500$ (دلار) و در سال هاي دوم به بعد به حدود 1000$ (دلار) می رسد. متوسط هزینه هاي مربوط به تعامل این کشور با
احتساب ثبت شرکت و حساب بانکی به صورت تقریبی به 11953$ (دلار) می رسد. متقاضیان پس از 5 سال سرمایه گذاري و
کارآفرینی در این کشور می توانند به اقامت این کشور دست یابند. از این رو مقاله پاسپورت کره جنوبی را مطالعه کنید. بخش مدارك

 
و شرایط لازم در خصوص کارآفرینی در این کشور در جدول زیر شرح داده شده است: 

 
 

برنامه استارت آپ کارآفرینی در کره جنوبی این کشور اولین استارت آپ هاي بزرگ خود را در دهه 1980 به صورت تخصصی با
پیشرفت فن آوري رایانه و افزایش سرعت اینترنت موفق شدند. با این وجود، رکود اقتصادي در اوایل سال 2000 موجب گردید که این



کشور به نقطه اوج شکوفایی خود برسد. دولت این کشور در به حمایت مشاغل آزاد و مرتبط با کارآفرینی و تجارت توانسته راه پیشبرد
بسیاري به صورت دوستانه براي متقاضیان بین المللی فراهم سازد. در نتیجه، از سال 2019، 14.9% از مردم این کشور درگیر شرکت

 
هاي نوپا می باشند که بعد از کشور هند دومین رتبه در کشور هاي آسیایی است. 

پس از فراز و نشیب هاي مالی اتفاق افتاده در این کشور طی 2 دهه گذشته، با توجه به اکوسیستم استارت آپ این کشور در حال
نابودي است. در این کشور در مجموع حدود 11 شرکت بزرگ مرتبط با کارآفرینی در این کشور تاسیس شده است. از جمله شرکت
هاي مرتبط با کارآفرینی مانند Woowa Brothers که توسط یک شرکت آلمانی خریداري شده است. از سال 2019، بیش از 1.7
میلیون استارت آپ مرتبط با کارآفرینی در این کشور به وجود آمده است که حدود 2.9 میلیون $ (دلار) شغل ایجاد کرده است. در
سال 2019 طرح تجارت الکترونیکی به نام WeMakePrice اولین شرکت نوپا در این کشور بود. این شرکت به نوبه خود سرمایه

 
گذاري بالغ بر 470 میلیارد KRW (وون کره جنوبی) را به خود اختصاص داده است. 

هزینه زندگی در روش اقامت کارآفرینی در کره جنوبی متقاضیان بین المللی پس از ثبت سرمایه گذاري از طریق کارآفرینی در این
کشور و کسب درآمد مناسب، به فکر اخذ اقامت و زندگی در این کشور خواهد بود. هزینه زندگی در این کشور در وهله اول با توجه به
سبک زندگی فردي متقاضی بسیار متفاوت می باشد. مهمترین بخش هاي هزینه زندگی مربوط به هزینه مسکن، حمل و نقل و اقلام
غذایی می باشد. مهمترین هزینه مربوط به اجاره و خرید ملک در این کشور است. در پایتخت این کشور، سئول اکثر هزینه هاي
مربوط به زندگی از سایر شهر هاي این کشور بسیار بیشتر خواهد بود. همچنین امکان کارآفرینی و سودآوري با نرخ بالاتر در سئول

نیز بالاتر می باشد.



زهرا شجاعی: سیاستمداران بد توسط کسانی که راي نمی دهند انتخاب می

شوند

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/03/03

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: سیاستمداران بد توسط کسانی که راي نمی دهند انتخاب می
شوند بنابراین باید با مشارکت بالا براي بهترین انتخاب تلاش کرد.

به گزارش سایت دیده بان ایران؛ «زهرا شجاعی» امروز
یکشنبه به تشریح برنامه ها و اهداف خود به سوالات

 
خبرنگاران پاسخ داد 

وي در پاسخ به سوالی درباره حضور خود در انتخابات
ریاست جمهوري اظهار داشت: بعد از گذشت بیش از چهار
دهه ما تاکنون کاندیداي زنی که پرونده اش مورد بررسی

 
قرار بگیرد و تفسیر عملی از اصل قانون اساسی صورت بگیرد نداشته ایم. 

شجاعی خاطرنشان کرد: در دوره هاي قبل خانم اعظم طالقانی اقدام به کاري نمادین کردند و این حرکت نمادین ایشان ارزشمند بود.

ما در جهت رفع ابهام کلمه رجال در قانون اساسی اقدام کردیم و در قالب ائتلاف زنان اصلاح طلب کاندیداي مورد نظر وارد رقابت شد.

وي ادامه داد: ما براي برداشتن یک گام در راستاي تفسیر عملی از قانون اساسی اقدام کرده ایم و تا اینجا به نتیجه دست پیدا کرده
ایم و سخنگوي شوراي نگهبان هم اعلام کردند پرونده همه را بررسی می کنیم و با خبرهاي رسیده پرونده بنده هم در دست بررسی

 
است و نشان می دهد تا حدودي به هدف رسیده ایم. 

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري به ایرنا گفت: جامعه هدف ما کل جامعه است و این موضوع به مطالبه عمومی

 
تبدیل شده است و قرار گرفتن ما در این مسیر هم توسط مردان جبهه اصلاحات رقم خورد. 

شجاعی در پاسخ به سوالی درباره این که سبد راي خود را چطور ارزیابی می کنید؟ افزود: بحث اول در این زمینه شوراي نگهبان است
و گام دوم در نهاد اجماع ساز انجام می شود و جبهه اصلاحات از بین کاندیداي اصلاح طلب راي گیري می کند و در نهایت

 
نظرسنجی سبد راي را تعیین می کند. 

وي درباره علت انصراف خانم شهیندخت مولاوري نیز اظهار داشت: او انصراف نداد و از اول وارد نشد و مخالف بود و دیگران او را وارد

 
کردند. 

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر این که اگر به عنوان رییس جمهوري انتخاب شوید،
نخستین اقدام شما چه خواهد بود؟، گفت: در نخستین حرکت و اقدام کنفرانس مطبوعاتی می گذارم و با مردم صحبت می کنم. ما بر



اساس عنوان دولت آشتی و صلح نیاز داریم در عرصه سیاست داخلی گفت و گو و انسجام را ایجاد کنیم. من در این کنفرانس

 
مطبوعاتی از مردم درخواست کمک و اعلام همبستگی بین گروه هاي مختلف سیاسی خواهم داشت. 

 
شجاعی خاطرنشان کرد: باید چتري باز کنیم تا تمام ایرانیان و گروه ها احساس کنند رییس جمهور خودشان انتخاب شده است. 

این فعال اصلاح طلب در پاسخ به این سوال که آیا شما با برنامه آمده اید اظهار داشت: براي نخستین بار در تاریخ جمهوري اسلامی
یک حزب زنانه مجمع زنان اصلاح طلب برنامه ارائه کرده است. این برنامه در 6 فصل اقتصاد، سیاست داخلی، خارجی، فرهنگ،
اجتماعی و زنان تدوین شده است. این برنامه در حال تکمیل است و در صورت تایید در قالب برنامه خودم و در صورت عدم تایید در

 
قالب برنامه حزب به رییس جمهور برتر ارائه می کنیم. 

وي در پاسخ به این سوالی درباره ورزش زنان اظهار داشت: در حوزه تربیت بدنی زنان ما باید ورزش همگانی و قهرمانی را از هم

 
تفکیک کنیم. در این برنامه در مورد اینکه چه میزان ورزش در سلامت روح می تواند تاثیر گذار باشد مورد توجه قرار گرفته است. 

شجاعی یادآورشد: در اولین جلسه هیات دولت در سال 76 موضوع سهمیه مطرح شد که بخشی به ورزش بانوان سپرده شد و ورزش
همگانی را گسترش دهد. در موضوع ورزش قهرمانی زنان ورزشکار سفیران ما در دنیا هستند و سالهایی که محدودیت هایی در ورزش

 
بانوان بود اما با تلاش وضعیت بهبود پیدا کرد. امروز هم ورزش زنان می تواند به جایگاه زن در جمهوري اسلامی در دنیا کمک کند. 

وي با بیان اینکه برنامه هاي تفصیلی در تمام حوزه ها در زمان تایید صلاحیت ارائه می شود، در خصوص مشارکت مردم در انتخابات
گفت: آنچه در درجه اول اهمیت دارد مشارکت مردم است. در سالگرد دوم خرداد رهبر انقلاب پیامی دادند و گفتند حماسه دوم
خرداد و اینکه انتخابات انقلاب را براي مدت ها بیمه کرد. حضور گسترده و مشارکت مردم باعث شد انزواي بخشی از جامعه شکسته

 
شود و همه گروه هاي سیاسی و مردم در انتخابات حضور پیدا کردند. 

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه براي افزایش امید و مشارکت مردم سه عامل مهم در این خصوص
اعم از برگزار کننده ها و حاکمیت، کاندیدا و توده مردم اهمیت دارد، گفت: در انتخابات ساز و کار خوب چیده شده و در بحث تایید
صلاحیت ها باید سلایق مختلف سیاسی همه مردم و دیدگاه هاي مختلف تایید شود و مردم ببینند که به سلایق آنها اهمیت داده می

 
شود و در این صورت پاي صندوق هاي راي می آیند. 

وي اضافه کرد: در خصوص کاندیداها نیز خود کاندیداها به گونه اي برخورد نکنند که با تخریب دیگران خود را بالا ببرند و راي بیاورند

 
زیرا در این صورت مردم دلسرد می شوند. 

شجاعی با بیان اینکه تاثیر تبلیغات در مشارکت مردم بسیار اهمیت دارد، گفت: باید اخلاق، انصاف و حرمت انسانی حفظ شود و افراد
بدون تخریب دیگران و با اثبات خود راي بیاورند. همچنین خود آحاد ملت نیز در احزاب تجلی پیدا می کنند که سایرین را به

 
مشارکت دعوت می کنند. 

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: سیاستمداران بد توسط کسانی که راي نمی دهند انتخاب می شوند.

 
بنابراین باید با مشارکت بالا براي بهترین انتخاب تلاش کرد. 

وي با بیان اینکه ما براي برداشتن یک گام در راستاي تحقق اصل 115 قانون اساسی و رفع ابهام از کلمه رجال و تفسیر عملی از



قانون اساسی اقدام کرده ایم، عنوان کرد: ثبت نام تاکنون مانعی نداشته است چنانچه در دوره هاي قبل نیز زنان ثبت نام کرده اند.
موضوعی که براي ما اهمیت دارد این است که پرونده بررسی شود و زنان را به دلیل زن بودن رد نکنید و باید منتظر تکمیل فرآیند

 
باشیم. 

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با اشاره به اینکه 30 درصد از زنان در مدیریت هاي مهم هستند، عنوان کرد: ریل
گذاري که در دولت اصلاحات در ارتباط با ارتقاي مدیریت زنان شد این بود که ما دور باطلی داشتیم. برخی می گفتند که افراد معرفی

 
شده تجربه ندارند و براي اینکه ما از دور باطل خارج شویم طرحی را تحت عنوان تربیت 300 مدیر زن اجرا کردیم. 

شجاعی ادامه داد: در عرصه بین المللی نیز مشکل داشتیم و طرح ملیکا (طرح آموزش حضور در مجامع بین المللی) اجرا شد که
تعدادي از زنان آموزش مهارت هاي لازم را دیدند تا در سفرهاي خارجی حضور پیدا کنند و رشد مدیریت زنان 63 درصد شد و 4 نفر

 
از وزرا معاونان خود را از زنان انتخاب کردند. 

وي تصریح کرد: در دوره پس از اصلاحات نیز خانم مرضیه وحید دستجردي به عنوان وزیر انتخاب شد و حضور زنان در دولت تا
دوران آقاي روحانی ادامه پیدا کرد و هیات وزیران مصوبه اي داشت که 30 درصد مدیریت دستگاه هاي اجرایی باید به زنان اختصاص

 
پیدا کند. در حال حاضر 25 درصد مدیریت کشور به زنان اختصاص پیدا کرده است و اهمیت آن از وزیر زن بسیار بیشتر است. 

این فعال اصلاح طلب افزود: وزیر شدن زنان به انتخاب رییس جمهور، راي اعتماد مجلس و تقریر مراجع (سکوت مراجع تاثیر گذار)
بستگی دارد که این سه عامل باعث می شود این اتفاق بیفتد که آقاي روحانی می خواستند سه وزیر زن انتخاب کنند اما احتمال
تایید صلاحیت و راي اعتماد از مجلس با توجه به ترکیب مجلس ضعیف بود و نگرانی هایی که وجود داشت از اعتراضات، آقاي روحانی

 
این ریسک را انجام نداد. 

شجاعی در ارزیابی برخی ممنوعیت ها در خصوص دوچرخه سواري و موتور سواري زنان تصریح کرد: مجموعه مسائل و چالش هاي
حوزه زنان دایره گسترده اي دارد و امور زنان مسائل حقوقی، اشتغال زنان و کسب و کار و ناهنجاري هاي اجتماعی، خشونت علیه
زنان، کودك همسري و ورزشی و حضور در ورزشگاه ها مجموعه مسائل است که باید نگاه جامع و سیستماتیک به این موضوعات

 
داشته باشیم زیرا برخی از این مسائل روي یکدیگر تاثیر دارد. 

وي ادامه داد: طبقه بندي و اولویت دادن به مسائل زنان و به تدریج و ترتیب اهمیت دادن به آنها بسیار مهم است. گاهی اوقات یک
مسئله کوچک که مخاطبین کمی نیز دارد طرح آن سبب می شود کل مسائل زیر سوال برود و باید رییس جمهور و معاون او در امور
زنان باید به درجه اولویت توجه لازم را داشته باشد و مسئله فرعی جاي مسائل اصلی زنان را نگیرد و در برنامه ریزي به مسئله اصلی

 
پرداخته شود. 

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در خصوص رونق گردشگري در کشور گفت: ظرفیت که در کشور ما از لحاظ
منابع، حاذبه هاي طبیعی و جاذبه هاي تمدنی و فرهنگی که هنوز خود ایرانی ها هم این جاذبه ها را نشناخته ایم. سرمایه گرانسنگ و

 
گرانقدري در کشور شکل گرفته که با کمترین هزینه و درامد به شغل و کارآفرینی تبدیل می شود. 

شجاعی تصریح کرد: با توجه به خانه هاي بوم گردي که ایجاد شده و معرفی آنها در فضاي مجازي جذب گردشگر می شد که به دلیل
شیوع کرونا کاهش پیدا کرد و باید در فضاي مجازي براي حوزه جذب گردشگر استفاده کنیم و تمهیدات لازم براي دوران پس از



کرونا انجام دهیم. اعتقاد دارم مسئله گردشگري یک موضوع بین بخشی است و در شرایطی توریست به ایران می آید که بسیاري از
موارد تضمین باشد.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خراسانشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/03/03

 
کمبود آرد در روستاهاي نهبندان 

 
روستاهاي نهبندان با کمبود سهمیه آرد مواجه هستند. 

فرماندار نهبندان در دیدار با مدیرکل غله و خدمات بازرگانی گفت: خشکسالی هاي پی در پی و بعد جمعیتی در بعضی از خانوارهاي
شهرستان سبب شده است که با کمبود سهمیه آرد مواجه شویم و در دهگردشی هاي انجام شده نیز یکی از موضوع ها و دغدغه هاي

 
روستاییان همین موضوع مطرح می شود. 

«بیکی» ادامه داد: سهم آردو نان در سبد غذایی افراد افزایش پیدا کرده است و با توجه به استمرار خشکسالی و کاهش محصولات از
جمله گندم، جو و ... به ویژه در نهبندان می طلبد که دستگاه هاي متولی شهرستان و استان زمینه خرید گندم را فراهم کنند و در
اختیار دولت قرار دهند.همچنین نوع آرد تحویلی به نانوایی ها متناسب با نوع پخت نبود و در بازدیدهایی که از نانوایی هاي شهرستان
انجام شد این موضوع به چشم آمد و این خود در کیفیت پخت نان تاثیرگذار است که در این خصوص هم باید بررسی لازم و تمهیدات

 
مناسبی از ناحیه غله و خدمات بازرگانی استان انجام شود. 

 
سجده شکر 

حقانی - نمازگزاران مسجد جامع قاین در پی پیروزي مسلمانان غیور و شجاع فلسطین سجده شکر به جا آوردند.به گزارش«خراسان
جنوبی» درپی پیروزي هاي مسلمانان غیور و شجاع فلسطین و شکست مفتضحانه رژیم اشغالگر اسرائیل نمازگزاران مسجد جامع قاین
با شعارهاي مرگ بر اسرائیل و مرگ بر آمریکا، مرگ بر آل سعود خائن ضمن محکومیت جنایات رژیم کودك کش اسرائیل ،این
پیروزي عظیم در آستانه سالروز فتح خرمشهر را به نیروهاي مقاومت و مردم مظلوم فلسطین تبریک گفتند و سجده شکر به جا

 
آوردند. 

 
راه اندازي صندوق خرد 

 
صندوق اعتبارات خرد زنان روستایی براي تسهیل گري و کارآفرینی در روستاي سرزه بخش مود سربیشه راه اندازي شد. 

«جوادي» مدیر جهاد کشاورزي سربیشه در این مراسم اعلام کرد: 21 صندوق در شهرستان افتتاح شده است که با راه اندازي صندوق
اعتبارات خرد زنان روستایی روستاي سرزه تعداد صندوق هاي سربیشه به 22 مورد رسید.



سنگ سیاه با ایجاد گذر فرهنگ و هنر روسفید می شود

منبع: سحاب پرسشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/03/03

تفاهم نامه همکاري ایجاد و راه اندازي گذر فرهنگ و هنر در محله تاریخی سنگ سیاه و ارائه تسهیلات به هنرمندان به امضا
The .شهردار شیراز، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس و مدیرعامل موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر رسید

post سنگ سیاه با ایجاد گذر فرهنگ و هنر روسفید می شود appeared first on پایگاه ...

تفاهم نامه همکاري ایجاد گذر فرهنگ و هنر توسط
شهردار شیراز امضا شد سنگ سیاه با ایجاد گذر فرهنگ و
هنر روسفید می شود تفاهم نامه همکاري ایجاد و راه
اندازي گذر فرهنگ و هنر در محله تاریخی سنگ سیاه و
ارائه تسهیلات به هنرمندان به امضا شهردار شیراز، مدیرکل
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس و مدیرعامل موسسه

 
کمک به توسعه فرهنگ و هنر رسید. 

شهردار شیراز در آیین انعقاد این تفاهم نامه گفت: ایجاد
گذر فرهنگ و هنر در محله تاریخی سنگ سیاه یک ارزش

افزوده فرهنگی ویژه را براي محله سنگ سیاه به ارمغان می آورد. این ارزش افزوده فرهنگی به هویت بخشی بافت تاریخی کمک می

 
کند و دراین راستا اقدامات و همکاري هاي لازم را براي اجراي تفاهم نامه انجام می دهیم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداري شیراز، حیدر اسکندرپور افزود: محله تاریخی سنگ سیاه با انجام اقداماتی در راستاي به روز
کردن اقدامات دستگاه هاي خدمات رسان همچون زیرزمینی کردن شبکه برق، اجرا و نوسازي شبکه آب، فاضلاب و گاز و سپس
کفسازي، بدنه سازي و نورپردازي و نصب شیر آتش نشانی در کوچه ها و گذرها محله سنگ سیاه، ظرف سه ماه آینده به یکی از

 
زیباترین گذرها و مسیرهاي بافت تاریخی تبدیل می شود. 

وي با یادآوري سالهاي پیشین که شاهد تجمع بسیار زیاد معتادین و افراد کارتن خواب در محله تاریخی سنگ سیاه بودیم، گفت: با
افتخار می گویم که امروز و با اقدامات انجام شده طی چند سال گذشته، سنگ سیاه به یکی از قطب هاي قدرتمند اقتصاد گردشگري

 
شیراز تبدیل شده است و با ایجاد گذر فرهنگ و هنر، ارزش افزوده آن افزون تر نیز می شود. 

شهردار شیراز ادامه داد: با وجود محدودیت هاي اقتصادي و شیوع کرونا در کشور اما توانستیم در سال 99 اتفاقات خوبی را براي بافت
تاریخی فرهنگی رقم بزنیم و امروز با قاطعیت و استناد به آمار و مستندات اعلام می کنم که اقدامات، پروژه ها و سرمایه گذاري هاي

 
انجام شده در دو سال گذشته در بافت تاریخی فرهنگی شیراز معادل کل سال هاي پیشین است. 

اسکندرپور با اشاره به اجراي 32 پروژه در بافت تاریخی فرهنگی توسط شهرداري شیراز افزود: مجموعه اقدامات انجام شده در بافت
تاریخی منجر به ایجاد ارزش افزوده اقتصادي در آن شده است و این ارزش افزوده باعث افزایش میل حضور به سرمایه گذاري در بافت
و بازگشت دوباره ساکنین قدیمی به آنجا هستیم و امیدواریم در آینده با اجراي پروژه هاي بهسازي و باززنده سازي بافت تاریخی را در

 
فهرست ثبت  یونسکو قرار دهیم.  

 
شهردار شیراز با اشاره به همکاري دستگاه هاي مختلف براي بهسازي بافت تاریخی فرهنگی گفت: 

معتقدم امسال یکی از فرهنگی ترین هفته هاي شیراز را برگزار کردیم. در این هفته با برنامه ریزي هاي انجام شده و با در نظر گرفتن
لزوم کمک به هنرمندانی که در طول مدت شیوع کرونا آسیب هاي اقتصادي دیدند، سفارش اجراي کارهاي فاخر موسیقیایی با
موضوع ترانه شیراز، تالیف کتاب در زمینه مکتب شیراز و .. را به هنرمندان دادیم. همچنین با تخصیص اعتباري مناسب آثار هنرمندان

تجسمی را خریداري کردیم. 



 
  

 
تلاش داریم در مردادماه گذر فرهنگ و هنر در محله سنگ سیاه به بهره برداري برسد 

امین عارف نیا مدیرعامل موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر نیز در این آیین با تشکر از گام هایی که براي توسعه فضاهاي
فرهنگی و هنري در شیراز برداشته شده است، گفت: متاسفانه سرانه فضاهاي فرهنگی در ایران با فقر جدي روبرو و حدود 20 سانتی
متر براي هر ایرانی است، از این رو نیاز است تا با مشارکت و همدلی بین دولت، بخش عمومی و هنرمندان اقداماتی جهت توسعه

 
فضاهاي فرهنگی هنري برداشته شود. 

مدیرعامل موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر اضافه کرد: موضوع احداث گذرهاي فرهنگ و هنر در شهرهاي کشور به ویژه
شهرهایی با پیشینه غنی تاریخی همچون شیراز در وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی مطرح شده بود و در شهرهاي

 
تاریخی فضاها و ابنیه اي وجود دارند که می توانیم با ایجاد پیوند بین آنها و هنرمندان، گامی جهت توسعه فضاهاي فرهنگی برداریم. 

عارف نیا افزود: براي اینکه بتوانیم اصحاب فرهنگ و هنر را براي کارآفرینی ترغیب کنیم، تمهیداتی را در نظر گرفته ایم و با موافقت
وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی مقرر شد مجموعا 18 میلیارد تومان تسهیلات کم بهره به هنرمندان و کسب و
کارهایی که در گذر فرهنگ و هنر محله سنگ سیاه حضور پیدا کنند اختصاص می دهیم، این میزان معادل آنچه است که تا امروز در

 
کل کشور به هنرمندان تمهیدات پرداخت شده است. 

وي با اعلام اینکه تلاش داریم در مردادماه گذر فرهنگ و هنر در محله سنگ سیاه به بهره برداري برسد، گفت: با انعقاد این تفاهم

 
نامه، کسب و کارهاي مختلف در گذر فرهنگ و هنر سنگ سیاه مستقر می شوند و اقدام ماندگاري را در شیراز رقم می زنیم. 

مدیرعامل موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر خاطرنشان کرد: پیشینه شیراز در حوزه فرهنگی و هنري، ستودنی است و با افتخار

 
به این پیشینه غنی باید براي توسعه فضاهاي فرهنگی و هنري تلاش مضاعفی داشته باشیم. 

 
  

 
تفاهم نامه ایجاد گذر فرهنگ و هنر در راستاي تسهیل فعالیت هنرمندان است 

صابر سهرابی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس در آیین انعقاد تفاهم نامه ایجاد و راه اندازي گذر فرهنگ و هنر در محله
تاریخی سنگ سیاه گفت: این تفاهم نامه در راستاي تسهیل فعالیت هنرمندان در بافت تاریخی فرهنگی شیراز منعقد شده است و

 
شهرداري و شهردار شیراز به صورت جدي پیگیر انعقاد این تفاهم نامه بودند. 

سهرابی با اشاره به اجراي پروژه هاي مختلف در بافت تاریخی فرهنگی توسط شهرداري شیراز ادامه داد: اجراي این پروژه ها باعث

 
تحول در بافت شده و و رونق بسیاري را در حوزه فرهنگ، هنر و گردشگري به وجود آورده است. 

وي اضافه کرد: با توجه به خسارت هایی که شیوع ویروس کرونا در این دو سال اخیر به حوزه فرهنگ و هنر وارد کرده، امیدوارم با راه
اندازي گذر فرهنگ و هنر با همکاري شهرداري شیراز و ارائه تمهیداتی براي کسب و کارهاي این حوزه، فرهنگ و هنر شیراز رونقی

 
دوباره پیدا کند. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس افزود: همچنین راه اندازي گذر فرهنگ و هنر می تواند در کنار سایر پروژه هایی که در
این بافت اجرا می شود، باعث رقم خوردن اتفاقات خوبی در محله سنگ سیاه و رونق آن شود و انتظار داریم شهرداري با در پیش

 
گرفتن رویکرد انسان محوري، زمینه لازم براي فعالیت کسب و کارهاي هنري و ارائه تسهیلات لازم به هنرمندان را فراهم کند. 

 
  

 
فرصت هاي آموزشی براي آشنایی هنرمندان با موضوع اقتصاد هنر فراهم می شود 

هادي شهدوست شیرازي رییس سازمان سرمایه گذاري و مشارکت هاي مردمی شهرداري شیراز نیز در این آیین گفت: با همفکري و
همکاري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس، گذر فرهنگ و هنر در سنگ سیاه به صورت آزمایشی آغاز به کار می کند و به

 
هنرمندان خدمات ارائه می دهد. 

شهدوست با ابراز امیدواري از حضور و فعالیت همه هنرمندان در گذر فرهنگ و هنر افزود: شرایط هنرمندان متقاضی در کمیته اي
بررسی و سپس افراد واجد شرایط به موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر در تهران ارسال می شود و سپس طرح هاي منتخب براي

 
دریافت تسهیلات با کارمزد پایین به صندوق کارآفرینی امید معرفی می شوند. 



رییس سازمان سرمایه گذاري و مشارکت هاي مردمی شهرداري شیراز اضافه کرد: با توجه به اینکه آیین نامه مالی شهرداري اجازه
نمی دهد که غرفه هاي سراي هنر در محله سنگ سیاه را به صورت رایگان در اختیار هنرمندان قرار دهیم، از این رو براي بهره
برداري از این بازار اقدام به انعقاد تفاهم نامه همکاري با اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس و موسسه کمک به توسعه فرهنگ و

 
هنر کردیم. 

وي خاطرنشان کرد: همچنین با راه اندازي گذر فرهنگ و هنر در محله سنگ سیاه، فرصت هاي آموزشی براي آشنایی هنرمندان با

 
موضوع اقتصاد هنر فراهم می شود تا آنها بتوانند با توجه به مقوله اقتصادي فعالیت هنري خود را انجام دهند. 

براساس این گزارش، تفاهم نامه همکاري ایجاد و راه اندازي گذر فرهنگ و هنر در محله تاریخی سنگ سیاه در راستاي کمک به
توسعه فضاهاي فرهنگی و تقویت ظرفیت هاي مردمی فرهنگ و هنر فی مابین شهرداري شیراز، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
استان فارس و موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر منعقد شد. 

از جمله اهداف انعقاد این تفاهم نامه می توان به کمک به توسعه فضاهاي فرهنگی و هنري، ایجاد مقاصد فراغتی براي شهروندان و
گردشگران با کارکرد فرهنگی و هنري، کمک به ایجاد فضاهاي عمومی ساده، در دسترس، پویا و سرزنده با مشارکت فعالان فرهنگی و

هنرمندان و ارائه تسهیلات بانکی و سایر تسهیل گري هاي مورد نیاز در گذرهاي تاریخی، فرهنگی و هنري شیراز اشاره کرد.



بازگشت به زادگاه براي انتقال تجربه کارآفرینی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/03/03

کارآفرین ازنایی که پس از 18سال خط تولیدش را به زادگاهش منتقل کرد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز لرستان؛ آقاي روحی 14سال
داشت که براي یافتن کار از روستا به تهران مهاجرت کرد که پس از

 
سالها تلاش یک کارگاه تولیدي در تهران راه اندازي کرد. 

و حالا آقاي روحی زادگاهش را فراموش نکرد و خط تولیدش را پس

 
از 18سال به روستاي فرزیان در شهرستان ازنا انتقال داد. 

{sepehr_media_6479025_400_300$}



حمایت از دانش بنیان ها و استارت آپ ها براي توسعه هوش مصنوعی

منبع: شعار سالشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/03/02

شعار سال: اخبار شرکت ها؛ به گزارش روابط عمومی شرکت دانش بنیان پارت، دکتر علی رسولی زاده با اشاره به راه اندازي
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق با راهبري معاونت علمی و

فناوري ریاست جمهوري و شرکت دانش بنیان پارت راه اندازي شده است. وي افزود: ...

شعار سال: اخبار شرکت ها؛ به گزارش روابط عمومی شرکت دانش بنیان پارت، دکتر علی رسولی زاده با اشاره به راه اندازي
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق با راهبري معاونت علمی و فناوري

 
ریاست جمهوري و شرکت دانش بنیان پارت راه اندازي شده است. 

وي افزود: سهامداران این صندوق پژوهش و فناوري، ستاد توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی و

 
فناوري ریاست جمهوري، شرکت دانش بنیان پارت و چهار نهاد دیگر، از جمله شرکت توسعه سرمایه گذاري دانشگاه تهران است. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» به صورت
تخصصی و با تمرکز بر مباحث هوش مصنوعی، بلاکچین، اینترنت اشیاء، واقعیت افزوده و مجازي، هوشمندسازي صنایع تولید
هوشمند و نسل چهارم صنعتی و کلان داده و پردازش ابریراه اندازي شده است؛ تا خدمات مالی مورد نیاز را به شرکت هایفعال در این

 
حوزه ها ارائه و آن ها را پشتیبانی کند. 

دکتر رسولی زاده با بیان اینکه هوش مصنوعی، از پیش روترین فناوري هاي روز دنیاست و صنایع مختلف، در حال سرمایه
گذاریگسترده در این حوزه هستند، خاطرنشان کرد: شرکت دانش بنیان پارت به عنوان شرکت پیشرو در مبحث هوش مصنوعی سعی

 
دارد به بخش هاي مختلف اکوسیستم فناوري و نوآوري کشور کمک کند. 

 
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت اظهار داشت: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» ایجاد

 
شده تا فعالین حوزه هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا در مسیر سرمایه گذاري و رشد قرار گیرند. 

دکتر رسولی زاده اظهارداشت: مجوز این صندوق صادر شده و درحال طی کردن مراحل ثبت است و این صندوق به زودي فعالیت خود

 
را آغاز می کند. 

وي تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري هاي نوظهور با سرمایه 20 میلیارد تومانی فعالیت خود را آغاز

 
خواهد کرد. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: صندوق هاي پژوهش و فناوري با هدف حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ ها
در کشور راه اندازي شده اند. با توجه به جاي خالی صندوقی که به صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی کار کند، صندوق



 
پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري نوظهور تأسیس گردید. 

دکتر رسولی زاده افزود: حمایت مالی وظیفه اصلی صندوق هاي پژوهش و فناوري است، اما حمایت معنوي نیز در دستور کار این

 
صندوق تخصصی قرار خواهد گرفت تا فعالان این اکوسیستم بتوانند در حوزه کاري خود به رشد و توسعه دست یابند. 

 
توسعه کسب و کار هاي دانش بنیان 

وي ادامه داد: این صندوق با هدف توسعه کسب و کار هاي دانش بنیان مبتنی بر فناوري در حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي
در کشور و توسعه کارآفرینی دانش بنیان و فناورانه با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان و دانش آموختگان کشور راه اندازي
شده است. افزایش سهم دانش و فناوري در سبد صادرات خدمات و محصولات صادراتی کشور، نفوذ دانش و فناوري حوزه اقتصاد
دیجیتال در صنایع و کسب و کار هاي کشور، ترغیب بخش خصوصی به مشارکت فعال در فرآیند توسعه فناوري و نوآوري حوزه
اقتصاد دیجیتال و کمک به توسعه کسب و کار ها از طریق کاهش ریسک و مخاطرات فرآیند ایده تا تجاري سازي در حوزه اقتصاد

 
دیجیتال از دیگر اهداف راه اندازي این صندوق بوده است. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري با عنوان «تولید، پشتیبانی و مانع
زدایی ها» گفت: مباحث مربوط به هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا یکی از مهم ترین مؤلفه ها و پیش ران ها در مسیر

 
پشتیبانی و رشد و توسعه صنایع به شمار می رود. 

دکتر رسولی زاده اظهار داشت: امید است با راه اندازي این صندوق و هم افزایی تمام فعالان اکوسیستم بتوانیم گام هاي بلندي در

 
راستاي تحقق شعار سال برداریم. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري فارس، تاریخ انتشار: 2 خرداد 1400، کد خبر:14000229000680،
farsnews.ir



اینفوگرافیک/ افتتاح سه پتروشیمی در یک روز

منبع: عصر هامونشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/03/02

در شصت و هشتمین برنامه پویش تدبیر و امید براي جهش تولید، طرح هاي ملی صنایع پتروشیمی وزارت نفت در دو استان
خوزستان و بوشهر با سرمایه گذاري یک میلیارد و سیصد میلیون دلار و ایجاد اشتغال براي دوهزار و 454 نفر، با دستور

رییس جمهوري و به صورت ویدیوکنفرانس به بهره برداري رسید.

به گزارش سرویس چندرسانه اي عصرهامون به نقل از ایرنا؛ در شصت و هشتمین برنامه پویش تدبیر و امید براي جهش تولید،
طرح هاي ملی صنایع پتروشیمی وزارت نفت در دو استان خوزستان و بوشهر با سرمایه گذاري یک میلیارد و سیصد میلیون دلار و

ایجاد اشتغال براي دوهزار و 454 نفر، با دستور رییس جمهوري و به صورت ویدیوکنفرانس به بهره برداري رسید.



جزئیات صدور کارت شهروندي براي اتباع خارجی در آلبانی

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/03/02

دولت آلبانی در فرایند مذاکرات خود براي پیوستن به اتحادیه اروپا و کشورهاي حوزه شنگن، ناچار است براي اتباع خارجی
ساکن در آلبانی کارت شهروندي صادر نماید.

به گزارش بولتن نیوز، علیرضا طیب زاده، صبح امروز در
تشریح جزئیات صدور کارت شهروندي به اتباع خارجی در
آلبانی در گفتگو با انجمن فراق، اظهار داشت: بر اساس
اعلام مسؤولان وزارت کشور آلبانی، به کلیه اتباع خارجی
مقیم در این کشور، یک کارت سفید که در اصطلاح محلی

 
به آن «کارت بارزا»، می گویند صادر خواهد شد. 

وي افزود: این کارت ها شامل یک کد شهروندي تراشه دار
است که در آن تمام اطلاعات فرد ثبت شده و در دسترس

 
قرار می گیرد. 

طیب زاده ادامه داد: پاسپورت ها و کارت هاي ملی آلبانی توسط یک شرکت فرانسوي چاپ می شود و بدین جهت تا زمان دریافت

 
کارت اصلی برگه هاي موقت به افراد داده می شود. 

کارشناس حوزه بالکان افزود: اتباع خارجی با این کارت، تمام کارهایی که شهروندان عادي در آلبانی می کنند را از قبیل قراردادهاي

 
مالی، فعالیت هاي تجاري، اشتغال، ازدواج و ... به غیر از حق راي و شرکت در انتخابات می توانند انجام دهند. 

علیرضا طیب زاده تصریح کرد: بعد از این مرحله که به اتباع خارجی کارت سفید شهروندي داده شد، افراد می توانند براي دریافت
«گرین کارت» یا «کارت سیتی زن» که در اصطلاح محلی به آن «کارت یاشیل» می گویند اقدام کنند و هر تبعه اي که این کارت را

 
داشته باشد دقیقا همانند شهروندان آلبانیایی می توانند در انتخابات هم شرکت کند. 

این کارشناس حقوق با اشاره به این که داشتن کارت یاشیل در آلبانی، آخرین مرحله براي دریافت پاسپورت توسط یک تبعه خارجی
محسوب می شود، گفت: رویه کنونی دولت آلبانی در برخورد با اتباع خارجی مشابه روش کشور آلمان و برخی کشورهاي مهاجرپذیر

 
در مواجهه با تبعه هاي خارجی است. 

کارشناس حوزه بالکان در پایان گفت: آلبانی براي ورود به اتحادیه اروپا ناچار است که به این قوانین پایبند باشد و قطعا جداشده هاي
فرقه رجوي هم از مزایاي این اقدام بهره مند خواهند شد.



57 مقررات مُخل سرمایه گذاري در استان همدان شناسایی شد

منبع: تابناكشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/03/02

 
57 مقررات مُخل سرمایه گذاري در استان همدان شناسایی شد 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از شناسایی 57 قانون و مقررات مخل در استان خبر داد و گفت: برخی از مقررات

 
موجود در دستگاه هاي اجرایی مانع سرمایه گذاري و بهبود وضعیت کسب و کار است که شناسایی و حذف می شود. 

«ظاهر پورمجاهد» روز یکشنبه در کارگروه تسهیل سرمایه
گذاري و مقررات زدایی استان همدان اظهار داشت: تعدادي از
مقررات دست و پاگیر در استان همدان شناسایی و به هیات
مقررات زدایی کشور ارسال شده که 30 مورد از آن ها به نتیجه

 
رسیده است. 

به گزارش تابناك همدان، وي تاکید کرد: برخی از مقررات
موجود براي سرمایه گذاران جدید و یا واحد هاي در حال فعالیت
موانعی ایجاد کرده و روند اجراي پروژه ها را به تاخیر می اندازد

 
که نیازمند بازنگري و اعمال تغییر دارد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از دستگاه هاي اجرایی خواست این قوانین و مقررات را شناسایی و به دبیرخانه این

 
کارگروه ارسال کنند تا بتوانیم روند سرمایه گذاري و توسعه پروژه هاي اشتغالزا را شتاب بدهیم. 

پورمجاهد تسهیل و بهبود فضاي کسب وکار را مهمترین هدف این کارگروه دانست و خاطرنشان کرد: به تازگی در این کارگروه مشکل
برداشت خاك تعاونی سفالسازان شهر لالجین برداشته شد و موانع پیش روي کوره هاي آجرپزي شهرستان و چند مورد مشابه نیز

 
برطرف شده است. 

وي تصریح کرد: حل و فصل مشکلات کانون هاي اشتغال و سرمایه گذاري مثل تعاونی سفال و کوره هاي آجرپزي از طریق حذف

 
قوانین دست و پاگیر از اولویت هاي این کارگروه است. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان هر آنچه در کارگروه تسهیل سرمایه گذاري و مقررات زدایی به تصویب می

 
رسد باید اجرا شود و دستگاه هاي اجرایی در این زمینه حق اعمال سلیقه و برخورد گزینشی ندارند. 

پورمجاهد به تهیه و تدوین اطلس سرمایه گذاري استان نیز اشاره کرد و افزود: این طرح با همت اداره کل امور اقتصادي و دارایی اجرا

 
می شود و بقیه دستگاه هاي مربوطه نیز در این فرایند همکاري و مشارکت دارند. 

طبق این گزارش، افزون بر 90 فرصت سرمایه گذاري در مناطق مختلف استان در سال جاري شناسایی شده و این فرصت ها در زمینه



هاي گردشگري، صنایع تبدیلی، انرژي هاي پاك و فراوري معدن با هدف تسهیل و هدایت سرمایه گذاران در دست مطالعه و بررسی

 
قرار دارد. 
منبع: ایرنا



اخبار فرهنگی &– اجتماعی

شماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/03/02
منبع: روزنامه آواي خراسان

جنوبی

 
پلمب در انتظار اصنافی که از انتقال به سایت صنوف آلاینده امتناع کنند 

امتحانی- معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري خراسان جنوبی گفت: چنانچه زمینه انتقال صنوف آلاینده در بیرجند
به سایت صنوف آماده شد ولی متصدي صنف مربوطه از انتقال آن خودداري کند، محل اشتغال صنف آلاینده وي در سطح شهر پلمب
خواهد شد. وحدانی نیا افزود: برابر تعهدات صنوف افرادي که زمین و امتیازي دارند حق واگذاري و انتقال آن را ندارند و چون اخذ

 
تعهد می شود چنانچه فردي واگذار کرد سلب امتیاز خواهد شد. 

 
حوادث جاده اي و سیل؛ صدرنشین امدادهاي خراسان جنوبی 

یعقوبی- مدیرعامل جمعیت هلال احمر خراسان جنوبی از امدادرسانی نیروهاي هلال احمر به 81 مورد حادثه طی یک ماه گذشته در
این استان خبر داد و گفت: بیشترین امدادرسانی در این مدت به حوادث جاده اي و سیل اختصاص داشته است. رضایی گفت: یک ماه
گذشته نجاتگران جمعیت هلال احمر استان در 81 عملیات امداد و نجات حضور یافتند و از مجموع این حوادث 50 مورد جاده اي،

 
11 مورد سیل و آبگرفتگی، 2 مورد کوهستان، سه مورد خدمات حضوري و 15 مورد مربوط به حوادث شهري بوده است. 

 
14 میلیون سهم در تالار بورس خراسان جنوبی داد و ستد شد 

خیرآبادي- مدیر بورس منطقه اي خراسان جنوبی گفت: طی اردیبهشت ماه امسال 14 میلیون و 373 هزار و 276 سهم به ارزش
109 میلیارد ریال درتالار بورس استان مورد داد و ستد قرار گرفت. هریوندي افزود: میزان معاملات تالار بورس خراسان جنوبی در
اردیبهشت ماه امسال در مقایسه با فروردین 109 درصد رشد داشته است. وي گفت: از مجموع معاملات 26 درصد آن مربوط به خرید

 
سهام و 74 درصد آن مربوط به فروش سهام بوده است. 

 
شهردار قاین بازداشت شد 

جم- شهردار قاین به دلیل تخلفات مالی به دستور مقام قضایی بازداشت شده است. شنیده هاي حاکی است در اقدامی انقلابی توسط
قوه قضائیه و نهادهاي نظارتی- امنیتی شهردار قاین و چند عضو ارشد شهرداري و شوراي این شهر که مجدداً کاندیداي شوراي شهر

 
هم شده بودند، دستگیر شده اند. 

 
راه اندازي دبیرخانه اتاق هاي بازرگانی، اصناف و تعاون خراسان جنوبی 

مهدي ابادي- اولین جلسه دبیرخانه مشترك اتاق هاي بازرگانی ، اصناف و تعاون استان خراسان جنوبی در محل ساختمان اتاق تعاون
برگزار شد. رئیس اتاق تعاون استان تشکیل دبیرخانه را گام مهمی در جهت ایجاد فضاي همدلی و پیگیري هاي مشترك جهت
پیشبرد مسایل و مشکلات دانست و گفت: تتشکیل دبیر خانه اي قوي به منظور همپوشانی کامل از منظر رشد بخش خصوصی براي
تحقق فعالیت هاي امور لازم است.حسینی افزود: تشکیل دبیرخانه با عنابت به نامگذاري سال با شعار تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی



ها، می تواند در راستاي تحقق شعار سال و تقویت بخش خصوصی گام هاي استواري را بردارد. وي اضافه کرد: نمایندگان اتاق هاي
اصناف و بازرگانی براي تعیین محل استقرار دبیرخانه اقدامات لازم را انجام دهند. حسینی به فعالیت بیش از 950 تعاونی با گرایش
هاي خدمات، مصرف، مسکن،کشاورزي وباغداري، مرزنشینان، صنایع وگردشگري، فرش دستباف، معدن، دهیاري ها وسهام عدالت در
خراسان جنوبی خبر داد و بیان کرد:خوشبختانه تعاونی هاي مذکور، با سرمایه گذاري بالغ بر 47 میلیارد تومان و700هزار نفر عضو،
تاکنون بیش از9هزار فرصت شغلی در سطح استان ایجادکرده است. وي افزود: کمک به بهبود فضاي کسب وکار، کمک به فراهم
آوردن موجبات رشد و توسعه بخش تعاونی در عرصه هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي، فراهم آوردن شرایط لازم براي جذب و
سرمایه گذاري داخلی وخارجی همچنین توسعه صادرات ازجمله اهداف تشکیل اتاق تعاون خراسان جنوبی است. در این جلسه
نمایندگان اتاق اصناف نیز ضمن اعلام آمادگی براي استقرار دبیرخانه مشترك اتاق هاي بازرگانی، اصناف و تعاون استان به بیان
دیدگاه ها و نظرات خویش پرداختند. شایان ذکر است اتاق اصناف متولی بیش از 30 هزار واحد صنفی در سطح استان می باشد و
اتاق بازرگانی نیز به منظور ایجاد هماهنگی و همکاري میان بازرگانان و صاحبان صنایع و معادن خراسان جنوبی تشکیل شده و

 
کمیسیون هاي آن در خصوص رفع مشکلات بازرگانان و فعالان صنایع و معادن فعالیت می کنند. 

 
مسجد سنگري براي افزایش بصیرت و آگاهی در جامعه 

غلامی- نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی گفت: امروز مسجد سنگري براي افزایش بصیرت و آگاهی در جامعه است. حجت لاسلام
عبادي در دیدار جمعی از فعالان مساجد گفت: از مساجد نمونه در کشور و اسلام براي توسعه فرهنگ اسلامی باید الگو گرفت. وي

 
افزود: برنامه هایی که در مسجد برگزار می شود براي رسیدن به اهداف اسلام است. 

 
بررسی مسائل حوزه راه و حمل و نقل خراسان جنوبی 

چهکندي نژاد- با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان جنوبی، مسائل حوزه راه و حمل و نقل استان در سازمان
راهداري و حمل و نقل جاده اي کشور پیگیري شد. فرهادي در این دیدار با قائم مقام ریاست سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي
کشور در زمینه پروژه هاي راهداري استان به بحث و رایزنی پرداخت. پیگیري اعتبارات ملی، مطالبات پیمانکاران راه هاي روستایی،

 
رایزنی براي بازسازي و تجهیز ماشین آلات راهداري از جمله مباحث مطرح شده در این دیدار بود. 

 
تذکر شفاهی نماینده مجلس به رئیس جمهور 

نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی در تذکر شفاهی خطاب به رئیس جمهورگفت: افزایش قیمت کالا
هاي اساسی در آستانه انتخابات تشویق آن ها به حضور در انتخابات است یا نا امیدي از حضور؟ خسروي افزود: در گذشته گفتید،
چون تمامی گرانی ها تا پایان سال 99 انجام شده، تا پایان دولت گرانی نداریم! در جلسه اخیر هیئت دولت هم بیان کردید نامزد هاي

 
ریاست جمهوري به مردم دروغ نگویند. 

 
روند واکسیناسیون کرونا در استان سرعت می گیرد 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بیرجند گفت: حدود 22 هزار دوز واکسن جدید طی دو روز گذشته به استان خراسان جنوبی تحویل شد
و با ورود این تعداد واکسن کرونا، روند واکسیناسیون در استان تسریع خواهد شد. محمد دهقانی بیان کرد: گروه سنی 80 سال به بالا
در هر ساعت از فعالیت مراکز تجمیعی می توانند براي تزریق واکسن به این مراکز مراجعه کنند. وي افزود: گروه سنی 75 تا 79 سال

 
براساس تماس تلفنی مراقبین سلامت فراخوان می شوند و در بازه زمانی مشخص شده، به مراکز تجمیعی مراجعه می کنند. 



 
افزایش بهره وري از طریق توسعه شبکه هاي نوین آبیاري 

جم- استاندار خراسان جنوبی گفت: از طریق توسعه شبکه هاي نوین آبیاري، می توان بهره وري را افزایش داد. ملانوري در دیدار با
مدیر کل آب و خاك وزارت جهاد کشاورزي، اظهار کرد: هنر ما باید مدیریت مصارف آب باشد و در وهله اول باید از هدر رفت آب
جلوگیري کنیم، میزان هدررفت آب در بخش روستایی 50 درصد و شهري 35 درصد است. وي از لزوم اجراي سند سازگاري با منابع
کم آبی استان گفت و تصریح کرد: در کشاورزي هم بهترین کار، اجراي مفاد سند سازگاري با منابع کم آبی است که به بخش هاي

 
مختلف توجه دارد. 

 
واکسیناسیون 847 نفر از جامعه هدف بهزیستی 

اعتمادیان- مدیرکل بهزیستی خراسان جنوبی گفت: از شروع طرح واکسیناسیون مقابله با ویروس کرونا تاکنون 847 نفر از جامعه
هدف بهزیستی استان واکسن کرونا را دریافت کردند. عرب نژاد افزود: در مرحله اول 143 نفر سالمند، 86 نفر کارکنان مراکز نگهداري
سالمندان، 91 بیمار روانی و 18 نفر کارکنان مراکز نگهداري این بیماران، 276 معلول ذهنی و 72 نفر کارکنان مراکز نگهداري این
معلولان و 12 معلول جسمی حرکتی و سه نفر کادر این مراکز واکسن زدند. وي افزود: در مرحله دوم نیز 79 سالمند و 67 نفر از

کارکنان مراکز نگهداري سالمندان واکسینه شده اند.



اخبار اقتصادي &– اجتماعی

شماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/03/02
منبع: روزنامه آواي خراسان

جنوبی

 
ریزش دو میلیون شغل در دوران کرونا 

معاون اشتغال وزیر کار از ریزش حدود دو میلیون شغل در دوران کرونا خبر داد و گفت: با پرداخت تسهیلات حمایتی بیش از یک
میلیون نفر به چرخه کار برگشتند. منصوري افزود: حدود 730 هزار نفر به طور اختصاصی مشمول دریافت بیمه بیکاري شدند که
250 هزار نفر از آنها همچنان بیمه بیکاري دریافت می کنند، لذا از این جهت نیازمند منابع جدید هستیم و امیدواریم براي سال

 
1400 حمایت ها از حوزه بازار کار و کسب و کارهاي آسیب دیده تداوم داشته باشد. 

 
زنگ خطر کروناي هندي و آفریقایی در جنوب 

سخنگوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تعداد موارد بستري به علت کرونا در کشور نسبت به هفته قبل از آن کاهش
25 درصدي داشته اما در برخی از مناطق جنوبی کشور، جهش هاي مربوط به ویروس کروناي آفریقاي جنوبی و هندي گزارش شده

 
که این موضوع می تواند زنگ خطري جدي باشد. 

 
هشدار کمبود مرغ در ماه هاي آینده 

نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی با اشاره به اینکه هزینه تولید مرغ به دلیل افزایش هزینه مولفه هاي تولید بالا رفته
است، گفت: اگر فکري براي شرایط پیش آمده نشود و کنترل و نظارت بر بازار نباشد شاهد کمبود مرغ در ماه هاي آینده خواهیم بود.
اسدا… نژاد افزود: کرایه هاي حمل و نقل، ذرت و سویا، واکسن، ریزمغذي و دارو افزایش قیمت محسوس و قابل توجهی داشتند.

 
همچنین جوجه یکروزه که قیمت مصوب آن 4200 تومان است در بازار 8000 تا 9000 تومان خرید و فروش می شود. 

 
مصوبه افزایش قیمت خودرو اجرایی شد 

مهر نوشت: اگرچه خودروسازان به نحوه افزایش قیمت خودرو از سوي شوراي رقابت اعتراض داشتند و نامه نگاري هایی هم با مجلس

 
کردند، اما در نهایت امروز یکی از خودروسازان اقدام به اجراي مصوبه شوراي رقابت کرد. 

 
یک ماه اینترنت رایگان براي تمام مردم ایران 

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: براي تمام مردم ایران یک ماه اینترنت رایگان در نظر گرفته شده است. محمدجواد آذري
جهرمی در توئیتر خود از اینترنت رایگان براي مردم خبر داد و گفت: با تجویز و تصویب ستاد ملی کرونا و با همکاري محمدباقر
نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه و به منظور ترویج تبلیغات انتخابات در فضاي مجازي به جاي تجمعات خیابانی و میدانی، بسته
هاي «اینترنت» یکماهه «رایگان» به همه مردم ایران عرضه خواهد شد. وزیر ارتباطات اعلام جزئیات این بسته ها را به روزهاي آینده



موکول کرد. پیش از این وزیر ارتباطات از تخصیص بسته اینترنتی براي نامزد هاي انتخابات ریاست جمهوري 1400 خبر داده و

 
تصریح کرده بود: همه ما باید تلاش کنیم که حداکثر مشارکت مردم در انتخابات ریاست جمهوري 1400 رخ دهد. 

 
منع تردد جاده اي در نیمه خرداد ماه 

سخنگوي ستاد ملی مقابله با کرونا با هشدار درباره خطر شیوع پیک پنجم کرونا، گفت: احتمالا در تعطیلات ارتحال امام (ره) منع سفر
خواهیم داشت. شنبه کمیته ستاد ملی مقابله با کرونا برگزار می شود و تصمیم گیري می شود تا این منع اعمال شود و سفت و سخت
تصمیم گیري شده و در ستاد مصوب شود تا بتوانیم با شرایط ایمن تري به اواخر خرداد که فصل انتخابات است، نزدیک شویم. رئیسی
افزود: امیدواریم از نیمه دوم تیر ماه به بعد ماهیانه بین 5 تا هفت میلیون واکسن به دست مان برسد. از اواخر مرداد ماه نیز می توانیم

معلمان، اساتید دانشگاه ها و… را واکسینه کنیم.



خبرهاي کوتاه

شماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/03/02
منبع: روزنامه آواي خراسان

جنوبی

 
- 15 هزار قطعه بچه ماهی گرمابی رایگان در 23 باب استخر در شهرستان نهبندان رهاسازي شد. 

- جوادي بایگی مدیر جهاد کشاورزي شهرستان سربیشه از راه اندازي صندوق اعتبارات خرد زنان روستایی براي تسهیلگري و

 
کارآفرینی در روستاي سرزه بخش مود خبر داد. 

- ماموران انتظامی سربیشه در بازرسی از یک کامیون هزار و 240 قطعه مرغ غیر مجاز و بدون مجوز بهداشتی به ارزش 450 میلیون

 
ریال را کشف کردند. 

- ماموران انتظامی درمیان باند سارقان موتورسیکلت و 5 فقره سرقت را در شهرستان درمیان شناسایی و کشف کردند.



پاداش پایان خدمت نصیب کدام بازنشستگان میشود؟

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/03/02

خلیج فارس:در واقع مشمولین قانون مدیریت خدمات
کشوري که در سال جاري بازنشست شوند، تا سقف 472
میلیون تومان پاداش پایان خدمت خواهند گرفت؛ این
مبلغ، رقم قابل توجهی است، حتی نصف آن هم ده ها برابر

 
بیشتر از سنوات پایان خدمت کارگران است. 

به گزارش «خلیج فارس» به نقل از ایلنا، یک جامعه ي
برابر و عادلانه، جامعه اي است که در آن ضریب جینی بالا
نباشد؛ ضریب جینی، شاخصی براي تخمین فاصله میان
دهک هاي درآمدي است؛ نباید بین دهک هاي بالا و پایین

 
اقتصادي، آن چنان فاصله باشد که با یک هفته دستمزد یک ثروتمند، یک بازنشسته یا یک کارگر، یک سالِ تمام زندگی کند! 

در ایران در دهه هاي اخیر، اجراي سیاست هاي نئولیبرالی، آن چنان به تشدید نابرابري و تضاد انجامیده که امروز، فاصله و تفاوت
تنها محدود به دهک هاي بالا و پایین نیست، بلکه بین گروه هایی که عرفاً متعلق به یک دهک درآمدي هستند (مثل گروه هاي
مختلف مزدبگیر کشور) و باید عایديِ تقریباً برابري داشته باشند، بازهم تضاد درآمدي و نابرابري وجود دارد؛ تضادي که اگر برطرف

 
نشود، می تواند به شاخه شاخه شدن اجتماع و تضاد منافع بیانجامد. 

دستمزد نابرابر، مزایاي مزدي نابرابر و حقوق شغلی متفاوت، مزدبگیران را از یکدیگر منفک ساخته است؛ هم شاغلان و هم
بازنشستگان، با توجه به نوع صندوقی که به آن وابسته هستند، از حقوق و مزایاي مختلفی بهره مندند؛ یک وزارت نفتی که پشت میز
نشسته و کار به نسبت ساده تري دارد، گاهی تا دو برابر یک کارگر همان وزارتخانه یعنی یک کارگر نفتی درآمد دارد؛ چراکه اولی

 
بیمه شده ي صندوق نفت است و دومی، کارگر بیمه شده ي سازمانِ تامین اجتماعی. 

این تضاد و نابرابري در همه سطوح وجود دارد حتی در مزایاي بازنشستگی؛ بازنشستگان صندوق هاي زیرشاخه ي دولت مانند
صندوق نفت، کشوري و لشگري، از مبالغ نسبتاً بالایی که در بازه ي چند صد میلیون تومان می گنجد، به عنوان پاداش پایان خدمت
بهره مند هستند؛ این گروه، چندماه بعد از خاتمه ي خدمت دولت و بازنشسته شدن، این چند صد میلیون تومان را به عنوان پاداش
می گیرند و آن را به زخم زندگی می زنند؛ این در حالیست که مستمري ماهانه ي آن ها نیز به مراتب بیشتر از کارگران بازنشسته
است؛ اما کارگران بعد از سال ها کار سخت در معادن یا در کنار کوره هاي ذوب یا سکوهاي نفتی، عموماً ریالی بابت پاداش پایان
خدمت نمی گیرند یا اگر خوش شانس باشند و سنوات پایان خدمت آن ها را کارفرما بپردازد، مبلغی که می گیرند در قیاس با

 
بازنشستگان دولت بسیار ناچیز است و به جایی نمی رسد! 

 
براي کارمندان؟ 



این تبعیض، ریشه در ناهمخوانی قانونی و یکسان نبودن ابلاغیه ها و قوانین دارد؛ براي بازنشستگان دولت، هر سال در قانون بودجه،
ردیف خاص و مشخصی براي پرداخت پاداش پایان خدمت اختصاص می یابد اما براي کارگران، آیین نامه ها و دادنامه هاي گاهاً

 
متضادِ صادره توسط وزارت کار و دیوان عدالت، حق برخورداري از پاداش پایان خدمت را مخدوش ساخته است. 

شانزدهم اسفند سال قبل، بودجه پاداش پایان خدمت 1400 در صحن علنی مجلس شوراي اسلامی به تصویب رسید. براساس ردیف
7 بند (الف) قانون بودجه، پاداش پایان خدمت موضوع قانون پرداخت پاداش پایان خدمت و بخشی از هزینه هاي ضروري به کارکنان
با اصلاحات و الحاقات بعدي، پاداش پایان خدمت کارکنان مشمول ماده (107) قانون مدیریت خدمات کشوري با احتساب فوق العاده
بند (10) ماده 68 قانون مذکور به مقامات، رؤسا، مدیران و کارکنان کلیه دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (29) قانون برنامه ششم
توسعه و همچنین وزارت اطلاعات، نیرو هاي مسلح و سازمان انرژي اتمی حداکثر معادل هفت برابر حداقل حقوق و مزایاي شاغلین
موضوع جز (2) این بند، در ازاي هر سال خدمت حداکثر تا سی سال و تا سقف چهار میلیارد و هفتصد و بیست میلیون

 
(4.720.000.000) ریال خواهد بود. 

در واقع مشمولین قانون مدیریت خدمات کشوري که در سال جاري بازنشست شوند، تا سقف 472 میلیون تومان پاداش پایان خدمت

 
خواهند گرفت؛ این مبلغ، رقم قابل توجهی است، حتی نصف آن هم ده ها برابر بیشتر از سنوات پایان خدمت کارگران است. 

 
براي کارگران؟ 

در ارتباط با کارگران اما چنین روایت ساده و سرراستی از قانون وجود ندارد و قرار نیست با تصویب یک بند در قانون بودجه، به
کارگران بازنشسته، پاداش پایان خدمت پرداخت شود؛ پیچیدگی هاي قانونی، دادنامه هاي حقوقی مکرر، تخلفات کارفرمایان و کلاه
شرعی سر قانون کار و کارگر گذاشتن و همچنین قرارداد موقت بودن و تعدد کارگاه هاي اشتغال کارگر در طول سی سال خدمت،

 
موجب شده که کارگران از دریافت چند صد یا حتی چند ده میلیون تومان به هنگام بازنشستگی محروم بمانند. 

براي کارگران، یک مزایاي پایان کار داریم و یک مزایاي پایان خدمت که براي هر دو البته، کارفرمایان راه فرار از پرداخت را به سادگی

 
پیدا می کنند. 

دریافت مبلغی بعد از خاتمه قرارداد کار (چه به هنگام خاتمه قرارداد با یک کارگاه خاص و چه در زمان بازنشستگی) به عنوان

 
«سنوات» در شرایط عادي بر اساس دو ماده قانونی صورت می گیرد. 

ابتدا ماده 24 قانون کار است که می گوید: «در صورت خاتمه قرارداد کار، کار معین یا مدت موقت، کارفرما مکلف است به کارگري که
مطابق قرارداد، یک سال یا بیشتر، به کار اشتغال داشته است براي هر سال سابقه، اعم از متوالی یا متناوب بر اساس آخرین حقوق

 
مبلغی معادل یک ماه حقوق به عنوان مزایاي پایان کار پرداخت نماید.» 

این ماده قانونی تکلیف را براي زمان خاتمه قرارداد براي کارگران قراردادموقت که مجبور می شوند به هر دلیلی (تعدیل، خاتمه پروژه
یا انحلال کارگاه) کارگاه محل خدمت خود را ترك کنند، مشخص کرده است؛ براي مثال اگر کارگري در یک کارگاه، سه سال سابقه
کار داشته و اکنون مجبور است به همکاري در این کارگاه خاتمه دهد، باید سه برابر آخرین حقوق خود مزایاي پایان کار دریافت کند

 
یعنی اگر آخرین حقوق او سه میلیون تومان بوده، باید کارفرما 6 میلیون تومان در زمان تسویه حساب به او بپردازد. 



 
علاوه بر «مزایاي پایان کار»، مزایاي پایان خدمت نیز در ماده 31 قانون کار به صراحت تعریف شده است: 

ماده 31 قانون کار: چنانچه خاتمه قرارداد کار به لحاظ از کارافتادگی کلی و یا بازنشستگی کارگر باشد، کارفرما باید بر اساس آخرین

 
مزد کارگر به نسبت هر سال سابقه خدمت حقوقی به میزان 30 روز مزد به وي پرداخت نماید. 

این ماده قانونی به صراحت در ارتباط با مزایاي پایان خدمت، شرایط را مشخص کرده است؛ اگر کارگري قبل بازنشستگی ده سال در

 
یک کارگاه اشتغال داشته باید ده برابر آخرین مزد به عنوان مزایاي پایان خدمت دریافت کند. 

اما معمولاً هیچ کدام از این دو ماده، مبناي پرداخت زمان بازنشستگی قرار نمی گیرند؛ اول اینکه کارگران قرارداد موقت، عموماً هر
چند سال یکبار، کارگاه محل اشتغال خود را عوض می کنند و متوسط عمر اشتغال آن ها در یک کارگاه، زیر 5 سال است؛ بنابراین
وقتی می خواهند بازنشست شوند، نهایتاً 5 سال است که در آن کارگاه آخر کار کرده اند و حتی اگر کارفرما بخواهد به قانون تمکین
کند، 5 برابر آخرین حقوقِ مثلاً 4 میلیون تومانی که می شود 20 میلیون تومان، به کارگر پرداخت می شود؛ 20 میلیون تومان کجا و
472 میلیون تومان کارمندان کجا؟! مشکل دومی هم وجود دارد؛ کارفرمایان غالباً سنوات کارگر را پایان هر سال با عیدي می پردازند
و سالانه تسویه می کنند، هرچند قانون تاکید دارد پرداخت سالانه سنوات پایان خدمت به منزله ي تسویه حساب قطعی نیست و باید
علی الحساب تلقی شود چراکه مبنا براي محاسبه ي سنوات پایان خدمت، آخرین حقوق کارگر است و لاغیر، بازهم هنگام بازنشستگی
کارگر، کارفرما مدعی می شود «من هر سال سنوات را با عیدي داده ام» و حتی اگر بخواهد آن را علی الحساب حساب کند و روز
بازنشستگی تتمه ي آن را تسویه کند، بازهم مبلغ دندانگیري نصیب کارگران نمی شود؛ پس درنهایت، کارگران به خصوص قرارداد
موقتی ها هرجور که حساب کنیم از پاداش پایان خدمت، همان پولی که می تواند روزگار نامناسب معیشتی کارگر بازنشسته را تا

 
حدودي تغییر داده و مناسب تر سازد، محروم هستند. 

 
مشکل کجاست؟ 

این محرومیت به گفته ي محسن باقري (عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهاي اسلامی کار استان تهران) معلولِ تبعیض

 
ساختاري میان کارگران و کارمندان است که حتی در مزایاي بازنشستگی نیز نمود دارد. 

او به ایلنا می گوید: سنوات کارگران را ماهیانه یا سه ماهه و شش ماهه، در زمانِ پایان قرارداد می پردازند و زمان بازنشستگی چیزي
دست کارگر را نمی گیرد. خیلی از آیتم هاي مزدي کارمندان به کارگران تعلق نمی گیرد. پیشتر دیوان عدالت اداري در اردیبهشت
98 رایی صادر کرد که مجدداً در اسفند 98 همان راي را در دادنامه 3328 تاکید کردند؛ براساس این آرا، هر نوع پرداخت در پایان
سال یا در بازه هاي زمانی سه ماهه و شش ماهه، به منزله ي پرداخت قطعی سنوات پایان خدمت نیست و کارفرما باید زمان
بازنشستگی، مابه التفاوت آن را براساس آخرین حقوق (کل دریافتی کارگر شامل مزد و مزایا مثل حق جذب، پاداش ها و غیره)
بپردازد. منتها ادارات کار استان هاي مختلف عموماً به این آرا توجهی نمی کنند و اهتمامی براي اجراي آن ها ندارند؛ علاوه بر این،
هیات تخصصی دیوان نیز راي متغایري صادر کرد که بین مزد و حقوق، تمایز قایل شد و اعلام کرد مزایاي مزدي نباید در محاسبه ي
سنوات مبنا قرار بگیرد و تنها مزد خالی، مبناي محاسبه است؛ تضاد میان راي هیات تخصصی و هیات عمومی موجب شده که ادارات

 
کار، همان راي هیات تخصصی را که مخالف منافع کارگران است، مبنا قرار دهند و راي هیات عمومی را نادیده بگیرند. 

باقري اضافه می کند: البته نمی دانیم چرا رویکرد وزارت کار در قبال آراي دیوان عدالت، مصداق یک بام و دو هواست؟! وقتی براي
دستمزد 99 شکایت کردیم و هیات تخصصی حکم ابطال مزد داد، گفتند راي هیات تخصصی، قابلیت اجرایی ندارد و باید منتظر راي
هیات عمومی بمانیم؛ اما در مقوله ي سنوات پایان خدمت، راي هیات تخصصی را مبنا قرار داده اند و راي هیات عمومی را نادیده



 
گرفته اند! 

 
و اما حرف آخر... 

حتی اگر آخرین دستمزد به اضافه ي تمام مزایاي مزدي، شامل حق جذب، اضافه کار، پاداش تولید و بدي آب و هوا و ... را در
محاسبه ي سنوات پایان خدمت کارگران منظور کنند و کارفرمایان را مکلف کنند که در زمان بازنشستگی بر این اساس، سنوات را
بپردازند، بازهم مبلغ دندانگیري نصیب طبقه ي کارگر نمی شود؛ نتیجه، سی میلیون و چهل میلیون و دست بالا، پنجاه میلیون تومان

 
می شود که این رقم ناچیز کجا و 472 میلیون تومانِ کارمندان دولت کجا؟! 

به این ترتیب، همه ي این مناقشات بر سر آراي دیوان عدالت اداري، حتی اگر کارگران برنده شوند، بازهم نتیجه ي قابل توجهی
نخواهد داشت؛ یک کارگر امید ندارد روز بازنشستگی، پولی نصیبش شود که با آن بتواند یک اتومبیل بخرد و در اسنپ کار کند یا

اینکه آپارتمانی را رهن کامل کند و دیگر از مستمري ناچیز ماهانه، اجاره خانه ندهد!



تغییر سبک گردشگري بوشهر با 56 اقامتگاه بومگردي

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/03/02

خلیج فارس: هتل و مسافرخانه، منزل مبله و سوییت تا چند سال گذشته از گزینه هاي پیش روي مسافران ایرانگرد براي اقامت
در سفر بودند، گزینه هایی که به شهرها محدود می شد تا در ناشناسی بسیاري از دیدنی هاي ناب روستایی، بیشتر فهرست بازدید

 
گردشگران را میراث فرهنگی، تاریخی و طبیعی پرآوازه شهرها تشکیل دهد. 

به گزارش خلیج فارس؛ هتل یا مسافرخانه، منزل مبله و سوییت از اقامتگاه هایی هستند که تا چند سال گذشته گزینه هاي پیش
روي مسافران ایرانگرد بود، جانمایی همه این ها در مناطق شهري و بیشتر در شهرهاي بزرگ سبب می شد بسیاري از دیدنی هاي

 
ناب کشور ناشناخته بماند و بیشتر فهرست بازدید گردشگران را میراث فرهنگی، تاریخی و طبیعی شناخته شده شهرها پر کند. 

 
 

اما حتی اگر قیمت بالاي هتل ها و خانه هاي مسافر در شهرها را ندیده بگیریم، اقبال روزافزون ذائقه ها به سوي طبیعت گردي، لمس
میراث هاي ناملموس مردم شناسی و دیدن کمتر دیده شده ها، بوم گردي، زمینه را براي ورود گسترده نوعی دیگر از سفر و اقامتگاه

 
به ادبیات گردشگري و گزینه هاي روي میز مسافران داخلی فراهم کرده است. 

بوم گردي تنها به اقامت خلاصه نمی شود بلکه در این قالب می توان تجربه هایی خاص را کسب کرد، تجربه هایی از جنس آشنایی با
آداب حاکم بر روابط اجتماعی، موسیقی، غذا و بسیاري دیگر از شاخصه هاي فرهنگی که براي شناخت آن لازم است کتاب ها و

 
مطالب متعدد خواند. 

 
مزایاي اقامتگاه هاي بوم گردي 

پذیرایی از مسافران در فضایی که بنا به تعریف استاندارد لازم است متناسب با زیست بوم و فرهنگ منطقه میزبان باشد، نوعی از
هتلینگ است که اگر سابقه اي دیرینه و ریشه در کاروانسراهاي تاریخی دارد، اما در یک دهه اخیر پررنگ تر و جان یافته تر به میدان
آمده است و جاي خود را در میان انتخاب هاي ایرانگردان و طبیعت گردان بخوبی باز کرده است تا ضمن فراهم کردن تجربه اي



دلچسب، مفید و به نسبت ارزان براي مهمان، اشتغال، درآمدپایدار، مهاجرت معکوس و البته تاثیرپذیري اجتماعی و فرهنگی براي

 
جامعه محلی میزبان به همراه آورد. 

توسعه این نوع گردشگري مزایاي آشکار و پنهان و کوتاه و بلند مدت بسیاري دارد؛ یکی از مهمترین فایده هاي اقامتگاه هاي بوم
گردي ایجاد اشتغال براي ساکنان بومی است، کسب درآمدي که در پی می آید و انگیزه حفظ و افزایش آن، دلیل کافی را براي اهالی
شهر و روستا در حفاظت از محیط زیست، پاسداشت میراث فرهنگی، نگهداشت آداب و رسوم و رعایت تناسب با زیست بوم ایجاد می
کند زیرا آنها بخوبی می دانند که همین میراث ماندگار گذشتگان و همین طبیعت خدادادي است که زمینه اي براي کسب معاش

 
فراهم کرده است. 

نمی توان نخستین اقامتگاه بوم گردي کشور و حتی بوشهر را به روشنی نام برد اما بخوبی می توان توسعه و گستردگی این نوع از
توریسم در شکل استاندارد و تعریف شده آن را همین سال هاي اخیر دانست، در هشت سال اخیر و در راستاي اشتغال زایی متناسب
و استفاده از ظرفیت موجود براي درآمدزایی پایدار در جوامع بومی، ایجاد اقامت گاه هاي بوم گردي و توسعه اکوتوریسم در دستور و
برنامه ریزي هاي بخش گردشگري کشور قرار گرفت و نتیجه افزایش چندین برابري این اقامتگاه ها و اشتغال زایی گسترده براي

 
جوانان بویژه در روستاها شد. 

 
سرمایه گذاري 16.8 میلیارد تومانی در صنعت بوم گردي بوشهر 

بوشهر نیز از این برنامه ریزي کلان مستثنی نماند و پس از گذشت چهار سال از راه اندازي نخستین اقامتگاه هاي بوم گردي آن در
سال 95، امروز 56 واحد گردشگري از این نوع دارد و به گفته سکینه سالاري معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، صنایع
دستی و گردشگري استان بوشهر براي ایجاد این واحدهاي اقامتی فعال کننده اکوتوریسم 16.8 میلیارد تومان سرمایه گذاري شده

 
است تا رونق را به گردشگري روستایی بوشهر بیاورد. 

وي افزود: بوشهر در سال 95 تنها 2 واحد بوم گردي داشت، این شمار در سال 96 به 9 واحد، در سال 97 به 29 واحد، سال پس از

 
آن به 46 واحد و در پایان سال 99 به 56 واحد رسید. 

تاثیرگذاري بر بهبود وضعیت اقتصادي و اجتماعی جوامع محلی، افزایش درآمدهاي روستایی در کنار کشاورزي، دامپروري و سایر
فعالیت هاي غالب، توسعه همه جانبه روستاها، برگشت جوانان به روستاها از مزیت هایی است که او براي ایجاد بوم گردي ها و توسعه

 
صنعت اکوتوریسم برشمرد. 

 
 



 
بوم گردي سرچشمه اشتغال زایی روستایی 

سالاري اعلام کرد که این بوم گردي ها براي بیش از 112 نفر به صورت مستقیم و بیش از 140 نفر به صورت غیر مستقیم، اشتغال
آفریده است، اما نمی توان سودمندي توسعه گردشگري روستایی را محدود به اشتغال زایی هاي خاص این حوزه دانست زیرا رونق
فروش صنایع دستی و محصولات ارگانیک به عنوان تولیدات شاخص روستاییان همبستگی مستقیم با افزایش رفت و آمد و مراوده با

 
گردشگران دارد. 

علاوه بر این بیشتر مشاغل خرد روستایی مانند فروشگاه ها، مراکز اغذیه فروشی ها و غذاخوري ها و بسیاري دیگر نیز با افزایش این
ترددها رونق می یابند، همچنین توسعه بوم گردي ها فرصت هاي شغلی بیشتري مانند ایجاد باغ هاي تفریحی و توسعه گردشگري
کشاورزي را نیز به همراه می آورند که اگر نگوییم مهم تر از اشتغال زایی مستقیم حاصل از ایجاد بوم گردي ها است، دست کم به

 
همین اندازه در توسعه پایدار روستایی اهمیت دارد. 

رئیس جامعه بوم گردي هاي استان بوشهر به ایرنا گفت اطمینان دارد که بوم گردي در این استان با دارا بودن بیشترین مرز آبی با
خلیج فارس، نخلستان هاي پر تراکم، گنبد نمکی و دیگر جاذبه هاي خاص خود توانایی تبدیل شدن به مسیر جدید گردشگري را در

 
کنار دیگر مسیرها دارد. 

شایان بهرامی معتقد است هر چند هر یک از واحدهاي بوم گردي به طور میانگین براي سه نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی می
کند اما مدیران این اقامتگاه ها در جایگاه یک کارآفرین توانستند چندین برابر اشتغال زایی مستقیم، غیر مستقیم براي افراد بومی هر

 
منطقه ایجاد کنند که توانسته سکوي پرتابی براي افراد بومی باشد و در درجه بالاتري از اشتغال مستقیم قرار گیرد. 

او اضافه کرد: مواردي چون تولید و فروش صنایع دستی، صنایع بومی و ارائه خدمات گردشگري پس از ایده پردازي و اجرایی شدن با

 
جرقه ذهنی یک مدیر توانمند بوم گردي ، می توانند تا فروش بین المللی و صادرات توسعه یابند. 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان بوشهر به مزیت هاي بیان شده این را هم اضافه کرد که
اقامتگاه هاي بوم گردي به دلیل معرفی میراث فرهنگی و منابع طبیعی مناطق مختلف استان بوشهر و گسترش فرهنگ گردشگر

 
پذیري در روستاها اهمیت روزافزونی پیدا کرده است. 

سالاري گفت: در زمان حاضر سرمایه گذاري روي ایجاد بوم گردي ها در روستاهاي هدف گردشگري استان، یکی از گزینه هاي

 
مناسب و مورد نظر معاونت گردشگري اداره کل میراث فرهنگی است. 

معرفی گردشگري بوم گردي و توسعه رونق این اقامتگاه ها در شمال تا جنوب بوشهر در پنج سال گذشته مورد تمرکز و حمایت بخش
دولتی و توجه بخش خصوصی قرار گرفته است و ارائه تسهیلات کارآفرینانه از سوي دولت نیز به عنوان محرکی براي راه اندازي این

 
اشتغال پر فایده عمل کرده است که با استقبال بسیاري هم روبرو شد و جاي خود را در سبد گردشگري ایرانگردان باز کرد. 

 
لزوم مانع زدایی از ظرفیت نوظهور بوم گردي در بوشهر 

رئیس جامعه بوم گردي هاي استان بوشهر در مسیر توسعه بوم گردي ها و گردشگري روستایی در بوشهر از صندوق کارآفرینی امید و



پیگیري هاي استاندار و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري نام برد و البته همزمان از برخی کارشکنی ها از سوي

 
بانک هاي استانی گلایه کرد که مختل کننده این روند روبه رشد است. 

بهرامی گفت: همزمان با بحران ویروس کرونا اقامتگاه هاي بوم گردي با توجه به جایگاه و همدلی همیشگی خود با جامعه محلی، از
نخستین کسب و کارهایی بودند که به صورت خودجوش اقدام به تعطیلی کردند و پس از آن بود که در اسفند ماه 1398 دستورالعمل

 
تعطیلی مراکز اقامتی به صورت رسمی ابلاغ شد. 

او می گوید: همانطور که انتظار می رفت در پی این ابلاغیه چندین بخشنامه حمایتی دولتی درباره امهال اقساط تسهیلات دریافتی از
سه تا 6 ماه صادر و تبدیل به نقطه امیدي براي کارآفرینان این عرصه شد، اما در مسیر اجراي آن کارشکنی هایی از سوي برخی از

 
مدیران استانی بانک ها و صندوق ها صورت گرفت که آسیب جدي به بدنه واحدهاي اقامتی با اشتغال آفرینی بالا وارد کرد. 

اختلال در اعطاي مرحله اي تسهیلات در این بخش، به درازا کشیدن پرداخت ها و در نتیجه کاهش ارزش آن در این کشاکش زمانبر،
از دیگر گلایه هایی است که رئیس جامعه گردشگري استان بوشهر در گفت وگو با خبرنگار ایرنا مطرح کرد و گفت: لازم است همسو

 
با شعار سال از این عرصه در استان بوشهر مانع زدایی شود. 

بهرامی این را هم اضافه کرد که اداره کل میراث فرهنگی بوشهر به عنوان حامی و پشتوانه اقامتگاه هاي بوم گردي جلسه هایی با
انجمن حرفه اي اقامتگاه هاي بوم گردي، مسئولان استانی و نمایندگان بانک ها برگزار کرده است که هرچند تاکنون نتیجه مطلوب
واصل نشده است اما جامعه فعالان بوم گردي هاي بوشهر امیدوار است هرچه زودتر این موانع و مشکلات از جلوي پاي کارآفرینان

 
برداشته شود تا بیش از این آسیب نبینند. 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان بوشهر در این ارتباط گفت: لازم است واحدهاي بوم
گردي اطلاعات خود را در سامانه تکمیل و به روز کنند تا بتوانند از مزایاي امهال اقساط و سایر مزایا استفاده کنند زیرا بانک ها با

 
اتصال به این سامانه اطلاعات مراکز اقامتی را استعلام و بر اساس آن اقدام می کنند. 

 
 

 
تجربه پذیرش 80 درصدي؛ پشتوانه اي براي توسعه توریسم پساکرونا در بوشهر 

ایجاد اقامتگاه هاي بوم گردي و در پی آن توسعه صنعت توریسم بوشهر بویژه در روستاها، سنگ بنایی است که از نقطه صفر تا



مستحکم کردن جایگاه خود در در ادبیات گردشگري این استان، درچهار سال گذشته رخ داده است و اکنون نیازمند مانع زدایی است

 
تا با نفس تازه کردن، با پایان کرونا به رونقی روز افزون برسد. 

سالاري گفت: تا پیش از کرونا بوم گردي هاي استان بوشهر تا 80 درصد ظرفیت خود پذیرش داشتند اما در سال گذشته این میزان

 
به 15 تا 30 درصد کاهش یافت. 

واحدهاي بوم گردي فعال پشتوانه و زیر ساختی براي گردشگري استان بوشهر به شمار می رود که اگر چه امروز کرونا فضاي آن را تا
اندازه اي در سکوت فرو برده و بسیاري از چراغ هایش را خاموش نگاه داشته است، اما نوید فردایی روشن را براي صنعت توریسم

ساحل نشینان خلیج فارس دارد.



احتمال موج جدید پناهجویی در ایران

منبع: برترین هاشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور، از سازمان ملل به دلیل عدم افزایش بودجه پناهندگان و تحمیل بار مالی
به ایران، انتقاد کرد.

خبرگزاري مهر: مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور، از سازمان ملل به دلیل عدم افزایش بودجه پناهندگان و

 
تحمیل بار مالی به ایران، انتقاد کرد. 

مهدي محمودي، در نشست با مدیر منطقه اي آسیا و اقیانوسیه کمیساریاي عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان با قدردانی از
مساعدت هاي ایشان در حمایت از برنامه هاي پناهندگان در جمهوري اسلامی ایران و تشکر از همکاري هاي بسیار خوب و نزدیک
دفتر نمایندگی کمیساریا در تهران، گفت: جمهوري اسلامی ایران بیش از چهار دهه از میلیون ها پناهنده و آواره علی رغم حمایت
اندك جامعه بین المللی از پناهندگان و آوارگان در بالاترین سطح استانداردهاي بین المللی و فراتر از کنوانسیون پذیرایی نموده و به

 
اصول بشر دوستانه و تعهدات بین المللی پایبندي کامل داشته است. 

وي افزود: این خدمات با وجود جنگ تحمیلی و اعمال تحریم هاي ظالمانه، بدون هیچ تغییر و تبعیضی همانند ایرانیان انجام و عمدتاً
از منابع ملی و داخلی تأمین شده است. در واقع جمهوري اسلامی ایران خود یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان بوده

 
است. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با اشاره به
عدم امکان ارائه این سطح از خدمات به پناهندگان با توجه به
همه گیري بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي در شرایط کنونی،
از عدم افزایش بودجه سال 2021 میلادي با توجه به هزینه هاي
پناهندگان و عدم هم خوانی آن با کمک هاي اندك بین المللی
ابراز ناخرسندي کرد و گفت: افزایش حدود درصد موجود کمک
ها نسبت به سال 2020 میلادي، صرفاً بدلیل تفاوت نرخ ارز در

 
سال هاي ذکر شده است. 

محمودي با انتقاد از متوازن نبودن پذیرش بار و مسئولیت حمایت از پناهندگان بین کشورها که در مقطع کنونی میزبانی 85 درصد از
پناهندگان صرفاً از طریق برخی از کشورهاي در حال توسعه همانند جمهوري اسلامی ایران انجام می پذیرد، بر حمایت جدي و عملی

 
بر بازگشت داوطلبانه پناهندگان به عنوان اصلی ترین راه حل پایان پناهندگی و هدف عمده پیمان جهانی پناهندگان تاکید کرد. 

 
وي خاطرنشان کرد: 947 اتباع درسال 1399 و در دو ماهه نخست امسال تنها 527 اتباع به کشور خود برگشته اند. 



محمودي اظهار کرد: همکاري و ارتباط میان کشورهاي میزبان و مبداء پناهندگان در جهت تحقق اصل بازگشت داوطلبانه پناهندگان
و ضرورت برگزاري کمیسیون سه جانبه بازگشت، و ضرورت " ارائه بسته هاي تشویقی" به پناهندگان در جهت ترغیب آنان براي

 
بازگشت داوطلبانه به موطن خویش از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

وي با اشاره به ضعف زیرساخت هاي آموزشی، بهداشتی و درمانی، معیشتی و اشتغال در داخل کشور افغانستان و عدم حمایت جدي
مجامع بین المللی در ایجاد شرایط مناسب در کشور مزبور و در نتیجه کاهش آمار بازگشت کنندگان، ادامه داد: دولت افغانستان در
واگذاري زمین و سایر امکانات لازم به ویژه در حوزه معیشت پناهندگان بازگشتی حمایت جدي ندارد و همین امر موجب عدم توفیق

 
در اجراي مطلوب طرح بازگشت پناهندگان و ادغام مجدد پایدار آنان شده است. 

دبیر کمیسیون ساماندهی امور اتباع و مهاجرین خارجی تاکید کرد: جمهوري اسلامی ایران نهایت تلاش خود را در راستاي توانمند
سازي پناهندگان با اجراي برنامه هاي آموزشی فنی و حرفه اي معمول داشته و این دسته از پناهندگان و همچنین فارغ التحصیلان از

 
دانشگاه هاي جمهوري اسلامی ایران پتانسیل مناسبی براي بازسازي افغانستان محسوب می شوند. 

محمودي تصریح کرد: در سال تحصیلی 98-99، 362 هزار و 80 دانش آموز افغانستانی در حال تحصیلند که 138 هزار نفر از آنان
اتباع مجاز نبوده و با توجه به دستور مقام معظم رهبري و لازم التعلیم بودن این دانش آموزان از آنان ثبت نام شده است. و در مقطع

 
آموزش عالی هم 57 هزار دانشجوي اتباع افغانستانی مشغول تحصیل هستند. 

دستیار وزیر کشور گفت: با توجه به روند کند و آمار اندك بازگشت پناهندگان به کشورشان تقویت، برنامه اسکان مجدد در کشور
ثالث ضروري و لازم است تا کمیساریا با توجه به اهداف پیمان جهانی پناهندگان از طریق رایزنی با کشورهاي پذیرنده، سهمیه اسکان

 
مجدد از جمهوري اسلامی را افزایش دهد. وي اسکان مجدد در کشور ثالث را نیز بسیار اندك خواند. 

محمودي یکی از اهداف سند راه حل هاي راهبردي براي پناهندگان افغانستانی و همسو بودن آن با پیمان جهانی پناهندگان را
حمایت از پناهندگان، کاهش فشار بر جوامع میزبان و تحمیل نشدن بار مضاعف بر دوش کشورهاي میزبان آنان در کنار اصل تقسیم
عادلانه بار و مسئولیت عنوان کرد و گفت: به رغم افزایش هزینه هاي پناهندگان متاسفانه روند اعطاي منابع مالی کمیساریا نسبت به
سنوات قبل کاهش چشمگیري داشته است و انتظار می رود کمیساریا، با بسیج منابع بین المللی و افزایش کمک ها بویژه در حوزه

 
سلامت، آموزش و معیشت پناهندگان در جمهوري اسلامی حمایت و اقدام لازم را انجام دهد. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور برضرورت استمرار و افزایش کمک ها در مقابله با بیماري کرونا و حمایت جدي در
راستاي تحت پوشش قرار دادن پناهندگان در قالب برنامه سند ملی جمهوري اسلامی درخصوص واکسیناسیون عمومی در برابر
بیماري کرونا و واردات فوري واکسن برابر مکاتبات ارسالی و مذاکرات بعمل آمده در این خصوص تا کید و از عدم تعقیب راه حل هاي

 
پایدار به خصوص بازگشت داوطلبانه پناهندگان از سوي کمیساریا و جامعه بین المللی ابراز نگرانی کرد. 

محمودي گفت: هزینه هاي گزافی به جمهوري اسلامی در مقابله با جمع آوري و جلوگیري از تردد هاي غیر قانونی اتباع خارجی غیر
مجاز متقاضی عزیمت به کشور هاي اروپایی تحمیل شده است. 101 هزار و 419 نفر در سال 1399 دستگیر شده اند که به ازاي هر

 
نفر هزینه هاي گزاف به جمهوري اسلامی تحمیل شده است. 



وي همچنین از احتمال موج جدید پناهجویی و نبود ظرفیت لازم و کافی براي جذب پناهجوي جدید در جمهوري اسلامی ابراز
نگرانی و لزوم انجام اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه در این خصوص تاکید نمود.



پیروزي مقاومت فلسطین از جنس حماسه سوم خرداد است

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/03/02

فرماندار لنگرود، حماسه سوم خرداد را غرورآفرین دانست و گفت: پیروزي ملت مظلوم فلسطین نیز از جنس پیروزي دفاع
مقدس و حماسه آزادسازي خرمشهر است. The post پیروزي مقاومت فلسطین از جنس حماسه سوم خرداد است

appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- سیاسی 1400/03/02 - 19:18 

 
- کد خبر:588612 

فرماندار لنگرود: پیروزي مقاومت فلسطین از جنس حماسه سوم خرداد است فرماندار لنگرود، حماسه سوم خرداد را غرورآفرین دانست
و گفت: پیروزي ملت مظلوم فلسطین نیز از جنس پیروزي دفاع مقدس و حماسه آزادسازي خرمشهر است. به گزارش 8دي،رحیم

حیدري در نشست بزرگداشت سوم خرداد و سالگرد ارتحال امام خمینی(ره)، با تاکید بر لزوم انتقال معارف و ارزش هاي دفاع مقدس

 
به نسل جوان و نوجوان، اظهار کرد: امروز شاهد تبلور فرهنگ دفاع مقدس در جبهه مقاومت هستیم. 

وي با اشاره به پیروزي نیروهاي مقاومت فلسطین در مقابل اسرائیل تا بن دندان مسلح، افزود: رژیم صهیونیستی قدرت نظامی و

 
لجستیکی دارد، اما فرهنگ ایثار و شهادت همواره پیروز است. 

فرماندار لنگرود، با بیان اینکه دفاع مقدس نمونه اي از پیروزي خون بر شمشیر است، خاطرنشان کرد: رزمندگان اسلام با دستان خالی
در مقابل دشمن ایستادند و اجازه ندادند یک وجب از خاك کشور به دست دشمن بیفتد لذا پیروزي ملت مظلوم فلسطین نیز از جنس

 
پیروزي دفاع مقدس و حماسه آزادسازي خرمشهر است. 

حیدري، حماسه سوم خرداد را غرورآفرین دانست و عنوان کرد: ما در دوران دفاع مقدس با یک کشور نمی جنگیدیم، بلکه چکیده اي

 
از دستاوردهاي نظامی و اطلاعاتی شرق و غرب به سرکردگی صدام علیه ایران به صف شده بود. 

وي با اشاره به تعبیر امام خمینی(ره) مبنی بر اینکه «خرمشهر را خدا آزاد کرد»، گفت: امسال سی ونهمین سالروز فتح خرمشهر را
جشن می گیریم و باید این دستاورد الهی را به نسل هاي جوان انتقال دهیم که اگرچه در آن دوران با کمبود تجهیزات نظامی مواجه

 
بودیم، اما امروز در دانش صنایع موشکی به جایی رسیده ایم که دشمنان عامل قدرت جبهه مقاومت را جمهوري اسلامی می دانند. 

فرماندار لنگرود، دفاع مقدس را عامل صدور انقلاب اسلامی دانست و متذکر شد: امروز گروه هاي مقاومت سوري و عراقی و یمنی و

 
فلسطینی با تفکر معنوي انقلاب در مقابل دشمنان ایستادگی می کنند. 

وي از ایام 14 و 15 خرداد به عنوان عزاي عمومی یاد کرد و گفت: بزرگداشت ایام ارتحال معمار کبیر انقلاب اسلامی و قیام خونین

 
سال 42 علیه رژیم پهلوي با تاکید بر حفظ سلامت مردم اهمیت دارد. 



حیدري، همچنین به در پیش بودن انتخابات 28 خرداد اشاره کرد و متذکر شد: از ظرفیت سوم خرداد و ایام ارتحال امام براي افزایش
مشارکت مردم در انتخابات استفاده شود. همچنین آموزش و پرورش با استفاده از شبکه شاد به تولید محتوا، عکس و کلیپ درباره

 
سوم خرداد و ایام ارتحال امام با محوریت دانش آموزان بپردازد. 

وي با بیان اینکه سلامت انتخابات در کنار سلامت مردم اهمیت دارد، خاطرنشان کرد: پیروزي دفاع مقدس متعلق به جناح و گروه
خاصی نیست و همه مردم با وحدت آفرینی به پیروزي رسیدند لذا در مراسم بزرگداشت شهدا بر وحدت و مشارکت حداکثري در

 
انتخابات تاکید شود. 

فرماندار لنگرود، گلباران مزار شهدا، نورافشانی شب سوم خرداد، برگزاري رژه خودرویی و دیدار با خانواده هاي شهدا را از جمله برنامه 
هاي بزرگداشت حماسه آزادسازي خرمشهر دانست و اضافه کرد: برگزاري مسابقه دلنوشته پیر جماران، برگزاري جشنواره محله
همدل، اجراي مسابقه سیره امام خمینی(ره) در فضاي مجازي و سخنرانی در مساجد و بقاع متبرکه با موضوع تبیین نهضت امام

 
خمینی(ره) نیز از ویژه برنامه هاي نیمه خرداد است. 

 
منبع: ایسنا 

 
- پیروزي مقاومت فلسطین 

 
- حماسه سوم خرداد 

 
- فرماندار لنگرود 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط ارائه بسته تشویقی به کارگزاران و بیمه شدگان در شانزدهمین سالگرد صندوق احیاء باغات چاي موجب رونق اشتغال
و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها می شود فرماندار لنگرود: عدم برداشت شن از برخی نقاط جرم است واکسینه شدن 4600 نفر در

 
شهرستان لنگرود سنبل آبی خشکسالی شالیزارها را تشدید می کند 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



احیاء باغات چاي موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها می

شود

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/03/02

فرماندار لنگرود احیاء باغات چاي را موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها دانست و گفت: یکی از مولفه هاي
صادرات، کیفیت و خوشنامی محصول است، زیرا امروزه مردم دنیا براي خوراك سالم و با کیفیت هزینه می کنند و باید

کیفیت محصولات صادراتی کشور را حفظ کنیم. The post احیاء باغات چاي موجب رونق ...

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اقتصادي 1400/03/02 - 18:53 

 
- کد خبر:588599 

فرماندار لنگرود: احیاء باغات چاي موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها می شود فرماندار لنگرود احیاء باغات چاي را
موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها دانست و گفت: یکی از مولفه هاي صادرات، کیفیت و خوشنامی محصول است،
زیرا امروزه مردم دنیا براي خوراك سالم و با کیفیت هزینه می کنند و باید کیفیت محصولات صادراتی کشور را حفظ کنیم. رحیم
حیدري با اشاره به ارتباط خوب فرمانداري با کشاورزان چایکار و مدیران کارخانجات چاي و اطلاع از مشکلات آنان، اظهارداشت: باید

 
براي تولید و خرید برگ سبز چاي برنامه ریزي داشته باشیم. 

وي از افزایش کیفیت تولید چاي خشک در گیلان خبر داد و متذکر شد: اگر در زمینه بسته بندي و تبلیغات چاي داخلی نیز موفق

 
باشیم، فرصت خوبی براي صادرات ایجاد خواهیم کرد. 

فرماندار لنگرود احیاء باغات چاي را موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها دانست و گفت: یکی از مولفه هاي صادرات،
کیفیت و خوشنامی محصول است، زیرا امروزه مردم دنیا براي خوراك سالم و با کیفیت هزینه می کنند و باید کیفیت محصولات

 
صادراتی کشور را حفظ کنیم. 

حیدري، شهرستان هاي لاهیجان و لنگرود و املش و رودسر را تولیدکننده چاي با کیفیت دانست و اضافه کرد: امیدواریم با توجه به

 
کیفیت محصول و اهتمام کارخانجات به بسته بندي، بازارپسندي جهانی را کسب کنیم. 

 
- احیاء باغات چاي 

 
- رونق اشتغال 

 
- فرماندار لنگرود 

 
- مشکلات اقتصادي 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -



 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط پیروزي مقاومت فلسطین از جنس حماسه سوم خرداد است فرماندار لنگرود: عدم برداشت شن از برخی نقاط جرم
است واکسینه شدن 4600 نفر در شهرستان لنگرود سنبل آبی خشکسالی شالیزارها را تشدید می کند انجام نشاء برنج در 70 درصد از

 
شالیزارهاي لنگرود 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



ششمین همایش ملی زعفران در آبان 1400

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/03/02

مجتمع آموزش عالی گناباد با هدف معرفی فناوري هاي جدید تولید زعفران همایش ملی زعفران را برگزار می نماید.

مجتمع آموزش عالی گناباد برگزار می کند ششمین همایش ملی زعفران در
آبان 1400 مجتمع آموزش عالی گناباد با هدف معرفی فناوري هاي جدید
تولید زعفران همایش ملی زعفران را برگزار می نماید. به گزارش خبرگزاري
علم وفناوري از هرمزگان؛ ششمین همایش ملی زعفران در تاریخ 26 آبان
1400 توسط مجتمع آموزش عالی گناباد، در شهر گناباد برگزار خواهد شد.با
توجه به اینکه این همایش به صورت رسمی برگزار می گردد، کلیه مقالات این

 
کنفرانس در پایگاه سیویلیکا و نیز کنسرسیوم محتواي ملی نمایه خواهد شد . 

 
تاریخ برگزاري: 26 آبان تا 27 آبان 1400 

 
دانشگاه برگزار کننده همایش: مجتمع آموزش عالی گناباد 

 
محل برگزاري: استان خراسان رضوى - شهر گناباد 

 
وضعیت کنفرانس: در حال پذیرش خلاصه مقاله 

 
پذیرش چکیده: 1400/6/1 

 
پذیرش مقاله: 1400/7/1 

 
مهلت ثبت نام: 1400/7/15 

 
ارتباط با دبیرخانه کنفرانس 

 
تلفن دبیرخانه: 3-05157229701 داخلی:203 و 263 

 
 saffron2021gonabad@gonabad.ac.ir :ایمیل

 
وبسایت: پایگاه رسمی کنفرانس 

 
محورهاي همایش : 

 
فناوري هاي تولید زعفران 

ژنتیک، اصلاح نباتات، بیوتکنولوژي ،اکولوژي،فیزیولوژي وبیولوژي زعفران، فناوري هاي کاشت داشت وبرداشت ، مدیریت آفات،
بیماري ها و علف هاي هرز، مدیریت مصرف منابع و بهره وري تولید، کشاورزي دقیق و مکانیزاسیون تولید، تنوع کونه اي و ذخایر

 
ژنتیکی 

 
فناوري هاي پس از برداشت: 

فراوري و بسته بندي ؛ فیتوشیمی، شناسایی آستخراج و خالص سازي، مواد موثره ، آنالیز کنترل کیفیت و استانداردها ، ناوري و تولید
محصولات دانش بنیان 



 
مصارف و کاربردهاي زعفران 

 
مصارف غذایی، مصارف دارویی، فارماکولوژي ، کاربردهاي آرایشی بهداشتی و صنعتی 

 
بازاریابی و اکوتوریسم زعفران 

اقتصاد دانش بنیان ، کارافرینی و اشتغال ، برندسازي و بازاریابی ، صادرات وتجارت جهانی ، فرهنگ ودانش بومی ، یافته هاي باستان

 
شناسی ، اگروتوریسم و توسعه پایدار روستایی 

انتهاي پیام/



جزئیات و شرایط بازنشستگی زنان خانه دار در سال 1400

منبع: خبر فوريشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/03/02

امروزه زنان پا به پاي مردان در اشتغال و کسب درآمد براي خانوار تلاش می کنند. یکی از موضوعات مهم براي هر کارمند و
کارگري بحث بازنشستگی است. در این مقاله با شرایط بازنشستگی زنان و جزئیات آن آشنا خواهید شد.

امروزه زنان پا به پاي مردان در اشتغال و کسب درآمد براي خانوار تلاش
می کنند. یکی از موضوعات مهم براي هر کارمند و کارگري بحث
بازنشستگی است. در این مقاله با شرایط بازنشستگی زنان و جزئیات آن

 
آشنا خواهید شد. 

داشتن شغل و کسب درآمد جز روند طبیعی زندگی است و همیشه تلاش

 
می کنیم تا بتوانیم مخارج زندگی خود را تامین کنیم. 

اما موضوع این است که ما تا آخر عمر خود نمی توانیم مشغول به کار باشیم چراکه پس از مدتی جسم ما به دلیل کهولت سن و

 
احتمالا در پی بیماري از کارافتاده می شود. 

بنابراین پس از مدتی به دلیل از کارافتادگی یا بیماري مجبور می شویم که از کار کردن کناره گیري کنیم و این دوران بازنشستگی

 
نامیده می شود. 

در دوران بازنشستگی مهم است که ما در تامین مخارج خود درمانده نشویم و یکی از راه هاي پیش رو، داشتن حقوق بازنشستگی

 
است که براساس سن و سابقه بیمه کاري ما پرداخت می شود. 

شرایط بازنشستگی براي زنان و مردان در مشاغل مختلف تا حدود زیادي شبیه به هم است اما تفاوت هایی نیز دارد که به آن ها می

 
پردازیم. 

 
شرایط بازنشستگی تامین اجتماعی زنان 

 
شرایط بازنشستگی تامین اجتماعی گسترده و متنوع است که پس از سال ها امروزه شرایط آسان تري دارد. 

در پرداخت بازنشستگی تامین اجتماعی همه موارد در نظر گرفته شده است و به بازنشستگی زنان با 20 سال سابقه، بازنشستگی

 
مشاغل سخت و بازنشستگی زنان خانه دار نیز پرداخته اند. 

 
ما در این مقاله تلاش می کنیم تا شرایط خاص و قوانین مربوط به بازنشستگی زنان را بیان کنیم. 

 
شرایط بازنشستگی تامین اجتماعی براي زنان چیست؟ 



در شرایط بازنشستگی زنان اولین موضوعی که باید به آن توجه کنید این است که سن بازنشستگی زنان 5 سال کمتر از مردان است و

 
آن ها با سن کمتري بازنشسته می شوند. 

از طرفی سابقه نیز نقش بسیار مهمی در تعیین و تایید شرایط بازنشستگی دارد که تقریبا درباره زنان و مردان یکسان است به جز

 
چند مورد که درباره زنان قوانین راحت تري تعیین کرده اند. 

زنان به جز بازنشستگی که به واسطه شغل هاي سخت، جانبازي و داشتن 35 سال سابقه دریافت می کنند، می توانند براساس

 
مقایسه شرایط سنی و سابقه کاري به طور همزمان نیز بازنشسته شوند. 

 
انواع بازنشستگی بیمه تامین اجتماعی زنان 

 
انواع بازنشستگی هایی که زنان می توانند دریافت کنند را در این بخش با توجه به سن و سابقه کاري بیان می کنیم. 

اگر زنان 45 سال سن داشته باشند در آن صورت با داشتن 30 سال سابقه کاري به راحتی می توانند بازنشسته شوند و از مزایاي آن

 
استفاده کنند. 

زنانی که حداقل 20 سال سابقه کاري دارند می توانند وقتی 55 ساله شدند اقدام به بازنشستگی کنند. البته در شرایطی براساس

 
قانون کار زنان در سن 42 سالگی نیز می توانند با 20 سال سابقه بازنشسته شوند. 

اما درباره مشاغلی که سخت و آسیب زننده هستند شرایط متفاوت است و زنان می توانند فقط با 20 یا 25 سال سابقه کاري متوالی

 
به راحتی بازنشسته شوند. 

اگر زنان جانباز باشند شرایط بازنشستگی براي آن ها آسان تر و متفاوت است؛ در این موقعیت زنان با 20 سال سابقه کاري بازنشسته

 
می شوند و نیازي به شرایط سنی خاصی ندارند. 

البته اگر زنی به دلایل مختلف و نه جانبازي معلول باشد در آن صورت به جز 20 سال سابقه کاري باید حتما 45 سال سن داشته

 
باشد تا بازنشسته شود. 

زنان در شرایط دیگري به جز جانبازي نیز می توانند بدون هیچ شرط سنی بازنشسته شوند و آن زمانی است که فرد 35 سال سابقه

 
کاري داشته باشد. 

در 55 سالگی شرایط متفاوت است و اگر زنی 55 ساله باشد اما سابقه کاري او 10 سال سابقه هم راستا با سنوات پرداخت حق بیمه

 
باشد، می تواند بقیه سابقه خود را بخرد و سابقه کاري را به 20 سال برساند و بازنشسته شود. 

در این حالت زنان با ده روز حقوق بازنشسته می شوند و حقوق آن ها ترمیم نمی شود اگر کمتر از حداقل حقوق مصوب شوراي عالی

 
باشد. 



 
نکات مهم در مورد بازنشستگی زنان 

در بخش قبلی ما شرایط مختلف بازنشستگی زنان را براساس سن و سابقۀ کاري و یا شرایط جسمی آن ها بیان کردیم اما مهم است

 
که چند نکته کوچک را نیز در نظر داشته باشیم. 

اولین نکته اینکه در تمام مواردي که عنوان کردیم فقط خود فرد می تواند از سازمان تامین اجتماعی درخواست بازنشستگی کند. در

 
این موارد کارفرما حقی براي درخواست بازنشستگی ندارد مگر در شرایطی که سن کارگر 5 سال از سن بازنشستگی گذشته باشد. 

سن بازنشستگی در زنان 55 سال است بنابراین اگر زنی به 60 سالگی رسیده باشد در آن صورت کارفرماي او می تواند درخواست

 
بازنشستگی کند. 

از طرفی در قوانین بازنشستگی مادة 111 قانون تامین اجتماعی مهم است که برطبق آن مستمري که پرداخت می شود باید در اندازة
حقوق مصوب شوراي عالی کار باشد. اما در این مورد نیز استثنا وجود دارد و در دو مورد آخر ماده 111 لازم الاجرا نیست و ممکن

 
است مستمري از حداقل حقوق کمتر باشد. 

 
شرایط بازنشستگی تامین اجتماعی زنان با 20 سال سابقه 

زنان با 20 سال سابقه کاري می توانند بنا بر شرایط خاصی بازنشسته شوند. یکی از موارد این است که زنان با 20 سال سابقه حداقل
42 ساله یا 55 ساله باشند. در مواردي فرد جانباز است با 20 سال سابقه نیازي به شرایط سنی نیست و در معلولیت هاي عادي با 20

 
سال سابقه باید 45 ساله باشد. 

 
اگر سابقه کاري زنان 20 سال مستمر در یک شغل سخت و آسیب زننده باشد نیز می توانند بدون شرایط سنی بازنشسته شوند. 

 
شرایط بازنشستگی تامین اجتماعی زنان خانه دار 

یکی از دغدغه هاي همیشگی زنان خانه دار این است که چگونه بدون داشتن شغلی بیرون از خانه بازنشسته شوند. سازمان تامین
اجتماعی در راستاي این موضوع بیمه زنان خانه دار را ایجاد کرد که در آن زنان 18 تا 50 سال می توانند تحت پوشش بیمه باشند و

 
نیازي نیست که حتما متاهل باشند. 

 
این بیمه براي زنان خانه دار یا زنانی که پس از چند سال سابقه کاري مجبور به ترك شغل خود شده اند بسیار مناسب است. 

اولین شرط این است که براي اقدام شما باید بین 18 تا 50 سال سن داشته باشید. دومین موضوع این است که اگر از قبل سابقه بیمه

 
داشته باشید حتما در این مورد نیز در نظر گرفته می شود. 

توجه کنید که در بازنشستگی خانه داري شما حق استفاده از کمک هزینه دوران بارداري یا ازدواج و دوران بیماري را ندارید اما می

 
توانید از امتیازات از کارافتادگی و فوت یا امتیاز دفترچۀ درمانی استفاده کنید البته باید حق سرانه درمان را نیز پرداخت کنید. 

زنان خانه دار با 55 سال سن و 20 سال سابقه می توانند بازنشسته شوند؛ از طرفی اگر خانواده پوشش درمانی نداشته باشد مادر می



 
تواند فرزند یا فرزندان خود را تحت پوشش بیمه قرار دهد. 

در بیمه بازنشستگی زنان خانه دار 10 درصد فرانشیز براي خدمات درمانی بستري و 30 درصد فرانشیز براي خدمات درمانی سرپایی
در نظر گرفته شده است.



انتشار مقالات چهارمین کنگره ملی دوسالانه روان شناسی صنعتی و سازمانی

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/03/02

سیویلیکا

لیست و عناوین مقالات نمایه شده از چهارمین کنگره ملی دوسالانه روان

 
شناسی صنعتی و سازمانی به صورت زیر می باشد: 

1. نقش سرمایه روان شناختی و مولفه هاي آن در پیش بینی ادراك از قابلیت

 
استخدام در بازنشستگان 

2. بررسی رابطه بین نیازهاي بنادین روانشناختی و جو اخلاقی کار با بهزیستی

 
شغلی 

3. بررسی رابطه استرس شغلی و مولفه هاي آن با رضایت شغلی در کارکنان

 
دانشگاه علوم پزشکی کاشان 

4. پیش بینی مولفه هاي سلامت روان بر اساس باورهاي فراشناخت کارکنان

 
مرد (مطالعه موردي: شرکت برق منطقه اي) 

5. بررسی ارتباط بین فرسودگی شغلی با مولفه هاي بهداشت روانی کارکنان

 
یک شرکت صنعتی 

6. بررسی ارتباط میزان هوش هیجانی با تعهد سازمانی کارکنان زن و مرد یک

 
شرکت صنعتی در اهواز 

7. بررسی مقایسه اي وضعیت سلامت روان سه گروه از کارکنان رسمی، قرارداد

 
معین و حجمی شرکت برق منطقه اي در سال 1398 

8. رابطه بین سبک هاي مقابله اي، رضایت شغلی و نگرش کارکنان با

 
هرزگردي اینترنتی 

 
9. بررسی رابطه تمایز یافتگی و سازگاري شغلی 

 
10. بررسی تاثیر بدبینی و کرختی سازمانی بر عملکرد شغلی 

11. رابطه درماندگی شغلی با قصد ترك شغل، عملکرد شغلی و فرسودگی عاطفی: نقش تعدیل کنندگی حمایت ادراك شده سرپرست

 
در یک سازمان صنعتی 

 
12. بررسی ویژگی هاي روان سنجی مقیاس کار شرافتمندانه در کارکنان بیمارستان ها 

 
13. کتابخانه هاي عمومی و نخبه پروري 

 
14. بررسی نقش میانجی استحکام روانی در رابطه صفات تاریک شخصیت و فرسودگی شغلی پرستاران 

 
15. بررسی نقش تعدیل گري رشد روانشناختی در کار در رابطه ي بین فرسودگی شغلی و برخی پیامدهاي شغلی 

 
16. بررسی نقش واسطه اي نشخوار خشم در رابطه بین استرس شغلی وافسردگی 

 
17. بررسی رابطه بین سبک زندگی اسلامی و سلامت روان با استرس شغلی پرستاران بیمارستان ولیعصر (عج) تبریز 

 
18. بررسی اثربخشی آموزش ضمن خدمت بر بار کاري ذهنی و کیفیت زندگی کاري کارکنان 

19. بررسی تاثیر هوش هیجانی بر استرس ناشی از بیماري کویید 19 (مطالعه موردي دانشجویان دانشکده مهندسی صنایع و



 
مدیریت) 

 
20. نقش میانجی فرسودگی شغلی در ارتباط میان مشتري و عملکرد شغلی 

 
21. بررسی رابطه التزام شغلی و ابعاد بهزیستی در کارکنان شرکت بهره برداري نفت و گاز مارون 

22. نقش سرمایه گذاري هاي سازمانی بر پایبندي به قراردادهاي روانشناختی با تعیین میانجی تعادل سازمانی کارکنان شرکت قند

 
اصفهان 

 
23. اثربخشی مشاوره شغلی با رویکرد فراغت محور بر سلامت روان و شادکامی زنان 

 
24. رابطه بین ویژگی هاي شخصیتی و عملکرد شغلی در بین کارکنان سازمان آتش نشانی 

 
25. برریس رابطه احترام، پاداش و علاقه بر رفتار شهروندي سازمانی 

 
26. بررسی رابطه احترام، کار تیمی، بهبود مستمر و علاقه بر رفتار شهروندي سازمانی 

 
27. اثربخشی آموزش مهارت هاي روانی اجتماعی بر وفاداري سازمانی و دلبستگی شغلی 

 
28. بررسی نقش مدیریت آموزشی در پرورش معنویت و اخلاق دانش آموزان مدارس ابتدایی 

 
29. نقش مدیران آموزشی در برنامه ریزي نیروي انسانی 

 
30. الگوهاي رفتار کاري کارکنان بهداشت در دوران کرونا: آیا آموزش تاب آوري راه حل است؟ 

 
31. تیین رابطه شایستگی هاي منابع انسانی با مسیر پیشرفت شغلی: مورد مطالعه: سازمان مرکزي دانشگاه آزاد اسلامی 

 
32. بررسی تغییر و بالندگی فردي، گروهی و سازمانی 

33. ارتباط بین مهارت شنود موثر با رضایت شغلی با نقش میانجی سلامت سازمانی در میان کارکنان بیمارستان تامین اجتماعی اهواز

 
34. پیش بینی کارکرد خانواده براساس طرحواره هاي ناسازگار اولیه در زنان متاهل 

 
35. واکاوي و بررسی مبانی نظري تاب آوري و ارائه راهکار 

 
36. بررسی حمایت اجتماعی در معلمان 

 
37. نقش رهبري تحول و دگرگون سازي شغلی در پیش بینی شیفتگی به شغل 

 
38. بررسی داده کاوي در مدیریت منابع انسانی 

39. بررسی رابطه بین تاب آوري و جو سازمانی با فرسودگی شغلی کارکنان مراکز ترك اعتیاد سرپایی براساس ویژگی هاي جمعیت

 
شناختی 

 
40. تبیین رابطه کارراهه شغلی با تعهد سازمانی مورد مطالعه: شرکت لوله سازي اهواز 

 
41. شناسایی منابع استرس شغلی و بررسی ارتباط آنها با بهزیستی روانشناختی پرستاران شهر اصفهان 

42. بررسی ارتباط چندگانه میان رضایت شغلی و کیفیت زندگی کاري و شادکامی اعضاي هیئت علمی و کارمندان دانشگاه پیام نور

 
رضوانشهر یزد 

 
43. بررسی ابعاد رفتار شهروندي در سازمان هاي آموزشی 

 
44. ارتقاي سلامت روان در کودکان 

 
45. رابطه رهبري تحولی و عملکرد فرد در محیط کار: آزمون نقش میانجی اشتیاق شغلی 

 
46. فرسودگی شغلی و عوامل موثر بر آن 

47. تاثیر حمایت سازمانی ادراك شده بر نوآوري فناورانه با توجه به نقش میانجی مدیریت دانش (مطالعه موردي: معلمان مدارس

 
ابتدایی شهر بهبهان) 

48. تاثیر حمایت سازمانی ادراك شده بر نوآوري فناورانه با توجه به نقش میانجی مدیریت دانش (مطالعه موردي: معلمان مدارس

 
ابتدایی شهر بهبهان) 

 
49. شناسایی ابعاد کیفیت زندگی کاري در کارکنان 

50. بررسی تاثیر اموزش مدیرتی استرس بر افزایش کارآمدي و رضایت شغلی و کیفیت روابط بین فردي پرستاران شاغل در بخش

 
هاي ویژه بیمارستان هاي دولتی شهر اصفهان 



 
51. بررسی تاثیر تصویر ذهنی فروشگاه بر وفاداري مشتریان با توجه به نقش میانجی ادراك از قصد حمایت 

 
52. بررسی مقایسه اي نگرش و رفتار کاربران موبایل نسبت به پیامک هاي تبلیغاتی اپراتورهاي تلفن همراه همراه اول و ایرانسل 

 
53. بررسی رابطه هوش معنوي و کمال گرایی با اهمال کاري تحصیلی در دانشجویان دانشگاه باهنر واحد کرمان 

 
54. تاثیر ساختار سازمانی بر فرسودگی شغلی کارمندان سازمان تامین اجتماعی 

55. انقدر خوب باش که بی نیاز مصوبه هیات رئیسه باشی، درس هایی براي موفقیت مدیران و رویکردي براي ارزیابی مدیران جریان

 
ساز بالقوه براي استفاده در فرآیند جانشین پروري 

 
56. نقش تعدیل کننده سابقه در رابطه ادراك عدالت سازمانی با رفتارهاي ضد تولید 

 
57. نقش تعدیل کننده جنسیت در رابطه ادراك عدالت سازمانی با رفتارهاي ضدتولید 

 
58. تعیین و اولویت بندي عوامل موثر بر شادکامی کارکنان جرثقیل هاي سقفی شرکت فولاد آلیاژي ایران 

 
59. بررسی متغیرهاي پیش بینی رفتار ناایمن کارکنان شرکت پالایش گاز بیدبلند 

 
60. بررسی رابطه عزت نفس و کارکرد اجرایی در مشاغل آزاد 

 
61. تبیین نقش معلم در ارتباط بین نظریه و عمل تربیتی در سازمان آموزشی 

 
62. رابطه توانمدسازي روانشناختی و کمال گرایی با دلبستگی شغلی کارکنان شبکه بهداشت و درمان شهر رامهرمز 

 
63. تکنیک هاي نوآوري خلاقانه در تمام ابعاد و بهره وري حداکثري از منابع در جهت رشد و توسعه کارآفرینی در سازمان ها 

64. اثربخشی آموزش سبک رهبري تحول گرا بر هوش عاطفی مدیران و امنیت شغلی ادراك شده در بین کارکنان (مورد مطالعه:

 
شرکت سایپا) 

 
65. کاربرد نظام آزمون وینا در ارزیابی روانشناختی نیرویانسانی سازمان ها 

 
66. نظام ازمون وینا: ابزاري براي ارزبیابی روانشناختی در قرن بیست و یک 

 
67. بررسی ارتباط اصول ارگونمی و بهداشت حرفه اي با انگیزش در محیط کار 

68. بررسی رابطه حمایت سازمانی وهویت سازمانی با رضایت شغلی کارکنان سازمان هواپیمایی کشوري با ویژگی هاي جمعیت
شناختی



تصویب 2 طرح گردشگري در قم

منبع: موجشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/03/02

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع

 
دستی قم از تصویب 2 طرح گردشگري در قم خبرداد. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، علیرضا ارجمندي در جلسه
کمیته فنی سرمایه گذاري و طرح هاي اداره کل، اظهار
کرد: این طرح ها شامل یک سفره خانه سنتی و یک
مجتمع گردشگري است که با پیش بینی حجم سرمایه
گذاري 125 هزار میلیون ریال فعالیت خود را آغاز می

 
کنند. 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قم، ادامه داد: این 2 طرح در محدوده بخش کهک و شهر قم قرار دارد

 
که براي 56 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کنند. 

ارجمندي تصریح کرد: این طرح ها طبق ضوابط و قوانین مصوب در شیوه نامه ها و دستورالعمل هاي ابلاغی وزارت در کمیته فنی
سرمایه گذاري استان، بررسی و مورد تصویب قرار گرفت.



100 واحد غیر فعال در آذربایجان غربی به چرخه تولید بازگشت

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/03/02

100 واحد غیر فعال در آذربایجان غربی به چرخه تولید

 
بازگشت 

ایرنا/ رییس سازمان صنعت معدن و تجارت آذربایجان
غربی گفت: طی یک ساله گذشته 100 واحد غیر فعال و
نیمه فعال این استان با اجراي طرح هاي رفع موانع تولید

 
به چرخه تولید بازگشت. 

غلامرضا بابایی، رییس سازمان صنعت معدن و تجارت
آذربایجان غربی اظهار کرد: در راستاي تحقق شعار چند سال گذشته موضوع رفع موانع تولید و بازگشت واحدهاي تولیدي به چرخه

 
اقتصادي در دستور کار قرار گرفت و از این حیث آذربایجان غربی جز استان هاي موفق بهبود فضاي کسب و کار نیز معرفی شد. 

وي ادامه داد: در سال 1398 نیز 70 واحد غیر فعال با ارائه تسهیلات و رفع موانع تولید به چرخه اقتصادي بازگشتند و 56 واحد نیمه

 
فعال نیز به ظرفیت اصلی تولید بازگشت. 

رییس سازمان صنعت معدن و تجارت آذربایجان غربی ابراز کرد: امسال نیز بررسی تک تک واحدهاي غیر فعال این استان در دستور

 
کار قرار دارد که نسبت به راه اندازي دوباره این واحدها در کارگروه رفع موانع تولید به ریاست استاندار اقدام خواهد شد. 

بابایی با بیان اینکه مسئولان استان تمام تلاش خود را به کار گرفته اند تا واحدهاي راکد این استان به چرخه تولید برگردند، اضافه
کرد: دو هزار و 317 واحد داراي پروانه بهره برداري در آذربایجان غربی وجود دارد که بیش از هزار واحد از این تعداد فعال و نیمه

 
فعال است. 

وي بیان کرد: علاوه بر این جهت جلوگیري از خام فروشی، استفاده از صنایع پایین دستی سنگ هاي تزیینی، طلا و سنگ هاي

 
قیمتی است که کارگاه هاي پایین دستی می تواند بدون هزینه هاي گزاف، اشتغال ایجاد کند. 

وي افزود: با چند دستگاه اجرایی نیز در این زمینه هماهنگی هاي لازم انجام شده که از عمده ترین فعالیت ها و اهداف آنها احداث

 
واحدهاي فراوري مرتبط با هر نوع ماده معدنی در استان است. 

 
آخرین خبر آذربایجان غربی در اینستاگرام : 

https://instagram.com/wazerbaijan_today



مجتمع دیجیتال مهر شاهرود افتتاح و آغاز به کار کرد

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/03/02

شاهرود_مجتمع دیجیتال مهر شاهرود با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان، امام جمعه و فرماندار
شاهرود گشایش یافت.

به گزارش خبرگزاري بسیج، مجتمع دیجیتال مهر شاهرود
با هدف تولید و ارائه محتوي لازم براي فضاي مجازي و نیز
توسعه فعالیت هاي آموزشی براي ارتقاي سواد رسانه اي در
مجتمع فرهنگی هنري مهر شاهرود ایجاد و فعال شده

 
است. 

در این مجتمع مجهز به بخش هاي مختلف است و با هدف
خصوص کمک به کسب و کار هاي اینترنتی و ارائه آموزش
هاي کاربردي براي استفاده مطلوب از فضاي مجازي و
تولید و ارائه محتوي لازم به ویزه براي جوانان و نوجوانان

 
دائر شده است. 

در این مجتمع قریب 20 سامانه رایانه اي براي ارائه
آموزش به مراجعین و نیز خدمات مختلف نرم افزاري و

 
آموزشی مستقر شده و فعال است. 

فرماندار شهرستان شاهرود در این مراسم با تجلیل از تلاش
هاي مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان و نیز رییس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شاهرود براي ایجاد و فعال
کردن این مجتمع، توسعه کارآفرینی براي جوانان و علاقه مندان کسب و کار هاي اینترنتی و نیز ارائه آموزش هاي لازم را بسیار

 
ضروري و مهم خواند و خواستار تولید و ارائه محتوي لازم و مفید در زمینه هاي فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی براي مخاطبان شد. 

در مراسم افتتاحیه، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان، امام جمعه شاهرود، معاون فرهنگی و رسانه اي اداره کل فرهنگ
و ارشاد اسلامی استان سمنان و جمعی از مسوولین و دست اندرکاران فرهنگی و اجرایی شهرستان شاهرود و استان سمنان حضور

داشتند.



رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان

منبع: رصد اقتصاديشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودرو
سازي عنوان کرد.

به گزارش رصد اقتصادي: محسن صالحی نیا در بازدید از
سایت  ایران  خودرو در خراسان و شرکت هاي قطعه ساز 
ایران خودرو  در نیشابور گفت :  رویکرد  خودروسازان  در
افزایش سهم و تعمیق داخلی  سازي با نظارت و سیاست

 
گذاري ایدرو قابل توجه است. 

صالحی نیا توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش
سهم بازار و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق
بخشی به تولید داخلی و کیفی سازي نیز مورد تاکید و

جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می رود و مجموعه این عوامل  سبب اقتصادي شدن بسیاري از پروژه هاي صنعتی در

 
حوزه  خودرو  می شود. 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان اینکه توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه  همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي  باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد : بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریمها تاثیر چندانی بر  صنعت  خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد. 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا  تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق   اشتغال  نیز  خواهد شد. 

ایدرو نیوز



احتمال موج جدید پناهجویی در ایران

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/03/02

 مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور، از سازمان ملل به دلیل

 
عدم افزایش بودجه پناهندگان و تحمیل بار مالی به ایران، انتقاد کرد. 

صراط: مهدي محمودي، در نشست با مدیر منطقه اي آسیا و اقیانوسیه کمیساریاي عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان با
قدردانی از مساعدت هاي ایشان در حمایت از برنامه هاي پناهندگان در جمهوري اسلامی ایران و تشکر از همکاري هاي بسیار خوب و
نزدیک دفتر نمایندگی کمیساریا در تهران، گفت: جمهوري اسلامی ایران بیش از چهار دهه از میلیون ها پناهنده و آواره علی رغم
حمایت اندك جامعه بین المللی از پناهندگان و آوارگان در بالاترین سطح استانداردهاي بین المللی و فراتر از کنوانسیون پذیرایی

 
نموده و به اصول بشر دوستانه و تعهدات بین المللی پایبندي کامل داشته است. 

وي افزود: این خدمات با وجود جنگ تحمیلی و اعمال تحریم هاي ظالمانه، بدون هیچ تغییر و تبعیضی همانند ایرانیان انجام و عمدتاً
از منابع ملی و داخلی تأمین شده است. در واقع جمهوري اسلامی ایران خود یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان بوده

 
است. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با اشاره به عدم امکان ارائه این سطح از خدمات به پناهندگان با توجه به همه
گیري بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي در شرایط کنونی، از عدم افزایش بودجه سال 2021 میلادي با توجه به هزینه هاي
پناهندگان و عدم هم خوانی آن با کمک هاي اندك بین المللی ابراز ناخرسندي کرد و گفت: افزایش حدود درصد موجود کمک ها

 
نسبت به سال 2020 میلادي، صرفاً بدلیل تفاوت نرخ ارز در سال هاي ذکر شده است. 

محمودي با انتقاد از متوازن نبودن پذیرش بار و مسئولیت حمایت از پناهندگان بین کشورها که در مقطع کنونی میزبانی 85 درصد از
پناهندگان صرفاً از طریق برخی از کشورهاي در حال توسعه همانند جمهوري اسلامی ایران انجام می پذیرد، بر حمایت جدي و عملی

 
بر بازگشت داوطلبانه پناهندگان به عنوان اصلی ترین راه حل پایان پناهندگی و هدف عمده پیمان جهانی پناهندگان تاکید کرد. 

 
وي خاطرنشان کرد: 947 اتباع درسال 1399 و در دو ماهه نخست امسال تنها 527 اتباع به کشور خود برگشته اند. 

محمودي اظهار کرد: همکاري و ارتباط میان کشورهاي میزبان و مبداء پناهندگان در جهت تحقق اصل بازگشت داوطلبانه پناهندگان



و ضرورت برگزاري کمیسیون سه جانبه بازگشت، و ضرورت " ارائه بسته هاي تشویقی" به پناهندگان در جهت ترغیب آنان براي

 
بازگشت داوطلبانه به موطن خویش از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

وي با اشاره به ضعف زیرساخت هاي آموزشی، بهداشتی و درمانی، معیشتی و اشتغال در داخل کشور افغانستان و عدم حمایت جدي
مجامع بین المللی در ایجاد شرایط مناسب در کشور مزبور و در نتیجه کاهش آمار بازگشت کنندگان، ادامه داد: دولت افغانستان در
واگذاري زمین و سایر امکانات لازم به ویژه در حوزه معیشت پناهندگان بازگشتی حمایت جدي ندارد و همین امر موجب عدم توفیق

 
در اجراي مطلوب طرح بازگشت پناهندگان و ادغام مجدد پایدار آنان شده است. 

دبیر کمیسیون ساماندهی امور اتباع و مهاجرین خارجی تاکید کرد: جمهوري اسلامی ایران نهایت تلاش خود را در راستاي توانمند
سازي پناهندگان با اجراي برنامه هاي آموزشی فنی و حرفه اي معمول داشته و این دسته از پناهندگان و همچنین فارغ التحصیلان از

 
دانشگاه هاي جمهوري اسلامی ایران پتانسیل مناسبی براي بازسازي افغانستان محسوب می شوند. 

محمودي تصریح کرد: در سال تحصیلی 98-99، 362 هزار و 80 دانش آموز افغانستانی در حال تحصیلند که 138 هزار نفر از آنان
اتباع مجاز نبوده و با توجه به دستور مقام معظم رهبري و لازم التعلیم بودن این دانش آموزان از آنان ثبت نام شده است. و در مقطع

 
آموزش عالی هم 57 هزار دانشجوي اتباع افغانستانی مشغول تحصیل هستند. 

دستیار وزیر کشور گفت: با توجه به روند کند و آمار اندك بازگشت پناهندگان به کشورشان تقویت، برنامه اسکان مجدد در کشور
ثالث ضروري و لازم است تا کمیساریا با توجه به اهداف پیمان جهانی پناهندگان از طریق رایزنی با کشورهاي پذیرنده، سهمیه اسکان

 
مجدد از جمهوري اسلامی را افزایش دهد. وي اسکان مجدد در کشور ثالث را نیز بسیار اندك خواند. 

محمودي یکی از اهداف سند راه حل هاي راهبردي براي پناهندگان افغانستانی و همسو بودن آن با پیمان جهانی پناهندگان را
حمایت از پناهندگان، کاهش فشار بر جوامع میزبان و تحمیل نشدن بار مضاعف بر دوش کشورهاي میزبان آنان در کنار اصل تقسیم
عادلانه بار و مسئولیت عنوان کرد و گفت: به رغم افزایش هزینه هاي پناهندگان متاسفانه روند اعطاي منابع مالی کمیساریا نسبت به
سنوات قبل کاهش چشمگیري داشته است و انتظار می رود کمیساریا، با بسیج منابع بین المللی و افزایش کمک ها بویژه در حوزه

 
سلامت، آموزش و معیشت پناهندگان در جمهوري اسلامی حمایت و اقدام لازم را انجام دهد. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور برضرورت استمرار و افزایش کمک ها در مقابله با بیماري کرونا و حمایت جدي در
راستاي تحت پوشش قرار دادن پناهندگان در قالب برنامه سند ملی جمهوري اسلامی درخصوص واکسیناسیون عمومی در برابر
بیماري کرونا و واردات فوري واکسن برابر مکاتبات ارسالی و مذاکرات بعمل آمده در این خصوص تا کید و از عدم تعقیب راه حل هاي

 
پایدار به خصوص بازگشت داوطلبانه پناهندگان از سوي کمیساریا و جامعه بین المللی ابراز نگرانی کرد. 

محمودي گفت: هزینه هاي گزافی به جمهوري اسلامی در مقابله با جمع آوري و جلوگیري از تردد هاي غیر قانونی اتباع خارجی غیر
مجاز متقاضی عزیمت به کشور هاي اروپایی تحمیل شده است. 101 هزار و 419 نفر در سال 1399 دستگیر شده اند که به ازاي هر

 
نفر هزینه هاي گزاف به جمهوري اسلامی تحمیل شده است. 

وي همچنین از احتمال موج جدید پناهجویی و نبود ظرفیت لازم و کافی براي جذب پناهجوي جدید در جمهوري اسلامی ابراز

 
نگرانی و لزوم انجام اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه در این خصوص تاکید نمود. 





ابطال پروانه منقضی معادن در استان تهران

منبع: شبکه خبرشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/03/02

استاندار تهران گفت: پروانه معادنی که مهلت آنها به پایان رسیده، باطل می شود.

 
استاندار تهران گفت: پروانه معادنی که مهلت آنها به پایان رسیده، باطل می شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شبکه خبر، انوشیروان محسنی بندپی، استاندار تهران در هشتمین جلسه توسعه معادن استان تهران که
با حضور یداالله صادقی، رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان تهران برگزار شد، گفت: معادن باید فعال باشند و تا جایی که می
شود حداکثر کمک و مساعدت را می کنیم تا راه اندازي شده و ایجاد اشتغال کنند. به کسانی هم که در حال کار در این زمینه

 
هستند کمک کردیم و مهلت دادیم تا پروانه معدنشان تمدید شود. 

محسنی بندپی افزود: تعدادي از معادن که قبل از سال 90 مهلت گرفته اند و کاري انجام ندادند، پروانه شان باطل می شود تا آن را به

 
مزایده بگذارند و به افراد دیگري که آماده کار هستند، واگذار شود. 

استاندار تهران گفت: بیشتر این معادن در محدوده دماوند، پردیس و فیروزکوه است. تعدادي هم معادن شن و ماسه در محدوده
پاکدشت و جاده امام رضا(ع) قرار دارد.



فرماندار: جذب سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال اولویت شهرستان کنگاور است

منبع: ایرناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/03/02

کرمانشاه- ایرنا- فرماندار کنگاور از ایجاد تحولات بزرگ در حوزه اشتغال زایی و کلنگ زنی پروژه هاي اشتغال زا در سال
جاري در این شهرستان خبر داد و گفت: جذب سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال اولویت کاري مجموعه مدیریتی این شهرستان

در سال جاري است.

کرمانشاه- ایرنا- فرماندار کنگاور از ایجاد تحولات بزرگ در
حوزه اشتغال زایی و کلنگ زنی پروژه هاي اشتغال زا در
سال جاري در این شهرستان خبر داد و گفت: جذب
سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال اولویت کاري مجموعه

 
مدیریتی این شهرستان در سال جاري است. 

به گزارش ایرنا، فرزاد الماسی عصر یکشنبه در جلسه
بررسی مشکلات پروژه هاي اشتغال زا شهرستان کنگاور با
بیان اینکه از ابتداي فعالیتم در کنگاور اولویتم جذب
سرمایه گذار، اشتغال زایی و رفع بیکاري بوده، اظهار

داشت: تمام تلاش خود را به کار خواهیم گرفت که از سرمایه گذاران و رفع موانع سرمایه گذاري در شهرستان در راستاي تحقق شعار

 
سال "تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها" حمایت کنیم. 

وي با بیان اینکه براي رفع موانع و مشکلات پروژه هاي ذوب آهن، انرژي خورشیدي، دامپروري و دیگر پروژه هاي شهرستان باید
مدیران دستگاه هاي اجرایی به شخصه پیگیر حل مشکلات سرمایه گذاران باشند، تاکید کرد: هر جا که نیاز به حمایت فرمانداري هم

 
باشد با جدیت ورود خواهیم کرد، البته تا کنون بارها جلسات، مکاتبات و پیگیري هاي فراوانی در این راستا انجام داده ایم. 

فرماندار کنگاور با اشاره به تلاش هاي گسترده استاندار و نماینده مردم براي جذب سرمایه گذار در این شهرستان، گفت: امیدواریم در

 
سال 1400 شاهد کلنگ زنی پروژه هاي اشتغال زا و تحول آفرینی در سطح شهرستان باشیم. 

الماسی معافیت مالیاتی 20 ساله براي سرمایه گذاران را از مزایاي ایجاد سرمایه گذاري در کنگاور برشمرد و خاطرنشان کرد: کنگاور
به عنوان پیشانی استان کرمانشاه از یک طرف داراي موقعیت جغرافیایی و استراتژیکی مناسب و از طرف دیگر از ظرفیت هاي

 
کشاورزي، گردشگري، دامپروري و وجود آب و هواي مناسب براي سرمایه گذاري برخوردار است. 

فرماندار کنگاور در خاتمه با انتقاد از عملکرد برخی از دستگاه هاي اجرایی در جهت عدم رفع موانع سرمایه گذاري، تاکید کرد: باید با
دلسوزي و پیگیري هاي مستمر و مجدانه مشکلات این حوزه بر طرف شود تا بتوانیم شاهد شکوفایی مورد نیاز در بخش اشتغال زایی

 
و در نهایت تولید باشیم. 



 
شهرستان کنگاور در 90 کیلومتري شرق کرمانشاه قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- ذوب آهن 

 
- اشتغال زایی 

 
- سرمایه گذاري 

 
- کنگاور 

- کرمانشاه



گردشگري از محورهاي توسعه خراسان جنوبی است

منبع: ایرناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/03/02

بیرجند - ایرنا - استاندار خراسان جنوبی گفت: با توجه به تعدد و پراکندگی جاذبه هاي گردشگري در سطح استان، این
حوزه یکی از محورها و پیشران هاي توسعه است.

بیرجند - ایرنا - استاندار خراسان جنوبی گفت: با توجه به
تعدد و پراکندگی جاذبه هاي گردشگري در سطح استان،

 
این حوزه یکی از محورها و پیشران هاي توسعه است. 

حمید ملانوري روز یکشنبه در نشست بررسی وضعیت
صنعت گردشگري استان افزود: وجود چهار اثر ثبت جهانی،
بیش از 940 اثر ثبت ملی و هزار و 500 اثر شناسایی شده
نشان می دهد شرایط خوبی به لحاظ گردشگري در استان

 
داریم. 

وي با اشاره به اقلیم و ظرفیت هاي خراسان جنوبی گفت: برخی جاذبه ها در استان وجود دارند که شاید به طور عادي و طبیعی در

 
شمار جاذبه هاي گردشگري نباشند اما می توانند در مسیر صنعت توریسم قرار گیرند. 

استاندار خراسان جنوبی اظهار داشت: یک معدن، باغ زرشک، مزرعه زعفران، زمین زیر کشت گل نرگس و مواردي از این دست شاید

 
جاذبه گردشگري نباشند اما به کیفیتی اجرا شوند که به عنوان یک ظرفیت گردشگري، درآمدزایی به همراه داشته باشند. 

وي افزود: استانی به وسعت خراسان جنوبی می تواند به پهنا و گستره اي که دارد، در گردشگري فعال باشد و با توجه به نقشی که

 
صنعت گردشگري در مسائل توسعه اي، اشتغالزایی، تولید ثروت و درآمد دارد، باید مورد توجه ویژه قرار گیرد. 

 
ملانوري گفت: صنعتی به کیفیت صنعت توریسم که کم آب بر بوده و اشتغالزایی و تولید ثروت به همراه داشته باشد، نداریم. 

وي افزود: کسانی که استعداد و ذخایر لازم را ندارند، از این صنعت برخوردار نیستند و خراسان جنوبی به واسطه مرز مشترك با

 
افغانستان، همجواري با چند مقصد گردشگري کشور و ذخایر در اختیار در حوزه گردشگري هیچ چیزي کم ندارد. 

 
ملانوري تاکید کرد: توسعه فرودگاه ها و افزایش تعداد پروازها از ملزومات رونق صنعت گردشگري است. 

وي هدف از برگزاري این جلسه را بررسی وضعیت استان در بخش گردشگري عنوان کرد و گفت: ما در جلسه شوراي اداري قبل از
سال، همه دستگاه ها را مکلف کردیم که برنامه عملیاتی خود را ارائه کنند و میراث فرهنگی با توجه به شرایط خاصی که دارد باید

برنامه عملیاتی ویژه را تدوین کند. 



استاندار خراسان جنوبی اظهار داشت: ما زمانی در بهره برداري از صنعت گردشگري موفق خواهیم بود که برنامه عملیاتی قوي،

 
عالمانه، کاربردي و دقیقی در این زمینه داشته باشیم. 

وي افزود: اگر به این جمع بندي رسیده ایم که گردشگري محور توسعه است پس باید در برنامه عملیاتی خود، شرایط را به گونه اي

 
پیش ببریم که این ظرفیت تقویت شود. 

ملانوري همچنین گفت: با توجه به موقعیت و پیشینه ارگ کلاه فرنگی بیرجند، موزه تاریخ سیاسی استان در این مجموعه راه اندازي

 
شود. 

در این نشست که با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي، مدیر صندوق کارآفرینی
امید و مدیرکل و معاونین اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان جنوبی برگزار شد، گزارش مبسوطی از

 
وضعیت استان به لحاظ جاذبه هاي گردشگري ارائه شد. 

راه اندازي 2 رصدگاه در پلوند فردوس و سه قلعه سرایان از برنامه هاي وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی که براي
اولین بار در کشور عملیاتی می شود و برنامه ریزي براي تدوین اطلس گردشگري استان از خبرهاي خوبی بود که در این نشست

 
عنوان شد. 

 
برچسب ها 

 
- بیرجند 

 
- گردشگري 

 
- حمید ملانوري 

 
- توسعه اقتصادي 
- خراسان جنوبی



ایران میانسال شد!

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/03/02

ایران مان دیگر جوان نیست! در حالی که تا همین چند سال پیش جمعیت کشورمان نمایی جوان داشت و یکی از کشورهاي
جوان دنیا به شمار می آمد، حالا و با کاهش رشد جمعیت به زیر یک درصد، ایران وارد دوران میانسالی و بنابر برخی تعاریف

جمعیت شناسی وارد مرحله نخست سالمندي خود شده است

ایران مان دیگر جوان نیست! در حالی که تا همین چند سال پیش جمعیت کشورمان نمایی جوان داشت و یکی از کشورهاي
جوان دنیا به شمار می آمد، حالا و با کاهش رشد جمعیت به زیر یک درصد، ایران وارد دوران میانسالی و بنابر برخی تعاریف جمعیت
شناسی وارد مرحله نخست سالمندي خود شده است . این در حالی است که جمعیت جوان و مولد هر جامعه اي یکی از مؤلفه هاي
قدرت به حساب می آید اما آمارهاي جمعیتی نشان می دهد میانه سنی جمعیت کشورمان که در سال 1335، 20 سال بود در سال
95 به 30 سال رسیده و ایران مان 10 سال پیرتر شده است. از سوي دیگر طبق آخرین آمار، نرخ رشد جمعیت کشور که سال 98
براي نخستین بار به زیر یک درصد رسیده بود حالا به 6 دهم درصد رسیده و تنها دو دهه با رسیدن رشد جمعیت کشور به صفر و
منفی فاصله داریم؛ فاصله اي که با بحران کرونا و افزایش مرگ و میرهاي ناشی از این بیماري احتمال دارد کوتاه تر هم بشود و زودتر

 
از زمان پیش بینی شده، جمعیت کشور نرخ رشد صفر را تجربه کند و وارد مرحله سقوط شود. 

هشدار درباره کاهش جمعیت و تهدیدهایش از سال ها پیش آغاز شد و در سال 91 رهبر معظم انقلاب با ورود به این عرصه خواستار
برنامه ریزي حفظ سیماي جوان جامعه و رشد متناسب جمعیت شدند و در سال هاي بعد به واسطه انفعال مسئولان امر در حمایت از
افزایش جمعیت و فرزندآوري این مطالبه بار ها از سوي ایشان تکرار شد. با وجود این هشدار ها اما در عمل برنامه و قانونی براي
حمایت از افزایش جمعیت تصویب نشد . تنها حرکت مثبتی که طی سال هاي اخیر در راستاي افزایش جمعیت اتفاق افتاد حذف بند
تنبیهی قانون تنظیم خانواده و عدم صدور دفترچه بیمه براي فرزند چهارم بود. اگرچه با مطالعه اي کوتاه در سیر تغییرات جمعیتی
کشور درمی یابیم از همان سال هاي آغازین دهه 70 و حتی پیش از تصویب قانون تنظیم خانواده در سال 72، کاهش رشد جمعیت
آغاز شده بود و در همان زمان هم کمتر خانواده اي به داشتن چهار فرزند روي خوش نشان می داد. تبلیغات « فرزند کمتر، زندگی
بهتر » در کنار تغییرات فرهنگی، اجتماعی جامعه و فشارهاي اقتصادي مردم را براي اکتفا به داشتن یک تا دو فرزند اقناع کرده بود. با
ادامه این روند و تندتر شدن شیب کاهش موالید حالا زنگ خطر کاهش چشمگیر نرخ رشد جمعیت با نزدیک شدن این عدد به نیم
درصد به صدا درآمده و مطابق پیش بینی ها دیگر چیزي به صفر شدن نرخ رشد جمعیت ایران باقی نمانده است. این مسئله وقتی
جدي تر می شود که بدانیم ایران مان دیگر جوان نیست و کشور وارد مرحله میانسالی و به تعبیر برخی جمعیت شناسان وارد مرحله
نخست سالمندي شده است . رفته رفته با از دست رفتن جمعیت جوان و مولد و بسته شدن پنجره جمعیتی، دیگر براي افزایش
جمعیت کشور هیچ کاري نمی توان کرد و ممکن است مجبور شویم مانند برخی کشور ها براي جبران کاهش جمعیت به پذیرش

 
مهاجران غیرایرانی رو بیاوریم. 

 
نگاهی آماري به وضعیت جمعیت کشور 

30 اردیبهشت در تقویم کشورمان تحت عنوان روز ملی جمعیت نامگذاري شده است. کشور ما سال هاست که با مسئله جمعیت
درگیر بوده، چه آن زمان که با اجراي نادرست سیاست هاي تحدید جمعیت به دنبال کاهش جمعیت کشور بود و چه حالا که کاهش

 
جمعیت به تهدیدي جدي براي آینده کشورمان تبدیل شده است. 

با اجراي برنامه جامع کنترل جمعیت و قانون تنظیم خانواده که از میانه دهه 60 در کشور در دستور کار قرار گرفت، نرخ باروري از
6/5 فرزند به ازاي هر زن در سال 65 به 2/1 فرزند به ازاي هر زن در سال 95 و تا پایان سال 99 به 1/6 فرزند به ازاي هر زن سقوط



کرد و این روند نزولی همچنان تداوم خواهد داشت. این در حالی است که حداقل میزان نرخ باروري براي ثابت ماندن جمعیت یا همان

 
نرخ جایگزینی2/1 تا 2/2 فرزند به ازاي هر زن است. 

از سوي دیگر نرخ رشد جمعیت کشور از 3/9 درصد در سال 65 به 1/24 درصد در سال 95 تنزل پیدا کرد. در ادامه و در شرایط
کنونی تا پایان سال 1399 نرخ رشد جمعیت کشور براي نخستین بار در تاریخ ایران به کمتر از 0/7 درصد سقوط کرده است. با ادامه
این روند تا دو دهه آینده و در سال 1420 نرخ رشد جمعیت کل کشور صفر خواهد شد. بر اساس الگوي پیش بینی جمعیت توسط
صندوق جمعیت سازمان ملل متحد و در صورت تداوم روند کنونی، ایران از سال 1420 در مسیر کاهش جمعیت قرار خواهد گرفت و

 
سالانه از جمعیت کل کشور کاسته خواهد شد. 

 
سونامی پیري و سالمندانی که حامی ندارند 

سونامی پیري یکی از چالش برانگیز ترین تبعات کاهش نرخ رشد جمعیت و کاهش باروري در جامعه است. نرخ رشد جمعیت
سالمندان کشور بیش از سه برابر میانگین نرخ رشد جمعیت کل کشور است و این یعنی زنگ خطر سالمندي جمعیت در ایران به صدا
درآمده است و باید به زودي منتظر پدیده اي تحت عنوان سونامی سالمندي در ایران باشیم. همین آمار ها حاکی از آن هستند که

 
طی حدود 20 سال آینده، نسبت نرخ رشد جمعیت سالمندان به نرخ رشد جمعیت کل کشور، 16به یک خواهد بود. 

پیري جمعیت جامعه به دو دلیل مهم چالش برانگیز و نگران کننده است. نخست اینکه سالمندان جامعه از عرصه تولید و ارزش
آفرینی خارج شده و خود نیازمند خدمات اجتماعی هستند که این خدمات بار هزینه اي را به جامعه تحمیل می کند. از سوي دیگر بر
هم خوردن توازن و تعادل میان جمعیت جوان و مولد با جمعیت پیر و مصرف کننده موجب می شود تا نیرویی براي تولید نداشته
باشیم و این مسئله علاوه بر چالش هاي اجتماعی، اقتصادي براي جامعه موجب خواهد شد منابع براي تأمین اجتماعی و هزینه هاي
خدمات به سالمندان کاهش یافته و خیل عظیم جمعیت دهه شصتی ها که در دوران مختلف زندگی خود چه براي تحصیل، چه براي
اشتغال و چه ازدواج با چالش مواجه بودند، در ایام پیري و سالمندي هم با چالش هایی نظیر تنهایی و فقدان حمایت هاي اجتماعی
اقتصادي مواجه شوند. افرادي که آمار قابل توجهی از آنها از قطار ازدواج و تشکیل خانواده جا مانده اند و سال هاي سالمندي و پایانی
عمر خود را باید در خانه هاي سالمندان بگذرانند آن هم مشروط بر آنکه بتوانند از پس هزینه هاي این زندگی بربیایند. اما از آنجا که
آمار کلی جوانان جامعه در دهه هاي آینده کاهش یافته و نسبت جمعیتی آنها با سالمندان و سایر گروه هاي سنی به هم می خورد ،

 
اساساً نیرویی براي کار، چرخاندن چرخ هاي تولید و ارائه خدمات به سایر گروه هاي سنی به ویژه گروه سنی سالمند وجود ندارد. 

به اعتقاد کارشناسان حوزه جمعیت، پنجره جمعیتی کشور فقط نزدیک به یک دهه دیگر باز است و پس از بسته شدن پنجره
جمعیتی دیگر هیچ چاره اي براي اصلاح رشد جمعیت نیست. در این میان خلأ قوانین جامعی براي حمایت از رشد جمعیت کار را

 
سخت تر می کند اما براي پیشگیري از سقوط در سیاه چاله پیري و رشد منفی جمعیت باید به دور از شعار و هیجان ، کاري کرد. 

 
ایران در آستانه رشد صفر جمعیت 

نرخ رشد جمعیت در سال 99 به شش دهم درصد رسیده و این امر حاکی از آن است که در حال افول جمعیتی و گذار از جوانی به
سالخوردگی هستیم و این موضوع بسیار خطرناك است؛ بر اساس آمارهاي رسمی و گزارش سازمان ثبت احوال، در سال 1398 در
کشور 170 هزار نوزاد کمتر از سال 1397 به دنیا آمده است و در سال 99 نسبت به 98، حدود 80 هزار نوزاد کمتر متولد شده است،
وضعیت باروري و فرزندآوري در کشور به گونه اي است که زیر باروريِ سطح جانشینی جمعیت در کشور و حتی باروري سطح

 
جانشینی متعارف است. 

حدود سه دهه می شود که نرخ رشد جمعیت در کشور روند نزولی داشته است. این نرخ که در سال هاي اول انقلاب حدود 3 درصد
بود، از اواخر دهه 60 نزولی شد و این رقم در ابتداي ورود به دهه 80 به حدود 1/5 درصد رسید و در سال 1398 براي نخستین بار به

 
کمتر از یک درصد رسید و در سال هاي نه چندان دور صفر خواهد شد! 

مؤلفه ها و ویژگی هاي ساختار جمعیتی کشور در حال تغییر است . چند سالی می شود که روند پیر شدن جمعیت ایران آغاز شده و
با سرعت به این سمت در حرکت است؛ در واقع در حال از دست دادن جوانیِ جمعیت هستیم! در سال 1335 میانه سنی جمعیت



20/2 سال بوده و در سال 95، میانه سنی حدود 30 سال محاسبه شده است که نشان می دهد جمعیت ایران قریب به 10 سال پیرتر

 
شده است؛ با افزایش روند سالخوردگی و سالمندي، جمعیت کشور نیاز به مراقبت و هزینه بیشتري دارد. 

 
دکتر محمد اسماعیل اکبري 

 
استاد تمام دانشگاه شهید بهشتی و مشاور وزیر بهداشت 

 
جمعیت ایران وارد مرحله نخست سالخوردگی شده است 

در کشور هایی که میزان باروري کم و جمعیت به سمت سالخوردگی می رود، به مرور زمان میزان مرگ و میر زیاد می شود . ما نیز از
سال 1395 به بعد شاهد افزایش میزان مرگ و میر در ایران هستیم به طوري که در سال 1395 میزان مرگ و میر حدود 4/6 در هزار
بوده، اما در سال 1398 این رقم به 4/8 در هزار رسیده است؛ بنابراین مرگ و میر در حال افزایش است و یکی از دلایلی که باعث می
شود رشد جمعیت به سمت صفر و منفی برود افزایش مرگ و میر است. بر این اساس در سال هاي 1420-1425 رشد جمعیت به
صفر می رسد، اگرچه در یکی دو سال اخیر به دلیل بروز اپیدمی کرونا مقداري مرگ و میر زیاد شده و این افزایش مرگ و میر سرعت

 
به صفر رسیدن را نزدیک می کند. 

بالا ترین سهم جمعیت جوان در ایران از اواسط دهه 80 بود. در جمعیت شناسی جمعیت زیر 15 سال را جمعیت جوان می گویند. در
سال 1365، 46 درصد از جمعیت ایران جوان بودند، در صورتی که در حال حاضر 23 درصد جمعیت ما جوان و زیر 15 سال است. در
سال 1365، سه درصد جمعیت سالخورده بود و اکنون بیش از 8، 9 درصد سالخورده هستند. در آن زمان از نظر سنی 51 درصد
جمعیت فعال بودند، اما در حال حاضر این رقم به نزدیک 70 درصد رسیده است. یعنی در سال 1365جمعیت ما بسیار جوان بود و در
حال حاضر جمعیت ما میانسال است. البته بر اساس تعاریف معمولاً به جامعه اي که بین 7 تا 14 درصد از جمعیت آن سالخورده
باشند، مرحله اول سالخوردگی جمعیت و اگر این ارقام بین 14 تا 21 درصد باشد مرحله دوم سالخوردگی جمعیت و اگر بیش از 21
درصد باشد را مرحله سوم سالخوردگی جمعیت می گویند . در حال حاضر بسیاري از کشورهاي اروپایی و ژاپن در مرحله سوم
سالخوردگی جمعیت هستند. ایران هم چند سالی است که وارد مرحله اول شده و به مرور به سمت مرحله دوم و بعد از گذشت 30

 
سال، به مرحله سوم خواهد رسید. 

 
شهلا کاظمی پور 

 
جمعیت شناس 

 
جمعیت سالمندان از 10 درصد جمعیت کشور عبور کرد 

آخرین برآوردهاي نرخ باروري در سال 1398 نشان داد که جمعیت 23 استان کشور کمتر از سطح جانشینی بوده است و تنها 8

 
استان داراي نرخ باروري بالاتر از سطح جانشینی بوده اند. 

آمار زنان در سن باروري که به سنین 15 تا 49 سال اشاره دارد، نشان می دهد که رشد این آمار تا سال 1408 متوقف می شود و بعد

 
از آن با کاهش آمار زنان در سن باروري مواجه خواهیم بود. 

خانم هاي در سن باروري در سال 95، 22 میلیون و 700 هزار نفر بوده اند و در سال 1399 به 22 میلیون و 900 هزار نفر رسیده

 
اند؛ این آمار در نهایت تا سال 1408 به 23 میلیون و 470 رسیده و رشد آن متوقف خواهد شد! 

از سوي دیگر آمار جوانان 15 تا 29 سال کشور که در سرشماري سال 1390، 23 میلیون و 700 هزار نفر شمارش شده بود در سال
1395 به 20 میلیون و 50 هزار نفر کاهش و در سال 99 به 17 میلیون و 827 هزار نفر رسیده که یک آمار کاهشی است؛ در
خصوص سالمندان بالاي 60 سال، آمار ها نشان می دهد که در سال 1390، 6 میلیون و 205 هزار نفر سالمند داشته ایم که در سال
1395 به 7 میلیون و 414 هزار نفر و در سال 1399 به 8 میلیون و 542 هزار نفر افزایش پیدا کرده است، به عبارتی در سال 99
سهم سالمندان بالاي 60 سال 10/2 درصد از جمعیت کل کشور برآورد شده است و ما از مرز 10 درصد عبور کرده ایم! رشد جمعیت

 
سالمندان هم 3/62 درصد برآورد شده است. 



 
علی اکبر محزون 

مدیرکل دفتر جمعیت مرکز آمار ایران



خلأ قانونی جامع و واقع بینانه براي جوانی جمعیت

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/03/02

تغییر در سیاست هاي جمعیتی تنها با ارائه آمار و ارقام و هشدار و توصیه محقق نمی شود همچنان که سیاست هاي تحدید
جمعیت در کشور تنها با توصیه و کار فرهنگی و شعار هایی نظیر «فرزند کمتر زندگی بهتر » محقق نشد.

تغییر در سیاست هاي جمعیتی تنها با ارائه آمار و ارقام و هشدار و توصیه محقق نمی شود همچنان که سیاست هاي تحدید

 
جمعیت در کشور تنها با توصیه و کار فرهنگی و شعار هایی نظیر «فرزند کمتر زندگی بهتر » محقق نشد. 

قانون تنظیم خانواده مصوب سال 1372 قوانین تنبیهی سفت و سختی براي خانواده هایی که بیش از سه فرزند داشته باشند تصویب
کرد. بر این اساس فرزندان چهارم حتی از داشتن دفترچه بیمه منع شدند. این کار به جز فشار اقتصادي بر خانواده ها منجر به فشار
روانی و فرهنگی شدیدي بر افراد و اعضاي خانواده می شد. همچنان که تمامی مراکز بهداشتی درمانی خدمات رایگان وازکتومی ارائه

 
می کردند . همچنین خدمات تنظیم خانواده و پیشگیري از بارداري به صورت رایگان یا با کمترین هزینه در اختیار خانواده ها بود. 

در چنین شرایطی بود که در کنار تغییرات فرهنگی اجتماعی دوران سازندگی و پس از آن اصلاحات، خانواده ها به شکلی داوطلبانه به

 
سمت کاهش جمعیت و تک فرزندي و یا نهایتاً دو فرزندي کشیده شدند. 

حالا حدود یک دهه است که زنگ خطر کاهش شدید جمعیت و افتادن در سیاه چاله جمعیتی به صدا درآمده و در این راستا
کارشناسان و جمعیت شناسان با استناد به آمار و ارقام درباره اتفاقاتی که در پی این روند کاهشی جمعیت در حال رخ دادن است ،
تلاش می کنند تا خانواده ها را براي داشتن فرزندان بیشتر اقناع کنند. این در حالی است که در حال حاضر هیچ قانون و سیاست

 
حمایتی از خانواده هاي طالب داشتن فرزندان بیشتر وجود ندارد. 

تلاش هاي چندین ساله براي طرح جمعیت و تعالی خانواده هم تاکنون به نتیجه نرسیده است و آخرین اصلاح این طرح از سوي
مجلس یازدهم تحت عنوان « طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده » هم به دلیل ایرادات متعدد نتوانست نظر موافق شوراي نگهبان را
با خود همراه کند. طبق اعلام شوراي نگهبان این ایرادات بخشی نگارشی و بخش نیز ایرادات فقهی و شرعی بوده و با کار کارشناسی

 
قابل اصلاح است. 

امیرحسین بانکی پورفرد رئیس کمیسیون مشترك طرح جوانی جمعیت هم از جلسات مجلس براي اصلاح این طرح و تأمین نظر
شوراي نگهبان خبر داده بود اما ظاهراً این اصلاحات به روز ملی جمعیت یعنی 30 اردیبهشت نرسید و به بررسی هاي بیشتر نیاز دارد.
با وجود ایرادات وارده به طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده، شاید هیچ کس نتواند این موضوع را انکار کند که در شرایط کنونی و با

 
تغییر سیاست هاي جمعیتی کشور، با خلأ یک قانون جامع در حمایت از فرزندآوري و افزایش جمعیت مواجهیم. 

بی تردید همان طور که براي کاهش جمعیت در دهه هاي 70 و 80 با قوانینی همچون قانون تنظیم خانواده و جمعیت برنامه ریزي
دقیق با نگاه کوتاه مدت ، میان مدت و بلندمدت صورت گرفته بود، امروز نیز نیازمند قانونی جامع در حمایت از افزایش جمعیت و

 
فرزندآوري هستیم و لازم است این قوانین حمایتی به شکلی درست و واقعی دیده شوند تا کارایی لازم را داشته باشند. 

به طور مثال وام 150 میلیونی به خانواده ها در ازاي تولد فرزند سوم موضوعی است که حتی اگر ضمانت اجرایی داشته باشد، نمی
تواند آنچنان جذاب باشد که بتواند خانواده ها را براي به دنیا آوردن فرزند سوم قانع کند چراکه در حال حاضر متوسط قیمت مسکن

 
در کلانشهري چون تهران حدود 30 میلیون تومان است و با 150 میلیون می توان 5 متر خانه خرید! 

در محلات متوسط رو به پایین تهران ، یک آپارتمان 50 متري بیش از یک میلیارد تومان قیمت دارد. این در حالی است که یک

 
آپارتمان یک خوابه 50 متري براي یک خانواده 5 نفره اصلاً مناسب نیست . 

اشتغال، مسکن و هزینه هاي زندگی واقعیت هاي غیر قابل انکاري است که براي تغییر ساختار جمعیتی و سیاست هاي افزایش
جمعیت باید به آن توجه داشت. 



در طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده هم اگرچه مشوق هاي اقتصادي فرزندآوري در نظر گرفته شده اما سهام یک میلیون تومانی
براي تولد هر فرزند یا مشوق هایی از این قبیل نمی تواند به اندازه کافی براي خانواده ها قانع کننده باشد و آنها را براي داشتن تعداد

 
بیشتري فرزند مجاب کند. 

بنابراین اگرچه قانونی براي حمایت از رشد جمعیت امري اجتناب ناپذیر است اما براي آنکه این قانون اثرگذار باشد در مرحله نخست
باید ضمانت اجرایی داشته باشد و اجرا شود و در مرحله بعدي مشوق ها آن قدر جذاب باشد که بتواند محرکی براي رشد جمعیت به
شمار رود. حالا باید دید آیا نمایندگان مردم در خانه ملت در جلسات اصلاح طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده می توانند با چکش

خواري و اصلاحات این طرح گامی در راستاي افزایش جمعیت کشور بردارند یا خیر.



آماده سازي 14 سند «ارتقاي بهره وري در بخش هاي اقتصادي»

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/03/02

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران از آماده سازي 14 سند در حوزه «ارتقاي بهره وري در بخش هاي اقتصادي» براي تحویل به

 
هیئت وزیران خبر داد. 

55 سال پیش ایران همزمان با کشورهاي کره، ژاپن و مالزي عضو سازمان آسیایی بهره وري شد، اما ما 30 سال تأخیر داشتیم و 30
سال پس از عضویت در سازمان آسیایی بهره وري در سال 1990 سازمان ملی بهره وري را در کشور تأسیس کردیم . این خسران
بزرگی بود که باید با ایجاد نهضت ملی بهره وري جبران شود. به گزارش فارس، فاطمه پهلوانی در مراسم روز ملی بهره وري که در
شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران با حضور وزیر راه و شهرسازي برگزاري شد، اظهار داشت: در موضوع بهره وري همیشه یک
روي سخن ما با مدیران ارشد کشور است، به هر حال احساس می کنیم کارشناسان ما در نظام اداري نسبت به مدیران در حوزه بهره
وري جلوتر هستند. مسئله مهم ما در کشور، شکل گرفتن نظام مدیریت بهره وري است در کل نظام اداري باید بهره وري براي همه
مدیران نقش گذاري شود.رئیس سازمان ملی بهره وري ایران با بیان اینکه «نگاشته نهادي» در موضوع بهره وري در کشور داریم،
افزود: در برنامه هاي توسعه در حوزه بهره وري اهداف کمی تعیین شده، اما مشکل این است که در حوزه نگاشته نهادي تأخیر
داشتیم. پهلوانی اضافه کرد: شبکه ملی بهره وري در فروردین امسال افتتاح شد و پرتال تعاملی است که همه ارگان هاي ذي نفوذ در
بهره وري در آن گردهم می آیند. پروژه شبکه ملی بهره وري ما در حال حاضر در کشورهاي عضو APO به عنوان یکی از شاخص ها
مطرح شده است. پهلوانی افزود: بهره وري یکی از سه جزء مهم تشکیل دهنده رشد اقتصادي کشور در کنار سرمایه و اشتغال است.
کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه به دنبال ارتقاي بهره وري و استفاده بهینه از سرمایه هاي موجود هستند و این از مهم ترین
وظایف نظام هاي اقتصادي در کشور است. بیشتر سرمایه هاي بزرگ نزد شرکت هاي بزرگ و سازمان هاي بزرگ است، اهمیت
پرداختن به بهره وري در این دو بخش امري ضروري است. رئیس سازمان ملی بهره وري ایران اظهار داشت: سازمان بهره وري از سال
97 که راهنماي اجراي گام به گام استقرار چرخه ملی بهره وري را به دستگاه ها ابلاغ کرد تا به امروز سماجتی جدي در این حوزه
داشته است. 14 سند بخشی براي تحویل به هیئت وزیران آماده شده و راهکار ارتقاي بهره وري در بخش هاي اقتصادي است. وي
افزود: در شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران برنامه مدونی براي ارتقاي بهره وري دنبال شده است و شرکت راه آهن از همه
ظرفیت ها خصوصاً در حوزه نیروي انسانی استفاده کرده است. بازنشستگان فراخوانده شده و در کنار کارشناسان قرار گرفته اند و این
منطبق بر اصول بهره وري است. رئیس سازمان ملی بهره وري ایران اظهار کرد: در وزارت راه و شهرسازي در حوزه حمل و نقل براي
تدوین برنامه ارتقاي حمل و نقل مشکل کمتري داشتیم. وي با بیان اینکه امسال عملیاتی کردن طرح نشان ملی بهره وري را دنبال
می کنیم، گفت: در هفته دو لت، دستگاه اجرایی برتر در حوزه بهره وري و استقرار چرخه بهره وري معرفی می شود و سال هاي بعد

تعیین دستگاه برتر بر اساس شاخص هاي دستیابی به زیربخش هاي بهره وري خواهد بود.



اطلاعات سامانه استعلام مدارك تحصیلی ناقص است

منبع: آي تی آنالایزرشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/03/02

در حالی که وزارت آموزش و پرورش مدعی است سوابق تحصیلی دانش آموزان از سال 1330 به بعد (70 سال اخیر) قابلیت

 
استعلام الکترونیکی را دارند، اما شواهد نشان می دهد این ادعا تا واقعیت فاصله دارد. 

به گزارش تسنیم، در حالی که پیش از این محمود حبیبی مدیرکل دفتر فناوري اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش و پرورش اعلام
کرده بود: «شهروندان متقاضی از طریق درگاه emt.medu.ir می توانند گواهی تاییدیه مدرك تحصیلی دوره هاي ابتدایی، سیکل،
راهنمایی، دوره اول دبیرستان، دیپلم و پیش دانشگاهی مربوط به سال تحصیلی 1330 به بالا را دریافت نمایند». اما شواهد نشان می

 
دهد این موضوع محقق نشده است. 

 
  

 
محدودیت در استعلام سوابق تحصیلی  

مدیرکل فناوري اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش و پرورش در پاسخ به پرسش تسنیم درباره نحوه استعلام سوابق فارغ التحصیلان
سنوات قبل از طریق سامانه استعلام مدارك تحصیلی گفت: اگر پرونده آنها را به صورت الکترونیک داشته باشیم به راحتی امکان پذیر
است اما اگر اسناد آنها کاغذي یا در سیستم ما درج نشده باشد فرآیند خاص تنظیم کردیم تا بدون مراجعه حضوري درخواست خود را
ثبت کنند. این درخواست به کارتابل مناطق منتقل شده و از روي اسناد آن را تایید می کنند و به مجموعه پایگاه الکترونیکی ما اضافه

 
می شود. 

 
وي در خصوص این فرآیند خاص و نحوه دسترسی شهروندان به آن توضیحات بیشتري ارائه نکرد. 

حبیبی با اشاره به راه اندازي سامانه پادا (پرونده الکترونیکی دانش آموزان) گفت: سامانه پادا به تازگی یعنی از دي ماه 1399 ایجاد
شده و هنوز انتقال اطلاعات سنوات قبل در آن انجام نشده است. پیش بینی این است تمام سوابق تحصیلی را در یک بازه زمانی به

 
سامانه پادا منتقل کنیم. ولی فعلاً فقط سوابق تحصیلی سال جاري را در این سامانه داریم. 

با این توضیحات به نظر می رسد دست کم اطلاعات سال هاي 1330 تا 1371 (سال شروع طرح جامع انفورماتیک وزارت آموزش و
پرورش) که غیرالکترونیکی است، در دسترس قرار ندارد. همچنین بر اساس شواهد میدانی و مراجعات مردم به سامانه استعلام سوابق
تحصیلی، این اطلاعات تا زمانی که به کد ملی افراد متصل نشوند، قابلیت استعلام نداشته و با توجه به آغاز صدور کد ملی از سال

 
1379، در عمل سوابق تحصیلی بازه 1371 تا 1379 نیز از دسترس خارج است. 

 
  

 
خدمات سامانه پادا 



مدیرکل فناوري اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش و پرورش در خصوص نحوه ارائه درخواست معادل سازي دروس دانش آموزان
ترك تحصیلی نظام هاي قدیم آموزشی و تحصیل در نظام جدید 6.3.3 گفت: فرآیند معادل سازي در سامانه پادا دیده خواهد شد. هم
اکنون چون سامانه جدید است این قابلیت وجود ندارد و به تدریج خدمات ایجاد خواهد شد. با مشاهده کارنامه کار را آغاز کردیم و
سپس ثبت نام دانش آموزان اضافه شد. از شروع سال تحصیلی آینده نیز ارائه خدمت صدور گواهی اشتغال به تحصیل و معافیت
تحصیلی دانش آموزان در این سامانه (پادا) آغاز می شود. براي معافیت تحصیلی فرآیندي را با سازمان نظام وظیفه طراحی کردیم تا

امور آن به صوررت کامل الکترونیکی شود.



784 خانواده زندانیان کردستان در سامانه حمایتی اي.آر.پی ثبت نام شدند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش خبرگزاري فارس از سنندج، مراد فتحی عصر
امروز در جلسه ویدئو کنفرانیس مشترك مدیران کل زندان
ها و کمیته امداد حضرت امام «ره» سراسر کشور، بر تداوم
سرکشی ها از خانواده زندانیان و ثبت اطلاعات جامع و
نیازسنجی آنها اظهار کرد: استان کردستان در زمینه ثبت
اطلاعات خانواده هاي زندانیان در سامانه اي.آر.پی جایگاه
سوم کشوري را به خود اختصاص داده و تاکنون تعداد

 
784 خانواده در این سامانه ثبت شده است. 

 وي افزود: توجه به خانواده زندانیان و ایجاد زمینه هاي اشتغال براي زندانیان از بازگشت مجدد زندانی به چرخ جرم جلوگیري می

 
کند. 

 مدیرکل زندان هاي کردستان اعلام کرد: ایجاد سامانه حمایتی و ثبت اطلاعات جامع خانواده زندانیان با مراجعه مددکاران انجمن
حمایت و بازدید و ثبت نهایی اطلاعات تکمیلی سامانه حمایت با هدف تحقق فرصت شغلی براي خانواده زندانیان، از ارزشمندترین

 
اقدامات در حال انجام براي کاهش آمارِ وارد شدن مجدد زندانیان آزاد شده به چرخه جرم است. 

فتحی با تاکید بر سامان دهی آمارهاي کمیته امداد و انجمن حمایت زندانیان بیان کرد: مشکلات جامعه هدف باید احصا و اطلاعات

 
مربوط به آنها شفاف سازي شود. 

وي عنوان کرد: در عصر حاکمیت مقدس جمهوري اسلامی نباید خانواده اي از حداقل امکانات محروم باشد و مددکاران باید در این

 
زمینه از مسئولان مطالبه گري کنن. 

وي با تاکید بر اینکه امدادگري و رسیدگی به محرومان با دستورالعمل امکان پذیر نیست، خواستار اداي تکلیف مددکاران در تحقق

 
این وضیفه انسانی شد. 

 مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان کردستان نیز در این جلسه ضمن تقدیر از همکاري خوب مجموعه سازمان زندان ها با
کمیته امداد در تحقق اهداف حمایتی عنوان کرد: در حل مشکلات مددجویان و خانواده زندانیان باید بصورت انسانی عمل کنیم نه

 
دستورالعمل و  بخش نامه اي. 

 کاظمی معاون حمایت و سلامت کمیته امداد استان نیز در این جلسه با عنوان این مطلب که در بودجه 1400 سرفصلی براي خانواده



زندانیان مشخص شده است، اظهار امیدواري کرد: با اختصاص سرفصل هاي بودجه اي مشخص براي کمک به معیشت و اشتغال

 
خانواده زندانیان امیدواریم امسال شاهد ایجاد تحول در زمینه هاي حمایتی و اشتغالزایی براي خانواده زندانیان باشیم. 

 در پایان این جلسه سعیدي رئیس مرکز مراقبت بعد از خروج اداره کل زندان هاي کردستان نیز ضمن قدردانی از حمایت ها و
همکاري مستمر کمیته امداد حضرت امام با مجموعه زندان هاي استان خواستار تسریع در اعطاي تسهیلات خارج از نوبت جهت

 
اشتغال زایی خانواده زندانیان شد. 

در این وبینار تفاهمنامه مشترك سازمان زندان ها و کمیته امدادحضرت امام «ره» کشور با هدف حمایت از خانواده زندانیان و ایجاد

 
30 هزار فرصت شغلی براي زندانیان منعقد شد. 

انتهاي پیام/2330/72



نرخ ماسک خراسان رضوي کمترین در کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش خبرگزاري فارس از مشهد به نقل از اداره کل
روابط عمومی استانداري خراسان رضوي، مرتضی اشرفی در
حاشیه بازدید از سه واحد تولیدي در زمینه تولید ماسک،
مواد ضدعفونی کننده و شوینده در شهرك صنعتی
مشهد(کلات) در راستاي برنامه یکشنبه هاي پشتیبانی و
مانع زدایی از تولید اظهار کرد: در اواخر سال 98 و همزمان
با آغاز شیوع کرونا در خراسان رضوي یکی از دغدغه هاي
جدي، تولید ماسک و مواد ضدعفونی کننده بود و قیمت

 
آن ها نیز به شدت افزایش یافته بود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي ادامه داد: با همت دستگاه هاي اجرایی ذي مدخل و ورود بخش خصوصی به
تولید ماسک و مواد ضدعفونی کننده، در کمتر از چهار ماه، تولید در این زمینه به دو برابر رسید و جهش مناسبی در تولید اقلام مورد

 
نیاز پیشگیري از کرونا رخ داد که در نهایت به بی نیاز شدن استان از واردات این اقلام و کاهش قیمت آن ها انجامید. 

وي گفت: این مهم نشان می دهد که دستگاه هاي دولتی و بخش خصوصی در کنار و همراه یکدیگر می توانند جهش مناسبی در
تولید رقم زده و مشکلات را حل کنند و با همین همراهی و همدلی در راستاي اجراي برنامه یکشنبه هاي «پشتیبانی و مانع زدایی از

 
تولید» می توان مشکلات واحدهاي تولیدي و موانع در مسیر توسعه آن ها را حل کرد. 

اشرفی به مشکلات مطرح شده از سوي واحدهاي تولیدي که امروز مورد بازدید قرار گرفتند پرداخت و افزود: تامین سرمایه در گردش
براي اجراي طرح توسعه، تجمیع پروانه بهره برداري 2 زمین براي خطوط تولید یک بنگاه اقتصادي، مشکلات تأمین برق و انتقال

 
فاضلاب از جمله مشکلات مطرح شده توسط واحدهاي تولیدي مزبور بود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي اضافه کرد: این مشکلات در حضور مدیران دستگاه هاي اقتصادي استان
مطرح و توصیه هاي لازم براي حل آن ها ارائه شد و مدیران نیز قول مساعدت در زمینه حل مشکلات این واحدها و توسعه تولید و

 
اشتغال دادند. 

وي گفت: کمیته مانع زدایی و ستاد راهبردي پشتیبانی و مانع زدایی از تولید شنبه هر هفته با حضور استاندار تشکیل جلسه داده و
در حضور مدیران دستگاه هاي اقتصادي و قضایی براي مشکلات بخش تولید تصمیم گیري می شود که در نشست دیروز این کمیته

 
تصمیمات خوبی پیرامون تامین مالی واحدهاي تولیدي، رفع مشکلات معادن و رونق اقتصادي آن ها گرفته شد. 



نخستین واحد تولیدي که توسط معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي مورد بازدید قرار گرفت یک شرکت
داروسازي بود که ماسک، گان و سایر ملزومات پوشش پزشکی تولید می کرد و ظرفیت تولید ماسک آن 300 هزار عدد در شبانه روز
بود، این واحد براي اجراي طرح توسعه خود و ساخت واحد تولیدي جدید به سرمایه در گردش و دریافت تسهیلات از بانک نیاز داشت.

واحد تولیدي دومی که مورد بازدید معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي قرار گرفت، شرکت تولیدکننده اتانول و
الکل به ظرفیت تولید پنج هزار و 500 لیتر در روز بود که در اسفندماه سال 98 در پی شیوع کرونا، خط دوم این واحد راه اندازي و

 
ظرفیت تولید به 11 هزار لیتر الکل در روز رسید که هم اینک این واحد گنجایش تولید 25 هزار لیتر الکل در روز را دارد. 

این شرکت تقاضاي فراهم شدن زمینه انتقال پساب فاضلاب از تصفیه خانه این کارخانه به مکان دیگري داشت زیرا این موضوع هزینه

 
زیادي به واحد تحمیل می کرد. 

واحد تولید سومی که مورد بازدید معاون استاندار خراسان رضوي و سایر مسؤولان دستگاه هاي اقتصادي قرار گرفت، شرکت
تولیدکننده صابون بود که قطب تولید و صادرات صابون جامد لباسشویی کشور به شمار می رفت، محصولات این واحد به کشورهاي

 
افغانستان و تاجیکستان و همسایه هاي شرقی صادر می شود. 

انتهاي پیام/ 70051



شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور هستند

منبع: توسعه پویاشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/03/02

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به آثار مشارکت شرکت هاي بزرگ در اقتصاد مقاومتی و اجراي طرح مسئولیت هاي
اجتماعی گفت: در این طرح از ظرفیت شرکت هاي توانمند براي توسعه... نوشته شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه

در کشور هستند اولین بار در سایت خبري و تحلیلی توسعه پویا. پدیدار شد.

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور
هستند وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به آثار
مشارکت شرکت هاي بزرگ در اقتصاد مقاومتی و اجراي
طرح مسئولیت هاي اجتماعی گفت: در این طرح از ظرفیت
شرکت هاي توانمند براي توسعه متوازن و کارآفرینی

 
استفاده می کنیم. 

به گزارش پایگاه خبري توسعه پویا به نقل از شاتا، علیرضا
رزم حسینی در مراسم امضاء تفاهم نامه مسئولیت هاي

اجتماعی با شرکت فولاد سپید فراب کویر آران و بیدگل با اشاره به ذخایر معدنی کشور گفت: ما در حوزه معادن و صنایع معدنی،
پیشرفت ها و دستاوردهاي خوبی را داشتیم، در حوزه فولاد در رتبه دهم جهانی قرار داریم؛ ایران علاوه بر اینکه نفت خیز است یک

 
کشور معدن خیز نیز است و در اکثر استان ها و مناطق مختلف کشور، معادن فلزي و غیرفلزي وجود دارد. 

 
اقدام مهم وزارت صمت در راستاي رفع موانع برون سازمانی در حوزه تولید 

وزیر صمت با تاکید بر عزم وزارت صمت در رفع موانع سرمایه گذاري، به تدوین بسته پیشنهادي در این خصوص براي سایر دستگاه
ها اشاره کرد و افزود: ان شاءاالله به زودي این بسته به تصویب دولت خواهد رسید و امیدواریم خیلی زود آثار اجرایی شدن آن را در

 
زمینه رونق تولید و افزایش سرمایه گذاري در کشور شاهد باشیم. 

 
شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور 

وي در خصوص تفاهم نامه مسئولیت هاي اجتماعی بیان داشت: مشارکت در این کار یک همت و کار ماندگار خواهد بود و با توجه به

 
اینکه این کار از سوي شرکت ها به صورت داوطلبانه انجام می شود می توان آن را یک اقدام خیرانه در حوزه توسعه توصیف کرد. 

 
مدیریت کسب و کار بومی با کمک شرکت هاي بزرگ 

رزم حسینی در ادامه صحبت هاي خود با توضیح اینکه در کشور ثروت وجود دارد اما به آموزش نیاز است تاکید کرد:مشاغل بومی و
محلی نباید از بین بروند، بلکه شرکت هاي بزرگ و داراي ظرفیت، به عنوان معین اقتصاد مقاومتی در هر منطقه، با ایجاد یک تیم



 
مطالعاتی، ظرفیت هاي کسب و کار بومی را در منطقه شناسایی می کنند و آن را مدیریت می کنند. 

وي با تاکید بر ضرورت توسعه متوازن در کشور ،تصریح کرد: براي اینکار از شرکت هاي توانمند به عنوان خیرین توسعه استفاده می

 
کنیم تا کارآفرین تربیت کنیم. 

رزم حسینی در ادامه ضمن بازدید از بخش هایی از این واحد تولیدي از محصولات جدید فولادي این شرکت (سیم لاستیک و

 
…)رونمایی کرد. 

همچنین عملیات اجرایی طرح فولاد آلیاژي، کلاف آلیاژي و بزرگترین تصفیه خانه پساب فولاد ایران با حضور وزیر صمت، نماینده

 
مردم کاشان، آران و بیدگل، استاندار اصفهان و مدیران وزارت صمت ،آغاز شد. 

گفتنی است شرکت فولاد سپید فراب کویر آران و بیدگل با سرمایه گذاري حدود 130 هزار میلیارد ریال و تولید انواع میلگرد موجب
ایجاد اشتغال براي 650 نفر در این منطقه شده است.



محمد علی بهبهانی عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی کشوري: تلاش

می کنیم تا مقدمات اتصال فولاد اکسین خوزستان به شبکه ریلی کشور نیز انجام گیرد

منبع: خوز 24شماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/03/02

وي در خصوص طرح هاي توسعه این شرکت بیان کرد،
پروژه هاي اولویت دار و در دست اقدام این شرکت شامل
خط تولید آهن اسفنجی به ظرفیت یک میلیون و هفتاد
هزار تن در سال و خط تولید فولاد سازي با ظرفیت یک
میلیون و دویست هزار تن در سال می باشد که در بخشی

 
از مساحت شرکت درحدود 40 هکتار تعریف شده است. 

خوز 24 از اهواز :در راستاي بررسی طرح هاي توسعه
شرکت فولاد اکسین خوزستان، جلسه اعضاي هیات مدیره
شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی کشوري و

 
سرپرست مدیریت عامل فولاد اکسین خوزستان برگزار شد. 

شامگاه روز چهارشنبه 29 اردیبهشت محمد علی بهبهانی و حجت االله اسماعیلی اعضاء هیات مدیره شرکت بازرگانی صندوق
بازنشستگی کشوري در جلسه اي که با حضور سرپرست مدیریت عامل فولاد اکسین خوزستان در محل ساختمان شهید هاشم زاده
این شرکت برگزار شد، طی گزارشی از سوي سرپرست مدیریت عامل شرکت در جریان آخرین وضعیت فولاد اکسین و اجراي طرح

 
توسعه فولاد سازي این شرکت قرار گرفتند. 

در ابتداي این جلسه مهندس آسیابان سرپرست مدیریت عامل شرکت فولاد اکسین خوزستان توضیحاتی پیرامون تاریخچه اکسین و
نقش آن در پروژه هاي استراتژیک کشور ارایه نمود و آخرین دستاوردهاي تولیدي این شرکت را تشریح کرد و در ادامه در خصوص

 
مواردي که منجر به رشد تولید در این شرکت شد، پرداخت. 

امین آسیابان موفقیت هاي شکل گرفته در فولاد اکسین را مرهون تلاش متخصصین فولاد اکسین دانست که همواره با همدلی و هم

 
افزایی در تلاش اند تا تحولاتی تازه اي را در فولاد اکسین رقم بزنند. 

وي در خصوص طرح هاي توسعه این شرکت بیان کرد، پروژه هاي اولویت دار و در دست اقدام این شرکت شامل خط تولید آهن
اسفنجی به ظرفیت یک میلیون و هفتاد هزار تن در سال و خط تولید فولاد سازي با ظرفیت یک میلیون و دویست هزار تن در سال

 
می باشد که در بخشی از مساحت شرکت درحدود 40 هکتار تعریف شده است. 

امین آسیابان در خاتمه گفت: خوزستان همواره کانون توسعه صنعت در کشور بوده و فولاد اکسین خوزستان از این جهت مهم شده

 
که نیاز بسیاري از صنایع استراتژیک کشور را مرتفع نموده است. 

دکتر بهبهانی عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی کشوري در این جلسه در خصوص پروژه هاي فولاد اکسین



گفت، پروژه پست برق این شرکت که بصورت مشترك بین فولاد خوزستان و فولاد اکسین خوزستان می باشد از پروژه هاي مهم و
حیاتی در آینده می باشد که منجر خواهد شد برق مورد نیاز شرکت فولاد اکسین خوزستان در زمان راه اندازي کارخانه فولاد سازي

 
تامین گردد. 

وي گفت: در حال حاضر حدود 53 درصد سبد تولیدي فولاد اکسین مربوط به ورق هاي مورد نیاز خطوط لوله نفت و گاز ، حدود 25
درصد ورق هاي آلیاژي و صنایع کشتی سازي و مخازن تحت فشار و مابقی صنایع ساختمانی است که انشاالله در سال جاري از سبد
ورق هاي ساختمانی کاسته شده و به سبد محصولات خاص و نفتی افزوده خواهد شد. همچنین امیدوارم طرح توسعه فولاد سازي این
شرکت به سرعت انجام شود تا زنجیره تولیدات این فولاد اکسین تکمیل گردد. طرح هاي توسعه فولاد سازي علاوه بر تکمیل زنجیره

 
تولیدات فولاد اکسین، بالغ بر 1000 نفر بصورت مستقیم و 23000 بصورت غیر مستقیم اشتغال زایی در بر خواهد داشت. 

در پایان جلسه دکتر بهبهانی افزود: در گزارشی که در روزهاي آتی به مدیریت محترم عامل شرکت صبا انرژي خواهیم داد، تلاش می
کنیم تا مقدمات اتصال فولاد اکسین خوزستان به شبکه ریلی کشور نیز انجام گیرد و بدین صورت زنجیره بزرگ تولید ملی با حجم

 
بسیار بیشتر به هم متصل گردند. 

لازم بذکر است اعضاي هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري صندوق بازنشستگی کشوري به همراه سرپرست مدیریت عامل و جمعی از
مدیران فولاد اکسین خوزستان در پایان از خط تولید فولاد اکسین خوزستان بازدید کردند.



شهردار فردیس برکنار شد/انتخاب هفتمین سرپرست در دستورکار شوراي شهر

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/03/02

مجتبی قاسمی، رییس شوراي شهر فردیس، امروز در گفت
وگو با خبرنگار فارس در فردیس، گفت: موضوع احراز
سکونت مصطفی سعیدي سیرایی شهردار فردیس طبق بند
«د» تبصره 4 ماده 80 قانون تشکیلات و وظایف شوراهاي
اسلامی و انتخاب شهرداران بررسی و با اکثریت آرا عدم

 
احراز سکونت  شهردار  فردیس مصوب شد. 

وي افزود: مصوبه شورا براي بررسی در کمیته تطبیق به
فرمانداري ارسال شد که در صورت تشکیل جلسه کمیته تطبیق و تایید این مصوبه، در اسرع وقت و حداکثر تا ظهر فردا، با نظر شورا 

 
سرپرست شهرداري فردیس انتخاب و معرفی خواهیم کرد. 

رئیس شوراي فردیس یادآور شد: موضوع احراز سکونت شهر  از اختیارات قانون شوراي اسلامی شهر است  و شورا از این اختیار قانونی

 
خود استفاده کرده است. 

 
وي یادآور شد: شهردار فردیس در صحن شورا به صراحت گفته که اشتغال و تحصیل  همسر و فرزندانش در فردیس نیست. 

قاسمی در نشست گذشته شورا گفت که در نامه استعلام ناجا آمده  است که در  خانه اي که به عنوان محل سکونت شهردار فردیس

 
معرفی شده، مادر مصطفی سعیدي سیراییشهردار فردیس ساکن است  و شهردار  فقط به آنجا تردد دارد و در آن ساکن نیست. 

گفتنی است از ابتداي استقلال مدیریت شهري  فردیس از کرج مصطفی سعیدي سیرایی ششمین شهرداري است که بر مسند

 
مدیریت این شهر تکیه زده بود . 

انتهاي پیام/ج



مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان: 416 ایثارگر در استان گیلان از

تسهیلات مسکن بهره مند می شوند

منبع: خط قرمزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان گفت:در روند اجراي تفاهم نامه ساخت مسکن تاکنون براي 416 ایثارگر ظرفیت
ایجاد شده و 290 نفر از آن ها به راه و شهرسازي معرفی شده اند

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان گفت:در روند اجراي
تفاهم نامه ساخت مسکن تاکنون براي 416 ایثارگر ظرفیت ایجاد

 
شده و 290 نفر از آن ها به راه و شهرسازي معرفی شده اند 

به گزارش خط قرمز ، عبداالله پاکاري درباره مسکن ایثارگران اظهار
داشت:تاکنون با گذشت شش ماه از زمان تفاهم نامه ساخت مسکن
براي 416 نفر ظرفیت ایجاد شده است که تعداد 290 نفر به راه و

 
شهرسازي معرفی شده اند. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان با بیان اینکه این تعداد
افراد در جریان انعقاد قرارداد بوده و 137 مورد آن منجر به امضاء قرارداد شده است افزود:پس از انعقاد تفاهم نامه تاکنون پیگیري

 
هاي مستمر هفتگی با حوزه هاي ذي ربط انجام شد. 

پاکاري خاطرنشان کرد:در این راستا 5 جلسه استانی و 28 جلسه شهرستانی جهت پیگیري مفاد تفاهم نامه با حضور بنیاد شهید و

 
امور ایثارگران و عالی ترین مقامات استانی و شهرستانی برگزار شد. 

وي عنوان داشت:همچنین ظرفیت هاي خوبی در شهرهاي سیاهکل،شفت،آستارا،رودبار و آستانه اشرفیه شناسایی شده که در حال

 
پیگیري روند اداري جهت الحاق به شهر و تفکیک قطعات است. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان تصریح کرد:در صورت تحقق اقدامات مربوطه امیدوار هستیم که در موعد مقرر بتوانیم به

 
تعهدات و اهداف پیش بینی شده در تفاهم نامه ساخت مسکن دست یابیم. 

پاکاري درباره تعامل دستگاه هاي اجرایی با بنیاد براي حل مشکلات ایثارگران گفت:تکریم جامعه ایثارگري یک وظیفه ملی و عمومی

 
و رسیدگی به مسائل و موضوعات مرتبط به ایثارگران به نوعی وظیفه همه دستگاه ها است. 

وي با تاکید بر اینکه بدون تعامل و همکاري بین دستگاه ها و نهادهاي جامعه،رسیدگی و پیگیري ماموریت هاي مرتبط با جامعه
ایثارگري مقدور نخواهد بود ابراز داشت:در این زمینه لازم است تقدیر و تشکر داشته باشیم گر چه در برخی حوزه ها نگرانی هایی

 
وجود دارد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان بیان کرد:انتظار داریم که دستگاه هاي مرتبط در اجراي تکالیف قانونی خود در قبال

 
ایثارگران عزیز در جهت رفع موانع احتمالی اراده و اهتمام داشته باشند. 

پاکاري اظهار داشت:از جمله مساعدت در تأمین و واگذاري زمین مسکونی ایثارگران که مطابق صراحت قانون( ماده 7 قانون جامع

 
خدمات رسانی به ایثارگران) این تکلیف به عهده اداره کل راه و شهرسازي در استان گذاشته شده است. 

وي خاطرنشان کرد:همچنین موضوع تبدیل وضعیت ایثارگران در دستگاه هاي اجرایی و اعمال سهمیه استخدام ایثارگران در هر نوع

 
جذب دستگاه ها از جمله انتظارات به حق ایثارگران از دستگاه ها است. 

پاکاري با اشاره به اولویت کاري بنیاد در سال جدید گفت:توسعه فرهنگ ایثار و شهادت از طریق باز تعریف مفهوم ایثار متناسب با



شرایط زندگی اجتماعی امروز و افزایش منزلت اجتماعی ایثارگران در کنار ارتقاي مشارکت و حضور اجتماعی ایثارگران و خانواده هاي

 
شهدا و جانبازان از اولویت هاي بنیاد است. 

وي تصریح کرد:از دیگر اولویت هاي بنیاد درمان ایثارگران و ارتقاي سلامت جامعه ایثارگري به ویژه جانبازان عزیز و والدین معزز

 
شهدا که به لحاظ بالا رفتن میانگین سنی نیاز به توجه بیشتري دارند. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان گیلان با تأکید بر لزوم بازنگري در خدمات به ایثارگران تصریح کرد: اصلاح نظام ارائه

 
خدمات و تسهیلات به ایثارگران و خانواده هاي ایشان باید متناسب با نیازهاي نوظهور جمعیت هدف در گذر زمان باشد. 

پاکاري بیان کرد:پیگیري اجراي تفاهم نامه هاي مسکن و اشتغال جامعه ایثارگري در استان و اجراي بهینه قوانین موضوعی ایثارگران

 
از جمله تبدیل وضعیت آنان در دستگاه هاي اجرایی از دیگر برنامه هاي محوري بنیاد است. 

وي تصریح کرد:از دیگر اولویت هاي بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان ارتقاي معیشت ایثارگران از طریق اجراي بهینه مقررات و

 
قوانین موضوعی به ویژه برقراري کمک معیشت جانبازان واجد شرایط زیر 25 درصد فاقد درآمد است. 

پاکاري افزود:توسعه و ترویج فرهنگ ایثار اجتماعی به تاسی از شهدا با شعار "راه شهیدان ادامه دارد" براي آحاد مردم به ویژه صنوف
ویژه خدمات، ادارات و سازمان ها با مشارکت و بهره گیري از ظرفیت تمامی سازمان ها و ادارات استان امکان پذیر است.



عباس، به محمد نگو، به خودت بگو!

منبع: شعار سالشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/03/02

شعار سال: محمد شریعتمداري، وزیر رفاه و نامزد انتخابات ریاست جمهوري در توییتی نوشت: نفت ملی شد ولی تبدیل به
ثروت مردم نشد. دولتی شفاف و پاسخگو تشکیل می دهم و به فوریت طرحی را اجرا می کنم که مالکیت این سرمایه ملی به

خود مردم اعطا شود و همه از تمامی عواید فروش مطلع و متنفع شوند. جزئیات آن به زودي ...

شعار سال: محمد شریعتمداري، وزیر رفاه و نامزد انتخابات ریاست جمهوري در توییتی نوشت: نفت ملی شد ولی تبدیل به ثروت
مردم نشد. دولتی شفاف و پاسخگو تشکیل می دهم و به فوریت طرحی را اجرا می کنم که مالکیت این سرمایه ملی به خود مردم

 
اعطا شود و همه از تمامی عواید فروش مطلع و متنفع شوند. جزئیات آن به زودي منتشر خواهد شد 

عباس آخوندي وزیر سابق راه و دیگر نامزد انتخابات 1400 در پاسخ شریعتمداري گفت: محمد جان اونی که نسخه اصلی این ماجرا
بود و قرار بود که نفت را سرِ سفره ي مردم بیاره مردم را سر سفره ي فقر و بدبختی نشاند. تا چه رسه به تو! نفت ثروت میان نسلی

 
ایرانیهاست، نه بودجه ستاد تبلیغاتی که هر کی براش یک برنامه اي بریزه. 

 
به فکر افزایش رفاه ملت از طریق افزایش ظرفیت تولید و رشد اقتصادي و اشتغال باش نه این حرف هاي پوپولیستی و بی مبنا. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته ازپایگاه خبري تحلیلی انتخاب، تاریخ انتشار:1 خرداد 1400، کدخبر:619190 ،
www.entekhab.ir



حمایت از دانش بنیان و استارت آپ ها براي توسعه هوش مصنوعی

منبع: شعار سالشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/03/02

شعار سال: اخبار شرکت ها؛ به گزارش روابط عمومی شرکت دانش بنیان پارت، دکتر علی رسولی زاده با اشاره به راه اندازي
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق با راهبري معاونت علمی و

فناوري ریاست جمهوري و شرکت دانش بنیان پارت راه اندازي شده است. وي افزود: ...

شعار سال: اخبار شرکت ها؛ به گزارش روابط عمومی شرکت دانش بنیان پارت، دکتر علی رسولی زاده با اشاره به راه اندازي
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق با راهبري معاونت علمی و فناوري

 
ریاست جمهوري و شرکت دانش بنیان پارت راه اندازي شده است. 

وي افزود: سهامداران این صندوق پژوهش و فناوري، ستاد توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی و

 
فناوري ریاست جمهوري، شرکت دانش بنیان پارت و چهار نهاد دیگر، از جمله شرکت توسعه سرمایه گذاري دانشگاه تهران است. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» به صورت
تخصصی و با تمرکز بر مباحث هوش مصنوعی، بلاکچین، اینترنت اشیاء، واقعیت افزوده و مجازي، هوشمندسازي صنایع تولید
هوشمند و نسل چهارم صنعتی و کلان داده و پردازش ابریراه اندازي شده است؛ تا خدمات مالی مورد نیاز را به شرکت هایفعال در این

 
حوزه ها ارائه و آن ها را پشتیبانی کند. 

دکتر رسولی زاده با بیان اینکه هوش مصنوعی، از پیش روترین فناوري هاي روز دنیاست و صنایع مختلف، در حال سرمایه
گذاریگسترده در این حوزه هستند، خاطرنشان کرد: شرکت دانش بنیان پارت به عنوان شرکت پیشرو در مبحث هوش مصنوعی سعی

 
دارد به بخش هاي مختلف اکوسیستم فناوري و نوآوري کشور کمک کند. 

 
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت اظهار داشت: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» ایجاد

 
شده تا فعالین حوزه هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا در مسیر سرمایه گذاري و رشد قرار گیرند. 

دکتر رسولی زاده اظهارداشت: مجوز این صندوق صادر شده و درحال طی کردن مراحل ثبت است و این صندوق به زودي فعالیت خود

 
را آغاز می کند. 

وي تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري هاي نوظهور با سرمایه 20 میلیارد تومانی فعالیت خود را آغاز

 
خواهد کرد. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: صندوق هاي پژوهش و فناوري با هدف حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ ها
در کشور راه اندازي شده اند. با توجه به جاي خالی صندوقی که به صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی کار کند، صندوق



 
پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري نوظهور تأسیس گردید. 

دکتر رسولی زاده افزود: حمایت مالی وظیفه اصلی صندوق هاي پژوهش و فناوري است، اما حمایت معنوي نیز در دستور کار این

 
صندوق تخصصی قرار خواهد گرفت تا فعالان این اکوسیستم بتوانند در حوزه کاري خود به رشد و توسعه دست یابند. 

 
توسعه کسب و کار هاي دانش بنیان 

وي ادامه داد: این صندوق با هدف توسعه کسب و کار هاي دانش بنیان مبتنی بر فناوري در حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي
در کشور و توسعه کارآفرینی دانش بنیان و فناورانه با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان و دانش آموختگان کشور راه اندازي
شده است. افزایش سهم دانش و فناوري در سبد صادرات خدمات و محصولات صادراتی کشور، نفوذ دانش و فناوري حوزه اقتصاد
دیجیتال در صنایع و کسب و کار هاي کشور، ترغیب بخش خصوصی به مشارکت فعال در فرآیند توسعه فناوري و نوآوري حوزه
اقتصاد دیجیتال و کمک به توسعه کسب و کار ها از طریق کاهش ریسک و مخاطرات فرآیند ایده تا تجاري سازي در حوزه اقتصاد

 
دیجیتال از دیگر اهداف راه اندازي این صندوق بوده است. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري با عنوان «تولید، پشتیبانی و مانع
زدایی ها» گفت: مباحث مربوط به هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا یکی از مهم ترین مؤلفه ها و پیش ران ها در مسیر

 
پشتیبانی و رشد و توسعه صنایع به شمار می رود. 

دکتر رسولی زاده اظهار داشت: امید است با راه اندازي این صندوق و هم افزایی تمام فعالان اکوسیستم بتوانیم گام هاي بلندي در

 
راستاي تحقق شعار سال برداریم. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري فارس، تاریخ انتشار: 2 خرداد 1400، کد خبر:14000229000680،
farsnews.ir



تأثیر سبک زندگی بر باروري مادران

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/03/02

پژوهشگر حوزه زنان گفت: سبک زندگی کنونی ما اسلامی نیست، زیرا زنان کسب تحصیل و داشتن شغل را به لذت مادر
شدن ترجیح داده اند.

پژوهشگر حوزه زنان گفت: سبک زندگی کنونی ما اسلامی نیست، زیرا زنان کسب تحصیل و داشتن شغل را به لذت مادر شدن

 
ترجیح داده اند. 

به گزارش ایکنا؛ فرشته روح افزا، استاد دانشگاه و پژوهشگر حوزه
زنان، شامگاه شنبه، اول خردادماه، در نشست تبیین مسئله
جمعیت جوان با تکیه بر نقش مادر، گفت: امروز سبک زندگی
والدین و فرزندان از مدار اصلی خارج شده است و گرفتار
مشکلات اجتماعی زیادي شده ایم. مسئله مهم این است که
جایگاه زن نه فقط از منظر ادیان، بلکه در خلقت چیست؟ فارغ از
نگاه دینی و مذهبی، فرزندآوري، تربیت و رشد آنها بر عهده مادر
است. امام خمینی فرمودند که زن و قرآن انسان سازند. طبق
روایات، سعادت و شقاوت فرزندان در ایام جنینی تعیین می شود.

روح افزا تصریح کرد: حضرت آقا فرمودند که منشأ بسیاري از درگیري ها و جنگ هاي بزرگ عالم زنان بوده اند، زیرا گره هاي روحی و
روانی که والدین از بدو تولد فرزندشان در او ایجاد می   کنند، سبب می شود که او براي تخلیه عقده هایش جنگ آفرینی کنند. لذا
شیوه تربیت مادر خیلی مهم است. برخی دختران به بهانه اشتغال و حضور اجتماعی از فرزندآوري خودداري می کنند. اسلام مشوق
تحصیل و کسب علم است و حتی مخالف اشتغال زنان نیست، ولی اگر کسب درآمد سبب لطمه به جان و جسم زن شود، منع شده و

 
نفقه زن برعهده است. 

وي اظهار کرد: در سوئیس، مرخصی زایمان را تا سه سال افزایش داده اند. در برخی ایالت هاي آمریکا هم این گونه است، زیرا
معتقدند اگر فرزندي به خاطر دوري از محبت مادري لطمه بخورد، آسیب هاي آن در بزرگسالی بیشتر است. همچنین صرفاً مادر
تحصیل کرده موفق نیست و او باید در دوره بارداري آرامش داشته باشد، ولی در ایران پرتنش ترین دوره است. البته سبک زندگی ما
تضاد زیادي با ایجاد آرامش روحی و روانی براي مادران دارد و به همین دلیل میل به باروري در زنان بسیار کم شده است. پس اگر زن
در خانواده مورد حمایت عاطفی قرار بگیرد، می تواند آن را به فرزندش منتقل کند و نسل سالم تري تربیت شود. مطالعات نشان داده

 
است مسلمانانی که عقده هاي روحی و روانی دارند، به داعش می پیوندند. 

روح افزا گفت: مادران با وجود خستگی روزانه که ناشی از اشتغال است، نمی توانند نسل سالمی را تربیت کنند. مادران علامه
طباطبایی و امام خمینی فرزندان نیکی را تربیت کردند، ولی مادري را نگاه کنید که چند مدرك تحصیلی و پول دارد، ولی فرزند
خوبی را تربیت نکرده است. بدین ترتیب براي افزایش جمعیت باید بیشتر از هر چیزي بر لذت مادر بودن تمرکز کنیم. براساس
تحقیقی، 90 تا 95 درصد از مادرانی که خواسته یا ناخواسته سقط می کنند، دچار افسردگی با شدت هاي متفاوت می شوند.



همچنین اگر مادیات نقش پررنگی داشته باشد، آسیب هاي زیادي به جامعه به ویژه زنان وارد خواهد شد. براساس سبک زندگی

 
اسلامی، مرد باید به زن نفقه بدهد و از او حمایت عاطفی کند. 

انتهاي پیام



توجه به نظرات متخصصان سلامت در تصمیم گیري هاي مدیریت بحران کرونا

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/03/02

قم- استاندار قم ضمن ارائه گزارشی از فعالیتهاي استانداري گفت: اساس تصمیم گیري هاي مدیریت بحران کرونا در قم،
مبتنی بر نظرات متخصصان حوزه سلامت است.

قم- استاندار قم ضمن ارائه گزارشی از فعالیتهاي
استانداري گفت: اساس تصمیم گیري هاي مدیریت بحران
کرونا در قم، مبتنی بر نظرات متخصصان حوزه سلامت

 
است. 

به گزارش خبرگزاري مهر، بهرام سرمست در تشریح
دستاوردهاي دولت و عملکرد یک ساله خود گفت: از زمانی
که افتخار خدمت در شهر کریمه اهل بیت (ع) را پیدا کرده
ام خدا را شاکرم که در حوزه هاي مختلف، این توفیق را
داشته ام که در چارچوب سیاست هاي دولت تدبیر و امید

و رهنمودهاي مقام معظم رهبري در این استان، سهمی را در راه خدمات رسانی به مردم شریف قم و سرعت بخشی به روند توسعه و

 
پیشرفت این خطه ایفا نمایم. 

استاندار قم با اشاره به راهبردها و رویکردهاي کاري مدیریت ارشد استان افزود: در حوزه هاي مختلف سیاسی، امنیتی، اقتصادي،
اجتماعی، عمرانی و پیشبرد برنامه هاي سازمانی و اعمال حاکمیت در این استان، توجه به اسناد بالادستی با تاکید بر برنامه محوري به

 
عنوان خطی مشی اصلی را در دستور کار خود قرار داده ایم. 

وي تجربه و مدیریت موفق بحران سیل سال 98 قم را مورد اشاره قرار داد و گفت: از همان اوایل ورود در استان با بحث سیل در
فروردین سال 98 مواجه شدیم که برنامه غیرمترقبه اي را براي استان قم همزمان با دیگر استان ها به وجود آورد که با توجه به سابقه

 
سیلی که در سنوات قبل در قم سراغ داشتیم، می طلبید برنامه مدونی براي این موضوع تهیه شود. 

سرمست در مورد روند اقدامات انجام شده براي مهار این بحران عنوان کرد: در بازدیدي که از اداره کل هواشناسی در همان روزهاي
اولیه انجام شد، پیش بینی ها نشان داد تا دو برابر بارندگی را نسبت به سال 88 خواهیم داشت، از این رو به طور فوق العاده جلسه
ستاد بحران تشکیل و پیش بینی هاي لازم بر اساس نظر کارشناسان اتخاذ و با کمترین خسارات و تلفات، سیل سال 98 به خوبی

 
مدیریت شد. 

وي افزود: علاوه بر دستگاه هاي اجرایی و اعضاي ستاد بحران، خیرین و نیروهاي داوطلب در استان بسیج شدند و به کمک آمدند و
علاوه بر استان، توانستیم به دیگر استان ها همانند لرستان و خوزستان علی رغم اینکه معین آنها نیز نبودیم به مردم مهربان آنها

 
کمک کنیم و این بحران به خوبی مدیریت شد و قدردان الطاف الهی در این زمینه هستیم. 



سرمست در خصوص شیوع کرونا به عنوان بحرانی عالم گیر نیز تصریح کرد: در 30 بهمن ماه سال 98 دو مورد ابتلاي ویروس کرونا
در استان قم، کشف شد که در آستانه انتخابات این موضوع ظهور و بروز پیدا کرد و بلافاصله پس از دو ساعت، جلسه قرارگاه زیستی و

 
ستاد بحران و کارگروه امنیت غذایی و سلامت را تشکیل دادیم و به دنبال آن جلسات مکرري شکل گرفت. 

وي با بیان اینکه این بیماري در موج هاي اول، دوم و سوم به خوبی مدیریت شد گفت: امروز هم که با موج چهارم این ویروس که
موجی جهانی و سراسري است، مواجه شده ایم همه تلاش ما بر این است که با کمک اعضاي ستاد بحران و بر اساس جذب و به
کارگیري تمام ظرفیت هاي رسمی و غیررسمی و خیرین و گروه هاي جهادي و طلاب و مردمی و بهره گیري از ظرفیت هاي معنوي

 
استان همچون وجود علما و مراجع و تحت تدابیر رهبري و ستاد ملی مقابله با کرونا، این بحران را نیز با موفقیت مدیریت کنیم. 

استاندار قم ادامه داد: در این راستا جلسات منظمی شکل گرفت و توانستیم این امواج سهمگین را پشت سر بگذاریم؛ وضعیت استان
نسبت به سایر استان ها علی رغم اینکه زمینه و موضوعیت بیشتري براي درگیري بیماري داشت به نحو شایسته اي با همراهی مردم

 
مدیریت شد. 

وي تصریح کرد: این مبارزه همچنان ادامه دارد و در ستاد ملی مقابله با کرونا در ابلاغ و اجراي مصوبات و ارائه پیشنهادات در مسیر

 
تصمیم گیري و تصمیم سازي، مشارکت جدي داریم و رعایت پروتکل ها در سطح کشور به مرحله اجرا درآمده است. 

سرمست بیان کرد: با هم اندیشی و جلسات کارشناسی، طرح هایی تدوین و ارائه پیشنهاد شد که بسیاري از این موارد به تأیید و

 
تصویب رسید و امروز قم به عنوان یکی از استان هاي پیشگام و موفق در روش هاي مقابله با کرونا محسوب می شود. 

وي با اشاره به اینکه مدیریت این بیماري در کشور ما در مقایسه با دیگر کشورها که ادعاي پیشرفت و امکانات و تجهیزات بیمارستانی
دارند از توفیقات بسیار چشمگیري برخوردار بوده است عنوان کرد: همزمان توجه داشتیم تاب آوري نظام سلامت را حفظ کنیم تا
مدافعین سلامت همچنان به این مبارزه ادامه دهند، ضلع دوم مدیریت کرونا، بحث تولید و معیشت و تاب آوري نظام اقتصادي در

 
پشتیبانی از نظام سلامت است. 

استاندار قم در این باره گفت: در تحقق این اهداف، خط تولیدي چندین کارخانه را جهت تولید ماسک و مواد شوینده تغییر دادیم که
در حال حاضر نیمی از قطب هاي تولید ماسک در کشور هستیم و در تجهیز بیمارستان ها نیز اقداماتی انجام شد، ضمن اینکه در
جبهه اجتماعی و فرهنگی و مذهبی نیز شکل گیري موجی از همراهی و همدلی مردم و رهنمودهاي مراجع و تولیت حرم مطهر و

 
مسجد مقدس جمکران و هیئت هاي مذهبی نیز اتفاق افتاد و همه پاي کار آمدند. 

وي افزود: این ظرفیت عظیم در کنار خیرین و گروه هاي جهادي در این مبارزه بی امان، الگوي مناسبی بود و با طرح کمک مومنانه و
مواساتی که رهبري تاکید داشتند شاهد یک جبهه مقاوم و پشتیبانی کننده از جبهه سلامت و اقشار آسیب دیده هستیم و این سه

 
ضلع مثلث در مقابله با بیماري به صورت یک الگو و وجه تمایز مدیریت کرونا در کشور ما با سایر کشورها را نشان می دهد. 

سرمست ادامه داد: همزمان با اعمال محدودیت ها در کسبه و اماکن و با همراهی جبهه سلامت توانستیم بخش زیادي از اهداف مقابله
با کرونا را پیگیري کنیم و در کنار آن، نظام اقتصادي و تولیدي نیز از سلامت پشتیبانی کرد و نظام مذهبی و دینی ضمن رعایت

 
پروتکل ها بخش زیادي از اهداف را پیش برد. 

وي گفت: در کنار این حوادث غیر مترقبه که پیش آمد، از ظرفیت هاي مختلف سازمان هاي اجرایی و قضائی و اعضاي شوراي تأمین



 
و نیروهاي مسلح و سمن ها با تاکید بر برنامه محوري استفاده کردیم و براي پیشبرد برنامه هاي دولت، هم افزایی خوبی شکل گرفت. 

استاندار قم با اشاره به اینکه فضایی که براي مدیریت کرونا در استان شکل گرفت فضاي متفاوت از دیگر از استان هاست، تصریح کرد:
در این استان به طور شفاف این بیماري کشف شد و همزمان انتخابات مجلس شوراي اسلامی و خبرگان رهبري نیز برگزار شد و در

 
ارتباط با بیماري، هیچ گونه محافظه کاري صورت نگرفت. 

وي عنوان کرد: اساس و پایه تصمیم گیري هاي مدیریت بحران کرونا در قم، مبتنی بر نظرات متخصصان و کارشناسان حوزه سلامت
است و در این راه همه ظرفیت ها را پشتیبان جبهه سلامت قرار دادیم، در کنار این بحران ها، از ابتداي شروع خدمت در استان در
مرحله اول با توجه به جایگاه قم و ظرفیت هاي مختلف، اولویت ها و برنامه هایی را در نظر داشتیم که خوشبختانه بسیاري از این

 
برنامه ها به مرحله اجرا رسیده اند. 

سرمست با اشاره به عناوین برنامه هاي مد نظر در بخش هاي مختلف افزود: در حوزه سیاسی و امنیتی و اجتماعی، مهم ترین اولویت،
تأمین آرامش و امنیت و حفظ فضاي اعتدال و نشاط بوده که در استان مورد توجه قرار گرفته است و شوراي تأمین در نهایت همدلی

 
به تحقق این فضا کمک کرد. 

وي تصریح کرد: در حوزه امنیت، به عنوان یکی از مهم ترین حوزه ها و بسترساز پیشرفت و توسعه استان، شاخص ها و ارزیابی ها
نشان می دهد که استان قم در این مدت از یک آرامش و همدلی و هم افزایی و تعامل سازنده میان ارکان قواي حاکم در استان

 
برخوردار بوده و این پشتوانه محکمی براي پیشبرد برنامه هاست. 

استاندار قم با بیان اینکه در انتخابات سال 98 علی رغم اینکه درگیر کرونا بودیم از نظر مشارکت حداکثري از میانگین کشوري بالاتر
بودیم و انتخاباتی سالم برگزار شد، گفت: براي انتخابات سال 1400 به عنوان برنامه اساسی در حوزه سیاسی، هدف ما این است که

 
انتخاباتی سالم و امن با مشارکت حداکثري را دنبال کنیم. 

وي گفت: در انتخابات 1400 که سه انتخابات ریاست جمهوري و شوراهاي شهر و روستا و میاندوره اي مجلس خبرگان رهبري
همزمان برگزار خواهد شد، مقدمات آماده و جلسات برگزار شده است و طبق قانون و بر اساس سیاست هاي کلی امنیت و سلامت و

 
مشارکت انتخابات و بی طرفی مسئولان در سرلوحه کارهاست. 

سرمست افزود: در حوزه مسائل اجتماعی و فرهنگی نیز دغدغه رهبري در دیداري که افتخار حضور در 19 دي در کنار مردم قم

 
داشتیم مطرح شد که در سیاست هاي تدبیر و امید، مسائل فرهنگی و اجتماعی و مقابله با آسیب ها جز اولویت هاست. 

وي بیان کرد: با توجه به اهمیت این حوزه، یک برنامه مدونی را در قالب یک سند تحول اجتماعی و فرهنگی دنبال کردیم و مطالعات
دانشگاهی و کاربردي صورت گرفت، حاصل مطالعات منجر به 5 برنامه عملیاتی و راهبردي که در دستور کار شوراي برنامه ریزي و
توسعه استان قرار گرفت مصوب و به دستگاه ها ابلاغ شد و در حال اجراست و امروز یکی از برنامه هاي مهم در حوزه اجتماعی،

 
کاهش آسیب ها می باشد که با جدیت و در قالب برنامه ریزي ها دنبال می شود. 

استاندار قم با اشاره به عملکرد اقتصادي استان عنوان کرد: در حوزه اقتصاد، موضوع تولید از اهمیت زیادي برخوردار بوده است و در
سال رونق و جهش تولید، هدف گذاري هاي بسیار خوبی صورت گرفت، براي اولویت توسعه اقتصادي استان، خط قرمزي براي تمام

 
مسئولان اجرایی و اقتصادي تعیین کردیم که طبق آن، هیچ کارخانه اي نباید تعطیل شود. 



وي ادامه داد: همچنین باید کارخانجات تعطیل نیز به چرخه تولید بازگردند، در این مدت هیچ کارخانه اي تعطیل نشد و کارخانه هاي
راکد و نیمه راکد شناسایی شدند و هدف گذاري کردیم که 25 کارخانه را در هر سال احیا کنیم که از برنامه اعلام شده جلوتر رفته

 
ایم و در سال 98 و 99 شاهد احیاي بیش از 60 واحد تولیدي بودیم که ده واحد جلوتر از برنامه زمان بندي است. 

سرمست تصریح کرد: براي فعالین بخش خصوصی منزلت زیادي در استان قائل هستیم و براي مدیران دولتی ابلاغ شد در حمایت از

 
فعالین اقتصادي، اهتمام جدي داشته باشند و موانع ها را از پیش پاي تولید بردارند. 

وي افزود: از واحدهاي تحت تملک بانک نیز 76 مورد شناسایی شد که 72 واحد آن تعیین تکلیف شدند و 4 واحد در محاکم قضائی

 
در حال رسیدگی است و این از جمله توفیقات در حوزه اقتصادي است. 

استاندار قم در خصوص پیگیري اهداف مهم در اشتغال زایی نیز گفت: براي مدیران نیز تعیین تکلیف شد که به نرخ تک رقمی در

 
بیکاري دست یابیم که طبق آخرین برآورد 8 درصد بود و رتبه خوبی براي استان به شمار می رود. 

وي افزود: از نظر توجه به شهرك هاي صنعتی و توسعه نواحی صنعتی اقدامات خوبی صورت گرفته و در ارتباط با زیرساخت ها، تفاهم
نامه هایی با دستگاه هاي متولی داشتیم در تأمین زیرساخت آب نیز پیگیري خوبی انجام شده است و در تلاشیم براي واحدهاي

 
تولیدي و صنعتی، این زیرساخت ها را به صورت پایدار فراهم کنیم. 

سرمست عنوان کرد: براي منطقه ویژه اقتصادي به عنوان کانون مورد توجه اقتصادي نیز برنامه هایی در دست اقدام است که از آن

 
جمله اتصال منطقه ویژه اقتصادي به خط آهن سراسري در جهت رونق منطقه به شمار می رود. 

وي در مورد برنامه سه شنبه هاي اقتصادي خود نیز توضیح داد: این طرح به عنوان برنامه پایدار است که در آن از چندین واحد در
روزهاي سه شنبه هر هفته بازدید می شود تا واحدهاي نیازمند به احیا و حمایت مشخص شوند، در این باره تکلیف کرده ایم در هر

 
بازدید یک واحد باید افتتاح و احیا شود. 

استاندار قم تصریح کرد: 463 واحد با سرمایه گذاري 2,234 میلیارد تومان و اشتغال 9205 نفر در طول این دو سال احداث و به بهره
برداري رسیده اند و براي برنامه هاي بعدي دنبال این هستیم تا در واحدهاي موفق، طرح توسعه را به تصویب برسانیم تا فاز دوم و

 
سوم توسعه را اجرایی کنند و در این باره حمایت هاي خوبی در قالب ستاد تسهیل و رفع موانع صورت می گیرد. 

وي از طراحی و اجراي 55 برنامه عملیاتی براي دو بخش اقتصاد مقاومتی و جهش تولید استان خبر داد و گفت: 28 برنامه در قالب
اقتصاد مقاومتی و 27 برنامه ویژه جهش تولید در قم طراحی و اجرایی شد و با کمک معین اقتصاد مقاومتی استان، جناب آقاي دکتر
نهاوندیان مسائل را دنبال می کنیم و اگر مانعی بر سر راه تولید قابل حل نباشد از ستاد کشوري، مساعدت می طلبیم تا موانع در

 
سطح استان رفع شود. 

سرمست با بیان اینکه در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها در کنار بخش خصوصی و تولیدکنندگان ایستاده ایم گفت: فضاي
حمایت گرایانه از تولید در استان، روحیه و عزمی براي مانع زدایی و پشتیبانی است و همه ارکان نظام، همدل و هم کلام هستند و

 
یک وحدت رویه خوبی براي تولید و اشتغال زایی وجود دارد. 



وي با اشاره به اینکه کارآفرینی داراي ارزش والایی است گفت: براي ملاقات مستقیم با استاندار، کارت هاي ویژه اي براي کارآفرینان
بالاي 100 و 50 نفر پیش بینی شده است و حداکثر ظرف یک هفته مشکلات را مطرح می کنند و ما نیز پیگیري مسائل را در رأس

 
امور قرار داده ایم و دوشنبه ها پیگیر مسائل در سطح ملی هستیم. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه مهم همکاري مشترك استان با ستاد فرمان اجرایی حضرت امام (ره) گفت: یکی از بندهاي این تفاهم
نامه در ارتباط با احداث بزرگترین کارخانه تولید چادر مشکی در قم است که خوشبختانه عملیات اجرایی این واحد آغاز شد و با 18
میلیون متر مربع ظرفیت تولید و 1,130 میلیارد تومان سرمایه گذاري و اشتغال بیش از 450 نفر مستقیم و 600 نفر غیر مستقیم به
عنوان یک برند براي قم و کالاي فرهنگی محسوب خواهد شد (در کشور در حدود 80 میلیون متر مربع پارچه چادر مشکلی مورد نیاز

 
است و این واحد تولیدي یک ظرفیت مهمی است.) 

استاندار قم به تلاش ها و برنامه ریزي هاي صورت گرفته براي تأمین سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي اشاره و خاطرنشان کرد: در
زمینه تأمین تسهیلات مورد نیاز به عنوان مکمل سرمایه بخش خصوصی، به نحوي عمل شده است که نسب منابع و مصارف بانکی

 
استان (بانک هاي دولتی و تخصصی) به رقمی بالغ بر 78 درصد رسیده است که توفیق بسیار بزرگی است. 

وي افزود: همچنین در استفاده از فرصت ها و بسته هاي تکلیفی، بیشترین بهره وري در قم صورت گرفته که نتیجه آن رضایتمندي
مخاطبین و نیز کسب جایگاه هاي برتر کشوري می باشد که در این زمینه می توان به کسب رتبه اول جذب تسهیلات اشتغال خانگی

 
– رتبه دوم جذب تسهیلات کرونا و تک رقمی شدن جایگاه استان در جذب تسهیلات رونق تولید و… اشاره کرد. 

سرمست به توفیقات استان در بخش صادرات اشاره کرد و گفت: در زمینه صادرات کالاهاي غیرنفتی که دال بر رونق تولید و مازاد بر
نیاز بوده و پیشران توسعه اقتصادي مطرح می شود در سال جهش تولید در گمرکات استان به لحاظ وزنی 11 درصد و به لحاظ ارزش

 
8 درصد نسبت به سال 98 رشد داشته ایم. 

وي با بیان اینکه در زمینه تأمین کالاها و مایحتاج عمومی نیز با تشکیل مستمر کارگروه تنظیم بازار و ذخیره کالاهاي استراتژیک در
انبارهاي دولتی و خصوصی استان هیچ گونه کمبود کالایی در استان نداشته ایم گفت: با اعمال قیمت هاي مصوب و رصد و نظارت
مستمر بازار، همواره در رتبه هاي آخر نرخ تورم کشور بوده و در پایان سال (اسفند ماه) مطلوب ترین آن در شاخص تورم نقطه به

 
نقطه را شاهد بودیم. 

سرمست در خصوص برنامه ریزي هاي استان براي سال تولید و پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نیز با اشاره به تداوم اقدامات و گزارشی
از عملکرد سال گذشته تصریح کرد: در سال 99 کارگروه تسهیل و رفع موانع 46 جلسه اصلی و 63 کمیته تخصصی برگزار کرد و از

 
83 واحد تولیدي مستقر در شهرك هاي صنعتی بازدید به عمل آورد و 178 طرح صنعتی و 24 واحد کشاورزي پیگیري شد. 

وي گفت: کسب رتبه دوم استان از نظر نظارت بر واحدهاي دریافت تسهیلات تبصره 18 و رتبه برتر از جذب تسهیلات و منابع و
تخصیص یارانه از جمله موفقیت هاست، همچنین در رونق تولید در بخش صنعت 7 هزار و 191 میلیارد ریال به 102 واحد و طرح
صنعتی پرداخت شد و رتبه 7 کشور را به دست آوردیم و در بخش کشاورزي 1 هزار و 167 میلیارد ریال به 375 طرح و واحد

 
کشاورزي پرداخت شد و رتبه 5 را کسب کرده ایم. 

استاندار قم گفت: افتتاح 26 واحد صنعتی به صورت میدانی با اشتغال 1 هزار و 520 نفر و سرمایه گذاري 15 هزار و 640 میلیارد

 
ریال در سال گذشته از جمله این دستاوردهاست. 



وي در تشریح برنامه هاي حوزه عمرانی گفت: در این حوزه، برنامه تکمیل پروژه هاي نیمه تمام از جمله پروژه هاي شهري و عمرانی
را مد نظر داریم که قطار شهري مهم ترین آن است، در این باره بازدیدي از قطار شهري داشتیم که قول دادند تا پایان خردادماه، فاز

 
نخست خط A آماده بهره برداري شود . 

سرمست افزود: تصفیه خانه آب قم، راه دسترسی نمایشگاه بین المللی قم و ساماندهی ورودي قم از سمت جعفریه از دیگر طرح هاي

 
اولویت داري است که امیدواریم بر اساس برنامه زمان بندي به بهره برداري برسند. 

سرمست با اشاره به برنامه هاي استان براي حل مشکلات مربوط به تک شهرستانی بودن قم تصریح کرد: در این خصوص پیگیري
هاي خوبی انجام شده و با تصویب طرح ارتقاي شهرهاي کهک و جعفریه در فاز نخست، در صدد ایجاد دو شهرستان جدید در استان

 
هستیم. 

استاندار قم عنوان کرد:، همچنین بحث ارتقا و تقویت ساختارهاي اداري خلجستان و سلفچگان را نیز در دست مطالعه و بررسی داریم
و امیدواریم که با اجرایی شدن طرح هاي مد نظر در تقسیمات کشوري قم، یک قدم محکمی براي بهبود شاخص هاي اعتباري و

 
بودجه اي استان و تحول در وضعیت توسعه استان به صورت درون زا برداشته شود. 

وي بیان کرد: در ارتباط با مسائل عمرانی، ما از تهدید کرونا به عنوان یک فرصت استفاده کردیم و براي زیرساخت هاي درمانی استان
نیز تکمیل پروژه هاي نیمه تمام و ناتمام درمان جز اولویت ها بوده که با کمک دولت و حمایت هاي ریاست جمهوري و بانک مرکزي

 
و بانک هاي عامل تحقق یافت. 

سرمست افزود: در این راستا بیمارستان امیرالمومنین (ع) را با 231 تخت به بهره برداري رساندیم که به عنوان مرکز درمان کرونایی
در خدمت رسانی به بیماران نقش مهمی دارد، همچنین بیمارستان بزرگ مادر در حال تکمیل و آماده افتتاح است که با 230 تخت به
بهره برداري می رسد و بیمارستان نور و خاتم نیز از جمله مراکز درمانی مهم در حال ساخت استان می باشد و موانع آنها رفع شده

 
است. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي استان در بخش هاي درمانی گفت: مراکز درمانی و بیمارستان هایی در دست اقدام است که استان به
قطب گردشگري در بیاید، ضمن اینکه پروژه هاي گردشگري از جمله طرح هاي مهم در دست پیگیري است، به خصوص اینکه سالانه
20 میلیون زائر را پذیرا هستیم و باید در کنار اولویت هاي زیارتی که داریم براي مردم این شهر نیز ابعاد متنوع گردشگري را تقویت

 
کنیم. 

استاندار قم افزود: ظرفیت هاي گردشگري خوبی در اطراف قم قرار دارد که به عنوان گردشگري طبیعی و مناطق نمونه گردشگري از
اولویت هاي مهم است و منطقه نمونه گردشگري دشت بهشت نیز در پایان اردیبهشت آماده افتتاح است و مناطق نمونه گردشگري

 
دیگري نیز تعیین تکلیف می شوند. 

وي تصریح کرد: در ارتباط با بحث سوغات زائر و ثبت شهر مقدس قم به عنوان شهر ملی انگشتر اقدامات خوبی انجام و به عنوان شهر
ملی ثبت شد، یکی از اقدامات، انعقاد تفاهم نامه هایی با معاونت علمی ریاست جمهوري در توسعه اقتصاد دانش بنیان و کمک به
استارت آپ هاست که رویکرد مهمی در حوزه اقتصادي و متناسب با رویکرد جهانی است و در اقتصاد دانش بنیان نیز زمینه هاي

 
بسیار خوبی داریم. 



سرمست بیان کرد: تفاهم نامه هایی با ستاد اجراي فرمان امام به مبلغ سه هزار میلیارد تومان داشتیم که در بخش هاي مختلف

 
ساماندهی محله هاي آسیب پذیر و حاشیه نشین چون اسماعیل آباد و حلبی آباد و محلاتی کم برخوردار جز برنامه هاي اصلی است. 

وي افزود: از همه ظرفیت ها براي توسعه استان در ابعاد مختلف استفاده و پروژه هاي عمرانی و شعار سال را دنبال می کنیم و فضاي

 
آرامش و همدلی را تأمین کنیم، در این راستا مدیریت کرونا در اولویت برنامه هاي استان قرار دارد. 

سرمست عنوان کرد: ورزش و جوانان یکی از اولویت هاست و در این باره پروژه هاي زیرساختی را دنبال می کنیم، از جمله ورزشگاه
پردیسان با وجود وقفه اي که داشت اخیراً فعال شد و در صدد تکمیل آن هستیم، در جهت توسعه ورزش همگانی و قهرمانی نیز گام

 
هاي مهمی برداشته شده و در دولت، اماکن و ظرفیت هاي ورزشی توسعه یافته است. 

وي با اشاره به دیگر اقدامات گفت: گازرسانی به روستاها و مناطق کم برخوردار انجام شد و قم به استان سبز تبدیل شده و از نظر برق
رسانی همه مناطق انجام شده و در زمینه آب رسانی نیز برنامه هایی که داریم بتوانیم روستاها را در یک برنامه زمان بندي شده از

 
نعمت آب پایدار و سالم و بهداشتی برخوردار کنیم. 

استاندار قم بیان کرد: در مورد مسائل فرهنگی، کتاب خانه مرکزي شهر قم در حال تکمیل است و تا پایان دولت به سرانجام می رسد

 
که پروژه مهمی در استان است و کمک می کنیم موانع برداشته شود. 

وي تاکید کرد: احداث این کتابخانه بسیار مهم است و باید متناسب با جهان شهر تشیع داراي سهم چشمگیري در نشر معارف باشد،
چرا که بیشترین چاپ معارف دینی و رتبه دوم در کشور دارد براي چنین شهري با وجود حوزه هاي دین و دانشگاه ها وجود چنین

کتاب خانه مرجعی که بتواند پاسخگو باشد اهمیت زیادي دارد.



نقش مهم پروژه هاي آبخیزداري در کمک به کشاورزان جنوب کرمان

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/03/02

سعید برخوري گفت:اجراي طرح هاي آبخیزداري ضمن حفاظت از منابع آب و خاك نقش مهمی در اشتغال جوامع محلی
دارد. به گزارش خبرنگار"راه آرمان" پیش از ظهر امروز سعید برخوري رئیس سازمان جهاد کشاورزي به اتفاق حمزه احمدي

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري جنوب کرمان در سفر خود به شهرستان فاریاب از پروژه هاي ...



اولین تشکل کشوري صنعت کفش کشور تشکیل شد/ ایران توان تامین نیاز

کفش منطقه را دارد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/03/02

فصل اقتصاد - رئیس کمیسیون اقتصادي اتاق اصناف تهران با بیان اینکه ایران می تواند کل نیاز کفش منطقه را تامین کند
گفت: صنعت کفش ایران داراي توانمندیهاي بالایی است که تا کنون مغفول مانده و باید جایگاه این صنعت در اقتصاد کشور

احیا شود.

فصل اقتصاد - رئیس کمیسیون اقتصادي اتاق اصناف
تهران با بیان اینکه ایران می تواند کل نیاز کفش منطقه را
تامین کند گفت: صنعت کفش ایران داراي توانمندیهاي
بالایی است که تا کنون مغفول مانده و باید جایگاه این

 
صنعت در اقتصاد کشور احیا شود. 

به گزارش فصل اقتصاد اولین گردهمایی تشکیل بزرگترین
تشکل کیف، کفش وصنایع وابسته به میزبانی اتحادیه صنف کفش هاي ماشینی تهران و حضور بیش از چهل تشکل از سراسر کشور

 
برگزارشد. 

علی اژدرکش رئیس اتحادیه صنف کفش ماشینی تهران به عنوان میزبان در این مراسم گفت: هدف از تشکیل این تشکل کشوري هم
افزایی میان حلقه هاي زنجیره تولید کیف و کفش است و براي تحقق این هدف نیازمند هنبستگی و همکاري میان همه بخش ها از

 
تامین مواد اولیه و یراق آلات تا تولیدکنندگان تجهیزات و ماشین آلات و در نهایت تولیدکنندگان محصولات نهایی هستیم. 

وي به عنوان ایده پرداز این اقدام ملی صنعت کیف و کفش ایران را صنعتی پیشرو با توان رقابت در بازارهاي صادرانی دانست و تصریح
کرد: تولیدکنندگان ایرانی به دانش، تجربه و تکنولوژي تولید محصول برابر با استانداردهاي جهانی برخوردار هستند و برخی نقاط

 
ضعف مانند بازاریابی و بازارسازي، برندسازي و تبلیغات و کاهش قیمت تمام شده را می توانیم با بهبود زنجیره تامین مرتفع سازیم. 

رئیس کمیسیون اقتصادي اتاق اصناف تهران در ادامه به تبیین اهمیت و نقش بنگاه هاي کوچک و متوسط در اقتصاد جهان و ایران
پرداخت و افزود: در اقتصادهاي بزرگ جهان مانند آمریکا و چین سهم واحدهاي کوچک از تولید ناخالص ملی 48 و 59 درصد است،

 
در حالیکه در ایران 18 درصد است. 

وي گفت: در حالیکه اشتغال واحدهاي کوچک و متوسط اشتغال پایدار است، در اقتصادهاي بزرگ واحدهاي کوچک بازیگران اصلی

 
صادرات هستند و در ایران سهم اندکی دارند. 

اژدرکش با بیان اینکه صنعت کفش ایران توانایی تامین کفش مورد نیاز کشورهاي منطقه را دارد، تصریح کرد: صنعت کفش ایران

 
داراي توانمندیهاي بالایی است که متاسفانه تا کنون مغفول ماتده و باید جایگاه این صنعت در اقتصاد کشور احیا شود. 

رئیس کمیسیون اقتصادي اتاق اصناف تهران در ادامه به موضوع ایجاد یک کنسرسیوم یا تشکل بزرگ صنفی و صنعتی براي صنعت
کیف و کفش پرداخت و گفت: در شرایط کنونی وجود کنسرسیوم ها و تشکل هاي صنفی و صنعتی در بخش خصوصی با نگاه فراگیر
و پیگیر منافع ملی که ضامن منافع تمامی اعضا بوده و در کنار حمایت از واحدهاي بزرگ صنعتی مسیر را براي رشد و پیشرفت
واحدهاي کوچک و متوسط در کل زنجیره تامین هموار سازد و علاوه بر ساماندهی تولید و فروش در داخل کشور به دنبال راه اندازي



 
بازارهاي منطقه اي و بین المللی جدید باشد نه تنها اجتناب ناپذیر است بلکه تنها راه رشد و تعالی آن صنف و صنعت است. 

وي در ادامه به تشریح اهداف تشکل ملی صنعت کفش پرداخت و اظهارداشت: رسیدن به تولید سالانه یک میلیارد جفت کفش و

 
صادرات 700 میلیون جفت کفش مازاد بر نیاز داخل، را می توان هدف نهایی و عالی این تشکل دانست. 

وي تصویب سند جامع این صنعت براي 10 20 و 50 سال آینده را هدف دیگري دانست که متضمن حفظ ثبات و تدوام رشد این
صنعت است و اطهارداشت: مطالبه گري کارشناسی شده با صداي واحد و از مسیر مناسب از حاکمیت، هموار کردن مسیر براي رشد
واحدهاي کوچک و متوسط و تبدیل آنها به واحدهاي بزرگ و کمک به برندسازي و ایجاد فضایی مناسب جهت رشد برندهاي جوان از

 
دیگر اهداف در نظر گرفته شده است. 

اژدرکش گفت: معرفی بهینه و صحیح محصولات فاخر ایرانی در بازارهاي منطقه اي و بین المللی و ایجاد بازارهاي صادراتی جدید،
تقویت نمایشگاه هاي داخلی و شرکت هدفمند و سازمان یافته در نمایشگاه هاي بین المللی، رفع موانع تامین مواد اولیه و کمک به
عرضه مواد اولیه متنوع و با کیفیت به تولیدکنندگان داخلی، آموزش فنی و علمی نیروي کارآمد و مورد نیاز صنعت و در نهایت

 
ساماندهی و کمک به رشد شبکه فروش داخلی از طریق فرهنگ سازي مناسب و تبلیغات از دیگر اهداف این مجموعه است.  

وي در ادامه ساختار پیشنهادي تشکل بزرگ صنعت کفش کشور را تشریح کرد و اظهارداشت: تشکل بزرگ صنعت کفش می تواتد به
صورت کنسرسیوم، فدراسیون یا کنفدراسیون، کانون کارفرمایی، اتحادیه صادراتی و یا تعاوتی ثبت شود و پس از ثبت شروع به عضو

 
گیري خواهد کرد . 

رئیس اتحادیه صنف کفش ماشینی تهران افزود: در گام اول براي مجموعه پنج کمیسیون شامل مواد اولیه، رفع موانع تولید، پشتیبانی
از صادرات، نمایشگاهی و آموزش پیش بینی شده است. به گفته وي مهمترین استراتژي این تشکل انحصار زدایی و آماده کردن فضاي

 
مناسب براي همه فعالین است. 

وي در پایان از انتخاب هیات امنا و هیات موسس تشکل بزرگ صنعت کیف و کفش خبرداد و گفت: امیدواریم قواي سه گانه از
تشکیل وفعالیت این تشکل حمایت کرده و با رفع موانع تولید و تسهیل شرایط کسب و کار یا ایجاد اشتغال و توسعه اقتصاد کشور

 
کمک کنند.  

انتهاي پیام/



دولت سیزدهم ثبات را به اقتصاد برگرداند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/03/02

فصل اقتصاد - فرشید فرزانگان، رئیس اتاق مشترك ایران و امارات تاکید کرد: بهترین حالت براي همه فعالان اقتصادي،
بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان این است که اقتصاد ثبات داشته باشد.

فصل اقتصاد - فرشید فرزانگان، رئیس اتاق مشترك ایران و
امارات تاکید کرد: بهترین حالت براي همه فعالان
اقتصادي، بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان این است که

 
اقتصاد ثبات داشته باشد. 

رئیس اتاق مشترك ایران و امارات تاکید کرد: بهترین
حالت براي همه فعالان اقتصادي، بازرگانان، تجار و

 
تولیدکنندگان این است که اقتصاد ثبات داشته باشد. 

فرشید فرزانگان، با اشاره به اینکه تقویت ارزش پول ملی تحت تاثیر عواملی همچون رشد نقدینگی است، خاطر نشان کرد: رشد
نقدینگی به دلایلی همچون تولید پول براي جبران کسري بودجه دولت روي می دهد. در حقیقت هر وقت دولت دچار کسري بودجه

 
می شود در طول سال احتیاج به شارژ ریال دارد که موجب تورم زا شدن اقتصاد می شود. 

او ادامه داد: گاهی دولت براي جبران این کسري از صندوق ذخیره ارزي منابعی را دریافت می کند و آن را به صورت ریال منتشر می
کند که در نهایت چون بر اساس تولید و اشتغال نیست، در ذات آن تورم ایجاد می شود. بنابراین باید انتظار داشت که هر سال ارزش

 
پول ملی به دلیل کسري بودجه، کاهش پیدا کند. 

وي افزود: اینکه ذات اقتصاد ایران باعث تشدید و ایجاد تورم می شود، بیان گر این است که اقتصاد ایران نیاز به جراحی اقتصادي

 
بزرگ دارد. زیرا تورم معلول آن اساس و سازوکار اشتباهی است که ریخته شده است. 

رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و امارات گفت: حال در شرایط بحران هاي اقتصادي، فشار اقتصادي بر ایران اوج می گیرد و مسئله
کسري بودجه و شارژ رشد نقدینگی همزمان افزایش پیدا می کند. در حقیقت وقتی که در نمودارها مشاهده می کنیم، هر زمان که
فضاي اقتصادي ایران بازتر شده و ایران با دنیا تعامل داشته، رشد نقدینگی کاهش پیدا کرده و تورم افت پیدا کرده و این را می توان

 
در همه نمودارها دید. 

فرزانگان اظهار داشت: بنابراین باید به این نکته توجه داشته باشیم که بانک مرکزي براي تقویت ارزش پول ملی باید کاملا مستقل
عمل کند و تحت عوامل سیاسی قرار نگیرد و سیاسی عمل نکند و تحت تاثیر دولت ها نباشد. هرچند قاعدتاً دولت ها به خاطر اینکه

 
اقتصاد ما یک اقتصاد دولتی است و در واقع به صورت سیاسی اداره می شود حتماً بر بانک مرکزي فشار می آورند. 

او در ادامه به نکته دیگري اشاره داشت و افزود: اساس کار رئیس جمهور آینده، ثبات اقتصادي است. حداقل حالا که ثبات اقتصادي
وجود ندارد این فضا براي آینده قابل پیش بینی باشد یعنی همه ما انتظار داریم که با توجه به فاکتورهاي اقتصاد کلان ارزش پول ملی
ما به تدریج کاهش پیدا کند؛ به عبارت دیگر هر جا که این روند سرعت پیدا کند و ارزش پول ملی ریزش پیدا کند و یا اینکه برعکس
مثل این روزها در واقع دلار در مقابل ریال ارزش خودش را هر روز از دست می دهد و یا ریال ارزشش بیشتر می شود، اگر این روند

 
سرعتش بیشتر شود، یعنی چه افزایش و چه کاهش اگر با سرعت زیاد باشد، اینها محیط اقتصادي را پیش بینی ناپذیر می کند. 



بر اساس اظهارات فرزانگان هرگاه محیط اقتصادي، پیش بینی ناپذیر شود به ضرر تولیدکننده است. به خاطر اینکه تجار و تولید کننده
ها که اقلام مواد اولیه لازم براي تولید شان را 5 تا 6 ماه قبل و یا حتی به دلیل کرونا ممکن است یک سال قبل خریداري کرده
باشند، بعد با ارزي که حواله کرده جامعه انتظار دارد که تولید کننده قیمت پایین تر کالاي خود را عرضه کند و تولیدکننده هم مدعی
است که با ارز گران تري کالاهاي اولیه را تامین کرده است. همین تفاوت دیدگاه ها باعث می شود که مردم به سراغ خرید بزرگ
نروند و وقتی که مردم مصرف نکنند و سراغ خرید بزرگ نروند، اقتصاد با رکود مواجه می شود. تمام اقتصادهایی که در جهان در حال
حرکت است اقتصادي هستند که جامعه مصرف گرا دارند. اگر جامعه ما یک جامعه باشد که از نظر قدرت خرید کاهش پیدا کند که
الان اینگونه شده است، قطعاً چرخ هاي تولید نمی گردد و جامعه احتیاج به این دارد که تولید کند و مردم بخرند و بفروشند و کاهش

قدرت خرید حتماً کاهش رونق اقتصادي را به همراه خواهد داشت.



ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/03/02

فصل اقتصاد - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش
اشتغال، یک میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند.

فصل اقتصاد - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر
ریزش اشتغال، یک میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار

 
داشتند. 

به گزارش فصل اقتصاد ،یکی از آسیب هاي کرونا بیکاري
بخشی از مشاغل به ویژه در حوزه خدمات بود. مطابق آمار

ارائه شده از سوي وزارت کار تعداد شاغلان در تابستان 99 نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 1.4 میلیون نفر نفر کاهش داشته

 
است. 

مطابق آمار ارائه شده از سوي گزارش مقایسه تعداد شاغلین به تفکیک فعالیت اقتصادي(بهار و تابستان 1398-1399) از سوي وزارت
کار حاکی از این است که همانگونه که در جداول مشاهده می شود تعداد شاغلین در بهار 99 نسبت به بهار سال 98 بیش از
1.455.000 نفر کاهش داشته اند که دلیل اصلی این کاهش تاثیر شیوع بیماري کرونا بوده است. ولی در ستابستان 99 کاهش تعداد
شاغلین نسبت به فصل مشابه سال قبل حدود 7999.000 نفر بوده است که حاکی از کاهش شدت تاثیر شیوع بیماري کرونا بر

 
اشتغال کشور است.تعداد شاغلین بخش کشاورزي در تابستان 99 نسبت به تابستان سال قبل102.647 نفر افزایش داشته است. 

 
جزئیات برنامه هاي اشتغالی کرونا/بازگشت یک میلیون و 100 هزار نفر به کار 

عیسی منصوري, معاون اشتغال وزارت کاردرباره آمار بیکاري ها و ریزش اشتغال گفت: از نزدیک به 2میلیون نفر ریزش اشتغال، یک
میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند، در حوزه بیمه بیکاري حدود 730هزار نفر مشمول این برنامه اختصاصی دوره کرونا

 
شدند و بخشی از این افراد 250 هزار نفر همچنان مشمول دریافت بیمه بیکاري هستند و نیازمند منابع جدیدي خواهیم بود. 

وي افزود: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد تداوم پرداخت تسهیلات، ایجاد فرصت بیشتر در
حوزه تنفس براي باز پرداخت تسهیلات، حمایت در حوزه هاي مالیاتی و بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به زودي پس از

 
تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد. 

منصوري با بیان اینکه در مواجه با کرونا و براي حفظ اشتغال و ایجاد امکان تداوم فعالیت کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت عمده
در 14رسته اصلی و 857زیر رسته 20هزار میلیارد تومان تسهیلات در اختیار گذاشته شد، افزود: این تسهیلات در مرحله نخست

 
اشتغال محور بود و 14هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شد. 

معاون وزیر تعاون بیان کرد: نزدیک به 2هزار میلیارد تومان به طور مستقل در اختیار بخش گردشگري، یک هزار و 700میلیارد تومان
در حوزه فرهنگ و هنر و 800میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از طریق دستگاه هاي مربوطه در اختیار واحدهاي

 
کسب و کار قرار گرفت. 

وي ادامه داد: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی کرونا نیز در مورد تداوم این تسهیلات و ایجاد فرصت بیشتر در حوزه



تنفس براي باز پرداخت تسهیلات و همچنین حمایت در حوزه هاي مالیاتی و حوزه هاي بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به

 
زودي پس از تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد. 

انتهاي پیام/



احیاي هنر اصیل زنان سیستانی در شهرملی خامه دوزي

منبع: شبستانشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/03/02

ادیمی یکی از شهرهاي منطقه سیستان واقع در شهرستان نیمروز است که به عنوان شهر ملی خامه دوزي در فهرست
شهرهاي ملی صنایع دستی به ثبت رسیده هنري که توسط زنان خوش ذوق این منطقه با نخ ابریشم خام (نتابیده) بر روي

پارچه هاي کتان گلدوزي می شود.

ادیمی یکی از شهرهاي منطقه سیستان واقع در شهرستان
نیمروز است که به عنوان شهر ملی خامه دوزي در فهرست
شهرهاي ملی صنایع دستی به ثبت رسیده هنري که توسط
زنان خوش ذوق این منطقه با نخ ابریشم خام (نتابیده) بر روي

 
پارچه هاي کتان گلدوزي می شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از زاهدان، ادیمی یکی از
شهرهاي منطقه سیستان واقع در شهرستان نیمروز است که

در سال گذشته به عنوان شهر ملی خامه دوزي در فهرست شهرهاي ملی صنایع دستی به ثبت رسیده است، خامه دوزي یا به اصطلاح
سیستانی خمک دوزي، هنري است که اغلب در منطقه سیستان رواج داشته و زنان خوش ذوق این منطقه با نخ ابریشم خام (نتابیده)

 
بر روي پارچه هاي کتان گلدوزي میکنند. 

صادق میرحسینی رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان نیمروز در زمینه آخذین اقدامات براي احیاي این هنر

 
به سوالات خبرنگار شبستان پاسخ می دهد. 

 
چه اقداماتی براي احیاي هنر خامه دوزي انجام دادید؟ 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان نیمروز گفت: خامه دوزي که سال ها به فراموشی سپرده شده بود و به
نوعی هنري منسوخ شده بود توسط صنعتگران برجسته استان و با همت و همکاري اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی

 
شهرستان نیمروز بار دیگر احیا شد. 

المان معرفی شهر ملی خامه دوزي با اعتبار 500 میلیون ریال در ورودي شهر ادیمی با همکاري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري
و صنایع دستی استان و شهرداري ادیمی نصب شد، همچنین با همکاري اداره کل مبلغ 600 میلیون ریال اعتبار از محل اوراق تعداد
100 تابلو براي معرفی بهتر کارگاه هاي تولید انفرادي و فروشگاه هاي خامه دوزي شهر ملی ساخته و در محل کارگاه هاي تولید و

 
فروش با همکاري شهرداري ادیمی نصب شد. 

یکی از اهداف اصلی میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري، آموزش ترویج و توسعه و احیاي هنرهاي اصیل و قدیمی است که با



سنتهاي مردم عجین شده است، با توجه به قدمت تاریخی هنر خامه دوزي سیستان و اینکه این هنر در سال هاي گذشته بر اثر
خشکسالی هاي متوالی در حال منسوخ شدن بود و باغات تولید پیله کرم ابریشم که از توتستان ها فرآوري و تولید می شد از بین
رفتن و نخ سفید خام ابریشم که از اصلی ترین مواد اولیه مورد استفاده در هنر خامه دوزي با کمبود مواجه شد و در چند سال گذشته

 
تعداد انگشت شماري از پیشکسوتان هنر خامه دوزي به این کار مشغول فعالیت بودند. 

 
چه برنامه هاي آموزشی براي صنعتگران اجرایی شده است؟ 

میرحسینی بیان کرد: در دو سال گذشته با برنامه ریزي که صورت گرفته با همکاري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی استان و پیشکسوتان این هنر شکل گرفت، تعداد کلاس هاي آموزشی را در شهر ادیمی افزایش دادیم و بانوان زیادي در کلاس

 
هاي آموزشی خامه دوزي شرکت کرده و آموزش دیدند. 

با توجه به اینکه این هنر اصیل در حال منسوخ شدن بود و تعداد انگشت شماري در حال کار بودند و بازار فروشی نداشتند اما با
برنامه هاي قوي که در شهرستان با همکاري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان انجام گرفت امروز در حال

 
رقابت با بسیاري از صنایع دستی هم نوع خود است و در حال رشد بیشتري نسبت به سایر هنرهاي حتی ایران است. 

سه تعاونی، ده کارگاه تولیدي و کارآفرینی و 150 کارگاه انفرادي و همچنین 450 نفر آموزش دیده و در حال گسترش و توسعه

 
آموزش و توسعه این هنر در شهرستان هستیم 

 
چه تعداد گواهی نامه مهارت براي هنرآموزان صادر کردید؟ 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان نیمروز تصریح کرد: امروز تعداد هنرآموزانی که گواهی نامه مهارت از
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیمروز دریافت کرده اند بالغ بر 430 نفر می رسد و با افزایش کارآموزان روز به روز بر
کارگاه ها و فروشگاه هاي تولیدي که راه اندازي شد افزوده شده است، هم اکنون تعداد 185 نفر از هنرمندان موفق به کسب مجوز

 
تولید شده اند و همچنین تعداد 8 فروشگاه محصولات صنایع دستی خامه دوزي راه اندازي و افتتاح شده است. 

 
چه اقداماتی براي تقویت بازار فروش این محصول پیش بینی کرده اید؟ 

رئیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان نیمروز افزود: صنعتگران این رشته در شهرستان نیمروز از محل تسهیلات
منابع توسعه ملی، مشاغل خانگی و بنیاد برکت 13/5 میلیارد ریال وام دریافت کرده اند، در سال گذشته علی رغم محدودیت هاي
کرونایی با اشتغالزایی که در شهر ملی خامه دوزي ایران انجام گرفته و در سال جهش تولید صنعتگران خامه دوزي شهر ادیمی که

 
امروز چندین برابر انگشتان دست شدند بالغ بر 230 میلیون تومان فروش داشته اند. 

 
آیا شیوع کرونا تاثیر منفی براي صنعتگران این رشته داشته است؟ 

وي گفت: متاسفانه ثبت ملی شهر ادیمی هم زمان با شیوع ویروس کرونا بود که در پانزده ماه گذشته حضور صنعتگران در نمایشگاه
هاي داخلی و خارجی به نسبت قبل از بیماري کرونا کاهش چشم گیري داشته است.



آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال است

منبع: شبستانشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/03/02

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت: آموزش و ارتقاي مهارت
هاي عملی می تواند بستر مناسبی براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد
توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت: آموزش و
ارتقاي مهارت هاي عملی می تواند بستر مناسبی براي

 
افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، علی آقا محمدي در نشست
امروز - یکشنبه - تحول محلات کشور که با حضور دستگاه
هاي ذي ربط در محل وزارت کشور برگزار شد، با اشاره به

اینکه پیشران تحول و پیشرفت معنادار در محلات و حوزه هاي حاشیه نشینی شهرهاي کشور، تقویت مردم و آموزش عمومی است،

 
گفت: باید ساکنان محلات را با آموزش هاي لازم به سمت کار و اشتغال آفرینی سوق دهیم. 

آقا محمدي با اشاره به ضرورت هماهنگی و همکاري مابین دستگاه هاي ذي ربط در ساماندهی امور محلات کشور و ایجاد دفاتر
تسهیل گري گفت: دفاتر تسهیلگري یکی از ظرفیت هاي تحول محلات کشور محسوب می شوند و از این ظرفیت باید به شکل

 
مناسب و کارا بهره برد. 

وي گفت: یکی از چالش ها در موضوع محلات و حاشیه نشینی شهرها، موضوع مهم تقسیمات کشوري است و در این خصوص باید با

 
در نظر گرفتن جمیع جهات اعم از اقتصادي و فرهنگی تصمیم گیري شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: شهرسازي و تبدیل روستاهاي بزرگ به شهرها ظرفیت حاشیه نشینی را به همراه دارد

 
و براي همین باید نهایت دقت و حساسیت در این حوزه به خرج داده شود. 

آقا محمدي با اشاره به اینکه یکی از چالش هاي موجود در محلات حاشیه و بافت فرسوده، مساله اعتیاد است، گفت: باید به این
معضل به عنوان یک بیماري مهم اجتماعی توجه کرد. تجربه نشان داده که جمع کردن محل معتادان در عمل باعث کوچ آنها به

 
مکانی دیگر و انباشت بیشتر مشکلات شده است. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه می توان با تاسیس مکان هایی مشخص از پراکندگی این معضل جلوگیري کرد،
گفت: براي همین ضرورت دارد در کشور به سمت استفاده از ابزارهاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد حرکت کنیم.



ازدواج، تشکیل خانواده و فرزندپروري مهمترین مسائل براي توسعه جامعه است

منبع: ایده آل خبرشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش ایده آل خبر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم پزشکی گیلان ( وب دا ) ؛ دکتر آبتین حیدر زاده &–
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان امروز ، یکشنبه در وبینار بزرگداشت هفته ملی جمعیت و عملیاتی سازي اجراي

برنامه صیانت از جمعیت با بیان اینکه موضوع جمعیت، چندعاملی است (...)

رشت - ایده آل خبر - معاون بهداشتی دانشگاه علوم
پزشکی گیلان ازدواج ، تشکیل خانواده و فرزندپروري را

 
مهم ترین مسائل براي توسعه جامعه عنوان کرد . 

به گزارش ایده آل خبر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
دانشگاه علوم پزشکی گیلان ( وب دا ) ؛ دکتر آبتین حیدر
زاده &– معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان
امروز ، یکشنبه در وبینار بزرگداشت هفته ملی جمعیت و

عملیاتی سازي اجراي برنامه صیانت از جمعیت با بیان اینکه موضوع جمعیت، چندعاملی است و کل دنیا در جریان تاریخی تحول قرار

 
دارد، گفت ؛ کشور ماهم از این موضوع مستثنی نیست و این جریان اجتناب ناپذیر است و نیاز به برنامه ریزي دارد. 

وي در ادامه بحث ازدواج ، تشکیل خانواده و فرزندپروري را از مهم ترین مسائل، براي توسعه جامعه عنوان کرد و افزود : حوزه
بهداشت به تنهایی نمی تواند از صیانت جمعیت دفاع کند و در این خصوص نیازمند همکاري بین بخشی و برون بخشی سازمان ها و

 
ادارات همچنین پشتیبانی همه جانبه ذي نفعان کلیدي و جمعیت هدف می باشد. 

معاون بهداشتی دانشگاه با بیان اینکه تحصیلات عالیه و اشتغال در بخش هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی یا صنعتی الزاما" به
معناي نخبگی نیست ، تصریح کرد ؛ فضاي محیط اجتماعی و پرورش بسیار مهم است و ممکن است بسیاري از نخبگان کشور در

 
مناطق روستایی و دور افتاده باشند که استعداد و توانمندي آنها شناسایی نشده باشد . 

دکتر حیدرزاده اظهار داشت ؛ این تصور که با مهاجرت تحصیل کرده ها و نخبگان ما به خارج از کشور، هوش مجموعه جامعه ایرانی
افت خواهد کرد ، قابل تامل است. زیرا، در جامعه افراد باهوش دیگري هستند که اگر شناسایی، استعدادیابی ، حمایت و به فرزندآوري

 
تشویق شوند ، می توان از افزایش جمعیت کشور بدون کاهش ضریب هوشی صیانت کرد. 

وي در پایان ضمن تشریح بندهاي 14 گانه سیاست هاي جمعیتی ابلاغی مقام معظم رهبري ، در خصوص اهمیت رفع موانع ازدواج،
تحکیم بنیان خانواده، ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی و ایرانی، فرهنگ سازي براي تکریم سالمندان، توانمندسازي
جمعیّت در سن کار، باز توزیع فضایی و جغرافیایی جمعیت، حفظ و جذب جمعیّت در روستاها و مناطق مرزي، مدیریت مهاجرت به

 
داخل و خارج مطالبی ایراد کرد . 



در خاتمه راهکارهاي اجرایی در راستاي اجرایی شدن سیاست هاي جمعیتی ، تجربیات موفق در خصوص افزایش نرخ رشد جمعیت و
عملکرد واحد باروري سالم و جمعیت در سال 99 ( در راستاي اجراي سیاست هاي جمعیتی ) به ترتیب از سوي مدیران کل دستگاه
هاي اجرایی استان، مدیران شبکه هاي بهداشت و درمان تابعه دانشگاه و رییس گروه سلامت مادران ، جمعیت و باروري دانشگاه علوم

 
پزشکی گیلان ارایه شد. 

وبینار " بزرگداشت هفته ملی جمعیت و عملیاتی سازي اجراي برنامه صیانت از جمعیت " روز یکشنبه ، دوم خرداد ماه سال جاري با
حضور معاون بهداشتی دانشگاه ، مدیران شبکه هاي بهداشت و درمان تابعه دانشگاه و جمعی از مدیران کل دستگاه هاي اجراي استان

 
در سالن اجلاس معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان برگزار شد. 

لازم به ذکر است ؛ 30 اردیبهشت لغایت 5 خرداد ماه سال جاري به عنوان " هفته ملی جمعیت با شعار " پویایی ، بالندگی و جوانی
جمعیت " نامگذاري شده است.



چهار طرح سرمایه گذاري در شهرستان فردوس تایید شد

منبع: ایرناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/03/02

بیرجند - ایرنا - فرماندار فردوس گفت: در نشست اخیر کمیته شناسایی فرصت ها و مزیت هاي سرمایه گذاري که در مرکز
استان برگزار شد، چهار طرح از این شهرستان مورد تایید قرار گرفت.

بیرجند - ایرنا - فرماندار فردوس گفت: در نشست اخیر
کمیته شناسایی فرصت ها و مزیت هاي سرمایه گذاري که
در مرکز استان برگزار شد، چهار طرح از این شهرستان

 
مورد تایید قرار گرفت. 

حمید حلاج مقدم روز یکشنبه در نخستین نشست کمیته
اشتغال و سرمایه گذاري شهرستان فردوس در سال جاري
افزود: راه اندازي ستاد توسعه خاوران و کمیته هاي
شهرستانی توسط استاندار موجب شد اقدامات خوبی در

 
استان صورت گیرد و طرح هاي خوبی ارائه شود. 

وي گفت: جلسات دفاع از طرح ها شروع شده لذا در جلسه کمیته فرصت هاي سرمایه گذاري که اخیرا در مرکز استان برگزار شد،

 
چهار طرح از فردوس مورد تایید قرار گرفت که دو طرح در حوزه گردشگري و دو طرح معدنی است. 

فرماندار فردوس اظهار داشت: طرح هاي دیگر در جلسات بعدي پیگیري می شود و با سرمایه گذاران مشخص شده قراردادهایی بسته

 
خواهد شد. 

وي افزود: سرمایه گذارانی که با هدف سرمایه گذاري به خراسان جنوبی می آیند در راستاي سلایق و توانایی ها و ضمن آشنایی با

 
ظرفیت هاي استان و شهرستان می توانند سرمایه خود را به سمت طرح هاي شناسایی شده هدایت کنند. 

حلاج مقدم گفت: شرکت تعاونی توسعه عمران که اعضاي آن از فردوس هستند، می توانند از این فرصت استفاده کرده و از طرح هایی
که در شهرستان ارائه شده با جذب سرمایه مردم و نیز بهره گیري از سرمایه گذارانی که از طریق این شرکت جذب می شوند طرح

 
هاي خوبی را با اشتغال بالا به بهره برداري برسانند. 

وي به طرح هاي در حال اجرا در شهرستان فردوس اشاره کرد و گفت: کارخانه آرد زرین مراحل نصب تجهیزات را طی می کند که با

 
این کار ضمن تامین نیاز منطقه بخشی از اشتغال شهرستان را برعهده خواهد داشت. 

فرماندار فردوس افزود: کارخانه آلومینیوم و کارخانه تولید ورق کرکره اي نیز در مرحله نصب تجهیزات است که با سرمایه گذاري
بخش خصوصی در سال جاري به بهره برداري می رسد. 



وي گفت: دو طرح فرآوري مواد معدنی در شهرك صنعتی و جاده فردوس - سرایان در حال اجراست که همگی در راستاي ایجاد
ارزش افزوده و تامین موادي که در منطقه نیاز است و نیز ایجاد اشتغال پایدار در منطقه و شهرستان فردوس در حال اجراست و

 
سرمایه گذار بخش خصوصی دارند که پیگیري هاي لازم انجام شده و این طرح ها به زودي به بهره برداري می رسد. 

حلاج مقدم اضافه کرد: همچنین در سفر معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به فردوس 51 طرح پیشنهاد شد که در این راستا
250 میلیارد تومان تسهیلات براي طرح هاي استان از طریق وزارت تعاون در سال 1400 مصوب شد و پیگیري ها به صورت استانی و

 
ملی در حال انجام است. 

وي گفت: به محض اینکه اعتبارات استان به صندوق کارآفرینی امید و بانک توسعه تعاون برسد براي به ثمر رسیدن طرح هاي نیمه
تمام شهرستان پیگیري می کنیم و امیدواریم طرح هاي نیمه تمام معرفی شده در سال جاري از طریق کمک تسهیلاتی تکمیل شوند.

حلاج مقدم افزود: براساس طرحی که توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مصوب شد، واحدهاي تولیدي تازه تاسیس می توانند با

 
استفاده از این طرح اشتغال ایجاد کرده و تا یک سال بخشی از حقوق نیروهاي استخدام شده توسط دولت پرداخت شود. 

وي گفت: تمامی واحدهاي تولیدي شهرستان فردوس می توانند از این طرح حمایتی دولت در راستاي توسعه اشتغال پایدار استفاده

 
کنند چراکه در این طرح سقفی براي تعداد کارگر تعیین نشده و می توانند از این امتیاز بهره مند شوند. 

فرماندار فردوس ادامه داد: با توجه به فرا رسیدن انتخابات 28 خرداد، بخش زیادي از مطالبات مردم در حوزه اشتغال و کارآفرینی
است لذا از کارگروه اشتغال در شهرستان می خواهیم در این مدت با همه ظرفیت مجموعه اقداماتی که اتفاق افتاده در حوزه ایجاد

 
اشتغال و حمایت از طرح هاي کارآفرینی را اطلاع رسانی کنند. 

وي گفت: باید با اطلاع رسانی اقدامات زحمات دولت و نظام در این خصوص به اطلاع همگان برسد و روحیه امید و نشاط در مردم
زنده شده و حضور حداکثري پاي صندوق راي را داشته باشند تا با مشارکت بالا، افراد اصلح چه در انتخابات ریاست جمهوري و چه در

 
انتخابات شوراها انتخاب شوند. 

حلاج مقدم حضور افراد دغدغه مند در مدیریت شهري و توانمند در مدیریت کشوري را با حضور گسترده مردم پاي صندوق هاي راي
ممکن دانست و افزود: رییس جمهوري و دولت با راي بالا می تواند در سطوح داخلی و خارجی با این پشتوانه اثرگذارتر باشد و با

 
قدرت بالاتري کار خود را انجام دهد. 

وي تاکید کرد: بر همه ما تکلیف است که در تعیین سرنوشت خود و کشورمان به صورت جدي مشارکت کرده و مردم را تشویق کنیم

 
که از این اختیار قانونی و حق شهروندي به شکل مناسب استفاده کنند. 

فرماندار فردوس گفت: مجموعه مدیران دولتی در فردوس ملزم به رعایت اصل بی طرفی در انتخابات هستند لذا همه مسوولان
شهرستان بدون اعلام طرفداري از کاندیداي خاص، آنچه در کارنامه دارند را به طور دقیق اطلاع رسانی کنند تا مردم امیدوار و تشویق

 
شوند. 

وي ضمن گرامیداشت سوم خرداد سالگرد آزادسازي خرمشهر که روز مقاومت، ایثار و پیروزي نامگذاري شده است، افزود: این ایام



مصادف با پیروزي مقاومت اسلامی در کشور فلسطین در مقابل اسرائیل شده و دیدیم که رژیم سفاك صهیونیستی با همه امکانات،

 
تسلیحات و تبلیغاتی که داشت در جنگ با فلسطین شکست مفتضحانه را متحمل شد. 

حلاج مقدم گفت: هر جا که صبر و استقامت پیشه کردیم و تکیه بر توان مردم داشتیم و مجاهدانه کار کردیم، پیروزي به دست

 
آوردیم و فتح قله هاي افتخار را داشتیم که اولین ثمره این صبر و استقامت را در آزادسازي خرمشهر دیدیم. 

وي افزود: زمانی که خرمشهر به مدت چند ماه در اشغال رژیم بعثی عراق بود با مقاومت و تلاش مجاهدان اسلام و به برکت تلاش
سپاه و ارتش و مردم در مقابل دشمن که پشتیبانی حداقل 30 کشور بزرگ را داشت، توانستیم پیروز شویم و فتح باب پیروزي هاي

 
دیگر شد. 

فرماندار فردوس اظهار داشت: در ادامه نیز در برابر همه کارشکنی هاي نظام استبداد و در رأس آن آمریکاي جنایتکار و انگلیس در
عرصه هاي مختلف با صبر و استقامت مردم و در عرصه هاي اقتصادي، پزشکی، فنی و مهندسی توانستیم افتخاراتی را کسب کنیم و

 
امروز در عرصه منطقه اي و جهانی به لحاظ سیاسی و اقتصادي حرف براي گفتن داریم. 

وي گفت: هر آنچه امروز به دست آورده ایم، نتیجه استقامت و تلاش جهادگران در این عرصه ها بوده و قطعا این پیروزي ها ادامه

 
خواهد داشت و ایران در دنیا و منطقه بیش از پیش خواهد درخشید. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- مشارکت انتخاباتی 

 
- خراسان جنوبی 

 
- فردوس 

 
- سرمایه گذاري 

 
پروندهٔ خبري 

- الگویی به نام ستاد توسعه خاوران



معاون استاندار: 57 مقررات مُخل سرمایه گذاري در استان همدان شناسایی

شد

منبع: ایرناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/03/02

همدان- ایرنا - معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از شناسایی 57 قانون و مقررات مخل در استان خبر داد و
گفت: برخی از مقررات موجود در دستگاه هاي اجرایی مانع سرمایه گذاري و بهبود وضعیت کسب و کار است که شناسایی و

حذف می شود.

همدان- ایرنا - معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
همدان از شناسایی 57 قانون و مقررات مخل در استان
خبر داد و گفت: برخی از مقررات موجود در دستگاه هاي
اجرایی مانع سرمایه گذاري و بهبود وضعیت کسب و کار

 
است که شناسایی و حذف می شود. 

به گزارش ایرنا؛ «ظاهر پورمجاهد» روز یکشنبه در کارگروه
تسهیل سرمایه گذاري و مقررات زدایی استان همدان
اظهار داشت: تعدادي از مقررات دست و پاگیر در استان

 
همدان شناسایی و به هیات مقررات زدایی کشور ارسال شده که 30 مورد از آنها به نتیجه رسیده است. 

او تاکید کرد: برخی از مقررات موجود براي سرمایه گذاران جدید و یا واحدهاي در حال فعالیت موانعی ایجاد کرده و روند اجراي پروژه

 
ها را به تاخیر می اندازد که نیازمند بازنگري و اعمال تغییر دارد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از دستگاه هاي اجرایی خواست این قوانین و مقررات را شناسایی و به دبیرخانه این

 
کارگروه ارسال کنند تا بتوانیم روند سرمایه گذاري و توسعه پروژه هاي اشتغالزا را شتاب بدهیم. 

پورمجاهد تسهیل و بهبود فضاي کسب وکار را مهمترین هدف این کارگروه دانست و خاطرنشان کرد: به تازگی در این کارگروه مشکل
برداشت خاك تعاونی سفالسازان شهر لالجین برداشته شد و موانع پیش روي کوره هاي آجرپزي شهرستان و چند مورد مشابه نیز

 
برطرف شده است. 

وي تصریح کرد: حل و فصل مشکلات کانون هاي اشتغال و سرمایه گذاري مثل تعاونی سفال و کوره هاي آجرپزي از طریق حذف

 
قوانین دست و پاگیر از اولویت هاي این کارگروه است. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان هر آنچه در کارگروه تسهیل سرمایه گذاري و مقررات زدایی به تصویب می

 
رسد باید اجرا شود و دستگاه هاي اجرایی در این زمینه حق اعمال سلیقه و برخورد گزینشی ندارند. 

پورمجاهد به تهیه و تدوین اطلس سرمایه گذاري استان نیز اشاره کرد و افزود: این طرح با همت اداره کل امور اقتصادي و دارایی اجرا



 
می شود و بقیه دستگاه هاي مربوطه نیز در این فرایند همکاري و مشارکت دارند. 

به گزارش ایرنا، افزون بر 90 فرصت سرمایه گذاري در مناطق مختلف استان در سال جاري شناسایی شده و این فرصت ها در زمینه
هاي گردشگري، صنایع تبدیلی، انرژیهاي پاك و فراوري معدن با هدف تسهیل و هدایت سرمایه گذاران در دست مطالعه و بررسی قرار

 
دارد. 

 
برچسب ها 

 
- رونق تولید 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- جهش تولید 

 
- استانداري همدان 

- اشتغال زایی



مصوبه امروز کمیسیون اجتماعی

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/03/02

سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس از مصوبه این کمیسیون براي تسري فوق العاده شغل کارکنان زندان ها و نظام پزشکی
به کارکنان دادگستري ها خبر داد.

سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس از مصوبه این کمیسیون براي تسري فوق العاده شغل کارکنان زندان ها و نظام پزشکی به

 
کارکنان دادگستري ها خبر داد. 

علی بابایی کارنامی نماینده مردم ساري در مجلس شوراي
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس با
اشاره به نشست امروز کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: در
جلسه امروز، کلیات و ماده واحده طرح تسري فوق العاده شغل
کارکنان زندان ها و نظام پزشکی به کارکنان دادگستري ها مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت و به تصویب اعضاي کمیسیون رسید. 

وي افزود: با این مصوبه، حقوق و مزایاي درنظر گرفته شده براي کارکنان زندانها و کارکنان نظام پزشکی براي کارکنان دادگستري ها

 
نیز درنظر گرفته خواهد شد. 

سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار داشت: در حال حاضر کارکنان دادگستري ها بین 3 تا 5 میلیون تومان حقوق می گیرند
و اجازه اشتغال به شغل دوم هم ندارند که این وضعیت شرایط سختی را براي آنها به وجود آورده است که با این طرح به افزایش

حقوق و مزایاي آنها کمک می شود.



سند ملی آمایش سرزمین مبناي سرمایه گذاري ها شد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/03/02

انجمن آمایش سرزمین ایران

 
 

به نقل از صدا و سیما امیر امینی گفت: پس از تصویب نهایی و رونمایی از سند آمایش سرزمین، هرگونه سرمایه گذاري در بخش

 
خصوصی و دولتی در پهنه سرزمین، باید با اتکا به ظرفیت هاي سند ملی آمایش سرزمین باشد. 

رئیس امور برنامه ریزي، نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه گفت: با اشاره به این که سند آمایش ملی و استانی بر اساس
مفاد قانونی ماده 32 قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه اي کشور و ماده 26 قانون ششم توسعه تدوین شده است که پس از تدوین
و تصویب لازم الاجرا است افزود: کلیات سند ملی آمایش سرزمین و اسناد 31 استان، تصویب شده که بعد از اصلاح مختصري، به

 
زودي رونمایی خواهد شد. 

 
معین شدن آرایش فضایی سرزمین در این سند 

وي گفت: در سند آمایش سرزمین، بحث قلمروها، سکونتگاه ها و فعالیت ها را مشخص و معین می کنیم در واقع آرایش فضایی
سرزمین در این سند معین خواهد شد، این سند پویاست و تغییر آن در دست دولت هاست و شوراي عالی آمایش سرزمین، می تواند

 
مواردي مصوب شده را اصلاح و جایگزین کند. 

امینی افزود: 4 دهه مطالعات آمایش سرزمین داشتیم، اما هیچگاه ساز و کاري براي تدوین سند نداشتیم که اجراي این مطالعات را

 
لازم الاجرا کند. 

وي اضافه کرد: بعد از 17 جلسه بررسی سند آمایش استان ها و 27 جلسه بررسی سند ملی آمایش، این اسناد به تصویب رسید و ما
یک سند منسجم و متصل به هم در این زمینه داریم که هم نظام سکونتگاهی را سامان دهیم و هم استقرار فعالیت ها بر مبناي

 
ظرفیت ها صورت گیرد و هم یک سازمان فضایی متصل و هم پیوند براي ارتباط همسایگان و منطقه و کشور داشته باشیم. 

 
افق سند ملی آمایش سرزمین، از سال 1400 تا 1424 است 



رئیس امور برنامه ریزي، نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه گفت: در واقع افق سند ملی آمایش سرزمین، از سال 1400
تا 1424 است و قرار است این اسناد تبدیل به احکام برنامه اي توسعه شود و برنامه توسعه نیز به احکام و برنامه هاي اجرایی بودجه

 
تبدیل شوند. 

امینی در پاسخ به این سوال که آیا اسناد ملی آمایش سرزمین قابل تغییر است؟ افزود: در سالیان متمادي همزمان با اجرا، اسناد نیز
ممکن است نیاز به اصلاحاتی داشته باشد، چون قطعیت یا عدم قطعیت را در این اسناد شناسایی نمی کنیم و فقط آنچه توانستیم
آینده پژوهی کنیم در سند آورده شده، بنابراین اگر موردي مانند بیماري کرونا که قابل پیش بینی نیست رخ دهد اینگونه موضوعات

 
در زمان اجرا بازنگري خواهد شد. 

وي درباره نظارت بر اجراي این اسناد نیز گفت: بر اساس مصوبه هیئت دولت، شوراي عالی آمایش سرزمین، کمیسیون تخصصی و

 
شوراي عالی هماهنگی منطقه اي و کمیته هاي موضوعی براي نظارت بر اجراي سند، تعیین تکلیف شدند. 

 
توجه به اقلیم و حوضه هاي آبریز در سند ملی آمایش سرزمین 

رئیس امور برنامه ریزي، نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه در زمینه توجه به اقلیم و حوضه هاي آبریز در سند ملی
آمایش سرزمین نیز افزود: در حوزه جنوب کشور و در نوار ساحلی دو موضوع خاص داریم، یکی سواحل و استفاده از عمق دریا و
ظرفیت هاي دریایی است و دیگري سواحل مکران است که به طور خاص یک سند مستقل در شوراي عالی آمایش براي آن به تصویب

 
رسید و هم اکنون بخش هایی از آن در حال اجراست، اما انطباق آن با سند ملی آمایش سرزمین جز حیطه نظارت ما قرار می گیرد. 

امینی درباره سواحل جنوبی گفت: در حوزه سواحل جنوبی، استفاده از دانش دریا و فناوري و عمق دریا، جز راهبردهاي ماست و فعال
سازي بنادر تجاري براي تجارت بین بنادر در حوزه خلیج فارس و استفاده از ظرفیت هاي اقیانوسی که تاکنون از آن استفاده نشده

 
است در سند آمایش سر زمین دیده شده است. 

وي افزود: تاکنون فقط ظرفیت هاي خلیج فارس در نظر گرفته شده بود، اما الان ظرفیت اقیانوسی در بندر چابهار و جاسک داریم و

 
ظرفیت هاي بسیار خوب گردشگري در آنجا وجود دارد. 

 
توجه سند آمایش به صنایع آب بر، انرژي بر، سرمایه بر و اشتغال بر 

رئیس امور برنامه ریزي، نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه گفت: خیلی از صنایع آب بر، انرژي بر، سرمایه بر و اشتغال
بر امکان استقرار در حوزه جنوبی به خصوص جنوب غربی در سواحل دریا را دارند این ظرفیت ها خوشبختانه در سند آمایش مدنظر

 
قرار گرفته است. 

امینی افزود: با اجراي درست سند ملی آمایش سرزمین، در این 4 حوزه یاد شده، نقش آن ها در اقتصاد چابهار، ایرانشهر و کل استان

 
سیستان و بلوچستان و هرمزگان نشان داده خواهد شد. 

وي افزود: در سواحل شمال ایران هم یک ساماندهی استقرار جمعیت و سکونت گاه داریم به جاي اینکه یک شهر را به عنوان سطح

 
یک معرفی کنیم یک منطقه شهري را بعنوان سطح یک معرفی کردیم 
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اردونشینان تیم ملی والیبال زنان ایران معرفی شدند

منبع: پاناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/03/02

تهران (پانا) - اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست تیم ملی بانوان اعلام شد.

تهران (پانا) - اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي

 
نخست تیم ملی بانوان اعلام شد. 

به گزارش روابط عمومی فدراسیون والیبال، با اعلام
کادرفنی تیم ملی والیبال بانوان و با تایید فدراسیون،
اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست انتخابی

 
تیم ملی اعلام شد. 

نخستین اردوي انتخابی تیم ملی والیبال زنان در سال 1400 از روز سه شنبه، چهارم خردادماه و طی 2 مرحله آغاز می شود. طبق

 
اعلام فریبا صادقی مربی تیم ملی، مرحله نخست اردو به مدت سه روز با حضور 22 بازیکن شروع می شود. 

نفرات دعوت شده به مرحله نخست اردوي تیم ملی موظف هستند عصر روز سه شنبه (چهارم خردادماه) با در دست داشتن مدارك
شناسایی، گواهی ممهور اشتغال به تحصیل دانشجویی یا دانش آموزي و تست منفی PCR (پاسخ تست متعلق به تاریخ 3 خرداد

 
باشد)، با حضور در کمپ تیم ملی بانوان، خود را به خانم صدیقه اسلامی سرپرست تیم ملی معرفی کنند. 

روز پنج شنبه ششم خردادماه، نفرات جدا شده از مرحله نخست اردو مشخص شده و نفرات باقی مانده به همراه گروه دوم (از عصر

 
پنج شنبه به اردو ملحق می شوند)، مرحله دوم اردوي انتخابی را آغاز می کنند. 

 
مرحله دوم اردو تا 14 خردادماه ادامه خواهد داشت. 

 
اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست تیم ملی بانوان به این شرح است: 

 
حانیه محتشمی پور (استان آذربایجان شرقی) 

 
آیتک سلامت (استان آذربایجان شرقی) 

 
اسما سعیدي (استان آذربایجان غربی) 



 
مهتا یحیاپور (استان البرز) 

 
فاطمه عنایت (استان اصفهان) 

 
مائده اسکندري (استان اصفهان) 

 
فاطمه خلیلی (استان اصفهان) 

 
هاله متقیان (استان اصفهان) 

 
الهه حلاج (استان اصفهان) 

 
محدثه مشتاقی (استان اصفهان) 

 
زهرا رضایی (استان تهران) 

 
ریحانه داورپناه (استان تهران) 

 
زهرا مغانی (استان تهران) 

 
تهمینه درگذنی (استان تهران) 

 
شکیلا صدري (استان تهران) 

 
زهرا بخشی (استان تهران) 

 
بیتا اعلائی (استان تهران) 

 
ستایش جبلی (استان سمنان) 

 
مریم حبیبی (استان فارس) 

 
سارا نظري (استان فارس) 

 
نگین شیرتري (استان گیلان) 

 
زهرا کریمی (استان مرکزي) 



تیم ملی والیبال زنان ایران والیبال زنان ایران



احتمال موج جدید پناهجویی در ایران/ سازمان ملل همکاري نمی کند

منبع: تیکشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/03/02

مهر نوشت: مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور، از سازمان ملل به دلیل عدم افزایش بودجه پناهندگان و
تحمیل بار مالی به ایران، انتقاد کرد.

مهر نوشت: مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور، از سازمان ملل به دلیل عدم افزایش بودجه پناهندگان و

 
تحمیل بار مالی به ایران، انتقاد کرد. 

مهدي محمودي، در نشست با مدیر منطقه اي آسیا و اقیانوسیه
کمیساریاي عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان با
قدردانی از مساعدت هاي ایشان در حمایت از برنامه هاي
پناهندگان در جمهوري اسلامی ایران و تشکر از همکاري هاي
بسیار خوب و نزدیک دفتر نمایندگی کمیساریا در تهران، گفت:
جمهوري اسلامی ایران بیش از چهار دهه از میلیون ها پناهنده و
آواره علی رغم حمایت اندك جامعه بین المللی از پناهندگان و
آوارگان در بالاترین سطح استانداردهاي بین المللی و فراتر از
کنوانسیون پذیرایی نموده و به اصول بشر دوستانه و تعهدات بین

 
المللی پایبندي کامل داشته است. 

وي افزود: این خدمات با وجود جنگ تحمیلی و اعمال تحریم هاي ظالمانه، بدون هیچ تغییر و تبعیضی همانند ایرانیان انجام و عمدتاً
از منابع ملی و داخلی تأمین شده است. در واقع جمهوري اسلامی ایران خود یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان بوده

 
است. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با اشاره به عدم امکان ارائه این سطح از خدمات به پناهندگان با توجه به همه
گیري بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي در شرایط کنونی، از عدم افزایش بودجه سال 2021 میلادي با توجه به هزینه هاي
پناهندگان و عدم هم خوانی آن با کمک هاي اندك بین المللی ابراز ناخرسندي کرد و گفت: افزایش حدود درصد موجود کمک ها

 
نسبت به سال 2020 میلادي، صرفاً بدلیل تفاوت نرخ ارز در سال هاي ذکر شده است. 

محمودي با انتقاد از متوازن نبودن پذیرش بار و مسئولیت حمایت از پناهندگان بین کشورها که در مقطع کنونی میزبانی 85 درصد از
پناهندگان صرفاً از طریق برخی از کشورهاي در حال توسعه همانند جمهوري اسلامی ایران انجام می پذیرد، بر حمایت جدي و عملی

 
بر بازگشت داوطلبانه پناهندگان به عنوان اصلی ترین راه حل پایان پناهندگی و هدف عمده پیمان جهانی پناهندگان تاکید کرد. 

 
وي خاطرنشان کرد: 947 اتباع درسال 1399 و در دو ماهه نخست امسال تنها 527 اتباع به کشور خود برگشته اند. 

محمودي اظهار کرد: همکاري و ارتباط میان کشورهاي میزبان و مبداء پناهندگان در جهت تحقق اصل بازگشت داوطلبانه پناهندگان



و ضرورت برگزاري کمیسیون سه جانبه بازگشت، و ضرورت " ارائه بسته هاي تشویقی" به پناهندگان در جهت ترغیب آنان براي

 
بازگشت داوطلبانه به موطن خویش از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

وي با اشاره به ضعف زیرساخت هاي آموزشی، بهداشتی و درمانی، معیشتی و اشتغال در داخل کشور افغانستان و عدم حمایت جدي
مجامع بین المللی در ایجاد شرایط مناسب در کشور مزبور و در نتیجه کاهش آمار بازگشت کنندگان، ادامه داد: دولت افغانستان در
واگذاري زمین و سایر امکانات لازم به ویژه در حوزه معیشت پناهندگان بازگشتی حمایت جدي ندارد و همین امر موجب عدم توفیق

 
در اجراي مطلوب طرح بازگشت پناهندگان و ادغام مجدد پایدار آنان شده است. 

دبیر کمیسیون ساماندهی امور اتباع و مهاجرین خارجی تاکید کرد: جمهوري اسلامی ایران نهایت تلاش خود را در راستاي توانمند
سازي پناهندگان با اجراي برنامه هاي آموزشی فنی و حرفه اي معمول داشته و این دسته از پناهندگان و همچنین فارغ التحصیلان از

 
دانشگاه هاي جمهوري اسلامی ایران پتانسیل مناسبی براي بازسازي افغانستان محسوب می شوند. 

محمودي تصریح کرد: در سال تحصیلی 98-99، 362 هزار و 80 دانش آموز افغانستانی در حال تحصیلند که 138 هزار نفر از آنان
اتباع مجاز نبوده و با توجه به دستور مقام معظم رهبري و لازم التعلیم بودن این دانش آموزان از آنان ثبت نام شده است. و در مقطع

 
آموزش عالی هم 57 هزار دانشجوي اتباع افغانستانی مشغول تحصیل هستند. 

دستیار وزیر کشور گفت: با توجه به روند کند و آمار اندك بازگشت پناهندگان به کشورشان تقویت، برنامه اسکان مجدد در کشور
ثالث ضروري و لازم است تا کمیساریا با توجه به اهداف پیمان جهانی پناهندگان از طریق رایزنی با کشورهاي پذیرنده، سهمیه اسکان

 
مجدد از جمهوري اسلامی را افزایش دهد. وي اسکان مجدد در کشور ثالث را نیز بسیار اندك خواند. 

محمودي یکی از اهداف سند راه حل هاي راهبردي براي پناهندگان افغانستانی و همسو بودن آن با پیمان جهانی پناهندگان را
حمایت از پناهندگان، کاهش فشار بر جوامع میزبان و تحمیل نشدن بار مضاعف بر دوش کشورهاي میزبان آنان در کنار اصل تقسیم
عادلانه بار و مسئولیت عنوان کرد و گفت: به رغم افزایش هزینه هاي پناهندگان متاسفانه روند اعطاي منابع مالی کمیساریا نسبت به
سنوات قبل کاهش چشمگیري داشته است و انتظار می رود کمیساریا، با بسیج منابع بین المللی و افزایش کمک ها بویژه در حوزه

 
سلامت، آموزش و معیشت پناهندگان در جمهوري اسلامی حمایت و اقدام لازم را انجام دهد. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور برضرورت استمرار و افزایش کمک ها در مقابله با بیماري کرونا و حمایت جدي در
راستاي تحت پوشش قرار دادن پناهندگان در قالب برنامه سند ملی جمهوري اسلامی درخصوص واکسیناسیون عمومی در برابر
بیماري کرونا و واردات فوري واکسن برابر مکاتبات ارسالی و مذاکرات بعمل آمده در این خصوص تا کید و از عدم تعقیب راه حل هاي

 
پایدار به خصوص بازگشت داوطلبانه پناهندگان از سوي کمیساریا و جامعه بین المللی ابراز نگرانی کرد. 

محمودي گفت: هزینه هاي گزافی به جمهوري اسلامی در مقابله با جمع آوري و جلوگیري از تردد هاي غیر قانونی اتباع خارجی غیر
مجاز متقاضی عزیمت به کشور هاي اروپایی تحمیل شده است. 101 هزار و 419 نفر در سال 1399 دستگیر شده اند که به ازاي هر

 
نفر هزینه هاي گزاف به جمهوري اسلامی تحمیل شده است. 

وي همچنین از احتمال موج جدید پناهجویی و نبود ظرفیت لازم و کافی براي جذب پناهجوي جدید در جمهوري اسلامی ابراز
نگرانی و لزوم انجام اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه در این خصوص تاکید نمود.



ثبات اقتصادي؛ محور کار دولت آینده

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/03/02

باید وابستگی ذاتی ریال به دلار کاهش پیدا کند و اساس کار رییس جمهور آینده، باید ثبات اقتصادي باشد بهترین حالت
براي همه فعالین اقتصادي، بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان این است که اقتصاد ثبات داشته باشد،: ثبات اقتصادي یعنی

اینکه پارامترهاي کلان اقتصادي داراي یک ثباتی هستند

خبراقتصادي - تقویت ارزش پول ملی تحت تاثیر عواملی
همچون رشد نقدینگی است، رشد نقدینگی نیز به دلایلی
همچون تولید پول براي جبران کسري بودجه دولت بر می
آید. در حقیقت هر وقت دولت در اداره بودجه به گونه اي
بودجه ریزي می کند که یک کسري بودجه همواره داشته
باشیم و غیر از خود بودجه که حالت متزلزلی دارد، در
طول سال احتیاج به شارژ و ریال براي بودجه خواهد داشت
که باعث فشار به تورم زا شدن اقتصاد می شود و یا مثلا
براي جبران این کسري از صندوق ذخیره ارزي دریافت می
کنند و این صندوق ذخیره ارزي را به صورت ریال منتشر
می کند که در نهایت چون بر اساس تولید و اشتغال
نیست، در ذات آن تورم ایجاد می شود. بنابراین باید انتظار

داشت که هر سال ارزش پول ملی به دلیل کسري بودجه، کاهش پیدا کند و در نهایت نیز باید کاري کنیم که این صفرهاي ریال را از

 
بین ببریم. 

اینکه ذات اقتصاد ایران باعث تشدید و ایجاد تورم می شود، بیان گر این است که اقتصاد کشورمان نیاز به جراحی اقتصادي بزرگ

 
دارد. زیرا تورم معلول آن اساس و سازوکار اشتباهی است که ریخته شده است. 

حال در شرایط بحران هاي اقتصادي، فشار اقتصادي بر کشورمان اوج می گیرد و مسئله کسري بودجه و شارژ رشد نقدینگی همزمان
افزایش پیدا می کند. در حقیقت وقتی که در نمودارها مشاهده می کنیم، هر زمان که فضاي اقتصادي ایران بازتر شده و ایران با دنیا
تعامل داشته، رشد نقدینگی کاهش پیدا کرده و تورم افت پیدا کرده و این را می توان در همه نمودارها دید. اخیراً هم در دوران
پسابرجام می بینیم که وضعیت تورم و مهار نقدینگی با موفقیت بیشتري همراه بوده به خاطر اینکه گردش پول به جایی ختم می

 
شود که به تولید و اشتغال می انجامد و هر جا که GDP بالا برود، اثر تولید نقدینگی را خنثی می کند. 

بنابراین باید به این نکته توجه داشته باشیم که بانک مرکزي براي تقویت ارزش پول ملی باید کاملا مستقل عمل کند و تحت عوامل
سیاسی قرار نگیرد و سیاسی عمل نکند و تحت تاثیر دولت ها نباشد. هرچند قاعدتاً دولت ها به خاطر اینکه اقتصاد ما یک اقتصاد
دولتی است و در واقع به صورت سیاسی اداره می شود حتماً بر بانک مرکزي فشار می آورند و بانک مرکزي باید استقلال خودش را
حفظ کند و از نظر من در شرایط کنونی با توجه به ابزارهایی که بانک مرکزي دارد، در مواردي همچون پول هاي بلوکه شده؛ باید این
پول ها در اختیار بانک مرکزي قرار بگیرد و مدیریت آن در اختیار بانک مرکزي باشد و این خودش یک ابزار بهتري فراهم می کند تا
در زمان هاي مناسب و با درایتی که وجود دارد در واقع یک طوري انجام شود که به افزایش تورم منجر نشود. در حقیقت یک برنامه
اي است که بانک مرکزي باید آن را در دستور کار قرار دهد، زیرا ممکن است که این پول ها قبلاً پیش خور شده باشد و به هر حال

 
بانک مرکزي باید از بهترین ابزارهاي خود استفاده کند تا این مسئله منجر به رشد نقدینگی مضاعف نشود. 

اساس کار رئیس جمهور آینده، ثبات اقتصادي است. حداقل حالا که ثبات اقتصادي وجود ندارد این فضا براي آینده قابل پیش بینی



باشد یعنی همه ما انتظار داریم که با توجه به فاکتورهاي اقتصاد کلان ارزش پول ملی ما به تدریج کاهش پیدا کند؛ به عبارت دیگر
هر جا که این روند سرعت پیدا کند و ارزش پول ملی ریزش پیدا کند و یا اینکه برعکس مثل این روزها در واقع دلار در مقابل ریال
ارزش خودش را هر روز از دست می دهد و یا ریال ارزشش بیشتر می شود، اگر این روند سرعتش بیشتر شود، یعنی چه افزایش و چه
کاهش اگر با سرعت زیاد باشد، اینها محیط اقتصادي را پیش بینی ناپذیر می کند و هر جا که محیط اقتصادي، پیش بینی ناپذیر
شود، قطعاً به ضرر تولیدکننده است. به خاطر اینکه تجار و تولید کننده ها که اقلام مواد اولیه لازم براي تولید شان را 5 تا 6 ماه قبل
و یا حتی به دلیل کرونا ممکن است یک سال قبل خریداري کرده باشند، بعد با ارزي که حواله کرده جامعه انتظار دارد که تولید
کننده قیمت پایین تر کالاي خود را عرضه کند و تولیدکننده هم مدعی است که با ارز گران تري کالاهاي اولیه را تامین کرده است.
همین تفاوت دیدگاه ها باعث می شود که مردم به سراغ خرید بزرگ نروند و وقتی که مردم مصرف نکنند و سراغ خرید بزرگ نروند،
اقتصاد با رکود مواجه می شود. تمام اقتصادهایی که در جهان در حال حرکت است اقتصادي هستند که جامعه مصرف گرا دارند. اگر
جامعه ما یک جامعه باشد که از نظر قدرت خرید کاهش پیدا کند که الان اینگونه شده است، قطعاً چرخ هاي تولید نمی گردد و
جامعه احتیاج به این دارد که تولید کند و مردم بخرند و بفروشند و کاهش قدرت خرید حتماً کاهش رونق اقتصادي را به همراه

 
خواهد داشت. 

به هر حال امید دارم که با توجه به اینکه اینقدر ریال ایران تحت تاثیر مذاکرات است، این وابستگی ذاتی ریال به دلار هر روز و هر بار
کاهش پیدا کند و اینگونه نباشد که با هر خبر خوشی از وین شاهد ریزش شدید نرخ دلار باشیم و با هر خبر بدي همین نرخ بالا برود
و این نوسان هم یک نوسان قابل تاملی است که این همه نوسان براي مذاکرات در واقع فضاي اقتصادي را پیش از پیش متزلزل و غیر

 
قابل پیش بینی می کند و این روند براي محیط کسب و کار و اقتصاد یک سم است. 

لذا باید تا آنجا که ممکن است یک مقدار از این اقتصاد سیاسی فاصله بگیریم. یعنی هر چقدر دولت در اقتصاد سهم بیشتري داشته
باشد و بنگاه هاي بزرگ و خصولتی ها بیشتر باشند، اقتصاد سیاسی تر است. بنابراین هر چقدر که اقتصاد ایران در اختیار بخش
خصوصی باشد و یک رقابت سالم شکل بگیرد، شاهد رشد بازار آزاد باشیم و تجارت بین الملل توسعه یابد و فشار روي بانک هاي

کشور کمتر شود، همه اینها باعث می شود که ارزش پول ملی تقویت شود.



آقامحمدي: آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال

است

منبع: پاناشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/03/02

تهران (پانا) - عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت آموزش و
ارتقاي مهارت هاي عملی می تواند بستر مناسبی براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد.

تهران (پانا) - عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح
رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت
آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی می تواند بستر مناسبی

 
براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، علی آقا
محمدي در نشست امروز - یکشنبه - تحول محلات کشور

که با حضور دستگاه هاي ذي ربط در محل وزارت کشور برگزار شد، با اشاره به اینکه پیشران تحول و پیشرفت معنادار در محلات و
حوزه هاي حاشیه نشینی شهرهاي کشور، تقویت مردم و آموزش عمومی است، گفت: باید ساکنان محلات را با آموزش هاي لازم به

 
سمت کار و اشتغال آفرینی سوق دهیم. 

آقا محمدي با اشاره به ضرورت هماهنگی و همکاري مابین دستگاه هاي ذي ربط در ساماندهی امور محلات کشور و ایجاد دفاتر
تسهیل گري گفت: دفاتر تسهیلگري یکی از ظرفیت هاي تحول محلات کشور محسوب می شوند و از این ظرفیت باید به شکل

 
مناسب و کارا بهره برد. 

وي گفت: یکی از چالش ها در موضوع محلات و حاشیه نشینی شهرها، موضوع مهم تقسیمات کشوري است و در این خصوص باید با

 
در نظر گرفتن جمیع جهات اعم از اقتصادي و فرهنگی تصمیم گیري شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: شهرسازي و تبدیل روستاهاي بزرگ به شهرها ظرفیت حاشیه نشینی را به همراه دارد

 
و براي همین باید نهایت دقت و حساسیت در این حوزه به خرج داده شود. 

آقا محمدي با اشاره به اینکه یکی از چالش هاي موجود در محلات حاشیه و بافت فرسوده، مساله اعتیاد است، گفت: باید به این
معضل به عنوان یک بیماري مهم اجتماعی توجه کرد. تجربه نشان داده که جمع کردن محل معتادان در عمل باعث کوچ آنها به

 
مکانی دیگر و انباشت بیشتر مشکلات شده است. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه می توان با تاسیس مکان هایی مشخص از پراکندگی این معضل جلوگیري کرد،

 
گفت: براي همین ضرورت دارد در کشور به سمت استفاده از ابزارهاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد حرکت کنیم. 



علی آقا محمدي افزایش اشتغال رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي آموزش و ارتقاي مهارت هاي



رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودرو
سازي عنوان کرد. محسن صالحی نیا در بازدید از سایت ایران خودرو در خراسان و شرکت هاي قطعه ساز ایران خودرو در

نیشابور گفت :  رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق داخلی  سازي با نظارت و سیاست ...

اقتصادي تاریخ انتشار: 21/05/23 دیدگاه ها براي رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان

 
بسته هستند 8 بازدید 

 
اندازه فونت 

 
 

معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودرو سازي عنوان

 
کرد. 

محسن صالحی نیا در بازدید از سایت ایران خودرو در خراسان و شرکت هاي قطعه ساز ایران خودرو در نیشابور گفت : 

 
رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق داخلی  سازي با نظارت و سیاست گذاري ایدرو قابل توجه است. 

صالحی نیا توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش سهم بازار و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق بخشی به تولید
داخلی و کیفی سازي نیز مورد تاکید و جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می رود و مجموعه این عوامل  سبب اقتصادي

 
شدن بسیاري از پروژه هاي صنعتی در حوزه خودرو می شود. 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان اینکه توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه  همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي  باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد : بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریمها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد. 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا  تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق  اشتغال نیز  خواهد شد. 

ایدرو نیوز 



 
لطفاً به اشتراك بگذارید 

 
  -

 
  -

 
  -

 
  -

 
  -

 
لینک کوتاه 

 
برچسب ها: 

 
مطالب مرتبط 

 
- سرپرست شعبه اهواز بیمه تعاون منصوب شد 8 بازدید 

 
- اطلاعیه ایرانسل درباره تأثیر قطعی برق بر عملکرد سایت هاي ارتباطی 10 بازدید 

 
- فولاد سنگان در منطقه اي محروم با هدف توسعه متوازن ایجاد شده است 10 بازدید 

 
- آیین رونمایی از کتاب "جوهر سرخ"همراه با اختتامیه جشنواره کتابخوانی دفاع مقدس 6 بازدید 

 
- ارتقاء زنجیره زیست محیطی DDR5 از طریق تسریع برنامه هاي تولید انبوه و طرح توسعه خط تولید آن 6 بازدید 

 
- توسعه صنعتی کشور از مسیر توسعه شرکتهاي بزرگ می گذرد 17 بازدید 

 
- زنجیره ي تولید فولاد خراسان روي نوار رکوردشکنی 15 بازدید 

 
- لوازم خانگی قاچاق با گارانتی هاي تقلبی، دردسر جدید بازاري ها! 5 بازدید 

 
- مصاف اسکواش بازان حرفه اي داراي رنکینگ جهانی در کیش 5 بازدید 

 
- مصرف انرژي کمتر و سرعت خنک کنندگی بیشتر با تکنولوژي  Dual Inverter Compressor 14 بازدید 

 
پربازدیدترین ها جدیدترین ها 

 
- ثبت نام انتخابات ریاست جمهوري از 21 اردیبهشت آغاز می شود 

 
- کدام مجسمه ها در این سال ها دزدیده شدند؟ 

 
- براي ترغیب آمریکا و ایران به گفت وگوي مثبت با آنها در تماس هستیم 

 
- «ایران زاد» به زادگاه «رستم» می رود 

 
- احتمال جهش جدید ویروس کرونا در ایران 

 
- شرکت ها به فروش قسطی لوازم خانگی رو آورده اند 

 
- تولید محصولات جدید در طرح هاي پیشران صنعت پتروشیمی 

 
- فراخوان جشنواره «دانشگاه صنعتی شریف» براي کشف استعدادهاي بازیگري 

 
- حدود 4000کامیون نخاله هاي شهر سنگ را تخلیه کردند 

 
- بیش از 33 هزار صندوق الکترونیک در کشور استفاده می شود 



 
- سرپرست شعبه اهواز بیمه تعاون منصوب شد 

 
- اطلاعیه ایرانسل درباره تأثیر قطعی برق بر عملکرد سایت هاي ارتباطی 

 
- فولاد سنگان در منطقه اي محروم با هدف توسعه متوازن ایجاد شده است 

 
- آیین رونمایی از کتاب "جوهر سرخ"همراه با اختتامیه جشنواره کتابخوانی دفاع مقدس 

 
- ارتقاء زنجیره زیست محیطی DDR5 از طریق تسریع برنامه هاي تولید انبوه و طرح توسعه خط تولید آن 

 
- رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان 

 
- توسعه صنعتی کشور از مسیر توسعه شرکتهاي بزرگ می گذرد 

 
- زنجیره ي تولید فولاد خراسان روي نوار رکوردشکنی 

 
- لوازم خانگی قاچاق با گارانتی هاي تقلبی، دردسر جدید بازاري ها! 

 
- مصاف اسکواش بازان حرفه اي داراي رنکینگ جهانی در کیش 

 
 Dual Inverter Compressor  مصرف انرژي کمتر و سرعت خنک کنندگی بیشتر با تکنولوژي -

 
- تامین منابع پایدار با استفاده از شیوه هاي نوین براي دستیبابی به توسعه متوازن در قشم 

 
- چرخش منابع مالی به سمت تولید با ارزش افزوده 

 
- اجراي چندین پروژه عمرانی منطقه 13 در تهران 1400 

 
- جزئیات تسهیلات بانک مسکن به گروه سرمایه گذاري مسکن 

 
- سفر اعضاي هیات مدیره بانک ملی به استان گیلان 

 
- آفت درختان نارون در شمال تهران کنترل شد 

 
- انرژي خورشیدي، یاور بانک ملی ایران در روزهاي اوج مصرف برق 

 
- استخدام فوري کارمند تحویل سفارشات ( سفیر ) در شرکت اکالا 

 
- پیام تسلیت مدیرعامل بانک سینا به مناسبت درگذشت رئیس هیئت مدیره بانک خاورمیانه 

 
بانک و بیمه 

 
- سرپرست شعبه اهواز بیمه تعاون منصوب شد 

 
- چرخش منابع مالی به سمت تولید با ارزش افزوده 

 
- جزئیات تسهیلات بانک مسکن به گروه سرمایه گذاري مسکن 

 
- سفر اعضاي هیات مدیره بانک ملی به استان گیلان 

 
- انرژي خورشیدي، یاور بانک ملی ایران در روزهاي اوج مصرف برق 

 
- پیام تسلیت مدیرعامل بانک سینا به مناسبت درگذشت رئیس هیئت مدیره بانک خاورمیانه 

 
- تغییر در ساعت کاري شعبه خرم آباد 

 
- تخصیص اعتبار ویژه خرید به مشتریان بانک آینده 

 
- یادداشت مدیر عامل بیمه دي به بهانه یکم خرداد روز بهره وري 

 
- ایجاد امنیت شغلی، آرامش و آسایش از اهداف معاونت توسعه سرمایه انسانی بانک ایران زمین است 

 
- انتصاب مدیر امور بین الملل در بانک ایران زمین 

 
- دیدار مدیرعامل بیمه رازي با مدیریت روابط عمومی در روز ملی ارتباطات و روابط عمومی 

 
- نقش حمایتی بانک مسکن در حوزه تولید 

 
- ثبت افزایش سرمایه بانک دي در مرحله نهایی است 



 
- امین رضا ریاضتی، مدیرعامل شرکت آواي بانک ایران زمین شد 

 
- پشتیانی از تولید ایرانی با طرح "مردم یار" بانک آینده 

 
- در صنعت پتروشیمی تا اوایل سال آتی به تولید سالانه 100 میلیون تن می رسیم 

 
- رشد بی سابقه کارآفرین در افزایش سرمایه، دارایی هاو جذب سپرده 

 
- اعطاي لوح ستاره ارتباطی مدیر ارشد به مدیرعامل بانک سینا 

 
- پیام مدیرعامل بیمه رازي به مناسبت هجدهمین سالگرد تاسیس 

 
پتروشیمی 

 
- تولید محصولات جدید در طرح هاي پیشران صنعت پتروشیمی 

 
- خط لوله جدید گاز صنایع پتروشیمی در آستانه بهره برداري 

 
- بازگشت سابک به مدار سود آوري 

 
- پایان انحصار خارجی ها در تامین کاتالیست هاي صنعت پتروشیمی 

 
- تولید «فروردین» محصولات پلی اتیلن ترفتالات از مرز 107 هزار تن گذشت 

 
- فجر انرژي عرضه اکسیژن مایع را آغاز کرد 

 
- به مناسبت هفته کارگر و قدردانی از زحمات بی دریغ این عزیزان؛ از کارگران برتر شرکت پتروشیمی کارون تقدیر شد 

 
- هم درد با کابل/کارکنان بیدبلند خلیج فارس به یاد دختران مظلوم افغانستان شمع روشن کردند 

 
- خلیج فارس، انحصار تأمین سرمایه را شکست 

 
- توزیع یک کامیون بسته معیشتی به نیازمندان عسلویه توسط پایگاه مقاومت بسیج شهید مطهري شرکت پتروشیمی پارس 

 
- جشن بزرگ آنلاین عیدانه ویژه شرکت هاي پتروشیمی منطقه پارس 

 
- فجر انرژي براي دهمین سال پیاپی از جامعه نظرسنجی کرد 

 
- پترول دو طرح توسعه اي جدید در راه دارد 

 
- اطلاعیه عرضه اوراق اختیار فروش تبعی سهام شرکت فجر انرژي خلیج فارس 

 
- امضاي قرارداد EPC نخستین طرح متیل آمین در کشور 

 
- تامین تجهیزات پزشکی مورد نیاز کمیته امداد امام خمینی(ره) کنگان و عسلویه توسط پتروشیمی زاگرس 

 
- ادامه راه فجر انرژي به سوي روابط عمومی نوین با 105 اقدام گوناگون در سال 99 

 
- تجلیل از حوزه برند، مسوولیت اجتماعی و روابط عمومی صنایع پتروشیمی خلیج فارس در روز ارتباطات و روابط عمومی 

 
- تاکید ربیعی بر تسریع در انجام طرح هاي گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس در عسلویه 

 
- رونمایی از دو اثر شرکت فجر انرژي به مناسبت روز روابط عمومی و ارتباطات 

 
صنعت و معدن 

 
- فولاد سنگان در منطقه اي محروم با هدف توسعه متوازن ایجاد شده است 

 
- آیین رونمایی از کتاب "جوهر سرخ"همراه با اختتامیه جشنواره کتابخوانی دفاع مقدس 

 
- زنجیره ي تولید فولاد خراسان روي نوار رکوردشکنی 

 
- مجتمع فولاد خراسان، تندیس نقره اي جایزه ملی مدیریت انرژي را کسب کرد 

 
- معرفی فولاد مبارکه هوشمند در سطح جهانی تا افق 1404 

 
- به همت روابط عمومی دستاوردهاي عظیم فولاد مبارکه به بهترین نحو اطلاع رسانی شد 



 
- اخذ مجوز 4 واحد بزرگ صنعتی توسط چادرملو 

 
- دشمن با تحریم هاي متعدد فولاد مبارکه نشان داد از این نقطه ضربه خورده است 

 
- ثبت رکورد ماهیانه تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان 

 
- فولاد مبارکه با عملکرد خوب خود امید به آینده و روحیه خودباوري و نشاط را به جامعه پمپاژ می کند 

 
- ثبت دومین رکورد تولید ماهیانه در دومین ماه از سال تولید؛ پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

 
- امضاي تفاهم نامه 2 میلیارد یورویی میان شرکت گهرزمین و وزارت صمت 

 
- ذوب آهن به پروژه هاي زیست محیطی نگاه ریالی ندارد 

 
- بازدید وزیر صمت از شرکت تعاونی فولاد کویر و سیما کاشی 

 
- رسیدن به شاخصی مهم در سنجش کیفیت نگهداري تعمیرات ماشین هاي ریخته گري فولاد مبارکه 

 
- روابط عمومی قوي ، موفقیت سازمان را به همراه دارد 

 
- اهداي لوح « ستاره ارتباطی مدیر ارشد» به مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 

 
- افزایش 36 درصدي تولید شمش آلومینیوم در فروردین 

 
- تحقق اهداف رهبري در سال جهش تولید 

 
- رتبه عالی روابط عمومی ذوب آهن در شش رشته و کسب تندیس 

 
کلیه حقوق مادي و معنوي براي این سایت محفوظ است. 

 
هرگونه کپی برداري از قالب این سایت شرعاً حرام بوده و طبق ماده 12 فصل سوم قانون جرائم رایانه اي پیگرد قانونی دارد. 
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نقش روحانی، جهانگیري و لاریجانی در بحران و وضع موجود کشور/ تکرار

ناکار آمدي ها با دولت سوم روحانی!

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/03/02

 
 

آیا شرکاي سیاسی روحانی موفق به ادامه مسیر دولت یازدهم و دوازدهم خواهند شد؟ نقش روحانی، جهانگیري و لاریجانی در بحران
و وضع موجود کشور/ تکرار ناکار آمدي ها با دولت سوم روحانی! مرصاد نیوز: شرکاي سیاسی دولت ناکارآمد حسن روحانی براي

 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري براي کلید زدن دولت سوم تدبیر و امید، شکمشان را صابون می زنند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، به نقل از تهران پرس؛ این روزها موضوع انتخابات ریاست جمهوري در محافل عمومی داغ است
و اکثریت مردم در خصوص تایید صلاحیت هاي نامزدهاي این دوره از انتخابات سخن به میان می آورند؛ اینکه چه افرادي تایید می
شوند و توانایی چه کارهایی خواهند داشت. نکته جالب توجه اینکه صف برخی کاندیداهاي حامی دولت تدبیر و امید در محل ثبت نام
نامزدهاي انتخاباتی ریاست جمهوري در ساختمان وزارت کشور، تعجب همگان را به همراه داشت؛ افرادي که حامی صد در صد دولت
حسن روحانی با عملکرد ضعیف 8 سال بوده اند که می توان به اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور، علی لاریجانی رئیس
سابق مجلس شوراي اسلامی و جزو شرکاي سیاسی روحانی، همتی رئیس بانک مرکزي دولت تدبیر، محسن هاشمی رئیس شوراي
شهر تهران با کارنامه عملکردي تغییر نام خیابان هاي تهران و عدم توجه به حل مشکلات کلانشهر تهران و … اشاره کرد که اصلاح
طلب محسوب می شوند اما در طول چند سال گذشته موقعیت مدیریتی در سمت خود داشته اند اما کارآیی چندانی از آنها شاهد
نبودیم. در این گزارش در تلاش هستیم که وعده هاي دولت هاي یازدهم و دوازدهم حسن روحانی از سال 92 تا به امروز را بررسی
کنیم و ببینیم که او و حامیانش تا چه اندازه توانسته اند در تحقق بخشی به وعده هایشان مفید واقع شوند. شرکاي سیاسی دولت
تدبیر و امید که در طول این 8 سال همکاري شایانی با حسن روحانی داشته اند، علی رغم مدیریت غلط و ناکارآمدشان، با چه انگیزه
اي به عنوان شرکاي سیاسی او، به عنوان کاندیداي ریاست جمهوري دوره سیزدهم ثبت نام کرده اند؟ آیا کلید خوردن دولت سوم
حسن روحانی در سال 1400 محقق می شود تا همچنان شاهد کوچک شدن سفره مردم و مشکلات معیشتی در سایه ناکارآمدي

 
سیاسی و اقتصادي دولت فعلی باشیم؟ 

 
دولت یازدهم؛ شعارهاي امید آفرین اما پوچ! 

زمانی که انتخابات سال 92 در جریان بود، حسن روحانی بعنوان یکی از کاندیداهاي ریاست جمهوري دوره یازدهم وعده هایی از نظر
تحولات سیاسی و اقتصادي سر می دهد؛ ادعاهایی که رونق و گشایش اقتصادي در کشور را به دنبال دارد. حسن روحانی در برنامه



هاي تبلیغاتی اش، دولت خود را دولت تدبیر و امید می نامد؛ دولتی که ادعا می کند که کلید گشایش و تحولات اقتصادي، سیاسی و
حتی روابط بین المللی را در دست دارد و می تواند در طول 100 روز در کشور باعث حل مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم شود.
روحانی در مناظره هاي انتخاب ریاست جمهوري اش اعلام می کند که حقوقدان است و مردم مدیریت پادگانی نمی خواهند و او

 
سرهنگ نیست که دید پادگانی در اداره امورات کشور داشته باشد! 

او ادعا می کند همانطور که باید چرخ سانترفیوژها بچرخد، چرخ
زندگی و معیشت مردم هم باید بچرخد و او می تواند با کلیدي که در دست دارد تحولات عظیمی را در عرصه هاي مختلف در کشور
ایجاد کند. همین حرف ها و ادعاها و برخی تبلیغات پر زرق و برق از او و البته حمایت برخی چهره هاي اصلاح طلب باعث شد که
مردم به او اعتماد کنند و حسن روحانی را به عنوان رئیس جمهور یازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بپذیرند اما این رئیس
جمهور چند ماه بعد از آغاز دولت تدبیر و امید، اعلام می کند که توانایی معجزه ندارد و نمی تواند بر خلاف وعده هایش، اقتصاد کشور
را در طول 100 روز نجات دهد! این سخن یعنی اینکه مهمترین وعده حسن روحانی پوچ از آب در می آید و او در همان بدو کارش،

 
عمل نکردن به وعده هایش را در دستور کار قرار می دهد. 

 
برجام؛ وعده اي که با بی تدبیري و بی امیدي همراه شد 

حسن روحانی در مراحل بعدي از مدیریت دولت یازدهم، بهبود شرایط اقتصادي کشور را در توافق با کدخدا یعنی آمریکا می داند؛ او
معتقد بود در مسئله هسته اي به جاي مذاکره با اروپا باید بر روي مذاکره با آمریکا متمرکز باشد، به همین دلیل پروژه توافق برجام
کلید می خورد و ایران در مرحله جدیدي از روابط بین المللی قرار می گیرد که سرانجام ناخوشی به همراه می آورد. حسن روحانی
براي این توافق پافشاري می کند و حتی مسئله آب خوردن مردم را به موضوع برجام گره می زند و مدام ادعا می کند که خزانه دولت
به دلیل عملکرد ضعیف دولت قبل خالی است و کشور نیاز به برجام دارد و به همین دلیل، چند سال دولت یازدهم حسن روحانی
متمرکز به موضوع برجام بود، در حالی که برخی منتقدان مفاد برجام را مغایر با مصلحت کشور می دانستند، حسن روحانی در

 
سخنرانی هایش آنان را بی سواد خطاب می کند! 



همچنین واکنش او به برخی از منتقدان که می گفتند از موضوع
برجام اطمینان ندارند که به نفع کشور باشد مدام با کلماتی زننده به آنان توهین می کرد. در آن شرایط، رهبرمعظم انقلاب اسلامی در
سخنانی اعلام می کنند که آمریکا و حامیانش هرگز به تعهداتشان عمل نخواهند کرد و به این مذاکرات خوش بین نیست اما مخالفتی
هم با آن نمی کنند اما به دولت تاکید کردند که باید برجام با تضمین قوي همراه باشد؛ تذکري که ظریف و تیم مذاکره کننده هسته
اي آن را در عمل جدي نمی گیرند و در نهایت شاهد بودیم که دولت یازدهم حسن روحانی با عجله و سماجت، در نهایت برجام را به

 
امضا می رساند. 

 
علی لاریجانی، رکورد دار سریعترین تصویب در مجلس با برجام! 

در حالی که برخی از نمایندگان مجلس از تصویب طرح دولت در خصوص برجام مخالفت می کردند اما علی لاریجانی رئیس وقت
مجلس، برجام را در 15 دقیقه به تصویب می رساند و در نهایت برجام مورد تایید قرار می گیرد؛ یعنی علی لاریجانی هم در تصویب
برجام در کشور موثر واقع می شود، برجامی که هیچ تاثیري در روند بهبود شرایط سیاسی و اقتصادي کشور ایفا نمی کند و حتی در
جاهایی هم شاهد هستیم که برجام باعث به عقب راندن صنعت هسته اي کشور می شود و ضررهاي هنگفتی را به همراه می اورد اما
علی لاریجانی به عنوان شریک سیاسی دولت حسن روحانی، از هیچ تلاشی براي همکاري با این دولت دریغ نمی کند و در این

 
موضوع ایفاي نقش می کند. 

علی لاریجانی در برجام سنگ تمام می گذارد، برجامی که بعدها
ظریف وزیر امور خارجه اعلام می کند که به تنظیم برخی از بندهایش دقت کافی نداشته است و آن را به کارشناسان جهت تایید
نهایی سپرده بوده است! این سخن وزیر امور خارجه دولت تدبیر و امید تعجب مردم را بر می انگیزد اما بعدها خبرهایی از وجود



جاسوس در تیم مذاکره کننده هسته اي به گوش می رسد و در نهایت، برجام به جاي رونق اقتصادي، بحران اقتصادي را براي کشور

 
به همراه می آورد. 

 
برجام؛ آمریکا فقط برد-برد 

تصویب برجام باعث می شود که فعالیت هسته اي کشور دچار وقفه شود و حتی به عقب بازگردد و به دنبال آن شاهد موضع گیري
سران رژیم صهیونیستی بودیم که اعلام می کنند که امنیت اسرائیل با برجام به مدت 25 سال تضمین می شود. در حالی که رسانه
هاي حامی دولت برجام را بزرگترین دستاورد دولت یازدهم عنوان می کردند و حتی جواد ظریف را به عنوان یک قهرمان ملی معرفی
می کردند اما به مرور شاهد بودیم که اثرگذاري برجام در گشایش اقتصادي کشور و رفع تحریم هاي بین المللی بی اثر واقع می شود؛
به خصوص در معاملات نفتی و مراودات بانکی، همچنان ایران دسترسی به منابع ارزي در سایر کشورها نداشت و رئیس وقت بانک

 
مرکزي در نهایت اعلام می کند برجام جز هیچ، دستاوردي براي اتصالات امور بانکی ایران با جهان نداشته است . 

در حالی که در اواخر دولت یازدهم بودیم و زمان انتخابات ریاست جمهوري دولت دوازدهم فرارسیده بود، مسئولان دولتی با سر دادن
وعده هایی دیگر، محصول برجام را منوط به ادامه دادن آن در دولت بعدي عنوان می کنند. در آن روزها که موضوعات برجام 2 و 3
مطرح بود و دولت در تلاش بود با تصویب طرح fatf در مجلس، خوش خدمتی خود به آمریکا و غرب را به اثبات برساند و باعث
زمین گیر شدن جبهه مقاومت در منطقه شود، با مخالفت رهبر معظم انقلاب اسلامی روبرو می شود و نمی تواند در این موضوع موفق
شود اما در نهایت در دوران انتخابات ریاست جمهوري دوازدهم، با کمک سلبریتی ها و چهره هاي مشهور هنري و ورزشی، می تواند

 
راي مردم را متوجه خود کند و به پیروزي برسد. 

 
اسحاق جهانگیري؛ کاندیداي پوششی براي روي کار آمدن دولتی نابودگر 

اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور در دولت یازدهم، با حضور در مناظره هاي انتخاباتی، نقش کاندیداي پوششی را ایفا می
کند و همین مسئله، به نزدیک شدن حسن روحانی به عنوان رئیس جمهور دولت دوازدهم کمک شایانی می کند؛ جهانگیري در این
مناظره هاي انتخاباتی وعده هایی را سر می دهد که هیچ کدام عملی نمی شود اما فقط بار روانی براي جامعه به همراه می اورد که در
آن شرایط به حسن روحانی اعتماد دوباره بشود. جهانگیري در این مذاکره هاي انتخاباتی مدام از مردم می خواهد که به یادشان
بیاورند که در دولت قبلی، ثبات قیمتی وجود نداشت و کشور با چالشی همچون تورم شدید مواجه بود اما در نهایت می بینیم که
همین مسائل، به یکی از بحران هاي دولت دوازدهم تبدیل می شود و شاهد بی ثباتی قیمت ها و تورم شدید در کشور با مدیریت

 
ناکارآمد دولت تدبیر و امید هستیم که معاون اولش، جهانگیري است. 

دولت دوازدهم با ریاست حسن روحانی ادامه پیدا می کند اما ناکارآمدي دولت در همان ماه هاي ابتدایی خودنمایی می کند،
بطوري که سلبریتی ها و چهره هاي مشهور ورزشی و هنري با انتشار پست هایی در صفحه شخصی شان در اینستاگرام اعلام می
کنند که از تشویق مردم براي راي دادن به حسن روحانی پشیمان هستند و مغدرت خواهی می کنند؛ اما این اظهارات باعث
انتقادهاي بسیاري از سوي مردم در شبکه هاي اجتماعی می شود و بی سواد بودن سلبریتی ها را نمایان می سازد و کاربران شبکه
هاي اجتماعی از سلبریتی ها می خواهند که در مسائلی که تخصص ندارند دخالت نکنند. مشکلات معیشتی و اقتصادي مردم از همان
بدو دولت دوازدهم نمایان می شود و در نهایت با روي کار آمدن دولت ترامپ و پاره کردن برجام (سال 97) و خروج رسمی آمریکا از

 
این معاهده بین المللی که امید دولت یازدهم و دوازدهم محسوب می شود، بی خاصیت بودن برجام و ضعف هایش نمایان می شود. 

 
علی لاریجانی، حامی دولت در گران کردن بنزین 3 هزار تومانی 

در حالی که دولت مدام وعده می دهد که باعث گشایش اقتصادي مردم خواهد شد اما روز به روز شاهد کوچک شدن سفره مردم
بودیم . اوج بی تدبیري دولت به اصطلاح حسن روحانی در تغییر قیمت یکباره بنزین از مبلغ یک هزار تومان به 3 هزار تومان بود که

 
با واکنش تند مردم مواجه می شود(24 آبان 98) و شاهد برخی از اعتراضات مردمی به این تصمیم دولت بودیم . 



حسن روحانی براي دفاع از این تصمیم ابتدا اعلام می کند که
خودش هم روز جمعه یعنی اولین روز افزایش بهاي سوخت متوجه اجراي این تصمیم شده است اما این حرف او مورد تمسخر مردم
قرار می گیرد و دولت در گام دوم براي دفاع از بی تدبیري خود اعلام می کند که این تصمیم براساس مصوبه شوراي اقتصادي سران
قوه مجریه، مقننه و قضاییه بوده است اما در نهایت مشخص می شود که این طرح با حمایت و هماهنگی حسن روحانی و علی
لاریجانی رئیس وقت مجلس صورت گرفته است؛ یعنی لاریجانی در اقدامی دیگر، خوش خدمتی خود به دولت را نمایان می کند و در

 
بحران آفرینی اقتصادي در کشور، از دولت حمایت می کند! 

مردم کشور که با وضع تحریم هاي آمریکا شاهد افزایش قیمت و تورم اجناس و حتی کمبود برخی کالاها و پدیده احتکار مواجه
بودند، مجبور می شوند قیمت 3 هزار تومانی بنزین در آن شرایط حاد اقتصادي کشور را هم تحمل کنند و این موضوع به کوچک

 
شدن سفره مردم دامن می زند. 

 
لاریجانی و جهانگیري، عاملی براي کوچک شدن سفره مردم 

دولت حسن روحانی که با شعار گشایش اقتصادي به میدان آمده بود، باعث شد که مردم با تشدید تورم و قیمت ها مواجه باشند. بازار
ارز و طلا هر روز نابسامان بود و قیمت دلار از 3500 تومان به نزدیک 30 هزار تومان رسیده بود و به دنبال آن تورم شدید در بازار
خودرو، مسکن و قیمت کالاهاي اساسی در کشور حس می شد. دولت ناکارآمد حسن روحانی در نهایت نمی تواند تورم شدید را
کنترل کند و برخلاف وعده هاي جهانگیري معاون اول رئیس جمهور که در انتخابات دوره دوازدهم ریاست جمهوري، عدم ثبات
قیمت را یکی از ضعف هاي دولت سابق می دانست و دولت حسن روحانی را دولتی در راستاي گشایش اقتصادي معرفی می کرد،
بدترین تجربه بحران اقتصادي را با این دولت در کام مردم تلخ می کند و اینک که در آستانه انتخابات دوره سیزدهم ریاست جمهوري
هستیم، او و علی لاریجانی کاندیداي ریاست جمهوري شده اند و این در حالی است که مردم شاهد بی تدبیري دولت حسن روحانی،
جهانگیري(معاون اول دولت تدبیر) و علی لاریجانی به عنوان رئیس مجلس شوراي اسلامی بوده اند و این حس را در مردم زنده کرده
اند که دولت در طول این هشت سال، بر خلاف وعده هایش عمل کرده است و جز شعار بدون عمل، دستاوردي براي مردم نداشته
است. علی لاریجانی در دوران ریاستش در مجلس اثبات کرده که نماینده ملت نبوده بلکه به عنوان نماینده دولت، فقط در راستاي

 
خوش خدمتی به دولت تدبیر و امید که بلاي جان مردم شده، تلاش کرده است. 

 
وعده هاي پوچ دولت روحانی و بحران اقتصادي در کشور 

 
دولت روحانی در طول 8 سال گذشته وعده هاي اقتصادي زیادي سر داده است که برخی از آنها اشاره می کنیم: 



 
1- بهبود شرایط محیط کسب وکار براي ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري 

 
2- تأمین مسکن ارزان و مهار قیمت آن 

 
3- اهمیت به تولید و مقابله با فساد براي ایجاد عدالت اقتصادي 

 
4- صادرات فرآورده هاي نفتی 

 
5- ترویج و تقویت فرهنگ کار، تولید، کارآفرینی و استفاده از تولیدات داخلی 

 
6- ارائه ي تسهیلات بانکی به کارآفرینان و حذف بروکراسی هاي گسترده براي دریافت تسهیلات بانکی 

 
7- ادامه ي اجراي قانون هدفمندي یارانه ها 

 
8- ثبات بازارهاي اقتصادي براي مهار گرانی و تورم 

 
9- ایجاد بیمه ي همگانی 

 
10- استقلال بانک مرکزي 

 
11- حمایت از محرومان و اعطاي سبد کالا در کنار یارانه ي نقدي 

 
12- حل مشکل تحریم از طریق مذاکره با غرب 

 
13- توزیع عادلانه ي ثروت براي بهبود وضعیت معیشت مردم و بالا بردن درآمد واقعی خانوارها 

 
و… 

 
تلاش شرکاي سیاسی حسن روحانی براي کلید زدن دولت سوم تدبیر و امید 

چرا علی لاریجانی و اسحاق جهانگیري به عنوان حامیان دولت حسن روحانی، در تلاش براي اثرگذاري در سیزدهمین دوره انتخابات
ریاست جمهوري هستند، این در حالی است که به عنوان شریک سیاسی دولت حسن روحانی، در ناکارامدي این دولت و عدم
پاسخگویی آن به مشکلات مردم و وعده هاي عملی نشده، سهم به سزایی دارند. آیا قرار است دولت سوم حسن روحانی پا به میدان

 
بگذارد و با تغییر شعارها، همان رویه سابق سپري شود؟ 

 
 

به نظر می رسد اصلاح طلبان در طول هشت سال که سکان مدیریت اجرایی کشور را بر دست گرفته بودند، نتوانسته اند رضایت مردم
را در خصوص وعده گشایش اقتصادي کشور و سایر وعده ها محقق کنند و امروز با یک بی اعتمادي مردم نسبت به اصلاح طلبان
روبرو هستیم و حتی برخی به دلیل ناکارآمدي دولت حسن روحانی، میل سابق براي حضور در انتخابات را از دست داده اند و این در
حالی است که علی لاریجانی و اسحاق جهانگیري و اصلاح طلبان در این دوره از انتخابات، در تلاش براي کسب راي مردم هستند و از
سوي دیگر با نمایش مذاکراتی برجام در تلاشند که در آستانه انتخابات افکار عمومی و اعتماد مردم را کسب نمایند اما تجربه نشان
داده که توافقات عجله اي و انتخاباتی هیچ دردي از مردم درمان نکرده است و کشور به دنبال نامزدي انقلابی، فساد ستیز و با عدالت
است که بتواند آرمان هاي انقلاب اسلامی را در مدیریت اجرایی کشور نشان دهد و با از بین بردن فاصله طبقاتی، ارزش بخشی به
پاسپورت، رونق اقتصادي و حل مشکل معیشتی مردم، اثربخش بودن روحیه جهادي و انقلابی را در کشور نمایان کند و در معرض

 
ظهور و عمل قرار دهد. 

انتهاي پیام



روحانی و ظریف زیر بار ذلت رفتند / برجام ما را به سمت جنگ برد / مذاکره

کنندگان زود فریب می خورند

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/03/02

یک عضو کمیته هسته اي مجلس گفت: آقاي روحانی و آقاي ظریف رفتند امضا کردند و این ذلت را قبول کردند و گفتند
قبول داریم. در ژنو می گوید بعد از اینکه ما معین کردیم که شما چند درصد غنی سازي کنید، چه مقدار ذخیره داشته

باشید؟ آمریکا و غرب باید معین کنند، قانون بین المللی به شما ربطی ندارد!

 
سیدمحمود نبویان، عضو کمیته هسته اي مجلس: 

روحانی و ظریف زیر بار ذلت رفتند / برجام ما را به سمت
جنگ برد / مذاکره کنندگان زود فریب می خورند یک
عضو کمیته هسته اي مجلس گفت: آقاي روحانی و آقاي
ظریف رفتند امضا کردند و این ذلت را قبول کردند و
گفتند قبول داریم. در ژنو می گوید بعد از اینکه ما معین

کردیم که شما چند درصد غنی سازي کنید، چه مقدار ذخیره داشته باشید؟ آمریکا و غرب باید معین کنند، قانون بین المللی به شما

 
ربطی ندارد! 

اعتمادآنلاین| نماینده مجلس گفت: ما در دوره دکتر جلیلی در فردو 2710 سانتریفیوژ نصب شده داشتیم، آژانس می گوید ظرفیت
آن 2976 تا است، داشتیم آن را تکمیل می کردیم آقاي روحانی و ظریف در سال 92 در توافق ژنو گفتند آمریکا گفته است 2710
سانتریفیوژ را که نصب کردید اشکالی ندارد فقط تکمیلش نکنید، گفتند باشد، دو سال مذاکره کردند آمریکا اعلام کرد 2710 براي

 
چه؟ باید صفر شود. 

به گزارش فارس، حجت الاسلام سیدمحمود نبویان معتقد است «مشکلات کشور به دلیل تحریم ها نیست» و خطاب به ظریف و
روحانی می گوید شما یکبار ذکر کنید که براي مذاکره رفتید و به نفع مردم ایران بوده است؟ نمایندگان مجلس مصوب کردند کل
تحریم هایی که آمریکا ایجاد کرده را باید برداشته شود، آمریکا گفته تحریم ها را برنمی دارم، آقاي ظریف و آقاي روحانی هم طرح

 
گام به گام را آوردند یعنی لازم نیست تحریم ها برداشته شود! 

 
نبویان در عین حال بر این باور است که برجام ما را به سمت جنگ برد چون عوامل بازدارنده و راکتور را از ما گرفت. 

بخش زیر مشروح گفت وگوي حجت الاسلام سیدمحمود نبویان نماینده مردم تهران و عضو کمیته هسته اي مجلس شوراي اسلامی

 
است که از نگاهتان می گذرد: 

بسیاري معتقدند دولت مشکلات کشور را به مسائل خارجی گره زده و مسبب این شرایط اقتصادي را تحریم ها می دانند، آیا شما با

 
این نظریه موافقید؟ 



اولاً مشکلات کشور به دلیل تحریم ها نیست، ثانیاً اگر می خواهید مذاکره کنید الان واردات 15 کشور همسایه ایران هزار میلیارد دلار
است، ایران کجاي این هزار میلیارد دلار است؟ چرا صادر نمی کنید؟ قطر مورد تحریم عربستان و کشورهاي دیگر قرار گرفت به سمت
ایران دست دراز کرد چرا ترکیه بازار قطر را پر کرد؟ روسیه چقدر دست نیاز به سمت ایران دراز کرده که شما محصولات کشاورزي را
به ما بفروشید، از آن طرف محصولات کشاورزان دارد نابود می شود، این همه ظرفیت داریم، بروید مذاکره کنید و این مشکلات را حل
کنید. چین هم به زور مذاکره کردید و الان هم این کار انجام شده قبول ندارید، استاندار سوریه گریه می کرد که چرا نمی آیید به

 
دست بگیرید؟ 

 
مذاکره با آمریکا و انگلیس فقط به مذاق دو تابعیتی ها خوش می آید 

ترکیه محل ترانزیت داعش بود، پول می گرفت ، داعش منطقه نفت خیز سوریه را گرفته بود و نفت را 6، 7 دلار می داد و ترکیه می
گرفت و 50، 60 دلار می فروخت، الان ما آنجا شهید دادیم و الان دنبال ما هستند و می گویند بیایید اینجا را به دست بگیرید ولی
آقاي ظریف و دیگران نمی روند قرارداد ببندند، مسئولین ایرانی آنجا می گفت شما در ایران چه می کنید، چرا این کار را انجام نمی
دهید؟! شما فقط ساختمان سازي سوریه را بگیرید چقدر اشتغال ایجاد می شود؟ ما چقدر فارغ التحصیل رشته عمرانِ بیکار در کشور
داریم؟ چقدر کارخانه هاي سیمان ما دارد تعطیل می شود؟! فقط صادرات ما به افغانستان دو برابر صادرات ما به 28 کشور اتحادیه
اروپا است، دلار با دلار فرق دارد؟ ما بیش از 120 کشور غیرمتحد در دنیا داریم، چرا با آنها مذاکره نمی شود و ارتباط برقرار نمی
شود؟ می گویند مذاکره فقط با آمریکا، انگلیس، آلمان و فرانسه! چون بچه هایشان آنجا است، دوتابعیتی هستند و بعد از دوره هم به

 
آنجا برمی گردند باید به فکر بچه هایشان هم باشند، حالا مردم در سختی هستند مهم نیست، پول هاي بعضی ها هم آنجا است! 

 
تیم مذاکره کننده همواره بر این اذعان داشتند که مذاکرات به نفع مردم ایران است... 

آقاي ظریف! آقاي روحانی! شما یکبار ذکر کنید که براي مذاکره رفتید و به نفع مردم ایران بوده است؟ نمایندگان مجلس مصوب
کردند کل تحریم هایی که آمریکا ایجاد کرده را باید برداشته شود، آمریکا گفته تحریم ها برنمی دارم، آقاي ظریف و آقاي روحانی هم
طرح گام به گام را آوردند یعنی لازم نیست تحریم ها برداشته شود! گام به گام یعنی یک تحریم الان برداشته شود، یکی دو هفته بعد،
یکی 6 ماه بعد، چرا شما اصرار دارید تحریم ها برداشته نشود؟ آخرین خبري که گرفتم یک توافق آوردند که در توافق باز گفتند
تحریم ها برداشته نمی شود، آقایان دارند قبول می کنند، گفتند 1600 تا است، ما 1400 تا برمی داریم و دولت آقاي روحانی دارد
قبول می کند، این دولت اصرار دارد که تحریم ها برداشته نشود! پاسخ بدهید چرا این کار را می کنید؟ لیست تحریم هاي آمریکا
مشخص است، چرا مذاکره می کنید؟ مگر آمریکا از برجام خارج شد با ما یا با کشورهاي دیگر مذاکره کرد؟ نه خارج شد، 15 بار
آژانس تایید کرد که ایران تعهداتش را انجام داده است اما آمریکا از زمان اوباما مرتب ایران را تحریم کرده است، مگر برداشتن این

 
تحریم ها نیاز به مذاکره و توافق دارد؟ 

 
آقایان بگویند حق ماموریت هاي ظریف و عراقچی درجریان مذاکرات چقدر بود؟ 

همه چیز روشن است آنها تحریم ها را بردارند ما هم به برجام برگردیم، چه نیازي به مذاکره بود؟ آنها چرا دنبال مذاکره هستند؟ اگر
براي ملت ایران نانی نداشت باشد براي مذاکره کنندگان حداقل حق ماموریت دارد، حقوق سفراي ما در خارج از کشور چقدر است؟
حق ماموریت هاي آقاي ظریف و آقاي عراقچی که براي مذاکرات رفتند چقدر بود؟ من سریعاً به آقاي عراقچی گفتم واضح است
خودش نامه زده است 1600 تحریم، نامه بزنید 1600 تحریم را بردارد، براي چه می خواهید مذاکره کنید؟ الان باید منتظر یک

 
خسارت بالاتري که تا الان داشتیم، باشیم، آقایان در این مذاکرات نیاز انتخاباتی دارند و فقط همین است. 



 
توضیحات بیشتري می فرمایید که چگونه پرونده هسته اي ما از روحانی به علی لاریجانی رسید؟ 

اولین باري که آقاي ظریف و آقاي روحانی وارد مذاکرات شده و در حقیقت اولین مذاکرات هسته اي ایران با آقاي روحانی آغاز شد
سال 82 بود، پرونده هسته اي دست شوراي عالی امنیت ملی بود، آقاي روحانی به عنوان دبیر شوراي امنیت ملی وارد مذاکرات هسته
اي شد، مذاکره کنندگان آقاي ظریف، آقاي تخت روانچی بود، گاهی آقاي جهانگیري در بخش صنعت شرکت می کند، آقاي البرزي
بود، آقاي موسویان که معروف بود جاسوس بود و الان فرار کرده است و سیروس ناصري بود. اینها دو سال مذاکره کردند، آقاي
روحانی از مهر سال 82 مسئول پرونده هسته اي ایران شد، در این مذاکرات تا مرداد 84 یعنی آقاي روحانی 22 ماه مسئول پرونده
هسته اي ایران بود، از مرداد 84 آقاي علی لاریجانی تا سال 86 مسئول پرونده هسته اي ایران شد، از سال 86 تا 92 آقاي دکتر
جلیلی بود، از سال 92 تا 1400 دست آقاي روحانی و آقاي ظریف است. آقاي روحانی تمام فعالیت ها و خاطراتش را از سال 82 تا
84 را در کتابش آورده است ـ من اصلاً داوري نمی کنم ـ آقاي روحانی 24 مرداد 84 پرونده را به آقاي علی لاریجانی تحویل داد، 14
روز قبل یعنی 10/5/84، صفحه 580 کتاب خودش، براي از سرگیري یوسی اف اصفهان به آقاي البرادعی نامه می دهد، می گوید ما
چه کردیم و شما چه کردید؟ «... دکتر محمد البرداعی مدیرکل آژانس بین المللی انرژي اتمی، پس از تعارفات معموله، از اوایل دهه
80 میلادي برنامه صلح آمیز هسته اي و حق غیرقابل انکار نسبت به فناوري هسته اي، هدف گسترده ترین و شدیدترین نقض ها،
مداخلات و تبلیغات نادرست قرار گرفته است.... در اکتبر 2003 ـ یعنی مهر 82 که روحانی مسئول پرونده هسته اي ایران شد به
اتفاق آقاي ظریف ـ ایران با دولت هاي فرانسه، آلمان و انگلستان وارد توافقنامه اي شد با این انتظار صریح که فصل جدیدي را مبتنی
بر شفافیت، همکاري و دسترسی به فناوري هاي هسته اي و دیگر فناور ي هاي پیشرفته باز کند. ایران با برخی از اقدامات مهم در
زمینه شفافیت و اعتمادسازي توافق کرد و به فوریت و به طور کامل آنها را اجرا کرد....1. امضا و آغاز اجراي فوري و کامل پروتکل

 
الحاقی...». 

 
اینکه گفته می شد نظارت بر مراکز هسته اي ایران به 5 نوع رسید دقیقا منظور چیست؟ 

ببینید نظارت ها حداقل دو نوع است و متاسفانه نسبت به ایران در برجام 5 نوع شده است، یکی پادمان است، پادمان از واژه پایش
است می گوید هر کشوري که عضو ان پی تی است که بعضی از کشورهاي غیرعضو هم آن را انجام می دهند، کشورهاي عضو ان پی
تی حتماً است، قراردادي با آژانس می بندند که نسبت به مواد و فعالیت هاي اعلام شده که آژانس مامورش را بفرستد تا بیاید نظارت
بکند، مثلاً ما نطنز داریم، به آژانس اعلام کنیم که ما در سایت نطنز هزار تا سانتریفیوژ داریم، یک تن غنی ُسازي 5/3 تا 5 درصد
کردیم، آژانس مامورش را می فرستد ببیند ما راست گفتیم یا نه؟ نظارت ها خیلی محدود است و گاهی سالانه یک تا 4 ماه است، اما
آژانس بهانه جدید پیدا کرده که ممکن است کشورهاي هسته اي کارهایی انجام بدهند که اعلام نکنند که مواد و فعالیت هاي اعلام
نشده می شود، شاه کلید آن کارهاي نظامی می شود، کسی می خواهد بمب تولید کند اعلام نمی کند و چیزهاي دیگر هم است.
آژانس براي اینکه این بخش هم تحت نظارت قرار بدهد آمده پروتکل الحاقی را پدید آورده است، پروتکل الحاقی براي نظارت بر مواد و
فعالیت هاي اعلام نشده به وجود آمده است، در ایران اعلام نشده کجا است؟ در متن پروتکل آمده است هر نقطه، هر مکان، مثلاً
همین جایی که من نشستم اگر زیرزمینی داشته باشد، شما که پروتکل را پذیرفتید اگر آژانس اعلام کند، می گوید با منابع باز هم می
شود یعنی منافقین هم بگوید کافی است، اگر آژانس اعلام کند شما در این زیرزمین هم فعالیت هاي هسته اي انجام می دهید و اعلام
نکردید، باید در اختیار آژانس قرار بدهید، اگر زیرزمین حرم معصومه(ص) را گفتند باید در اختیار آنها قرار بدهید، زیرزمین حرم امام

 
رضا(ع)، بیوت مراجع، اماکن نظامی، دانشگاه ها، زیرزمین مجلس. 

 
روحانی و ظریف اولین کسانی بودند که پروتکل هاي الحاقی را پذیرفتند 



آقاي روحانی در این کتاب صریحاً می گوید، ایران تا قبل از سال 82 پروتکل الحاقی را نپذیرفت، اولین کسی هم که پذیرفت آقاي
روحانی و آقاي ظریف و آقاي صالحی هستند، می گوید وقتی که پذیرفتیم نگرانی در کشور ایران این بود که مبادا بیایند ریاست
جمهوري و مجلس ما را هم بگردند، کما اینکه در عراق ریاست جمهوري صدام را گشتند، مصداق بزرگ آن اماکن نظامی است، در
برجام که ما این را پذیرفتیم آمدند پارچین را دیدند، دانشگاه شهید بهشتی و جاهاي دیگر را رفتند دیدند، هیچ محدودیتی ندارد.
اولین کسی هم که به دستور آقاي روحانی و آقاي ظریف امضاء کرده است آقاي صالحی رئیس سازمان انرژي اتمی بود، آقاي روحانی

 
مهرماه آمد، دو ماه بعد نگذاشتند ایران نفس بکشد، پروتکل را امضا کردند. 

آقاي روحانی در این کتاب می گوید من وقتی امضاء کردم دیدم آژانس می گوید ما می خواهیم اماکن نظامی شما را ببینیم، من
گفتم نه! اماکن نظامی ناموس ما است و اجازه نمی دهیم. 30، 40 صفحه کتاب نوشته است، ما به آژانس گفتیم سالی یکبار کند،
جلوتر نوشته می گوید گفتیم سالی 4 بار اشکالی ندارد به طوري که در گزارش ایران به آژانس آمده است، 26 بار اماکن نظامی را با
اجازه آقاي ظریف و آقاي روحانی را دیدند، جالب است گفتند تمام شخصیت ها را هم در اختیار ما قرار بدهید، آقاي روحانی در
کتابش می گوید ما متخصصین را در اختیار قرار دادیم، ما سوال می کنیم آیا شهید فخري زاده را در اختیار قرار داده بودند؟ شهید
شهریاري؟ شخصیت دیگر چطور؟ آقاي روحانی در این کتاب صفحه 1006 می گوید مصاحبه ها انجام شده است. آقاي روحانی در این
کتاب از سال 82 تا 84 به آقاي البرداعی می گوید ما چه کردیم، 1. امضا و آغاز اجراي فوري و کامل پروتکل الحاقی، 2. گشودن درها
به سوي یکی از مداخله آمیزترین و گسترده ترین بازرسی هاي آژانس بین المللی انرژي اتمی، هر وقت آقاي روحانی و آقاي ظریف
می آیند همین است گسترده ترین بازرسی هاي جهان در ایران انجام می شود، در مورد برجام هم آقاي ظریف گفته نزدیک 90
درصد بازرسی هاي آژانس در کل دنیا در ایران انجام شده است! چرا؟! فراهم آوردن مجموعه اي از جزئیات فعالیت هاي صلح آمیز
هسته اي اش... در یک گزارش آقاي روحانی می گوید 1030 صفحه گزارش دادیم، جزئیات هسته اي را دادیم. آقاي روحانی 22 ماه
بود، شروع و تداوم تعلیق داوطلبانه حق قانونی خود براي غنی سازي اورانیوم به عنوان اقدامی اعتمادساز ظرف 20 ماه گذشته! 22 ماه

 
بودید، 20 ما تعلیق کردید، همه چیز را تعلیق کردید؟! یعنی کل دوره اي که آمدند تعطیل کردند. 

 
آقاي روحانی! این همه باج و امتیاز دادید چه به دست آوردید؟ 

این همه باج و امتیاز دادید چه به دست آوردید؟ متاسفانه در مقابل اگر نگویم هیچ، ایران مابه ازاي بسیار اندکی دریافت کرد و بارها
اقدامات اعتمادساز خود را افزایش داد و تنها در عوض آن با قول هاي انجام نشده و درخواست هاي بیشتر روبرو شد...، سال 82 تا 84
سر آقایان را کلاه گذاشتند، این جمله آقاي روحانی است «و تنها در عوض آن با قول هاي انجام نشده و درخواست هاي بیشتر روبرو
شد...» در برجام چه شد؟ انجام دادند؟ الان دوباره دارند توافق می کنند، چند بار باید آقاي ظریف و روحانی فریب بخورند؟ چند بار
باید به آنها اعتماد کنند و آنها انجام ندهند؟ جالب است بعد از اینکه نامه را داد، اتحادیه اروپا می آید یک نامه اي می دهد و
پیشنهاداتی می دهد، پیشنهاد آنقدر وقیح و وقاحت بار است که مرده شور هم باید به حالش گریه کند! به غیرت آقاي روحانی هم
برخورد، اولاً گفتند کل هسته اي را باید نابود کنید، پس متخصصین را چه کنیم؟ گفتند ما براي متخصصین شما جاي دیگري شغل
پیدا می کنیم، دیگر به آقاي روحانی آنقدر برخورد که جواب آن نامه را داد و فقط در برجام نیست که همه چیز را دادیم و چیزي
نگرفتیم. در صفحه 598 جواب آقاي روحانی به پیشنهادات اروپا «در مجموع پیشنهاد مذکور در زمینه تقاضا از ایران بسیار طولانی اما
در مورد پیشنهادهاي ارائه شده به ایران به طور مضحکی کوتاه و نارسا می باشد، فقدان هرگونه تلاش براي ایجاد ظاهري متوازن، این
پیشنهاد را به دستور استعماري کاپیتولاسیون شبیه می سازد، پیشنهاد یادشده توهین به تمام ملت ایران است که سه کشور اروپایی
باید به خاطر آن از ملت ایران پوزش بطلبند...» پس الان چرا دوباره رفتید مذاکره کردید؟! چرا اینقدر به ملت ایران خسارت وارد می

 
کنید؟ 

 
اینکه گفته می شود در برهه اي ایران چرخه سوخت نداشت صحت دارد؟ 



بله؛ من یک مقایسه اي انجام دادم در دوره 82 تا 84، ایران چرخه کامل سوخت نداشته است، دوره آقاي جلیلی به دست آورده است،
در دوره 82 تا 84 همه چیز تعلیق بود، ایران داراي غنی سازي صنعتی نبوده، سال 86 به دست آوردیم، ما غنی سازي آزمایشگاهی
2/1 درصد داشتیم، در سال 86 و 88 به 20 درصد رسیدیم و توان 60 درصد داشتیم. نطنز دو سالن دارد، کل آن تعطیل بود به
دستور آقاي روحانی و ظریف تعلیق بود، فروردین 85 فک پلمپ کردیم، اصلاً غنی ُسازي نبود، در نطنز یک زنجیره نداشتیم! در نطنز
زنجیره معمولاً 164 تایی است، در فردو 174تایی است، 170 سانتریفیوژ نداشتیم اما فقط در یک بخش در یک سالن، 90 زنجیره و
آبشار را در دوره آقاي جلیلی نصب کردیم. چون قبل از آن همه چیز بسته و پیشرفت ممنوع بود، غنی سازي در نطنز کلاً بسته بود و
در دوره دکتر جلیلی 3.5 تا 5 درصد براي برق و 20 درصد براي بیماران تولید می کردیم. سانتریفیوژ نسل 1 و نسل 2 داشتیم، اما در
دوره دکتر جلیلی نسل 8 را ساختیم. فردو سال 88 راه افتاد، سال 84 که آقاي روحانی رفت، تمام پیشرفت هایی که ما در صنعت
هسته اي داریم همه از زمانی است که آقاي روحانی و ظریف کنار رفتند است. تعداد سانتریفیوژها براي نگه داشتن 20 عدد
سانتریفیوژ آقاي روحانی و ظریف نامه زدند و التماس کردند که اجازه بدهید اینها را نگه داریم و دانشمندان کار تحقیق و توسعه
داشته باشد! براي نگهداري 10 دستگاه روتور نامه زدند و التماس کردند چون دیپلماسی آنها التماسی است، اجازه ندادند اما در دوره
دکتر جلیلی بالاي 20 هزار سانتریفیوژ تولید کردیم، روتور در اختیار خودمان بود همه چیز تولید می کردیم، در دوره آقاي روحانی
تولید سانتریفیوژ ممنوع بود، نصب سانتریفیوژ، هرگونه آزمایش در مرکز هسته اي نطنز ممنوع بود، در فردو 2700 تا نصب کرده بود،
خوراك دهی ممنوع بود، اینجا داشتیم 9165 سانتریفیوژ نسل اول یعنی 54 آبشار را در دوره دکتر جلیلی خوراك دهی می کردیم.
چقدر ما مواد غنی شده داشتیم اما در دوره آقاي روحانی یک گرم هم نداشتیم. ما براي راکتور هزار مگاواتی بوشهر سالانه 30 تن نیاز
داریم، نزدیک 11 تن 3.5 تا 5 درصد تولید کردیم، براي بیماران 447.8 کیلو ـ این آمارها براي آژانس است و کتاب آقاي روحانی ـ
فقط 20 درصد تولید کردیم. الان بشریت به سمت تولید برق هسته اي رفته است چون آب کم است اما اینجا صرفه بیشتر است ،
آمریکا صد و خرده اي راکتور تولید برق هسته اي دارد، قبل از انقلاب موسسه استنفورد آمریکا براي شاه تحقیق کرده که اگر ایرانِ
35 میلیونی بخواهد توسعه پیدا کند، چقدر فقط برق می خواهد؟ ما بعد از انقلاب تا به حال یک هزارمگاواتی داریم، چه کسی جلوي
این کار را گرفته است؟ مشخص است وقتی شما همه چیز را تعلیق می کنید، مشخص است که آقاي ظریف و آقاي روحانی باید

 
پاسخگوي اصلی باشد. 

 
در برجام، جلوي فعالیت راکتور آي آر40 را گرفتند 

نیروگاه هزارواتی بوشهر می خواهد راه بیفتد 90 تن، 3.5 تا 5 درصد نیاز دارد اما سالانه 30 تن نیاز دارد و 30 تن پسماند می گیرید،
آقاي دکتر صالحی می گفت ما 30 تن را نمی توانیم تولید کنیم سالانه داریم 60 میلیون دلار از روسیه می خریم، پس اگر سالانه
تولید کنید 60 میلیون دلار فقط یک قلم به یک کشور می فروشید، چقدر اشتغال ایجاد می شود؟ چقدر ارزآوري دارد؟ فواید هسته
اي را می گویم، در دوره دکتر جلیلی 11 تن تولید شده است، ما الان براي تولید رادیوداروها براي حدود 1 میلیون بیمار سرطانی که
راکتور تحقیقاتی تهران تولید می کند، سوخت آن 20 درصد است، در دوره دکتر جلیلی 447.8 کیلو تولید کردیم. راکتور آب سنگین
که عملیات اجرایی آن سال 83 آغاز شد، را رها کردند و تعلیق شده بود، بند 37 گزارش آبان 92 می گوید، می گوید آن سال ها
جلوي آن گرفته شد دوباره سال 85 آن را راه انداختیم، اصلاً راکتور آب سنگین اراك را براي چه می خواستیم؟ این راکتور تحقیقاتی
تهران که دارو تولید می کند عمر مفیدش 50 سال است، از سال 46 بود، طبیعتاً نیاز داشتیم، نظام رفته راکتور آي آر40 را براي
بیماران تولید کرده است و در برجام چه بلایی سر آن آوردند. با تعلیق جلوي آن را گرفتند و دوباره سال 85 به این طرف دولت جدید
آن را راه انداخت و دوباره سال 92 که دولت روحانی آمد جلوي آن را گرفتند. مجتمع آب سنگین اراك همینطور و آنجا داشت کار
می کرد، کارخانه یوسی اف اصفهان، چیزهایی که ما راه انداختیم. ایران غیر از نطنز هیچ تاسیس هسته اي نداشت درحالی که در
دوره آقاي جلیلی ایران، نطنز، فردو و تازه نامه دادیم 10 سایت دیگر، چون ما براي تولید برق نیاز داریم و اگر بخواهیم براي 20 هزار
مگاوات سوخت تولید کند باید 20 تا مانند بوشهر داشته باشیم، اینها سوخت می خواهد و وقتی خودمان می توانیم سوخت تولید



کنیم نباید بخریم. نامه دادیم که 10 سایت جدید را می خواهیم بسازیم و 5 مکان هم مکان یابی شده بود اما در دوره آقاي روحانی
کلاً بسته بود و ایران هیچ نیروگاه تولید برق نداشت، اما در دوره دکتر جلیلی نیروگاه درست شد، اماکن هسته اي بسیار محدود بود

 
اما در این دوره 17 مرکز داشتیم، اکتشاف اورانیوم و چیزهاي دیگر. 

 
با مذاکرات جدید قرار است دوباره به برجام بازگردند 

بسیاري از کارشناسان و صاحبنظران معتقدند ایران دچار تعلیق هسته اي شد و حتی بر این باورند با مذاکرات پیشین، صنعت هسته

 
اي کشور به طور موقت تعطیل شد.. 

نبویان: بله خیلی گسترده تعلیق شد، از ما خواستند تعلیق شروع شود، 29 خرداد 82 آقاي روحانی، مذاکراتی با سه وزیرخارجه دارد
که آنها خواستار توقف کامل می شوند بعد می گویند تعلیق و آقاي روحانی کامل می پذیرد، شروع تعلیق 17/7/82، آقاي خاتمی به
عنوان رئیس جمهور اعلام می کند ما تعلیق را می پذیریم اصلاً اصلاح طلبان یعنی این، تعلیق هسته اي! همه چیز باید تعطیل شود،
در 29/7/82 آقاي روحانی با سه وزیر خارجه انگلستان، آلمان، فرانسه در بیانیه رسمی اعلام می شود که ما تعلیق را می پذیریم،
تعطیل می کنیم اشکال ندارد عملاً تعلیق در همه موارد پذیرفته می شود، این تعلیق دامنه اي دارد ابتدا آقاي روحانی در کتابش می
گوید تعلیق قرار بود چند ماه باشد، صفحه 191 کتاب، جلوتر می گوید ما گفتیم 6 ماه باشد، جلوتر می گوید گفتیم بیشتر از 1 سال
نباید باشد، جلوتر می گوید 20 ماه طول کشیده است، جلوتر می گوید ما بعد از 20 ماه هم آماده ایم ادامه می دهیم حیف که فقط

 
من و ظریف نیستیم! اگر باشیم همینطور ادامه می دهیم. الان دوباره قرار است به برجام برگردند یعنی تعطیلی کل هسته اي. 

با عقب نشینی هاي گسترده آنها جلوتر آمدند، روحانی می گوید در ابتدا به ما گفتند فقط گازدهی تعطیل اما در مذاکرات گفتند هر
فعالیت مرتبط با هسته اي باید تعلیق شود، آقاي روحانی می گوید هر فعالیت مرتبط مثلاً من در نطنز می خواهم بچه ها را تشویق
کنم، این مرتبط است باید جلوي آن گرفته شود، گفت به البرداعی گفتم البرداعی گفت فقط گازدهی، دعوا می شود و ناراحتی یعنی
کشمکش می شود. نیم ساعت فرصت تنفس دادند بعد از نیم ساعت آقاي روحانی می گویند هر چه شما گفتید را می پذیریم! این
مشکل ما است که هر چه غرب می گوید باید پذیرفت و چیزي هم دست ما را نمی گیرد! هدف تعلیق و بی فایده بودن تعلیقی که
کردیم، آقاي روحانی به صراحت می گوید،.. متاسفانه در مقابل اگر نگویم هیچ، ایران مابه ازاي بسیار اندکی دریافت کرده است و آنها
جلوتر آمدند....» سال 83 دوره اصلاح طلبان و آقاي خاتمی، آقاي روحانی می گوید ما در نیمه دوم سال 83 براي تحریم هاي
گوناگون و حتی جنگ نظامی آماده بودیم...» اینهایی که می گویند سایه جنگ را برداشتیم، وقتی شما در مقابل دشمن عقب نشینی
می کنید دشمن هر بلایی بخواهد سر شما می آورد، جملات آقاي روحانی در صفحه 577 کتاب. می گوید تعلیق را من شکستم. علت
ارجاع پرونده هسته اي ما چه بود؟ شوراي حکام 29/3/82 از ما می خواهد پروتکل الحاقی را بپذیریم، تا قبل از آقاي روحانی کسی
نپذیرفت، 24/7/82 آقاي البرداعی با آقاي روحانی دیدار دارد و می گوید باید پروتکل را بپذیرید، 4 روز پس از ملاقات با البرداعی
آقاي خاتمی به عنوان رئیس جمهور 27/8/82 اعلام می کند، پروتکل را می پذیریم. یک روز بعد آقاي روحانی هم اعلام می کند در
مذاکره با سه وزیرخارجه 29/7/88 پروتکل الحاقی را می پذیریم. امضاي پروتکل الحاقی در 28/9/82 است، دو ماه بعد آقاي روحانی

 
دستور می دهند و دکتر صالحی امضاء می کنند. 

 
افشاي وسیع جزئیات اطلاعات محرمانه از دستاوردهاي دولت است 

البرداعی در کتاب «عصر فریب»، «دیپلماسی اتمی در دوران خیانت» می گوید ایران با امضاي پروتکل الحاقی امتیازِ انحصاريِ
برجسته اي به غرب داد، چه آسیب هایی دارد؟ اولاً افشاي وسیع جزئیات اطلاعات محرمانه، یکی از اعتراضات ما این است که این
اطلاعات چرا باید بیرون برود؟ دوم دسترسی نامحدود به هر مکان از جمله بازدید از کارخانه آزمایشی و غنی سازي سوخت نطنز،



ماموران آژانس جاسوس هستند، آقاي روحانی در همین کتاب صفحه 211 می گوید، آژانس مکان هایی که براي بازدید از ما خواسته
بودند سرویس هاي غرب براي آنها معین کرده بودند... سرویس غرب یعنی سازمان سیا، ام آي سیکس. بازدید از مراکز نظامی ایران،
پارچین، سایت شهید کلاهدوز، سایت لویزان و شیان، مرکز شهید کاظمی، سایت مالک اشتر، مرکز نوین، مراکز مختلف صنایع دفاع،
در بند 43 گزارش ژوئن 2004، خرداد 83، آژانس می گوید: ایران به آژانس در فراهم کردن دسترسی به مکا ن هاي مورد تقاضاي
آژانس شامل کارگاه هاي واقع در سایت هاي نظامی همکاري کرده است... آقاي روحانی ما سالی یکی چند مورد را قبول داشتیم آنها
می خواستند سالی 9 بار ببینند، نامه اي که در 30 بهمن علی اصغر سلطانیه به آژانس می نویسد، می گوید 26 بار دسترسی به سایت
هاي نظامی داده شده است. آقاي روحانی و ظریف تحت عنوان مصاحبه اجازه دسترسی به افراد و بازجویی ها را دادند، بند 51 گزارش
19/8/82، 10 نوامبر 2003، آقاي روحانی در صفحه 893 و 1006 این کتاب، بازدید از کارگاه تولید روتور، هیچ کشوري اجازه نمی
دهد اولین بار که آمدند ایران را دیدند خیلی خوشحال بودند گفتند فقط ایران است که به ما اجازه داده است! ارائه گسترده ترین
گزارش به آژانس، اجازه بازرسی هاي گسترده، دسترسی سرزده و تکمیلی به امکان نظامی و هسته اي و.... چه به دست آوردیم؟ آقاي
روحانی می گوید «..متاسفانه در مقابل اگر نگویم هیچ، ایران مابه ازاي بسیار اندکی دریافت کرد...» همه چیز را تعطیل کردند اینکه 2

 
هزار کارخانه تعطیل می شود براي الان نیست، آقاي روحانی و آقاي ظریف هر وقت می آیند یعنی تعطیلی، منتظر تعطیلی باشید. 

 
پس تکلیف حقوق ما طبقNPT چه می شود؟ 

مذاکرات جدید ژنو، لوزان و برجام؛ اولاً کار هسته اي طبق ماده 4 ان پی تی ـ ما عضو ان پی تی هستیم ـ می گوید هر کشوري به هر
میزانی که نیاز دارد سهم را می تواند انجام بدهد، 1. تحقیق و توسعه، 2. تولید، 3. استفاده فقط باید صلح آمیز باشد، هیچ گاه از مواد
این معاهده به نحوي تفسیر نخواهد گردید که به حقوق غیرقابل انکار هر یک از اعضاي آن به منظور توسعه تحقیقات، تولید و بهره
برداري از انرژي جهت اهداف صلح جویانه، بدون هر نوع تبعیض. پس ایران حق دارد به هر میزانی که می خواهد غنی سازي کند،
راکتور تحقیقاتی تهران که سوخت آن 20 درصد است، براي 1 میلیون بیمار سرطانی ما رادیودارو تولید می کند، قبل از انقلاب آمریکا
به شاه داده بود، سوخت آن 93 درصد بود، پس 93 درصد می تواند صلح آمیز باشد منتها انقلاب شد آمریکا گفت دیگر نمی دهم و ما
مجبور شدیم ساختار آن را تغییر بدهیم و از آرژانتین سوخت 20 درصد خریدیم. در پروتکل الحاقی ماده 18 آن می گوید، فعالیت
هاي تحقیق و توسعه مربوط به چرخه سوخت هسته اي عبارت از فعالیت هایی است که با جوانب فرآیند یا توسعه سیستم هایی به
شرح ذیل ارتباط وجود دارد؛ 1. تبدیل مواد هسته اي، پس اینها باید آزاد باشد، بعد ببینیم برجام چه بلایی سر اینها آورده است؟ 2.
غنی سازي مواد هسته اي؛ 3. تولید سوخت هسته اي؛ 4. راکتورها، 5. موسسات بحرانی؛ 6. بازفراوري سوخت هسته اي؛ 7. فراوري
پرتوزایی متوسط یا زیاد آبی پلوتونیوم، اورانیوم با غناي بالا یا اورانیوم 20033، در بند ح اورانیوم با غناي بالا را توضیح می دهد،
اورانیوم با غناي بالا یعنی اورانیوم حاوي 20 درصد یا بیشتر. پس ان تی پی و پروتکل الحاقی به ما می گوید شما می توانید تحقیقات

 
گسترده داشته باشید. 

 
روحانی و ظریف زیر بار ذلت رفتند 

دوباره سال 92 که آقاي روحانی و ظریف آمدند آمریکا یک بیان جدید داشت، می دانست می تواند از اینها سوءاستفاده کند به راحتی
یک کار دیگري انجام داد، گفته درست است که در قانون بین المللی آمده است ایران حق دارد به هر مقدار توسعه بدهد و تولید کند،
براي انواع مصارف تولید کند، اما این قانون شامل ملت ایران نمی شود، چون ملت ایران استثناء است، یاغی است! مگر ما چه کردیم؟
جنگ را که شما به ما تحمیل کردید؟ شما حق ندارید براساس قانون با ما حرف بزنید باید پیش ما بیایید و ما معین کنیم که شما چه

 
مقدار باید داشته باشید! 

 
روحانی و ظریف ما را از حقوق قانونی خود در ان پی تی هم محروم کردند 



آقاي روحانی و آقاي ظریف رفتند امضا کردند و این ذلت را قبول کردند و گفتند قبول داریم. در ژنو می گوید بعد از اینکه ما معین
کردیم که شما چند درصد غنی سازي کنید، چه مقدار ذخیره داشته باشید؟ از سانتریفیوژ نسل چند استفاده کنید؟ چه تعداد نیرو
داشته باشید؟ آمریکا و غرب باید معین کنند، قانون بین المللی به شما ربطی ندارد! این یعنی توهین به ملت ایران! می گوید بعد از
اینکه ما معین کردیم، رضایت ما و ایران، هر دو فقط رضایت و خواست ایران مهم نیست، رضایت ما را هم باید جلب بکنید، سه
مذاکره کردند، ژنو 3 آذر 92، لوزان 13 فروردین 94، برجام 23 تیر 94، در ژنو می گوید یک برنامه به شما می دهیم، می گوییم چرا
به ما برنامه بدهید ما طبق قانون عمل می کنیم، می گوید قانون به شما ربطی ندارد، توافق ژنو می گوید، دربرگیرنده یک برنامه غنی
سازي است که رضایت طرفین باید تامین شود که توسط طرفین تعریف شده است با عناصر توافق شده توسط طرفین منطبق با
نیازهاي عملی ایران... اصلاً براي ما توضیح بدهید که شما چه نیازي دارید؟ اصلاً به شما چه ربطی دارد که ما چه نیازي داریم! الان ما
1 میلیون بیمار سرطانی داریم و نیاز20ِ درصد داریم، براي مصارف آب و کمی آب و براي تولید برق و شیرین کردن آب استان هاي
کم آب، الان تولید برق کم است اگر تابستان شود با قحطی برق مواجه می شویم، در آب سنگین 200 نوع استفاده داریم در مصارف
پزشکی و سایر مصارف، اصلاً شما چه کاره هستید؟! بعد با محدودیت هاي توافق شده در زمینه دامنه غنی سازي، سطح غنی سازي،
ظرفیت، مکان غنی سازي، ذخایر همه باید با رضایت ما باشد و همه اینها را در برجام تعهد دادند و بعد از اینکه اینها را انجام دادید ما
با شما مثل کشورهاي دیگر عضو ان پی تی برخورد خواهیم کرد، بعد از اجراي موفق گام نهایی که در دوره کامل آن با برنامه هسته
اي ایران، بعد از اینکه برجام را کاملاً اجرا کردید با ایران مثل کشور فاقد سلاح هسته اي عضو ان پی تی رفتار خواهد شد، عین این
جمله در برجام هم آمده است، اجراي موفقیت آمیز برجام، ایران را قادر خواهد کرد تا به طور کامل حق خود در انرژي هسته اي
جهت مقاصد صلح آمیز را طبق مواد ذیربط معاهده عدم اشاعه هسته اي و همسو با تعهداتش در سند استیفا کند و در نتیجه بعد از
اینکه شما برجام را کاملا اجرا کردید با برنامه هسته اي ایران همچون برنامه هر دولت دیگر غیر از دارنده سلاح هسته اي برخورد

 
خواهد شد. 

 
مذاکره کنندگان در مذاکرات ژنو و لوزان زانو زدند 

 
تیم مذاکره کننده که معتقد است آنچه که در برجام آمده به نفع منافع ملی و ملت ایران است.. 

بله؛ جالب است می گویند کل آنچه که در برجام آمده است، فقط براي ملت ایران است، می گوید چون جز هیچ قانون بین المللی
نیست، این توهین ها را ببینید! و چون جزء هیچ قانون بین المللی نیست به عنوان رویه درنظر نگیرید، که به سمت کشورهاي دیگر
بروید و بخواهید اینها را اجرا کنید، اینها فقط مختص ملت ایران است، این همه نظارت هاي گوناگون و وحشتناك و دوم این
چیزهایی که روي ایران اعِمال می کنیم به قول آقاي ظریف90 درصد بازدیدهاي جهانی آژانس فقط روي ایران انجام شده، این را جزء
قانون درنظر نگیرید که نسبت به کشورهاي دیگر بخواهد اعِمال کنید. کلیه مفاد و اقدامات مندرج در این برجام صرفاً براي اجراي آن
بین گروه 1+5 و ایران می باشد و نمی بایست به منزله ایجاد رویه براي هیچ دولت دیگري یا براي اصول بنیادین حقوق بین الملل و
حقوق و تعهدات وفق معاهده عدم اشاعه هسته اي و سایر اسناد مربوطه و همچنین اصول و رویه هاي شناخته شده، نمی بایست تلقی
شود. پس فقط براي ما است! اتفاقاً بند 27 قطعنامه2031 هم می گوید فقط براي ایران است. پس بدانید برجام را چطور نوشتند، باید
جلوي ما زانو بزنید و آنچه ما می گوییم و باید رضایت ما را جلب کنیم و آقاي روحانی و آقاي ظرفیت سال 82 تا 84 چیزي به دست

 
نیاوردند و در سال 92 به ژنو رفتند و لوزان رفتند زانو زدند و چه چیزهایی قبول کردند. 

برجام 23/4/94، 6 جز دارد، یکی متن برجام است و 5 ضمیمه، ضمیمه اول تعهدات ایران است جالب است هم در ژنو، هم در لوزان و
هم در برجام اول تعهد ایران ذکر شده و بعد تعهدات طرف غربی که انجام هم ندادند، چرا همیشه اول بدهکار هستیم؟ ما جنگ را به
آنها تحمیل کردیم و آنها را تحریم کردیم؟ یا آنها دارند به ما ظلم می کنند؟ ما داروها را تحریم کردیم؟ ضمیمه دوم تعهدات آنها



است که قرار بود تحریم ها را بردارند، ضمیمه سوم همکاري هاي صلح آمیز، یکی از همکار هاي صلح آمیز که خیلی روي آن مانور
دادند که همه چیز آزاد شد این است که ما در فردو برخی سانتریفیوژها را حفظ کردیم، یکی از همکار ي ها این است که متخصصین
روسیه بیایند دو تا چرخه، دو تا آبشار که می چرخد از قابلیت غنی سازي بیندازند و براي کارهاي دیگر برود. ضمیمه چهارم یک
بدعتی درنظر گرفته شده و آن کمیسیون مشترك است، نمی دانم آیا نسبت به کشورهاي دیگر تا حالا درنظر گرفته شده یا نه؟
کمیسیون مشترك 8 عضو دارد، کشورهاي 1+5 آمریکا، آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه، هفتم نماینده اتحادیه اروپا و هشتم
ایران، در ضمیمه چهارم برجام آمده است کمیسیون مشترك 16 کارکرد و وظیفه دارد، در 15 تا از آنها آمده است اگر کمیسیون
مشترك می خواهد به نتیجه برسد اجماع آرا لازم است یعنی 8 عضو باید قبول کنند، اگر یک کشور مخالفت کند آن کار نباید انجام
شود. فقط یک جا گفتند لازم نیست 8 تا راي بدهند، 5 کشور راي بدهند کافی است، آنجایی که قرار است که بیایند از اماکن نظامی
و موشک هاي نظامی بازدید کنند. بند 74 تا 78 برجام، آنجا که قرار است از اماکن نظامی ما بازدید بکنند ایران می تواند به
کمیسیون مشترك اعتراض کند! بعد راي گیري می َشود که بیایند یا نیایند، اگر می گفتند اتفاق آرا، ایران مخالفت می کرد به نفع
ایران بود اما اینجا گفتند اتفا ق آرا لازم نیست، 5 کشور از 8 کشور کافی است یعنی اولاً ایران را کنار گذاشتند و دوم اگر چین و

 
روسیه هم زمانی خواستند به نفع ایران راي بدهند الان کنار گذاشتند. 

 
آقایان ابتدا کل تعهدات را انجام دادند و دست شان خالی شد 

برجام را چه کسی با این دقت نوشته است؟ یا برجام را مانند ژنو و لوزان آماده تحویل ایران دادند؟ هر کس که این کار را انجام داده
ببینید با چه دقتی نوشته است! ضمیمه پنجم آمده فقط مشخص کرده که روز نهایی 23 تیرماه، روز تصویب همان 20 دقیقه مجلس،
90 روز بعد از تصویب برجام، روز اجرا چه زمانی است؟ اول ایران باید همه تعهداتش را انجام بدهد، مقام معظم رهبري فرمود گام به
گام انجام بدهید، مثلاً فردو را انجام بدهید نطنز را دست نگه دارید به شرط اینکه تحریم هاي شوراي امنیت ملی برداشته شود، اگر
برداشته نشد تعهدات نطنز را دیگر انجام ندهید، اگر برداشته شود نطنز را انجام بدهید، اما آقایان ابتدا کل تعهدات را انجام دادند و
دست شان خالی شد. آنها قابل اطمینان نیست، اما نه امضاي جان کري تضمین است، بایدن توبه کرده است! دوباره دارند همین
قراردادها را می بندند، چطور به اینها اعتماد می کنید! مقام معظم رهبري فرمودند باید کل تحریم ها در این مذاکرات برداشته شود و
بعد راستی آزمایی شود، آیا مثلاً بدون مشکلی پول وارد حساب ما می َشود؟ حداقل 6 ماه باید بشود، بازرگانان ما تجارت کنند،

 
صادرات نفتی و واردات باید آزاد شود. 

روز اجرا اول ما انجام دادیم، اعلام کردند ایران قابل اعتماد نیست و آژانس باید راستی آزمایی کند و ضامن بشود بعداً نوبت ما می
رسد که انشاءاالله تحریم ها را برمی داریم، نگران نباشید! اما تحریم ها را برنداشتند و خسارت به ایران وارد شد. در توافق ژنو، 3 آذر
92 که آقاي روحانی و ظریف رفتند تعهد دادند، در 13 فروردین تعهد لوزان و در برجام چه شده است: 1. در دولت سابق نطنز مرکز
غنی سازي بود و 10 مرکز دیگر هم می خواستیم ایجاد کنیم، آقاي روحانی وقتی آمدند تعهد دادند که ساختن 10 مرکز که براي
حل تولید برق کشور و تولید پزشکی جایابی می کنیم، حداقل تا 6 ماه حق نداریم ایجاد بکنیم، دو سال مذاکره کردند، هر بار آقاي
ظریف و عراقچی مذاکره کردند از منافع ملت عقب نشینی کردند، حالا بعد از دو سال مذاکره آمده است نطنز باید تا 15 سال تنها
مرکز غنی سازي بشود، یعنی اولاً حق ندارید آن 10 مرکز را ایجاد کنید، اگر یک مرکز دیگري به نام فردو دارید هم درش را گل
بگیرید و تخته کنید، آقاي عراقچی و آقاي ظریف در 13 فروردین 94 تعهد دادند و برگشتند و گفتند نطنز را باید جمع کنید و تمام
زیرساخت هاي آن را هم باید جمع کنید ـ من نطنز را سه بار میدانی دیدم ـ سانتریفیوژ هایتک است، کِرَش می کند، قیمتش هم بالا
است، شما باید آن را جایی نصب کنید که کِرش آن پایین باشد، روي زمین نیست، روي ارتفاع تقریباً نیم متر، وسط آن فنرکاري
شده، بتن ریزي شده و ضدزلزله است، به ما گفتند شما علاوه بر اینکه نطنز تنها مرکز شود تا 15 سال تمام زیرساخت هاي آن را هم

 
باید جمع کنید، یعنی بولدوزر بگذارید تمام زیرساخت ها را جمع کنید. 



 
دقیقا در نطنز چه تعداد سانتریفیوژ نصب است؟ 

در نطنز 15 هزار و 420 سانتریفیوژ نسل 1 نصب است در کارخانه S8 328 تا نصب شده بود، فرایند نصب همینطور در نسل 1 ادامه
داشت، نسل 2 هم در فردو داشتیم، 1008 تا سانتریفیوژ نسل 2 هم داشتیم، ظرفیت نطنز 48 تا 50 هزار سانتریفیوژ است، براي 30
تن که خواستیم تولید کنیم، نزدیک 20 هزار سانتریفیوژ نصب شده بود، ما می خواستیم به 48 هزار تا برسانیم اینها دوره دکتر
جلیلی بود، آقاي روحانی و ظریف که آمدند بلافاصله سال 92 در ژنو تعهد دادند همین مقدار که است جلوتر دیگر نصب نکنند. دو
سال در لوزان مذاکره کردند ملت ایران حق استفاده و بهره برداري از سانتریفیوژ بالاتر از نسل یک را ندارد همه را به انبار بریزید،
1008 سانتریفیوژ نسل 2 داشتیم، همه را داخل انبار ریختند، نسل 3، 4، 5، 6، 8 بود، نسل 2 آماده کار بود، یک سانتریفیوژ بخواهد
تست شود خیلی زمان لازم است. در نسل یک هم ما نزدیک 15 هزار و خرده اي داشتیم که بیش از این مقدار بود، آمریکا گفت چه
خبر است؟ باید کل آن را جمع کنید به 5060 برسانید، همین که ما می گوییم و آقاي ظریف تعهد داد و برگشت و کل آن را جمع
کردند و در بیانیه لوزان 5060 تا آمده است دقیقاً در برجام 5060 تا با جمع آوري تمام زیرساخت هایش تصویب شده است، سکو و

 
تمام لوله ها را باید بردارید که تمام را برداشتند. 

 
روحانی غنی سازي را به زیر 5 درصد رساند 

ما در نطنز غنی سازي 3.5 تا 5 درصد و تا 20 درصد داشتیم، 3.5 تا 5 درصد براي نیروگاه هاي برق مان، ملت ایران به برق نیاز دارد،
20 درصد هم براي 1 میلیون بیمار سرطانی، آقاي جلیلی آمد اینها را راه انداخت تا مردم دچار مشکل نباشد دوباره در 3 آذر 92،
آمریکا از آقاي ظریف تعهد گرفت بالاتر از 5 درصد ممنوع، چرا 20 درصد باید ممنوع باشد؟ مریض ها چه باید بکنند؟ دو سال مذاکره
کردند از 5 درصد هم پایین تر آمدند، آمریکا گفت 3.67 درصد، 5 درصد نباید داشته باشید، باز آقاي ظریف و آقاي روحانی تعهد
دادند، باز مذاکره کردند که ایران تا 15 سال غنی سازيِ بالاتر از 3.67 ندارد، الان ما داریم گام هاي کاهشی را انجام می دهیم و بالاي
60 درصد انجام می دهیم و این به خاطر مصوبه مجلس است که از حقوق ملت دفاع شود، همین الان 60 درصد چقدر در بخش
پزشکی کاربرد دارد. فردو در دوره دکتري جلیلی مرکز غنی سازي بود 3.5 تا 20 درصد براي مشکلات مردم و وقتی آقاي روحانی آمد
در 3 آذر 92 آمریکا و آلمان و فرانسه و انگلیس اعلام کردند فردو مرکز غنی سازي باشد اما خروجی نداشته باشد هر چه تولید می
کنید نابود کنید و اکسیدش کنید و تعهد دادند و برگشتند، دو سال رفتند مذاکره کردند آمریکا گفت اصلاً غنی سازي در فردو ممنوع
است و صورت مساله را پاك کنید و آنها هم امضا دادند و برگشتند، چون حتماً آن چیزي که آمریکا می گوید به نفع ملت ایران است!
از فروردین تا تیرماه، سه ماه رفتند مذاکره کردند از این هم عقب تر آمدند، آمریکا گفت هم غنی سازي در فردو ممنوع است و تحقیق

 
و توسعه در زمینه غنی سازي هم ممنوع است و باز هم تعهد دادند. 

ما در دوره دکتر جلیلی در فردو 2710 سانتریفیوژ نصب شده داشتیم، آژانس می گوید ظرفیت آن 2976 تا است، داشتیم آن را
تکمیل می کردیم آقاي روحانی و ظریف در سال 92 در توافق ژنو گفتند آمریکا گفته است 2710 سانتریفیوژ را که نصب کردید
اشکالی ندارد فقط تکمیلش نکنید، گفتند باشد، دو سال مذاکره کردند آمریکا اعلام کرد 2710 براي چه؟ باید صفر شود. که در
مجلس مطرح شد که رهبري به آقاي ظریف فشار آورد که نه حداقل 1044 تا را باید داشته باشید، 6 تا آبشار 174 تایی باید باشد،
2710، 1044 تا شد بعد دوباره سه ماه مذاکره کردند گفتند تا 15 سال همین 1044 تا باید باشد، تمام زیرساخت هایش را هم باید
جمع کنید. زیرساخت ها باید سانتریفیوژ را بردارید، بولدوزر بگذارید سکوها را جمع کنید، لوله ها و سیم هاي برق را بردارید، یکسري
آهن هایی به لوله ها جوش دادند که سیم ها و لوله ها به آن ها اتکا کند، گفتند هوابرُش بیاورید کل این آهن ها را هم بردارید! من
دو بار رفتم دیدم کل اینها را هم برداشتند و یک سالن براي گل کوچک شده و هنوز هم همینطور است. ما در فردو غنی سازي 5
درصد و 20 درصد در دوره دکتر جلیلی انجام می دادیم، در ژنو گفتند غنی سازي بیش از 5 درصد در فردو ممنوع، بعد دو سال

 
مذاکره کردند در سال 94 گفتند کلاً غنی سازي ممنوع است. 



 
دولت راکتوري را بتن ریزي کرد که می توانست سالانه 9 کیلو پلوتونیوم تولید کند 

چرا اسرائیل جرات حمله به ما ندارد؟ پدیده هاي اجتماعی تکاملی نیستند، من دو عامل هسته اي را می گویم 1. متخصصین در دوره
جلیلی راکتوري را در اراك داشتند تولید می کردند که این راکتور اگر به بهره برداري می رسید سالانه 9 کیلو پلوتونیوم به ما می داد،
ژاپن 20 تن پلوتونیوم دارد، یک مصرف پلوتونیوم بمب است اما هزاران مصارف صلح آمیز دارد. الان چون معادن اورانیوم کم است
بعضی از کشورها رفتند سوخت ترکیبی یعنی پلوتونیوم با اورانیوم براي تولید برق و زیردریایی، سفینه فضایی و موارد گوناگون استفاده
می کنند، اما این راکتور سالانه 9 کیلو پلوتونیوم به ما می داد، بستگی به تکنولوژي کشورها بین 3 تا 7 کیلو پلوتونیوم می شود. ایران
براساس فتواي مقام معظم رهبري حرام است که بمب تولید کند اما اسرائیل که فتوا نمی فهمد، داشتن این راکتور یعنی ضریب
امنیت و تامین امنیت ملت ایران، این راکتور این پیام را به اسرائیل می داد که اگر دست از پا خطا کردید، ما داریم. آمریکا براي
خاطرجمعی اسرائیل و تامین امنیت آن، غلیظ ترین تعهدي که از آقاي روحانی و ظریف در برجام گرفته است این است، این راکتور
باید نابود شود، اسرائیل باید خاطرجمع باشد، اگر به جایی می خواهد حمله کند باید حمله کند، شما نباید چیزي داشته باشید،
بازدارندگی نباید داشته باشید، آقایان هم اتفاقاً بتن ریزي کردند و با افتخار هم کنار آن عکس یادگیري گرفتند. یکی از مذاکره
کنندگان در تلویزیون گفت بتن ریزي نکردیم من دو هفته قبل به اراك رفتم، دیدم کاملاً بتن ریزي شده است، چرا با مردم ایران
صادق نیستید؟ آن را پلمپ کردند، توضیحات جاهلانه آنجا به من داد و بعد من به مجلس آمدم و برجام را در بخش راکتور اراك
دیدم به معاون آقاي صالحی زنگ زدم، گفتم چرا این توضیحات را دادید؟ گفت حقیقتش من در این زمینه تخصص نداشتم! شما این
توضیحات را براي نمایندگان مجلس می دهید، چرا این توضیحات داده می شود؟ ما یک مجتمع سوخت داریم، آن مجتمع سوخت
حدود صد و خرده اي حفره روي راکتور است، این مجتمع سوخت در آن قرار می گیرد، این حفره ها روزنه ها و ورودي هاي کَلندِري
ها است، کل اینها را بتن ریزي کردند، در برجام آمده است که بتنی باید بریزید که براي مصارف هسته اي آینده غیرقابل بازگشت

 
باشد! آژانس 15 بار این غیرقابل مصرف بودن را تایید کرده است و الان کنار انداختند. 

 
برجام ما را به سمت جنگ برد 

 
چرا معتقدید برجام سراسر ضرر بود و ما را به سمت جنگ برد؟ 

برجام ما را به سمت جنگ برد چون عوامل بازدارنده و راکتور را از ما گرفت. عامل دومی که اسرائیل به ما حمله نمی کرد، گفتند
راکتور بوشهر سالانه 3.5 تا 5 درصد جدید تزریق می کنیم و 30 تن پسماند می گیریم، بودن این پسماند در داخل کشور اسرائیل را
سر جایش می نشاند و عامل امنیت ملت ایران می شود و بازدارندگی دارد چون شما با یک تکنولوژي به نام بازفرآوري (
Reprocessing) می توانید از دل این سوخت مصرف شده پلوتونیوم استخراج کنید، پلوتونیوم معنا دارد، تعهدي که از ما گرفتند
وحشتناك است! من متن فارسی را خواندم گفتم بعید است اینها این تعهد را داده باشند! رفتم متن انگلیسی را خواندم دیدم تعهد
دادند اسرائیل باید امن باشد، شما نباید سوخت مصرف شده داشته باشید تا با تکنولوژي بازفرآوري از آن پلوتونیوم به دست بیاورید،
خیال اسرائیل باید جمع باشد و تعهد دادند ملت ایران حق داشتن یک گرم سوخت مصرف شده را در داخل کشور ندارد! سوخت
مصرف شده راکتور بوشهر، راکتور تهران، راکتور اراك، آمده است تمامی سوخت هاي مصرف شده تمامی راکتورهاي موجود حال و
آینده که ملت ایران خواهد ساخت از الان قول دادند، به خارج بفرستند، آینده یعنی چند سال بعد؟ 10 سال بعد، 50 سال بعد، 50
سال بعد می سازیم؟! محدودیت هاي برجام چند ساله است؟ 8 سال، 10 سال، 15سال، 25 سال آمده است، من 12 مورد پیدا کردم
تا ابد! من دبیر کمیسیون بررسی برجام مجلس بودم، به آقاي صالحی گفتم شما با چه اختیاري تمام نسل هاي آینده را محروم

 
کردید؟! 



قطعنامه 2231 پشتوانه برجام است، 6 روز بعد از تصویب برجام قطعنامه 2231 شوراي امنیت ملل 20 جولاي 2015، آقاي ظریف
یکبار به مجلس آمد و گفت ما برجام را ذیل قطعنامه 2231 بردیم تا هیچ کسی نتواند از آن خارج شود و آن را الزامی کنیم، چون
قطعنامه هاي سازمان ملل الزام بین المللی دارد، چه الزامی؟ اصلاً آمریکا الزام قبول دارد؟ بند 17 برجام گفته است ایران باید همه
سوخت هاي مصرف شده تمامی راکتورهاي تحقیقاتی حال و آینده را ارسال کند! یعنی نسل آینده تا ابد محروم شد، شما با چه فرایند
و تکنولوژي اي پلوتونیوم اخراج کنید؟ با بازفرآوري و در برجام تعهد دادند براي خاطرجمعی اسرائیل ما تا ابد بازفرآوري نخواهیم کرد،
اجازه می دهید دانشجویان ما علم و تکنولوژي بازفرآوري و تحقیق و توسعه داشته باشند؟ در برجام تعهد دادند تا ابد دانش و تحقیق
و توسعه بازفرآوري را هم نمی خواهیم! چرا باید این خسارت ها را تحمل کنیم و این تعهدات را بدهیم؟ ما در برجام علاوه بر اینها
مکانیزم ماشه را هم پذیرفتیم یعنی در بند 36 و 37 برجام می گوید براساس برجام 6، 7 قعطنامه اي که دوره دکتر جلیلی علیه ما
داده شد همه لغو شد. بر فرض درست باشد و همه لغو شد البته یک شرط دارد، شرطش این است که بند 36، می گوید هر یک از
طرف هاي برجام یعنی ایران، آمریکا، فرانسه، چین، روسیه، انگلیس، آلمان و نماینده عالی اتحادیه اروپا به طرف دیگر اعتراض کند که
شما به تعهد خودتان عمل نکردید، کل آن قطعنامه ها دوباره برمی گردد، اگر آنها به ما اعتراض کنند، کل قطعنامه ها باید برگردد،
حالا اگر ایران به آنها اعتراض کند ما به تعهدات خودمان عمل کردیم اما شما یک تحریم هم برنداشتید، با این اعتراض ایران دوباره
قطعنامه هاي تحریمی برمی گردد! یعنی هر طرف اعتراض کند به طرف ملت ایران است! این چه مذاکره اي است؟! مثل این است که
طرف رفته ماشین بخرد، طرف بنگاهی می گوید اگر تو قرارداد را فسخ کردي باید 50 میلیون بدهی و اگر فروشنده هم فسخ کند باز
تو باید 50 میلیون بدهی، این یعنی مکانیزم ماشه. آمریکا صریحا در برجام اعلام کرد اولاً 75 درصد تحریم ها دست نمی خورد، ایران
به 4 بهانه هسته اي، موشکی، حقوق بشر و تروریسم منطقه (حاج قاسم) تحریم شده است و می گویند فقط بحث هسته اي است،
آقاي ظریف، صالحی، روحانی و عراقچی تعهد دادند بماند، واقعاً این آقایان صادق هستند و می خواهند در مذاکرات جدید تحریم ها را
بردارند؟ پس چرا 75 درصد تعهد دادید تحریم ها بماند؟ شما وقتی این کار را انجام بدهید اگر تحریم هسته اي برداشته شود، مثلاً
صادرات نفت، اگر آمریکا این را ذیل تحریم تروریستی برد، چه باید بکنیم؟ الان آمریکا اعلام کند من فقط تحریم هاي برجامی را
برمی دارم، الان بانک مرکزي ما را به بهانه هسته اي ذیل تحریم هاي تروریستی و منطقه برده است، آیا این تحریم ها برداشته می
شود؟ مقام معظم رهبري به اینها دستور داده، ملت ایران دیگر نباید زیر تحریم باشد، تحریم باید به 4 بهانه برداشته شود، یعنی اگر

 
یک بهانه را برداشتید دوباره یک بهانه دیگر می آورند. 

 
ظریف و روحانی در برجام تعهد دادند تحریم ها بماند! 

تحریم هسته اي شامل 4 بخش است: اول آموزش، دانشجویان را بفرستیم خارج از کشور هسته اي بخوانند، دوم تجارت مثل صادرات
غیرنفتی، سوم صادرات انرژي نفت و گاز و میعانات گازي و چهارم تحریم بانکی. 3 آذر 92 در ژنو، آمریکا و اروپا گفت این 4 تحریم را
برمی دارم، از سال 92 تا 92 دو سال مذاکره کردند آمریکا گفت از این 4 تحریم 2 را برمی دارم، باز هم آقاي ظریف تعهد داد و
برگشت، از این 25 درصد 12.5 درصد، 75 درصد هم آنجا داشتیم یعنی 87.5 درصد آقاي ظریف و روحانی در برجام تعهد دادند

 
تحریم ها بماند! 

 
این تحریمی که اینها می خواهند بردارند فایده ندارد، چون از یک عنوان برمی دارند عناوین دیگر باز می آید.... 

در باب تحریم ها در برجام تعهد داده شده که تحریم هاي حقوق بشري و تحریم هاي تروریستی و تحریم هاي منطقه باید بماند،
عرض کردم ما به چهار بهانه تحریم هاي هسته اي، تحریم حقوق بشري، موشکی و منطقه اي (تروریسی) تحریم شدیم. در برجام اول
بحث هسته اي بود و سه چهارم تحریم ها باید بماند، این یکی از ضعف هاي جدي برجام است چون آمریکا و کشورهاي غربی می
توانند به یک بهانه تحریم را بردارند و به چند بهانه همان تحریم ها برگردد. در تحریم هاي هسته اي هم 4 قسم است که آقایان دو
قسم را گفتند برمی داریم و آن دو قسم فقط نفتی و بانکی بود که تحریم هاي مهمی هستند، قرار بود در 27 دي 94 برداشته شود،



27 دي 94 یعنی زمان آقاي اوباما که متاسفانه هیچ تحریم بانکی برداشته نشد و بایدن هم معاون آقاي اوباما بود و بلکه اوباما تحریم
هاي مختلفی را اضافه کرده است ازجمله تحریم هاي ویزایی، تحریم هاي ISA و تحریم هاي گسترده دیگر، ترامپ دوباره آمد و
تحریم هاي دیگري آورد. نتیجه اینکه ما در برجام فقط خسارت محض دیدیم همه تعهدات ها را انجام دادیم، هیچ نظارتی نبود که در
مورد ما رعایت نکنند و اعمال نکنند یعنی هم نظارت پادمانی و هم نظارت پروتکل، هم نظارت شفافیت و اقدامات شفاف ساز و انواع
نظارت هاي دیگر. چرا مذاکره کنندگان ما این تعهدات را دادند؟ من ادعا نمی کنم اینها خائن هستند یا نیستند، اما بسیار آدم هاي
ساده اي هستند و زود فریب می خورند، یعنی به وعده دورغینی که آمریکا این تحریم ها را برمی دارد اینها خوشحال آمدند ولی هیچ

 
تحریمی برداشته نشد، این دفعه قرار است در مذاکرات باز همان وعده ها را به آنها بدهند. 

 
مذاکره کنندگان متن برجام را درست نخواندند 

 
اینکه گفته می شود متن معاهده در زمان برجام به درستی خوانده و مطالعه نشده است، صحت دارد؟ 

نبویان: بله؛ بالاتر از اینها متاسفانه آنچه که آنها جلوي مذاکره کننده هاي ما می گذارند با اندك نکته اي امضاء می کنند بدون اینکه
با دقت بخوانند، نه اینکه آن زمان نمایندگان مجلس، اساتید و طلبه ها نخواندند، مذاکره کنندگان اصلی هم برجام را با دقت نخوانده
بودند، من با اینها مواجه شدم دو نمونه را عرض می کنم، یک نمونه آقاي کمال وندي سخنگوي آقاي صالحی رئیس سازمان انرژي
اتمی، یک وقتی هم به من می گفت شما چرا به من انتقاد می کنید؟ شما باید به ما جایزه بدهید که این کار را کردیم، آقاي بعیدي
نژاد گفت اعجازي رخ داد و ژنو و لوزان و برجام معجزه بود! اما بدون اینکه دقت بکنند برجام چه داشت. من در کمیسیون نشسته
بودم، آقاي کمالوندي 23 تیر ماه در تلویزیون گفت ما این کارها را کردیم، یک نکته گفت من خیلی او را دعا کردم گفت ما دسترسی
به اماکن نظامی ندادیم، دشمن اگر بداند زیرزمین هاي موشکی ما چه خبر است، باید فاتحه ملت ایران خوانده شود و این خیانت
آشکاري است که آنها بدانند اینجا چیست به راحتی خواهند زد! اما دو سه روز بعد من رفتم متن برجام را خواندم، دیدم در بند 74 تا
(military) (دسترسی) دارد، سریعاً واژه access 78 آمده است دسترسی به امکان نظامی، اصلاً عنوان بند 74 یک بخشی به نام
نظامی را آورده است. من یکبار آقاي کمالوندي را در کمیسیون بررسی برجام دیدم به او گفتم تو چرا گفتی ما دسترسی به اماکن
نظامی را ندادیم؟ گفت ندادیم! من متن را آوردم به او نشان دادم گفتم بخوان! رفتند شد 20 دقیقه اي تصویب برجام در مجلس شد،
آنجا آقاي صالحی گفت به واالله قسم به واالله قسم به واالله قسم! سه بار قسم جلاله را مطرح کرد، بعد از آن جلسه من به آقاي کمال
وندي گفتم قانع شدي دسترسی به اماکن نظامی دادیم؟ گفت من که به شما گفتم ندادیم! گفتم من به شما دادم مگر مطالعه
نکردید؟ گفت خیال شما را جمع کنم اگر یکبار واژه military را در کل متن برجام پیدا کردید، من از کل حرف هایم برمی گردم،
متن انگلیسی برجام پیش من بود، من رفتم زیر واژه بند 74 که access است زیر واژه military خط کشیدم و به او نشان دادم،
به آقاي صالحی گفتم military یعنی چه؟ گفت یعنی نظامی، به آقاي کما ل وندي نشان دادم حالا حرف هاي تندي که به من زد
بماند! اما یک جمله خنده دار به من گفت، حاج آقا شما به چه حقی متن انگلیسی می خوانی؟! گفتم اگر نخوانیم می گویید بی سواد

 
هستید و اگر بخوانیم باز مجرم هستیم! 

 
بی اطلاعی و تعجب ظریف از متن برجام! 

آقاي ظریف در مجلس گفت ما گفتیم هر چه تحریم ذیل برجام است باید لغو شود، هیچ جا تعلیق نیامده است، من که متن برجام را
خواندم خیلی ناراحت شدم که آقاي ظریف چه می گوید؟! معادل واژه تعلیق suspense است، گفت در هیچ جاي برجام نیامده
است بعد از اینکه صحبت او تمام شد رفتیم 4 قسمت را به او نشان دادیم و وقتی ایشان دید صادقانه گفت: اهِ من اصلاً اینها را ندیده
بودم! ایشان راست می گوید یا دروغ می گوید؟ اگر دروغ می گوید واویلا است و اگر راست می گوید واویلاتر است! یعنی یکبار با دقت
متن برجام را نخواندند! (پخش صوت آقاي ظریف) مشکل ما این است که مذاکره کنندگان ما به راحتی فریب می خورند. این کتاب



آقاي بعیدي نژاد، مسئول بخش تخصصی تیم برجام است، ایشان هم می گوید ما تعلیق را نپذیرفتیم، پس شما کجا را خواندید؟!
هیچی فقط اعتماد است. کتاب «بدون هراس» از وندي شرمن، شرمن رئیس تیم مذاکرات هسته اي است، او در این کتاب می گوید
ما دیدیم با دیپلماسی نمی شود سعی کردیم رفیق شویم و با مذاکره کنندگان رابطه دوستی برقرار کنیم و همه مشکلات ما حل شد و
هر چه خواستیم امتیاز گرفتیم و دیگر روابط انسانی و دوستی برقرار کردیم و یک جا من شروع به گریه کردن کردم، عراقچی دنبال
یک چیزي بود گفت دیگر نمی خواهد و حرفش را پس گرفت! اینها دردهاي ما است، ما آدم هاي ساده فریب خوري براي مذاکرات

 
فرستادیم، اینها براي ما دستاورد ندارند. 

صفحه 51 با عنوان «اثر احساسات» می گوید عراقچی پیش از آنکه به چارچوب قطعنامه بپردازد گفت که نکته دیگري است که می
خواهد بر سر آن بحث کند، او نکته اي که پیش تر بر سر آن توافق شده بود به چالش کشید، بعد می گوید من در آن لحظه صبرم به
سر رسیده بود، درست در لحظه اي که در آستانه توافق قرار داشتیم خطر این وجود داشت که همه چیز از دست برود، من جواب
دادم... حالا جالب است می گوید یکی از شیوه هایی که ما داریم این است که اسم کوچک صدا می کنیم براي اینکه رابطه ما بهتر
شود، امتیازات بگیریم. می گوید من جواب دادم عباس کافی است... عباس دیگر چیست؟! مذاکره! شما همیشه فلانید، شرمن می
گوید، من شنیدم دارم داد می زنم در آن موقع ناراحتی من از تمایل ایرانی ها به بازي هاي تاکتیکی زیاد می َشد و برخلاف اراده ام
اشک در چشمانم در حال جمع شدن بود... تا اینجا می گوید که عراقچی و تخت روانچی مبهوت مانده بودند، آنها فکر می کردند که
طرز رفتار و نحوه کار من را شناختند، من قصد نداشتم به عراقچی و هر رقیب دیگري با صورت گریان حمله کنم، به هیچ وجه انتظار
نداشتم آنها به خاطر غُر زدن من در مورد زندگی شخصی ام از مواضع شان عقب نشینی کنند، با این حال چیزي که در صداقتِ کلافه
گی من و واقعیت آن لحظه وجود داشت، موثر افتاد. پس از سکوت طولانی مدت عراقچی نکته اي که به آن اعتراض کرده بود، پس
گرفت... اشک هاي من به او نشان داد که دیگر چیزي براي دادن به آنها وجود ندارد... می گوید رابطه ما آنقدر جالب و نزدیک شده
بود که با هم عزاداري هم می کردیم! عزاداري نه براي امام حسین! می گوید سرانجام ما آنقدر با هم وقت گذرانده بودیم که دیگر نمی
توانستیم جنبه انسانی یکدیگر را نادیده بگیریم، ما درد و رنج هاي یکدیگر را درك می کردیم... می گوید با این رابطه دوستی
توانستیم امتیازات مان را بگیریم. می گوید ما حتی فرصت این را داشتیم (صفحه 110 کتاب) که با ایرانی ها عزاداري کنیم چند ماه
قبل از پایان مذاکرات، مادر رئیس جمهور روحانی و حسین فریدون درگذشت، ما مذاکرات را به طور موقت قطع کردیم تا تیم ایرانی
بتواند براي مراسم به ایران بازگردد، قبل از اینکه بروند تیم آمریکا به دیدار حسین فریدون رفت... حسین فریدون آنجا چه کار می
کرد؟ متخصص بود؟! می گوید ما می دانستیم ظریف چه زمانی الکی داد می زند و چه زمانی واقعی داد می زند و موضع جدي می

 
گیرد و نوع مواجه شدن ما هم با آنها متفاوت بود. 

 
مذاکره کنندگان زود فریب می خورند 

در ادامه مینویسد من آموختم که در چه مواقعی حرکات دراماتیک ظریف نمایشی است و یا او واقعاً ناراحت است، وقتی که حس می
کردم واقعاً ناراحت است با لحن آشتی جویانه اي جواد خطابش می کردم و وقتی می دیدم وانمود می کند به او می گفتم جناب وزیر
و اینطور او می فهمید که از حرکتش ناراحت هستم... می گوید یک وقت داشتیم مذاکره می کردیم دخترم عکس بچه خودش را براي
من در موبایل فرستاد، من عکس را دیدم خیلی خوشحال شدم، در مذاکره با آقاي عراقچی بودیم، من عکس نوه ام را به آقاي عراقچی
نشان دادم، عراقچی هم موبایلش را درآورد و عکس نوه اش را به من نشان داد... اصلاً مسیر مذاکره چیز دیگري شد. ایجاد روابط
انسانی ناگزیر به مذاکرات بهتري ختم می شود ـ انسانی یعنی روابط دوستی ـ مهم است که به احترام متقابلی برسیم و این احساس
که هدف مشترکی داریم ـ ما با آمریکا هدف مشترکی داریم؟ ـ در ما ایجاد شود. در اواسط مذاکرات ایران زمانی که من و عراقچی
داشتیم به موضوعات حساس و پرتنشی می پرداختیم ناگهان دخترم براي من عکس هایی از پسر نوزادش فرستاد ما که هر دو در این
اواخر پدربزرگ و مادربزرگ شده بودیم خیلی زود شروع کردیم به نشان دادن عکس هاي نوه هایمان، به مدت چند دقیقه ما گفتگوي
عادي داشتیم، از هم می پرسیدیم چند نوه داریم؟ چند سال شان است؟ اسم شان چیست؟.... ببینید او فهمیده چطوري باید این همه



 
امتیاز از ما بگیرد اما مذاکره کنندگان ما آدم هاي ساده و ضعیفی هستند و زود فریب می خورند. 

 
جریان ارسال کارت تبریک نوروز از سوي شرمن به عراقچی آنهم پس از مذاکرات چیست و چه مفهومی دارد؟ 

شرمن می گوید من بعد از سال ها مذاکرات براي آقاي عراقچی عید نوروز کارت تبریک می فرستم.... به نظر شما چه رابطه اي است؟
می گوید او هم ایام کریسمس یعنی تولد حضرت عیسی براي من کارت تبریک می فرستد... اینجا شرمن ادعا می کند کریسمس براي
مسیحی ها است و او اصلاً نمی داند که من مسیحی نیستم من یهودي هستم! اینها خیلی تاسف آور است! اینها براي مذاکرات رفتند!
در صفحه 112 آورده، در خلال موضوعات هسته اي و غیرهسته اي و سیاسی و فرهنگی که صحبت در موردشان ممنوع بود ما به
نقطه اي وارد شدیم که صحبت در مورد آن کاملاً مجاز بود، بین من و عراقچی در آن لحظه پیوند انسانیِ پایداري ایجاد شد، سال
هاي پس از پایان مذاکرات، عراقچی هنوز در زمان کریسمس براي من کارت تبریک می فرستد و من براي او در هنگام نوروز کارت
می فرستم با اینکه من یهودي ام و کریسمس را جشن نمی گیرم!... آدم خیلی خجالت می کشد! می گوید من معاون وزیرخارجه بودم
بعد از اینکه دوره من تمام شد اوباما من را دعوت کرد به خاطر اینکه کلاه برجام را سر ایران گذاشتم به من جایزه داد که از امنیت
ملی آمریکا دفاع کردم. می گوید غیر از اوباما دو نفر دیگر هم به من جایزه دادند، به خاطر برجامی که کل آن براي ما خسارت است
چیزي به ما نداد و هیچ تحریمی را برنداشت و حتی هنوز تحریم دارویی هستیم، یکی عباس عراقچی و یکی هم مجید تخت روانچی،
دو تخته فرش ایرانی را به شرمن جایزه دادند، به دشمن ترین دشمن ایران که الان فشارهاي تحریمی را علیه ایران آورده است و الان

 
تحریم هاي دارویی را هم برنمی دارد! 

صفحه 304 این کتاب: معاونت سیاسی وزیرخارجه جان کري بود، مانند اولین هفته من در این مقام به مذاکرات مهمی در مجمع
عمومی سازمان ملل در نیویورك گذشت... بعد می گوید بسیاري از دیدارهاي کوتاه من در آخرین هفته به معرفی جانشینم و همتایان
بااهمیتم و البته خداحافظی با آنها گذشت. می دانستم که همکاران اروپایی ام را می ببینم و احتمالاً بسیاري از همکاران چینی و
روسی را طی پنل ها و دیدارهاي حوزه صلح و امنیت خواهم دید، با این حال نمی دانستم آیا همتایان ایرانی ام را بار دیگر خواهم دید
یا نه؟ اواخر هفته به سوئیت هتلِ مجید و عباس رفتم... ـ اینها پسرخاله هستند؟ مجید و عباس یعنی چه؟! ـ همچون گذشته نمی
توانستیم با هم دست دهیم یا همدیگر را لمس کنیم، حتی الان که وقت وداع بود، ولی این دو ایرانی دو فرش زیبا را براي هدیه
خداحافظی آورده بودندکه یکی از طرف وزیرخارجه ظریف و آنها بود و دیگري از طرف دفتر ریاست جمهوري آقاي روحانی... بعد
شرمن ناراحت می شود می گوید من نمی توانستم فر ش ها را ببرم خانه خودم، چون آنقدر گران بود طبق قوانین آمریکا نمی توانستم
آنها را ببرم و هنوز کارمند بودم و یک هفته مانده بود و مجبور شدم فقط یک عکس بگیرم و یادگاري داشته باشم. علاوه بر این هم

 
من هم چیزي نداشتم به آنها هدیه بدهم چون اصلاً قرار نبود، رابطه دیپلماتیک نداشتیم، پس چرا ایرانی ها به اینها هدیه دادند؟ 

 
با مذاکرات جدید باید منتظر یک خسارت بسیار بزرگ تر دیگر بود 

لحظه بدي بود من نه تنها براي آنها هدیه اي مهیا نکرده بودم از آنجایی که ما رابطه دیپلماتیکی با ایران نداریم اعطاي هدایا به لحاظ
سیاسی مشکلاتی دارد، بلکه این فرش ها به وضوح از میزان دلار مشخصی که مقررات اخلاقی دولت براي هدایا تعیین کرده بود، بهاي
بیشتري داشتند. با اینکه کمتر از یک هفته به پایان خدمتم مانده بود ولی من هنوز رسماً کارمند دولت بودم، من از عباس و مجید
تشکر کردم و به آنها گفتم این فرش ها جزء اموال دولت آمریکا قرار خواهند گرفت و از فر ش هاي عکس هایی گرفتم که لااقل
یادگاري از آنها داشته باشم... ما چرا اینقدر خسارت می بینیم؟ روشن است، مذاکره کنندگان ما آدم هایی هستند بسیار ساده و
ضعیف که به راحتی فریب می خورند و الان باز اینها دوباره براي مذاکره رفتند، منتظر یک خسارت بسیار بزرگ تر دیگر باشید، همه

اینها تفکر غرب گرا دارند، به غرب اعتماد زیادي دارند و آدم هاي ساده اي هستند و زود فریب می خورند.



طرح حمایت از خیرین سلامت بررسی شد

منبع: شبستانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/03/02

طرح حمایت از خیرین سلامت در نشست امروز کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی مورد بررسی قرار گرفت و
بر اساس نظرات کارشناسی مورد تایید قرار نگرفت و از دستور کار کمیسیون خارج شد.

طرح حمایت از خیرین سلامت در نشست امروز کمیسیون
بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی مورد بررسی قرار
گرفت و بر اساس نظرات کارشناسی مورد تایید قرار نگرفت

 
و از دستور کار کمیسیون خارج شد. 

به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاري شبستان، اعضاي
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی در

نشست امروز ( یک شنبه، 2 خردادماه ) طرح استفساریه ردیف 70 پیوست قانون فرصت و قوانین و احکام نامعتبر در حوزه سلامت را
بررسی کردند. این استفساریه به کمیسیون بهداشت به عنوان کمیسیون فرعی ارائه و مورد بررسی قرار گرفت و کلیات آن پس از

 
بحث و بررسی هاي صورت گرفته با راي موافق اعضا تصویب شد. 

همچنین موضوع دیگر مورد بررسی در نشست امروز کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی طرح حمایت از خیرین
سلامت بود. این طرح به عنوان کمیسیون اصلی به کمیسیون ارجاع شد که به دلیل ابهامات زیاد و بر اساس نظرات کارشناسی مورد

 
تایید قرار نگرفت و از دستور کار کمیسیون خارج شد. 

بنابراین گزارش، بررسی ماده 14 ارجاعی طرح اقدام متقابل علیه ایران در برابر ترور شهید قاسم سلیمانی نیز در این کمیسیون مورد

 
بررسی قرار گرفت و این ماده به کمیسیون به عنوان کمیسیون فرعی ارجاع شده بود که تصویب شد. 

همچنین اعضاي کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی ماده 14 طرح ارتقاي جایگاه تحقق و توسعه نوآوري در صنعت
کشور را در نشست امروز خود بررسی کردند. ماده 14 این طرح در کمیسیون بهداشت به عنوان کمیسیون فرعی با راي موافق تمامی
اعضا تصویب شد که بر اساس آن داروها و تجهیزاتی که براي نخستین بار در کشور تولید می شوند تا 5 سال از پرداخت مالیات معاف

 
خواهند شد. 

همچنین ماده 5 لایحه تشکیل سازمان مهاجران اتباع خارجی در کمیسیون به عنوان کمیسیون فرعی بررسی به شرط رفع ابهامات و
اعمال اصلاحاتی تصویب شد که طبق آن تمامی دستگاه ها موظفند در چارچوب قوانین و مقررات با سازمان همکاري کنند و هر گونه
اقدام و ارائه خدمات از جمله اشتغال، بهداشت، درمان، امور پزشکی و آموزش مهاجران و پناهندگان را در حیطه ماموریت خود و در
چارچوب سیاست هاي ابلاغی شورا انجام دهد؛ همچنین در تبصره این ماده آمده است که تمامی سازمان هاي ذیربط که به نحوي از
انحاء با امور اتباع خارجی مرتبط هستند باید پیشنهادهاي خود را پیش از طرح در شوراي امنیت کشور، هیات وزیران و شوراي عالی



امنیت ملی در شوراها مطرح کنند و در مورد نیروهاي نظامی هر گونه هماهنگی و همکاري بین شوراها و ستاد کل نیروهاي مسلح بر
اساس آیین نامه اي خواهد بود که به پیشنهاد دو مرجع یاد شده به تصویب فرماندهی معظم کل قوا می رسد.



توسعه کسب و کارهاي خرد و نوپا براي اشتغال زنان سرپرست خانوار و گروه

هاي آسیب پذیر

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش خبرگزاري فارس، آئین «توزیع نمادین پروژه
حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا از طریق ظرفیت
سازي و توزیع اقلام بهداشتی براي سالمندان و زنان باردار
در دوره کووید 19 » با حضور عیسی منصوري معاون
توسعه کارآفرینی و اشتغال و ساتیا دورایسوامی، نماینده

 
جدید صندوق جمعیت ملل متحد برگزار شد. 

عیسی منصوري، در این آئین گفت:  کسانی که تجربه کار
بین المللی دارند، آگاه هستند که اجراي برنامه هایی از این دست آسان نیست، چرا که مجموعه اي از بخشهاي مختلف مانند اتحادیه
اروپا، آژانسهاي سازمان ملل، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، NGO و واحدهاي تولیدي و توزیعی در یک همبستگی و وحدت در

 
این پروژه مشارکت کرده اند. 

وي با بیان اینکه، ارزیابی هاي داخلی و بین المللی نشان از موفقیت این پروژه دارد، تصریح کرد: نیت خیرخواهانه دوستان در فرآیند
اجراي برنامه در همه سطوح به گونه اي بود که با چانه زنی توانستند تخفیف هاي مختلفی بگیرند و نتیجه آن عرضه بیشتر محصول

 
بود. 

 
منصوري تصریح کرد: می توانیم در ابعاد بزرگ تر و گسترده تر کار، محصول و خدمات را به جامعه ارائه کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: مجموعهNGO  کاردوك، دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال و صندوق جمعیت ملل متحد

 
در ایجاد اعتماد و هدایت کار بسیار خوب عمل کردند. 

وي ابراز امیدواري کرد: پروژه هاي بزرگتري نه فقط در حوزه کووید 19 بلکه در حوزه استفاده از  فرصت جمعیتی و تبدیل آن به سود

 
جمعیتی که محمل اصلی ارتباط با مجموعه صندوق جمعیت سازمان ملل است کلید بخورد. 

 
در ادامه، ساتیا دورایسوامی، نماینده جدید صندوق جمعیت ملل متحد در ایران از راهبران این پروژه قدردانی کرد. 

نماینده صندوق جمعیت ملل متحد در ایران با تبریک اجراي موفق این پروژه گفت: این اولین باري است که در یک مراسم رسمی در

 
جمهوري اسلامی ایران شرکت می کنم و شاهد چنین دستاورد درخشانی هستم. 

وي با ابراز شگفتی ازتعداد اقلامی که در این مدت کوتاه تولید شده به دیگر دستاوردهاي این پروژه اشاره کرد و گفت: اشتغال تعداد



قابل توجه زنان سرپرست خانوار و پاسخگویی به نیازهاي گروه هاي آسیب پذیر اجتماعی اقتصادي از جمله دستاوردهاي این پروژه

 
است. 

انتهاي پیام/ب



مخابرات سال گذشته 120 میلیارد تومان در کرمانشاه سرمایه گذاري کرد

منبع: ایستناشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه گفت: این شرکت سال گذشته 120 میلیارد تومان در زیرساخت هاي تلفن ثابت،
همراه و دیتا (اینترنت) سرمایه گذاري کرد. «مسیب قبادیان» روز یکشنبه در نشستی خبري در سرسراي اجتماعات شرکت

مخابرات استان با اعلام اینکه با سرمایه گذاري هاي انجام شده، سال گذشته دسترسی 300 ...

مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه گفت: این
شرکت سال گذشته 120 میلیارد تومان در زیرساخت هاي

 
تلفن ثابت، همراه و دیتا (اینترنت) سرمایه گذاري کرد. 

«مسیب قبادیان» روز یکشنبه در نشستی خبري در
سرسراي اجتماعات شرکت مخابرات استان با اعلام اینکه با
سرمایه گذاري هاي انجام شده، سال گذشته دسترسی
300 روستاي دیگر در استان به اینترنت فراهم شد، افزود:

 
اکنون استان کرمانشاه 290 روستاي بالاي 20 خانوار دارد که به اینترنت دسترسی ندارند. 

 
به گفته او از این تعداد اتصال به شبکه اینترنت 160 روستا بر عهده همراه اول گذاشته شده و مابقی نیز به ایرانسل واگذار شده است. 

او گفت: از کل تعهدات همراه اول فقط 55 روستا باقی مانده که امیدواریم با تامین تجهیزات امکان اتصال این روستاها نیز به شبکه

 
اینترنت فراهم شود. 

 
وي تصریح کرد: طبق قانون در راستاي دسترسی مردم به اینترنت با سرعت 20 مگابیت بر ثانیه گام بر می داریم. 

مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه در ادامه به اجراي 200 کیلومتر فیبرنوري در سال 99 اشاره کرد و گفت: بیشتر این

 
عملیات با هدف تامین زیرساخت هاي ارتباطی در مناطق روستایی استان انجام شده است. 

قبادیان افزود: امسال نیز برنامه اجراي 300 کیلومتر فیبر نوري براي اتصال بازارچه هاي مرزي و روستاهاي در مسیر را دنبال می

 
کنیم. 

تقویت سیستم هاي انتقالی با توجه به رشد ترافیک تلفن ثابت و ایجاد 50 نقطه در سطح استان و افزایش 10 برابري ظرفیت انتقال

 
دیگر موضوعی بود که قبادیان به آن پرداخت. 

وي در بخش دیگري از سخنانش به چالش هاي پیش رو در توسعه ارتباطات پرداخت و گفت: از آنجایی که مخابرات از بودجه عمومی



 
استفاده نمی کند، لذا طرح هاي توسعه اي آن از محل درآمدهایش است. 

 
قبادیان شرایط کرونا، تورم، تحریم و افزایش نرخ ارز را بزرگترین چالش ها برشمرد که فشاري مضاعف بر مخابرات ایجاد کرده است. 

 
دخل و خرج مخابرات باهم همخوانی ندارد 

آنچنان که مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه توضیح داد: در حوزه تلفن ثابت تا 70 درصد نیازمندي هاي تجهیزاتی در داخل
کشور تامین می شود اما این موضوع در حوزه تلفن همراه برعکس است و تا 70 درصد تکنولوژي و قطعات از خارج از کشور تامین می

 
شود. 

قبادیان گفت: در آمد مخابرات به ریال است و هزینه هایش به دلار ضمن اینکه از سال 82 تا کنون نرخ تعرفه تلفن ثابت افزایش پیدا

 
نکرده است و به این موضوع باید اجراي هم کدسازي و کاهش کدهاي بین شهري به یک دهم و به تبع کاهش درآمد اضافه شود. 

او افزود: هر خط تلفن ثابت ماهیانه سه هزار و 800 تومان درآمد دارد در حالی که هزینه هاي آن در ماه 19 هزار و 500 تومان می

 
شود. 

قبادیان تاکید کرد که اگر نتوانیم مخابرات را همگام با تکنولوژي روز دنیا پیش ببریم این موضوع بر سایر حوزه هاي کشور تاثیر منفی

 
می گذارد، نمونه اش هم فعالیت پنج هزار شرکت دانش بنیان با درآمد سالیانه 100 هزار میلیارد تومان بر روي پلتفرم ICT است. 

 
وي تاکید کرد: هر کشوري که در حوزه ICT رشد کند در صنعت و اشتغال نیز رشد می کند. 

 
افزایش سرقت کابل 

مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه در بخش دیگري از سخنانش افزایش سرقت کابل هاي مخابراتی را به عنوان چالش دیگر

 
مطرح کرد و گفت: سال گذشته چهار و نیم میلیارد تومان خسارت سرقت داشتیم. 

قبادیان با بیان اینکه سرقت از مخابرات انرژي زیادي می گیرد، افزود: با قطع یک متر کابل ارتباط مخابراتی چهار هزار مشترك قطع

 
می شود. 

او میزان سرقت ها در سال گذشته را سه برابر سال 98 اعلام کرد و گفت: خیلی از این سرقت ها ممکن است با انگیزه خرابکاري انجام

 
شود چرا که به دلیل ارزانتر بودن اینترنت ، نیاز مردم به تلفن ثابت بیشتر شده است. 

 
اینترنت 5G آبانماه به کرمانشاه می آید 

قبادیان در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا در خصوص راه اندازي سایت اینترنت 5G همراه اول در کرمانشاه نیز گفت: طبق

 
برنامه امسال تمام کلانشهرها باید به یک سایت مجهز شوند و آبان ماه نوبت کرمانشاه است. 



استان کرمانشاه با 2 میلیون نفر جمعیت در 14 شهرستان، 34 شهر، 86 دهستان و 2 هزار و 595 آبادي دارد و 2.4 درصد جمعیت
کشور در این استان ساکن هستند که از این تعداد 75 درصد در نقاط شهري و 25 درصد در نقاط روستایی زندگی می کنند.



صنایع پتروشیمی از جایگاه ممتازي در اقتصاد کشور برخوردار هستند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/03/02

غیبی گفت: صنایع پتروشیمی از جایگاه ممتازي در اقتصاد کشور برخوردار بوده و داراي نقش بسیار مهمی در تامین نیاز هاي
کشور هستند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، مهرزاد غیبی رئیس HSE سازمان منطقه ویژه
اقتصادي پتروشیمی گفت: امروزه صنایع پتروشیمی از
جایگاه ممتازي در اقتصاد کشور برخوردار بوده و داراي
نقش بسیار مهمی در تامین نیاز هاي کشور و ایجاد اشتغال

 
در صنایع پایین دستی هستند. 

او افزود: رویکرد دارایی محور در پدافند غیرعامل صنعت پتروشیمی به تدریج با نگاه سیستماتیک جایگزین می شود و حفظ این سر

 
مایه ارزشمند در گرو از بین بردن ریسک هاي فرآیندي و تهدیدات احتمالی آن است که در حوزه پدافند غیرعامل محقق می شود. 

غیبی با اشاره به تغییر ماهیت تهدیدات همچنین پویایی مفهوم پدافند غیرعامل، تصریح کرد: بایستی در دوره هاي زمانی متعدد، از

 
آخرین دستاورد ها و نظرات اساتید برجسته این حوزه بهره برد. 

رئیس HSE و پدافند غیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی تصریح کرد: با حضور اساتید پژوهشکده پدافند غیر عامل
نسبت به تبیین آخرین نظریات حوزه پدافند غیر عامل اقدام نموده و زمینه همکاري بیشتر بین صنعت و این دانشگاه تشریح شد.



موزه سنگ و سنگواره ایلام افتتاح شد

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/03/02

موزه خصوصی سنگ و سنگواره و مخزن اشیاي تاریخی در ایلام به مناسبت هفته میراث فرهنگی با حضور افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاري بسیج از ایلام، معاون هماهنگی امور
عمرانی استاندر ایلام روز یکشنبه در حاشیه افتتاح مخزن
امن اشیا و موزه تخصصی سنگ و سنگواره ایلام اظهار
داشت: بخش میراث فرهنگی از جمله بخش هایی بود که با

 
زمان شیوع کرونا خسارت هاي بسیاري را متحمل شد. 

وي افزود: با وجود تمام مشکلات اما صنعتگران و فعالان
این حوزه با کمترین امکانات موفق شدند شغل خود را

 
ادامه داده و نقش مهمی در ایجاد اشتغال استان ایفا کنند. 

کرمی یادآور شد: میراث فرهنگی و صنایع دستی با توجه به غناي فرهنگی استان می تواند بعنوان اولویت جغرافیاي نقش آفرینی کند

 
چرا که در این مدت با حداقل امکانات میراث کهن ایلام را ماندگار کردند. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار ایلام گفت: توسعه خانه هاي بومگردي در راستاي جذب گردشگران داخلی و خارجی از جمله

 
اقدامات خوب این حوزه است و باید حمایت شود. 

کرمی اضافه کرد: میراث فرهنگی کلید ایجاد اشتغال است که به حمایت در قالب تسهیلات و مشوق هاي مناسب و سرمایه گذاري

 
نیاز دارد. 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام نیز در این آیین گفت: بمناسبت هفته میراث فرهنگی مخزن امن اشیا

 
فرهنگی، تاریخی و موزه تخصصی سنگ و سنگواره در ایلام افتتاح شد. 

عبدالمالک شنبه زاده اظهار داشت: هدف از ایجاد مجموعه هاي خصوصی این است، افرادي که داراي اسناد، مدارك یا اشیا تاریخی
هستند می توانند آثار خود را بعنوان مجموعه خصوصی ارائه دهند و وزارت میراث فرهنگی نیز در مرمت اشیا و چیدمان سازي به آنها

 
کمک می کند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام همچنین از افتتاح مخزن اشیاي فرهنگی، تاریخی خبر داد و گفت: دراین
مخزن که محل امن اشیاي فرهنگی تاریخی استان است، اشیاي حاصل از کاوش و توقیفی که در استان به دست آمده است نگهداري

 
می شود. 



شنبه زاده یادآور شد: پنج هزار شی نفیس فرهنگی، تاریخی در این مخزن نگهداري می شود و برابر استاندارهاي ملی و بین المللی

 
تدارك دیده شده است. 

 
وي ادامه داد: همه اشیا تاریخی به این مکان منتقل می شوند و تمام جنبه هاي فیزیکی و اصول نگهداري از اشیا رعایت می شود. 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام گفت: براي ایجاد این مخزن هفت میلیارد ریال از اعتبارات ملی هزینه شده

 
و فاز بعدي آن نیز ایجاد کارگاه مرمت اشیا در کنار این مخزن است. 

وي در خصوص کشفیات آثار تاریخی در استان نیز افزود :کشفیات آثار باستانی در سال 99 نسبت به سال 98 نیز در سال گذشته

 
20درصد افزایش داشته است. 

شنبه زاده همچنین در خصوص موزه خصوصی سنگ و سنگوار اظهار داشت: این موزه در یکی از فضاهاي ساختمان اداره کل فنی و

 
حرفه اي ایلام با مساحتی بیش از 100 مترمربع براي نمایش آثار احداث شده ساماندهی، بهسازي، ایمن سازي و تجهیز شده است. 

وي افزود: هدف از ایجاد و تجهیز نخستین موزه خصوصی سنگ و سنگواره در استان، ارتقاي علاقه مندي جامعه به دانش زمین
شناسی و آشنایی عموم بازدیدکنندگان با زیبایی هاي منحصر به فرد سنگ ها، فسیل ها و کانی هاي استان و همچنین تعامل بین

 
مدرسه، دانشگاه و ارتقا سطح آموزش دانش آموزان و دانشجویان است. 

شنبه زاده ادامه داد: در این مجموعه خصوصی طی 6 سال تحقیق و بررسی، بیش از چهارهزار قطعه کانی هاي مختلف بدست آمده
که این موزه می تواند یکی از اولین و کامل ترین موزه هاي سنگ موجود دراستان باشد. به گفته شنبه زاده، تعداد مجموعه آثاري که

 
در این موزه به نمایش گذاشته شده 903 قطعه است. 

استان ایلام یک هزار و 500 اثر تاریخی، طبیعی و گردشگري دارد که 774 اثر آن تاکنون در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده
که از این تعداد 737 اثر تاریخی، 24 اثر معنوي، 6 اثر طبیعی و هفت اثر نیز مکان رویداد دفاع مقدس است.



رونمائی از پوستر پویش نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم

منبع: تابناكشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/03/02

 
رونمائی از پوستر پویش نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم 

 
یکم خرداد ماه 1400 صورت پذیرفت؛ 

 
رونمایی از پوستر پویش ملی نامه ایرانیان به رییس جمهور سیزدهم 

آیین رونمایی از پوستر پویش ملی نامه ایرانیان به رییس جمهور سیزدهم یکم خرداد ماه 1400 در سالن کنفرانس سازمان بسیج

 
اساتید دانشگاه مازندران برگزار شد . 

به گزارش تابناك مازندران، آیین رونمایی از پوستر پویش ملی نامه ایرانیان به رییس جمهور سیزدهم یکم خرداد ماه 1400 با حضور
رییس و معاون بازرسی سازمان بسیج اساتید استان مازندران، مسوول پایگاه بسیج کارکنان شهید کاووسی دانشگاه مازندران و

 
خبرنگاران رسانه جمعی در سالن کنفرانس سازمان بسیج اساتید دانشگاه مازندران برگزار شد . 

رحمت عباس تبار رییس سازمان بسیج اساتید استان مازندران
در این آیین با ارایه این مطلب که در ایام انتخاباتی قرار گرفته
ایم که یکی از حساس ترین انتخابات ها در تاریخ جمهوري
اسلامی ایران است. افزود: با نگاهی سطحی به وضعیت کشور،
منطقه و جهان، حساسیت این انتخابات براي ما روشن خواهد

 
شد. 

وي افزود: هر چند انتخابات مهم و حساس است اما میزان
مشارکت مردمی و نتیجه آن از همه مهم تر است لذا همه باید

 
احساس مسوولیت کنیم و تکلیف داریم ضمن تلاش براي مشارکت بیشتر در انتخابات به نتیجه آن نیز توجه کنیم. 

عباس تبار با ارایه این مطلب که «پویش ملی نامه ایرانیان به رئیس جمهور سیزدهم» در قالب این نامه ها می توان جداي از
پیشنهادات، نوعی مطالبه گري و هدف اساسی این پویش دیده شدن مردم است که خواسته هایشان را به دست رییس جمهور
برسانند. اذعان داشت: پویش با همکاري بسیج اساتید و خبرگزاري فارس دنبال می شود و نامه هاي برتر در خبرگزاري فارس و دیگر

 
رسانه ها منتشر خواهد شد. 

رییس سازمان بسیج اساتید استان مازندران محورهاي پیشنهادي این پویش ، ارتقا وضعیت معیشت عمومی، افزایش ارزش پول ملی،
رونق کسب وکار و اشتغال، جهش تولید و رفع موانع پیش رو؛ عدالت گستري، فسادستیزي، مبارزه با ویژه خواري، رانت، نفوذ و ...،
تحکیم انسجام اجتماعی و همبستگی ملی در جهت مشارکت ایرانیان در مدیریت عمومی کشور؛ تحول و تعالی فرهنگی، دینداري،
معنویت، اخلاق و سبک زندگی اسلامی ایرانی و تاکید بر آزادي، کرامت انسانی، اقتدار علمی، استقلال ملی و توسعه روابط خارجی

 
است. 

عباس تبار در پایان با ارایه این مطلب که مطالب اریه شده از سوي اقشار جامعه با نگاه بومی خودشان نسبت به مسایل مختلف را که

 
ارایه می کنند جمع بندي شده و به صورت کتابچه اي تهیه و به دست رییس جمهور آینده تقدیم می شود. 



وي در پایان با ارایه این مطلب که به 1400 نفر از نامه هاي منتخب مردمی، دانشگاهیان، نخبگان، بانوان، جوانان و راي اولی ها به
رئیس جمهور منتخب، جوایز نفیسی اهدا خواهد شد. خاطرنشان کرد: تا پایان خردادماه این فرصت وجود دارد که همه مردم به این

 
پویش ملحق شوند. 

انتهاي پیام



رضایتمندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان

منبع: ایران خبرشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودروسازي
عنوان کرد.

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودروسازي

 
عنوان کرد. 

ایکوپرس- محسن صالحی نیا در بازدید از سایت ایران خودرو در
خراسان و شرکت هاي قطعه ساز ایران خودرو در نیشابور و مشهد
گفت: رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق داخلی سازي با

 
نظارت و سیاست گذاري ایدرو قابل توجه است. 

صالحی نیا توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش سهم بازار
و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق بخشی به تولید داخلی و
کیفی سازي نیز مورد تاکید و جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به

 
شمار می رود و مجموعه این عوامل سبب اقتصادي شدن بسیاري از پروژه هاي صنعتی در حوزه خودرو می شود. 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان این که توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریم ها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد. 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق اشتغال نیز خواهد شد. 

صالحی نیا گفت: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریم ها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید
نداشته باشد.



ابَرپروژه انتقال آب خلیج فارس به اصفهان، زمینه ساز توسعه صنایع

منبع: ایرناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/03/02

اصفهان - ایرنا - ابرَپروژه انتقال آب خلیج همیشه فارس به استان هاي مختلف از جمله استان صنعتی اصفهان می تواند
زمینه ساز توسعه روزافزون مجموعه هاي بزرگ و کوچک تولیدي، رونق کسب و کار، جهش تولید، درآمدزایی و اشتغالزایی

باشد.

 اصفهان - ایرنا - ابرَپروژه انتقال آب خلیج همیشه فارس
به استان هاي مختلف از جمله استان صنعتی اصفهان می تواند زمینه ساز توسعه روزافزون مجموعه هاي بزرگ و کوچک تولیدي،

 
رونق کسب و کار، جهش تولید، درآمدزایی و اشتغالزایی باشد. 

به گزارش ایرنا، کاهش چشمگیر منابع آبی سطحی و زیرسطحی و چالش هاي تامین آب در بخش هاي مختلف در دهه هاي اخیر به

 
موضوعات اصلی کشور تبدیل شده است. 

در عین کاهش منابع آبی شاهد توسعه شهرها، کشاورزي و صنایع آب برَ نیز بوده ایم و همین امر، ما را با محدودیت هاي آبی
بخصوص در ماه هاي گرم سال روبه رو می کند تا جایی که حتی مسوولان به دفعات در باره جیره بندي آب آشامیدنی هشدار داده

 
اند. 

به گفته مدیرکل مدیریت بحران استانداري اصفهان، بارش هاي امسال در استان نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن بالغ بر 34
درصد کاهش یافته و این موضوع در سرشاخه هاي زاینده رود هم صدق می کند و همین امر سبب کاهش مقدار ذخیره سد زاینده

 
رود به عنوان ذخیره گاه اصلی آب اصفهان و استان هاي همجوار شده است. 

 
کاهش 34 درصدي بارندگی اصفهان، تاکیدي بر اجراي طرح هاي انتقال آب 

منصور شیشه فروش در گفت و گو با ایرنا افزود: میزان بارندگی ها از ابتداي سال آبی جاري(مهر 99) تاکنون در نقاط مختلف استان

 
از 14 تا افزون بر50 درصد کمتر شده است که این امر لزوم اجراي طرح هاي انتقال آب به این خطه را گوشزد می کند. 



آنطور که کارشناسان و پژوهشگران مطرح می کنند: انتقال آب از خلیج فارس به استان هایی مانند اصفهان می تواند نقش بسزایی در

 
کاهش مصرف آب هاي سطحی و زیرسطحی ایفا کند و به حفظ این منابع آبی ارزشمند منجر شود. 

 
 

از سوي دیگر، توسعه صنایع از جمله فولاد در سطح کلان و دیگر مجموعه هاي تولیدي بزرگ و کوچک در زُمره برنامه ها و سیاست
هاي مدیران و تصمیم گیران است و همین امر می طلبد که منابع آب تازه اي به این مناطق اضافه شود زیرا با منابع موجود نمی توان

 
از پسِ نیاز بخش هاي مختلف بویژه صنعت و تولید برآمد. 

ناگفته نماند که استان اصفهان با 24 شهرستان و بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، بیش از 9 هزار واحد تولیدي کوچک و بزرگ با
سرمایه 221 هزار میلیارد ریال و اشتغال 263 هزار نفر، حدود 840 معدن در حال بهره برداري با سرمایه بیش از 10 هزار میلیارد

 
ریال و حدود 180 هزار واحد صنفی دارد. 

ذکر این نکته ضروریست که منابع آبی سطحی و زیرسطحی را باید با نهایت صرفه جویی و تنها به مصارف آشامیدنی، کشاورزي و
محیط زیست اختصاص داد و بهترین راهکار براي تامین آب صنعت، استفاده از آب خاکستري یا منابعی است که تهدید کاهش

 
چشمگیر یا اتمام آن وجود ندارد. 

همین نگره، دولتمردان را بر آن داشت تا پروژه انتقال آب از خلیج فارس به شماري از استان هاي مناطق خشک و فلات مرکزي را

 
کلید بزنند تا نفس تازه اي براي صنایع این مناطق باشد. 

عملیات اجرایی و بهره برداري از طرح ملی و ابرپروژه انتقال آب از خلیج فارس به اصفهان همزمان با 6 استان واقع در فلات مرکزي و

 
شرق کشور، اسفند سال گذشته با دستور رییس جمهوري بصورت ویدئو کنفرانسی آغاز شد. 

 
اعتبار 128 هزار میلیارد تومانی براي طرح انتقال آب از خلیج فارس 

با اجراي این طرح ها که در مجموع با لوله گذاري به طول سه هزار و 700 کیلومتر، آب خلیج فارس و دریاي عمان را به هفت استان
هرمزگان، کرمان، خراسان جنوبی، خراسان رضوي، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان منتقل می کند 128 هزار میلیارد تومان

 
اعتبار پیش بینی شده و بر اساس اعلام متولیان، این طرح ها براي 70 هزار نفر ایجاد اشتغال خواهد کرد. 



 
 

پروژه انتقال آب از استان هرمزگان آغاز می شود و در مسیر کرمان و خراسان جنوبی به خراسان رضوي انتقال خواهد یافت و می تواند
به توسعه صنایع گلخانه اي و واحدهاي صنعتی و معدنی بزرگ این استان ها کمک کند.نکته مهم اینکه آب استحصال شده در این

 
پروژه از نظر قیمتی در مقایسه با کشورهاي حاشیه خلیج فارس از جمله عمان و امارات 20 درصد ارزانتر است. 

خط نخست آب خلیج فارس را به استان هاي هرمزگان، کرمان و یزد منتقل می کند، چندماه پیش توسط رییس جمهوري بطور کامل
افتتاح شد، این طرح در گام(فاز)هاي یک، دو و سه به طول 820 کیلومتر با 12 باب ایستگاه پمپاژ، با حجم سرمایه گذاري 20 هزار
میلیارد تومانی اجرایی شده که پتانسیل اشتغالزایی آن در دوران ساخت(تاریخ شروع 1391 و تاریخ اتمام 1399) 16 هزار نفر برآورد

 
شده است. 

در خط دوم، انتقال آب خلیج فارس به استان هاي کرمان، خراسان جنوبی و خراسان رضوي، پیش بینی و این طرح به طول یک هزار
و 550 کیلومتر با 18 ایستگاه پمپاژ آب، با سرمایه 47 هزار میلیارد تومان، اجرایی و براي 30 هزار نفر اشتغالزایی بدنبال دارد. تاریخ

 
شروع این طرح امسال و تاریخ پایان آن 1404 پیش بینی شده است. 

در خط سوم، آب خلیج فارس به استان هاي یزد و اصفهان منتقل می شود. این طرح به طول 910 کیلومتر با 10 ایستگاه پمپاژ آب،
با سرمایه گذاري 35 هزار میلیارد تومانی اجرایی شده و براي 14 هزار نفر اشتغالزایی بدنبال دارد. تاریخ شروع این طرح امسال و

 
تاریخ پایان آن 1404 پیش بینی شده است. 

در خط چهارم، انتقال آب دریاي عمان به استان سیستان و بلوچستان پیش بینی شده است. این طرح به طول 820 کیلومتر با 11
ایستگاه پمپاژ آب با سرمایه گذاري 39 هزار میلیارد تومان اجرایی شده و براي 10 هزار نفر اشتغالزایی بدنبال دارد. تاریخ شروع این

 
طرح امسال و تاریخ پایان آن 1404 پیش بینی شده است. 



 
 

همچنین اسفند سال قبل، قطعه 2 خط یک انتقال آب خلیج فارس به سرچشمه و قطعه سه خط یک انتقال آب خلیج فارس به

 
اردکان (چادرملو) به بهره برداري رسید. 

نگاهی دیگر به وضعیت منابع آبی استان اصفهان بویژه شاهرگ حیاتی آن یعنی زاینده رود نشان می دهد که کم آبی مناطق مرکزي

 
ایران و خشکی این رودخانه، یکی از اصلی ترین مشکلات امروز کشور است. 

زاینده رودي که قرن ها سرچشمه حیات و رشد در مرکز ایران زمین بوده، سال هاست بر اثر بی توجهی و دخالت بی حساب و کتاب
در نظام طبیعت، گرفتار خشکی شده، جریان دوره اي، نه دائم، این رودخانه مشکلات متعددي براي محیط زیست، پوشش گیاهی و
گونه هاي جانوري، بخش کشاورزي و تامین آب آشامیدنی ایجاد کرده است و بی تردید هر طرحی براي کاهش برداشت ها و احیاي

 
دائم آن ضروري و لازم خواهد بود. 

 
سهم 200 میلیون مترمکعبی نصف جهان از خلیج فارس 

بر مبناي اطلاعاتی که تاکنون از انتقال آب خلیج فارس منتشر شده درمی یابیم که با اجراي آن 200 میلیون مترمکعب آب به
اصفهان تخصیص پیدا خواهد کرد، این مقدار آب مُختص صنایع استان خواهد بود و هیچ تخصیی به بخش آب آشامیدنی، کشاورزي و
حق آبه هاي استان رقم نمی خورد اما در مجموع بخش قابل توجهی از آب مورد نیاز این استان در بخش صنعت و توسعه آن تامین

 
خواهد شد. 

11 مسیر مختلف براي انتقال آب در چارچوب این طرح توسط شرکت مشاور بررسی شده و در نهایت کوتاهترین و ارزانترین مسیري
که نیاز به پمپاژ کمتري دارد و مشکلات زیست محیطی و اجتماعی پایین تري خواهد داشت، انتخاب شده و اقدامات لازم براي آغاز

 
اجراي این طرح که از پیوست هاي زیست محیطی، اجتماعی و امنیتی برخوردار است، انجام گرفت. 



 
 

این ابرَپروژه، با بهره مندي از توان متخصصان داخلی و همچنین ظرفیت هاي بخش خصوصی توانمند، در زمان تحریم به اجرا درآمد و

 
این موضوع باعث شده تا از آن به عنوان یکی بزرگترین پروژه هاي بعد از انقلاب اسلامی نام برده شود. 

آنطور که استاندار اصفهان مطرح کرده است: انتقال آب از خلیج فارس بعنوان قدمی بسیار مثبت و آرزوي دیرینه مردم اصفهان به

 
شمار می رود که در آینده نزدیک محقق خواهد شد. 

عباس رضایی گفت: همه کارهاي لازم براي اجراي این طرح در زمینه تخصیص منابع بصورت قانونی و علمی و بر اساس پیوست هاي

 
مختلف انجام شده است. 

وي ادامه داد: 11 مسیر مختلف براي انتقال آب در چارچوب این طرح توسط شرکت مشاور بررسی شده و در نهایت کوتاهترین و
ارزانترین مسیري که نیاز به پمپاژ کمتري دارد و از مشکلات زیست محیطی و اجتماعی پایین تري برخوردار است، انتخاب شده است.

رضایی خاطرنشان کرد: اقدامات لازم براي آغاز اجراي این طرح که از پیوست هاي زیست محیطی، اجتماعی و امنیتی برخوردار است،

 
انجام شده است. 

 
 

وي با تاکید براینکه اجراي طرح مانع از پیگیري حق آبه کشاورزان و تخصیص آب از بهشت آباد نخواهد شد، تصریح کرد: مردم نباید

 
به جوسازي ها در فضاي مجازي توجهی داشته باشند. 



استاندار اصفهان افزود: همه کارهاي لازم براي اجراي این طرح در زمینه تخصیص منابع بصورت قانونی و علمی و بر اساس پیوست

 
هاي مختلف انجام شده است. 

رضایی همچنین خاطرنشان کرد: اجراي طرح انتقال آب از خلیج فارس به این استان نیازمند هماهنگی، همدلی و همزبانی است تا

 
زمان اجراي آن از پنج سال به سه سال کاهش یابد. 

وي با بیان اینکه استان کم آب و بی آب اصفهان با مشکلات بسیاري در زمینه مصرف آب مواجه است، افزود: پیگیري لازم براي طرح

 
انتقال آب از خلیج فارس در بیش از 2 سال گذشته انجام شده و با اجراي این طرح، مشکل کمبود آب صنایع استان برطرف می شود. 

 
اجراي طرح انتقال آب از خلیج فارس به سود صنایع اصفهان 

دبیر مجمع کارآفرینان ایران نیز در باره پروژه انتقال آب از خلیج فارس به استان هایی نظیر اصفهان خاطرنشان کرد: این طرح بسیار
سودمند و در راستاي توسعه بخش هاي مختلف از جمله صنعت خواهد بود زیرا اصفهان به عنوان صنعتی ترین منطقه کشور نیاز مُبرم

 
به منابع آب جدید دارد و پس از اجراي این طرح می تواند شاهد شکوفایی هرچه بیشتر بخش هاي مختلف تولید باشد. 

حمیدرضا غزنوي در گفت و گو با ایرنا ادامه داد: پروژه مورد نظر بطور مستقیم اگرچه بر روي صنعت تأثیرگذار خواهد بود اما به دیگر
بخش ها از جمله کشاورزي، محیط زیست و آشامیدنی نیز کمک خواهد کرد همچنین باید به یاد داشته باشیم که وضعیت اشتغال و

 
تولید بگونه اي است که باید همگان براي ارتقاي آن و تحقق شعار سال بکوشند. 

وي افزود: اجرا نشدن بسیاري از طرح هاي انتقال آب در مناطق خشک سبب از کارافتادن برخی از صنایع خواهد شد و این به سود

 
اقتصاد استان و کشور نخواهد بود. 

دبیر مجمع کارآفرینان ایران اضافه کرد: تامین آب همچنین می تواند به تکمیل دیگر طرح هاي صنعتی و فعالیت با ظرفیت کامل

 
کارخانه ها کمک شایانی کند. 

غزنوي با اشاره به ضرورت توجه هرچه بیشتر به مقوله کارآفرینی و توسعه صنایع کوچک اظهار داشت: تامین زیرساخت ها و نیازهاي

 
اولیه آنان مانند آب ضروریست بنابراین باید از منابع جدید بهره گیري شود و در آینده نیز طرح هاي جدید را مد نظر قرار داد. 

 
برچسب ها 

 
- طرح انتقال آب خلیج فارس 

 
- زاینده رود 

 
- اصفهان 

 
- آبرسانی 

 
- استانداري اصفهان 

 
پروندهٔ خبري 

 
- انتقال آب دریاي عمان و خلیج فارس به استان هاي کویري 

- بهره برداري از مرحله نخست طرح انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزي



رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی و کیفی محصولات خودروسازان/

تولید عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودروسازي

منبع: شاتاشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون وزیر صمت مطرح کرد: رضایت مندي مشتریان در
گرو ارتقاي کمی و کیفی محصولات خودروسازان/ تولید
عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودروسازي
معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو ، داخلی
سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در

 
صنعت خودرو سازي عنوان کرد . 

به گزارش شاتا، محسن صالحی نیا در بازدید از سایت ایران
خودرو در خراسان و شرکت هاي قطعه ساز ایران خودرو

 
در نیشابور گفت : رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق داخلی سازي با نظارت و سیاست گذاري ایدرو قابل توجه است. 

وي توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش سهم بازار و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق بخشی به تولید داخلی و
کیفی سازي نیز مورد تاکید و جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می رود و مجموعه این عوامل سبب اقتصادي شدن

 
بسیاري از پروژه هاي صنعتی در حوزه خودرو می شود. 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان اینکه توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد : بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریمها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد . 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق اشتغال نیز خواهد شد. 

صالحی نیا گفت: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریم ها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید
نداشته باشد.



20 راز موفقیت براي کارآفرینان جوان و مشتاق

منبع: بازار کارشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/03/02

کارآفرینی به معنی خودشکوفایی اقتصادي فرد است و هر فرد در همان زمان و مکانی که هست باید بتواند تولید کار و ثروت
کند.

کارآفرینی به معنی خودشکوفایی اقتصادي فرد است و هر فرد در همان زمان و مکانی که هست باید بتواند تولید کار و ثروت

 
کند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، توسعه کسب و کار هاي مجازي و مبتنی بر فناوري هاي تازه باید در اولویت همه برنامه

 
ریزان باشد و توسعه کارآفرینی و تقویت بنگاه هاي اقتصادي در اولویت قرار گیرد. 

800 تا 1000 روش براي پیدا کردن کسب و کار در جامعه ایران وجود دارد و همه سیاست ها و تلاش ها باید متوجه توسعه فرصت

 
هاي شغلی مبتنی بر کارافرینی باشد. 

باید از کسانی که به اهداف خود رسیده اند بیاموزیم. براي هر کارآفرین، داشتن الگو و راهنما یک شانس و موفقیت عالی محسوب می

 
شود، اما همه به یک منشور دسترسی ندارند. 

 
20 نکته کاربردي از کارآفرینان جوان و الهام بخش به شما براي شروع کمک می کند. 

تنوع تئوري هاي براي توسعه کارافرینی خیلی زیاد است و برخی کارشناسان 20 روش را پیشنهاد کرده اند که در ادامه این اشاره می

 
شود: 

1) خود را به چالش بکشید. ریچارد برانسون می گوید بزرگ ترین انگیزه او این است که خود را به چالش بکشد. او زندگی را مانند

 
یک دوره تحصیل دانشگاهی بلندمدت تصور می کند که در آن هر روز چیز هاي جدید بیاموزد. شما نیز می توانید! 

2) کاري را انجام دهید که به آن اهمیت می دهید. در این مساله هیچ شکی نیست که شروع یک کسب وکار زمان زیادي نیاز دارد.
استیو جابز عنوان کرده است که تنها راه براي داشتن رضایت از زندگی شخصی و فردي این است که به کاري بپردازید که یقینا به آن

 
ایمان دارید. 

3) ریسک پذیر باشید. ما هرگز نمی توانیم شاهد نتیجه و خروجی تلاش هایمان باشیم، بدون آنکه شروع به کاري کرده باشیم. جف
بزوس، موسس آمازون بیان کرده است بهتر است این نکته را بدانیم که نباید از شکست احساس پشیمانی کرد، ولی واقعا باید از عدم

 
تلاش احساس پشیمانی و شرمساري کنید. 

4) به خود ایمان داشته باشید. جمله معروف هنري فورد این است؛ "چه شما فکر کنید که می توانید کاري را انجام دهید یا نمی
توانید آن را انجام دهید، دقیقا درست فکر کرده اید". وقتی ایمان دارید می توانید موفق شوید دقیقا راه هایی را براي رسیدن به

 
موفقیت و کنار زدن موانع پیدا خواهید کرد و اگر فکر کنید که نمی توانید پس شما صرفا بهانه هایی پیدا خواهید کرد. 

5) چشم انداز داشته باشید. موسس و مدیرعامل شرکت Tumblr بیان کرده است کارآفرین کسی است که یک چشم انداز و آرزوي

 
رسیدن به آن را دارد. درتمام مواقع یک چشم انداز واضح و مشخص داشته باشید. 

6) افراد خوب پیدا کنید. رید هافمن، بنیان گذار لینکدین اشاره کرده است که سریع ترین راه براي اینکه خودتان را تغییر دهید این

 
است که به کسانی که پیش تر در راهی بوده اند که شما می خواهید باشید، متکی شوید. 

7) با ترس ها روبه رو شوید. غلبه کردن به ترس آسان نیست، اما باید انجام شود. آریانا هافینگتون کارآفرینی صاحب نام و نویسنده
معروف آمریکایی-یونانی و یکی از بنیان گذاران و سردبیر فعلی هافینگتون پست، در این باره می گوید: بی باکی مانند یک ماهیچه

 
است و هرچه بیشتر کار کند قوي تر خواهد بود. 



8) اقدام کنید. جهان پر از ایده هاي بزرگ است، اما موفقیت تنها با عملی کردن این ایده ها به وجود می آید. والت دیسنی گفت که

 
ساده ترین راه براي شروع، ترك حرف و آغاز عمل است و به درستی که این براي موفقیت شما لازم است. 

9) زمان. هیچ کس بلافاصله به موفقیت نمی رسد و همه در آغاز، یک تازه کار هستند. همان طور که استیو جابز عاقلانه اشاره کرده
است: "اگر شما با دقت به همه چیز نگاه کنید، پی می برید بسیاري از موفقیت هاي یک شبه زمان زیادي طول کشیده است." از

 
اینکه از زمان در شرکت خود سرمایه گذاري کنید، نترسید. 

10) انرژي خود را مدیریت کنید نه زمان را. انرژي شما نحوه استفاده شما از زمان را محدود می کند، پس هوشمندانه آن را مدیریت

 
کنید. 

11) یک تیم بزرگ بسازید. هیچ کس در یک کسب وکار به تنهایی موفق نمی شود و حتی کسانی که تنهایی تلاش کرده اند به یک

 
تیم بزرگ خواهند باخت. تیم بزرگ خود را تشکیل دهید تا موفقیت خود را تقویت کنید. 

12) اشخاص مناسب استخدام کنید. هنگامی که تیم خود را ساختید، شخصیت ها و ارزش هاي خود را استخدام کنید. شما همیشه
می توانید مهارت هایی را به اشخاص آموزش دهید، اما شما نمی توانید ارزش هاي کسی را متناسب با شرکت خود تغییر دهید و این

 
واقعیت است. 

13) براي افزایش سرمایه خود برنامه ریزي کنید. ریچارد هاروك، یک سرمایه گذار خطرپذیر، این توصیه را براي کارآفرینان آینده
دارد و می گوید: "افزایش سرمایه همیشه بسیار سخت تر از آن چیزي است که شما می اندیشید و معمولا زمان بیشتري می برد. پس

 
براي آن برنامه داشته باشید" 

14) اهداف خود را بشناسید. رایان آلیس، یکی از بنیانگذاران iContact اشاره کرده است که هدف نهایی در ذهن شما، هر روز
تضمین می کند که با کار و تلاش کردن به سمت هدف خود رفته و به آن برسید. هر روز باید اهداف خود را در ذهن مرتب کرده و

 
مدام آن ها را به خود یادآور شویم. 

15) از اشتباهات درس بگیرید. بسیاري از کارآفرینان به این اشاره دارند که اشتباهات ما بهترین معلم براي ما هستند. زمانی که شما

 
از اشتباهات خود درس بگیرید حتی اگر در ابتدا شکست خورده باشید به موفقیت نزدیک تر و به سوي آن حرکت می کنید. 

16) مشتري خود را بشناسید. دیو توماس، بنیان گذار Wendey شناختن مشتري را یکی از سه عامل موفقیت از نظر خود می داند.
آن هایی را که بهتر می توانید به آنان خدمت دهید را بشناسید و سپس شما قادر به ارائه راه حل هایی که آنان نیاز دارند، خواهید

 
بود. 

17) از شکایات بیاموزید. بیل گیتس گفته است که ناراضی ترین مشتري شما بزرگ ترین منبع یادگیري براي شما است. اجازه دهید

 
که مشتریان ناراضی به شما یادآور شوند که حفره هاي خدمات شما چیست. 

18) براي پولی که مشتریان می دهند از آن ها بپرسید. شما باید به طور مستقیم از مشتریان خود بازخورد بگیرید و سپس به آنچه

 
آن ها می گویند با دقت گوش کنید. 

19) عاقلانه خرج کنید. وقتی که شما پولی را درکسب وکار خود خرج می کنید مراقب باشید که این خرج کردن عاقلانه باشد. خرج

 
کردن سرمایه ها براي کار هاي احمقانه و تمام کردن پول ها بسیار ساده است. 

20) صنعت خود را بشناسید. تونی هسیه، بنیانگذار زاپوس می گوید: "بازي هایی که آن ها را نمی فهمید انجام ندهید حتی اگر

 
ببینید که افراد زیادي مشغول پول درآوردن از آن هستند. به راستی که درك شما از صنعت، کلیدي براي داشتن موفقیت است." 

 
این 20 راهنمایی از کارآفرینانی که پیش تر به موفقیت رسیده اند، می تواند شما را بسیار ساده تر در راه موفقیت قرار دهد. 

اگر فرهنگ کارآفرینی را در جامعه نهادینه کنیم با ظرفیت هاي بسیاري که در ایران زمین وجود دارد، توسعه اشتغال هم امکان پذیر

 
می شود و شاید فرضیه بی نهایت فرصت شغلی هم تحقق یابد. برنامه هفتم توسعه باید به نقطه عطفی در این عرصه تبدیل شود. 

فرج اله محمد پور



راه اندازي دانشکده هاي مهارتی و کارآفرینی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/03/02

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گیلان از راه انداري 8 دانشکده مهارتی و کارآفرینی امسال در گیلان خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ رئیس دانشگاه آزاد
اسلامی گیلان گفت: در سفر طهرانچی ، رئیس دانشگاه هاي آزاد
کشور به تالش، مجوز راه اندازي دانشکده مهارتی و کارافرینی در

 
دانشگاه هاي آزاد اسلامی واحد تالش و آستارا صادر شد. 

محمد دوستار با بیان اینکه قرار است امسال 8 دانشکده مهارتی و
کارآفرینی در دانشگاه هاي استان راه اندازي شود، افزود: این دانشکده

ها با استفاده از ظرفیت ها، استادان و مکان همان دانشگاه و با توجه به زیست بوم منطقه اي و آمایش آموزشی استان راه اندازي

 
خواهد شد. 

وي هدف از ایجاد این نوع دانشکده ها را مهارت آموزي و ایجاد فرصت براي اشتغال دانشجویان و فارغ التحصیلان عنوان و اضافه کرد:
حتی کشاورزان هم می توانند براي کسب دانش فنی، دوره هاي کاربردي را در این دانشکده ها بگذرانند.



کمک مومنانه از جنس کفش و لباس در قم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/03/02

به مناسبت سالروز آزادسازي خرمشهر طرح کمک مومنانه با اهداي 200 بسته پوشاك و 50 بسته معیشتی در مسجد صاحب
الزمان منطقه نیروگاه اجرا شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما؛ مرکزقم، آقاي رسولی
مسئول این طرح گفت:بسته هاي پوشاك شامل کفش،
پیراهن و شلوار براي سرپرست خانواده و بسته هاي
معیشتی شامل برنج، روغن، ماکارونی، رب و حبوبات است
که در مجموع 130 میلیون تومان ارزش مالی کمک هاي

 
مومنانه امروز بود. 

وي افزود: این طرح مومنانه با مشارکت بسیج، سپاه و
کمیته امداد برگزار شده و بنا داریم در این منطقه با کمک خیرین طرح اشتغال خانگی را با هدف کمک به نیازمندان اجرایی کنیم.



توزیع اعتبارات بر اساس سند آمایش و اشتغال

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/03/02

استاندار چهارمحال و بختیاري از توزیع اعتبارات استانی بر اساس سند آمایش و اشتغال استان خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز چهارمحال و
بختیاري، اقبال عباسی در جلسه شوراي برنامه ریزي و
توسعه استان، گفت: سند آمایش و سند اشتغال استان
تهیه و به تصویب شوراي برنامه ریزي رسیده است و از این
پس اعتبارات استانی بر اساس سند آمایش و اشتغال استان

 
توزیع خواهد شد. 

وي افزود: اجراي هر طرحی بدون مطالعه باعث هدر رفت
منابع خواهد شد و همچنین باعث توسعه غیرمتوزان در

 
استان ها و کشور می شود. 

عباسی گفت: در این اسناد مزیت هاي نسبی استان لحاظ شده است و از این پس در توزیع اعتبارات استانی براي طرح هاي عمرانی،

 
این اسناد بالادستی مورد توجه قرار خواهد گرفت. 

استاندار چهارمحال و بختیاري خاطرنشان کرد: سند آمایش سرزمینی استان یکی از محوري ترین اسناد در برنامه ریزي هاي آینده
استان است و به طور قطع اجراي دقیق این سند به توسعه متوازن استان منجر می شود، اما هماهنگی اسناد استانی و منطقه اي
نیازمند تدابیر خاص است، زیرا ممکن است اولویت هاي هر استان براي مسائل توسعه اي متفاوت باشد و نتوانند همگام با یکدیگر

 
حرکت کنند. 

عباسی افزود: میزان تخصیص آب به استان ها در شوراي عالی آب و وزارت نیرو مشخص می شود، اما احتمال تغییر میزان تخصیص

 
وجود دارد، ممکن است آب تخصیص یافته به استان در جلسه بعدي شوراي عالی آب افزایش یابد. 

وي با بیان این که سند آمایش موجب تسهیل توسعه چهارمحال و بختیاري می شود، گفت: باید در برنامه ریزي هاي آینده براي

 
توسعه استان، مزیت هاي مطرح شده در سند آمایش مورد توجه مسئولان قرار گیرد. 

در این جلسه 11 طرح زیربنایی و زیرساختی در حوزه هاي مختلف به تصویب شوراي برنامه ریزي و توسعه استان رسید که از مهم
ترین این طرح ها احداث دامپروري پنج هزار رأسی در سیرك هفشجان بود.



عملکرد مثبت روابط عمومی فولاد مبارکه در اطلاع رسانی/ نمایشگاه دائمی

فولاد، گامی بزرگ در جهت معرفی تمام ظرفیت هاي فولاد مبارکه است

منبع: ایراسینشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/03/02

نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی ضمن مثبت ارزیابی کردن عملکرد روابط عمومی فولادمبارکه
اظهار کرد: امید می رود تمام واحدهاي تولید ما در کشور به ویژه مجمتع فولادمبارکه به عنوان یک صنعت مادر و بسیار

تاثیرگذار در عرصه هاي اقتصادي کشور، شعار جهش تولید را همانگونه که تا به امروز محقق ...

نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی
ضمن مثبت ارزیابی کردن عملکرد روابط عمومی
فولادمبارکه اظهار کرد: امید می رود تمام واحدهاي تولید
ما در کشور به ویژه مجمتع فولادمبارکه به عنوان یک
صنعت مادر و بسیار تاثیرگذار در عرصه هاي اقتصادي
کشور، شعار جهش تولید را همانگونه که تا به امروز محقق
کرده، در ادامه با سرعت بیشتري در این مسیر حرکت
کنند تا زمینه براي اشتغال جدید از دل جهش تولید در

 
کشورمان فراهم گردد. 

به گزارش ایراسین، پروین صالحی در حاشیه نشست هم اندیشی و تقدیر از مدیران گروه روابط عمومی فولاد مبارکه در گفت وگو با
خبرنگار ایراسین اظهار کرد: بنده براي نیروي انسانی که در جهت تحقق استراتژي مهم کشور یعنی جهش تولید در حال تلاش و

 
فعالیت هستند، آرزوي توفیق و موفقیت هرچه بیشتر را دارم. 

وي همچنین عملکرد روابط عمومی فولادمبارکه در خصوص اطلاع رسانی از رکوردهاي تولید را مثبت ارزیابی کرده و گفت: بر اساس
گزارش هایی طی چندماه اخیر در خصوص دستاوردهاي تولید همچون رکورد جدید در ذوب، افزایش تولید و... تهیه و اطلاع رسانی
شد، فعالیت افراد فعال در حوزه روابط عمومی فولاد مبارکه را مثبت ارزیابی کرده و امیدوارم این افراد در ایجاد نشاط و پویایی بین
مردم کشورمان با گزارش هاي درست و مستندي که در اختیارشان قرار گرفته و آن را منتشر می کنند، روز به روز گامهاي محکمتري

 
در این مسیر بردارند. 

به گفته نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی، روابط عمومی به عنوان پیشانی مجموعه هستند و مسئولیت آنها

 
که ایجاد هماهنگی روابط درون بخشی و بین بخشی در سازمان هاي مختلف است، براي ما بسیار مهم و اثرگذار است. 

صالحی با اشاره به بازدید و افتتاح نمایشگاه دائمی فولادمبارکه در ادامه گفت: نمایشگاه دائمی فولاد مبارکه به نوبه خود بسیار خلاقانه
خلق شده است. زیرا به دلیل گستردگی و وسعت این مجمتع فولادي، معمولا مسئولان و صاحب منصبان نمی توانند عملا در جریان
کل فعالیتهاي فولادمبارکه قرار گیرند، اما این نمایشگاه، این نقص را برطرف کرده است، زیرا افراد با دیدن کردن از نمایشگاه فولاد،

می توانند در جریان کل فعالیتها و مسائل مختلفی شرکت قرار گیرند.



شکاف عمیق جنسیتی و جغرافیایی بین صاحبان کسب و کارهاي آنلاین ایران

منبع: وبناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/03/02

گزارش سال 99 اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي منتشر شد. آنطور که در این گزارش به ان اشاره شده، شیوع کرونا
در سال 99 و تاثیر مثبت و منفی چشمگیر آن بر بخش هاي مختلف کسب وکارهاي آنلاین به اهمیت این گزارش سالانه

افزوده است. در این گزارش، به ارائه اطلاعات ... نوشته شکاف عمیق جنسیتی و جغرافیایی بین ...

 
تاریخ انتشار: 2 خرداد 1400  

گزارش سال 99 اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي منتشر شد. آنطور که در این گزارش به ان اشاره شده، شیوع کرونا در سال
99 و تاثیر مثبت و منفی چشمگیر آن بر بخش هاي مختلف کسب وکارهاي آنلاین به اهمیت این گزارش سالانه افزوده است. در این
گزارش، به ارائه اطلاعات پیرامون جوازهاي کسب اعطا شده در سال 99، شکایات بررسی شده توسط این اتحادیه، تأثیر کرونا بر کسب

 
و کارهاي آنلاین در حوزه هاي مختلف در سال 99 و پویش هاي برگزار شده از سوي اتحادیه پرداخته شده است. 

براساس این گزارش اعضاي اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي به 2520 عضو افزایش داشته و این اتحادیه در سال 99 به تعداد
8 هزار شکایت از کسب و کارهاي مجازي رسیردگی کرده است. افزون بر این آنطور که در این گزارش سالانه اعلام شده، تعیین
ضوابط خاص رسته هاي شغلی و راه اندازي سامانه تامین اجتماعی براي مشاغل دور کار از دیگر فعالیت هاي عمده و مهم اتحادیه

 
کشوري کسب و کارهاي مجازي در سال 99 بوده است. 

به گزارش وبنا، آنطور که در گزارش سال 99 اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي اعلام شده، تعداد پروانه هاي کسب صادر شده
توسط این اتحادیه با 1114 عدد افزایش به 2520 پروانه رسیده است. از 1114 پروانه کسب صادر شده توسط این اتحادیه 272
پروانه مربوط به بهار، 180 پروانه مربوط به تابستان، 262 پروانه مربوط به پاییز و 391 پروانه مربوط به زمستان بوده است. به نظر می
رسد هر چه سال 99 از آغاز خود فاصله گرفته و به پایان میل کرده تقاضا براي دریافت پروانه کسب از این اتحادیه افزایش داشته
است. به باور رضا الفت نسب، عضو هیات مدیره اتجادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي، افزایش اعضاي این اتحادیه در سال 99 به
دلیل عملکرد اتحادیه در بخش هاي مختلف نظیر رسیدگی به شکایات و همچنین مطالبه گري هاي صورت گرفته از سازمان ها

 
دولتی از یک سو و شیوع کرونا از سوي دیگر بوده است. 



 
 

تهران، اصفهان، خراسان رضوي، فارس و البرز به ترتیب با اخذ 590، 92، 50، 49 و 36 پروانه کسب از اتحادیه کشوري کسب و
کارهاي مجازي در صدر استان ها در اخذ پروانه کسب از این اتحادیه قرار گرفته اند. با این حال در سال 99 تنها یک کسب و کار
مجازي از استان سیستان و بلوچستان از این اتحادیه مجوز کسب دریافت کرده است. بوشهر با 2، لرستان با 4 و سمنان و زنجان با 5
پروانه کسب دریافت شده از اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي بعد از سیستان و بلوچستان در سال 99 کمترین پروانه هاي

 
کسب را از این اتحادیه دریافت کرده اند. 

 
 

در بخش دیگري از این گزارش به  کسب و کارهایی که از اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي در سال 99 پروانه کسب دریافت
کرده اند، به تفکیک حوزه فعالیت اعلام شده است. بر این اساس نزدیک به نیمی از کسب و کارهایی که در سال 99 از این اتحادیه
پروانه کسب دریافت کرده اند (54.66 درصد) در حوزه عرضه انواع کالا و خدمات فعالیت می کنند. همچنین نیمی از کسب و کارهایی
که در حوزه عرضه کالا و خدمات فعالیت دارند انواع کالا را عرضه می کنند (24.34 درصد) و نزدیک به 10 درصد از این کسب و
کارها نیز به ارائه انواع خدمات می پردازند. کسب و کارهایی که به عرضه کالا و خدمات در یگ گروه خاص می پردازند به ترتیب 8.6
درصد و 2.17 درصد از کسب و کارهایی هستند که به عرضه کالا و خدمات می پردازند. از این رو به نظر می رسد حداقل در سال 99

 
اقبال کارآفرینان به ارائه کالا و خدمات به صورتی عمومی بیشتر از اختصاصی بوده است. 



 
 

براساس این گزارش از کسب و کارهایی که در سال 99 از اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي پروانه کسب دریافت کرده اند،
32.22 درصد فروشگاه هاي بزرگ، 17.01 درصد کسب و کارهاي ارائه دهنده محصولات دیجیتال و لوازم برقی، 7.15 درصد خدمات
وب و فناوري اطلاعات، 6.33 درصد ارائه دهنده لوازم آرایشی و بهداشت و 5.52 درصد ارائه دهنده ابزار آلات و لوازم صنعتی و

 
خدمات مربوطه بوده اند. 

به گزارش وبنا، از افرادي که در سال گذشته از اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي پروانه کسب دریافت کرده اند 91 درصد آقا
(1005 پروانه) و 9 درصد خانم (100 پروانه) بوده اند. موضوعی که نشان دهنده وجود شکاف عمیقی بین میزان زنان و مردان ایرانی
اي دارد که در حوزه کسب و کارهاي اینترنتی اقدام به کارآفرینی می کنند. به عقیده نازنین دانشور، بنیانگذار تخفیفان، سختی سال
99 و مشکلاتی که زنان در نتورکینگ و جذب سرمایه نسبت به مردان دارند در کنار سایر مشقاتی که در مسیر کارآفرینان زن از پیش

 
قرار داشته سبب بروز این شکاف شده است. 

آنطور که در گزارش سال 99 اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي اعلام شده، 43 درصد از جوازهاي کسب صادر شده توسط

 
اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي مربوط به شخصیت هاي حقوقی و 57 درصد به مربوط به شخصیت هاي حقیقی است. 

 
 

براساس این گزارش، استان فارس همچون سال گذشته بیشترین شعبات رسمی کسب وکار هاي مجازي را دارد. همچنین بیشترین

 
تعداد شعبات مربوط به شرکت هاي بازاریابی شبکه اي و تاکسی  هاي اینترنتی است. 



 
 

در سال 99 تعداد 755.572 کلیک روي نماد اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي صورت گرفته است. این در حالی است که از
زمان آغاز به کار این اتحادیه تعداد کلیک ها روي نماد آن 1496154 عدد بوده است و نشان از آن دارد که تنها در سال 99 تعداد
کلیک روي نماد اتحادیه در وبسایت کسب و کارهاي مختلف برابر با 50 درصد از کل کلیک ها در طول فعالیت این اتحادیه بوده است.
آنطور که در این گزارش اعلام شده، افزایش کلیک بر روي نماد اتحادیه می تواند به منزله توجه بیشتر مخاطبین به کسب و کارهاي

 
داراي مجوز از اتحادیه کسب وکارهاي مجازي براي انجام خریدي ایمن و مطمئن باشد. 

اتحادیه کشوري کسب وکارهاي مجازي از سال 1398 بخش بازرسی را به قسمت نظارتی خود اضافه کرده که کارشناسان بازرسی این
اتحادیه با توجه به چک لیست قوانین صنفی از کسب وکارهاي عضو و داراي پروانه کسب به صورت 3 ماهه بازرسی می کنند و در
صورت تخلف از سوي کسب وکار اقدامات قانونی لازم صورت می گیرد. این اتحادیه در سال 1399 تعداد 5254 عدد بازرسی انجام

 
داده که در نمودار روبرو وضعیت بازرسی هاي انجام شده مشخص می باشد. 

بررسی 8997 شکایت توسط اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي در سال 99 بخش دیگري از گزارش سال 99 اتحادیه کشوري
کسب و کارهاي مجازي به شکایات صورت گرفته از کسب و کارهاي آنلاین اختصاص دارد. آنطور که در گزارش اتحادیه کشوري
کسب و کارهاي مجازي اعلام شده، این اتحادیه در سال گذشته 8997 شکایت از کسب و کارهاي اینترنتی را مورد بررسی قرار داده
است. از شکایات ثبت شده در پنل شکایات شده براي اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي، تعداد 4991 شکایت (55.47 درصد)
در پنل اتحادیه و از اعضاي اتحادیه صورت گرفته و 2311 شکایت ( 25.68 درصد) در پنل اتحادیه و از کسب و کارهاي غیر عضو در
اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي صورت گرفته است. همچنین 1695 فقره از شکایات بررسی شده توسط این اتحادیه از سوي

 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران و اتاق اصناف ایران بوده است. 

آنطور که اتحادیه کسب و کارهاي مجازي اعلام کرده است، در سال گذشته 34.68 درصد از شکایات مربوط به تخلفات و جریمه هاي
فضل هشتم قانون نظام صنفی، 30.07 درصد مربوط به تخلفات و جرایم ماده 5 آیین نامه اجرایی ماده 87 قانون نظام صنفی و

 
18.09 درصد مربوط به تخلفات و جرایم ماده 13 آیین نامه اجرایی ماده 87 قانون نظام صنفی ( بازاریابی شبکه اي) بوده است. 

طبق اعلام اتحادیه از شکایات در سال 99، بیشترین میزان شکایات با سهم 21 درصدي از کلیه شکایات به عدم تامین کالا و یا ارائه
خدمات اختصاص دارد. عدم تحویل به موقع کالا یا ارائه خدمات، تقلب،گرانفروشی، احتکار و عدم پاسخگویی به نارضایتی مصرف
کننده نیز به ترتیب با اختصاص دادن 15.4 درصد، 13.3 درصد، 8.83 درصد، 8.30 درصد و 7.27 درصد شکایات به خود در جایگاه



 
هاي بعدي قرار دارند. 

 
 

از 8997 شکایت بررسی شده توسط اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي در سال 99، 7890 شکایت مختومه، 547 شکایت باطل

 
و 344 شکایت به مراجع قضایی ارجاع شده است. 

تأثیر شیوع کرونا بر کسب و کارهاي مجازي در سال 99 بخش دیگري از گزارش سال 99 اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي به
تاثیر شیوع کرونا بر کسب و کارهاي آنلاین اختصاص دارد. براساس این گزارش کسب و کارهایی که در حوزه مشاوره پزشکی فعالیت
می کنند با بیش از 312 درصد رشد بیشترین رشد را به دلیل شیوع کرونا در سال 99 به خود اختصاص داده اند. کسب و کارهاي
حوزه عرضه کالا و مواد غذایی و کسب و کارهاي حوزه ارائه محصولات دیجیتال با به ترتیب 136 و 44 درصد رشد پس از کسب و

 
کارهاي مشاوره پرشکی متوجه بیشترین میزان رشد له دلیل شیوع کرونا شده اند. 

با این حال روي دیگر سکه شیوع کرونا براي کسب و کارهاي آنلاین، ضرر بوده است. بر این اساس در سال گذشته کسب و کارهاي
آنلاین حوزه گردگشري با 87 درصد بیشترین زیان را به دلیل شیوع کرونا متحمل شده اند. کسب و کارهاي آنلاین حوزه خدمات،
تاکسی آنلاین و تبلیغات آنلاین و سفارش آنلاین غذا با به ترتیب 77 درصد، 39 درصد، 39 درصد و 20 درصد زیان، در جایگاه هاي

 
بعد از کسب و کارهاي آنلاین حوزه گردشگري قرار می گیرند. 

در راستاي تحقق ماده 87 قانون نظام صنفی و تاکید بر تشکیل اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي، اتحادیه مذکور فعالیت
خودرا از آبان ماه سال 1396 بطور رسمی در جهت حمایت از کسب و کارهاي اینترنتی کشور، تسهیل و تسریع بخشیدن در رشد و
توسعه کسب و کارهاي مجازي آغاز نموده است و پیش از آن تشکلی جهت صدور پروانه کسب براي کسب  وکار هاي مجازي وجود

 
نداشته است. 

 
مطالب مرتبط: 

ثبت 2994 شکایت از کسب وکارهاي آنلاین در تابستان 99 آغاز طرح هفته هاي خرید اینترنتی ایران از ابتداي اسفند 99 صدور هزار
و 847 پروانه کسب از سوي اتحادیه کسب وکارهاي مجازي



داروها و تجهیزاتی که براي نخستین بار در کشور تولید می شوند 5 سال از

پرداخت مالیات معاف خواهند شد

منبع: خانه ملتشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/03/02

سخنگوي کمیسیون بهداشت مجلس از تصویب کلیات استفساریه ردیف 70 پیوست قانون فرصت و قوانین و احکام نامعتبر
در حوزه سلامت در نشست امروز این کمیسیون خبر داد و گفت: بر اساس مصوبه دیگر کمیسیون؛ داروها و تجهیزاتی که

براي نخستین بار در کشور تولید می شوند تا 5 سال از پرداخت مالیات معاف خواهند شد.

زهرا شیخی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت در تشریح دستور کار امروز ( یک شنبه، 2 خردادماه ) کمیسیون
بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی از بررسی طرح استفساریه ردیف 70 پیوست قانون فرصت و قوانین و احکام نامعتبر در حوزه
سلامت در نشست امروز خبر داد و گفت: این استفساریه به کمیسیون بهداشت به عنوان کمیسیون فرعی ارائه و مورد بررسی قرار

 
گرفت و کلیات آن پس از بحث و بررسی هاي صورت گرفته با راي موافق اعضا تصویب شد. 

 

سخنگوي کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی با یادآوري بررسی طرح حمایت از خیرین، گفت: مواد ارجاعی 2، 3 و 7

 
این طرح به کمیسیون به عنوان یکی از کمیسیون هاي فرعی ارائه شد و در نشست امروز بررسی و رد شدند. 

وي از بررسی طرح حمایت از خیرین سلامت خبر داد و گفت: این طرح به عنوان کمیسیون اصلی به کمیسیون ارجاع شد که به دلیل

 
ابهامات زیاد و بر اساس نظرات کارشناسی مورد تایید قرار نگرفت و از دستور کار کمیسیون خارج شد. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس یازدهم با یادآوري تصویب ماده 14 ارجاعی طرح اقدام متقابل علیه ایران در برابر ترور شهید قاسم

 
سلیمانی، ادامه داد: این ماده به کمیسیون به عنوان کمیسیون فرعی ارجاع که در نشست امروز بررسی و تصویب شد. 

شیخی از بررسی ماده 14 طرح ارتقاي جایگاه تحقق و توسعه نوآوري در صنعت کشور در نشست امروز کمیسیون خبر داد و گفت:
ماده 14 این طرح در کمیسیون بهداشت به عنوان کمیسیون فرعی با راي موافق تمامی اعضا تصویب شد که بر اساس آن داروها و

 
تجهیزاتی که براي نخستین بار در کشور تولید می شوند تا 5 سال از پرداخت مالیات معاف خواهند شد. 

سخنگوي کمیسیون بهداشت و درمان مجلس یادآور شد: همچنین ماده 5 لایحه تشکیل سازمان مهاجران اتباع خارجی در کمیسیون
به عنوان کمیسیون فرعی بررسی به شرط رفع ابهامات و اعمال اصلاحاتی تصویب شد که طبق آن تمامی دستگاه ها موظفند در



چارچوب قوانین و مقررات با سازمان همکاري کنند و هر گونه اقدام و ارائه خدمات از جمله اشتغال، بهداشت، درمان، امور پزشکی و
آموزش مهاجران و پناهندگان را در حیطه ماموریت خود و در چارچوب سیاست هاي ابلاغی شورا انجام دهد؛ همچنین در تبصره این
ماده آمده است که تمامی سازمان هاي ذیربط که به نحوي از انحاء با امور اتباع خارجی مرتبط هستند باید پیشنهادهاي خود را پیش
از طرح در شوراي امنیت کشور، هیات وزیران و شوراي عالی امنیت ملی در شوراها مطرح کنند و در مورد نیروهاي نظامی هر گونه
هماهنگی و همکاري بین شوراها و ستاد کل نیروهاي مسلح بر اساس آیین نامه اي خواهد بود که به پیشنهاد دو مرجع یاد شده به

 
تصویب فرماندهی معظم کل قوا می رسد./ 

پایان پیام



افتخار آفرینی هنرمند جوان آران و بیدگلی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/03/02

در هفتمین جشنواره رویش دانشگاهی، هنرمند آران و بیدگلی موفق به کسب رتبه برتر رشته نقاشی شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز اصفهان؛ رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی
شهرستان آران و بیدگل با بیان اینکه این جشنواره با معرفی نفرات برتر در دانشگاه کاشان
پایان یافت افزود: در این جشنواره مجید سلمانی هنرمند آران و بیدگلی موفق به کسب

 
رتبه برتر در رشته نقاشی شد و به مسابقات کشوري راه یافت. 

سعید ضابطی با اشاره به اینکه وي در بخش گل مرغ نیز شایسته تقدیر شده گفت: این
هنرمند علی آبادي داراي مدرك کاردانی گرافیک و دانشجوي کارشناسی فرش در دانشگاه

 
کاشان است که در حال حاضر در کارگاه شخصی به هنر نقاشی موزاییک اشتغال دارد. 

وي افزود: برخی از خیابان هاي سطح شهر کاشان و جوشقان مزین به دیوارنگاره هاي این
هنرمند آران و بیدگلی است.



بازدید معاون استاندار از 3واحد تولیدي در خراسان رضوي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي در ادامه یکشنبه هاي مانع زدایی از تولید، از واحد هاي تولیدي و
صنعتی استان بازدید کرد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان رضوي، مرتضی اشرفی در حاشیه این بازدید ضمن گرامیداشت سوم خرداد
سالروز فتح خرمشهر در عملیات بیت المقدس و با اشاره به نقش
اتکا به توان داخلی کشور در خنثی کردن تحریم هاي ظالمانه
علیه ملت ایران گفت: یکی از مهمترین مصادیق اتکا به توان

 
داخلی، حمایت از تولید و صنعت است. 

وي ادامه داد: دفاع مقدس و به ویژه فتح خرمشهر به ما نشان داد
که مقاومت مردمی و تلاش همراه با ایمان رزمندگان اسلام
توانست با کمترین امکانات از مرز هاي کشور پاسبانی کند، لذا

اکنون که دشمن پس از شکست در جبهه نظامی در مقابل ملت ایران، معیشت و سفره هاي مردم را نشانه گرفته لازم است همچون

 
دوران دفاع مقدس، بسیج همگانی در مقابله با این جنگ اقتصادي تحمیلی شکل بگیرد. 

اشرفی در ادامه با بیان اینکه این بسیج عمومی شامل مردم و مسئولان می شود افزود: مسئولان باید ظرفیت هاي قانونی و حمایتی

 
کشور را در راستاي رفع موانع تولید و پشتیبانی از آن بکار بگیرند و آن را تقویت کنند. 

وي در ادامه اظهار داشت: نقش مردم در این بسیج عمومی نیز استفاده از کالا هاي داخلی است که منجر به افزایش تقویت واحد هاي

 
تولیدي و حفظ و ایجاد اشتغال می شود. 

مرتضی اشرفی با اشاره به اهمیت اقتصاد در استقلال کشور و سایر حوزه هاي فرهنگی و اجتماعی خاطرنشان کرد: بدیهی است
اشتغال موجب کاهش آسیب هاي اجتماعی شده و به نوعی در خنثی کردن جنگ نرم و تهاجم فرهنگی علیه کشور نیز موثر خواهد

 
بود. 

وي در ادامه بیان داشت: سیاست هاي اقتصادي استان خراسان رضوي با ظرفیت هاي گوناگون در حوزه هاي گردشگري، صنعتی،
معدنی، کشاورزي با این رویکرد ترسیم شده که از پتانسیل موجود حداکثر استفاده را براي افزایش بهره وري تولید و رونق واحد هاي

 
تولیدي داشته باشیم. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار در ادامه به اهمیت اقتصاد و در راس آن تولید اشاره کرد و افزود: یکی از مهمترین عوامل
مقاوم سازي اقتصاد حمایت از صنعت و صنعتگران است که می تواند با کاهش وابستگی کشور به خارج، نقش کلیدي در مقاومت

 
اقتصادي داشته باشد. 



وي با اشاره به سیاست هاي کلان اقتصادي کشور تصریح کرد: یکی از مهمترین سیاستگذاري هاي کشور به اقتضاي شرایط در قالب
شعار سال توسط مقام معظم رهبري تعیین می شود و شاهدیم که طی سال هاي متمادي، موضوع اقتصاد و تولید در راس این

 
نامگذاري ها بوده و این نشان دهنده اهمیت این حوزه و ضرورت توجه مردم و مسئولان به آن است. 

مرتضی اشرفی افزود: حوزه معاونت اقتصادي استانداري در راستاي اهداف کلان اقتصادي کشور، برنامه ریزي لازم را براي شناسایی و
رفع موانع تولید در زمینه هاي مختلف انجام داده و موضوعات مرتبط با این حوزه بصورت تخصصی در «ستاد راهبردي تولید،

 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» بررسی و تصمیمات مقتضی اتخاذ می شود. 

دبیر ستاد راهبردي تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها در پایان یادآور شد: با دستور استاندار، حوزه معاونت اقتصادي در کنار
تولیدکنندگان خواهد بود و سعی می شود در بازدید هاي انجام شده، آسیب ها شناسایی و راهکار هاي عملی مقابله با این آسیب ها

 
بررسی و اجرایی شود. 

نخستین واحد تولیدي که توسط معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي مورد بازدید قرار گرفت یک شرکت
داروسازي بود که ماسک، گان و سایر ملزومات پوشش پزشکی تولید می کرد و ظرفیت تولید ماسک آن 300هزار عدد در شبانه روز
بود. این واحد براي اجراي طرح توسعه خود و ساخت واحد تولیدي جدید به سرمایه در گردش و دریافت تسهیلات از بانک نیاز داشت.

واحد تولیدي دومی که مورد بازدید معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي قرار گرفت، شرکت تولیدکننده اتانول و
الکل به ظرفیت تولید پنج هزار و 500لیتر در روز بود که در اسفندماه سال98 در پی شیوع کرونا، خط دوم این واحد راه اندازي و

 
ظرفیت تولید به 11هزار لیتر الکل در روز رسید که هم اینک این واحد گنجایش تولید 25هزار لیتر الکل در روز را دارد. 

واحد تولید سومی که مورد بازدید معاون استاندار خراسان رضوي و سایر مسئولان دستگاه هاي اقتصادي قرار گرفت، شرکت
تولیدکننده صابون بود که قطب تولید و صادرات صابون جامد لباسشویی کشور به شمار می رفت، محصولات این واحد به کشورهاي

افغانستان و تاجیکستان و همسایه هاي شرقی صادر می شود.



سهم دولت از توسعه آزادراه ها و جاده ها چقدر است؟

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/03/02

یکی از ابزارهاي مهم در توسعه اقتصادي داشتن حمل و نقل جاده اي و ریلی مناسب است چرا که فرایند تولید بدون در نظر
گرفتن این مقوله زنجیره اي ناقص خواهد بو...

 
 

یکی از ابزارهاي مهم در توسعه اقتصادي داشتن حمل و نقل جاده اي و ریلی مناسب است چرا که فرایند تولید بدون در نظر گرفتن
این مقوله زنجیره اي ناقص خواهد بود، موضوعی که در کنار تمامی تلاش هاي دولت براي توسعه رفاه اجتماعی از نظر دورنمانده

 
است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از ایرنا، از منظر دیگر مناسب سازي آزادراه ها و جاده ها علاوه بر فراهم کردن سفر ایمن و
تسهیل و تسریع در جابجایی مسافر، کمک زیادي به توسعه صنعت گردشگري و رونق اقتصاد ملی می کند که دولتمردان با علم به
این مسئله وارد عمل شدند و تاکنون پروژه هاي راه سازي بزرگی در نقاط مختلف کشور به بهره برداري رسیده است که در ادامه

 
سلسله گزارش هاي دستاوردهاي دولت به تشریح جزییات این طرح ها آمده است؛ 

احیاي دریاچه ارومیه، سرمایه گذاري در زمینه توسعه سدها در راستاي استفاده بهینه از منابع آبی و بهبود وضعیت زیرساختی سدها،
فعال شدن واحدهاي تولیدي راکد و اشتغال زایی، رشد آموزش و سوادآموزش عشایر، رشد شاخص هاي شیلات و مهاجرت معکوس به
روستاها محور دیگري گزارش هاي خبرنگاران ایرنا از تلاس هاي دولت در مدت هشت سال گذشته است که در ادامه به آنها اشاره می

 
شود: 

 
آذربایجان شرقی 

آزادراه 300 میلیارد تومانی براي تسهیل دسترسی به شهر جدید سهند عنوان گزارشی است از مرکز تبریز که به جزئیات اقدامات

 
انجام شده توسط دولت درباره 

آزادراه تبریز - سهند به عنوان مطالبات ساکنان شهر جدید سهند در 25 کیلومتري جنوب این شهر پرداخته است که کلنگ احداث

 
آن در هنگام ترَمالی دولت در سال 1387 زمین زده شد، اما در دولت تدبیر و امید آن را به پایان برد. 

در بخشی از مقدمه این گزارش آمده است: احداث آزادراهی که جاده ترانزیتی و پرتردد تبریز - آذرشهر براي دسترسی به شهر جدید
سهند و صرف زمان 45 دقیقه اي آن در ساعات غیرپیک را از نظر مکانی و زمانی به حداقل برساند، از جمله مطالبات مردم این شهر

 
جدید از اوایل دهه 1380 به این سو بود که در نهایت در سال پایانی دولت نهم و در اوج درآمدهاي نفتی 20 دلاري تصویب شد. 

اما اجراي این طرح در پنج سال بعدي دولت وقت، پیشرفت فیزیکی چندانی نداشت و ساکنان 130 هزار نفري شهر جدید سهند که
سرریز جمعیت تبریز بوده و به همین دلیل نیز ناگزیر از تردد روزانه به این کلاشهر براي رفت و آمدهاي شغلی و خانوادگی بودند، در
روزهاي پایانی هفته و ایام تعطیل، ناچار از صرف زمان دو سه ساعته براي طی مسیر 25 کیلومتري و ماندن در ترافیک هاي چند



 
کیلومتري بودند. 

این وضعیت ادامه داشت تا اینکه دولت تدبیر و امید، تکمیل آزادراه تبریز - سهند را که فاصله بین دومکان را به حدود 15 دقیقه
کاهش می داد و از وقوع صف بندان هاي طولانی در جاده قدیمی جلوگیري می کرد، در اولویت قرار داد و به رغم ضیق مالی به ویژه
بعد از تشدید تحریم هاي ظالمانه آمریکا و هم پیمانانش از سال 1397شمسی به این سو، تلاش براي افتتاح آن وجهه همت نهادهاي

 
مسوول قرار گرفت. 

حال طرح 12 ساله ساخت آزادراه تبریز - سهند به عنوان عامل تسهیل و تسریع در جابجایی مسافر و بار بین تبریز و شهر جدید
سهند در 25 کیلومتري جنوب مرکز آذربایجان شرقی به نقطه پایان خود رسیده و با بهره برداري از آن در زمستان پارسال، فاصله
کنونی شهر جدید سهند از تبریز بیش از 5 کیلومتر، کوتاه تر شده و زمان رسیدن از تبریز به این شهر جدید و بالعکس نیز به یک

 
سوم کاهش یافته است. 

 
آذربایجان غربی 

از مرکز ارومیه هم گزارشی بخوانید با عنوان احیاي دریاچه ارومیه 450 هزار هکتار زمین را از کانون ریزگرد خارج کرد که به اهمیت
این دریاچه و مهمترین اقدامات انجام شده در دولت یازدهم و دوازدهم براي احیاي دریاچه و نتایج حاصل از آن در بخش کشاورزي

 
اشاره دارد. 

مقدمه گزارش اینگونه آغاز شده است: آخرین مطالعات انجام شده در آذربایجان غربی بیانگر این است که کمتر از 50 هزار هکتار
اراضی غبارخیز در استان وجود دارد و 450 هزار هکتار از کانون هاي ریزگرد و مناطق غبارخیز با شدت زیاد از حالت بحران خارج

 
شده اند. 

کمترین میزان آب دریاچه ارومیه در سال 1393 یعنی یک سال قبل از آغاز کار عملی ستاد احیاي دریاچه ارومیه با 500 میلیون
مترمکعب آب به ثبت رسید که با نگاه بلند دولت تدبیر و امید هم اکنون میزان آب این دریاچه به بیش از چهار میلیارد مترمکعب

 
رسیده که نزدیک به هشت برابر افزایش داشته است. 

قبل از تشکیل ستاد احیاي دریاچه ارومیه تراز این حوزه آبی بسته سالانه به طور متوسط 40 سانتی متر کاهش می یافت اما در سایه

 
اقدامات دولت تدبیر و امید، روند خشک شدن آن که همراه با بحران هاي مختلفی از جمله غبار نمک بود، متوقف شد. 

کارشناسان این حوزه می گویند هرچند تراز یک هزار و 274 متر به عنوان ارتفاع اکولوژیک دریاچه ارومیه اعلام شده ولی این دریاچه

 
در تراز یک هزار و 272 متر هم شرایط مطلوب خواهد داشت و بیش از 95 درصد کانون هاي ریزگرد آن رفع خواهد شد. 

توجه به مهار کانونهاي ریزگرد و گرد و غبارهاي موجود در این زیست بوم ارزشمند منطقه شمال غرب به قدري مشهود بوده که طبق
گفته هاي فرهاد سرخوش رییس دفتر استان هاي ستاد احیاي دریاچه ارومیه پس از آغاز اقدامات عملی این ستاد، گرد و غبار نمکی

 
دریاچه ارومیه 90 درصد کاهش یافته و حتی در برخی نقاط بحرانی، میزان ریزگردهاي نمکی به صفر رسیده است. 

از ارومیه همچنین گزارش دیگري با عنوان سرمایه گذاري 15 هزار میلیارد ریالی براي توسعه سدهاي آذربایجان غربی منتشر شده
است که در مقدمه آن آمده است: توسعه سدها و همچنین الزامات پیشین و پسین این سازه هاي غول پیکر یکی از اقدامات فوق



العاده دولت تدبیر و امید در سال هاي اخیر بوده که این امر در آذربایجان غربی با قدرت انجام شده و طی مدت حدود هشت سال

 
بیش از 15 هزار و 600 میلیارد ریال در این حوزه هزینه کرده است. 

استفاده بهینه از منابع آبی یکی از ضرورت هاي امروز دنیا و ایران بوده که البته اهمیت و ضرورت آن با توجه به وضعیت آب و هوایی

 
ایران، بسیار بیشتر به نظر می رسد. 

هرچند آذربایجان غربی یکی از استان هاي پرآب کشور به شمار می رود و ظرفیت آبی خوبی در این استان وجود دارد، ولی برنامه
ریزي در راستاي استفاده بهینه از این ظرفیت و مدیریت آن، بسیار الزامی است و نباید در این خصوص هیچ کم و کاستی وجود داشته

 
باشد. 

ساخت سد در کنار توجه به نگهداشت آب هاي زیرزمینی از جمله مهمترین اقداماتی است که طی سالیان طولانی گذشته در

 
کشورهاي مختلف دنیا و ایران مورد توجه قرار گرفته و دولت هاي مختلف در این خصوص اقداماتی را انجام داده اند. 

در دولت تدبیر و امید نیز اقدامات اساسی در راستاي توسعه این بخش و بهبود وضعیت زیرساختی سدها و همچنین الزامات پس از

 
ساخت سد از جمله شبکه هاي آبیاري و زهکشی و پایاب سدها صورت گرفت. 

از مرکز ارومیه در هفته گذشته گزارش دیگري با عنوان توسعه 244 کیلومتري بزرگراه ؛ همتی براي پیشرفت آذربایجان غربی منتشر

 
شده که اقدامات دولت تدبیر و امید در بخش توسعه راه ها را تشریح کرده است. 

در مقدمه این مطلب می خوانیم: دولت تدبیر و امید به موازات دیگر حوزه ها، در بخش توسعه راه ها نیز همت ویژه اي داشته و علاوه
بر رشد 244 کیلومتري بزرگراهی، در حوزه راه روستایی و راه ریلی نیز اقدامات قابل توجهی ارائه داده که موجب رفاه و پیشرفت بیش

 
از پیش آذربایجان غربی شده است. 

کریدور بزرگراهی غرب کشور به طول یک هزار و 530 کیلومتر، مرز بازرگان را به بندر امام خمینی (ره) متصل می کند و 536

 
کیلومتر آن در آذربایجان غربی اجرا می شود و با تلاش دولت تاکنون 244 کیلومتر از آن با 46 درصد پوشش افتتاح شده است. 

دولت تدبیر و امید اقدامات ارزنده اي براي توسعه رفاه اجتماعی در سطح جامعه داشته است که در این مسیر، بهبود و توسعه جاده ها

 
و محورهاي مواصلاتی این روند را تسریع بخشیده و شتاب می دهد. 

احداث و توسعه راه هاي ارتباطی و خدمت رسانی بیشتر به مردم، از جمله اقدامات ارزنده دولت یازدهم و دوازدهم در آذربایجان غربی

 
بوده و هزاران کیلومتر از این محورها در این مدت، به بهره برداري رسیده یا در حال ساخت است. 

آذربایجان غربی یکی از استان هاي محروم کشور طی سال هاي قبل از روي کار آمدن دولت تدبیر و امید به ویژه در حوزه راه بود و با
وجود قرار داشتن در مرز اروپا و کشوري نظیر ترکیه، وضعیت راه هاي استان به ویژه در خصوص کیفیت، چندان مطلوب به نظر نمی

 
رسید. 

دولت تدبیر و امید، توجه به توسعه راه را در آذربایجان غربی در دستور کار جدي قرار داد و علاوه بر برنامه ریزي در راستاي ارتقاي
شاخص استفاده از مسیر ریلی و مسیر بزرگراهی، با افتتاح ایستگاه راه آهن ارومیه و نقده و همچنین توسعه بزرگراهی و حتی بهبود



 
وضع جاده هاي اصلی، تحول عظیمی را در این نقطه از ایران اسلامی رقم زد. 

 
اردبیل 

بخش صنعت و معدن استان اردبیل در سال هاي اخیر تحرك خوبی را در زمینه هاي گوناگون شاهد بوده و بر اساس آمار و مستندات
موجود، بیشتر هدف هاي جهش تولید در این استان تحقق یافته و طی دو سال گذشته دستکم 106 واحد تولیدي راکد به چرخه
تولید بازگشته و واحدهاي صنعتی جدیدي نیز راه اندازي شده است. فعال شدن 106واحد تولیدي؛ اردبیل پیشتاز تحقق هدف هاي

 
جهش تولید عنوان گزارشی است از مرکز اردبیل که به این موضوع پرداخته است. 

مقدمه گزارش اینگونه آغاز شده است: اردبیل که با جمعیت بیش از یک میلیون و 280 هزار نفر همجوار با استان هاي گیلان،
آذربایجان شرقی، زنجان و کشور جمهوري آذربایجان در شمال غربی ایران واقع شده، سال ها به واسطه محصولات زراعی و دامی خود

 
از سیب زمینی گرفته تا عسل با برند سبلان در ایران و حتی جهان شهره بوده است. 

همه ظرفیت هاي استان اردبیل در بحث تولید تنها به بخش کشاورزي محدود نشده و این خطه با برخورداري از پیشینه اي پربار از
نظر تاریخی و فرهنگی، به عنوان یکی از قطب هاي مهم گردشگري کشور مطرح است و به طور طبیعی مشاغل و صنایع وابسته آن

 
نیز پیش از شیوع کرونا از رونق خاصی برخوردار بودند. 

بیشتر بار اشتغال اردبیل با توجه به پیشینه مورد اشاره بر روي دوش بخش هاي کشاورزي و خدمات بوده اما چنان که مسئولان امر
اذعان دارند، چهره استان با برنامه ریزي دولت، پیگیري کارشناسانه و افزایش سهم بخش صنعت در اشتغال به تدریج در حال تغییر

 
است. 

حرکت رو به توسعه استان اردبیل که در چند سال گذشته با افت و خیزهایی روبه رو شده است، البته در سال جهش تولید (1399) با
وجود همه کاستی ها و محدودیت هاي ناشی از تحریم ها و شیوع ویروس کرونا در کشور، عملکرد قابل قبولی را در بخش صنعت و

 
معدن نیز به منصه ظهور گذاشت. 

دستگاه هاي دولتی و سرمایه گذاران بخش خصوصی در این راستا همدلی و همکاري خوبی داشتند، به طوري که بنابر اعلام وزارت
صنعت، معدن و تجارت، سازمان صمت استان اردبیل با فعال کردن واحدهاي راکد، افزایش تعداد پروانه هاي صادره و رشد اشتغال

 
صنعتی در سال جهش تولید جزو رتبه هاي برتر کشور شد. 

در سال هاي اخیر با اجراي برنامه هاي اقتصادي توسعه اي بویژه در سال جهش تولید، استان اردبیل در زمینه احیاي واحدهاي
تولیدي راکد و نیمه فعال در کنار جلب مشارکت بخش خصوصی براي سرمایه گذاري جدید و در نتیجه افزایش سهم بخش صنعت در

 
اقتصاد گام هاي بلندي برداشته است. 

 
اصفهان 

توسعه آموزش و سوادآموزي در میان عشایر استان اصفهان بویژه در بین فرزندان آنان در سال هاي اخیر با برنامه ریزي هاي انجام

 
شده بر اساس آمار موجود به میزان 80 درصد رشد داشته است. 



بر اساس آمار و ارقام سازمان امور عشایري کشور، طبق آخرین سرشماري که 11 سال قبل صورت گرفته، جمعیت عشایر کشور یک
میلیون و 200 هزار نفر در قالب 213 هزار خانوار عشایري ثبت شده که 35 درصد صنایع دستی و 25 درصد گوشت قرمز (معادل
195 هزار تُن) کشور را تولید می کنند و بطور کلی تولید 6 میلیون تُن انواع محصولات دامی، زراعی، باغی و صنایع دستی مربوط به

 
آنان است. 

اکنون جمعیت عشایر کشور به یک میلیون و 250 هزار نفر افزایش یافت و در بعد خانواري از 213 هزار خانوار به 234 هزار خانوار
افزایش یافت ، استان فارس با 150 هزار نفر جمعیت عشایري رتبه نخست کشوري را از لحاظ جمعیت عشایري به خود اختصاص داده

 
و پس از آن، استان هاي خوزستان، آذربایجان غربی، چهارمحال و بختیاري و لرستان در رتبه هاي بعدي قرار دارند. 

گزارش مرکز اصفهان با عنوان رشد 80 درصدي آموزش و سوادآموزي در عشایر اصفهان در همین رابطه است که در ادامه آن می
خوانیم: در بخش آموزش قشر پرتلاش، بر اساس آمار دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر وزارت آموزش و پرورش، از میان
یک میلیون و 250 هزار نفر جمعیت عشایري، بیش از 185 هزار نفر دانش آموز هستند که در 6 هزار و 132 مدرسه با 12 هزار و

 
527 کلاس درس تحصیل می کنند؛ موضوعی که ضرورت توسعه آموزش عشایر و تحقق عدالت آموزشی را نمایان می کند. 

جذب دانش آموزان عشایري و زیر پوشش قرار دادن آنها از ابتداي دولت تدبیر و امید 7.43 درصد رشد داشته است. شاید مهمترین
اقدام تصویب اساسنامه عشایري است که به امضاي ریاست جمهوري رسیده و این اساسنامه مهمترین سند ملی براي آموزش و

 
پرورش عشایر است که مبتنی بر سند تحول بنیادین آموزش و پرورش است. 

همچنین از ابتداي دولت تدبیر و امید تعداد مدارس شبانه روزي 11 درصد رشد داشته است و 60 درصد معلمان عشایري با مدرك
تحصیلی کارشناسی مشغول خدمت شده اند که این آمار بسیار عالی است و در کیفیت آموزشی خیلی موثر است، تعداد مدارس
کانتینري عشایري 28 درصد کاهش یافته و معلمان شاغل با مدرك تحصیلی کارشناسی ارشد 39 درصد افزایش داشته است و کاهش

 
تعداد سرباز معلمان از هزار و 492 نفر در سال 1392 به 543 نفر نشان از اهتمام دولت براي تسري عدالت آموزشی دارد. 

علاوه بر این، به میزان 22 درصد زیر پوشش قرار دادن نوآموزان پیش دبستانی در مناطق عشایري بالا رفته که این نرخ رشد، نمادي
از توسعه آموزشی و گسترش عدالت در مناطق محروم است و برگزاري اردوي سراسري دانش آموزان عشایري کشور و زیارت اولی ها و
اجراي پروژه تامین امنیت نیروي انسانی در استان هاي سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، لرستان، کرمانشاه و خوزستان و

 
در سال جاري کرمان از دیگر دستاوردها به شمار می رود. 

 
البرز 

پیام البرز؛ خاکی که به هنر کیمیا شد عنوان گزارش مرکز کرج است که از منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام البرز به
عنوان یکی از قطب هاي مهم تولیدي - صنعتی ، تجاري و خدماتی در کشور یاد کرده و در ادامه نوشته است به جرات می توان گفت

 
که این منطقه در هشت سال گذشته به شکوفایی رسیده است. 

در بخش دیگر گزارش آمده است: در وراي تمام مشکلات اقتصادي ناشی از تحریم و بداخلاقی هاي دشمنان که سالها است تمام سعی
شان بر این بوده و هست که با دست گذاشتن بر شاهرگ حیاتی این مرز و بوم به اهداف شوم شان برسند، اما واقعیت هایی وجود دارد
که بیان آنها به خوبی گواه این واقعیت است که استفاده از توان داخلی و بهره گیري از ظرفیت متخصصان و جوانان کشورمان نمی

 
توانیم بگوییم تمام تحریم ها اما بخش قابل ملاحظه اي از آنها را خنثی کرده است. 



در بین تمام استان ها و مناطق کشورمان، یکی از مناطقی که به خصوص طی سه الی چهار سال اخیر شاهد شنیدن اخبار امیدوار
کننده و مسرت آمیزي برگرفته از تکیه بر توان جوانان ایران زمین از آن هستیم، منطقه ویژه اقتصادي و فرودگاه بین المللی پیام
است، نگینی در قلب البرز که دایره خدمات رسانی و فعالیت هایشان نه تنها این استان بلکه منطقه را نیز منتفع کرده و امروز به یکی

 
از قطب هاي مهم صنعتی و اقتصادي این استان و منطقه تبدیل شده است. 

با وجود داشتن مزایاي بسیار اما پیام سالیان متمادي بود که تنها نامی از آن برده می شد و به ظرفیت هاي این منطقه آنچنان که باید
و شاید پرداخته نشد، ظرفیتی که امروز و به خصوص طی سه سال گذشته توانسته بسیاري از قابلیت هاي خود را از بالقوه به بالفعل
تبدیل کرده و در بسیاري از بخش ها از جمله اقتصادي و تولیدي که به دنبال آن موجب اشتغال زایی و خودکفایی کشورمان شده

 
حرف هایی براي گفتن داشته باشد. 

یکی از مهم ترین اقداماتی که به همت دولت و با عزم مسوولان منطقه و استان پس از سال ها و به عنوان آرزوي دیرینه مردم البرز
شاهد محقق شدن آن در سال 98 بودیم، راه اندازي بخش مسافري فرودگاه پیام بود، این در حالی بود که پیش از این پیام تنها در
بخش کارگو (پروازهاي باري) فعال بود و البته هست اما با توجه به ریل گذاري صورت گرفته مبنی بر ایجاد بخش مسافري آن در
حالی که بسیاري تحقق این مهم را غیر ممکن و اجراي آن را در حد یک شعار می دانستند این مهم محقق و امروز بخش مسافري

 
فرودگاه بین المللی فعال و هفته اي 2 پرواز به مقصد اهواز و بالعکس از این فرودگاه صورت می گیرد. 

از مهم ترین اقدامات دیگري که امروز شاهد توسعه آن در منطقه ویژه اقتصادي پیام هستیم تبدیل این منطقه به قطب فناوري هاي
نوین، آي.تی و آي.سی.تی بوده است، اقدام مهمی که موجب متمایز شدن پیام با دیگر مناطق ویژه در کشور و لزوم پرداختن هر چه

 
بیشتر به ظرفیت هاي آن شد. 

با برنامه ریزي هاي صورت گرفته در طرح جامع، چهارمین فاز منطقه ویژه اقتصادي پیام به عنوان نخستین قطب فناوري هاي

 
ارتباطی و اطلاعاتی در کشور تبدیل می شود. 

 
زنجان 

از مرکز زنجان هم گزارشی بخوانید با عنوان هشت هزار اشتغال ره آورد هشت سال فعالیت شهرك هاي صنعتی زنجان که در مقدمه
آن نوشته شده است: پاي صنعت که به میان می آید، به دنبال آن تولید و رونق اقتصادي هم انتظار می رود، این 2 عامل که جان
بگیرند، ایجاد اشتغال قطعی است، اشتغال هم که باشد، چرخ هاي اقتصاد به حرکت درآمده و نتایج آن در تمامی بخشهاي جامعه

 
نمود می یابد و در این میان فعالیت شهرکهاي صنعتی نشان از اقتصادي پویا دارد. 

در کشور ما نیز همانند بسیاري از کشورها، بخش مهمی از سهم اشتغال همواره بر عهده صنعت بوده است از همین رو شهرکها و
نواحی صنعتی مختلف راه اندازي و با تسهیلاتی براي صاحبان صنایع این مناطق روز به روز رونق گرفته و مناطق مختلف را در مسیر

 
رشد و توسعه قرار می دهند. 

هرچه میزان ایجاد اشتغال در کشور، بالاتر باشد، به همان نسبت، پیشرفت هاي ناشی از آن نیز افزایش می یابد. بنابراین، ایجاد
اشتغال در سطح وسیع، از طریق کارخانه ها و واحدهاي تولیدي امکان پذیرتر است و از سویی اهمیت نقش شهرك ها و نواحی
صنعتی، در ایجاد اشتغال، تولید و رونق اقتصادي بر کسی پوشیده نیست و در ایران، اولین ناحیه ي صنعتی ایران، در سال 1333 و



 
شهر کرج ایجاد شد. 

36 سال پس از استقرار اولین ناحیه صنعتی ایران در شهر کرج، شرکت شهرك هاي صنعتی استان زنجان هم در سال 1369 براي

 
ایجاد شهرك هاي صنعتی و با هدف استقرار و ساماندهی صنایع، تأسیس شد. 

این شرکت فعالیت خود را با 3 شهرك صنعتی آغاز و هم اکنون داراي تعداد زیادي شهرك و ناحیه صنعتی مصوب است که امکان
واگذاري زمین در 15 شهرك و ناحیه صنعتی آن وجود دارد و 3 شهرك و ناحیه صنعتی دیگر نیز، در حال آماده سازي جهت

 
واگذاري است. 

شهرك صنعتی اشراق شماره 1 زنجان، نوآوران شماره 2 زنجان، شهرك صنعتی تخصصی روي زنجان، تخصصی برق، الکترونیک و آي
تی زنجان، شهرك صنعتی افق ابهر، شریف ابهر، هیدج، خرمدره، سلطانیه، خدابنده، ماهنشان، انگوران، طارم، نواحی صنعتی طارم و

 
ایجرود، شهرك ها و نواحی صنعتی در استان زنجان هستند. 

سایر شهرك ها و نواحی صنعتی هم که در حال آماده سازي هستند، شامل ناحیه صنعتی کارگاهی زنجان واقع در ضلع شمالی

 
عوارضی زنجان- تهران و عوارضی زنجان- تبریز و شهرك صنعتی زنجان 4 (دره لیک) واقع در کیلومتر 35 اتوبان زنجان- تبریز است. 

 
کرمانشاه 

ساماندهی 6 مرز و بازارچه مرزي بستري براي توسعه اقتصادي استان کرمانشاه عنوان گزارشی است از مرکز کرمانشاه که به اقدامات
دولت در بخش هایی از جمله ساماندهی 2 مرز رسمی و پنج بازارچه، احداث پنج سد و شبکه هاي پایین دستی آنها و تکمیل و بهره

 
برداري از چهار بیمارستان و 43 خانه بهداشت اشاره کرده است. 

مقدمه گزارش اینگونه آغاز شده است: ساخت، توسعه و تقویت زیرساخت هاي استان کرمانشاه در بخش هاي مختلف در دولت هاي
یازدهم و دوازدهم تحرك خوبی داشت به طوري که در این 2 دولت 10 هزار پروژه با 55 هزار میلیارد تومان اعتبار افتتاح و به بهره

 
برداري رسید و شاخص هاي استان ارتقا یافت. 

استان کرمانشاه پتانسیل ها و قابلیت هاي متعددي در بخش تجارت و بازرگانی دارد از جمله باتوجه به مرزي بودن استان و وجود 2
مرز رسمی و بین المللی و چهار بازارچه مرزي، داشتن شبکه حمل و نقل ریلی و بزرگراهی مناسب، داشتن کوتاه ترین مسیر حمل و
نقل کالا به کشور عراق، وجود بزرگترین پایانه مسافرتی غرب کشور در مرز خسروي، وجود کارخانه هاي تولیدي متنوع با ظرفیت
تولید انبوه نظیر کارخانه هاي سیمان، روغن نباتی، پتروشیمی ،کاشی و سرامیک، فعالیت بازارچه مرزي پرویز خان به عنوان بزرگترین
بازارچه مرزي به کشور عراق، قرار گرفتن در مسیر ترانزیت شمال غرب به جنوب غرب کشور، دسترسی به بازار 15 میلیون نفري با

 
کمتر از 2 ساعت زمان و امکان کمک به کشور براي حضور در بازار عراق و رقابت با ترکیه. 

توجه به این ظرفیت ها به معنی جهش اقتصادي استان و رونق تولید و صادرات کرمانشاه و کشور خواهد بود؛ اتفاقی که دولت تدبیر و

 
امید سعی کرد تا حد امکان در رخ دادن آن بکوشد. 

سرمایه گذاري 55هزار میلیارد تومانی در کرمانشاه بسترساز اشتغال پایدار عنوان گزارش دیگري از مرکز کرمانشاه است که به بخش

 
دیگري از دستاوردهاي دولت در هشت سال گذشته در این استان پرداخته است. 



در مقدمه این گزارش آمده است: دولت در ادامه ایجاد پروژه هاي بزرگ در استان کرمانشاه براي ایجاد اشتغال و کاهش نرخ بیکاري،
55هزار میلیارد تومان با محوریت وزارت نفت در این استان مرزي سرمایه گذاري کرده که به گفته استاندار کرمانشاه عملیات اجرایی

 
این پروژه ها به زودي آغاز می شود. 

طبق «سند جامع اشتغال استان کرمانشاه»، نرخ بیکاري استان در سال 98 باید سه درصد، در سال 99، 2.5 درصد و در سال 1400
هم 2.5 درصد کاهش پیدا کند تا به میانگین کشوري برسد. در سال 98 با تحقق سند جامع اشتغال، سه درصد از بیکاري کرمانشاه
کاسته شد و نرخ بیکاري آن پس از پنج سال دوباره به 15.7 کاهش یافت. سال 99 اما این هدفگذاري محقق نشد. براساس اعلام مرکز

 
آمار ایران نرخ بیکاري کرمانشاه در پایان سال 99 به 14.9 رسید. 

به اعتقاد کارشناسان اقتصادي، کاهش نرخ بیکاري در استان کرمانشاه نیازمند سرمایه گذاري کلان و ایجاد و تقویت زیرساخت ها
است که دولت با شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل هاي استان اقدام به سرمایه گذاري کرده که با افتتاح و بهره برداري از پروژه هاي

 
تعریف شده قطعا در کاهش نرخ بیکاري، ایجاد اشتغال پایدار و رونق اقتصادي منطقه موثر خواهد بود. 

آنچنان که استاندار کرمانشاه اعلام کرده؛ عملیات اجرایی پروژه هاي بزرگ نفت و گاز استان شامل پالایشگاه گاز سیروان، پتروشیمی
شیمی کلهر و پنج پروژه صنایع پایین دستی در شهرستان هاي کنگاور، سنقر و کلیایی، روانسر و اسلام آباد غرب خرداد امسال در

 
کرمانشاه آغاز می شود. 

دي ماه سال گذشت وزارت نفت پس از 2 سال رایزنی استانداري کرمانشاه، تصمیم قطعی خود براي بهره برداري از یکی از مخارن

 
گازي استان و احداث یک پالایشگاه و پتروشیمی وابسته به آن را رسما اعلام کرد. 

وزارت نفت که قرار است به غیر از هزینه هاي استخراج گاز، یک میلیارد دلار براي احداث پالایشگاه و یک میلیارد دلار دیگر نیز به
منظور احداث پتروشیمی سرمایه گذاري کند، از بهمن ماه سال گذشته با کمک دانشگاه شهید بهشتی روند مطالعات جانمایی این

 
پروژه ها در شهرستان هاي سرپل ذهاب، گیلانغرب و قصرشیرین را آغاز کرد. 

در نهایت بر اساس آنچه استاندار کرمانشاه در حاشیه نشست بررسی پروژه هاي مذکور که در استانداري کرمانشاه برگزار شد، اعلام
کرد، مکان احداث پالایشگاه گازي با نام «سیروان» در شهرستان گیلانغرب خواهد بود اما کار جانمایی پتروشیمی مذکور که «کلهر

 
شیمی» نام دارد، هنوز به اتمام نرسیده است. 

 
به گفته این «هوشنگ بازوند» بزرگ عظیم ملی پالایشگاه سیروان خرداد ماه امسال با حضور وزیر نفت کلنگ زنی خواهد شد. 

آنطور که وزیر نفت بهمن ماه سال گذشته در سفر خود به کرمانشاه اعلام کرد از ذخایر گازي استان و همچنین گازهاي پایه هاي

 
نفتی نفت شهر، دلاوران، سومار و دیگر میادین در پروژه هاي مذکور استفاده می شود. 

به گفته «بیژن نامدار زنگنه» گاز سبک تولیدي در این پالایشگاه در قالب متان به شبکه گازرسانی کشور تزریق می شود و مابقی نیز

 
به پتروشیمی که نزدیک خط آهن ساخته می شود منتقل خواهد شد. 

 
گلستان 



از مرکز گرگان هم گزارشی بخوانید با عنوان ایجاد 6 هزار و 400 فرصت شغلی رهاورد دولت براي مددجویان بهزیستی گلستان که در
آن اشاره شده است: ایجاد فرصت هاي شغلی براي گروه هاي مختلف مردم بالاخص مددجویان و اقشار آسیب پذیر زیرپوشش
نهادهاي خدماتی از اقدامات ضروري دولتمردان است که در این رابطه دولت تدبیر و امید طی هشت سال گذشته موفق به ایجاد 6

 
هزار و 400 فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی گلستان شده است. 

ایجاد فرصت هاي شغلی براي جامعه هدف سازمان بهزیستی شامل معلولان، زنان بدسرپرست و یا سرپرست خانوار با حمایت از
کارفرمایان و کارآفرینان و نیز پرداخت تسهیلات کم بهره و طولانی مدت سبب شد تا مددجویان این نهاد علاوه بر خودکفایی مالی و

 
امید به آینده از برخی آسیب هاي روحی ناشی از بیکاري یا مشکل تامین امرار معاش نیز مصون بمانند. 

از سال 92 تاکنون با اقدامات حمایتی دولت و تسهیلات پرداختی با کارمزد پایین، براي 6 هزار و 400 نفر از مددجویان تحت پوشش

 
این نهاد فرصت شغلی پایدار ایجاد شده است. 

یکی دیگر از بخش هاي حمایتی سازمان بهزیستی از مددجویان خود، ساخت مسکن براي آنها است که اداره کل بهزیستی گلستان

 
نیز توانسته در این بخش موفقیت هاي خوبی بالاخص احداث خانه براي خانواده هاي داراي 2 معلول و بیشتر به دست آورد. 

تا قبل از سال 92، تعداد هزار و 869 مددجو در استان صاحب خانه شده بودند درحالی که طی هشت سال دولت تدبیر و امید در

 
مجموع سه هزار و 651 مددجو زیرپوشش این نهاد صاحب خانه شدند که براي 471 نفر آنها پارسال خانه احداث شد. 

 
گیلان 

در ادامه سلسله گزارش هاي اقدامات دولت در راستاي تحقق شعار سال و جهش تولید مرکز گیلان گزارشی با عنوان تغییر چهره
ورزش گیلان با سرمایه گذاري 770 میلیارد ریالی منتشر کرده که در بخشی از آن آمده است: گیلان به عنوان یکی از استانهاي
باسابقه در حوزه ها و رشته هاي گوناگون ورزشی که همواره از محرومیت هایی از جمله فضاي ورزشی رنج می برده است، طی هشت
سال اخیر با سرمایه گذاري 770 میلیارد ریالی دولت در ساخت و بهره برداري پروژه هاي ورزشی، چهره تازه در حوزه ورزش به خود

 
دیده است. 

استان گیلان با حدود 2.5 میلیون نفر جمعیت و بیش از 120 هزار ورزشکار سازمان یافته، از کانون هاي ورزش، خاصه در رشته هاي
فوتبال، رزمی، قایقرانی، شطرنج جزو سه استان برتر کشور است و به عنوان استانی با فرهنگ بالا و سابقه اي دیرینه در رشته هاي

 
ورزشی شناخته می شود. 

اما در چند دهه اخیر هیچگاه زیرساخت هاي ورزشی این استان قهرمان پرور با ظرفیت ورزشی آن همخوانی نداشته و همواره با
محرومیت هاي عمیق روبه رو بوده است. محرومیت ورزشی استان گیلان که سابقه اي طولانی و افتخاراتی تاریخ ساز در حوزه ورزش
دارد، دهه ها منجر به رنجش ورزشکاران این دیار سبز شمال کشور شده است و زمینه هاي ترقی را براي ورزش دوستان این استان

 
تنگ کرده بود. 

اما آمارهاي رسمی و شواهد عینی نشان میدهد که طی هشت سال اخیر با روي کار آمدن دولت تدبیر و امید شاهد رشد قابل ملاحظه
اي در نوسازي و ایجاد زیرساخت هاي ورزشی در گیلان بوده و هستیم . گیلان طی این سالها در همه بخش هاي ورزش توسعه



گسترده فضاي ورزشی و امکانات را تجربه کرده است که در این میان رشد قابل توجه شمار باشگاه هاي ورزشی بیش از همه به چشم

 
می آید. 

 
چهارمحال و بختیاري 

چهارمحال و بختیاري یکی از پنج استان کشور است که هنوز به شبکه ریلی کشور متصل نشده است اما تحقق این آرزوي دیرین

 
مردم در دولت تدبیر و امید آغاز شد و تاکنون نیمی از مسیر راه آهن این استان ریل گذاري شده است. 

استان چهارمحال و بختیاري با داشتن مزیت هاي فراوان اقتصادي و از سوي دیگر قرار گرفتن در مسیر اتصال فلات مرکزي به جنوب

 
ایران سال ها در انتظار برخورداري از شبکه ریلی است. 

شبکه حمل و نقل ریلی از مهمترین پیش نیازهاي تحقق توسعه یافتگی است زیرا این شاخص یکی از زیرساخت هایی است که به

 
ویژه بخش اقتصادي به وسیله آن شکوفا می شود. 

بخش حمل و نقل ریلی در اقتصاد از آن جهت اهمیت خاصی دارد که به لحاظ زیست محیطی، کاهش سوخت و ایمنی بالا از مزیت
بیشتري نسبت به حمل و نقل جاده اي برخوردار است، از سوي دیگر از تلفات جاده اي که هزینه هاي سنگین اجتماعی و اقتصادي را

 
به همراه دارد می کاهد و آسایش و آرامش شهروندان را تامین می کند. 

اکنون بیش از یک دهه است که طرح راه آهن چهارمحال و بختیاري در دستور کار قرار گرفته اما تاکنون اگر چه تکمیل و به بهره
برداري نرسیده اما سهم دولت تدبیر و امید در اجراي این طرح قابل توجه بوده و به گفته کارشناسان پیشرفت موجود مرهون تلاش
هاي 2 سال اخیر دولت و اختصاص اعتبار لازم براي اجراي آن بوده است به طوري که در حال حاضر نیمی از این طرح 92 کیلومتري
ریل گذاري شده است و چنانچه اعتبار لازم براي اجراي آن در ادامه اختصاص داده شود می توان امیدوار بود که ظرف 2 سال آینده

 
شاهد شنیدن صداي سوت قطار در این استان باشیم. 

این مطلب بخشی از مقدمه گزارش مرکز شهرکرد با عنوان آرزوي دیرینه مردم چهارمحال و بختیاري روي ریل تحقق است که متن

 
کامل آن در سایت خبرهاي استانی ایرنا در دسترس است. 

 
خراسان رضوي 

سرمایه گذاري 81 هزار میلیارد ریالی؛ ثمره 8 سال درایت در توسعه سبزوار عنوان گزارشی است از مرکز سبزوار که با این مقدمه آغاز
شده است: طرح هاي بزرگی در شهرستان سبزوار طی هشت سال دولت تدبیر و امید با سرمایه گذاري 81 هزار و 596 میلیارد ریال
به ثمر رسیده که موجب جهش تولید و رشد اقتصادي علاوه بر ایجاد زیرساختها در نواحی و شهرکهاي صنعتی این شهرستان شده

 
است. 

این سرمایه گذاري ها منجر به صدور 912 فقره جواز تاسیس و پروانه بهره برداري طی هشت سال گذشته در شهرستان سبزوار و

 
افتتاح طرحهاي بزرگ صنعتی در این منطقه با وجود تحریم و تنگناهاي اقتصادي شده است. 

علاوه بر بهره برداري از طرح هاي شاخص صنعتی، احداث و توسعه شهرك صنعتی شماره 2 سبزوار، صدور مجوز آغاز عملیات اجرایی



منطقه ویژه اقتصادي سبزوار، استقرار اداره گمرگ، دفتر نمایندگی نظام مهندسی معدن و نمایندگی استاندارد در این شهرستان برخی

 
از اقدامات دولت در راستاي توسعه شاخص هاي صنعتی این منطقه بوده است. 

واحدهاي صنعتی یکی از پیشران هاي حرکت کشور به سوي رونق اقتصادي است. بخشی که در دولت تدبیر و امید سعی شد با برنامه
ریزي هاي همه جانبه از یک سو و تعامل با سایر بخش هاي تولیدي و همراهی بخش خصوصی از سوي دیگر تاثیرگذاري آن در روند

 
اقتصادي افزایش یابد. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت سبزوار با اشاره به دستاورد تلاش هاي هشت سال گذشته در حوزه صنعت این شهرستان گفت:

 
در این مدت 167 واحد صنعتی در سبزوار فعال شده است. 

علی امیدبخش افزود: براي راه اندازي این واحدهاي تولیدي در بخش هاي مختلف صنایع، قطعات فلزي، خودرو، چوب و صنایع غذایی

 
افزون بر سه هزار و 384 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده است. 

 
هرمزگان 

تحول هرمزگان با اجراي 10هزار پروژه در8 سال اخیر گزارشی است از مرکز بندرعباس که در آن به افتتاح وبهره برداري از 10هزار
492 پروژه کوچک و بزرگ به ارزش 457هزارو 63میلیارد ریال در طول هشت ساله دولت با اعتبارات دولتی و بخش خصوصی اشاره

 
شده که منجر به تحول اساسی و تغییرچهره این منطقه راهبردي و مهم کشور شده است. 

در ادامه این مطلب می خوانیم: تکمیل و اجراي هریک از این پروژه هاي کلیدي بویژه در بخش هاي کشاورزي، آب و برق، نفت و گاز،
راه، صنعت ومعدن، بهداشت و درمان و عمرانی منجر به تحرك جدي در استان هرمزگان شده که علاوه بر ایجاد اشتغال نیروهاي

 
جویاي کار، توسعه، عمران و آبادانی در این استان ساحلی را به ارمغان آورده است. 

در این مدت طرح هاي بزرگی از جمله خودکفایی در تولید بنزین، توسعه بنادر استان بویژه حرکت به سمت نسل سوم بنادر، توسعه
زیرساخت هاي فناوري در حوزه ارتباطات، اجراي طرح نفت گوره به جاسک، بهره برداري از طرح هاي آب و برق در قالب هرهفته

 
الف- ب ایران و بهره برداري از طرح هاي عمرانی و گردشگري درمناطق آزاد و ویژه اقتصادي در استان هرمزگان به ثمر نشسته است. 
خدمات و دستاوردهاي دولت به نوعی خدمات نظام به مردم بوده و در این راه دولت ها از جمله دولت یازدهم و دوازدهم سازندگی و
امید را سرلوحه کار خود قرار داده و تا آخرین لحظه در تلاش و سازندگی براي عمران مناطقی همچون هرمزگان هستند تا چهره ي

 
محرومیت در این استان بویژه در مناطق دوردست و روستاها روز به روز زدوده شود. 

ابتداي سال 99 تا کنون دولت وبخش خصوصی 138هزارو 294میلیارد ریال اعتبار براي یک هزارو 672طرح بزرگ وکوچک در استان
هرمزگان سرمایه گذاري کرده که در مقایسه با سال قبل از حیث اعتباري بین 40تا 60درصد واز حیث تعداد پروژه هم 41 تا

 
191درصد رشد نشان می دهد. 

خدمات دولت طی هشت سال اخیر در استان هرمزگان که نقش بسزایی در توسعه کشور دارد، قابل مقایسه با دوره هاي مختلف
نیست و براساس سرمایه گذاري ها و برنامه ریزي هاي انجام شده و به لحاظ اقتصادي، این منطقه مهم و حساس تا پایان دولت تدبیر

 
و امید از نظر شاخص هاي توسعه اي به یکی از استان هاي برخوردار تبدیل خواهدشد. 

 
مازندران 



رشد شاخص هاي شیلاتی مازندران در روزگار تحریم و کرونا عنوان گزارشی است از مرکز ساري که با این مقدمه آغاز شده است:
افزایش بهره وري از اقتصاد شیلاتی در استان هاي شمالی بویژه مازندران طی هشت سال گذشته از اولویت هاي مهم براي اشتغال
زایی بود که به استناد مشاهدات میدانی و آمارهاي رسمی، با وجود محدودیت هاي متعدد ، رشد چشمگیري در فعالیت هاي مختلف

 
صنعت پرمشتري شیلات این استان دیده می شود. 

مازندران با توجه به در اختیار داشتن بیشترین ساحل جنوبی دریاي خزر و وجود رودخانه هاي متعدد یکی از استان هاي پیشرو در
آبزي پروري و فعالیت هاي شیلاتی است. سالانه ده ها هزار تن انواع آبزیان تولید شده در این استان به سایر استان ها و اخیرا به

 
خارج از کشور نیز صادر می شود. 

همسایگی با دریاي خزر در نوار ساحلی به طول بیش از 400 کیلومتر و وجود 54 شرکت تعاونی صیادي پره در این استان با اشتغال
حدود چهار هزار و 200 نفر و همچنین فعالیت بیش از سه هزار و 400 مزرعه آبزي پروري سبب شده که مازندران بیشترین سهم را

 
در فعالیت هاي شیلاتی جنوب دریاي خزر داشته باشد. 

طی سال هاي اخیر و با برنامه ریزي هاي دولت یازدهم و دوازدهم به منظور افزایش توان تولید مازندران در صنعت شیلات و کاهش
وابستگی درآمدهاي شیلاتی به صید مستقیم از دریا، اقدامات گسترده اي از جمله حمایت از سرمایه گذاران، گسترش شرایط و فرصت
هاي آبزي پروري و افزایش توان تولید آبزیان در استان در دستور کار قرار قرار گرفت. نتیجه این اقدامات نیز افزایش چندین برابري

 
تولیدات، اشتغال و درآمدهاي مرتبط با صنعت شیلات در مازندران است. 

آخرین اقدام توسعه ساز شیلاتی که در مازندران وارد فاز اجرا شده نیز ساخت نخستین مرکز شیلاتی داراي زنجیره کامل پرورش
ماهیان خاویاري با فناوري هاي مدرن و به روز این صنعت است که کلنگ آن 22 اردیبهشت در شهرستان سیمرغ به زمین زده شد و

 
قرار است با سرمایه گذاري چهار هزار میلیارد ریالی و اشتغال زایی مستقیم براي 60 نفر اجرایی شود. 

مروري مختصر بر عملکرد و اقدامات شیلاتی انجام شده در مازندران از سال 1392 تا کنون نشان می دهد که فعالیت هاي حمایتی و
توسعه بخش انجام شده مربوط به این صنعت در مازندران طی این بازه زمانی با وجود موانع طبیعی و غیرطبیعی متعدد ، بسیار

 
چشمگیر بود. 

 
مرکزي 

از مرکز ساوه هر گزارش دیگري از تحقق اهداف و برنامه هاي دولت در راستاي جهش تولید بخوانید با عنوان مهاجرت معکوس با

 
ایجاد 2 هزار و 420 شغل در روستاهاي ساوه 

گزارش با این مقدمه آغاز شده است: ظرفیت هاي چشمگیر حوزه کشاورزي و تولید محصولات زراعی، باغی، گلخانه اي و دامی در
سایه حمایت هاي به عمل آمده براي شکوفایی هرچه بیشتر این بخش ها از عوامل اساسی رونق اشتغال، مهاجرت معکوس و آبادانی

 
روستاهاي شهرستان ساوه در هشت سال گذشته به شمار می آید. 

این شهرستان از نظر اقلیمی داراي 2 نوع آب و هواي گرم و خشک و معتدل است و در همه نقاط آن به دلایلی از جمله کمبود آب،
فعالیت هاي فراگیر کشاورزي انجام نمی شود اما 135 هزار هکتار سطوح باغی و زراعی با کشت هاي متنوع و در صدر آنها انار نامدار



ساوه سبب شده است تا در کنار حمایت و مشوق هایی که بخش دولتی ارائه می کند، در هشت سال اخیر بر حجم تولیدات کلی

 
محصولات و همچنین ضریب اشتغال و توسعه صنایع تبدیلی افزوده شود. 

حوزه هاي باغی و زراعی شهرستان ساوه به طور طبیعی با 2 خطر سرمازدگی اوایل بهار و خشکسالی و کم بارشی مواجه هستند و
مصداق این ادعا هم وقوع سرماي فروردین سال 95 بود که سبب شد بیش از نیمی از باغات انار این شهرستان کف برُ شوند و صاحبان

 
آنها براي باردهی و شکوفایی مجدد، چهار سال صبر کنند. 

این شهرستان علاوه بر اینکه در تولید انار خود را به عنوان یک برند معتبر مطرح کرده است، در زمینه توسعه باغات پسته و زیتون هم
با توجه به شرایط اقلیمی مناسب براي پرورش این درختان نیز خیزهایی برداشته است و در سالهاي آینده کم کم پسته و زیتون ساوه

 
هم در میان بسته هاي فروشگاهی خودنمایی خواهد کرد. 

اما فقر منابع آبی، نوسان بارش هاي سالانه و کم رمق شدن منابع آب زیرزمینی دشت هاي مرکزي و نوبران همواره یک خطر جدي
براي کشاورزي شهرستان ساوه محسوب می شود که در دهه هاي اخیر سبب ایراد خسارت بر باغات و تولیدات زراعی شده است با این
حال، وجود سد الغدیر با ظرفیت 287 میلیون مترمکعب براي کشاورزان و باغداران ساوجی یک نعمت محسوب می شود و هربار که

 
ذخایر این سد در حد مطلوب باشد، رونق فعالیت ها تولیدي در دشت مرکزي ساوه را شاهد هستیم. 

صنعتی بودن ساوه البته آثار خود را در بخش کشاورزي هم نشان داده است به گونه اي که اکنون برخی از کارخانه ها با هدف فرآوري
انار و تولید کنستانتره این محصول تاسیس شده اند و همچنین یکی از بزرگترین شهرهاي گلخانه اي کشور در آوه (شهري واقع در

 
20 کیلومتري جنوب ساوه) در تولید محصولاتی چون گل هاي زینتی، توت فرنگی و فلفل فعالیت و حتی صادرات هم دارد. 

شهرستان ساوه داراي 205 روستا در بخش هاي مرکزي و نوبران است و در سالهاي اخیر عواملی چون حمایت دولت براي توسعه و
آبادانی زیرساخت هاي روستایی از جمله اجراي طرح هاي هادي، راه، شبکه هاي ارتباطاتی و گازرسانی از یک سو و تقویت بنیه هاي

 
تولیدي به خصوص در حوزه صنایع تبدیلی و رونق کشاورزي و اشتغال سبب شد تا روند مهاجرت به روستاها معکوس شود. 



ایران یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با انتقاد از سازمان ملل متحد به دلیل عدم افزایش بودجه براي
پناهندگان و تحمیل بار مالی به ایران، گفت: جمه...

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با انتقاد از سازمان ملل متحد به دلیل عدم افزایش بودجه براي پناهندگان و

 
تحمیل بار مالی به ایران، گفت: جمهوري اسلامی ایران خود یکی از اهداکنندگان مالی به پناهندگان است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت کشور، مهدي محمودي در نشست با مدیر منطقه اي آسیا و اقیانوسیه
کمیساریاي عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان با قدردانی از مساعدت هاي ایشان در حمایت از برنامه هاي پناهندگان در
جمهوري اسلامی ایران و تشکر از همکاري هاي بسیار خوب و نزدیک دفتر نمایندگی کمیساریا در تهران، گفت: جمهوري اسلامی
ایران بیش از چهار دهه از میلیون ها پناهنده و آواره علی رغم حمایت اندك جامعه بین المللی از پناهندگان و آوارگان در بالاترین
سطح استانداردهاي بین المللی و فراتر از کنوانسیون پذیرایی نموده و به اصول بشر دوستانه و تعهدات بین المللی پایبندي کامل

 
داشته است. 

وي افزود: این خدمات با وجود جنگ تحمیلی و اعمال تحریم هاي ظالمانه، بدون هیچ تغییر و تبعیضی همانند ایرانیان انجام و عمدتاً
از منابع ملی و داخلی تأمین شده است. در واقع جمهوري اسلامی ایران خود یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان بوده

 
است. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با اشاره به عدم امکان ارائه این سطح از خدمات به پناهندگان با توجه به همه
گیري بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي در شرایط کنونی، از عدم افزایش بودجه سال 2021 میلادي با توجه به هزینه هاي
پناهندگان و عدم هم خوانی آن با کمک هاي اندك بین المللی ابراز ناخرسندي کرد و گفت: افزایش حدود درصد موجود کمک ها

 
نسبت به سال 2020 میلادي، صرفاً بدلیل تفاوت نرخ ارز در سالهاي ذکر شده است. 

محمودي با انتقاد از متوازن نبودن پذیرش بار و مسئولیت حمایت از پناهندگان بین کشورها که در مقطع کنونی میزبانی 85درصد از
پناهندگان صرفاً از طریق برخی از کشورهاي در حال توسعه همانند جمهوري اسلامی ایران انجام می پذیرد، بر حمایت جدي و عملی

 
بر بازگشت داوطلبانه پناهندگان به عنوان اصلی ترین راه حل پایان پناهندگی و هدف عمده پیمان جهانی پناهندگان تاکید کرد. 

 
وي خاطرنشان کرد: 947 اتباع درسال 1399 و در دو ماهه نخست امسال تنها 527 اتباع به کشور خود برگشته اند. 

محمودي اظهار کرد: همکاري و ارتباط میان کشورهاي میزبان و مبداء پناهندگان در جهت تحقق اصل بازگشت داوطلبانه پناهندگان
و ضرورت برگزاري کمیسیون سه جانبه بازگشت،و ضرورت "" ارائه بسته هاي تشویقی"" به پناهندگان در جهت ترغیب آنان براي

 
بازگشت داوطلبانه به موطن خویش از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

وي با اشاره به ضعف زیرساخت هاي آموزشی، بهداشتی و درمانی، معیشتی و اشتغال در داخل کشور افغانستان و عدم حمایت جدي
مجامع بین المللی در ایجاد شرایط مناسب در کشور مزبور و در نتیجه کاهش آمار بازگشت کنندگان، ادامه داد: دولت افغانستان در
واگذاري زمین و سایر امکانات لازم به ویژه در حوزه معیشت پناهندگان بازگشتی حمایت جدي ندارد و همین امر موجب عدم توفیق

 
در اجراي مطلوب طرح بازگشت پناهندگان و ادغام مجدد پایدار آنان شده است. 

دبیر کمیسیون ساماندهی امور اتباع و مهاجرین خارجی تاکید کرد: جمهوري اسلامی ایران نهایت تلاش خود را در راستاي توانمند
سازي پناهندگان با اجراي برنامه هاي آموزشی فنی و حرفه اي معمول داشته و این دسته از پناهندگان و همچنین فارغ التحصیلان از



 
دانشگاه هاي جمهوري اسلامی ایران پتانسیل مناسبی براي بازسازي افغانستان محسوب می شوند. 

محمودي تصریح کرد: در سال تحصیلی 98-99، 362 هزار و 80 دانش آموز افغانستانی در حال تحصیلند که 138 هزار نفر از آنان
اتباع مجاز نبوده و با توجه به دستور مقام معظم رهبري و لازم التعلیم بودن این دانش آموزان از آنان ثبت نام شده است. و در مقطع

 
آموزش عالی هم 57 هزار دانشجوي اتباع افغانستانی مشغول تحصیل هستند. 

دستیار وزیر کشور گفت: با توجه به روند کند و آمار اندك بازگشت پناهندگان به کشورشان تقویت، برنامه اسکان مجدد در کشور
ثالث ضروري و لازم است تا کمیساریا با توجه به اهداف پیمان جهانی پناهندگان از طریق رایزنی با کشورهاي پذیرنده، سهمیه اسکان

 
مجدد از جمهوري اسلامی را افزایش دهد. وي اسکان مجدد در کشور ثالث را نیز بسیار اندك خواند. 

محمودي یکی از اهداف سند راه حل هاي راهبردي براي پناهندگان افغانستانی و همسو بودن آن با پیمان جهانی پناهندگان را
حمایت از پناهندگان، کاهش فشار بر جوامع میزبان و تحمیل نشدن بار مضاعف بر دوش کشورهاي میزبان آنان در کنار اصل تقسیم
عادلانه بار و مسئولیت عنوان کرد و گفت: علی رغم افزایش هزینه هاي پناهندگان متاسفانه روند اعطاي منابع مالی کمیساریا نسبت
به سنوات قبل کاهش چشمگیري داشته است و انتظار می رود کمیساریا، با بسیج منابع بین المللی و افزایش کمک ها بویژه در حوزه

 
سلامت، آموزش و معیشت پناهندگان در جمهوري اسلامی حمایت و اقدام لازم را انجام دهد. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور برضرورت استمرار و افزایش کمک ها در مقابله با بیماري کرونا و حمایت جدي در
راستاي تحت پوشش قرار دادن پناهندگان در قالب برنامه سند ملی جمهوري اسلامی درخصوص واکسیناسیون عمومی در برابر
بیماري کرونا و واردات فوري واکسن برابر مکاتبات ارسالی و مذاکرات بعمل آمده در این خصوص تا کید و از عدم تعقیب راه حل هاي

 
پایدار به خصوص بازگشت داوطلبانه پناهندگان از سوي کمیساریا و جامعه بین المللی ابراز نگرانی کرد. 

محمودي گفت: هزینه هاي گزافی به جمهوري اسلامی در مقابله با جمع آوري و جلوگیري از تردد هاي غیر قانونی اتباع خارجی غیر
مجاز متقاضی عزیمت به کشور هاي اروپایی تحمیل شده است. 101 هزار و 419 نفر در سال 1399 دستگیر شده اند که به ازاي هر

 
نفر هزینه هاي گزاف به جمهوري اسلامی تحمیل شده است. 

وي همچنین از احتمال موج جدید پناهجویی و نبود ظرفیت لازم و کافی براي جذب پناهجوي جدید در جمهوري اسلامی ابراز
نگرانی و لزوم انجام اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه در این خصوص تاکید نمود.



توسط بانک رفاه صورت گرفت؛ پرداخت 53 هزار میلیارد ریال تسهیلات به

بخش هاي اقتصادي در فروردین

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/03/02

بانک رفاه کارگران در راستاي شفافیت در اطلاع رسانی،گزارش تسهیلات اعطایی فروردین ماه سال جاري در بخش هاي
مختلف اقتصادي، بنگاه هاي کوچک و متوسط، ضمانتنامه هاي صادره ریالی، قرض الحسنه ازدواج را ارایه کرد.

بانک رفاه کارگران در راستاي شفافیت در اطلاع
رسانی،گزارش تسهیلات اعطایی فروردین ماه سال جاري در
بخش هاي مختلف اقتصادي، بنگاه هاي کوچک و متوسط،
ضمانتنامه هاي صادره ریالی، قرض الحسنه ازدواج را ارایه

 
کرد. 

به گزارش دیوان اقتصاد، در فروردین ماه سال جاري، در
بخش هاي آب و کشاورزي، صنعت و معدن، مسکن و

ساختمان، خدمات، بازرگانی و متفرقه بیش از 52 هزار و 393 میلیارد ریال و بنگاه هاي کوچک و متوسط 800 میلیون ریال

 
تسهیلات پرداخت شده است. 

این بانک در دوره زمانی یاد شده، تعداد 337 فقره تسهیلات قرض الحسنه مشاغل خانگی، اشتغال زایی و کارفرمایان طرح هاي
مددجویی به مبلغ بالغ بر 122 میلیارد و 862 میلیون ریال به معرفی شدگان کمیته امداد امام خمینی (ره)، سازمان بهزیستی و

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداخت کرده است. 

بانک رفاه کارگران همچنین در مقطع فروردین ماه سال جاري، بیش از 174 میلیارد ریال تسهیلات از محل منابع قراردادهاي سپرده
گذاري صندوق توسعه ملی اعطا کرده است و در همین دوره زمانی، بالغ بر 7 هزار 769 میلیارد ریال انواع ضمانتنامه هاي ریالی به

 
تعداد 1.887 فقره نیز صادر کرده است. 

همچنین شعب این بانک از محل سپرده هاي قرض الحسنه نزد خود تعداد 862 فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه
به مبلغ بیش از 610 میلیارد ریال و در طرح هاي فعال حوزه اعتباري، 929 میلیارد ریال تسهیلات اعطا کرده است.



ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش اشتغال، یک میلیون
و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش اشتغال، یک

 
میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند. 

به گزارش دیوان اقتصاد به نقل از تسنیم،یکی از آسیب هاي
کرونا بیکاري بخشی از مشاغل به ویژه در حوزه خدمات بود.
مطابق آمار ارائه شده از سوي وزارت کار تعداد شاغلان در
تابستان 99 نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 1.4

 
میلیون نفر نفر کاهش داشته است. 

مطابق آمار ارائه شده از سوي گزارش مقایسه تعداد شاغلین به تفکیک فعالیت اقتصادي(بهار و تابستان 1398-1399) از سوي وزارت
کار حاکی از این است که همانگونه که در جداول مشاهده می شود تعداد شاغلین در بهار 99 نسبت به بهار سال 98 بیش از
1.455.000 نفر کاهش داشته اند که دلیل اصلی این کاهش تاثیر شیوع بیماري کرونا بوده است. ولی در ستابستان 99 کاهش تعداد
شاغلین نسبت به فصل مشابه سال قبل حدود 7999.000 نفر بوده است که حاکی از کاهش شدت تاثیر شیوع بیماري کرونا بر

 
اشتغال کشور است.تعداد شاغلین بخش کشاورزي در تابستان 99 نسبت به تابستان سال قبل102.647 نفر افزایش داشته است. 

 
جزئیات برنامه هاي اشتغالی کرونا/بازگشت یک میلیون و 100 هزار نفر به کار 

عیسی منصوري, معاون اشتغال وزارت کاردرباره آمار بیکاري ها و ریزش اشتغال گفت: از نزدیک به 2میلیون نفر ریزش اشتغال، یک
میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند، در حوزه بیمه بیکاري حدود 730هزار نفر مشمول این برنامه اختصاصی دوره کرونا

 
شدند و بخشی از این افراد 250 هزار نفر همچنان مشمول دریافت بیمه بیکاري هستند و نیازمند منابع جدیدي خواهیم بود. 

وي افزود: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد تداوم پرداخت تسهیلات، ایجاد فرصت بیشتر در
حوزه تنفس براي باز پرداخت تسهیلات، حمایت در حوزه هاي مالیاتی و بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به زودي پس از

 
تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد. 

منصوري با بیان اینکه در مواجه با کرونا و براي حفظ اشتغال و ایجاد امکان تداوم فعالیت کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت عمده
در 14رسته اصلی و 857زیر رسته 20هزار میلیارد تومان تسهیلات در اختیار گذاشته شد، افزود: این تسهیلات در مرحله نخست

 
اشتغال محور بود و 14هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شد. 

معاون وزیر تعاون بیان کرد: نزدیک به 2هزار میلیارد تومان به طور مستقل در اختیار بخش گردشگري، یک هزار و 700میلیارد تومان
در حوزه فرهنگ و هنر و 800میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از طریق دستگاه هاي مربوطه در اختیار واحدهاي



 
کسب و کار قرار گرفت. 

وي ادامه داد: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی کرونا نیز در مورد تداوم این تسهیلات و ایجاد فرصت بیشتر در حوزه
تنفس براي باز پرداخت تسهیلات و همچنین حمایت در حوزه هاي مالیاتی و حوزه هاي بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به

زودي پس از تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد.



اشتغال زنان سرپرست خانوار و گروه هاي آسیب پذیر مهمترین دستاورد این

پروژه است

منبع: خبر داغشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/03/02

آئین «توزیع نمادین پروژه حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا از طریق ظرفیت سازي و توزیع اقلام بهداشتی براي
سالمندان و زنان باردار در دوره کووید 19 " با حضور عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال و ساتیا دورایسوامی،

نماینده جدید صندوق جمعیت ملل متحد برگزار شد.

به گزارش خبرداغ به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع
رسانی، عیسی منصوري، در این آئین گفت: کسانی که
تجربه کار بین المللی دارند آگاه هستند که اجراي برنامه
هایی از این دست آسان نیست چرا که مجموعه اي از
بخشهاي مختلف مانند اتحادیه اروپا، آژانسهاي سازمان
ملل، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، NGO و واحدهاي
تولیدي و توزیعی در یک همبستگی و وحدت در این پروژه

 
مشارکت کرده اند. 

وي با بیان اینکه، ارزیابی هاي داخلی و بین المللی نشان از
موفقیت این پروژه دارد تصریح کرد: نیت خیرخواهانه

دوستان در فرآیند اجراي برنامه در همه سطوح به گونه اي بود که با چانه زنی توانستند تخفیف هاي مختلفی بگیرند و نتیجه آن

 
عرضه بیشتر محصول بود. 

 
منصوري تصریح کرد: می توانیم در ابعاد بزرگ تر و گسترده تر کار، محصول و خدمات را به جامعه ارائه کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال افزود: مجموعهNGO کاردوك، دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال و صندوق جمعیت ملل متحد

 
در ایجاد اعتماد و هدایت کار بسیار خوب عمل کردند. 

وي ابراز امیدواري کرد: پروژه هاي بزرگتري نه فقط در حوزه کووید 19 بلکه در حوزه استفاده از فرصت جمعیتی و تبدیل آن به سود

 
جمعیتی که محمل اصلی ارتباط با مجموعه صندوق جمعیت سازمان ملل است کلید بخورد. 

 
در ادامه، ساتیا دورایسوامی، نماینده جدید صندوق جمعیت ملل متحد در ایران از راهبران این پروژه قدردانی کرد. 

نماینده صندوق جمعیت ملل متحد در ایران با تبریک اجراي موفق این پروژه گفت: این اولین باري است که در یک مراسم رسمی در

 
جمهوري اسلامی ایران شرکت می کنم و شاهد چنین دستاورد درخشانی هستم. 

وي با ابراز شگفتی از تعداد اقلامی که در این مدت کوتاه تولید شده به دیگر دستاوردهاي این پروژه اشاره کرد و گفت: اشتغال تعداد
قابل توجه زنان سرپرست خانوار و پاسخگویی به نیازهاي گروه هاي آسیب پذیر اجتماعی اقتصادي از جمله دستاوردهاي این پروژه

 
است. 

دورایسوامی تصریح کرد: صندوق جمعیت ملل متحد، متعهد است که منابعی را براي پایداري این پروژه و تولید اقلام بیشتر اختصاص

 
دهد. 

مشاور وزیر و سرپرست دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال نیز گفت: طی 15 ماه گذشته، بیماري کرونا مشکلات بسیاري را به مردم

 
تحمیل کرده که امیدواریم به زودي این مشکلات کاهش پیدا کند. 

علاءالدین ازوجی، افزود: شرایط کرونا، بسیارسخت بود که به خانوارها و کسب و کارها آسیب رساند، دولت هم سعی کرد این مسئله را



به نحوي مدیریت کند تا آثار و تبعات آن به حداقل برسد. در این زمینه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی سعی داشته بر اساس

 
رسالت خود از ابعاد مختلف وارد قضیه شود و بحث هاي اشتغال و توانمندسازي را در این شرایط مورد توجه قرار دهد. 

وي تصریح کرد: بر همین اساس بنا به پیشنهاد صندوق سازمان ملل متحد پروژه راهبري و حمایت شده در تهیه و تولید اقلام
بهداشتی براي زنان باردار و سالمندان با حمایت از کسب و کارهاي خرد و آسیب دیده از کرونا و با به کارگیري زنان سرپرست خانوار

 
طراحی و اجرا شد. 

مشاور وزیر و سرپرست دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال افزود: در این پروژه با توجه به موضوع فرابخشی بودن، بازیگران زیادي

 
دخیل بودند و هدف نیز بسیار سنگین بود. 

ازوجی اظهار داشت: در همین راستا تلاش کردیم یک نهاد تسهیل گر براي اجراي پروژه به ما کمک کرده و با دستگاه هاي مختلف

 
اجرایی کشور ارتباط برقرار کند. 

وي افزود: نکته ظریفی که بر این پروژه می توان تصور کرد، ارتباط برقرار کردن دو گروه آسیب پذیر جامعه یعنی گروه آسیب پذیري

 
اجتماعی و گروه آسیب پذیري اقتصادي است. 

ازوجی به مجموعه اقدامات انجام شده در خصوص اجراي این پروژه نیز اشاره کرد وگفت: طراحی و پیاده سازي پروژه از سوي وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تسهیلگري یک NGO و موافقت UNFP در مشارکت و ارائه کمک هاي فنی و حمایتی، تولید اقلام
کاملاً استاندارد با ضوابط اعلامی وزارت بهداشت، تولید در 11 واحد کوچک و متوسط و نوپا در چهار استان کرمانشاه، لرستان، فارس

 
و تهران از جمله این اقدامات است. 

وي توضیح داد: علاوه بر این، استفاده از ظرفیت زنان سرپرست خانوار و حمایت از آنها در قالب یارانه دستمزدي، ارائه آموزشهاي لازم
در چارچوب استانداردهاي وزارتخانه، ارائه آموزش هاي مهارتهاي زندگی و کسب و کار براي زنان سرپرست خانوار با هدف پایدارسازي
اشتغال آنان، طراحی سامانه و توزیع اقلام بهداشتی براي استانهایی مدنظر دستگاه اجرایی یعنی وزارت بهداشت و سازمان بهزیستی از

 
دیگر اقدامات انجام شده در این بخش است. 

ازوجی افزود: اقلام تولید شده در 8 استان، 58 شهرستان، 70 مرکز نگهداري سالمندان و 21 مرکز خدمات درمانی توزیع شد و هزینه

 
اجراي این پروژه بالغ بر یک میلیون دلار معادل 25 میلیارد تومان است. 

کاشانی مدیر مجتمع معلولین و سالمندان قدس نیز گفت: مجتمع معلولین و سالمندان قدس متعلق به بنیاد خیریه کامرانی بوده و در

 
سال 1345 به همت مرحوم سیف الدین کامرانی تاسیس شده است. 

وي افزود: این مجتمع در حال حاضر از 400 نفر سالمند و معلول ذهنی مراقبت میکند که از این تعداد 260 نفر مجهول الهویه

 
هستند و از طریق قوه قضاییه به این مرکز معرفی شده اند. 

کاشانی تصریح کرد: این مرکز، 170 کارمند دارد که در واحدهاي پزشکی، کلینیک و واحدهاي نگهداري و پشتیبانی از سالمندان و

 
معلولان به صورت شبانه روزي فعالیت میکنند. 

وي افزود: مددجویان این مجتمع هم اکنون از امکانات رفاهی در کارگاههاي آموزشی بهره مند هستند، آموزشهاي خیاطی، هنري و
کار دستی از جمله آموزشهایی است که به آنان داده می شود. واحد کلینیکی این مجتمع داراي فیزیوتراپی، کاردرمانی، آزمایشگاه،

 
دندانپزشکی و پزشکان عمومی و متخصص است که به صورت شبانه روزي و شیفتی انجام وظیفه میکنند. 

کاشانی با قدردانی از حمایتهاي همه جانبه سازمان بهزیستی کشور و کسانی که این مرکز را در نگهداري از سالمندان و معلولان یاري
کرده اند گفت: این مرکز تاکنون همه موارد مربوط به دستورالعملهاي بهداشتی را رعایت کرده و در همین زمینه همه مددجویان و

 
کارکنان این مجتمع تا الان 1335 دوز واکسن کرونا دریافت کردهاند. 

وي همچنین به توزیع رایگان ماسک،گان و سایر اقلام بهداشتی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اشاره کرد و گفت: قطعاً با

 
مساعدت وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توزیع اقلام بهداشتی بهصورت کافی و رایگان در این مجتمع انجام شده است. 

زاهد احمدي، مجري پروژه نیز درباره ویژگی هاي این پروژه گفت: چند ماه پیش با حمایت سازمان هاي مختلف در کشور پروژه
حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا از طریق ظرفیت سازي و توزیع اقلام بهداشتی براي سالمندان و زنان باردار در دوره کووید 19

 
طراحی شده و شروع به کار کرد. 



وي افزود: این پروژه در مقطعی شروع شد که حمایت هاي مستقیم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صندوق جمعیت ملل متحد

 
سازمان بهزیستی کشور، وزارت بهداشت و سایر ارگانها را با خود داشت. 

احمدي تصریح کرد: این برنامه قرار بود به نحوي طراحی شود که با توجه به مشکل کرونا در کشور،بتوانیم از یک طرف زنان سرپرست
خانوار را که در زمینه تولید و توزیع فعال هستند حمایت نماییم و از طریف دیگرسالمندان و اقشاري را که از جنبه هاي مختلف در
معرض آسیب هستند مورد حمایت قرار دهیم ،همچنین ظرفیت سازي واحدهاي صنعتی و مخاطبان مثل اقشار آسیب پذیر اجتماعی
و اقتصادي از دیگر اهداف این پروژه بود. الگوي کار طوري طراحی شده بود که هدف روي اقشار آسیب پذیر اما از جوانب مختلف

 
باشد. 

احمدي افزود : یعنی هدف این پروژه به طور کلی حمایت از اقشار آسیب پذیر بود. در همین زمینه شناسایی مرکزي که ظرفیت تولید

 
این اقلام را داشته باشند به عنوان اولین هدف مد نظر قرار گرفت. 

وي تصریح کرد: با توجه به اینکه تنوع تولید اقلام بهداشتی در کشور بسیار زیاد است، اما معیارهاي ارزیابی و انتخاب این واحدها،
معیارهاي پروژه بود، بنابراین تعداد زیادي از واحدهاي تولیدي به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی شدند و واحدهایی که

 
امکان تولید اقلام و جذب زنان سرپرست خانوار را نیز داشتند انتخاب شدند. 

 
احمدي افزود: در بین تولید کنندگان نیز کسانی انتخاب شدند که در محیط کار از زنان سرپرست خانوار استفاده کرده باشند. 

وي مجموعه واحدهاي تولیدي ارزیابی شده در استان هاي هدف را 46 واحد تولیدي عنوان کرد و گفت: 23 واحد تولیدي در زمینه
ماسک جراحی، 7 واحد تولیدي در زمینه ماسک فیلتر دار، یک واحد تولید دستکش لاتکس،3 واحد تولید عینک حفاظتی، یک واحد

 
تولید قاب حفاظتی صورت و 11 واحد در خصوص گان یکبار مصرف پزشکی بودند. 

احمدي افزود:4 استان کرمانشاه، لرستان، تهران و فارس مستقیماً درگیر تولید بودند. یعنی 11 واحد تولیدي در استانهاي درگیر،

 
تولید 5 میلیون و 600 هزار ماسک بودند که حجم بسیار بالایی از تولید را بر عهده داشتند. 

وي تصریح کرد: اما ظرفیتهاي فنی تنها مورد تاکید در این پروژه نبود، بلکه زنان سرپرست خانوار باید در تولید آنها نقش داشته باشند
که مجموعا 321 زن سرپرست خانوار در فرآیند تولید مستقیم نقش داشتند و تمام این زنان طی برنامه خاصی در این زمینه آموزش

دیدند.



ساماندهی محلات با اشتغال آفرینی و اموزش

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/03/02

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد توانمند سازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت: آموزش و ارتقاي
مهارت هاي عملی می تواند بستري مناسب براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات کشور فراهم کند.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ آقاي علی
آقامحمدي عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست
امروز تحول محلات کشور که با حضور دستگاه هاي ذي
ربط در وزارت کشور برگزار شد، با اشاره به اینکه پیشران
تحول و پیشرفت معنادار در محلات و حوزه هاي حاشیه
نشینی شهر هاي کشور، تقویت مردم و آموزش عمومی
شان است؛ گفت: باید ساکنان محلات را با آموزش هاي

 
لازم به سمت کار و اشتغال آفرینی سوق دهیم. 

آقامحمدي با اشاره به ضرورت هماهنگی و همکاري
دستگاه هاي ذي ربط در ساماندهی امور محلات کشور و

ایجاد دفاتر تسهیل گري گفت: دفاتر تسهیل گري یکی از ظرفیت هاي تحول محلات کشور محسوب می شوند و از این ظرفیت باید به

 
شکل مناسب و کارا بهره برد. 

وي گفت: یکی از چالش ها در موضوع محلات و حاشیه نشینی شهرها، موضوع مهم تقسیمات کشوري است و در این خصوص باید با

 
در نظر گرفتن جمیع جهات اعم از اقتصادي و فرهنگی تصمیم گیري شود. 

وي اضافه کرد: شهرسازي و تبدیل روستا هاي بزرگ به شهر ها ظرفیت حاشیه نشینی را به همراه دارد و براي همین باید نهایت دقت

 
و حساسیت در این حوزه به خرج داده شود. 

آقامحمدي با اشاره به اینکه یکی از چالش هاي موجود در محلات حاشیه و بافت فرسوده، مساله اعتیاد است؛ گفت: باید با این معضل

 
به عنوان یک بیماري مهم اجتماعی توجه کرد. 

وي در این خصوص گفت: تجربه نشان داده که جمع کردن محل معتادان در عمل باعث کوچ آن ها به مکانی دیگر و انباشت بیشتر

 
مشکلات شده است. 

آقامحمدي با بیان این مساله که می توان با تاسیس مکان هایی مشخص از پراکندگی این معضل جلوگیري کرد، گفت: براي همین
ضرورت دارد در کشور به سمت استفاده از ابزار هاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد حرکت کنیم.



برگزاري مراسم اختتامیه اولین رویداد نوآورانه و فناورانه «کتاب و کودك»

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/03/02

مراسم اختتامیه اولین رویداد نوآورانه و فناورانه کتاب و کودك امروز در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، این مراسم با
حضور دکتر وحدت رییس صندوق نوآوري و شکوفایی،
دکتر نصیري رییس دانشگاه شهید بهشتی و جمعی از
مدیران و مسئولان دانشگاه و اکوسیستم نوآوري برگزار

 
شد. 

این رویداد با هدف ایجاد آشتی میان کودکان و کتابخوانی
از اواخر بهمن سال گذشته در مرکز نوآوري علوم انسانی و
اجتماعی دانشگاه شهید بهشتی کار خود را آغاز کرده بود،
با عبور از مراحل مختلف از جمله پذیرش ایده هاي برتر،
برگزاري کارگاه هاي تخصصی، همراهی منتور ها با تیم ها

 
جهت تکمیل و پیاده سازي طرح ها و ایده ها، ساخت نمونه هاي اولیه و پایش نهایی ایده ها به ایستگاه پایانی خود رسید. 

علی اصغر سعدآبادي گفت: سرانه مطالعه کتاب در ایران هفت دقیقه ا ست و این آمار در حوزه ي کودکان به کمتر از 30 ثانیه می

 
رسد. 

وي افزود: سال 99، بیش از 400 میلیارد تومان به مراکز فرهنگی، چاپخانه ها، ناشران و تمامی دست اندرکاران حوزه کتاب اختصاص

 
داده شده که از این مقدار 35 درصد مربوط به کتاب کودك است. 

به گفته رییس مرکز رشد وکارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی بذر این رویداد در تابستان سال 99 در پژوهشکده مطالعات بنیادین علم
و فناوري و به همت دکتر علم الهدي کاشته و اجراي آن به مرکز نوآوري علوم انسانی و اجتماعی محول شد. بخش بزرگی از ایده هاي

 
حاضر در این رویداد، پاسخ هایی بودند بر نیاز هایی که از سوي متولیان حوزه کودك مانند سازمان صدا و سیما مطرح شده بود. 

سعد آبادي با تاکید بر اینکه این رویداد بر نوآوري در فرم و ومحتواي آثار حوزه کودك تاکید داشته است گفت: با انتشار فراخوان این
رویداد در آذر سال 1399، 87 ایده به دبیر خانه ارسال شد که پس از غربالگري در سه مرحله، 21 ایده منخب برگزیده شدند. در این
مدت کارگاه هاي تخصصی حوزه کودك، کارگاه هاي کسب و کار و کارگاه هاي ترکیبی برگزار شده که پس از پایش نهایی 15 تیم

 
مجوز حضور در رویداد نهایی را به دست آورده اند. 

 
وي ابراز امیدواري کرد تا تیم هاي حاضر در این مرحله مورد حمایت سرمایه گذاران حاضر قرار گیرند. 

در ادامه مراسم دکتر جمیله سادات علم الهدي، ریاست پژوهشکده مطالعات بنیادین علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و از اعضاي
شوراي سیاستگذاري رویداد کتاب و کودك، این رویداد را به عنوان اولین تجربه این حوزه معرفی کرد و گفت: این مراسم اثبات می

 
کند فاصله گرفتن از مفاهیم انتزاعی در علوم انسانی امکان پذیر و البته ضروري است. 

 
دکتر علم الهدي افزود: این دست فعالیت ها نقش علوم انسانی را بر زندگی مردم ملموس تر میکند. 

وي با قدردانی از دانشکده هاي ادبیات و علوم انسانی و با یادآوري شاخص بودن دانشگاه شهید بهشتی در حوزه علوم انسانی، ابراز

 
امیدواري کرد تا این رویداد بتواند الگویی براي فعالیت هاي عملیاتی بیشتر در حوزه علوم انسانی باشد. 

دکتر علی وحدت رئیس صندوق نوآوري و شکوفایی ریاست جمهوري هم گفت:هیچ فعالیت نوآورانه اي بدون جذب سرمایه به



 
سرانجام نخواهد رسید. 

وي افزود:در کنار اعضاي زسیت بوم نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی مانند پارك علم و فناوري، مراکز نوآوري دانشکده ها،
شتابدهنده ها و پژوهشکده هاي فعال نیاز به صندوق پژوهش و فناوري حس میشد که حال این اتفاق افتاده است. صندوق پژوهش و

 
فناوري دانشگاه شهید بهشتی می تواند با ارائه تسهیلات، به طور مثال در قالب لیزینگ یا نمونه سازي، عصاي دست نوآوري باشد. 

وحدت همچنین افزود: شرکت هاي دانش بنیان در ابتداي مسیر بیشتر بر حوزه متمرکز بوده اند، البته کشش از سوي این حوزه هم
بیشتر بوده است. اما با پیدایش شرکت هاي دانش بنیان نوع سه توجه بیشتري به حوزه علوم انسانی صورت گرفته است که این که

 
رویداد از گام هاي آغازین است. 

وحدت گفت: حمایت صندوق نوآوري و شکوفایی از شرکت ها در مراحل مختلفی از چرخه عمر آن ها صورت میگیرد. این حمایت

 
درمراحل اولیه از طریق شتابدهنده ها صورت میگیرد. 

رئیس صندوق نوآوري و شکوفایی با بیان اینکه شتابدهنده هاي حاضر در دانشگاه شهید بهشتی در صورت نیاز از سوي صندوق
نوآوري و شکوفایی تجهیز خواهند شد از دانشگاه به عنوان محلی براي جوشش ایده هاي خوب یاد کرد که حضور نداشتن آن از بازده

 
زیست بوم کارآفرینی می کاهد. 

 
دکتر نصیري قیداري ریاست دانشگاه شهیدبهشتی نیز در این مراسم گفت: این اختتامیه آغازي را براي ذهن ها ایجاد کرده است. 

رئیس دانشگاه شهید بهشتی گفت: علم مربوط به علوم انسانی با انسان باشعور ارتباط دارد، بعد معنوي انسان است که باعث توجه

 
خداوند و ملائک به او شده ست. 

وي در زمینه رویداد کتاب کودك افزود:حرکت هاي بزرگ دنیا، اول بزرگ نبوده اند از همین جمع هاي کوچک آغاز شده است.

 
مشروط بر اینکه در آن راهبري درست و جدیت وجود داشته باشد. 

دکتر نصیري اشاره کرد: در محتواي تولید شده براي کودك باید ظرافت وجود داشته باشد. ما در ایران از غناي فرهنگی برخورداریم.

 
باید ویدیو، نماهنگ، داستان غنی و پرمحتوا براي کودکان مهیا کنیم، بدین صورت جذب محتوا هاي غربی نمی شوند. 

در ادامه مراسم 15 تیم راه یافته به مرحله نهایی در حضور 3 نفر از اعضاي شوراي سیاستگذاري رویداد دکتر مریم جلالی عضو هیات
علمی دانشگاه شهید بهشتی، دکتر محمدرضا مرادي مدیرعامل شتاب دهنده گام دوم و دکتر علی اصغر سعدآبادي رییس مرکز رشد و

 
کارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی به ارائه کار خود پرداختند. 

رویداد نوآورانه کتاب و کودك با اعلام تیم هاي برتر و اعطاي لوح هاي سپاس به کار خود پایان داد.



10 ثروتمند حقیقی حاصل از فضاي مجازي

منبع: شوشانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/03/02

به بهانه قرارگرفتن «پاول دوروف» در صدر فهرست ثروتمندان ساکن در امارات از این گفتیم که صاحبان شبکه هاي
اجتماعی دنیا بین ثروتمندان جهان چه جایگاهی دارند؟

به بهانه قرارگرفتن «پاول دوروف» در صدر فهرست ثروتمندان ساکن در امارات از این گفتیم که صاحبان شبکه هاي اجتماعی

 
دنیا بین ثروتمندان جهان چه جایگاهی دارند؟ 

 
 

پس از ظهور اینترنت و به دنبال آن گسترش تصاعدي فضاي مجازي، جداي از کاربردهاي اقتصادي، علمی، سیاسی، فرهنگی و ... آن،
شبکه هاي اجتماعی یکی از پرطرفدارترین محیط هاي اینترنتی براي کاربران بوده است. همین علاقه باعث شده شرکت هاي بزرگی
که در این زمینه کار می کنند، روزبه روز عظیم تر شوند و در نتیجه صاحبان شان هم لحظه به لحظه پولدار. به تازگی خبري در
سایت ها و شبکه هاي اجتماعی پربازدید شده با این مضمون که پاول دوروف، بنیان گذار پیام رسان تلگرام پس از انتقال و سکونت در

 
امارات، به صدر جدول ثروتمندان این کشور صعود کرده است. 

به همین بهانه، تصمیم گرفتیم زندگی و ثروت صاحبان چند شرکت فعال در فضاي مجازي با رویکرد شبکه اجتماعی را که بین 10
نفر اول از لحاظ سرمایه در این حوزه هستند، بررسی کنیم. آمار این پرونده از به روزترین فهرست هاي معتبر دنیا تهیه شده و فقط
صاحبان شبکه هاي اجتماعی در آن آمده اند. همین ثروت زیاد یکی از نکات عجیب فضاي مجازي است که براي فعالان در این حوزه

 
وسوسه کننده و جذاب است. 

 
1- جوان ترین ثروتمند دنیا 

 
نام: مارك زاکربرگ 

 
شرکت: فیس بوك، واتس اپ و اینستاگرام 

 
ثروت: 97 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 5 



 
 

معروفیت زاکربرگ خان به گوش همه رسیده است! با این همه بد نیست بدانیم مارك الیوت زاکربرگ (متولد 1984، 36 ساله)
هنگامی که دانشجوي دانشگاه هاروارد بود، با کمک دانشجویان علوم رایانه، سایت فیس بوك را تاسیس کرد. در سال 2008 مجله
فوربس او را جوان ترین میلیاردر دنیا که ثروتش را شخصاً به دست آورده، معرفی کرد. در سال 2010 او به عنوان شخصیت سال از
سوي مجله تایم انتخاب شد. محل کار زاکربرگ در فیس بوك اتاق کاري با دیوارهاي شیشه اي است که همه کارکنان می توانند او را
درحال کارکردن ببینند. فیس بوك اکنون بیش از 52 هزار کارمند در دنیا و دو میلیارد کاربر دارد. زاکربرگ در سال 2012
اینستاگرام را که بزرگ ترین برنامه اشتراك گذاري عکس هاي تلفن همراه است، با مبلغ یک میلیارد دلار خرید. در سال 2014 هم
پروژه واتس اپ را به مبلغ 22 میلیارد دلار خریداري کرد که حدود یک چهارم مبلغ آن نقد و بقیه از سهام فیس بوك پرداخت شد. او

 
چند سال قبل مدعی شد بخش زیادي از ثروتش را هم بخشیده است. 

 
2- صاحب گوگل، خوره رایانه 

 
نام: لري پیج 

 
شرکت: گوگل و یوتیوب 

 
ثروت: 92 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 8 

 
 

لري پیج یکی از نمونه هایی است که می توان ادعا کرد با تحصیلاتش به این رتبه رسیده است، برعکس تعداد دیگري از افراد موفق
دنیا که تحصیلات دانشگاهی ندارند. لارنس لري پیج (متولد 1973، 47 ساله) به همراه سرگئی برین، همکلاسی دانشگاهش در مقطع
دکترا موتور جست وجوي اینترنتی گوگل و پس از آن شرکت گوگل را بنا کردند. ایده راه اندازي یک موتور جست وجو در خواب و در



23 سالگی به سراغ لري آمد! پدر، مادر و برادر بزرگ تر او هر سه خوره رایانه بودند و اسباب بازي اش در خانه قطعات رایانه بود. لري
سبک مدیریتی خاص خود را دارد که می گوید: «کار خود را به دیگران محول نکنید. هر کاري که از دست تان برمی آید، خودتان
انجام دهید تا کارها سریع تر پیش بروند. ایده ها از سن خیلی مهم ترند. اگر کسی از شما جوان تر است، به این معنا نیست که سزاوار
احترام و همکاري نیست.» پیج حامی بزرگ انرژي جایگزین است. وي اولین خودروي الکترونیکی دو نفره خود را از تسلا موتورز خرید

 
و به شدت از طرفداران تولید و توزیع خودروهاي هیبریدي است. 

 
3-زندگی مخفیانه سازنده وي چت 

 
نام: ما هوآتنگ 

 
شرکت: سازنده وي چت و سهامدار تیک تاك 

 
ثروت: 66 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 15 

 
 

ما هوآتنگ، دومین فرد ثروتمند چین(متولد 1971، 49 ساله) تاجر، مهندس، سرمایه گذار و کارآفرینی است که به عنوان یکی از
بنیان گذاران و مدیرعامل شرکت Tencent شناخته می شود. تنسنت یکی از بزرگ ترین شرکت هاي فناوري در جهان و همچنین
بزرگ ترین شرکت خوشه اي گیمینگ و سرگرمی است. هوآتنگ سه بار به عنوان یکی از تأثیرگذارترین افراد جهان توسط مجله تایمز
شناخته شده است. در سال 1999 هوآتنگ از سرویس OICQ پیام رسان فوري که بعد نامش به QQ تغییر یافت، رونمایی کرد. این
محصول رایگان به شدت مورد توجه مردم چین قرار گرفت و تا سال 2004 به بزرگ ترین ارائه دهنده خدمات پیام رسانی فوري
تبدیل شد. پیام رسان وي چت هم از سال 2011 یکی از محصولات معروف این شرکت است. ما هوآتنگ نام مستعاري به نام «پونی»
دارد که ترجمه انگلیسی اش (ما) به معناي اسب است. او سعی می کند اطلاعات کمی از زندگی شخصی اش به بیرون درز کند و به
داشتن زندگی پنهانی شهرت دارد. هوآ تنگ جمله معروفی دارد که به آن معتقد است: «در چین اید ه ها اهمیتی ندارد، آن چه مهم

 
است اجرا و عمل است.» 

 
4- ثروت به وقت تیک تاك 

 
نام: ژانگ ییمینگ 

 
شرکت: تیک تاك 

 
ثروت: 36میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 39 



 
 

ژانگ ییمینگ (متولد 1983، 37 ساله) کارآفرین حوزه اینترنت است. او پلتفرم اینترنتی بایت دنس (ByteDance) را در سال
2012 و سرویس محتواي خبري توتیائو (Toutiao) و پلتفرم اشتراك گذاري فیلم تیک تاك را بنیان گذاري کرده است. بایت دنس
تا سال 2019 بیش از یک میلیارد کاربر ماهانه داشت و ارزش آن به 75 میلیارد دلار رسید. در سال 2008 او به استخدام
مایکروسافت درآمد، اما نتوانست با قوانین شرکتی آن جا کنار بیاید. سپس به یک استارت آپ پیوست که با شکست مواجه شد. در
سال 2012 ژانگ متوجه مهاجرت کاربران از رایانه به گوشی هوشمند شد و شرکت تازه اي به نام بایت دنس را تاسیس و سپس
اپلیکیشن خبري توتیائو را راه اندازي کرد که طی دو سال بیش از 13 میلیون کاربر روزانه جذب کرد. او با همسرش در دانشگاه آشنا

 
شد و فرزندي ندارد. 

 
5-نفر پنجم، یک ایرانی الاصل 

 
نام: پی یر امیدیار 

 
شرکت: اي بی و پی پال 

 
ثروت: 21.5 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 83 

 
 

پی یرِ مراد امیدیار (متولد 1967، 53 ساله) بنیان گذار و رئیس ایرانی سایت حراج e-bay است. او در سال 1998 میلادي و در 31
سالگی به عنوان یک میلیاردر شناخته شده است. مادرش الهه میرجلالی امیدیار یک زبان شناس مشهور و از استادان دانشگاه سوربن
و پدرش کوروش امیدیار جراح اورولوژي بود. سال 1994 امیدیار در یک شرکت نرم افزاري مشغول به کار بود و در کنار شغل اصلی
خود، با طراحی و برنامه نویسی وب سایت هم کسب درآمد می کرد که با پاملا وسلی آشنا شد. پی یر عاشق دختري شده بود که به



جمع آوري جعبه هاي آب نبات علاقه زیادي داشت. پاملا که می خواست مجموعه خود را کامل کند، از پی یر کمک خواست. پی یر
هم براي این که نظر پاملا را جلب کند، یک بخش خریدوفروش و حراج آنلاین به وب سایت شخصی خود اضافه کرد تا پاملا بتواند
براي تکمیل مجموعه خود با سایر کلکسیونرها وارد معامله شود. اتفاقی که جهان را خیره کرد. در کمال تعجب این صفحه با چنان

 
استقبالی مواجه شد که پی یر مجبور شد براي حراجی اش یک وبگاه مستقل درست کند. 

 
6- میلیاردر سیاه پوش تلگرام 

 
نام: پاول دوروف 

 
شرکت: تلگرام 

 
ثروت: 17 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 112 

 
 

پاوِل والرِیویچ دوروف(متولد 1984، 36 ساله) مهندس رایانه اهل روسیه است که براي تأسیس شبکه اجتماعی VK و پیام رسان
تلگرام شهرت دارد. او پیش از تلگرام، شبکه اجتماعی VKontakte را (که بعد نامش را به VK تغییر داد) تاسیس کرد. پاول دوروف
سال 2013 استعفاي خود را به هیئت مدیره VK اعلام کرد و تصمیم گرفت از کشورش خارج شود، زیرا حاضر نشد اطلاعات کاربران
اوکراینی اپلیکیشن را به دولت روسیه تحویل دهد. دوروف یک برنامه پشتیبان داشت. او و برادرش مخفیانه یک شرکت در نیویورك
تاسیس کردند و برخی از کارکنان VK هم به آن جا رفتند. این پروژه مخفی تلگرام بود. طراحی، ساخت و پشتیبانی کامل از پیام
رسان تلگرام رقمی حدود 260 میلیون دلار روي دست پاول دوروف هزینه گذاشت که به گفته او اکنون هیچ گونه درآمدي برایش
ندارد. پاول دوروف گیاه خوار است و فقط لباس سیاه می پوشد. همچنین به مناسبت بیست و هفتمین سال تولدش یک میلیون دلار

 
به بنیاد ویکی مدیا (میزبان دانشنامه اینترنتی ویکی پدیا) اهدا کرد. 

 
7- جیک جیک هاي یک سخت کوش 

 
نام: جک دورسی 

 
شرکت: توییتر، اسکوئر 

 
ثروت: 12.5میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 173 



 
 

جک پاتریک دورسی (متولد 1976، 44 ساله) بنیان گذار و مدیر عامل توییتر و همچنین اسکوئر (شرکت پرداخت همراه) به عنوان
یک نوآور برجسته شناخته می شود. اولین چیزي که مردم از کودکی او به یاد دارند این است که «چه پسر ساکتی بود» چون لکنت
زبان داشت و همین مسئله باعث نداشتن اعتماد به نفس و گوشه گیري اش شده بود. با این حال پس از پایان درسش در شرکت
Odeo که در زمینه کمک به استارت آپ هاي اینترنتی فعالیت داشت، کار گرفت. کمی بعد، یک روز که دورسی و همکاران مشغول
غذاخوردن بودند، او ایده سرویسی را که امکان هم رسانی (Share) فوري نظرات را می داد مطرح کرد. دورسی و دوستش دو هفته

 
بعد برنامه اصلی را نوشتند و نام توییتر (جیک جیک کردن) را براي آن انتخاب کردند که این روز ها طرفداران زیادي دارد. 

 
8-ثروتمند صرفه جوي واتس اپ 

 
نام: جان(یان) کوم 

 
شرکت: بنیان گذار واتس اپ 

 
ثروت: 10 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 230 

 
 

یان کوم (متولد 1976، 44 ساله) مهندس رایانه و کارآفرین اینترنتی آمریکایی، اوکراینی است. او مدیرعامل اجرایی و یکی از
مؤسسان(به همراه برایان اکتن) واتس اپ، پیام رسان تلفن همراه است. کوم در کی یف اوکراین زاده شد. مادرش به عنوان پرستار
نوزاد و خودش به عنوان نظافتچی در یک خواربارفروشی کار می کردند تا این که در 18 سالگی به برنامه نویسی علاقه مند شد. ژانویه
2009 براي همیشه در ذهن یان و برایان، دوست و همکارش، باقی خواهد ماند. خرید یک دستگاه آیفون و بررسی App Store یک
موضوع را به سادگی براي آن ها مشخص کرد: آینده دنیاي فناوري در اختیار همین برنامه هاي کوچک خواهد بود. جان به سرعت نام
Whatsapp را براي اپلیکیشن پیام رسانش انتخاب کرد. در سال 2014 واتس اپ به مبلغ 22 میلیارد دلار از سوي فیس بوك



خریداري شد. جالب است بدانید کوم که حالا سرمایه میلیارد دلاري دارد، همچنان از روش هاي صرفه جویی و پس انداز که در زمان

 
نوجوانی یاد گرفته ، استفاده می کند. 

 
9- پولدار شدن با کمک یک تخته 

 
نام: بن سیلبرمن 

 
شرکت: پینترست 

 
ثروت: 3.9 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 752 

 
 

بن سیلبرمن (متولد1982، 38 ساله) بنیان گذار و مدیر عامل پینترست، یک شبکه ارتباط اجتماعی و موتور جست وجوي تصویري

 
است که به کاربران اجازه سازمان دهی عکس ها، لینک ها و ... را می دهد. 

پیش از پینترست که در سال 2010 راه اندازي شد، سیلبرمن در تیم تبلیغات گوگل کار می کرد. اگرچه پس از مدت کوتاهی او از

 
کار خود استعفا و به همراه همکلاسی دانشگاهش پاول سیارا شروع به ساخت اپلیکیشن هاي آیفون کرد. 

بعد از شکست در جذب کاربر، با دوستش به ایده تولید یک تخته براي پین کردن (وصل کردن) عکس و متن که در نهایت به نام
پینترست شناخته شد، رسیدند. سیلبرمن اعلام کرده که ایده به وجودآمدن پینترست از عشق دوران کودکی او به جمع آوري چیزها

 
آمده است. 

 
او ادعا می کند: «جمع آوري، چیزهاي زیادي را درباره این که شما واقعاً چه کسی هستید بازگو می کند.» 

 
10-پول درآوردن از جست و جوها 

 
نام: دیوید فیلو 

 
شرکت: یاهو 

 
ثروت: 3.5 میلیارد دلار 

 
رتبه در فهرست ثروتمندان جهان: 859 



 
 

دیوید فیلو ( 54 ساله) یک کارآفرین دیجیتالی موفق است که در باشگاه میلیاردرهاي فوربس قرار دارد. سایت یاهو اول با نام «موتور
جست وجوگر جري و دیوید» در سال 1994 در اینترنت منتشر شد و در همان سال بازدید یاهو به یک میلیون رسید و بسیاري از
شرکت هاي بزرگ مانند مایکروسافت پیشنهاد دادند با قیمت بالا این سایت را بخرند، ولی فیلو و یانگ پاسخ منفی دادند. دلیل آن ها
هم این بود که تصمیم نداشتند از این کار پول دربیاورند و بیشتر جنبه کمک رسانی کار برایشان مهم بود. ولی پس از مدتی دانشگاه
از آن ها شکایت کرد چون ترافیک اینترنتی زیادي براي این کار مصرف می شد. بعد از این بود که جنبه مادي این کار براي دیوید و

 
جري مهم شد و دنبال حامی مالی گشتند. اکنون یاهو، بخش جدایی ناپذیر زندگی روزانه صدها میلیون نفر در دنیاست. 

منبع:برترین ها



پایانه صادراتی در فارس ایجاد شود/ زیرساخت هاي صادراتی فارس بسیار

ضعیف است

منبع: تسنیمشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/03/02

گروه استان ها- رئیس کمیسیون صادرات و واردات اتاق بازرگانی فارس با اشاره به نیاز استان به ایجاد پایانه صادراتی، گفت:
براي راه اندازي این پایانه ما به عنوان پارلمان بخش خصوصی از هر نوع همکاي و سرمایه گذاري بخش خصوصی حمایت می

کنیم.

گروه استان ها- رئیس کمیسیون صادرات و واردات اتاق
بازرگانی فارس با اشاره به نیاز استان به ایجاد پایانه
صادراتی، گفت: براي راه اندازي این پایانه ما به عنوان
پارلمان بخش خصوصی از هر نوع همکاي و سرمایه گذاري

 
بخش خصوصی حمایت می کنیم. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز، به نقل از روابط
عمومی اتاق بازرگانی فارس، خسرو فروغان در جلسه
کمیسیون صادرات، واردات و گمرك این اتاق که با حضور
نمایندگان بخش دولتی و خصوصی برگزار شد، اظهار

داشت: استان فارس مزیت ها و پتانسیل هاي بسیاري در حوزه هاي مختلف از جمله معدن، اقلیمی، کشاورزي، نفت و انرژي، نزدیکی
به دریا و گردشگري دارد به طوري که این استان به لحاظ برخورداري از منابع و وسعت بزرگتر و بیشتر از برخی کشورهاي توسعه

 
یافته است. 

وي با بیان اینکه جاي تاسف است تاکنون نگاه به استان فارس در خور و شایسته این استان نبوده است افزود: در بحث صادرات و

 
تجارت نیز این استان با وجود سابقه اي که دارد وضعیت مناسبی ندارد و زیرساخت هاي صادراتی فارس بسیار ضعیف است. 

فروغان اظهارداشت: در بحث صنعت و تجارت امکاناتی که هم اینک براي تولید کننده، صادر کننده، وارد کننده و صنعتگر در استان

 
فارس فراهم است بسیار اندك است و هیچ مسئولی به فکر رفع مشکلات زیر ساختی حوزه اقتصاد و بازرگانی استان نبوده است. 

رئیس کمیسیون صادرات، واردات و گمرك اتاق بازرگانی فارس اضافه کرد: این در حالی است که ما در استان فارس هنوز از نداشتن
یک پایانه صادراتی، کارگو هوایی، خط حمل و نقل ریلی به بنادر، سردخانه ها و سیستم بسته بندي استاندارد رنج می بریم و صادرات

 
ما تحت تاثیر کمبود این زیرساخت ها با مشکلات فراوان مواجه است. 

وي ادامه داد: از دهه 80 بحث ایجاد پایانه صادراتی در استان مطرح و کارهایی در این زمینه انجام شد اما پروژه رها شد و تاکنون به

 
نتیجه نرسیده و نیاز استان تامین نشد. 

فروغان با اشاره به ارتباط خوب تجار و بازرگانان فارس با کشورهاي حاشیه خلیج فارس و کشورهاي اروپایی عنوان کرد: امروز بیش از



هر زمان دیگري فارس نیازمند کارگو هوایی و پایانه صادراتی است و براي راه اندازي چنین پروژه هایی در استان علاوه بر حمایت

 
بخش دولتی؛ کار باید به دست بخش خصوصی و کار بلد قرار داده تا بستر قوي براي صادرات و اقتصاد استان ایجاد شود. 

وي افزود: پیشنهاد مشخص ما این است که اتاق بازرگانی فارس با همکاري انجمن ها، تشکل ها و یا سرمایه گذاران بخش خصوصی
اقدام به اخذ مجوز براي ایجاد پایانه صادراتی استان کند تا بتوان با پرهیز از اختلاف و نگاه سلیقه اي این پروژه هر چه زودتر راه

 
اندازي و منافع آن به تمام فعالان اقتصادي برسد. 

وي بیان کرد: فارس یک استان تجاري شناخته می شود و اگر نگاه مسئولان دولتی و نمایندگان مجلس در حد استان فارس بود این

 
استان با پتانسیل هایی که دارد می توانست یکی از استان هاي درآمدزا و ثروت آفرین باشد. 

 
کارآفرینی با عطر گل هاي محمدي؛ موانع صادرات عرقیات گیاهی برطرف شود 

وزیر صنعت: تجارت خارجی ایران به 75 میلیارد دلار رسید / آهنگ توسعه اقتصاد کشور متوقف نشده است / صادرات 2.5 میلیارد

 
دلاري فولاد 

 
کابینه دولت باید جوان سازي شود/ صادرات فرآورده هاي نفتی به جاي فروش نفت خام 

هادي حنایی عضو هیات نمایندگان و نائب رئیس کمیسیون صادرات، واردات و گمرك اتاق بازرگانی فارس نیز در ادامه این جلسه
گفت: پروژه ایجاد پایانه صادراتی استان فارس در شهر شیراز از دهه 80 مطرح و در این زمینه جانمایی، زمین و نقشه آن نیز بر اساس
نیازهاي بخش صادرات استان مشخص شد و قرار بود این پروژه در قالب یک مجموعه بزرگ صادراتی و بسته بندي تکمیل شود که

 
شاهد کارشکنی هایی بودیم. 

وي اظهارداشت: هم اکنون نیز نیاز استان وجود پایانه صادراتی به صورت یک مجموعه کامل ارائه دهنده خدمات در حوزه صادرات و

 
تجارت است که حمایت بخش دولتی براي راه اندازي و عملیاتی شدن این طرح حائز اهمیت است. 

حنایی با اشار به مشکلات بازگشت ارز و عدم پذیرش ارزهاي ریالی صادرکنندگان توسط بانک مرکزي ادامه داد: بر اساس قانون بخش
خدمات فنی مهندسی و کشاورزي از شمول مالیات معاف است و در بحث بازگشت ارز هم معافیت دارد و وضعیت الان صادرکنندگان

 
در این زمینه غیر قانونی است و باید این موضوع را از طریق دیوان عدالت اداري دنبال کنیم. 

وي اضافه کرد: بحث برگشت ارز دچار دلال بازي شده است و گوش شنوا و تصمیمی براي رفع سردرگمی صادرکنندگان اتخاذ نمی

 
شود. 

محمد دانش نیا رئیس اداره بازرگانی خارجی سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس نیز افزود: در خصوص موضوع پایانه صادراتی
استان جلساتی برگزار شده است و مقرر شده تا پایان فصل بهار امسال مشکلات عملیاتی شدن این طرح در محدوده شهر شیراز حل

 
شود و در صورت نیاز موضوع در کارگروه توسعه صادرات استان مطرح شود. 

وي با تاکید بر عملیاتی و راه اندازي هر چه سریع تر پایانه صادراتی استان فارس بیان کرد: از حضور و مشارکت فعالان اقتصادي در
اجراي این پروژه در استان حمایت می کنیم.



راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري براي توسعه هوش مصنوعی

منبع: میزانشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» که به
صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی فعالیت می کند، راه اندازي شد.

خبرگزاري میزان - روابط عمومی شرکت دانش بنیان پارت نوشت: علی رسولی زاده با اشاره به راه اندازي صندوق پژوهش و
فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق با راهبري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و

 
شرکت دانش بنیان پارت راه اندازي شده است. 

وي افزود: سهامداران این صندوق پژوهش و فناوري، ستاد توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی و

 
فناوري ریاست جمهوري، این شرکت دانش بنیان و چهار نهاد دیگر، از جمله شرکت توسعه سرمایه گذاري دانشگاه تهران است. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» به صورت
تخصصی و با تمرکز بر مباحث هوش مصنوعی، بلاکچین، اینترنت اشیاء، واقعیت افزوده و مجازي، هوشمندسازي صنایع تولید
هوشمند و نسل چهارم صنعتی و کلان داده و پردازش ابري راه اندازي شده است؛ تا خدمات مالی مورد نیاز را به شرکت هاي فعال در

 
این حوزه ها ارائه و آن ها را پشتیبانی کند. 

رسولی زاده با بیان اینکه هوش مصنوعی، از پیش روترین فناوري هاي روز دنیاست و صنایع مختلف، در حال سرمایه گذاري گسترده
در این حوزه هستند، خاطرنشان کرد: این شرکت دانش بنیان به عنوان شرکت پیشرو در مبحث هوش مصنوعی سعی دارد به بخش

 
هاي مختلف اکوسیستم فناوري و نوآوري کشور کمک کند. 

وي اظهار داشت: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» ایجاد شده تا فعالین حوزه هوش

 
مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا در مسیر سرمایه گذاري و رشد قرار گیرند. 

رسولی زاده اظهارداشت: مجوز این صندوق صادر شده و درحال طی کردن مراحل ثبت است و این صندوق به زودي فعالیت خود را

 
آغاز می کند. 

وي تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري هاي نوظهور با سرمایه 20 میلیارد تومانی فعالیت خود را آغاز

 
خواهد کرد. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: صندوق هاي پژوهش و فناوري با هدف حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ ها
در کشور راه اندازي شده اند. با توجه به جاي خالی صندوقی که به صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی کار کند، صندوق

 
پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري نوظهور تأسیس گردید. 



رسولی زاده افزود: حمایت مالی وظیفه اصلی صندوق هاي پژوهش و فناوري است، اما حمایت معنوي نیز در دستور کار این صندوق

 
تخصصی قرار خواهد گرفت تا فعالان این اکوسیستم بتوانند در حوزه کاري خود به رشد و توسعه دست یابند. 

وي ادامه داد: این صندوق با هدف توسعه کسب و کار هاي دانش بنیان مبتنی بر فناوري در حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي
در کشور و توسعه کارآفرینی دانش بنیان و فناورانه با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان و دانش آموختگان کشور راه اندازي
شده است. افزایش سهم دانش و فناوري در سبد صادرات خدمات و محصولات صادراتی کشور، نفوذ دانش و فناوري حوزه اقتصاد
دیجیتال در صنایع و کسب و کار هاي کشور، ترغیب بخش خصوصی به مشارکت فعال در فرآیند توسعه فناوري و نوآوري حوزه
اقتصاد دیجیتال و کمک به توسعه کسب و کار ها از طریق کاهش ریسک و مخاطرات فرآیند ایده تا تجاري سازي در حوزه اقتصاد

 
دیجیتال از دیگر اهداف راه اندازي این صندوق بوده است. 

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري با عنوان «تولید، پشتیبانی و مانع
زدایی ها» گفت: مباحث مربوط به هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا یکی از مهم ترین مؤلفه ها و پیش ران ها در مسیر

 
پشتیبانی و رشد و توسعه صنایع به شمار می رود. 

رسولی زاده اظهار داشت: امید است با راه اندازي این صندوق و هم افزایی تمام فعالان اکوسیستم بتوانیم گام هاي بلندي در راستاي

 
تحقق شعار سال برداریم. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- اهمیت و جایگاه هوش مصنوعی در زندگی آینده انسان؛ از اتومبیل هاي بدون راننده تا دستیاران مجازي انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



خیران نقش مهمی در بسترسازي اشتغال مددجویان امداد دارند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش خبرگزاري فارس به نقل از روابط عمومی کمیته
امداد امام خمینی (ره) اصفهان، کریم زارع با همراهی
معاونان و مدیران ستادي در دیدار با نماینده ولی فقیه در
استان اصفهان به ارائه گزارش عملکرد این نهاد پرداخت و
اظهار داشت: در حال حاضر 115 هزار خانوار در قالب 250
هزار نفر تحت حمایت کمیته امداد استان قرار دارند که با
وجود محدودیت هاي کرونایی، به لطف خدا و مساعدت
خیران، خدمت رسانی به نیازمندان و جذب کمک هاي

 
مردمی، متوقف نشده است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان اصفهان با بیان اینکه 36 هزار دانش آموز و 4 هزار طلبه تحت حمایت کمیته امداد
اصفهان هستند، گفت: با شرایط حاکم به واسطه ویروس منحوس کرونا و ادامه تحصیل در مسیر فضاي مجازي با مساعدت خیران، 4

 
هزار تبلت به مبلغ 12 میلیارد تومان به مددجویان اهدا شد. 

وي افزود: خدمت رسانی به مددجویان تحت حمایت کمیته امداد استان در مسیرهاي مختلف از جمله ارائه خدمات و کمک هزینه
هاي درمانی با اعتبار بالغ بر 23 میلیارد تومان، کمک هزینه ازدواج مجدد و تحویل کالا در قالب خدمات جهیزیه به میزان 2 هزار و

 
35 مورد و ارائه تسهیلات قرض الحسنه انجام شده است. 

در این دیدار آیت االله یوسف طباطبایی نژاد نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان با قدردانی از ارائه خوب خدمات به
نیازمندان و مددجویان تحت حمایت امداد گفت: گزارش کمیته امداد استان گزارشی دلگرم کننده است و امیدواریم همچنان در مسیر

 
تعالی خدمات ادامه دار باشد. 

وي با تأکید بر مساعدت به فقرا همراه با بلندنظري، در همه زمینه ها به ویژه ایجاد اشتغال پایدار، بیان کرد: ایجاد اشتغال براي
مددجویان بسیار اهمیت دارد و حضور خیران می تواند در این زمینه موثر باشد و امیدوار هستیم کمیته امداد با ایجاد گروه هاي

 
کارآفرینی براي اشتغال مددجویان در زمینه هاي تولید قارچ، قالی بافی، خیاطی تلاش بیشتري داشته باشد. 

انتهاي پیام/63101/ج/



مصاحبه به لحاظ محتوایی و چالشی بودن منحصر به فرد بود / مباحث مطرح

شده از انسجام بالایی برخوردار بود

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/03/02

جمعه، 31اردیبهشت ماه1400، مصاحبه صادق الحسینی، رییس شوراي سیاستگذاري اقتصادآنلاین با محمود احمدي نژاد،
رییس دولتهاي نهم و دهم در شبکه هاي اجتماعی اقتصاد آنلاین پخش شد و پس از آن کارشناسان نظرات خود را در

خصوص این گفت وگو اعلام داشتند که اغلب این افراد گفت وگو را منسجم ارزیابی کردند.

 
 سیدمحمدصادق الحسینی 

 
 

جمعه، 31اردیبهشت ماه1400، مصاحبه صادق الحسینی، رییس شوراي سیاستگذاري اقتصادآنلاین با محمود احمدي نژاد، رییس
دولتهاي نهم و دهم در شبکه هاي اجتماعی اقتصاد آنلاین پخش شد و پس از آن کارشناسان نظرات خود را در خصوص این گفت

 
وگو اعلام داشتند که اغلب این افراد گفت وگو را منسجم ارزیابی کردند. 

به گزارش اقتصاد آنلاین، جمعه 31اردیبهشت ماه گفت وگوي 200دقیقه اي صادق الحسینی با محمود احمدي نژاد، در شبکه هاي
اجتماعی اقتصاد آنلاین، منتشر شد و در ادامه کارشناسان اقتصادي به ارائه نظرات و ارزیابی خود در خصوص این مصاحبه پرداختند.
برخی از این افراد احمدي نژاد را فردي مسلط خواندند و معتقد بودند گفت وگو کاملا منسجم بود که درك عمیقی به مخاطب در
خصوص مطالب ارایه شده، منتقل می کرد؛ برخی دیگر نیز صحبت هاي محمود احمدي نژاد را براي مردم عادي قانع کننده می

 
دانستند اما براي یک اقتصاددان خیر. 

صادق الحسینی، اقتصاددان، در ابتداي این گفت وگو به ارایه توضیحاتی در خصوص گفت وگو پرداخت و گفت: ما در این مصاحبه
سعی کردیم چیزي که انصاف و درست است را به تصویر بکشیم و نه قصد تبلیغ و نه تحقیر کسی را داشتیم. اینکه برنامه چه قدر
مفید بود و چه قدر سوالاتی که باید پرسیده می شد، مطرح شد و... را به قضاوت مخاطب واگذار می کنیم و قصد داریم در این گفت

 
وگو در خصوص بحث هاي آقاي احمدي نژاد صحبت کنیم. 



محمدعلی جنت خواه، فعال رسانه اي، اولین فردي بود که نظر خود را درباره این گفت وگوي 200دقیقه اي اعلام کرد؛ وي اظهار
داشت: چیزي که در این مصاحبه براي من جالب بود، یک جمله کلیشه اي است؛ اما کلیشه درستی است. در مبحث تورم، رشد
اقتصادي و... اگر تفکر سیستمی داشته باشیم، می دانیم که نتیجه دادن تحولات اقتصادي زمان بر است و اقتصاد هم همین است؛
اینکه آقاي احمدي نژاد بدترین تورم را نداشتند و بدترین رشد اقتصادي را نداشتند دلیلش این بود که از آقاي خاتمی میراثی برایشان
باقی مانده بود و از بین بردن آن تلاش زیادي می خواست. به نظر من آقاي الحسینی بسیار صبر پیشه کردند و آقاي احمدي نژاد
طوري ظاهر شد که اگر آن هشت سال را نمی دیدیم، قانع می شدیم که به او راي دهیم. این مصاحبه شاید مخاطب عام را قانع می

 
کرد اما یک اقتصاددان را خیر. 

الحسینی، درباره صحبتهاي جنت خواه گفت: من هر چه به ذهنم می رسید، گفتم و شاید توان من در این کار کم بود؛ اما در این
مورد که دستاوردها و آمار در دوره آقاي احمدي نژاد که گفتید میراث آقاي خاتمی است، من خیلی موافق نیستم؛ زیرا در شش سال
اول دولت ایشان تا سال90، متوسط رشد اقتصادي ما نزدیک به سال هاي بعد جنگ است و تحریم ها که اعمال شد رشد به دو درصد

 
کاهش یافت و به کم ترین میزان خود رسید؛ از این رو بخشی از خراب شدن اوضاع به واسطه تحریم ها بوده است. 

در ایران نباید بابت اشتباهات عذرخواهی کرد محمد ناطقی، کارشناس بازار سرمایه، نیز از دیگر حاضران در روم کلاب هاوس بود که
خاطرنشان کرد: تشکر می کنم؛ این بحث بسیار سخت بود؛ آقاي احمدي نژاد یک ویژگی دارد که واضح دروغ می گوید. به نظر من
آقاي احمدي نژاد نمونه کامل انسانی است که فهمیده نباید در ایران بابت اشتباهات عذرخواهی کرد، زیرا مردم ایران قهرمان دوست
هستند و این موضوع سخت است؛ ایشان در این مصاحبه اصلا نگفتند اشتباه کردم و تنها دو جا گفتند. آن دو جا هم نگفتند که

 
اشتباه کردم بلکه گفتند نگذاشتند تا انجام دهم و رمز محبوبیت آقاي احمدي نژاد این بود که قبول نمی کردند اشتباه کرده اند. 

 
امید معماریان، روزنامه نگار، از دیگر پرسشگران حاضر در جمع، از الحسینی در مورد خود مصاحبه و کم و کیف برگزاري آن پرسید. 

الحسینی گفت: زمان مصاحبه از 4روز قبل به ما اعلام شد؛ من در مصاحبه 22نمودار داشتم و ایشان از همان ابتدا گفتند من به این

 
نمودارها کاري ندارم و کاري که خودم بخواهم می کنم و در نهایت آمارها را رد کردند. 

شما قصد تخریب ما را دارید! رضا خجسته رحیمی، سردبیر ماهنامه اندیشه پویا خطاب به الحسینی اظهار داشت: آقاي احمدي نژاد در
این سال ها چنین گفت وگویی نداشت؛ اما فراتر از این فکر می کنم او شخصیتی خاص است و جواب هایش قابل پیش بینی است؛
مثل قضیه آمار دادن، مشخص بود که ایشان آمارها را نمی پذیرند. بسیاري جاها، توضیحات ایشان براي شما قابل قبول بوده و این
حاکی از آن است که در این گفت وگو براي نخستین بار تحلیل هاي قابل دفاعی از خود ارایه کرد؛ اما در جاهایی می شد او را به

 
چالش بیشتري کشید. 

الحسینی در پاسخ به وي خاطر نشان کرد: در کلاب هاوس زبان بدن دیده نشد؛ من برخی استدلال ها را قابل قبول می دانستم؛ قصد
من تخریب و توهین و یا تحقیر نبود اما جاهایی که ایشان اشتباه کردند در بحث براي مخاطب روشن شد و حتی یکی از دوستان
ایشان در آخر برنامه گفتند: شما پروژه داشتید تا ما را تخریب کنید و حتی آقاي جوان فکر، در جاهایی تمام کاغذهاي ما را گرفتند
بردند. من معتقدم ایشان در سرکوب نرخ ارز، سرکوب نرخ بهره و تحریم ها اشتباه کردند. اگر این 3اشتباه نبود، برخی از بحران ها در
دوره ایشان رفع شده بود. اگر این 3اشتباه نبود، او می توانست مسیر را به شکل دیگري طی کند و اشتباهات سبب شد قطار از مسیر

 
خارج شود. 

رضا نیلی، فعال رسانه اي با تاکید بر اینکه من به محتواي مصاحبه ورود نمی کنم، تصریح کرد: می خواهم بدانم دلیل اینکه مصاحبه



 
ضبطی پخش شد، چه بود؟ 

 
الحسینی پاسخ داد: ما دلیل این موضوع را نمی دانیم و فکر کنم ایشان در این مدت مصاحبه زنده اي نداشتند. 

نقش مهم احمدي نژاد در تعیین پیروز انتخابات مهدي رباطی، مدیرعامل کارگزاري بورس بیمه ایران از دیگر افرادي بود که در کلاب
هاوس اقتصاد آنلاین به ارائه نظراتش پرداخت و گفت: به نظر من دو نکته قابل اشاره بود. یک نکته اینکه ایشان باید الگو براي سایر
سیاستمداران باشد، ایشان بسیار توانمند در توسعه کشور نقش ایفا می کند و در این مصاحبه هم 3ساعت بدون وقفه با همان انرژي
اولیه به ارایه مطالب ادامه داد. دوم اینکه من فکر می کنم ایشان نقشی اصلی و تعیین کننده در تعیین نامزد پیروز را خواهد داشت و

 
در این یک ماه نقش بسیار فعالی در انتخابات دارد و احتمالا بسیار پرانرژي در صحنه سیاسی کشور حضور خواهد داشت. 

علیرضا عبداالله زاده، کارشناس اقتصادي با اشاره به اینکه من در ابتدا سعی کردم همه احساسات را کنار بگذارم تا بتوانم موشکافانه
بررسی کنم گفت: این سنت در میان سیاستمداران کم است که حتی اگر با افراد مشکل داریم، صحبتشان را بشنویم و من این انتقاد
را دارم که چرا در این هشت سال به سراغ ایشان نرفتیم تا به حرف هاي ایشان گوش دهیم. ایشان پس از هشت سال برند خود را
بازسازي کرد و این یعنی ایشان درك خوبی از ایران و... داشتند. در دوره ایشان، نگاه مهندسی به برنامه ریزي ارجیحت داشت و این را
در کارهایی چون مسکن مهر می بینیم؛ این نگاه هم عمل گرا است و هم برخی از چیزها را نمی بینید. مثلا در مورد مسکن مهر
نقدهاي جدي وجود دارد؛ اما در مورد خصوصی سازي ایشان هم، شاید مشکل مهم خصوصی سازي این است که در مملکتی که
کارآفرینی و تولید فعایت به صرفه اقتصادي نیست، خصوصی سازي تنها بازتوزیع رانتی ثروت ملی است که در جاهاي مختلف دیده

 
می شود. 

حسین سلاح ورزي، نایب رییس اتاق ایران، در اظهارات خود توضیح داد: من هم به آقاي الحسینی خداقوت می گویم؛ باید پذیرفت
این کار، بسیار سخت بود؛ اما وقتی وارد اتاق شدیم، فکر کردیم بحث و گفت وگو به شکلی است که آقاي احمدي نژاد براي دوره
جدید، برنامه هاي جدید را اعلام کند؛ نه تحلیل هشت سال گذشته. به نظر من شما به آمار و ارقام گذر کردید و مسیر به سمتی رفت
که ایشان در مورد قبل صحبت کردند. ایشان سعی داشتند از آمار و ارقام استفاده کنند و شاید آمارها درست نبودند ولی براي
مخاطبین آمارها را قابل فهم می کرد. نکته بعدي این است که ایشان در مقام مصاحبه شونده، سوالات را با سوال پاسخ می دادند. اما

 
در مجموع کار سختی بود. 

الحسینی در پاسخ عنوان کرد: من این موضوع را از نقاط قوت مصاحبه می دانم که سوال با سوال پاسخ داده شد. حرف هاي ایشان با

 
مدل ذهنی ایشان سازگار بود و من سعی داشتم این سازگاري را محک بزنم. 

بالاخره تولید برق در دولت نهم و دهم چه قدر بود؟ حمیدرضا صالحی، فعال اقتصادي به مباحثی که در خصوص برق در مصاحبه
عنوان شد، پرداخت و یادآور شد: در رابطه با ظرفیت برق که ایشان اشاره کردند، وقتی دولت هشتم صنعت برق را تحویل داد، 42هزار
مگاوات نیروگاه نصب شده داشتیم و 17هزار مگاوات قرارداد در دست اجرا که این قراردادها پیشرفت بسیار بالایی داشتند. زمانی که
دولت دهم صنعت برق را تحویل داد، 62هزار مگاوات نیروگاه تحویل داده شد اما نیروگاه در دست اجرا 5800مگا وات بود؛ یعنی

 
7درصد. 

الحسینی جواب داد: من در حوزه برق تخصص و ورودي ندارم؛ اما این را می دانم که در دو سه سال آخر دولت ایشان، خاموشی هاي

 
زیادي داشتیم؛ اما در دولت اول آقاي روحانی این خاموشی ها نبود؛ آیا این محصول کارهاي آقاي احمدي نژاد نیست؟ 



محمد جوادي، از افراد نزدیک به رییس دولت نهم و دهم در دفاع از احمدي نژاد، خطاب به صالحی تبیین کرد: شما در مورد خاموشی
برق برعکس می گویید. خاموشی در ابتداي دوره ایشان بود و در انتهاي دوره ایشان به هیچ عنوان خاموشی نداشتیم. ما در دوره آقاي
روحانی به مشکل برق خوردیم؛ آن هم نه ابتداي دولت آقاي روحانی. در مورد نیروگاه ها، ظرفیت نیروگاه ها در دوره ایشان دو برابر
شد و از 38هزار به 71هزار مگاوات رسید. همچنین بسیاري می گویند، این مصاحبه اولین مصاحبه خوب ایشان بود؛ اما آقاي احمدي
نژاد در یک سال گذشته مصاحبه هاي گسترده زیادي در مورد مباحث اقتصادي داشتند؛ البته مصاحبه شما، یک مصاحبه واقعا

 
چالشی بود. 

صالحی در پاسخ به جوادي یادآور شد: درست نیست که ظرفیت برق دو برابر شد است؛ آمار را پیشتر عنوان کرده ام. حتی دولت نهم

 
و یازدهم که آمد، مجوز براي افزایش قیمت حامل هاي انرژي داشتند، اما این کار را انجام ندادند. 

الحسینی با بیان اینکه اقتصادآنلاین میزان دقیق تولید برق را بررسی خواهد کرد، گفت: مشکل اصی برق ما، تولید نیست؛ بلکه مصرف

 
است و مصرف نیز دلیلی جز قیمت گذاري اشتباه ندارد. 

تفاوت احمدي نژاد دیروز با امروز سمانه برمخ شاد، مدیر بازرگانی اقتصادآنلاین، در سوال خود خطاب به صادق الحسینی پرسید: در
فضاي توییتر مطرح می شود که ما پیشتر اعلام نکردیم که برنامه ضبط شده است؛ در این باره توضیح دهید و همچنین تغییر آقاي

 
احمدي نژاد هشت سال پیش با این مصاحبه چه چیزي بود؟ 

الحسینی پاسخ داد: از این مصاحبه تنها یک جمله حذف شد و آن این بود که ایشان فردي را به عنوان وزیر اقتصاد خود عنوان کردند؛
اما هیچ کلمه دیگري از این مصاحبه حذف نشد. از ابتدا نیز ما در پست ها گفتیم و ذکر شد که مصاحبه ضبط شده و چرایی آن نیز
توضیح داده شد. از نظر من نیز آقاي احمدي نژاد ذهنی بسیار منسجم داشت و فکر نمی کردم این طور باشد و فکر می کردم
چارچوب ذهنی مشخصی ندارد؛ اما بسیار برایم عجیب بود این انسجام ذهنی و در سیاستمداران ایرانی این انسجام را ندیدم. این

 
انسجام چه غلط چه درست عجیب بود. 

وي ادامه داد: همچنین من حس کردم ایشان فرد بسیار تنهایی است؛ یک جا گفتند من زمین خورده همه هستم و در جاي دیگر
گفتند همه مرا زدند شما هم بزنید و اینجا حس کردم ایشان به شدت تنها هستد ولی در مورد ذهن منسجم فکر نمی کنم در دوره

 
ریاست جمهوري بوده است و به نظرم در این هشت سال ایجاد شد؛ اما تکنیک ها همان تکنیک ها بوده است. 

 
خجسته رحیمی در این خصوص اظهار داشت: ذهن منسجم نتیجه عملکرد آقاي روحانی بوده است. 

وظیفه عالی، از اعضاي دفتر آقاي احمدي نژاد نیز در ادامه اظهار کرد: آقاي الحسینی و تیمشان مصاحبه را بسیار خوب اجرا کردند؛
اما بنده از باب تجربه نگاري مدیریتی با آقاي احمدي نژاد ارتباط گرفتم و از همان ابتدا متوجه ذهن منسجمشان که ناشی از رویکرد
مهندسی ایشان است، شدم. ذهن ایشان ذهن یک مهندس سیستم است و دقیقا در نظم ها با عینک نظم خاص نظارت ندارد بلکه در
موضع نیاز می ایستد و نظم ها را به خدمت خود می گیرند. نکته بعد این است که اقتصاد، سیاست و فرهنگ، بخش هاي جامعه
نیستند. بلکه ابعادش هستند. افرادي که ذهنشان در نظمی خاص پیش رفته، با بعدي خاص مواجه هستند و سایه دیوار را بررسی می
کنند. ورود آقاي احمدي نژاد در فضاي اقتصاد، ورود یک مدیر بود. آقاي احمدي نژاد، آمار را انکار نکردند بلکه گفتند آمار برآوردي

 
است و اطلاعات با آمار برآوردي متفاوت است. 

الحسینی خطاب به وظیفه عالی اظهار داشت: درست است و من بخشی از حرف هاي شما را قبول دارم اما آمار برآوردي یعنی چه؟



شاید اگر سال پایه را تغییر دهیم، تغییري ایجاد شود. اما در دوره هشت ساله رشد اقتصادي آقاي احمدي نژاد، نصف دوره قبلی است

 
و این قابل انکار نیست. اینکه به یک جزء ارجاع دهیم و بگوییم مسکن ساختیم پس رشد داشتیم، استدلال نیست و غلط خواهد بود. 

احمدي نژاد؛ باهوش ترین سیاستمدار اقتصادي کشور علی مروي، مدیر اندیشکده کسب و کار شریف، با اشاره بر اینکه به نظر من
یکی از دلایلی که بسیاري از دوستان شوکه شدند، این بود که آقاي احمدي نژاد را خوب نمی شناختند، تاکید کرد: ایشان به شدت
فرد باهوشی هستند و بحث هاي اقتصادي را به جز چند مورد بسیار خوب فهم می کنند. در سهام عدالت احمدي نژاد مسئولیت را از
روي خود برداشت و همه ما می دانیم او آدمی بود که اگر نمی خواست کاري کند، انجام نمی داد. اما در حوزه اقتصاد، از باهوش ترین
سیاستمداران کشور است؛ بخشی به این دلیل است که سیاستمدار باسواد در کشور کم داریم. همه ما می گوییم اگر جاي آقاي
الحسینی بودیم، کارهایی را می کردیم و همه دوست داشتند احمدي نژاد به چالش کشیده شود؛ اما به نظرم آقاي الحسینی مصاحبه
خوبی انجام دادند و اگر من بودم، به شیوه دیگري عمل می کردم. احمدي نژاد با هشیاري بسیار، موضع شما که می گفتید هیچ ارزش

 
به کشور نیاید، پیش فرض گرفت و با این پیش فرض بحث را ادامه داد. 

الحسینی گفت: به نظر من این طور نبود و ایشان به نقطه اي اشاره کردند که نقطه ضعف طرح ماست؛ اما طرح ایشان نقطه ضعفش

 
بسیار بزرگ بود. 

سعید عباسیان، سردبیر اقتصادآنلاین، هم در این اتاق اظهار داشت: وقتی شما از سازگاري صحبت هاي ایشان حرف می زنید، براي
من ابهام به وجود می آید. سازگاري به شرطی است که همه بازارها سازگار باشد و در نهایت نتیجه در ترازنامه بانک مرکزي تخلیه

 
نشود. 

الحسینی تاکید کرد: وقتی می گوییم سازگار است یعنی در چارچوب فکري خودش درست است؛ اما تبعات اقتصادي آن را در نظر
نمی گیرد و در نهایت مردم بیچاره می شوند. از ذهنیت ایشان می توان در توسعه چارچوب هاي کشور استفاده کرد اما به شرطی که

 
بحث ها درست باشد. 

باید فاتحه اقتصاد در کشور را خواند علی مزروعی، نماینده مجلس ششم، از دیگر حاضران در این اتاق بود و عنوان کرد: واقعا باید
فاتحه علم اقتصاد در کشور را خواند که فردي هشت سال مسئول اداره کشور بود و هیچ ارجی براي اقتصاد قایل نیست. همچنین
ایشان همه ناکامی ها را به ساختار ارجاع می داد و خواستار حذف مجلس و حذف وزرا بود. در واقع ایشان می گوید اگر من رییس
جمهور شدم، همه کشور در اختیار من باشد تا من هر آنچه تشخیص دادم انجام دهم. ایشان مرجع آماري براي بحث قبول نداشت و

 
بحث بدون مرجع، حیرت آور است. 

میثم زمان آبادي، روزنامه نگار نیز گفت: من درك می کنم که چه فشاري قبل، بعد و در حین مصاحبه بوده است. باید متوجه بود
آنچه در مورد مصاحبه در ذهن ماست با آنچه بیرون می آید، متفاوت است. اما من در این مساله فهمیدم ما در کشور چه قدر مساله
در خصوص نبود آمار و ارقام رسمی داریم. امیدوارم چک کردن فکت ها در مناظرات نیز اتفاق بیفتد و عزم و تخصص در صدا و سیما

 
و شبکه هاي اجتماعی براي چک کردن فکت ها در لحظه به وجود بیاید. 

احمدي نژاد سیاستمدار خطرناکی است قیس قریشی، فعال رسانه اي، با اشاره به اینکه یکی از مشکلات آقاي احمدي نژاد این است
که هدف صحبتش جامعه متخصص نیست و انتخاباتی به داستان نگاه می کند خاطرنشان کرد: در آمار هم مشاهده شد که چیزهایی
که به نظرش غلط است را رد می کند؛ افراد عامه در جامعه آمار را چک نمی کنند. در هوش و نیروي اجرایی قوي ایشان شکی نیست
اما سیاستمدار خطرناکی است و مدیر خوبی نیست. ایشان بسیار انتخاباتی به موضوع نگاه می کند و همیشه همینطور بوده و می



خواستند تا جامعه هدف را قانع کنند؛ همچنین ایشان علاقه مند است که بگوید همه چیز را می داند و خود را مهندسی می داند که

 
جامعه را از جامعه شناس و اقتصاد را از اقتصادانان بیشتر می شناسد. 

حسین قربان زاده، دبیر کارگروه مشورتی تحول مجلس، نیز در این گفت وگو گفت: امشب از وجهه دیگري از آقاي احمدي نژاد
رونمایی شد؛ اصل گفت وگو بسیار جذاب بود و به نظرم هیچ سیاستمدار و کاندیداي دیگري نمی تواند بدین شکل پابه پاي شما در
مسایل اقتصادي پیش برود. هنر آقاي احمدي نژاد در این مصاحبه بر کسی پوشیده نیست و جملات هوشمندانه ایشان، به شکلی بود
که همه می گفتند آقاي احمدي نژاد درست می گوید. با این حال آقاي احمدي نژاد نشان داد در جزییات مسایل اقتصادي بسیار
خوب پیش رفتند. این اتفاق یک اتفاق منحربه فردي بود و بعید می دانم فرد دیگري بتواند در این حوزه حتی نیم ساعت هم دوام

 
بیاورد. 

 
الحسینی هم در این رابطه اظهار داشت که به نظر من حتی روساي جمهور سابق هم نمی توانند در چنین مصاحبه اي دوام بیاورند. 

به گفته میثم هاشمخانی، کارشناس اقتصادي، این برنامه به لحاظ سبک در تاریخ اقتصاد ایران، بسیار ارزشمند بود. درباره نکات ایشان
من هم موافقم سازگاري منظومه فکري ایشان بسیار بالا بود و به ندرت سیاستمداري داریم که چنین سازگاري فکري داشته باشد اما
در حوزه تورم و سیاست خارجی تحلیل هاي غلطی داشتند. اینکه ایشان فکر می کردند می توانند قیمت نفت را سه برابر کنند، بسیار
خطرناك بود؛ اما در مورد یارانه نقدي و مسکن مهر آنچه می گفت، قابل تامل بود. درباره مسکن مهر هم اگرچه من با دکتر مروي
موافقم و فکر می کنم بخشی از آن با رشد پایه پولی تامین شد و ایرادهایی بدان وارد است، اما قابل دفاع است. ما اگر میانگین کیفیت
دولت در 50سال اخیر را در نظر بگیریم، باید اعتراف کنیم میانگین بهره وري دولت ها طوري بود که اگر پول نفت را به مردم می

 
دادیم بهتر بود. من ناراحتم انتقال این درآمد به مردم تنها به احمدي نژاد منصوب است. 

اگر عرصه باز شود، احمدي نژاد از سایر رقبا پیشی خواهد گرفت محسن یزدان پناه، کارشناس اقتصادي نیز در گفته هاي خود تصریح
کرد: من هم موافقم این مصاحبه بسیار خاص و رخدادي بسیار مهم بود و نشان می دهد اگر عرصه براي آقاي احمدي نژاد باز شود،
احتمالا می تواند با فاصله زیادي از سایر رقبا پیشی گیرد. فاصله تفکري الیت اهل دانشگاه با توده مردم در کشور ما وجود دارد. آن
نفرتی که اهل دانشگاه به آقاي احمدي نژاد دارند در توده مردم برعکس است. وقتی مسکن مهر اجرا شد در آن زمان هیچ صدایی در
خصوص قابل دفاع بودن این موضوع ارایه نشد. دلیل تورم زا نبودن مسکن مهر این بود که دارایی هاي بانک مرکزي در حال سقوط

 
بود و اگر این اتفاق نمی افتاد، ما اتفاقاتی که از سال92 دیدیم را همان زمان می دیدیم. 

وي ادامه داد: همچنین شما به جداسازي بودجه ارزي و ریالی اشاره کردید و واقعا اگر این اتفاق می افتاد، ایران بسیار متفاوت بود اما
اگر این تفکیک باشد، منحصرا باید فرض کنیم مجري ارز منحصرا دولت است و وارد بازار ارز نمی شود. در کلام آقاي احمدي نژاد،
شاهد واژه مردم هستیم. با اینکه ایشان ادعاي نظریه داشتن دارند، اما نظریه خاصی ندارند. استفاده از واژه مردم بدین شکل از نظرم

 
عوام فریبانه است. اگر بستري براي مشارکت مردم در نظر نگیریم، واژه مردم از نظر موضوعی ضرورتی ندارد. 

علی قلهکی، فعال رسانه اي خطاب به الحسینی گفت: دو سوال براي من مطرح است. تسلط احمدي نژاد به مباحث اقتصادي در

 
ماظره را نسبت به سایر نامزدها ارزیابی می کنید و صحت اطلاعاتشان را چه قدر می دانید؟ 

الحسینی در پاسخ به قلهکی: من با 5نفر از نامزدها صحبت کردم؛ با دیگران هم گفت وگویی داشتیم. اگر متوسط نمره سایر دوستان
5 بود، متوسط نمره آقاي احمدي نژاد 18بود؛ ایشان اشتباه داشتند اما اشتباهاتی سازگار با بنیان هاي نظري شان. درخصوص سوال
دوم نیز ایشان بسیار بر دیتا مسلط بودند و هرجا با دیتا موافق نبودند، دیتا را کنار می گذاشتند و می گفتند هرچه من می گویم



 
درست است و در شاخص هاي کلان آمارهایی که می دادند، اشتباه بود. 

هدف تاثیرگذاري بر مردم است مقداد زکی زاده، رییس اتاق خبر خبرگذاري مهر درباره این گفت وگو بیان کرد: گفت وگو به لحاظ
قوام و چارچوب هاي حوزه رسانه گفت وگویی قوي بود. آقاي احمدي نژاد طبیعتا می داند وقتی قرار به مصاحبه باشد، جامعه هدف
عوام مردم هستند و این نکته مهمی است؛ مدل ایشان به شکلی است که می خواهد حرفش روي توده مردم اثر بگذارد و در این
مصاحبه کم و بیش به هدفش رسید؛ شاید جواب ها از نظر متخصصان درست نبود اما روي جامعه هدف اثرگذاري داشت. نکته دوم
این است که ایشان در این حوزه حرف هایی براي گفتن دارند و نمی توان کتمان کرد که چند کار زیرساختی بزرگ انجام دادند. سوال
من این است که این دولتی که اکنون هشت سال سرکار بود، چه استدلالی از عملکرد رفتار اقتصادي خود در هشت سال داشت؟ و

 
نکته بعدي اینکه احمدي نژاد در مباحث کیفی دست بازتري دارد؛ اما در اقتصاد که عدد و آمار، ارقام دارد، محدود خواهد شد. 

بهروز شجاعی، فعال رسانه اي با اشاره به اینکه چیزي که آقاي احمدي نژاد امشب گفتند، یک مدینه فاضله بود، گفت: باید بر روي
اطلاعات و آمارهایی که ارایه شد کار شود. در حوزه سیاست خارجی، در خصوص توافق نهایی با آمریکا ادعاي بزرگی ارایه شد. در
مورد تسلط ایشان فراموش نکنیم که با شعارهاي اقتصادي و آوردن نفت بر سفره مردم راي آورد. کاش کمی مصداقی تر وارد
موضوعات می شدیم. مثلا ایشان گفتند رانت در دولتشان به حداقل خود رسید؛ اما فسادهاي زیادي در دولت ایشان شکل گرفت که

 
قابل بحث بود. 

الحسینی جواب داد: ما در خصوص فساد، شاخص ادراك فساد و سهولت کسب و کار را نشان دادیم. در خصوص سهولت کسب و کار

 
ایشان گفتند بخش زیادي از آن مربوط به قوه قضاییه است که درست بود اما در خصوص ادراك فساد آمار را قبول نداشتند. 

کسی نمی داند داستان بابک زنجانی چه بود محمد جوادي، از افراد نزدیک به آقاي احمدي نژاد براي باري دیگر در دفاع از احمدي
نژاد و در پاسخ به مواردي که مطرح شده بود، اظهار داشت: در خصوص فساد و براي مثال بابک زنجانی، باید گفت کسی نمی داند
داستان چه بود. حتی پرونده 3هزار میلیاردي که سبب متواري شدن مدیرعامل بانک ملی از ایران شد، تنها در حد اتهام است و
داستان مشخص نیست. همچنین آقاي احمدي نژاد به توازن اختیارات مسئولیت معتقدند که یک جا تصمیم بگیرد و یک جا پاسخگو
باشد. براي مثال نمی شود فردي تصمیم بگیرد و فرد دیگري پاسخ دهد. در مورد قیمت نفت، ادعاي ایشان عجیب نبود و اقدامات

 
خود را نشان دادند. همچنین اهداف آقاي احمدي نژاد انتخاباتی نیست بلکه اصلاحی است. 

احمد قدسی، از افراد نزدیک به آقاي احمدي نژاد با تاکید بر اینکه من واقعا حس کردم آقاي الحسینی در این مصاحبه به دنبال
روشن کردن حقیقت هستند، گفته هاي خود را اینگونه مطرح کرد: در این مصاحبه در خصوص نرخ ارز بحث شد و من می پذیرم که
اگر ما نرخ ارز را در آن دوره سرکوب نمی کردیم، صادرات غیر نفتی و اشتغال بسیار بالا می رفت. نگاه آقاي احمدي نژاد این است که
اگر اقتصاد ما از طریق وارد کردن مردم به اقتصاد بزرگ شود، ارقام حاصل از فروش نفت و منابع طبیعی کوچک خواهد شد و بحث
بیماري هلندي به آن شکل موضوعیت نخواهد داشت. در مورد نرخ بهره من با نظر آقاي الحسینی مخالفم و معتقدم بازار اعتبار بازاري
نیست که از طریق قیمت تسویه شود و اینجا بانکدار قدرت برتر را دارد که منابع را به چه کسی اختصاص دهد. چیزي که ارزشمند
است حرف هاي آقاي احمدي نژاد برداشت هاي شخصی و براساس تجریبات اجرایی بود و به نظر من ایشان فهم عمیقی از مسایل
اقتصادي دارند و این گفت وگو نشان از سعه صبر ایشان بود. عاجزانه تقاضا دارم حرف هاي آقاي احمدي نژاد را بدون تعصب و عینک

 
بدبینی گوش دهید. 

 
الحسینی: این نکته آقاي قدسی درست است و حرف هاي آقاي احمدي نژاد شنیده نمی شود. 



احمدي نژاد در جزییات مسلط بود احسان دشتیانه، عضو هیات مدیره ذوب آهن، از دیگر حاضران در این اتاق عنوان کرد: علی رغم
نکات مثبت، چاش شما با آقاي احمدي نژاد بسیار بالا بود و ایشان هوشمندانه و با سعه صبر بسیار جواب می دادند. نکته مثبت ایشان
تسلط بر جزییات است؛ هیچ یک از روساي جمهور قبلی این تسلط را ندارند. در مورد ایراداتی که از آقاي احمدي نژاد گرفته شد،

 
مخصوصا سرکوب نرخ ارز، کاري است که همه دولت ها انجام می دادند و تنها مخصوص ایشان نبود. 

مهدي قاسمی، فعال اقتصادي نیز گفت: این مصاحبه، بهترین مصاحبه اي بود که من تاکنون دیده ام. اینکه شما گفتید در گفت وگو
متوجه انسجام فکري ایشان شدید، باید گفت: من مدت زیادي است که مباحث اقتصادي ایشان را دنبال می کردم. در خصوص کاهش
رشد اقتصادي شما درست می فرمایید؛ اما این نشان از عملکرد بد آقاي احمدي نژاد نیست. ما از ابتداي انقلاب بحث دولتی شدن
اقتصاد و مصادره ها و... را داشتیم. وقتی ما یک بنگاه اقتصادي داریم در ابتدا سود می دهند و نرخ رشد را بالا می برند. بنگاهی که در

 
دوره آقاي هاشمی ساخته شد، در دوره آقاي خاتمی نتیجه داد و باید عملکرد خود دولت ها را در موارد مختلف بررسی کرد. 

حمزه غالبی، فعال سیاسی به دلایلی گفت وگو را گفت وگویی خوب ارزیابی کرد: به نظر من گفت وگو به چند علت، گفت وگوي
خوبی بود؛ اول اینکه نامزدهاي زیادي تا کنون صحبت کردند و این گفت وگو از معدود گفت وگوهایی بود که در مورد چالش هاي
اداره کشور صحبت شد و وارد عمق ماجرا شد و اثر گفت وگو در فضاي سیاسی کشور مهم تر از خود مصاحبه است. نکته مهم دیگر
تسلط بالاي آقاي احمدي نژاد بود و این موضوع مرا متعجب کرد. نکته بعدي نیز بحث در مورد اداره کشور و این که انسان هایی که
مدعی اداره کشور هستند، بدانند در مورد چه صحبت می کنند، مساله مهمی است. نحوه ورود به بحث و داشتن راه حل نقطه قوت
ایشان بود. بحث هاي ایشان نسبت به سایر نامزدها، غیرپوپولیستی ترین بحث ها بود و تنها بخش پوپولیستی این گفت وگو مسایلی

 
بود که در خصوص سیاست خارجی مطرح شد. 

علیرضا متاجی مسئول رسانه اي دفتر آقاي احمدي نژاد نیز نکاتی در مورد مصاحبه مطرح کرد: من در مورد مباحث اقتصادي نکته اي
ندارم؛ اما در مورد مباحث سیاست خارجی، اگر کسی تمایل به گفت وگو با ایشان دارد، می تواند مباحث خود را مطرح کند. نکته
دیگر این است که برنامه ضبط شده بود و بسیاري گفتند قرار بود که برنامه زنده باشد؛ اما باید به این موضوع اشاره می شد. نتیجه

 
انتخابات هر چه باشد، 4ساعت گفت وگو بحث نظامندي است که می توان از آن طرح واره اي جدي و نظري عملی مطرح کرد. 

 
الحسینی در پاسخ یادآورد شد: به ضبطی بودن برنامه هم در پوستر و هم در ابتداي روم اشاره شد. 

محتاج االله، فعال اقتصادي نیز به فقدان مباحث گردشگري در مصاحبه اشاره کرد: بحث گردشگري در مباحث اقتصادي که مطرح می
شود، خالی است. ما در دوره اي از آقاي خاتمی رشد خوبی در بخش گردشگري داشتیم. بهترین دوره در زمان آقاي خاتمی و بدترین
دوره نیز زمان آقاي احمدي نژاد بود. دوره اول آقاي روحانی مبحث گردشگري از دوره آقاي خاتمی بهتر شد و جاي مباحث

 
گردشگري خالی بود. 

معماریان نیز در پایان این اتاق اظهار داشت: به نظرم مصاحبه بسیار راهگشا بود و فهم زیادي از زوایاي ذهنی آقاي احمدي نژاد به
دست آوردیم. اطلاعات ایشان در خصوص مباحث مختلف بسیار زیاد بود. پیشنهاد دارم در مصاحبه براي افرادي که می شنوند،

 
مباحث ساده سازي شود. 

پربیننده ترین بزرگترین اشتباه ابراهیم رییسی رقم خورد وعده جدید یارانه اي محمود احمدي نژاد! یارانه ثروتمندان را حذف نمی
کنم / در دولت من یک میلیون شغل فقط در بخش مسکن ایجاد شد خبر عجیب علی لاریجانی درباره مناظرات انتخاباتی پاسخ تند

لاریجانی به جلیلی





دولت آینده باید عمیقاً معتقد به تحول اساسی در اداره امور اجرایی کشور

باشد

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/03/02

در نشست جبهه مردمی درامتداد مقاومت مطرح شد: رئیس جمهور ایران اسلامی باید انقلابی و ولایت مدار و مردمی و مرد
عمل و کاربلد باشد.

در نشست جبهه مردمی درامتداد مقاومت مطرح شد:
رئیس جمهور ایران اسلامی باید انقلابی و ولایت مدار و

 
مردمی و مرد عمل و کاربلد باشد. 

به گزارش خبرآنلاین از لرستان : نشست جبهه مردمی در
امتداد مقاومت "حامیان مردمی دکتر سید ابراهیم رئیسی"

 
برگزار شد. 

در ابتداي این نشست جواد فاضلی کوهسرك دبیر جبهه در
امتداد مقاومت اظهار داشت: گفتمان ما، گفتمان
ولایتمداري و ارادتمندي است و هرگز در این مسیر از راه
حقیقی زاویه و انحراف پیدا نمی کند، همین اینکه
کوچکترین انحراف و زاویه گرفتن از این مسیر را خطا و
اشتباهی بزرگ می دانم و هر کس در این مسیر اشتباه

 
کند به عهد خود پایبند نبوده است. 

وي تاکید کرد: تا زمانی که رئیسی پشت سر رهبري و ولایت هستند، ما با ایشان هستیم وگرنه عهد و پیمانی با جریان و گروهی

 
نداریم. 

دبیر جبهه مردمی در امتداد مقاومت تاکید کرد: رئیسی حاضر نیست ایده هاي انقلاب در حوزه پیشرفت و عدالت را فداي عوام فریبی

 
و سیاه نمایی و سیاست هاي زودگذر کند. 

دبیر جبهه مردمی در امتداد مقاومت با بیان اینکه اولین ویژگی هاي انتخاب اصلح از دیدگاه رهبري شاخص گفتمان مقاومت است

 
گفت: نباید به گفتمان سازش و انشقاق راي دهیم، باید بدانیم که سازش با آمریکا کینه و دشمنی را کم نخواهد کرد. 

وي افزود: دو نظریه در خصوص آمریکا در کشور وجود دارد، برخی فکر می کنند که سازش با آمریکا تمام مشکلات را حل خواهد کرد
و بر این اصرار دارند که دست به سینه در مقابل آمریکا نرمش نشان دهیم اما برخی نیز با این تفکر مخالف هستند و مقاومت اقتدار را

 
تنها راه رهایی می دانند و تجربه نشان داده است که هیچ دولتی یا ملتی جز با اقتدار و مقاومت حق خود را نخواهد گرفت. 

در ادامه دبیر جبهه مردمی در امتداد مقاومت با توجه به اتفاق نظر انقلابیون در حمایت از دکتر سید ابراهیم رئیسی تصریح کرد: این
ستاد فعالیت هاي مشترکی را در راستاي تشریح ویژگیهاي دکتر سید ابراهیم رئیسی و معرفی هر چه بیشتر ایشان ساماندهی می

 
کنند. 

جوادفاضلی ضمن تقبیح حرکت هاي تخریبی برخی کاندیدا و هواداران کاندیداها تاکید کرد: رئیسی شخصیتی انقلابی است که کاملا

 
در راستاي اهداف انقلاب اسلامی حرکت می کند. 

 
در ادامه این نشست دبیرجبهه مردمی درامتداد مقاومت گفت : کسی باید سکاندار انقلاب باشد که در تراز انقلاب اسلامی باشد. 



وي تصریح کرد: رئیس جمهور اسلامی ایران که امید مستضعفان جهان است باید در قامت انقلاب و نظام اسلامی باشد، آنکه انقلاب
اسلامی را یک ابر قدرت جهانی نمی داند، شخصیت مناسبی براي ریاست جمهوري نیست. دبیر ستاد جبهه مردمی در امتداد مقاومت
بیان داشت: رئیس جمهور ایران اسلامی باید یک انقلابی باشد، باید در راستاي گفتمان انقلاب حرکت کند و از حقوق مظلومان جهان،

 
بتواند با منطق بلیغ دفاع کند و گفتمان انقلاب را تبیین نماید، 

وي گفت: رئیس جمهور اسلامی باید ولایت پذیري اش از همه بیشتر باشد و مدافع ولایت باشد، جواد فاضلی افزود: رئیس جمهور باید

 
ساده زیست باشد تا مردم ضعیف به گفتمان انقلاب دلگرم شوند و تمام این شاخص ها در دکتر رئیسی تبلور یافته است. 

در ادامه این نشست جوادفاضلی با تاکید بر اینکه انقلابی بودن و انقلابی ماندن اصلی ترین مطالبه مقام معظم رهبري و ملت شهید

 
پرور ایران است، گفت: انقلابی بودن با اشرافیگري، رفاه طلبی و عافیت طلبی هیچگونه قرابتی ندارد. 

وي گفت: هر چند پرداختن به اقتصاد و معیشت مردم یک ضرورت عینی است، اما توجه بیش از حد و افراطی به این موضوع و عدم

 
توجه به سایر ضرورت ها ي فرهنگ انقلاب اسلامی نقصی است که در سخنان عموم کاندیداهاي ریاست جمهوري مشاهده می شود. 

ضعف مدیریت اجرایی و انحراف از ارمانهاي مبنایی و بخشی نگري و گم کردن اولویت ها ، تن دادن به ساختارهاي فرسوده و جهت
گیري هاي چند گانه و متعارض و بوروکراسی ناکارآمد و مزاحم و سیاست زدگی و چشم دوختن به بیگانگان و عدم نگاه به توان

 
داخلی وتحقیر آن از مشکلات عدیده دولت فعلی میباشد. 

دولت آینده باید عمیقا معتقد به تحول و تغییر اساسی ریل اداره امور اجرایی کشور به نفع مردم باشد تا در آینده اي نزدیک تلخ کامی
هاي ناشی از بی عدالتی خمودگی و حاشیه سازي و فرتوتی دولت خسته از پیري و تنبلی به طمع شیرین و خواستنی احساس اجراي

 
عدالت مبدل گردد که عامل اصلی وضعیت امروز کشور داخلی است. 

که میتوان علت اصلی شکل گیري این وضع به سو تدبیرها ، ناکارآمدي و تضیع فرصت ها ي خدمتگزاري باز میگردد قرار نیست از

 
درد مردم بیخبر باشیم قرار نیست مردم در فشارهاي اقتصادي بی پناه بمانند که آقاي روحانی از آمدن به میان مردم واهمه داشت. 

از اولویت هاي آقاي رئیسی تامین اشتغال پایدار میباشد و اجازه بیکاري و اخراج ظالمانه کارگران را نخواهد داد که در زمان حضور در

 
قوه قضائیه خیلی از کارخانه هاي تعطیل که کارگران آن بیکار شده بودند توسط ایشان به کار خود برگشتند. 

یکی از ویژگی هاي دولت آقاي رئیسی این است که پاسدار آزادي بیان و قلم و حقوق اساسی همه شهروندان ایرانی متعلق به همه

 
ایران است. 

آقاي رئیسی براي مبارزه بی امان با فقر و فساد به صورت مستقل آماده است که نتیجه انتخابات باید تحول واقعی یعنی بازگرداندن

 
امید و نشاط به زندگی مردم باشد. 

اگر فساد و مبارزه با فساد در کانون هاي اصلی خود مهار نشود جریان آن در شکل هاي مختلف ادامه میآید و بلکه روز به روز گسترده

 
تر و این دمل چرکین و عفونی فراگیر میشود. 

همیشه وقتی از موضع قدرت در دیپلماسی خارجی صحبت کرده ایم و از توانمندي داخلی و تعامل و رابطه دوستانه و مقتدرانه با دنیا

 
مخصوصا همسایگان میتوان موفق تر بود. 

 
تغییرات جزئی و پنهان کردن مسائل اصلی مردم در تعارفات سیاسی و زد و بندهاي جناحی دردي از مشکلات را درمان نمیکند. 

یکی از ارکان دولت آقاي رئیسی مسئولیت هاي اصلی بردوش جوانان و نخبگان تحول خواه متخصص پاك و ضدفساد خواهد بود که

 
هرکجا به آنها اعتماد شد قدرت و افتخار براي ایران آفریده اند. 

استفاده از نخبگان و نقش آفرینی نخبگان از اولویت ها میباشد. که با این کار و توجه به محرومان و مستضعفان و طبقات پایین جامعه

 
عزت از دست رفته برخواهد گشت. 

در خصوص اظهارت آقاي علی لاریجانی که گفته بودند تصمیم در شرایط سخت شجاعت میخواهد به نظر من شجاعت نمی خواهد
تفکر و تعقل میخواهد تصمیم درست باید گرفت بطور مثال تصمیم نادرست و بدون عقل و تدبیر این بود که برجام را در بیست دقیقه

 
تصویب کنند. 

در خصوص حوزه اقتصاد هم که گفتن نه پادگان است نه دادگاه راي ما به دادگاه و پادگان است همان دادگاهی که کارخانجات را به
مردم بازگردانید و همان دادگاهی که طبري ها را محاکمه کرد و خیلی از اقازاده ها را سرجاشون نشاند و خیلی ها را هم باید در ادامه



راه سرجاشون نشاند و محاکمه کرد. مثل برادر روحانی مثل خواهر زاده روحانی مثل دختر نعمت زاده مثل برادر جهانگیري و ... همان
پادگانی که در مکتبش سردار دلها را براي مرد بودن در میدان نبرد تربیت کرد همانی که عزت و آرامش را مدیون خون پاکش و

 
پاکشان هستیم "سلیمانی ها همدانی ها باکري ها همت ها شیرازي ها و..." 

آقاي رئیسی تحول را در قوه قضائیه را شروع و اجراي عدالت تداوم پیدا کرده است و خواهد کرد در کنار مهم بودن قوه قضائیه که
دغدغه همه می باشد و در کنار آن مهم بودن قوه مجریه و وضعیت نابسامان معیشت مردم و گرانی روزانه و بیکاري و وضعیت
اقتصادي مواجه هستیم دولت روحانی به درستی حرکت نمی کرد به آشفتگی سیاسی دامن میزد. دولت روحانی مقید به قانون گرایی

 
نبود تلاش روحانی و دولتشان ایجاد آرامش نبود قانونمدار و علاقمند به فعال کردن اقتصاد به نفع مردم نبود و مملکت را نابود کرد. 

شعار ما پایان اشرافیت خانوادگی و ""دولت مردمی براي ایران قوي ""شعاري مناسب میباشد که انشاالله دولت انقلابی آغازیست بر

 
پایان زالو صفتان و لیبرال ها و ناکثین قاسطین و مارقین. 

و در پایان اعلام حمایت جبهه مردمی در امتداد مقاومت از دکتر سید ابراهیم رئیسی را اعلام میدارم و انتظار مشارکت حداکثري به

 
امر رهبري معظم انقلاب را دارم. 

لازم به ذکر است تمام ستادهاي این جبهه در سی و یک استان فعال میگردد و موازي با ستادهاي مرکزي همه حول یه محور در

 
راستاي موفقیت در انتخابات ریاست جمهوري فعالیت خواهیم کرد. فعالیت این ستاد بعد از انتخابات نیز تداوم خواهد داشت. 
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هلدینگ اقتصادي و خودکفایی آزادگان در خرم آباد سرمایه گذاري می کند

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/03/02

پس از جلسات و پیگیري هاي متعدد معاونت هماهنگی امور اقتصادي و دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال
استانداري و در ادامه جلسات برگزار شده با بانکهاي عامل،سرانجام این هلدینگ بزرگ اقتصادي با سرمایه گذاري در واحد

تولیدي آب معدنی بیشه خرم اباد موافقت نمود.

پس از جلسات و پیگیري هاي متعدد معاونت هماهنگی
امور اقتصادي و دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاري و
اشتغال استانداري و در ادامه جلسات برگزار شده با
بانکهاي عامل،سرانجام این هلدینگ بزرگ اقتصادي با
سرمایه گذاري در واحد تولیدي آب معدنی بیشه خرم اباد

 
موافقت نمود. 

به گزارش خبرآنلاین لرستان، دکتر سید موسی خادمی در
این زمینه گفت: با عنایت به برنامه ارائه شده هلدینگ
جهت اجراي طرح هاي توسعه اي و خطوط تولید جدید

مثل انواع نوشیدنی ها با برند شرکت هاي زیرمجموعه، پیش بینی میشود ضمن حفظ و تثبیت اشتغال موجود، حداقل براي صد نفر

 
دیگر بصورت مستقیم اشتغال ایجاد شود. 

استاندار لرستان گفت: زمینه حضور هلدینگ آزادگان در سایر طرح هاي سرمایه گذاري استان ازجمله بخش کشاورزي،شیلات،

 
بازرگانی و خدمات نیز فراهم شده که متعاقبا اعلام خواهند شد. 

وي افزود: حضور این هلدینگ سرمایه گذاري که داراي برندهاي معروفی ازجمله مینو ،قاسم ایران و.... می باشد بعنوان یکی از
بزرگترین هلدینگ هاي اقتصادي کشور میتواند ضمن ایجاد اشتغال پایدار در سطح استان،در تکمیل زنجیره هاي تولیدي نیز نقش

 
موثري داشته باشد. 
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کارآفرینان باید دور دولت را بگیرند

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/03/02

عصر اعتبار- یک کارشناس حوزه کار از جوانان خلاق و کارآفرین به عنوان سرمایه هاي عظیم کشور یاد کرد و گفت: اگر
حقیقتا دنبال رفع موانع تولید هستیم باید افراد کارآفرین و اهل تولید دولت را احاطه کنند.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از ایسنا، حمید نجف ـ بر لزوم شناسایی کارآفرینان کشور تاکید کرد و گفت: در
حال حاضر کارآفرینان نخبه زیادي در کشور داریم که وزارت کار و وزارت صمت می توانند آنها را شناسایی کنند و دولت از طریق

 
بانکها و مکانیسم هایی که در اختیار دارد مورد حمایت قرار بدهد. 

وي ادامه داد: کارآفرینان سرمایه هاي اصلی کشور به شمار می روند و می توانند از طریق کمکهاي مختلفی که دولت با در اختیار

 
گذاشتن وام و تسهیلات بانکی یا زمین مورد نیاز به آنها می کند، تولیدات و محصولات خود را عرضه و در اقتصاد نقش آفرینی کنند. 

این کارشناس حوزه کار تاکید کرد: کارآفرینان، بودجه و سرمایه خود را به خارج نمی برند و می خواهند در داخل کشور کارآفرینی و

 
اشتغالزایی کنند بنابر این باید آنها را حمایت کنیم و ظرفیتها و توانمندیهاي آنها را به کار بگیریم. 

نجف با بیان اینکه مدیریتها در کشور باید به مدیران کارآفرین و افراد کارآمد سپرده شود، گفت: سالهاي سال است که تاکید داریم به
جاي یک عده افراد تاجر مسلک که کارشان واردات است، افراد کارآفرین و اهل تولید دور دولت را بگیرند. اگر واقعا دنبال رفع موانع

 
تولید و مانع زدایی از بخش تولید هستیم باید به این مساله توجه جدي داشته باشیم. 

این کارشناس حوزه کار دادن وام هاي اشتغال براي ایجاد کارگاههاي کوچک را از دیگر اقدامات دولت براي حمایت از کارآفرینان
عنوان کرد و افزود: دولت باید خط مشی اصلی در بحث کارآفرینی را ترسیم و براي چشم انداز آینده برنامه ریزي کند. اگر امروز
سرمایه گذاري کنیم ثمره آن را چند سال دیگر برداشت می کنیم؛ مهم این است که بازار در آینده با جوانان خلاق و کارآفرین پیش

برود و اقتصاد کشور به پشتوانه این سرمایه هاي عظیم به پیشرفت برسد.



رضایت مندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان

منبع: عصر خودروشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/03/02

عصر خودرو- معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو ، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در
صنعت خودرو سازي عنوان کرد .

عصر خودرو- معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو ، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت

 
خودرو سازي عنوان کرد . 

به گزارش پایگاه خبري «عصر خودرو» به نقل از ایکوپرس، محسن صالحی نیا در بازدید از سایت ایران خودرو در خراسان و شرکت
هاي قطعه ساز ایران خودرو در نیشابور گفت : رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق داخلی سازي با نظارت و سیاست گذاري

 
ایدرو قابل توجه است. 

وي توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش سهم بازار و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق بخشی به تولید داخلی و
کیفی سازي نیز مورد تاکید و جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می رود و مجموعه این عوامل سبب اقتصادي شدن

 
بسیاري از پروژه هاي صنعتی در حوزه خودرو می شود. 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان اینکه توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد : بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریمها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد . 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق اشتغال نیز خواهد شد. 

صالحی نیا گفت: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریم ها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید
نداشته باشد.



/گزارش خبري/ تقدیر یک نماینده مجلس از ایجاد اشتغال تحسین برانگیز در

کروز

منبع: پرشین خودروشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/03/02

عضو کمیسیون انرژي در مجلس شوراي اسلامی گفت: نقش قطعه سازي کروز و گروه بهمن در ایجاد اشتغال تحسین برانگیز
است و باید موانع تولید از سر راه چنین مجموعه هایی برداشته شود.

به گزارش پرشین خودرو، نماینده مردم کهنوج در مجلس شوراي اسلامی و هیات همراه با حضور در شرکت بهمن موتور از
خطوط تولید بازدید و ضمن دیدار با مدیران و کارگران درخصوص مشکلات کنونی و پیش روي صنعت و دغدغه هاي صنعتگران به

 
گفت وگو پرداختند. 

در این بازدید خط تولید خودرو هاي جدید بهمن موتور از جمله دیگنیتی و فیدلیتی و برنامه داخلی سازي آن ها نیز توسط نماینده

 
مردم بافت در مجلس شوراي اسلامی مشاهده و موانع پیش روي خودروسازان خصوصی در کشور مورد بررسی قرار گرفت. 

منصور شکرالهی همچنین با حضور در شرکت کروز از خطوط تولید بازدید و ضمن دیدار با مدیران و کارگران درخصوص مشکلات

 
کنونی پیش روي صنعت و دغدغه هاي صنعتگران به گفت وگو پرداخت. 

 
  

 
 

شکرالهی عضو کمیسیون انرژي در مجلس شوراي اسلامی در حاشیه بازدید از قطعه سازي کروز گفت: امروز مشکل کشور تولید

 
واشتغال است که باید بدین منظور براي حل این مسئله چاره اي اندیشیده شود. 

وي بر ضرورت حمایت دولت و مجلس از بخش هاي خصوصی توانمند تاکید کرد و گفت: قطعه سازي کروز و گروه بهمن در ایجاد
اشتغال نقشی پر رنگ را ایفا کرده است، این امر قابل تحسین است، از این رو مجموعه هایی نظیر آنها باید مورد توجه و حمایت همه

 
جانبه قرار بگیرند و موانع پیش روي صنعت قطعه سازي و خودروسازي بر طرف شود. 



نماینده مردم کهنوج در مجلس شوراي اسلامی به شعار سال با رویکرد تولید وپشتیبان ها و مانع زدایی ها اشاره کرد و گفت: نقش
خانه ملت به عنوان رکن قانون گذاري می تواند در تصویب قوانینی که به رفع موانع تولید و حمایت از اشتغالزایی کمک می کند،

 
منجر شود و در آینده رونق تولید و صنعت کشور را بوجود آورد. 



رئیس هیات عامل ایدرو: کیفی سازي قطعات، راهبرد اصلی وزارت صمت است

منبع: پرشین خودروشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایدرو گفت: کیفی سازي در داخلی سازي قطعات خودرو جزو راهبردهاي اصلی وزارت
صمت است.

به گزارش پرشین خودرو، محسن صالحی نیا در بازدید از سایت ایران خودرو در خراسان و شرکت هاي قطعه ساز ایران خودرو

 
در نیشابور گفت: رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق داخلی سازي با نظارت و سیاست گذاري ایدرو قابل توجه است. 

صالحی نیا توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش سهم بازار و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق بخشی به تولید
داخلی و کیفی سازي نیز مورد تاکید و جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می رود و مجموعه این عوامل سبب اقتصادي

 
شدن بسیاري از پروژه هاي صنعتی در حوزه خودرو می شود. 

 
  

 
 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان اینکه توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریمها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد. 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق اشتغال نیز خواهد شد. 





ابتکار:در حوزه زنان نباید وارد دور برگردان شد

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/03/02

 
ابتکار:در حوزه زنان نباید وارد دور برگردان شد 

از آنجایی که نیمی از جمعیت را زنان تشکیل می دهند،
بررسی مشکلات و موانع پیش روي زنان در تمامی حوزه ها
از اقتصاد گرفته تا فرهنگ و جامعه از مهم ترین وظایف هر
دولتی است، گرچه در دولت اخیر تا اندازه اي زنان
توانستند در سطوح مدیریتی به آماري که مردان در جایگاه
هاي مدیر نشسته اند نزدیک شوند اما همچنان مشکلاتی
دارند که سد راه آنان است. از سوي دیگر افزایش آمار

طلاق در سال هاي اخیر سبب شده بر تعداد زنان سرپرست خانوار به طور چشمگیري افزوده شود، همین امر می طلبد که بازار کار
براي زنان تسهیل شود اما حالا در خیلی موارد می بینیم که اینگونه نیست و زنان سرپرست خانوار با مشکلات عدیده اي دست و
پنجه نرم می کنند. در یک سال اخیر هم که شیوع بیماري کرونا مزید بر علت شد و بیش از پیش این قشر از جامعه را گرفتار کرد. از
معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهوري در امور زنان و خانواده درباره چالش ها و مشکلات جامعه زنان، چرایی حل نشدن برخی
مشکلات و طرح ها و اقدامات صورت گرفته براي مهار مشکلات در دولت حسن روحانی سؤال کردیم. همچنین کارهاي بر زمین مانده
دولت که باید به دولت بعدي منتقل شود و اشاره اي هم به برگزاري انتخابات پیش رو ازجمله پرسش هایی بودند که ابتکار به آنها

 
پاسخ داد: 

با توجه به تجارب کسب شده و ارزیابی مسائل و مشکلات حوزه زنان بویژه در یک دهه اخیر به عنوان یک سیاستگذار و مدیرزن در
کشور مهم ترین چالش هاي پیش روي زنان را چه می دانید؟ می دانیم که در هر کشوري یکی از معیارهاي توسعه میزان اعتبار و
جایگاهی است که به فعالیت زنان داده می شود، چرا زنان در کشور ما نمی توانند همچون کشورهاي دیگر جایگاه متناسب خود را به

 
دست بیاورند؟ 

مهم ترین موضوعی که در دستور کار دولت قرار گرفت، بحث عدالت جنسیتی است، توجه نکردن به بحث عدالت جنسیتی سبب می
شود که زنان نتوانند جایگاه خود را به دست آورند. عدالت جنسیتی برگرفته از مفاهیم قرآنی و تعالیم بزرگان انقلاب مانند امام
خمینی(ره) و شهید مرتضی مطهري است که به موضوع تحقق عدالت و لازمه اجراي آن در موضوع جنسیت اشاره کردند، رهبر معظم
انقلاب نیز به این موضوع تأکید دارند، اما در خیلی جاها می بینیم که نگاه واپسگرایانه هم وجود دارد و برخی می گویند که بحث در
خصوص عدالت جنسیتی به نوعی تقلید از غرب است. این جاي تأسف دارد که وقتی کاري رو به جلو و تحول آفرین انجام می شود
جماعتی می گویند که نفوذ خارجی در میان است، ضمن اینکه همه جوامع باید از تجربیات یکدیگر استفاده کنند و هم عبرت بگیرند

 
و هم از موفقیت ها درس بگیرند. 

بحث عدالت جنسیتی در دستور کار معاونت در دولت هاي یازدهم و دوازدهم قرار گرفت با حضور رئیس جمهوري شاخص ها و
اجرایی شدن و تدوین شناسنامه انجام شد، حالا 31 برنامه استانی داریم و هر استان به فراخور خواسته اجتماعی و فرهنگی در حال

 
کار است. 

در خصوص وظایف استان ها و کاري که براي آنها تعریف شده و برنامه هایی که باید در این خصوص اجرا کنند، توضیح دهید. چه



 
محورهایی را براي تحقق عدالت جنسیتی مد نظر قرار دادید؟ 

براي هر استان برنامه و بودجه مصوب شده، مثلاً آموزش و پرورش در هر استانی می داند چه برنامه هایی باید براي افراد بازمانده از
تحصیل و تقویت مهارت هاي زندگی داشته باشد یا وزارت کار در هر استانی می داند باید براي دختران جویاي کار و سرپرست خانوار
چه کارهایی انجام دهد و همین طور در حوزه ورزش هم، مرکز پردازش بسیار عالی وجود دارد و به عنوان نمونه مناطقی که کمبود
فضاي ورزشی دارند و بررسی مشکلات آنان، در وهله اول مورد توجه قرار می گیرند، در یک کلام مهم ترین مسأله براي رفع مشکلات
در حوزه زنان همین موضوع عدالت جنسیتی است. خوشبختانه برنامه بزرگ و تحولی شکل گرفته و از بی برنامگی هاي گذشته عبور
کرده ایم، حالا زیرساخت موضوع در سطح ملی گذاشته شده و از دستگاه هاي دولتی هم خواستیم تا برنامه بخشی خود را در بحث
ارتقاي عدالت جنسیتی ارائه دهند، زیرساخت هاي حرکت در این زمینه کاملاً فراهم شده و چشم انداز روشنی در شاخص هاي متعدد
وجود دارد، اکنون در حوزه اشتغال، همچنین کسب و کار و توجه به شرکت هاي دانش بنیان و توجه به مشاغل خانگی و الگوي نوین
مشاغل خانگی هم بررسی هاي لازم انجام شده و چارچوبی تعریف شده که طرح مشترکی براي زنان سرپرست خانوار از آموزش هاي

 
ابتدایی و مهارت هاي کسب و کار تا اتصال به بازار پیاده شود. 

اگر نگاهی به وضعیت زنان در سال هاي اخیر داشته باشیم یکی از پرچالش ترین بحث ها مربوط به حقوق زنان و تبعیضی است که
نسبت به مردان در جامعه وجود دارد، در خصوص مشکلاتی که از اشتغال زنان گرفته تا حضور در محافل فرهنگی و اجتماعی دیده

 
می شود، چه باید کرد؟ 

یکی از سرفصل هاي حقوقی که در معاونت شکل گرفت، دستیابی به قوانین و مقرراتی بود که در آنها بحث تبعیض وجود نداشته
باشد. محور ایجاد تحول در قوانین و مقررات در حوزه زنان هم به همین دلیل در دستور کار قرار گرفت و از طریق کارگروه قوانین و

 
شوراي فقهی، معاونت نشست هاي تخصصی برگزار کرد، حاصل این تلاش ها و پیگیري ها هم پیشنهاد 15 لایحه بود. 

در بحث تصویب لوایح مثل اینکه لایحه منع خشونت علیه زنان بالاخره در مجلس تصویب شد؛ در خصوص این لایحه چه نظري

 
دارید؟ 

در این لایحه خیلی از مشکلاتی که در حوزه زنان وجود داشت، پیش بینی شده است، که خوشبختانه چندي پیش یک فوریت آن در
مجلس تصویب شد معتقدم با توجه به آثار و تبعات منفی خشونت علیه زنان که در طول این سال ها زیاد درباره آن بحث شده این

 
گونه لوایح می توانند ساختار حقوقی خوبی براي رفع معضلات زنان رقم بزنند. 

چندي پیش در خصوص درج نام مادر در کارت ملی صحبت کردید، لزوم این کار چیست و تا چه حد می تواند مشکلات مادران را در

 
این حوزه کاهش دهد؟ 

برخی مادران براي اثبات هویت خود دچار مشکل می شوند، به عنوان مثال براي ثبت نام فرزند خود در مدرسه یا اثبات هویت در
فرودگاه به بن بست می خورند، چنانچه نام مادر در کارت ملی فرزندان وجود داشته باشد، به عنوان اوراق هویتی از مشکلات پیش
روي این مادران کاسته خواهد شد اما همیشه یک جریان خاص مانع پیشبرد کارها می شود و با جوسازي و دروغ، پیشبرد کارها قفل
می شوند، البته ما همچنان پیگیرهستیم و امیدواریم این کار را بتوانیم در این دولت قطعی کنیم، چون مطالبه جامعه زنان است و

 
مسأله بسیار ساده اي است که نیاز به قانون و لایحه نیز ندارد. 

از دستیابی زنان به پست هاي مدیریتی بگویید، تاکنون زنان چقدر توانسته اند به این پست ها دست پیدا کنند؟ در دور دوم دولت

 
روحانی چه اقدامات شاخصی براي بهبود وضعیت جایگاه زنان انجام شد و چه طرح ها و کارهاي مهمی انجام دادید؟ 

از ابتدا رئیس جمهوري در این زمینه تأکید داشتند و از آن جایی که 41 درصد کارکنان دولت خانم ها هستند، در ابتداي دولت تنها
5 درصد مدیر زن وجود داشت، یعنی عملاً زنان حذف شده یا کمرنگ بودند اما رئیس جمهوري مصوبه اي دادند که در دوره چهار
ساله 30 درصد زنان در پست هاي مدیریتی باشند، اکنون 8هزار مدیر زن جدید وارد شده اند و مجموعا20ً هزار مدیر زن داریم و در
4 سال اخیر براي اولین بار رشد قابل توجهی در سطوح مدیریتی عالی زنان را شاهد بودیم، در این میان 96 معاون وزیر و همتراز
معاون وزیر هم در حال خدمت هستند که تا قبل از این، چنین رقمی وجود نداشت، حالا بیش از 25 درصد از رؤساي مدیریتی را

 
زنان تشکیل می دهند؛ خوشبختانه درسال پایانی حضور دولت، افزایش مدیران زن بسیار چشمگیر بود. 

در دوران کرونا آسیب هاي زیادي به بخش هاي مختلف وارد شد و زنان سرپرست خانوار هم آسیب هاي زیادي در این دوران دیدند.



براي حمایت از این افراد چه کار ها و اقداماتی انجام گرفت؟ در حال حاضر چه تعداد زنان سرپرست خانوار داریم؟ به عنوان یک مقام

 
مسئول مهم ترین دغدغه ها و چالش هاي پیش روي این گروه از زنان را چه می دانید؟ 

باشروع کرونا و افزایش مشکلات همه اقشار جامعه بویژه زنان سرپرست خانوار در این خصوص ستادي را ایجاد کردیم و پرتال جامع
ایرانیان وزارت کار ایجاد شد و در همان جا هم مشخص شد که در حال حاضر چهار و نیم میلیون زن سرپرست خانوار داریم، البته از
این تعداد بسیاري توانمند هستند، بسیاري بیمه دارند و مستمري بگیر هستند اما تعداد زیادي نیاز به خدمات حمایتی دارند. یک و
نیم میلیون نفر مجموعاً تحت پوشش برنامه حمایتی بهزیستی، کمیته امداد و دولت هستند. به طور خاص با وزارت کار و وزارت کشور
براي ترسیم الگو در موضوع توان افزایی زنان سرپرست خانوار برنامه ریزي کردیم و در بحث ایجاد کسب و کارهاي ماندگار و مشاغل
خانگی در حاشیه شهرها برنامه هایی را پیش بینی کردیم و با همکاري سازمان هاي مردم نهاد توانستیم کارها را پیش ببریم تا زنان
سرپرست خانواري که دچار مشکلات در نتیجه کرونا شده بودند، بتوانند به لحاظ معیشت شرایط پایداري پیدا کنند؛ در دوران کرونا
یکی از مشکلات اصلی مسأله بازاریابی کالا و خدمات بود ما در این خصوص هم چون بازارچه ها و فروشگاه ها وجود نداشتند تا صنایع
دستی و کشاورزي ارائه شوند، به زنان روستایی آموزش هایی ارائه دادیم و به آنها گواهی استاندارد هم تعلق گرفت و با ایجاد شبکه
بازاریابی مجازي سعی کردیم این دسته از افراد را وارد فروش مجازي محصولات کنیم. در این شبکه ها زنان سرپرست خانوار و
دختران جوانی که استارتاپ هایی تولید کرده بودند در بحث بازاریابی فراگیر در حال فعالیت هستند، البته در این حوزه تفاهمنامه اي
هم با شرکت پست امضا شد تا ارسال مراسلات و حضور در بازارهاي مجازي براي زنان سرپرست خانوار و زنان کار آفرین در شرایط

 
کرونا میسر شود و هم بتوانند از این تسهیلات استفاده کنند. 

در روزهاي پایانی دولت به سر می بریم، چه کارهایی بر زمین مانده که توصیه می کنید دولت بعدي آن کارها را ادامه دهد وتلاش

 
هاي صورت گرفته بی نتیجه نماند؟ 

توان افزایی براي سازمان هاي مردم نهاد در حوزه زنان و خانواده بسیار مهم است و در حال حاضر دوره هاي مجازي براي تشکل ها و
خیریه ها در حال برگزاري است، این افراد علاقه مند هستند که فعالیت هاي بیشتري داشته باشند، به اعتقاد من این قبیل کارها باید
ادامه پیدا کند زیرا ذیل بحث عدالت جنسیتی است؛ تمام فعالیت هایی که انجام می شود براي تحقق بخشی به مفهوم عمیق عدالت
است، ما هم سعی کردیم کار دولت قبلی را ادامه دهیم. آفت کشور، دوربرگردان در دولت بعدي به اسم تحول کلی برنامه ها و سیاست
هاست، دولت هاي جدید سعی می کنند که کارهاي قبلی و برنامه ها و ایده هاي قبلی را متوقف کنند و از نو همه امور را شروع کنند
اما این کار اشتباه است. توصیه من این است که باید از پله هاي بالا حرکت کرد، دلیل موفقیت ما هم همین بود که کارهاي خوب
خانم مولاوردي را ادامه دادیم، واپس گرایی و عقب رفتن و بی توجهی به توانمندي هاي زنان، نقض عدالت جنسیتی است و سبب

 
پسرفت می شود. 

 
نزدیک به انتخابات هستیم و تا حدود یک ماه دیگر انتخاباتی بزرگ پیش رو داریم، نظر شما در خصوص انتخابات امسال چیست؟ 

با نزدیک شدن به انتخابات متأسفانه شاهد رفتارهاي نادرست بودیم و در این خصوص به عملکرد دولت هم اتهامات زیادي وارد شد، از
جمله اتهام غرب گرایی در خصوص عدالت جنسیتی، این رفتارها به کشور و انقلاب ضربه می زند. دولت با بدترین جنگ روانی و
تخریب در حوزه زنان روبه رو شد و دروغ ها و تهمت هاي زیادي زده شد، براي رد صلاحیت در بحث شوراها در کمال تأسف اتهامات
اخلاقی، غیرقابل قبول، غیر شرعی و غیر اصولی زده شد که همه این کارها محکوم است، نباید آبروي افراد را ببریم و کاري کنیم که
خانم ها وارد عرصه نشوند. خود من هم هدف این تهدیدها و تخریب هاي سیستماتیک بودم؛ باید از این منجلاب بی اخلاقی عبور
کنیم، نباید ارزش هاي متعالی و روشن و آبروي مؤمن را دستاویزي قرار دهند تا رقیب را تخریب کنند، با این کارها راه به جایی نمی
برند و در نهایت هم به سقوط می رسند، باید بی پرده حرف بزنیم، در بحث انتخابات شوراها همه سلایق باید اجازه حضور داشته
باشند تا مشارکت بالا ایجاد شود، اگر مردم احساس کنند، فضا محدود است و رقابت وجود ندارد، مشارکت مردم در انتخابات هم کم
می شود. نمی توان سلایق را به اقلیت محدود کرد، هرچند مشکلات تحریم ها را به گردن روحانی انداختند، اما باید این را هم در نظر

گرفت که نمی توان از یک طیف حضور 100 درصدي داشت، در یک کلام نباید با احساسات و روان مردم بازي شود.



نشریه آمریکایی: آتش بس غزه تضمینی براي صلح نیست

منبع: تیکشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/03/02

ایسنا نوشت: "شلیک ها متوقف شده اند اما نارضایتی هایی که محرك نا آرامی ها بودند هنوز خیلی تا حل شدن فاصله
دارند."

 
ایسنا نوشت: "شلیک ها متوقف شده اند اما نارضایتی هایی که محرك نا آرامی ها بودند هنوز خیلی تا حل شدن فاصله دارند." 

پایگاه فارن پالسی در مطلبی به قلم ربکا کولارد، ستون نویس و
خبرنگار حوزه خاورمیانه این نشریه می نویسد: روز جمعه تقریبا
یک روز کامل بعد از آنکه آتش بس به 11 روز خشونت پایان داد،
آرامشی شکننده در نوار غزه حکمفرما شد. فعلا شلیک موشک ها
و حملات هوایی پایان یافته است اما نارضایتی هایی که عامل
قیام میان فلسطینی ها از رام االله تا قدس، حیفا، اسرائیل و
بیروت و امان بوده اند پایان نیافته اند. آتش بس، فلسطینی ها و
اسرائیلی هایی را که خیلی دور از آشتی هستند، چندان به آشتی

 
نزدیک تر نساخت. 

با وجود آنکه خیلی ها پایان خشونت ها را جشن گرفتند، نیروي امنیتی اسرائیل به مجتمع مسجدالاقصی در قدس حمله کرده و با
فلسطینی ها درگیر شد؛ همان کاري که 11 روز پیش حماس را به فرستادن موشک به سمت اسرائیل (سرزمین هاي اشغالی) تحریک
کرد. اخراج کردن چندین خانواده فلسطینی از خانه هایشان در محله شیخ جراح، شهر قدس شرقی – اقدام اسرائیل که محرك نا

 
آرامی هاي اولیه شد – همچنان قریب الوقوع بوده و تصمیم دادگاه آن را تنها تا ماه آینده میلادي به تعویق انداخت. 

تنها ساعاتی قبل از آنکه آتش بس بین اسرائیل و حماس اجرایی شود، هزاران نفر در خیابان هاي شهر ام الفهم اسرائیل براي تشییع
جنازه "محمد کیوان" 17 ساله راهپیمایی کردند. کیوان چند روز پیش زمانی که در جریان اعتراضات همراه با دوستانش در یک
خودرو نشسته بود از ناحیه سر از سوي پلیس مخفی اسرائیل مورد اصابت گلوله قرار گرفت. هزاران تن از عزاداران او پرچم هاي
فلسطین را به اهتزاز در آوردند. قبل از تشییع جنازه وي نیروهاي امنیتی اسرائیل در اطراف ام الفهم استقرار پیدا کردند و این شهري

 
که چندان از حیفا دور نیست را شبیه به یک منطقه اشغال شده کرانه باختري ساختند. 

براي حدود دو میلیون شهروند عرب اسرائیلی همچون مردم ام الفهم نارضایتی هاي شهروندان درجه 2 پابرجاست و حتی شدیدتر از
قبل است. در 11 روز گذشته شهرهاي با جمعیت مرکب اسرائیل شاهد درگیري هاي بی سابقه میان یهودیان و فلسطینی هاي
اسرائیل از جمله با اغتشاش، آتش زدن اصناف و کشته شدن کیوان و تعداد دیگري از فلسطینی ها و یهودیان اسرائیل بودند. مساجد و

 
کنیسه ها به آتش کشیده شدند و تحریکات از فضاي مجازي گسترش یافت. 

نیمر سلطانی، یک استاد دانشکده مطالعات آفریقا و شرق در دانشگاه لندن، می گوید: همان مسائلی که منجر به اعتراضات و درگیري

 
ها در قدس شرقی در داخل اسرائیل و در نوار غزه شدند، همچنان به بدتر شدن ادامه می دهند. 



او بیان کرد: رخ دادن دور بعدي تنها وابسته به زمان است چون نمی توانید انتظار داشته باشید سرکوب شده ها ساکت بمانند. او
گفت: چیزي که اکنون مورد نیاز است فشارهاي بین المللی است تا اسرائیل وادار به پایبندي به قوانین بین المللی و اعطاي برابري به

 
فلسطینی ها شود. 

 
اما فلسطینی ها دیگر امیدشان را به چند دهه تلاش هاي شکست خورده و نهادهاي بین المللی پشت آنها از دست داده اند. 

موهی شهاده، یک آواره فلسطینی 30 ساله در اعتراضاتی در بیروت گفت: وقتی من یک بچه بودم جامعه بین المللی را باور داشتم. اما

 
حالا از این سازمان هاي بین المللی و سازمان ملل قطع امید کرده ام. آنها براي 73 سال هیچ چیز به ما ندادند. 

ناخرسندي و یاس او جدید نیست اما بلندتر و قدرتمندتر از قبل توسط جوانان در کمپ هاي آوارگان فلسطینی، در خیابان هاي

 
شهرهاي با جمعیت مرکب در داخل اسرائیل و در کرانه باختري بیان می شود. 

محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین در اصل در سال 2005 براي یک دوره چهار ساله انتخاب شد اما هنوز در این
سمت قرار دارد. او انتخابات در نظر گرفته شده براي سال جاري میلادي را ظاهرا به خاطر مخالفت اسرائیل با اجازه به راي گیري در
قدس شرقی کنسل کرد. این به این معنی است که فلسطینی هایی که در دهه 20 عمرشان قرار دارند هرگز شانس راي دادن براي

 
تعیین رهبرانشان را پیدا نکردند. 

شهاده در سال 1993 زمانی که یاسر عرفات، رهبر سابق فلسطینی توافقات اسلو را امضا کرده و وعده صلح و یک کشور فلسطینی از

 
این توافقات مطرح شد، یک خردسال بود. 

شهاده اظهار کرد: توافقات اسلو به ما به عنوان فلسطینی هیچ چیز ندادند. 30 سال مذاکرات صلح ما را به کجا رساند؟ هفته گذشته

 
آن باعث کشته شدن بیش از 250 نفر در غزه شد. 

دیوید بن گوریون، اولین نخست وزیر اسرائیل به هنگام تاسیس آن نسبت به مسئله آوارگان فلسطینی هشدار داد. او بیان کرد: ما باید

 
هر کاري انجام دهیم تا تضمین کنیم آنها هرگز باز نگردند. پیرها خواهند مرد و جوان ها فراموش خواهند کرد. 

او درباره جوان ها اشتباه می گفت: تقریبا در هر روز که از آغاز درگیري گذشته جمعیت عمدتا جوان فلسطینی ها در مرز اسرائیل با
لبنان تجمع کردند. برخی از آنها حتی از یک دیوار مرزي به ارتفاع 30 پا بالا رفته و پرچم فلسطین را به اهتزاز درآوردند و سربازان

 
اسرائیلی را در آن طرف مرز به شلیک کردن تحریک کردند و گفتند می خواهند به "خانه" برگردند. 

این بار اول نیست، در سال 2011 در روز نکبت که مربوط به اخراج صدها هزار فلسطینی با تشکیل اسرائیل است، هزاران فلسطینی به

 
مرز اسرائیل با لبنان و سوریه هجوم برده و حتی برخی از آنها توانستند از آن عبور کنند. 

حسان حجازي، یک آواره فلسطینی جوان اهل سوریه 100 مایل راه را به سمت جنوب و به سمت شهر جفاي اسرائیل، محل خانه

 
پدربزرگش طی کرد. 

علی صالح، یک آواره فلسطینی که در دهه 40 عمرش قرار دارد، در هفته گذشته در اعتراضات مرزي نظاره گر بود. او گفت: "تصور



کنید سرزمین من درست در اینجاست و من نمی توانم وارد آن شوم." او از بالاي یک تپه مجاور می تواند درختانی را ببیند که حالا
روستاي جدش به نام الخلیسه (al-Khalisa) در فاصله 1.5 مایلی طرف دیگر دیوار مرزي را می پوشانند. آوارگان فلسطینی در
لبنان با گذشت بیش از هفت دهه از زمان اخراجشان همچنان بدون شهروندي و در کمپهاي پرجمعیت با دورنماي کمی براي اشتغال

 
زندگی می کنند. صالح اظهار کرد، برنامه او این بود که از مرز بگذرد اما ارتش لبنان جلوي او را گرفت. 

سماه سلیمه، یک فعال و یک شهروند عرب اسرائیل اظهار کرد: شاید پیرها دارند میمیرند اما جوانها به یاد می سپارند و آنها می

 
خواهند آن را ترمیم کنند. 

فاحش ترین تفاوت مربوط به درگیري هاي اخیر مربوط به خشونتها در داخل مناطق با جمعیت مرکب اسرائیل، حتی در شهرهایی
نظیر حیفا که اغلب به عنوان یک الگوي همزیستی عرب-یهود تبلیغ می شد، است. حدود یک پنجم از شهروندان اسرائیلی فلسطینی
هایی هستند که در داخل مرزهاي جدید اسرائیل در سال 1948 مانده اند. با معلق شدن آتش بس با نوار غزه، سیاستمداران اسرائیلی
گمانه زنی کردند که خشونتها در شهرهاي با جمعیت مرکب اسرائیل به همان اندازه موشکهاي نوار غزه تهدیدي بزرگ به حساب می
آیند. کمیسیونر پلیس اسرائیل انفجار ناگهانی خشونت را به گروه هاي راستگراي یهودي که با اتوبوس به منظور دامن زدن به آتش
تنش در ضمن به خیابان ریختن فلسطینی ها به مناطق با جمعیت مرکب رفتند، نسبت دادند. سیاستمداران رده بالاي اسرائیلی شامل
سیاستمداران حزب لیکود متعلق به بنیامین نتانیاهو، او را متهم به تحریک و تشدید تنش براي نجات حرفه سیاسی خود می کنند.
یک مقاله تحلیلی اسرائیلی کل این وقایع را یک پیروزي براي حماس خوانده و نوشت: حماس توانست میدان جنگ را از مناطقی که

 
در تیررس شلیک موشک هستند به کلیت اسرائیل بکشاند و آشوبها همه گوشه هاي اسرائیل را به لرزه در آورند. 

سلیمه بیان کرد، فلسطینی ها همواره در جایی که خود را به عنوان یهودي تعریف می کند با تبعیض و شهروندي درجه دو مواجه
شده اند اما در سال 2018 اسرائیل قانون "دولت-ملت" را تصویب کرده و هر چه بیشتر جایگاه فلسطینی ها را تنزل داده است.
سلیمه گفت، قبل از این هفته اعتماد وجود نداشت اما یک نوع قرارداد با این مضمون وجود داشت: "تو امن هستی، من امن هستم".

 
او تاکید کرد، بچه هاي او که در دهه 20 عمرشان هستند چیزي بیش از آن میخواهند. 

 
سلیمه گفت: آنها دارند می گویند ما عدالت می خواهیم. ما چیز دیگري نمیخواهیم. 

از نظر خیلی از فلسطینی ها بروز خشونت و نارضایتی به عنوان یک پیروزي براي وحدت در نظر گرفته میشود تا صرفا پیروزي براي
شبه نظامیان حماس. با تشدید درگیري در هفته گذشته، مانیفستی تحت عنوان مانیفست "انتفاضه وحدت" در فضاي مجازي انتشار
یافت که خواستار یک قیام متحد از سوي فلسطینی هاي نوار غزه، کرانه باختري، قدس، داخل اسرائیل و میلیون ها فلسطینی ها
کمپهاي آوارگان و جوامع ساکن تبعید در سطح جهان شد. چهره هاي مشهور فلسطینی و حامیان آن در رسانه هاي اجتماعی به ابراز

 
همبستگی پرداختند. 

در این مانیفست نوشته شده: انتفاضه یک انتفاضه طولانی در خیابانهاي فلسطین و در خیابانهاي سراسر جهان خواهد بود.



ضرب الاجل یک ماهه استاندار چهار محال به مدیرعامل کارخانه خمیرمایه

ناغان

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/03/02

استاندار چهارمحال و بختیاري در گفتگوي دولت و بخش خصوصی مدیرعامل کارخانه خمیر مایه ناغان را ملزم به رعایت
استاندارد هاي محیط زیستی نمود در غیر اینصورت کارخانه تعطیل خواهد شد

به گزارش جام جم آنلاین- چهار محال و بختیاري، اقبال
عباسی استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: مدیرعامل
کارخانه خمیرمایه ناغان تا پایان خردادماه فرصت دارد
استانداردهاي محیط زیستی را رعایت و میزان آلودگی این
کارخانه را تا حد مجاز و استاندارد پایین بیاورد، در غیر
اینصورت از فعالیت این کارخانه جلوگیري و این واحد

 
پلمب خواهد شد. 

 
اهلیت سرمایه گذار باید توسط دستگاه هاي متولی سنجیده شود 

عباسی ظهر امروز یکشنبه دوم خرداد ماه در شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه اهلیت
سرمایه گذار باید توسط دستگاه هاي متولی از جمله سازمان صمت، جهادکشاورزي، شرکت شهرك هاي صنعتی و ... سنجیده شود،
اظهار کرد: اگر پس از تائید اهلیت و آغاز به کار سرمایه گذار، تخلف و سوء استفاده اي رخ دهد آن زمان باید دستگاه قضایی به مسئله

 
ورود و به پرونده رسیدگی کند. 

 
به هیچکس اجازه داده نخواهد شد اراضی واگذار شده در امر سرمایه گذاري بلوکه شود 

استاندار چهارمحال و بختیاري تاکید کرد: پس از واگذاري اراضی به سرمایه گذار باید فرآیند سرمایه گذاري توسط دستگاه هاي

 
اجرایی پیگیري شود، نباید اجازه بدهیم که اراضی واگذار شده براي مباحث تولید و اشتغال توسط سرمایه گذار بلوکه شود. 

وي در خصوص طرح پرورش ماهیان سردآبی و گرم آبی در دریاچه سد کارون چهار به صورت همزمان، گفت: مسائل فنی مربوط به
پرورش ماهی در حیطه اختیارات سازمان دامپزشکی است و این سازمان باید بی خطر بودن این موضوع را تائید کند، استعلامات باید

 
در کوتاه ترین زمان ممکن پاسخ داده شود. 

 
کارخانه خمیر مایه ناغان باعث آلودگی و گلایه مردم منطقه شده 

عباسی در ادامه با اشاره به وضعیت کارخانه خمیرمایه ناغان در شهرستان اردل، گفت: پساب این کارخانه در سالیان اخیر، آلودگی



بسیاري به محیط زیست وارد کرده است و این مسئله همواره محل گلایه مردم منطقه بوده، متاسفانه با وجود تذکرات و تعیین مهلت

 
براي کاهش آلودگی، این امر تاکنون محقق نشده است. 

 
ضرب الاجل یک ماهه به مدیرعامل کارخانه خمیرمایه ناغان جهت اجراء استانداردهاي لازم 

استاندار چهارمحال و بختیاري تاکید کرد: مدیرعامل کارخانه خمیرمایه ناغان تا پایان خرداد ماه فرصت دارد استانداردهاي محیط
زیستی را رعایت و میزان آلودگی این کارخانه را تا حد مجاز و استاندارد پایین بیاورد، در غیر اینصورت از فعالیت این کارخانه
جلوگیري و این واحد پلمب خواهد شد، نمی توان به بهانه صادرات و تولید اجازه فعالیت به واحدي داد که پساب آن موجب آلودگی

 
زیست محیطی می شود. 

وي در ادامه با بیان اینکه شهرك صنعتی شهرکرد با مشکل تامین آب شرب مواجه شده است، گفت: نمی توان از تانکرهاي سازمان
مدیریت بحران براي آبرسانی به این شهرك استفاده کرد، زیرا این تانکرها در حال حاضر مسئولیت آبرسانی سیار به روستاهاي استان

 
را بر عهده دارند، شرکت شهرك هاي صنعتی براي حل مشکل اقدام به اجاره و خرید تانکر کند. 

عباسی خاطر نشان کرد: پس از کش و قوس هاي فراوان و با پیگیرهاي لازم، بحث آسفالت جاده ورودي شرکت شهرك هاي صنعتی

 
شهرکرد حل شد و عملیات اجرایی از امروز آغاز می شود. 

استاندار چهارمحال و بختیاري در پایان با بیان اینکه سرمایه گذار احداث شهرك صنعتی خصوصی در خانمیرزا از روند سرمایه گذاري
انصراف داده است، گفت: این شهرستان تازه تاسیس نیازمند یک شهرك صنعتی است، بنابراین شرکت شهرك هاي استان روند

احداث شهرك صنعتی عمومی را در این منطقه پیگیري کند.



انتقاد از سازمان ملل به دلیل عدم افزایش بودجه براي پناهندگان

منبع: ایلناشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با انتقاد از سازمان ملل متحد به دلیل عدم افزایش بودجه براي
پناهندگان و تحمیل بار مالی به ایران، گفت: جمهوري اسلامی ایران خود یکی از اهداکنندگان مالی به پناهندگان است.

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با
انتقاد از سازمان ملل متحد به دلیل عدم افزایش بودجه
براي پناهندگان و تحمیل بار مالی به ایران، گفت:
جمهوري اسلامی ایران خود یکی از اهداکنندگان مالی به

 
پناهندگان است. 

به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور،
مهدي محمودي در نشست با مدیر منطقه اي آسیا و
اقیانوسیه کمیساریاي عالی سازمان ملل متحد در امور

پناهندگان با قدردانی از مساعدت هاي ایشان در حمایت از برنامه هاي پناهندگان در جمهوري اسلامی ایران و تشکر از همکاري هاي
بسیار خوب و نزدیک دفتر نمایندگی کمیساریا در تهران، گفت: جمهوري اسلامی ایران بیش از چهار دهه از میلیون ها پناهنده و آواره
علی رغم حمایت اندك جامعه بین المللی از پناهندگان و آوارگان در بالاترین سطح استانداردهاي بین المللی و فراتر از کنوانسیون

 
پذیرایی نموده و به اصول بشر دوستانه و تعهدات بین المللی پایبندي کامل داشته است. 

وي افزود: این خدمات با وجود جنگ تحمیلی و اعمال تحریم هاي ظالمانه، بدون هیچ تغییر و تبعیضی همانند ایرانیان انجام و عمدتاً
از منابع ملی و داخلی تأمین شده است. در واقع جمهوري اسلامی ایران خود یکی از بزرگترین اهدا کنندگان مالی به پناهندگان بوده

 
است. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور با اشاره به عدم امکان ارائه این سطح از خدمات به پناهندگان با توجه به همه
گیري بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي در شرایط کنونی، از عدم افزایش بودجه سال 2021 میلادي با توجه به هزینه هاي
پناهندگان و عدم هم خوانی آن با کمک هاي اندك بین المللی ابراز ناخرسندي کرد و گفت: افزایش حدود درصد موجود کمک ها

 
نسبت به سال 2020 میلادي، صرفاً بدلیل تفاوت نرخ ارز در سالهاي ذکر شده است. 

محمودي با انتقاد از متوازن نبودن پذیرش بار و مسئولیت حمایت از پناهندگان بین کشورها که در مقطع کنونی میزبانی 85درصد از
پناهندگان صرفاً از طریق برخی از کشورهاي در حال توسعه همانند جمهوري اسلامی ایران انجام می پذیرد، بر حمایت جدي و عملی

 
بر بازگشت داوطلبانه پناهندگان به عنوان اصلی ترین راه حل پایان پناهندگی و هدف عمده پیمان جهانی پناهندگان تاکید کرد. 

 
وي خاطرنشان کرد: 947 اتباع درسال 1399 و در دو ماهه نخست امسال تنها 527 اتباع به کشور خود برگشته اند. 

محمودي اظهار کرد: همکاري و ارتباط میان کشورهاي میزبان و مبداء پناهندگان در جهت تحقق اصل بازگشت داوطلبانه پناهندگان
و ضرورت برگزاري کمیسیون سه جانبه بازگشت،و ضرورت "" ارائه بسته هاي تشویقی"" به پناهندگان در جهت ترغیب آنان براي

 
بازگشت داوطلبانه به موطن خویش از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

وي با اشاره به ضعف زیرساخت هاي آموزشی، بهداشتی و درمانی، معیشتی و اشتغال در داخل کشور افغانستان و عدم حمایت جدي
مجامع بین المللی در ایجاد شرایط مناسب در کشور مزبور و در نتیجه کاهش آمار بازگشت کنندگان، ادامه داد: دولت افغانستان در



واگذاري زمین و سایر امکانات لازم به ویژه در حوزه معیشت پناهندگان بازگشتی حمایت جدي ندارد و همین امر موجب عدم توفیق

 
در اجراي مطلوب طرح بازگشت پناهندگان و ادغام مجدد پایدار آنان شده است. 

دبیر کمیسیون ساماندهی امور اتباع و مهاجرین خارجی تاکید کرد: جمهوري اسلامی ایران نهایت تلاش خود را در راستاي توانمند
سازي پناهندگان با اجراي برنامه هاي آموزشی فنی و حرفه اي معمول داشته و این دسته از پناهندگان و همچنین فارغ التحصیلان از

 
دانشگاه هاي جمهوري اسلامی ایران پتانسیل مناسبی براي بازسازي افغانستان محسوب می شوند. 

محمودي تصریح کرد: در سال تحصیلی 98-99، 362 هزار و 80 دانش آموز افغانستانی در حال تحصیلند که 138 هزار نفر از آنان
اتباع مجاز نبوده و با توجه به دستور مقام معظم رهبري و لازم التعلیم بودن این دانش آموزان از آنان ثبت نام شده است. و در مقطع

 
آموزش عالی هم 57 هزار دانشجوي اتباع افغانستانی مشغول تحصیل هستند. 

دستیار وزیر کشور گفت: با توجه به روند کند و آمار اندك بازگشت پناهندگان به کشورشان تقویت، برنامه اسکان مجدد در کشور
ثالث ضروري و لازم است تا کمیساریا با توجه به اهداف پیمان جهانی پناهندگان از طریق رایزنی با کشورهاي پذیرنده، سهمیه اسکان

 
مجدد از جمهوري اسلامی را افزایش دهد. وي اسکان مجدد در کشور ثالث را نیز بسیار اندك خواند. 

محمودي یکی از اهداف سند راه حل هاي راهبردي براي پناهندگان افغانستانی و همسو بودن آن با پیمان جهانی پناهندگان را
حمایت از پناهندگان، کاهش فشار بر جوامع میزبان و تحمیل نشدن بار مضاعف بر دوش کشورهاي میزبان آنان در کنار اصل تقسیم
عادلانه بار و مسئولیت عنوان کرد و گفت: علی رغم افزایش هزینه هاي پناهندگان متاسفانه روند اعطاي منابع مالی کمیساریا نسبت
به سنوات قبل کاهش چشمگیري داشته است و انتظار می رود کمیساریا، با بسیج منابع بین المللی و افزایش کمک ها بویژه در حوزه

 
سلامت، آموزش و معیشت پناهندگان در جمهوري اسلامی حمایت و اقدام لازم را انجام دهد. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور برضرورت استمرار و افزایش کمک ها در مقابله با بیماري کرونا و حمایت جدي در
راستاي تحت پوشش قرار دادن پناهندگان در قالب برنامه سند ملی جمهوري اسلامی درخصوص واکسیناسیون عمومی در برابر
بیماري کرونا و واردات فوري واکسن برابر مکاتبات ارسالی و مذاکرات بعمل آمده در این خصوص تا کید و از عدم تعقیب راه حل هاي

 
پایدار به خصوص بازگشت داوطلبانه پناهندگان از سوي کمیساریا و جامعه بین المللی ابراز نگرانی کرد. 

محمودي گفت: هزینه هاي گزافی به جمهوري اسلامی در مقابله با جمع آوري و جلوگیري از تردد هاي غیر قانونی اتباع خارجی غیر
مجاز متقاضی عزیمت به کشور هاي اروپایی تحمیل شده است. 101 هزار و 419 نفر در سال 1399 دستگیر شده اند که به ازاي هر

 
نفر هزینه هاي گزاف به جمهوري اسلامی تحمیل شده است. 

وي همچنین از احتمال موج جدید پناهجویی و نبود ظرفیت لازم و کافی براي جذب پناهجوي جدید در جمهوري اسلامی ابراز
نگرانی و لزوم انجام اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه در این خصوص تاکید نمود.



ایجاد رابطه موفق و موثر بین نسل جدید و کتاب با استفاده از ظرفیت هاي

فناورانه و نوآورانه

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/03/02

آیین اختتامیه اولین رویداد نوآورانه و فناورانه «کتاب و کودك» امروز 2 خرداد با حضور دکتر وحدت رییس صندوق نوآورى
و شکوفایى، دکتر نصیرى رییس دانشگاه شهید بهشتى و جمعى از مدیران و مسئولان دانشگاه و اکوسیستم نوآورى در

دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد.

به گزارش جام جم آنلاین از دانشگاه شهید بهشتی، این رویداد که با هدف ایجاد آشتی میان کودکان و کتابخوانی از اواخر بهمن
ماه سال گذشته در مرکز نوآوري علوم انسانی و اجتماعی دانشگاه شهید بهشتی کار خود را آغاز کرده بود با عبور از مراحل مختلف از
جمله پذیرش ایده هاي برتر، برگزاري کارگاه هاي تخصصی، همراهی منتورها با تیم ها جهت تکمیل و پیاده سازي طرح ها و ایده ها،

 
ساخت نمونه هاي اولیه و پایش نهایی ایده ها به ایستگاه پایانی خود رسید. 

 
 

 
دکتر علی اصغر سعدآبادي به عنوان اولین سخنران گزارشی از روند کارهاي انجام شده در این رویداد را ارائه داد. 

سعدآبادي صحبت خود را با ارائه آماري در زمینه سرانه مطالعه کتاب در ایران شروع کرد و گفت: سرانه مطالعه کتاب در ایران هفت

 
دقیقه ا ست و این آمار در حوزه کودکان به کمتر از 30 ثانیه می رسد. 

وي افزود: سال 99، بیش از 400 میلیارد تومان به مراکز فرهنگی، چاپخانه ها، ناشران و تمامی دست اندرکاران حوزه کتاب اختصاص

 
داده شده که از این مقدار 35 درصد مربوط به کتاب کودك است. 

به گفته رییس مرکز رشد وکارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی، بذر این رویداد در تابستان سال 99 در پژوهشکده مطالعات بنیادین علم
و فناوري و به همت دکتر علم الهدي کاشته شد و اجراي آن به مرکز نوآوري علوم انسانی و اجتماعی محول شد. بخش بزرگی از ایده

 
هاي حاضر در این رویداد ، پاسخ هایی بودند بر نیازهایی که از سوي متولیان حوزه کودك مانند سازمان صدا و سیما مطرح شده بود. 

سعد آبادي با تاکید بر اینکه این رویداد بر نوآوري در فرم و ومحتواي آثار حوزه کودك تاکید داشته است گفت: با انتشار فراخوان این
رویداد در آذر ماه سال 1399، 87 ایده به دبیر خانه ارسال شد که پس از غربالگري در سه مرحله، 21 ایده منخب برگزیده شدند. در
این مدت کارگاه هاي تخصصی حوزه کودك، کارگاه هاي کسب و کار و کارگاه هاي ترکیبی برگزار شده که پس از پایش نهایی 15



 
تیم مجوز حضور در رویداد نهایی را به دست آورده اند. 

 
دکتر سعدآبادي ابراز امیدواري کرد تا تیم هاي حاضر در این مرحله مورد حمایت سرمایه گذاران حاضر قرار گیرند. 

در ادامه مراسم دکتر جمیله سادات علم الهدي، ریاست پژوهشکده مطالعات بنیادین علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی و از اعضاي
شوراي سیاستگذاري رویداد کتاب و کودك، سخنرانی خود در روز اختتامیه رویداد را با تاکید بر آشکار بودن ضرورت توجه به این

 
حوزه آغاز کرد. 

وي با تشکر از دکتر ستاري-معاونت علم و فناوري ریاست جمهوري- و دکتر نصیري -ریاست دانشگاه شهید بهشتی- این رویداد را به
عنوان اولین تجربه این حوزه معرفی کردند که اثبات میکند فاصله گرفتن از مفاهیم انتزاعی در علوم انسانی امکان پذیر و البته

 
ضروري است. 

 
دکتر علم الهدي افزود: این دست فعالیت ها نقش علوم انسانی را بر زندگی مردم ملموس تر میکند. 

وي ضمن قدردانی از دانشکده هاي ادبیات و علوم انسانی و با یادآوري شاخص بودن دانشگاه شهید بهشتی در حوزه علوم انسانی، ابراز

 
امیدواري کرد تا این رویداد بتواند الگویی براي فعالیت هاي عملیاتی بیشتر در حوزه علوم انسانی باشد. 

دکتر علی وحدت رئیس صندوق نوآوري و شکوفایی ریاست جمهوري در شروع نطق خود در آیین اختتامیه رویداد کتاب و کودك

 
بیان کرد:هیچ فعالیت نوآورانه اي بدون جذب سرمایه به سرانجام نخواهد رسید. 

وي افزود :در کنار اعضاي اکوسیستم نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی مانند پارك علم و فناوري، مراکز نوآوري دانشکده ها،
شتابدهنده ها و پژوهشکده هاي فعال نیاز به صندوق پژوهش و فناوري حس میشد که حال این اتفاق افتاده است. صندوق پژوهش و

 
فناوري دانشگاه شهید بهشتی میتواند با ارائه تسهیلات، به طور مثال در قالب لیزینگ یا نمونه سازي، عصاي دست نوآوري باشد. 

اوحدت همچنین بیان کرد: شرکت هاي دانش بنیان در ابتداي مسیر بیشتر بر حوزه متمرکز بوده اند، البته کشش از سوي این حوزه
هم بیشتر بوده است . اما با پیدایش شرکت هاي دانش بنیان نوع سه توجه بیشتري به حوزه علوم انسانی صورت گرفته است که این

 
که رویداد از گام هاي آغازین است. 

وحدت توضیح داد: حمایت صندوق نوآوري و شکوفایی از شرکت ها در مراحل مختلفی از چرخه عمر آن ها صورت میگیرد.این

 
حمایت درمراحل اولیه از طریق شتابدهنده ها صورت میگیرد. 

رئیس صندوق نوآوري و شکوفایی ضمن بیان این نکته که شتابدهنده هاي حاضر در دانشگاه شهید بهشتی در صورت نیاز از سوي
صندوق نوآوري و شکوفایی تجهیز خواهند شد از دانشگاه به عنوان محلی براي جوشش ایده هاي خوب یاد کرد که عدم حضور آن از

 
بازده اکوسیستم کارآفرینی می کاهد. 

دکتر نصیري قیداري ریاست دانشگاه شهیدبهشتی نیز در اختتامیه رویداد کتاب و کودك بیان کرد: این اختتامیه آغازي را براي ذهن

 
ها ایجاد کرده است. 

رئیس دانشگاه شهید بهشتی در ادامه به این نکته اشاره کرد که علم مربوط به علوم انسانی با انسان باشعور ارتباط دارد، بعد معنوي



 
انسان است که باعث توجه خداوند و ملائک به او شده است. 

وي در زمینه رویداد کتاب کودك افزود :حرکت هاي بزرگ دنیا، اول بزرگ نبوده اند از همین جمع هاي کوچک آغاز شده است.

 
مشروط بر اینکه در آن راهبري درست و جدیت وجود داشته باشد. 

دکتر نصیري اشاره کرد: در محتواي تولید شده براي کودك باید ظرافت وجود داشته باشد. ما در ایران از غناي فرهنگی برخورداریم.

 
باید ویدیو، کلیپ، داستان غنی و پرمحتوا براي کودکان مهیا کنیم، بدین صورت جذب محتواهاي غربی نمی شوند. 

در ادامه مراسم 15 تیم راه یافته به مرحله نهایی در حضور 3 نفر از اعضاي شوراي سیاستگذاري رویداد ، دکتر مریم جلالی عضو
هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی،دکتر محمدرضا مرادي مدیرعامل شتاب دهنده گام دوم و دکتر علی اصغر سعدآبادي رییس مرکز
رشد و کارآفرینی دانشگاه شهید بهشتی به ارائه کار خود پرداختند.در نهایت رویداد نوآورانه کتاب و کودك با اعلام تیم هاي برتر و

 
اعطاي لوح هاي سپاس به کار خود پایان داد. 

 
 



ضروري است به سمت استفاده از ابزارهاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد

حرکت کنیم/آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال

است

منبع: ایلناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/03/02

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت: آموزش و ارتقاي مهارت
هاي عملی می تواند بستر مناسبی براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد
توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت: آموزش و
ارتقاي مهارت هاي عملی می تواند بستر مناسبی براي

 
افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد. 

به گزارش ایلنا، علی آقا محمدي در نشست امروز تحول
محلات کشور که با حضور دستگاه هاي ذي ربط در محل
وزارت کشور برگزار شد، با اشاره به اینکه پیشران تحول و
پیشرفت معنادار در محلات و حوزه هاي حاشیه نشینی

شهرهاي کشور، تقویت مردم و آموزش عمومی است، گفت: باید ساکنان محلات را با آموزش هاي لازم به سمت کار و اشتغال آفرینی

 
سوق دهیم. 

آقا محمدي با اشاره به ضرورت هماهنگی و همکاري مابین دستگاه هاي ذي ربط در ساماندهی امور محلات کشور و ایجاد دفاتر
تسهیل گري گفت: دفاتر تسهیلگري یکی از ظرفیت هاي تحول محلات کشور محسوب می شوند و از این ظرفیت باید به شکل

 
مناسب و کارا بهره برد. 

وي گفت: یکی از چالش ها در موضوع محلات و حاشیه نشینی شهرها، موضوع مهم تقسیمات کشوري است و در این خصوص باید با

 
در نظر گرفتن جمیع جهات اعم از اقتصادي و فرهنگی تصمیم گیري شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: شهرسازي و تبدیل روستاهاي بزرگ به شهرها ظرفیت حاشیه نشینی را به همراه دارد

 
و براي همین باید نهایت دقت و حساسیت در این حوزه به خرج داده شود. 

آقا محمدي با اشاره به اینکه یکی از چالش هاي موجود در محلات حاشیه و بافت فرسوده، مساله اعتیاد است، گفت: باید به این
معضل به عنوان یک بیماري مهم اجتماعی توجه کرد. تجربه نشان داده که جمع کردن محل معتادان در عمل باعث کوچ آنها به

 
مکانی دیگر و انباشت بیشتر مشکلات شده است. 



عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه می توان با تاسیس مکان هایی مشخص از پراکندگی این معضل جلوگیري کرد،
گفت: براي همین ضرورت دارد در کشور به سمت استفاده از ابزارهاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد حرکت کنیم.



راه اندازي خوشه تولید و فرآوري شیر خام در کاظم خوجه
استان گلستان

راه اندازي خوشه تولید و فرآوري شیر خام در کاظم خوجه استان گلستان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/03/02

در راستاي اجرایی نمودن طرح راه اندازي خوشه تولید و
فرآوري شیر خام، نشست سه جانبه صندوق کارآفرینی امید استان گلستان با استانداري و سازمان جهاد کشاورزي با حضور اغنامی
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري، دودانگی مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري، پهلووري مدیر
صندوق کارآفرینی امید استان و سمعیی معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي استان در محل صندوق کارآفرینی امید

 
استان برگزار گردید. 

در این جلسه پهلووري گفت: این طرح با هدف تثبیت و توسعه اشتغال پایدار روستایی از طریق تامین نیازها و خرید تضمینی شیر
خام گاوداري ها خصوصاً گاوداري هاي روستاهاي هدف صندوق و در قالب زنجیره تولید، فرآوري و عرضه محصولات لبنی برنامه ریزي
شده است و مقرر است زمینه اشتغال جدید 10000 نفر تولید سالیانه 76 هزار تن شیرخام و 1300 تن گوشت قرمز و عرضه حدود
225 راس تلیسه اصیل فراهم گردد و موجب افزایش میزان تولید و عرضه محصولات لبنی و گوشت قرمز باکیفیت را بدنبال داشته

 
باشد. 

وي افزود: نگاه زنجیره اي و خوشه اي به واحدهاي دامداري روستایی در سال هاي گذشته از جمله اقدامات صورت گرفته است که به

 
صورت پایلوت در روستاي کاظم خوجه انجام شده است. 

در راستاي این تفاهمنامه مقرر گردید شرکت صنایع صباح با همکاري صندوق کارآفرینی امید، ده هزار راس تلیسه نژاد هاي اصیل را
با هماهنگی جهاد کشاورزي و استانداري گلستان خریداري و در روستاهاي هدف توزیع نماید.



پرداخت 90 میلیارد ریال به شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات
در سمنان

پرداخت 90 میلیارد ریال به شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات در سمنان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/03/02

با هدف حمایت از فعالان عرصه فناوري اطلاعات در استان

 
سمنان، صندوق کارآفرینی امید به شرکت هاي فعال این عرصه 90 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت می کند. 

سیدیاسر حسن پور مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان روز یکشنبه در نشست کارگروه اعطاي بسته تسهیلات
حمایتی به فعالان حوره فناوري اطلاعات و ارتباطات استان سمنان گفت: این تسهیلات کم بهره به شرکت هاي متقاضی با اعتبار

 
بیش از 90 میلیارد ریال در این استان پرداخت می شود. 

وي با اشاره به موافقت با پرداخت تسهیلات از محل وجوه اداره شده به شرکت ها و فعالان حوزه فاوا استان ادامه داد: وزارت ارتباطات
و فناوري اطلاعات به منظور حمایت از سرمایه گذاري در توسعه و ارتقاي کاربرد فناوري اطلاعات و ارتباطات کشور، توسعه

 
اشتغالزایی، تسهیلات ویژه اي به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می کند. 

وي بیان کرد: برخی از این طرح ها در بخش شرکت هاي غیرنوپا و برخی در بخش کسب و کارهاي پلتفرمی مورد بررسی قرار گرفته

 
اند و با پرداخت بیش از 90 میلیارد ریال تسهیلات به این طرح ها موافقت شد. 

وي با اشاره به استقبال جوانان از کسب و کارهاي حوزه فناوري اطلاعات، افزود: با ارائه تسهیلات کم بهره می توان کسب و کارهاي

 
جدید و اشتغال پایدار در استان ایجاد کرد و از این طریق اثرات مثبتی در رشد اقتصادي استان به وجود آورد. 

متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام تسهیلات وام وجوه اداره شده به پایگاه توان آفرین به نشانی
اینترنتیtavanafarin.ito.gov.ir مراجعه کنند.



تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي ابلاغ می

شود

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون اشتغال وزارت کار از ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي خبر داد.



نرم افزار مدیریت پسماندهاي شهري ساخته شد | مدیریت علمی و اقتصادي
پسماند با برنامه اي مدون

منبع: آناشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیر مراکز رشد و کارآفرینی منطقه 9 دانشگاه آزاد اسلامی از ساخت دستگاه خردکن و نرم افزار مدیریت پسماندهاي شهري
توسط دانشگاه آزاد اسلامی واحد یاسوج خبر داد.

مدیر مراکز رشد و کارآفرینی منطقه 9 دانشگاه آزاد اسلامی از ساخت دستگاه خردکن و نرم افزار مدیریت پسماندهاي شهري

 
توسط دانشگاه آزاد اسلامی واحد یاسوج خبر داد. 

مهران کهوائی نژاد در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي
خبرگزاري آنا اظهار کرد که با نگاهی به تاریخ و جغرافیاي
زیستی، رابطه انسان با محیط زیست همواره به صورت تابعی از
رفتار انسان با پیرامون طبیعی وي رقم زده شده است. انسان ها
از آغاز زندگی یکجانشینی(شهرنشینی)، همواره پسماندها را به
طریقی از محیط زندگی خود دور می کردند که این کار به دلیل
پایین بودن میزان جمعیت از یک سو و کمیت و کیفیت زباله ها
از سوي دیگر، دفع زباله ها را دچار مشکلات و آسیب هایی نمی
کرد و بسیاري از مواد که زائد نامیده می شدند، به نوعی بازیافت

شده یا در اطراف سکونتگاه هاي انسانی یا دفع می شدند یا دوباره به چرخه مصرف بازمی گشتند؛ اما با افزایش جمعیت و رشد و
گسترش شهرنشینی، تغییر الگوي مصرف و استفاده وسیع از موادي که به آسانی تجزیه نمی شوند، عوارض دفع غیربهداشتی و

 
بازیافت مواد زائد آشکار شد. 

وي توضیح داد: در واقع پسماند موادي اجتناب ناپذیر ناشی از فعالیت هاي انسانی هستند که اکنون و در آینده نزدیک نیازي به آن
نیست و پردازش و یا دفع آن ضروري بوده و محصول جانبی فعالیت هاي انسانی است. پسماندها می توانند از منظر فیزیکی(جامد،
مایع، گاز)، کاربردي (بسته بندي، مواد غذایی و…)، نوع مواد(شیشه، کاغذ و…)، ویژگی هاي فیزیکی(سوختنی، کمپوست شدنی،
بازیافتنی)، منشأ(خانگی، تجاري، کشاورزي، صنعتی و…) و میزان تأثیرگذاري و ایمنی محیط زیست (خطرناك، بی خطر) دسته بندي

 
شوند. 

مدیر مراکز رشد و کارآفرینی منطقه 9 دانشگاه آزاد اسلامی تشریح کرد: مدیریت پسماند یکی از مهم ترین دغدغه هاي جوامع
صنعتی و رو به رشد است. افزایش روزافزون حجم پسماندها از یک سو و تنوع و گوناگونی آنها از سویی دیگر بر پیچیدگی شرایط و
نحوه جمع آوري و دفع آنها می افزاید. مدیریت پسماند به عوامل مانند مکان تولید زوائد، نحوه جمع آوري، حمل ونقل، دفن زباله و
چگونگی بازیافت آن بستگی دارد؛ بنابراین محدوده مدیریت این مقوله بسیار وسیع و متغیر بوده و براي چنین موضوعی راهی جز

 
مدیریت و برنامه راهبردي با کمک از نرم افزار وجود ندارد. 

کهوائی نژاد مطرح کرد: مدیریت پسماند براي حفظ منابع طبیعی زمین، جلوگیري از آلودگی محیط زیست، اتخاذ رویکرد یکپارچه و



جامع براي کاهش پسماند شهري و تولیدشده به روش پایدار و برنامه ریزي و سازمان دهی نظام اداري و مالی مراحل مختلف پسماند

 
اهمیت بسیاري دارد. 

 
جلوگیري از زباله گردي، بیکاري، سرقت، اعتیاد و ناهنجاري هاي اجتماعی 

وي از تولید نرم افزار مدیریت پسماندهاي شهري خبر داد و در تشریح ویژگی ها، کاربردها و مزیت هاي آن اظهار کرد: براي مدیریت
علمی و اقتصادي پسماند و تفکیک آن از مبدأ برنامه مدونی داریم که می تواند بار بسیاري از هزینه هاي جاري دولت را برداشته و

 
بالغ بر 2 میلیون شغل مستقیم ایجاد کند. 

به گفته مدیر مراکز رشد و کارآفرینی منطقه 9 دانشگاه آزاد اسلامی، نرم افزار مدیریت پسماندهاي شهري، توانایی دارد که هلدینگ
زنجیره اي بازیافت را از زیست بوم کارآفرینی به وجود بیاورد و در راستاي رفع موانع تولید به ویژه در بخش تأمین مواد اولیه و کاهش

 
آلودگی هاي زیست محیطی گام بلندي برداشته شود. 

وي افزود: در این طرح پسماندها از جلو منزل مسکونی شهروندان خریداري و خشک و تر آن از مبدأ تفکیک شده و در مقابل، علاوه
بر خدمات شهري و کاهش هزینه هاي خدمات سبد خانوار براي شهروندان در قبال تحویل پسماند، نصب نرم افزار براي شهروندان و
کسبه انجام می شود. خدمات شهري، شست وشو و نظافت مجتمع هاي مسکونی، تجاري، اداري و... به صورت رایگان، تأمین و
نگهداري فضاي سبز شهري، نظافت خودرو شهروندان و ساکنان مجتمع ها و خیابان ها و از همه مهم تر حفاظت فیزیکی هر خیابان و

 
محله را شامل می شود. 

کهوائی نژاد عنوان کرد که اجراي طرح مدیریت پسماندهاي شهري علاوه بر ایجاد اشتغال از زباله گردي، بیکاري، بزه هاي اجتماعی،

 
سرقت، اعتیاد و ناهنجاري هاي اجتماعی و ... جلوگیري خواهد کرد. 

مدیر مراکز رشد و کارآفرینی منطقه 9 دانشگاه آزاد اسلامی اضافه کرد: مسئولان مربوط و دولتمردان می توانند با حمایت از این طرح
و اختصاص بودجه به بخش خصوصی و رعایت اصول قانونی به ویژه اصل 44 با رعایت قانون و حمایت از این اصل در بخش هاي
مهمی از بودجه صرفه جویی کنند. براي نمونه به جاي اختصاص 10 هزار میلیارد ریال به سازمان همیاري شهرداري ها براي مدیریت

 
پسماند کشور، 5 هزار میلیارد ریال به بخش خصوصی اختصاص دهند. 

وي تأکید کرد که مسئولان می توانند براي مدیریت پسماندها و جمع آوري و دفع نکردن آنها در مدفن هاي شهري و جلوگیري از
ایجاد شیرابه و حیوانات موذي و آلودگی آب هاي زیرزمینی گام مؤثري بردارند و از طرفی با ایجاد اشتغال پایدار از طریق این برون

 
سپاري کارنامه درخشانی از خود به جاي گذارند. 

کهوائی نژاد عنوان کرد: مدیریت علمی پسماند می تواند در زمینه کمک به فرهنگ سازي در راستاي ساماندهی معضلات اجتماعی و
فرهنگی و جلوگیري از بزه هاي اجتماعی و اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی نقش مؤثري داشته باشد؛ بنابراین مدیران اجرایی و
نامزدهاي شوراهاي اسلامی شهر و روستا و نامزدهاي پست مهم اجرایی کشور(ریاست جمهوري) را به این چالش دعوت می کنیم و از
آنان می خواهیم که با کمک به توسعه واگذاري امور به بخش خصوصی و رعایت اصل 44 در این زمینه نقش مؤثري داشته باشند و

 
دانشگاه آزاد اسلامی با بیش از 400 واحد دانشگاهی می تواند سکان دار این حرکت بزرگ در کشور باشد. 

انتهاي پیام/4121/4062/





دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین | دانشکده ها و رشته ها

منبع: آناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/03/02

دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین در شمال استان قزوین و ضلع شمالی آزادراه قزوین- تهران قرار دارد و اکنون 15 هزار
دانشجو در این دانشگاه در حال تحصیل هستند.

دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین در شمال استان قزوین و ضلع شمالی آزادراه قزوین- تهران قرار دارد و اکنون 15 هزار دانشجو

 
در این دانشگاه در حال تحصیل هستند. 

 
 

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري آنا، دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین یکی از واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی است که در شمال
قزوین و ضلع شمالی آزادراه قزوین- تهران قرار دارد. اکنون 15 هزار دانشجو در این دانشگاه در حال تحصیل هستند و در مقاطع

 
کاردانی، کارشناسی، کارشناسی ناپیوسته، کارشناسی ارشد و دکتري تخصصی به تربیت دانشجویان متخصص می پردازند. 

 
تصاویر بیشتر از دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین را اینجا ببینید 

مرتضی موسی خانی از زمان راه اندازي دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین در سال 1371 تا تیر 1399 ریاست این دانشگاه را بر عهده
داشت و پس از 28 سال در تاریخ 17 تیر 1399 در مراسمی با حضور دکتر محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی،
محمدرضا خانمحمدي خرمی عضو هیئت علمی دانشگاه بین المللی امام خمینی(ره) و نماینده سابق مجلس در حوزه ابهر و خرمدره

 
سرپرست این واحد دانشگاهی شد. 

در پی استعفاي محمدرضا خانمحمدي خرمی در تاریخ 31 شهریور 99 دکتر طهرانچی در حکمی ناصر حمیدي را با حفظ سمت و به
طور موقت به عنوان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین منصوب کرد. 19 اسفند 1399 مجدد با حکمی از سوي رئیس
دانشگاه آزاد اسلامی، اصغر کشت کار به عنوان سرپرست این واحد دانشگاهی منصوب و معرفی شد و تاکنون این مسئولیت را برعهده

 
دارد. 

سرزمین قزوین از دیرباز همیشه به عنوان یکی از مراکز معتبر اشاعه علم و فرهنگ بر تارك تاریخ تمدن ایران اسلامی درخشیده است.
پس از پیروزي انقلاب اسلامی به دلیل تحولات سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادي کشور، منطقه قزوین نیز وارد دوران تازه اي از
حیات تاریخی خود شد. لزوم پرداختن به توسعه اقتصادي و تأمین پیش نیازها و ضرورت هاي سخت افزاري و نرم افزاري آن که به



طور مبرم در صنعتی شدن منطقه و ارتقا و تصحیح علمی چرخه تولید تعریف شده بود در مدت کوتاهی چهره شهر را به طور کامل

 
تغییر داد. 

 
 

از سوي دیگر با توجه به مهاجرت گسترده نیروي انسانی جویاي کار و به دنبال آن موضوع افزایش جمعیت، نیازهاي به شدت ملموس
و تازه اي در منطقه به وجود آمد. فعالیت بیش از یک هزار واحد تولیدي صنعتی مهم ترین ویژگی این دوره به شمار می رود و در

 
عین حال مؤلفه حساس و چالش برانگیز تأمین نیروي انسانی متخصص و کارآمد عمده ترین خلأ این فراگرد به حساب می آید. 

در سیزدهمین سال پیروزي انقلاب اسلامی به سال 1370 فقدان نیروي انسانی متخصص به طور مشخص در ارتباط با صنعت و
فناوري هاي نوین علمی و پاسخگونبودن مراکز محدود و معدود دانشگاهی شهر به این نیاز مبرم ضرورت حیاتی راه اندازي دانشگاه

 
فنی مهندسی مستقل را بیش ازپیش مطرح ساخت. 

در چنین شرایطی که نزدیک به 9 سال از راه اندازي و ایجاد هسته هاي اولیه دانشگاه آزاد اسلامی سپري شده بود، اندیشه شکل
گیري دانشگاه آزاد اسلامی در قزوین بر محور فعالیت و فعلیت یافتن رشته هاي نوظهور ازجمله کامپیوتر بیش از هر زمان دیگري به

 
یک حقیقت اجتناب ناپذیر و ضرورت علمی ناگزیر نزدیک شد. 

سال 1371 دانشگاه آزاد اسلامی قزوین، ابتدا با 360 دانشجو آغاز به کار کرد؛ اما اکنون در این مجتمع عظیم آموزشی، دانشجویان در
206 رشته، پنج مقطع تحصیلی و 6 دانشکده سرگرم آموزش یابی نوین هستند و تاکنون این دانشگاه زمینه ادامه تحصیل بیش از 70
هزار نفر در رشته هاي مختلف از سراسر کشور را فراهم کرده است به نحوي که 80 درصد از دانشجویان رشته هاي فنی و مهندسی
استان، دانش آموخته این دانشگاه هستند. نخستین گام در این راه با مساعدت آیت االله باریک بین نماینده ولی فقیه و امام جمعه

 
سابق قزوین و پیگیري علی اکبر صالحی رئیس فعلی سازمان انرژي اتمی برداشته شد. 

فعالیت رسمی دانشگاه آزاد اسلامی قزوین از تاریخ 17 تیر 1371 با مساعدت و همیاري مالی و تجهیزاتی دو شرکت تبد و بیدستان
آغاز شد. تأمین زمین مناسب به منظور استقرار تشکیلات مجتمع مرکزي و ایجاد فضاي آموزشی متناسب با رشد دانشگاه از بدو
تشکیل هیئت مؤسس در دستور کار بوده است. به همین اعتبار و متعاقب پیگیري هاي مستمر؛ کمیسیون ماده پنج با واگذاري 20
هکتار زمین به دانشگاه موافقت کرد. فعلیت یافتن واگذاري این زمین که در شمال شهر قزوین و در جاده امام زاده باراجین(ع) قرار

 
دارد، مستلزم پنج سال تلاش شبانه روزي بود. 

نکته قابل ذکر دیگر اینکه با توجه به مشکل مبرم و حاد واگذاري زمین در شهر قزوین زمینی به مساحت 8 هزار متر مربع در مجتمع
ادارات نواب از سوي فرمانداري وقت به دانشگاه تحویل داده شد و در واقع حرکت گسترده آموزشی، اداري دانشگاه بر مبناي ساخت



وساز و تجهیز همین زمین صورت گرفته است. در سال 80-79 پروژه احداث ساختمان عمران و معماري برنامه ریزي و با سرعت

 
غیرقابل وصفی به صورت نهایی اجرا شد. 

 
دانشگاه آزاد اسلامی قزوین 6 دانشکده دارد که همگی در مجتمع شهید عباسپور (باراجین) واقع هستند: 

 
دانشکده مهندسی شماره 1(برق، رایانه و فناوري اطلاعات) 

دانشکده برق و رایانه و فناوري اطلاعات در سال 1371 راه اندازي و آغاز به کار کرد. این دانشکده اکنون داراي 29 رشته در پنج
مقطع تحصیلی است و با ظرفیت 5 هزار و 815 دانشجو حدود 25 درصد آمار دانشجویان کل دانشگاه را تشکیل می دهند. این
دانشکده با جذب 86 زن و 43 مرد در رشته مهندسی کامپیوتر- نرم افزار فعالیت خود را در سال 1371 آغاز و در سال 1374 در
رشته کاربرد کامپیوتر دانشجو جذب کرد. پس از آن در سال 1376 رشته کامپیوتر- سخت افزار و رشته برق - الکترونیک، در سال
1382 رشته مهندسی فناوري اطلاعات و مهندسی برق- کنترل و در سال 1385 رشته مهندسی پزشکی به رشته هاي موجود

 
دانشگاه افزوده شد. 

 
 

در مقطع کارشناسی ارشد رشته هاي کامپیوتر - نرم افزار، مکاترونیک در سال 1382، رشته مهندسی فناوري اطلاعات شبکه هاي
کامپیوتري و مهندسی کامپیوتر هوش مصنوعی در سال 1384، رشته مهندسی برق- الکترونیک در سال 1385 و در سال 1387
مهندسی کامپیوتر معماري سیستم هاي کامپیوتري و در مقطع دکتري در سال 1387 در رشته کامپیوتر - نرم افزار، دانشکده به

 
پذیرش دانشجو اقدام کرد. 

سال 1390 دو رشته مهندسی برق-کنترل و تجارت الکترونیک و نیز سه گرایش در رشته مهندسی مکاترونیک در مقطع کارشناسی

 
ارشد به لیست رشته هاي دانشکده افزوده شده است. 

دانشکده برق و رایانه و فناوري اطلاعات در چهار طبقه و با فضاي 9 هزار و 682 مترمربع بنا شده و داراي 48 کلاس درس بوده که
تعداد 17 باب آن مجهز به وسایل سمعی و بصري است. براي حمایت و تسهیل امور پروژه اي و تحقیقاتی دانشجویان در مقطع
کارشناسی دو باب اتاق با تجهیزات کامل براي دانشجویان مهیا شده و دو باب اتاق نیز براي دانشجویان تحصیلات تکمیلی مجهز و در
اختیار آنها قرار گرفته که در طبقه چهارم دانشکده مرکز تحقیقات مکاترونیک (MRL) واقع و تاکنون موفق به کسب عناوین مختلف

 
در مسابقات جهانی روبوکاپ شده است. 



 
دانشکده معماري و شهرسازي 

سال 79 دانشکده اي با عنوان معماري و عمران در واحد قزوین فعالیت خود را آغاز کرد که بعدها در سال 1390 گروه عمران از
دانشکده مجزا شده و عنوان دانشکده به معماري و شهرسازي تغییر یافت. در آغاز فعالیت دانشکده شامل رشته هاي کارشناسی ارشد
پیوسته معماري، کارشناسی پیوسته عمران و کاردانی پیوسته و ناپیوسته معماري و عمران بود. از آن سال به ترتیب رشته هاي زیر راه

 
اندازي شدند. 

 
• رشته کارشناسی پیوسته معماري 

 
• رشته کارشناسی ارشد ناپیوسته معماري 

 
• رشته کارشناسی ارشد طراحی و برنامه ریزي شهري و منطقه اي 

 
• رشته کارشناسی پیوسته نقشه برداري 

 
• رشته کارشناسی ناپیوسته معماري 

 
• رشته کارشناسی ناپیوسته عمران 

 
• رشته کارشناسی ناپیوسته نقشه برداري 

 
• رشته کارشناسی پیوسته شهرسازي 

 
• رشته هاي کارشناسی ارشد سازه و کارشناسی ارشد برنامه ریزي شهري و کارشناسی ارشد برنامه ریزي منطقه 

 
• رشته دکتري شهرسازي 

 
• رشته دکتري معماري 

در بیش از 14 سال فعالیت، این دانشکده به لحاظ ساختار اداري نیز گسترش یافته و معاونت آموزشی و معاونت پژوهشی به طور

 
مستقل زیر نظر ریاست دانشکده در حوزه آموزشی و پژوهشی مشغول فعالیت است. 

 
دانشکده فنی مهندسی شماره 2(صنایع، مکانیک، عمران و نقشه برداري) 

این دانشکده در سال 1384 و در متراژي به مساحت 10 هزار و 843 مترمربع و در چهار طبقه آغاز و در سال 1385 ساخت آن به
پایان رسید و مورد بهره برداري قرار گرفته که محوطه سازي و فضاي سبز دانشکده به مساحت 4 هزار و 562 مترمربع است. امکانات
دانشکده شامل یک سایت کامپیوتر مجهز به 10 سیستم کامپیوتري، حراست کل دانشگاه، مرکز MIS، صندوق رفاه دانشجویی، شعبه
بانک ملی ایران، شعبه بانک صادرات ایران و... بوده و با توجه به مساحت دانشکده و موقعیت کلاس هاي آن هر سال در مقاطع

 
مختلف تحصیلی شاهد برگزاري کنکور و مسابقات و امتحانات حوزه هاي دیگر در آن هستیم. 

 
دانشکده علوم پزشکی و پیراپزشکی 

فعالیت هاي حوزه علوم پزشکی اختصاص به رشته هاي علوم پزشکی واحد دانشگاهی داشته و در راستاي دستیابی به اهداف تعیین

 
شده و اجراي فرآیندهاي مربوط است. 

 
فعالیت هاي اصلی حوزه معاونت علوم پزشکی: 

 
1- فرآیندهاي آموزشی: 



برنامه ریزي آموزش هاي نظري، عملی، کارآموزي و کارورزي بالینی، هدایت و راهنمایی دانشجویان در مسائل آموزشی، انتخاب
واحدهاي درسی و رعایت انتخاب پیش نیاز دروس، بررسی معادل سازي واحدهاي درسی، اخذ مهمانی از واحدهاي دانشگاهی به
منظور پیشگیري از بروز نارسایی در امر آموزش و تحصیل که زیر نظر و با همکاري گروه هاي آموزشی انجام می شود- پیگیري، اخذ و
اجراي بخشنامه هاي حوزه معاونت علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی در زمینه فرآیندهاي آموزشی ازجمله فعالیت هاي این حوزه

 
است. 

 
2- همکاري با حوزه معاونت آموزشی واحد دانشگاهی 

این همکاري در زمینه هاي پذیرش و ثبت نام دانشجویان، ارائه خدمات آموزشی به دانشجویان، برگزاري آزمون، نظارت و ارزشیابی

 
آموزشی به عنوان فعالیت هاي مشترك دو حوزه صورت می گیرد. 

 
 

 
3- فرآیند جذب هیئت علمی 

فعالیت هاي این بخش شامل نیازسنجی و اعلام نیاز تعداد، رشته و گرایش هاي استادان به معاونت علوم پزشکی سازمان مرکزي
دانشگاه آزاد اسلامی، بررسی مدارك شرکت کنندگان در فراخوان جذب هیئت علمی، انجام بررسی صلاحیت علمی داوطلبان و ارسال

 
پرونده داوطلبان به مرجع ذي ربط است. 

 
 (EDO) 4- فعالیت هاي دفتر توسعه آموزش علوم پزشکی

فعالیت هاي این دفتر در راستاي دستیابی به اهداف توسعه آموزش در حوزه آموزش علوم پزشکی قرار داشته و شامل فعالیت کمیته
هاي زیرمجموعه این دفتر است. کمیته هاي مختلف این دفتر در موضوعات تدوین و بررسی و نظارت بر طرح درس استادان، کمیته
هاي مشورتی دانشجویان، ارزیابی عملکرد استادان، توانمندسازي استادان، توانمندسازي دانشجویان فعالیت هایی را برنامه ریزي و اجرا

 
می کنند. 

 
5- فرآیندهاي بررسی و ارزیابی سلامت دانشجویان گروه هاي علوم پزشکی 

این فعالیت ها با توجه به لزوم بررسی وضعیت سلامت دانشجویانی که در رشته هاي علوم پزشکی پذیرفته می شوند و به دلیل



غربالگري اختلالات مانع ورود به رشته تحصیلی و نیز تعیین لزوم واکسیناسیون هپاتیت براي دانشجویان انجام می شود. شامل اعلام
آزمایش ها درخواستی، جمع آوري و بررسی نتایج آزمایش ها، معاینه و بررسی وضعیت سلامت دانشجویان، ارجاع به مراکز بهداشت

 
براي انجام واکسیناسیون، تشکیل پرونده سلامت دانشجویان. 

 
6- فرآیندهاي تعاملی 

برقراري تعامل و رایزنی با دانشگاه علوم پزشکی استان، سازمان هاي مرتبط و بیمارستان ها در راستاي برنامه ریزي آموزش هاي

 
دانشجویان گروه هاي علوم پزشکی به ویژه در بخش آموزش هاي بالینی. 

 
7- همکاري با سایر حوزه هاي واحد دانشگاهی 

به منظور پیشبرد اهداف دانشگاه، ارتباط مستقیم بین حوزه علوم پزشکی با سایر حوزه ها ازجمله دفتر نهاد نمایندگی رهبري، امور
دانشجویی، فرهنگی، مالی، روابط عمومی، کلینیک سلامت برقرار بوده و تبادل اطلاعات مورد نیاز بین حوزه ها و مشارکت در تصمیم

 
گیري ها و برنامه ریزي ها صورت می گیرد. 

 
دانشکده مدیریت و حسابداري 

دانشکده مدیریت و حسابداري در سال 1378 افتتاح شد و داراي 38 کلاس مجهز به تخته وایت برد و ویدئو پروژکتور بوده و ظرفیت

 
کلاس هاي دانشکده 60 نفر است. 

 
دانشکده علوم انسانی و علوم اجتماعی 

دانشکده علوم انسانی و علوم اجتماعی در سال 1399 با توجه به تعداد زیاد دانشجویان دانشکده مدیریت و حسابداري به دو دانشکده

 
مجزا تقسیم شد و رشته هایی مانند تربیت بدنی، حقوق، زبان و مشاوره براي دانشجویان ارائه شده است. 

این دانشگاه به علت درآمد بالا و موقعیت مناسب (فاصله نزدیک با تهران) خود توانسته امکانات آموزشی مناسبی براي دانشجویان

 
فراهم آورد. از این امکانات می توان موارد زیر را ذکر کرد: 

 
حضور استادان برتر کشور 

 
بزرگ ترین خوابگاه دانشجویی خاورمیانه(دختران) 

 
ایجاد مراکز پژوهشی 

 
چند مرکز تحقیقاتی پیشرفته ازجمله سینتیک و مرکز تحقیقات روبوکاپ و مکاترونیک 

 
یکی از برترین مراکز تحقیقاتی خودروسازي الکترونیکی در خاورمیانه 

 
داراي سه مجتمع آزمایشگاهی گسترده در حوزه هاي مهندسی برق و مهندسی پزشکی و مهندسی عمران و فناوري بتن 

 
یکی از سرآمدترین هاي کشور در حوزه فناوري بتن 

 
برگزاري کارگاه آشنایی با پتنت و نحوه ثبت آن 

 
برگزارکننده کنگره مشترك سیستم هاي فازي و هوشمند ایران 

 
نخستین دانشگاه در برگزاري کارگاه آموزشی آزمایش هاي مقاومت برشی خاك 



 
سالن هاي همایش و سمینار 

ازجمله فعالیت هاي صورت گرفته در این سالن ها، برگزاري سمینارهاي مشترك صنعت و دانشگاه بوده که در اختیار دانشجویان قرار

 
گرفته است. 

 
سایت کامپیوتري 

سایت کامپیوتري دانشگاه آزاد اسلامی قزوین یکی از بزرگ ترین سایت هاي کامپیوتري دانشگاهی کشور بوده که در فضایی به
مساحت 2 هزار و 200 مترمربع در ضلع غربی دانشگاه واقع است. سایت از دو بخش سایت آزاد و سایت اینترنت تشکیل شده که مورد
استفاده دانشجویان است. دانشجویان در این سایت فرصت استفاده از بانک نرم افزاري و ارتباط با سایت هاي علمی و انجام پروژه را

 
دارند. 

 
خوابگاه ها 

با توجه به حضور دانشجویان غیربومی و اهمیت اسکان آنان، حوزه معاونت دانشجویی در آغاز هر سال تحصیلی با توجه به ظرفیت

 
هاي موجود اقدام به ثبت نام و اسکان دانشجویان واجد شرایط در خوابگاه هاي دانشجویی می کند. 

 
مجتمع خوابگاهی لاله 

این مجتمع خوابگاهی با مساحت زیربناي 18 هزار و 500 متر مربع داراي 228 واحد سوییت با ظرفیت 4 تا 6 نفره بوده و ظرفیت آن
یک هزار و 240 نفر و در سال 1386 به بهره برداري رسیده که مجهز به نمازخانه، سایت، سالن مطالعه، سالن آتلیه، سالن تنیس روي

 
میز، اتاق پرستاري، سیستم اعلان و اطفاي حریق، برق اضطراري، پلکان اضطراري و سیستم ورود و خروج الکترونیکی است. 

 
مجتمع خوابگاهی برادران 

این مجتمع خوابگاهی در سال 1387 راه اندازي شده و مساحت زیربناي آن 10 هزار و 537 متر مربع بوده و شامل 44 واحد چهار یا

 
پنج خوابه می شود که ظرفیت هر واحد 16 الی 20 نفر بوده که ظرفیت هر اتاق 4 نفر و ظرفیت کلی این خوابگاه 792 نفر است. 

 
خوابگاه شماره هفت برادران 

این خوابگاه در سال 1384 راه اندازي شده و شامل 16 واحد 100 متري که ظرفیت هر واحد 10 الی 12 نفر و ظرفیت کلی آن یک

 
هزار و 184 نفر است. 

 
خوابگاه مرکز تحقیقات دانشگاه 

این خوابگاه که در سال 1394 راه اندازي شده شامل هشت واحد چهار و پنج خوابه بوده که ظرفیت هر اتاق چهار نفر و مساحت

 
زیربناي این خوابگاه یک هزار و 705 مترمربع است. 



 
خوابگاه اسکان موقت برادران (ویژه دکتري است) 

مساحت زیربناي این خوابگاه یک هزار و 705 متر مربع بوده و با هشت واحد چهار و پنج خوابه با ظرفیت هر اتاق چهار نفر در سال

 
1394 راه اندازي شده است. 

 
کتابخانه 

کتابخانه آیت االله هاشمی رفسنجانی به منظور تأمین نیازهاي اطلاعاتی استادان، دانشجویان و پژوهشگران و غنابخشیدن به ادبیات
تحقیق با گردآوري مجموعه جامعی از منابع تخصصی و عمومی آماده ارائه خدمات به اعضاي است. این کتابخانه براي ارتقاي سطح
کیفی خدمات و بالابردن میزان رضایت استفاده کنندگان به راه اندازي نرم افزار جامع کتابخانه اقدام کرده که این پایگاه شامل جست

 
وجو در بخش هاي کتب فارسی و انگلیسی و پایان نامه ها است. 

 
آمار کتابخانه 

این کتابخانه شامل 35 هزار 550 عنوان و 91 هزار و 451 جلد کتاب فارسی و 35 هزار و 752 جلد کتاب لاتین، 12 هزار 640 جلد
پایان نامه، 9 هزار و 230 عنوان مجله فارسی و لاتین و سه پایگاه اینترنتی دانلود مقالات نشریات فارسی و 6 پایگاه اینترنتی دانلود

 
مقالات نشریات لاتین است. 

 
 

 
خدمات کتابخانه 

 
• امانت کتاب هاي فارسی و لاتین (به غیر از منابع مرجع، نشریات و پایان نامه ها) 

 
• جستجوي همه منابع به صورت آنلاین 

 
• ارائه خدمات استفاده از پایگاه هاي اطلاعاتی فارسی و لاتین 

 
• ثبت سفارش خرید کتاب مورد نیاز دانشجویان 

 
• تمدید کتب امانتی به صورت آنلاین و بدون نیاز به مراجعه حضوري 

 
• استفاده از فضاي سالن مطالعه 

 
• دسترسی آزاد به همه نشریات و پایان نامه هاي مرجع 



 
تربیت بدنی 

 
مجموعه ورزشی امینی(ویژه بانوان) 

 
• سالن ورزشی چندمنظوره (والیبال، بسکتبال، هندبال، فوتسال) با ظرفیت سکوي تماشاچی 2 هزار 500 نفره 

 
• سالن اختصاصی بدنسازي 

 
• سالن اختصاصی تنیس روي میز 

 
• سالن اختصاصی آمادگی جسمانی 

 
• سالن اختصاصی رزمی 

 
• مجموعه ورزشی روباز ویژه بانوان (زمین چمن- بسکتبال- والیبال- تنیس روي میز- فوتبال دستی) 

 
• استخر اختصاصی 

 
 

 
مجموعه ورزشی یادگار امام (ویژه آقایان) 

 
• سالن چندمنظوره (والیبال- هندبال- فوتسال- بسکتبال) 

 
• سالن اختصاصی بدنسازي 

 
• سالن رزمی- جودو 

 
• سالن تنیس روي میز 

 
• سالن شطرنج 

 
• سالن آمادگی جسمانی 

 
• مجموعه ورزشی روباز برادران (زمین چمن- والیبال- بسکتبال- تنیس خاکی- تنیس روي میز- فوتبال دستی) 

 
• استخر اختصاصی 



 
 

 
برگزاري مسابقات روبوکاپ آزاد ایران 

با توجه به موفقیت هاي بسیاري که تیم هاي دانشگاه آزاد اسلامی قزوین در مسابقات رباتیک به دست آوردند این دانشگاه به یکی از
قطب هاي روباتیک منطقه تبدیل شده و از این رو به عنوان پیشرو در برگزاري مسابقات روبوکاپ در ایران طرحی را تنظیم و براي
فدراسیون جهانی روبوکاپ ارسال کرد. این طرح توسط فدراسیون جهانی روبوکاپ پذیرفته شد و مسابقات روبوکاپ آزاد ایران از سال

 
1385 به میزبانی دانشگاه آزاد اسلامی قزوین توسط کمیته ملی روبوکاپ ایران برگزار می شود. 

 
مرکز فناوري و نوآوري سینتک 

مجموعه مرکز فناوري و نوآوري سینتک در بهار سال 1395 با هدف ایجاد هم افزایی میان چهار مجموعه مراکز تحقیقاتی دانشگاه،
مرکز رشد، شتاب دهنده و مرکز تجاري سازي و امور اقتصادي شرکت هاي دانش بنیان با چشم انداز تبدیل شدن به بزرگ ترین

 
اکوسیستم تحقیقات و توسعه و کارآفرینی دانشگاهی در کشور شکل گرفته است. 

مراکز تحقیقاتی که محور اصلی شکل گیري این مجموعه بوده خود شامل چهار مرکز تحقیقات مستقل که به ترتیب شکل گیري
عبارتند از مرکز تحقیقات مکاترونیک با 9 آزمایشگاه تحقیقاتی در حوزه هاي روباتیک، کنترل، هوش مصنوعی و نرم افزار، مرکز
تحقیقات صنعت ساختمان و بتن، مرکز تحقیقات مهندسی مکانیک و توسعه خودرو با سه آزمایشگاه تحقیقاتی در حوزه هاي وسایل

 
نقلیه پاك و تکنولوژي مرتبط مانند مدیریت باتري و مرکز تحقیقات مدیریت و بهره وري است. 

 
1. مراکز تحقیقاتی 

 
2. مرکز رشد 

 
3. شتاب دهنده 

 
4. مرکز تجاري سازي و امور اقتصادي شرکت هاي دانش بنیان 

 
 MRL آزمایشگاه پژوهشی مکاترونیک

 
آزمایشگاه تعامل انسان و ربات 

 
انجمن علمی مهندسی صنایع غذایی 

 
انجمن علمی کامپیوتر 

 
 CCRC تحقیقات صنعت ساختمان



 
مرکز تحقیقات مهندسی صنایع و مکانیک 

 
مرکز آموزش هاي عملی و کاربردي 

 
کانون زبان دانشگاه 

 
 CSRDL مرکز تحقیق و توسعه علوم کامپیوتر

 
مرکز رشد واحدهاي فن آور دانشگاه آزاد اسلامی قزوین 

به این مراکز تحقیقاتی باید مرکز پژوهش هاي فناور دانشگاه آزاد اسلامی قزوین را نیز اضافه کرد. بزرگ ترین پارك علم و فناوري
خاورمیانه در سه فاز طراحی شده که فاز نخست آن در شهریور 1390 افتتاح شد. علاوه بر موارد ذکر شده طراحی و ساخت هواپیماي
بدون سرنشین خورشیدي (آفر)، خودروي الکتریکی (پاراکس)، خودروي هیبریدي (پاراکس)، خودروي خورشیدي (هاوین 1 و 2)،
موتورسیکلت الکتریکی (پاراکس)، کسب مقام اول جهان در مسابقات پل هاي ماکارونی سال 2010 و افتخارات بی شمار در مسابقات

 
روبوکاپ نیز از افتخارات این دانشگاه است. 

 
دانشگاه آزاد اسلامی قزوین: 

 
آدرس: قزوین - بلوار نخبگان - بالاتر از پونک - دانشگاه آزاد اسلامی قزوین 

 
تلفــــن: 6-33665275-028 دورنگار: 33665279-028 صندوق پستی: 1416-34185 کد پستی: 34199-15195 

انتهاي پیام/4121/4062/



معاون وزیر صمت: حوزه معادن شفاف است/ بهره مالکانه دولت از معادن 8
هزار میلیارد تومان تخمین زده شده است

منبع: ارانیکوشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت درباره اینکه برخی معتقدند هیچ شفافیتی در حوزه معادن وجود ندارد و
درآمد این حوزه شفاف نیست. در خصوص میزان درآمد و نحوه هزینه کرد آن گفت: کسانی که این حرف را می زنند شاید

اطلاعات کافی را نداشته باشند حوزه معادن از حوزه هاي شفاف است.

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت درباره اینکه
برخی معتقدند هیچ شفافیتی در حوزه معادن وجود ندارد و
درآمد این حوزه شفاف نیست. در خصوص میزان درآمد و
نحوه هزینه کرد آن گفت: کسانی که این حرف را می زنند
شاید اطلاعات کافی را نداشته باشند حوزه معادن از حوزه

 
هاي شفاف است. 

برات قبادیان، با توجه به اهمیت معادن و ظرفیت
جایگزینی آن با نفت، درباره رویکرد و برنامه هاي احتمالی

در این حوزه بیان کرد: نفت هم یک معدن است و اگر بخواهیم ثروت بشري کشور ها را روي کره زمین ببینید سه بخش دارد که آن

 
را خدا به ما هدیه کرده است؛ اعم از نفت و گاز و معادن و شامل آنچه روي زمین یا زیر زمین است. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت گفت: عناصر مختلفی که وجود دارند و تمدن بشري از آن ها ساخته شده چه عناصر

 
فلزي چه غیرفلزي را خدا به ما بخشیده است و بشر ایجاد نکرده و معادن هم جزو آن هاست. 

وي اظهار کرد: در برخی معادن با توجه به آنچه که کشف کردیم رتبه 15 در دنیا را داریم، ولی هر سال شاهد این هستیم که به

 
صورت میلیاردي کشف معدن داریم و تا سال هاي سال براي نسل هاي مختلف این معادن وجود دارد. 

قبادیان تاکید کرد: متأسفانه از قدیم الایام به نفت به عنوان یک ماده سرمایه اي خدادادي دسترسی پیدا کردیم و در اصل الگوي
زندگی را با فروش نفت و استفاده از درآمد نفت قرار دادیم و روي حلقه هاي ارزش آفرین زنجیره ارزشی بعدي کار نکردیم تا هم

 
اشتغال ایجاد و هم نفت را تبدیل به محصولات دیگري که ارزش بیشتري دارد کنیم بنابراین اشتغال و تولید حل می شد. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت گفت: خوشبختانه در ارتباط با معادن خیلی هوشمندانه تر عمل می کنیم به ویژه
اینکه کشور سراغ این موضوع رفته که خام فروشی نکند و درجایی که سنگ هاي قیمتی یا معادن مختلفی اکتشاف می شود کارخانه

 
بزنیم و اشتغال ایجاد کنیم که ارزش افزوده بالاتري داشته باشیم. 

وي بیان کرد: با استناد به فرمایشات مقام معظم رهبري و سرمایه علمی انسانی که در کشور داریم به سمتی رفتیم که معادن به
عنوان ماده اولیه تشکیل دهنده کل صنایع است فرض کنید هر چه را در نظر بگیرید ماده اولیه آن از معدن گرفته می شود اعم از
خودرو که بخش هاي فولادي و فلزي آن از معدن تشکیل می شود بنابراین معدن یکی از حوزه هاي بسیار حیاتی و اساسی امروز و



 
زیرساخت توسعه سایر حوزه هاست. 

قبادیان افزود: از این بابت خوشبختانه رویکردمان به این قسمت امروزه یک رویکرد تحول یافته و مدرن است و در ارتباط با معدن به
عنوان یک ماده اولیه زیرساختی حوزه هاي مختلف نه تنها اکتشاف و استخراج انجام دهیم بلکه فرآوري و ارزش افزوده هم ایجاد

 
کنیم و بعد علاوه بر نیاز داخلی صادرات هم انجام دهیم. 

وي درباره اینکه برخی معتقدند هیچ شفافیتی در حوزه معادن وجود ندارد و درآمد این حوزه شفاف نیست. در خصوص میزان درآمد و
نحوه هزینه کرد آن گفت: کسانی که این حرف را می زنند شاید اطلاعات کافی را نداشته باشند حوزه معادن از حوزه هاي شفاف است
و اگر توجه کرده باشید چند روز پیش از واگذاري بخش هاي مختلفی از معادن به مردم رونمایی شد و دولت به ندرت در این بخش
سرمایه گذاري می کند و این بخش به بخش خصوصی واگذار می شود بنابراین دولت مجوز می دهد و بخش خصوصی مجوز می گیرد

 
و اکتشاف، استخراج انجام می دهد. 

قبادیان اظهار کرد: بخش خصوصی فرآوري و صادرات می کند و بخشی که دست دولت است بهره مالکانه است که دولت می گیرد و
بهره مالکانه هم مشخص است و براي امسال سال 1400 در قانون بودجه هم آمده است آنچه تخمین زده شده در حدود 8 هزار
میلیارد تومان است ما مثلاً بهره مالکانه معادن خواهیم داشت و این بهره مالکانه طبق قانون مستقیم وارد خزانه می شود و دولت از

 
آن طبق قانون استفاده و هزینه می کند و این موضوع شفاف و واضح است و واگذاري ها مشخص است. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت گفت: وقتی معدنی را بخواهند واگذار کنند آگهی می زنند و کسانی که شرایطش را
دارند ثبت نام می کنند و شوراي عالی معادن کشور سیاست گذار است و بر واگذاري ها نظارت می کند بنابراین ابهامی نیست و

 
شفاف است. 

وي بیان کرد: حوزه، حوزه تولید و سرمایه کشور است و همه ما براي کشور کارمی کنیم. وزیر صمت از طرح آزادسازي 6هزار محدوده
و معدن غیرفعال کشور رونمایی کردند و حالا جشن معدن است و ایجاد واگذاري معادن ثبت شده از طریق یک مزایده عمومی به
افرادي که اهلیت و صلاحیت داشته باشند وقتی می گوییم مزایده عمومی یعنی تک تک مردم ایران و مثلاً ایرانی که خارج کشور
است، ولی علاقه مند است در این حوزه سرمایه گذاري کند اطلاع پیدا کرده و سرمایه گذاري می کند و زمانی که سرمایه گذاري می
شود فرصت جدید و کم نظیري براي سرمایه گذاري و اشتغال در کشور در حوزه معادن ایجاد شده و معدن می تواند حتی جایگزین

نفت باشد.



ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي

منبع: ارانیکوشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش اشتغال، یک میلیون
و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش اشتغال،

 
یک میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند. 

یکی از آسیب هاي کرونا بیکاري بخشی از مشاغل به ویژه
در حوزه خدمات بود. مطابق آمار ارائه شده از سوي وزارت
کار تعداد شاغلان در تابستان 99 نسبت به مدت مشابه

 
سال قبل حدود 1.4 میلیون نفر نفر کاهش داشته است. 

مطابق آمار ارائه شده از سوي گزارش مقایسه تعداد شاغلین به تفکیک فعالیت اقتصادي(بهار و تابستان 1398-1399) از سوي وزارت
کار حاکی از این است که همانگونه که در جداول مشاهده می شود تعداد شاغلین در بهار 99 نسبت به بهار سال 98 بیش از
1.455.000 نفر کاهش داشته اند که دلیل اصلی این کاهش تاثیر شیوع بیماري کرونا بوده است. ولی در ستابستان 99 کاهش تعداد
شاغلین نسبت به فصل مشابه سال قبل حدود 7999.000 نفر بوده است که حاکی از کاهش شدت تاثیر شیوع بیماري کرونا بر

 
اشتغال کشور است.تعداد شاغلین بخش کشاورزي در تابستان 99 نسبت به تابستان سال قبل102.647 نفر افزایش داشته است. 

 
جزئیات برنامه هاي اشتغالی کرونا/بازگشت یک میلیون و 100 هزار نفر به کار 

عیسی منصوري, معاون اشتغال وزارت کاردرباره آمار بیکاري ها و ریزش اشتغال گفت: از نزدیک به 2میلیون نفر ریزش اشتغال، یک
میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند، در حوزه بیمه بیکاري حدود 730هزار نفر مشمول این برنامه اختصاصی دوره کرونا

 
شدند و بخشی از این افراد 250 هزار نفر همچنان مشمول دریافت بیمه بیکاري هستند و نیازمند منابع جدیدي خواهیم بود. 

وي افزود: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد تداوم پرداخت تسهیلات، ایجاد فرصت بیشتر در
حوزه تنفس براي باز پرداخت تسهیلات، حمایت در حوزه هاي مالیاتی و بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به زودي پس از

 
تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد. 

منصوري با بیان اینکه در مواجه با کرونا و براي حفظ اشتغال و ایجاد امکان تداوم فعالیت کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت عمده
در 14رسته اصلی و 857زیر رسته 20هزار میلیارد تومان تسهیلات در اختیار گذاشته شد، افزود: این تسهیلات در مرحله نخست

 
اشتغال محور بود و 14هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شد. 



معاون وزیر تعاون بیان کرد: نزدیک به 2هزار میلیارد تومان به طور مستقل در اختیار بخش گردشگري، یک هزار و 700میلیارد تومان
در حوزه فرهنگ و هنر و 800میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از طریق دستگاه هاي مربوطه در اختیار واحدهاي

 
کسب و کار قرار گرفت. 

وي ادامه داد: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی کرونا نیز در مورد تداوم این تسهیلات و ایجاد فرصت بیشتر در حوزه
تنفس براي باز پرداخت تسهیلات و همچنین حمایت در حوزه هاي مالیاتی و حوزه هاي بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به

زودي پس از تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد.



رستم قاسمی: ایران امروز به یک رئیس جمهور نظامی نیاز دارد/ من متخصص
تحریم هستم/ برنامه اي براي کنارگیري به نفع یک نامزد ندارم

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/03/02

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: اساساً نظامی ها آدم هاي منسجم و با ذهن منظم تري هستند. اقتصاد ایران امروز نیاز
به اقتدار و ساز و کار دارد. تجربه اش هم در دنیا وجود دارد. آمریکا حدود 46 رئیس جمهور داشته 31 رئیس جمهور آمریکا

نظامی بودند. جهش هاي بزرگ در دنیا در دوره نظامی ها آثار مشخصی دارد. ...

به گزارش دیده بان ایران؛ رستم قاسمی، وزیر سابق نفت و
سپاه پاسداران است، در سیزدهمین انتخابات ریاست
جمهوري این کشور داوطلب کاندیداتوري شده است، وي
در مصاحبه اختصاصی با خبرگزاري «آناتولی ترکیه» درباره
میزان مشارکت مردم در انتخابات می گوید: مردم ایران از
شرایط موجود به ویژه شرایط اقتصادي گله مند هستند

 
این یک واقعیتی است که نمی شود از آن فرار کرد. 

 
مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید: 

- سوال اولم را کاملاً انتخاباتی می پرسم، شما به چه دلیلی وارد عرصه انتخابات شدید و فکر می کنید چه کاري می توانید انجام

 
دهید که دیگران نمی توانند؟ 

ما هر چهار سال یک بار انتخابات ریاست جمهوري داریم و برخی می آیند و خودشان را در معرض راي مردم قرار می دهند که این
یک حسن هم هست. به هر حال هر کدام داراي یک توانمندي هستند. امروز کشور ما با یک مشکلاتی مواجه است که بیشتر آن
مشکلات اقتصادي است. بر اساس نظرسنجی هایی که انجام دادیم بخش زیادي در پاسخ به این سوال که مشکلات شما چست یک
بسته اقتصادي را نام بردند؛ اشتغال تورم و موضوعاتی که اقتصادي است. بالاي 60 تا 70 درصد مردم در نظرسنجی ها این موضوع را
گفتند. من کارنامه اي در دوران گذشته در حوزه اقتصادي دارم. می توانم به جرات بگویم که بعد از جنگ من در کارهاي آبادانی و
بازسازي مسئولیت داشتم، مثل صنعت، معدن، تجارت و یک مدتی هم وزیر بودم. حتی در حوزه دیپلماسی بین الملل به دلیل
مسئولیتم در وزارت نفت روابط خوبی داشتم. در کل دو موضوع را خیلی جدي براي پاسخ به مشکلات ایران می دانم یک نگاه
اقتصادي به لحاظ کارنامه اي، چرا که مردم برایشان باورپذیر نیست که بگویند انجام می دهم یا انجام می شود. من آنچه را که می
شود به مردم بگویم این است که انجام داده ام. بنا براین اگر می گویم اشتغال را حل می کنم این بخش را تجربه کردم. در بخش
صنعت کارنامه اي در دوره طولانی در دوران خدمتم وجود دارد همچنین یک دوره مسئولیت بزرگ ترین وزارتخانه اقتصادي ایران در

 
دوره سخت تحریم هاي سازمان ملل، تحریم اروپا و تحریم هاي آمریکا را داشتم. 

 
- آیا فکر می کنید مردم به نظامیان راي می دهند؟ 

نظامیان منع قانونی براي حضور در انتخابات ندارند. البته من که اصولاً خیلی ساختار نظامی در دوره خدمتی ندارم. البته که سردار
سپاه هستم. حضور ما در ساختار نظامی براي دفاع از کشور و حضور در جنگ بود وگرنه در دانشگاه نظامی نبودیم. بلافاصله بعد از



جنگ که کار بازسازي شروع شد کارهاي عمران و آبادانی در قرارگاه خاتم که طولانی هم بود انجام دادم. اساساً نظامی ها آدم هاي
منسجم و با ذهن منظم تري هستند. اقتصاد ایران امروز نیاز به اقتدار و ساز و کار دارد. تجربه اش هم در دنیا وجود دارد. آمریکا
حدود 46 رئیس جمهور داشته 31 رئیس جمهور آمریکا نظامی بودند. جهش هاي بزرگ در دنیا در دوره نظامی ها آثار مشخصی دارد.
اعتقاد دارم امروز مردم ایران از حرف هاي سیاسی سیاسیون که چندین سال در این کشور حکومت داشتند و نتیجه عملکرد اقتصادي

 
آنها وضعیت موجود است، خسته شدند. ما می توانیم تاثیرگذارتر باشیم. 

- خوب ما می دانیم که کشورداري و حکومت در ایران بر اساس یک چارچوب مشخص و براساس برنامه انجام می شود ولی می بینیم
که داوطلبان کاندیداتوري ریاست جمهوري می گویند مردم در این دوره می خواهند افراد جدیدي وارد سیاست شوند و دیگر به افراد

 
گذشته اعتمادي ندارند. سوال من این است آیا با یک روش جدید قرار است مدیریت کشور در دست گرفته شود؟ 

حتما همینطور است ما کشور بسیار ثروتمندي هستیم و منابع طبیعی زیادي را در کشور داریم. از طرفی ژئوپلیتیک ایران بسیار
خاص است و ما 14 همسایه داریم که به لحاظ توسعه اقتصادي می تواند بازار ایران را متحول کند و مردم را تحت تأثیر قرار دهد. من
اعتقادم این است که یک دولت اقتصادي می تواند مشکلات ایران را حل کند و حتی دیپلماسی سیاسی باید به دیپلماسی اقتصادي
تبدیل شود. من دو برنامه براي نجات اقتصادي ایران دارم یکی برنامه اي است که بتواند بخشی از مردم ایران که امروز مشکلات جدي
در زندگی شان دارند را بتوانیم به سرعت و منطقی حل کنیم تا از این شرایط نجات پیدا کنم و دوم اینکه ریل گذاري اقتصاد ایران را

 
تغییر دهیم. ما رسیدیم به یک ایستگاهی که فکر می کنم اقتصاد را با مشکل روبرو کرده است و باید تغییر ریل ایجاد کنیم. 

- در حال حاضر مشکلات اقتصادي و معیشتی در اولویت کشور است اما بر اساس آمارها می توانیم ارزیابی کنیم که در دولت اول
آقاي روحانی دولت یازدهم مشکلات اقتصادي کمتر در ایران وجود داشت و این را هم می توان با راي دوباره مردم به دولت آقاي
روحانی اثبات کرد. در دولت دوم شرایط اقتصادي ایران کاملاً تغییر کرد. می خواهم ارزیابی شما را بدانم شرایط حال حاضر تا چه حد

 
تحت تاثیر از تحریم هاي آمریکا علیه ایران و خروج این کشور از برجام است؟ 

معمولاً در حوزه اقتصاد و لوکوموتیوي که در ریل اقتصاد در حال حرکت هستند توقفش آنی نیست اگر این لوکوموتیو خوب رانندگی
نکند یواش یواش سرعتش کم می شود. سال 92 به بعد آمارهاي ایران نشان می دهد که رشد و توسعه ایران در یک سراشیبی وجود

 
داشته است حتی در حوزه صنعت. با خروج آمریکا از برجام شرایط نزولی اقتصاد ایران سرعت پیدا کرد. 

امروز اگر تحریم هاي کشور برداشته شود من حتماً استقبال می کنم. بسیار خوب و عالی است. اما مقابله با تحریم یک کار تاکتیکی
است. کار سخت و پر ریسکی است ولی باید انجام دهیم. کار سوم و اساسی این است که ما اقتصادمان را پایدار کنیم و آنهم بی اثر

 
کردن تحریم ها است. 

در دو سالی که من در وزارت نفت بودم و اوج تحریم هاي سه گانه بر علیه ایران وجود داشت اما بیشترین پیشرفت را در صنعت نفت
داشتیم. هم لحاظ سرمایه گذاري هم به لحاظ پیشرفت فیزیکی. این در حالی بود که همه شرکت هاي خارجی از ایران رفتند و ما کار
را به ایرانیان واگذار کردیم. ما وابستگی مان در صنعت نفت به خارج بسیار زیاد بود و بسیاري از تجهیزاتمان از خارج می آمد و دیگر

 
به ما نمی فروختند. پیمانکاران و سازندگان ایرانی اینها را ساختند و همه چیز داخلی شد. 

من به عنوان متخصص تحریم ها می گویم تحریم بی اثر نیست و بر روي اقتصاد کشور اثر دارد و این ظلمی است که آمریکایی ها به
مردم ایران می کنند. اما همه مشکلات کشور ما از تحریم ها نیست. نیاز داریم یک دولت کارآمد و عملگرا بیاید و چرخ اقتصاد ایران را

 
به راه بیندازد. 

 
-آیا دولت به تنهایی توانایی این را دارد که مشکلات حال حاضر را حل کند چرا که بسیار گفته می شود دولت اختیارات کافی ندارد؟ 



ببینید این حرف ها را سیاسیون می زنند. ما یک قانون اساسی داریم و وقتی رئیس جمهور می خواهد بیاید و پا به این عرصه بگذارد
اساساً باید قانون اساسی را مطالعه کرده باشد. اگر نوشته رئیس جمهور 15 درصد اختیار دارد چرا باید به مردم قول بدهد صد درصد
مشکلات شما را حل می کنم؟ اگر شما قانون اساسی را نخواندید دروغ می گویید. اگر قانون اساسی را خوانده اید می دانی که چه

 
میزان اختیار دارد. به نظر من در قوه مجریه اساساً دولت اختیارات زیادي دارد به ویژه در حوزه اقتصادي. 

- مذاکرات وین در حال انجام است اگر فرض بگیریم مذاکرات به نتیجه برسد و برجام احیا شود و آمریکا به برجام بازگردد آیا امکان

 
توسعه روابط ایران با آمریکا وجود دارد؟ 

مردم ما همواره یک بی اعتمادي نسبت به آمریکا دارند. متاسفانه آمریکایی ها می توانستند در این برجام اعتماد مردم ایران را جلب
کنند. ولی مردم ایران شاهد بودند که امریکایی ها قابل اعتماد نیستند. برجام اتفاقی بود که آقاي کري به عنوان وزیر امور خارجه
آمریکا با پاي شکسته حدود 20 روز در خارج از آمریکا و وقت گذاشت تا این توافق امضا شود و سازمان ملل هم تصویب کرد و توافق
شد. منهاي اینکه برجام در ایران منتقدین زیادي دارد ولی توافقی امضا شده، رئیس جمهوري آمد و گفت من از برجام بدون هیچ
بهانه اي و هیچ تخلفی که آژانس از ایران گزارش نکرده بود خارج شد. آمریکایی ها به این سادگی براي مردم ایران مورد اعتماد
هنیستند. آنها از یک قرارداد کاملاً بین المللی خارج شدند. به دنبال روابط با همه کشورهاي دنیا به جز رژیم صهیونیستی هستیم. می
خواهیم روابط متقابل و با عزت براي مردم ایران باشد. آمریکایی ها این بی اعتمادي را ثابت کردند ولی امروز هم می توانند برگردند.
مسئولین گفته اند بدون قید و شرط همه تحریم ها را بردارند، ما برجام را ادامه خواهیم داد. وقتی آمریکایی ها به توافقات احترام

 
بگذارند و روابط متقابل باشد فکر می کنم مشکلی براي روابط نباشد. 

- اگر شما به عنوان سیزدهمین رئیس جمهور ایران انتخاب شوید چه برنامه ویژه اي براي ارتباط با ترکیه دارید؟ همچنین در سال
هاي اخیر از هدف رسیدن به 30 میلیارد دلار در روابط تجاري دو کشور گفته می شد اما هرگز به این هدف نرسیدیم دلیل این

 
مسئله را چه می دانید؟ 

ما با یک کشور بزرگ مثل ترکیه همسایه هستیم با تقریباً جمعیتی برابر و ژئوپلیتیکی به نوعی مشابه. ما ظرفیت هاي داریم که ترکیه
ندارد و برعکس هم ترکیه ظرفیت ها و پتانسیل هایی دارد که ما نداریم. روابط ما با ترکیه می تواند روابطی بسیار منسجم در عین
حال قوي و گسترده باشد. من هیچ مانعی براي روابط ایران و ترکیه نمی بینم و اعتقادي هم به آن ندارم که باید موانعی وجود داشته
باشد. در دوره اي که خودم در وزارت نفت بودم، روابط بسیار خوبی با ترکیه برقرار شد. 30 میلیارد دلار حداقل میزان تجارتی است
که می تواند بین دو کشور اتفاق بیفتد. ظرفیت هاي ایران نیازهاي پتروشیمی، گاز، نفت و برق ترکیه و همچنین نیازهاي ما از ترکیه

 
می تواند تبادل تجاري تبدیل به یک عددي شود که حداقل 30 میلیارد دلار اتفاق بیفتد. 

 
- اگر بخواهیم این مسئله را آسیب شناسی کنیم فکر می کنید چه دلیلی باعث شده دو کشور به این هدف نرسند؟ 

بخشی از این اتفاق به دلیل تحریم ها بود. اما ما چون مرزهاي زمینی داریم اساساً تحریم بین دو کشور نمی تواند برقرار باشد و فکر

 
می کنم نیازمند آن است نشست هاي مشترك براي آسیب شناسی و حل مسئله و ازسرگیري سطح تجارت دو کشور برگزار شود. 

 
- در نگاه شما سیاست خارجی معطوف به غرب است یا به شرق؟ 

ما در ایران شعاري داریم با عنوان «نه غربی نه شرقی جمهوري اسلامی» البته بسیاري این برداشت اشتباه را دارند و فکر می کنند
وقتی ما این را گفتیم یعنی با دنیا نمی خواهیم ارتباط داشته باشیم. اینطور نیست، این یعنی ما به بلوك شرق و بلوك غرب وابستگی



نداریم. جمهوري اسلامی ایران کاملاً یک کشور مستقل است ولی به ارتباط با همه دنیا نیاز داریم و دنیا به بازار ایران نیز احتیاج دارد.

 
در گام اول اولویت با رابطه با همسایگان است در گام دوم با همه دنیا و کشور همسو و اسلامی است. 

 
- در این 8 سال رابطه با همسایگان را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

 
رابطه ما خوب نبوده است. 

- در منطقه چالش هایی در کشورهاي افغانستان، یمن و سوریه وجود دارد. ایده شما براي حل مشکل این کشور ها چیست؟ آیا فکر

 
می کنید راه حل مشکل منطقه دیپلماسی است یا میدان؟ 

روابط خوبی در کشورهاي سوریه، افغانستان و یمن دارم. اما فرصت کالبدشکافی این مسئله نیست که بخواهم توضیح بدهم کجا
اشراف وجود دارد و کجا مشکلاتی است. قاعدتاً درست ترین راه و کم هزینه ترین راه از طریق دیپلماسی است. البته این حرف ها را
شاید هر کسی بزند ولی من اعتقاد دارم از طریق دیپلماسی قابل حل است. ما به دنبال این هستیم که کشورهاي همسایه مانند مثل

 
سوریه، عراق و افغانستان به جایی برسند که در صلح و امنیت زندگی کنند. 

- جداي از مسائل اقتصادي، در حال حاضر کشور در شرایط خاص اجتماعی نیز قرار دارد. سوال من از شما اختصاصا این است آیا شما

 
از این فضاي اجتماعی که وجود دارد راضی هستید و یا قائل به محدود کردن و یا بازتر کردن فضا در اجتماع هستید؟ 

 
شما که با نظامیان و سیاسیون مصاحبه کردید نظر شما چیست؟ 

 
- به هر حال این مسئله وجود دارد که حرف هاي قبل از انتخابات و بعد از انتخاب شدن کمی با همدیگر متفاوت است. 

اما ما نظامی ها که تا به حال بر سر کار نیامده ایم که مشخص شود حرف هاي ما تغییر می کند. اصولاً نظامیان آدم هاي تصمیم
گیري هستند و در این حوزه شجاعانه تصمیم می گیرند و فکر منظم تري دارند. بسیاري از اتفاقات در دوره یک تفکر منسجم ممکن
است بیفتد. می توانید یک تحقیقی داشته باشید در زمانی که من به عنوان یک سردار سپاه در وزارت نفت حضور داشتم آنجا
کارمندان با تفکرات مختلف و با گرایش هاي سیاسی وجود دارد. اقلیت هاي دینی ارمنی و مسیحی نیز در وزارت نفت بودند و در
سالروز تولد حضرت مسیح به صورت خانوادگی جشن برگزار و من را به عنوان وزیر دعوت می کردند. به هر حال آنها در جشن
هایشان شرایط خاصی دارند فکر نمی کردند من به عنوان یک سردار سپاه به جشن آنها بروم و باهم شاد باشیم و براي آن سخنرانی

 
کنم. ما اعتقاد داریم مردم ایران همه شهروند این کشور هستند و به موضوعات اجتماعی نباید به صورت سلبی نگاه کنیم. 

 
- اگر بخواهم خیلی صریح بپرسم نظرتان درباره حجاب اجباري چیست؟ 

ما یک نقص هایی داریم که در سال هاي گذشته کار فرهنگی نکردیم. بارها در جاهاي مختلف گفته ام ما باید کار فرهنگی می کردیم.
خیلی از اتفاقات با زور نمی شود. اتفاق خوبی نمی افتد اما به هر حال یک قوانینی هم در کشور ما وجود دارد که باید به آن احترام

 
گذاشت. 

 
- کمتر از یک ماه تا انتخابات باقی مانده، مشارکت مردم را چگونه ارزیابی می کنید؟ 



مردم ایران از شرایط موجود به ویژه شرایط اقتصادي گله مند هستند این یک واقعیتی است که نمی شود از آن فرار کرد. یک مقدار
هم فضاي کشور دیر انتخاباتی شد ولی امیدوارم مردم همانطور که قبلا در بزنگاهها حضور پیدا می کردند در انتخابات 1400 حضور
داشته باشند. در گام اول حضور آنها مهم است همه مردم با همه تفکرات در پاي صندوق هاي راي بیایند و مشارکت داشته باشند و

 
اینکه چه کسی را می خواهند انتخاب کنند دست خودشان است. 

 
- آیا رستم قاسمی در صورت تایید صلاحیت به نفع کاندیداي دیگري انصراف خواهد داد؟ 

 
فعلاً برنامه اي ندارم. 

منبع: آناتولی



نبویان: آقایان بگویند حق ماموریت هاي ظریف و عراقچی درجریان مذاکرات
چقدر بود؟/ برجام ما را به سمت جنگ برد/ چرا خانم شرمن باید عید را به

آقاي عراقچی تبریک بگوید؟

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/03/02

نماینده مجلس گفت: ما در دوره دکتر جلیلی در فردو 2710 سانتریفیوژ نصب شده داشتیم، آژانس می گوید ظرفیت آن
2976 تا است، داشتیم آن را تکمیل می کردیم آقاي روحانی و ظریف در سال 92 در توافق ژنو گفتند آمریکا گفته است

2710 سانتریفیوژ را که نصب کردید اشکالی ندارد فقط تکمیلش نکنید، گفتند باشد، دو سال ...

به گزارش دیده بان ایران؛ حجت الاسلام سیدمحمود
نبویان معتقد است «مشکلات کشور به دلیل تحریم ها
نیست» و خطاب به ظریف و روحانی می گوید شما یکبار
ذکر کنید که براي مذاکره رفتید و به نفع مردم ایران بوده
است؟ نمایندگان مجلس مصوب کردند کل تحریم هایی که
آمریکا ایجاد کرده را باید برداشته شود، آمریکا گفته تحریم
ها را برنمی دارم، آقاي ظریف و آقاي روحانی هم طرح گام

 
به گام را آوردند یعنی لازم نیست تحریم ها برداشته شود! 

 
نبویان در عین حال بر این باور است که برجام ما را به سمت جنگ برد چون عوامل بازدارنده و راکتور را از ما گرفت. 

بخش زیر مشروح گفت وگوي حجت الاسلام سیدمحمود نبویان نماینده مردم تهران و عضو کمیته هسته اي مجلس شوراي اسلامی

 
است که از نگاهتان می گذرد: 

فارس: بسیاري معتقدند دولت مشکلات کشور را به مسائل خارجی گره زده و مسبب این شرایط اقتصادي را تحریم ها می دانند، آیا

 
شما با این نظریه موافقید؟ 

نبویان: اولاً مشکلات کشور به دلیل تحریم ها نیست، ثانیاً اگر می خواهید مذاکره کنید الان واردات 15 کشور همسایه ایران هزار
میلیارد دلار است، ایران کجاي این هزار میلیارد دلار است؟ چرا صادر نمی کنید؟ قطر مورد تحریم عربستان و کشورهاي دیگر قرار
گرفت به سمت ایران دست دراز کرد چرا ترکیه بازار قطر را پر کرد؟ روسیه چقدر دست نیاز به سمت ایران دراز کرده که شما
محصولات کشاورزي را به ما بفروشید، از آن طرف محصولات کشاورزان دارد نابود می شود، این همه ظرفیت داریم، بروید مذاکره
کنید و این مشکلات را حل کنید. چین هم به زور مذاکره کردید و الان هم این کار انجام شده قبول ندارید، استاندار سوریه گریه می

 
کرد که چرا نمی آیید به دست بگیرید؟ 

 
مذاکره با آمریکا و انگلیس فقط به مذاق دو تابعیتی ها خوش می آید 

ترکیه محل ترانزیت داعش بود، پول می گرفت ، داعش منطقه نفت خیز سوریه را گرفته بود و نفت را 6، 7 دلار می داد و ترکیه می



گرفت و 50، 60 دلار می فروخت، الان ما آنجا شهید دادیم و الان دنبال ما هستند و می گویند بیایید اینجا را به دست بگیرید ولی
آقاي ظریف و دیگران نمی روند قرارداد ببندند، مسئولین ایرانی آنجا می گفت شما در ایران چه می کنید، چرا این کار را انجام نمی
دهید؟! شما فقط ساختمان سازي سوریه را بگیرید چقدر اشتغال ایجاد می شود؟ ما چقدر فارغ التحصیل رشته عمرانِ بیکار در کشور
داریم؟ چقدر کارخانه هاي سیمان ما دارد تعطیل می شود؟! فقط صادرات ما به افغانستان دو برابر صادرات ما به 28 کشور اتحادیه
اروپا است، دلار با دلار فرق دارد؟ ما بیش از 120 کشور غیرمتحد در دنیا داریم، چرا با آنها مذاکره نمی شود و ارتباط برقرار نمی
شود؟ می گویند مذاکره فقط با آمریکا، انگلیس، آلمان و فرانسه! چون بچه هایشان آنجا است، دوتابعیتی هستند و بعد از دوره هم به

 
آنجا برمی گردند باید به فکر بچه هایشان هم باشند، حالا مردم در سختی هستند مهم نیست، پول هاي بعضی ها هم آنجا است! 

 
فارس: تیم مذاکره کننده همواره بر این اذعان داشتند که مذاکرات به نفع مردم ایران است... 

نبویان: آقاي ظریف! آقاي روحانی! شما یکبار ذکر کنید که براي مذاکره رفتید و به نفع مردم ایران بوده است؟ نمایندگان مجلس
مصوب کردند کل تحریم هایی که آمریکا ایجاد کرده را باید برداشته شود، آمریکا گفته تحریم ها برنمی دارم، آقاي ظریف و آقاي
روحانی هم طرح گام به گام را آوردند یعنی لازم نیست تحریم ها برداشته شود! گام به گام یعنی یک تحریم الان برداشته شود، یکی
دو هفته بعد، یکی 6 ماه بعد، چرا شما اصرار دارید تحریم ها برداشته نشود؟ آخرین خبري که گرفتم یک توافق آوردند که در توافق
باز گفتند تحریم ها برداشته نمی شود، آقایان دارند قبول می کنند، گفتند 1600 تا است، ما 1400 تا برمی داریم و دولت آقاي
روحانی دارد قبول می کند، این دولت اصرار دارد که تحریم ها برداشته نشود! پاسخ بدهید چرا این کار را می کنید؟ لیست تحریم
هاي آمریکا مشخص است، چرا مذاکره می کنید؟ مگر آمریکا از برجام خارج شد با ما یا با کشورهاي دیگر مذاکره کرد؟ نه خارج شد،
15 بار آژانس تایید کرد که ایران تعهداتش را انجام داده است اما آمریکا از زمان اوباما مرتب ایران را تحریم کرده است، مگر برداشتن

 
این تحریم ها نیاز به مذاکره و توافق دارد؟ 

 
آقایان بگویند حق ماموریت هاي ظریف و عراقچی درجریان مذاکرات چقدر بود؟ 

همه چیز روشن است آنها تحریم ها را بردارند ما هم به برجام برگردیم، چه نیازي به مذاکره بود؟ آنها چرا دنبال مذاکره هستند؟ اگر
براي ملت ایران نانی نداشت باشد براي مذاکره کنندگان حداقل حق ماموریت دارد، حقوق سفراي ما در خارج از کشور چقدر است؟
حق ماموریت هاي آقاي ظریف و آقاي عراقچی که براي مذاکرات رفتند چقدر بود؟ من سریعاً به آقاي عراقچی گفتم واضح است
خودش نامه زده است 1600 تحریم، نامه بزنید 1600 تحریم را بردارد، براي چه می خواهید مذاکره کنید؟ الان باید منتظر یک

 
خسارت بالاتري که تا الان داشتیم، باشیم، آقایان در این مذاکرات نیاز انتخاباتی دارند و فقط همین است. 

 
فارس: توضیحات بیشتري می فرمایید که چگونه پرونده هسته اي ما از روحانی به علی لاریجانی رسید؟ 

نبویان: اولین باري که آقاي ظریف و آقاي روحانی وارد مذاکرات شده و در حقیقت اولین مذاکرات هسته اي ایران با آقاي روحانی آغاز
شد سال 82 بود، پرونده هسته اي دست شوراي عالی امنیت ملی بود، آقاي روحانی به عنوان دبیر شوراي امنیت ملی وارد مذاکرات
هسته اي شد، مذاکره کنندگان آقاي ظریف، آقاي تخت روانچی بود، گاهی آقاي جهانگیري در بخش صنعت شرکت می کند، آقاي
البرزي بود، آقاي موسویان که معروف بود جاسوس بود و الان فرار کرده است و سیروس ناصري بود. اینها دو سال مذاکره کردند، آقاي
روحانی از مهر سال 82 مسئول پرونده هسته اي ایران شد، در این مذاکرات تا مرداد 84 یعنی آقاي روحانی 22 ماه مسئول پرونده
هسته اي ایران بود، از مرداد 84 آقاي علی لاریجانی تا سال 86 مسئول پرونده هسته اي ایران شد، از سال 86 تا 92 آقاي دکتر
جلیلی بود، از سال 92 تا 1400 دست آقاي روحانی و آقاي ظریف است. آقاي روحانی تمام فعالیت ها و خاطراتش را از سال 82 تا
84 را در کتابش آورده است ـ من اصلاً داوري نمی کنم ـ آقاي روحانی 24 مرداد 84 پرونده را به آقاي علی لاریجانی تحویل داد، 14



روز قبل یعنی 10/5/84، صفحه 580 کتاب خودش، براي از سرگیري یوسی اف اصفهان به آقاي البرادعی نامه می دهد، می گوید ما
چه کردیم و شما چه کردید؟ «... دکتر محمد البرداعی مدیرکل آژانس بین المللی انرژي اتمی، پس از تعارفات معموله، از اوایل دهه
80 میلادي برنامه صلح آمیز هسته اي و حق غیرقابل انکار نسبت به فناوري هسته اي، هدف گسترده ترین و شدیدترین نقض ها،
مداخلات و تبلیغات نادرست قرار گرفته است.... در اکتبر 2003 ـ یعنی مهر 82 که روحانی مسئول پرونده هسته اي ایران شد به
اتفاق آقاي ظریف ـ ایران با دولت هاي فرانسه، آلمان و انگلستان وارد توافقنامه اي شد با این انتظار صریح که فصل جدیدي را مبتنی
بر شفافیت، همکاري و دسترسی به فناوري هاي هسته اي و دیگر فناور ي هاي پیشرفته باز کند. ایران با برخی از اقدامات مهم در
زمینه شفافیت و اعتمادسازي توافق کرد و به فوریت و به طور کامل آنها را اجرا کرد....1. امضا و آغاز اجراي فوري و کامل پروتکل

 
الحاقی...». 

 
فارس: اینکه گفته می شد نظارت بر مراکز هسته اي ایران به 5 نوع رسید دقیقا منظور چیست؟ 

نبویان: ببینید نظارت ها حداقل دو نوع است و متاسفانه نسبت به ایران در برجام 5 نوع شده است، یکی پادمان است، پادمان از واژه
پایش است می گوید هر کشوري که عضو ان پی تی است که بعضی از کشورهاي غیرعضو هم آن را انجام می دهند، کشورهاي عضو
ان پی تی حتماً است، قراردادي با آژانس می بندند که نسبت به مواد و فعالیت هاي اعلام شده که آژانس مامورش را بفرستد تا بیاید
نظارت بکند، مثلاً ما نطنز داریم، به آژانس اعلام کنیم که ما در سایت نطنز هزار تا سانتریفیوژ داریم، یک تن غنی ُسازي 5/3 تا 5
درصد کردیم، آژانس مامورش را می فرستد ببیند ما راست گفتیم یا نه؟ نظارت ها خیلی محدود است و گاهی سالانه یک تا 4 ماه
است، اما آژانس بهانه جدید پیدا کرده که ممکن است کشورهاي هسته اي کارهایی انجام بدهند که اعلام نکنند که مواد و فعالیت
هاي اعلام نشده می شود، شاه کلید آن کارهاي نظامی می شود، کسی می خواهد بمب تولید کند اعلام نمی کند و چیزهاي دیگر هم
است. آژانس براي اینکه این بخش هم تحت نظارت قرار بدهد آمده پروتکل الحاقی را پدید آورده است، پروتکل الحاقی براي نظارت بر
مواد و فعالیت هاي اعلام نشده به وجود آمده است، در ایران اعلام نشده کجا است؟ در متن پروتکل آمده است هر نقطه، هر مکان،
مثلاً همین جایی که من نشستم اگر زیرزمینی داشته باشد، شما که پروتکل را پذیرفتید اگر آژانس اعلام کند، می گوید با منابع باز
هم می شود یعنی منافقین هم بگوید کافی است، اگر آژانس اعلام کند شما در این زیرزمین هم فعالیت هاي هسته اي انجام می
دهید و اعلام نکردید، باید در اختیار آژانس قرار بدهید، اگر زیرزمین حرم معصومه(ص) را گفتند باید در اختیار آنها قرار بدهید،

 
زیرزمین حرم امام رضا(ع)، بیوت مراجع، اماکن نظامی، دانشگاه ها، زیرزمین مجلس. 

 
روحانی و ظریف اولین کسانی بودند که پروتکل هاي الحاقی را پذیرفتند 

آقاي روحانی در این کتاب صریحاً می گوید، ایران تا قبل از سال 82 پروتکل الحاقی را نپذیرفت، اولین کسی هم که پذیرفت آقاي
روحانی و آقاي ظریف و آقاي صالحی هستند، می گوید وقتی که پذیرفتیم نگرانی در کشور ایران این بود که مبادا بیایند ریاست
جمهوري و مجلس ما را هم بگردند، کما اینکه در عراق ریاست جمهوري صدام را گشتند، مصداق بزرگ آن اماکن نظامی است، در
برجام که ما این را پذیرفتیم آمدند پارچین را دیدند، دانشگاه شهید بهشتی و جاهاي دیگر را رفتند دیدند، هیچ محدودیتی ندارد.
اولین کسی هم که به دستور آقاي روحانی و آقاي ظریف امضاء کرده است آقاي صالحی رئیس سازمان انرژي اتمی بود، آقاي روحانی

 
مهرماه آمد، دو ماه بعد نگذاشتند ایران نفس بکشد، پروتکل را امضا کردند. 

آقاي روحانی در این کتاب می گوید من وقتی امضاء کردم دیدم آژانس می گوید ما می خواهیم اماکن نظامی شما را ببینیم، من
گفتم نه! اماکن نظامی ناموس ما است و اجازه نمی دهیم. 30، 40 صفحه کتاب نوشته است، ما به آژانس گفتیم سالی یکبار کند،
جلوتر نوشته می گوید گفتیم سالی 4 بار اشکالی ندارد به طوري که در گزارش ایران به آژانس آمده است، 26 بار اماکن نظامی را با
اجازه آقاي ظریف و آقاي روحانی را دیدند، جالب است گفتند تمام شخصیت ها را هم در اختیار ما قرار بدهید، آقاي روحانی در



کتابش می گوید ما متخصصین را در اختیار قرار دادیم، ما سوال می کنیم آیا شهید فخري زاده را در اختیار قرار داده بودند؟ شهید
شهریاري؟ شخصیت دیگر چطور؟ آقاي روحانی در این کتاب صفحه 1006 می گوید مصاحبه ها انجام شده است. آقاي روحانی در این
کتاب از سال 82 تا 84 به آقاي البرداعی می گوید ما چه کردیم، 1. امضا و آغاز اجراي فوري و کامل پروتکل الحاقی، 2. گشودن درها
به سوي یکی از مداخله آمیزترین و گسترده ترین بازرسی هاي آژانس بین المللی انرژي اتمی، هر وقت آقاي روحانی و آقاي ظریف
می آیند همین است گسترده ترین بازرسی هاي جهان در ایران انجام می شود، در مورد برجام هم آقاي ظریف گفته نزدیک 90
درصد بازرسی هاي آژانس در کل دنیا در ایران انجام شده است! چرا؟! فراهم آوردن مجموعه اي از جزئیات فعالیت هاي صلح آمیز
هسته اي اش... در یک گزارش آقاي روحانی می گوید 1030 صفحه گزارش دادیم، جزئیات هسته اي را دادیم. آقاي روحانی 22 ماه
بود، شروع و تداوم تعلیق داوطلبانه حق قانونی خود براي غنی سازي اورانیوم به عنوان اقدامی اعتمادساز ظرف 20 ماه گذشته! 22 ماه

 
بودید، 20 ما تعلیق کردید، همه چیز را تعلیق کردید؟! یعنی کل دوره اي که آمدند تعطیل کردند. 

 
آقاي روحانی! این همه باج و امتیاز دادید چه به دست آوردید؟ 

این همه باج و امتیاز دادید چه به دست آوردید؟ متاسفانه در مقابل اگر نگویم هیچ، ایران مابه ازاي بسیار اندکی دریافت کرد و بارها
اقدامات اعتمادساز خود را افزایش داد و تنها در عوض آن با قول هاي انجام نشده و درخواست هاي بیشتر روبرو شد...، سال 82 تا 84
سر آقایان را کلاه گذاشتند، این جمله آقاي روحانی است «و تنها در عوض آن با قول هاي انجام نشده و درخواست هاي بیشتر روبرو
شد...» در برجام چه شد؟ انجام دادند؟ الان دوباره دارند توافق می کنند، چند بار باید آقاي ظریف و روحانی فریب بخورند؟ چند بار
باید به آنها اعتماد کنند و آنها انجام ندهند؟ جالب است بعد از اینکه نامه را داد، اتحادیه اروپا می آید یک نامه اي می دهد و
پیشنهاداتی می دهد، پیشنهاد آنقدر وقیح و وقاحت بار است که مرده شور هم باید به حالش گریه کند! به غیرت آقاي روحانی هم
برخورد، اولاً گفتند کل هسته اي را باید نابود کنید، پس متخصصین را چه کنیم؟ گفتند ما براي متخصصین شما جاي دیگري شغل
پیدا می کنیم، دیگر به آقاي روحانی آنقدر برخورد که جواب آن نامه را داد و فقط در برجام نیست که همه چیز را دادیم و چیزي
نگرفتیم. در صفحه 598 جواب آقاي روحانی به پیشنهادات اروپا «در مجموع پیشنهاد مذکور در زمینه تقاضا از ایران بسیار طولانی اما
در مورد پیشنهادهاي ارائه شده به ایران به طور مضحکی کوتاه و نارسا می باشد، فقدان هرگونه تلاش براي ایجاد ظاهري متوازن، این
پیشنهاد را به دستور استعماري کاپیتولاسیون شبیه می سازد، پیشنهاد یادشده توهین به تمام ملت ایران است که سه کشور اروپایی
باید به خاطر آن از ملت ایران پوزش بطلبند...» پس الان چرا دوباره رفتید مذاکره کردید؟! چرا اینقدر به ملت ایران خسارت وارد می

 
کنید؟ 

 
فارس: اینکه گفته می شود در برهه اي ایران چرخه سوخت نداشت صحت دارد؟ 

نبویان: بله؛ من یک مقایسه اي انجام دادم در دوره 82 تا 84، ایران چرخه کامل سوخت نداشته است، دوره آقاي جلیلی به دست
آورده است، در دوره 82 تا 84 همه چیز تعلیق بود، ایران داراي غنی سازي صنعتی نبوده، سال 86 به دست آوردیم، ما غنی سازي
آزمایشگاهی 2/1 درصد داشتیم، در سال 86 و 88 به 20 درصد رسیدیم و توان 60 درصد داشتیم. نطنز دو سالن دارد، کل آن تعطیل
بود به دستور آقاي روحانی و ظریف تعلیق بود، فروردین 85 فک پلمپ کردیم، اصلاً غنی ُسازي نبود، در نطنز یک زنجیره نداشتیم!
در نطنز زنجیره معمولاً 164 تایی است، در فردو 174تایی است، 170 سانتریفیوژ نداشتیم اما فقط در یک بخش در یک سالن، 90
زنجیره و آبشار را در دوره آقاي جلیلی نصب کردیم. چون قبل از آن همه چیز بسته و پیشرفت ممنوع بود، غنی سازي در نطنز کلاً
بسته بود و در دوره دکتر جلیلی 3.5 تا 5 درصد براي برق و 20 درصد براي بیماران تولید می کردیم. سانتریفیوژ نسل 1 و نسل 2
داشتیم، اما در دوره دکتر جلیلی نسل 8 را ساختیم. فردو سال 88 راه افتاد، سال 84 که آقاي روحانی رفت، تمام پیشرفت هایی که
ما در صنعت هسته اي داریم همه از زمانی است که آقاي روحانی و ظریف کنار رفتند است. تعداد سانتریفیوژها براي نگه داشتن 20
عدد سانتریفیوژ آقاي روحانی و ظریف نامه زدند و التماس کردند که اجازه بدهید اینها را نگه داریم و دانشمندان کار تحقیق و توسعه



داشته باشد! براي نگهداري 10 دستگاه روتور نامه زدند و التماس کردند چون دیپلماسی آنها التماسی است، اجازه ندادند اما در دوره
دکتر جلیلی بالاي 20 هزار سانتریفیوژ تولید کردیم، روتور در اختیار خودمان بود همه چیز تولید می کردیم، در دوره آقاي روحانی
تولید سانتریفیوژ ممنوع بود، نصب سانتریفیوژ، هرگونه آزمایش در مرکز هسته اي نطنز ممنوع بود، در فردو 2700 تا نصب کرده بود،
خوراك دهی ممنوع بود، اینجا داشتیم 9165 سانتریفیوژ نسل اول یعنی 54 آبشار را در دوره دکتر جلیلی خوراك دهی می کردیم.
چقدر ما مواد غنی شده داشتیم اما در دوره آقاي روحانی یک گرم هم نداشتیم. ما براي راکتور هزار مگاواتی بوشهر سالانه 30 تن نیاز
داریم، نزدیک 11 تن 3.5 تا 5 درصد تولید کردیم، براي بیماران 447.8 کیلو ـ این آمارها براي آژانس است و کتاب آقاي روحانی ـ
فقط 20 درصد تولید کردیم. الان بشریت به سمت تولید برق هسته اي رفته است چون آب کم است اما اینجا صرفه بیشتر است ،
آمریکا صد و خرده اي راکتور تولید برق هسته اي دارد، قبل از انقلاب موسسه استنفورد آمریکا براي شاه تحقیق کرده که اگر ایرانِ
35 میلیونی بخواهد توسعه پیدا کند، چقدر فقط برق می خواهد؟ ما بعد از انقلاب تا به حال یک هزارمگاواتی داریم، چه کسی جلوي
این کار را گرفته است؟ مشخص است وقتی شما همه چیز را تعلیق می کنید، مشخص است که آقاي ظریف و آقاي روحانی باید

 
پاسخگوي اصلی باشد. 

 
در برجام، جلوي فعالیت راکتور آي آر40 را گرفتند 

نیروگاه هزارواتی بوشهر می خواهد راه بیفتد 90 تن، 3.5 تا 5 درصد نیاز دارد اما سالانه 30 تن نیاز دارد و 30 تن پسماند می گیرید،
آقاي دکتر صالحی می گفت ما 30 تن را نمی توانیم تولید کنیم سالانه داریم 60 میلیون دلار از روسیه می خریم، پس اگر سالانه
تولید کنید 60 میلیون دلار فقط یک قلم به یک کشور می فروشید، چقدر اشتغال ایجاد می شود؟ چقدر ارزآوري دارد؟ فواید هسته
اي را می گویم، در دوره دکتر جلیلی 11 تن تولید شده است، ما الان براي تولید رادیوداروها براي حدود 1 میلیون بیمار سرطانی که
راکتور تحقیقاتی تهران تولید می کند، سوخت آن 20 درصد است، در دوره دکتر جلیلی 447.8 کیلو تولید کردیم. راکتور آب سنگین
که عملیات اجرایی آن سال 83 آغاز شد، را رها کردند و تعلیق شده بود، بند 37 گزارش آبان 92 می گوید، می گوید آن سال ها
جلوي آن گرفته شد دوباره سال 85 آن را راه انداختیم، اصلاً راکتور آب سنگین اراك را براي چه می خواستیم؟ این راکتور تحقیقاتی
تهران که دارو تولید می کند عمر مفیدش 50 سال است، از سال 46 بود، طبیعتاً نیاز داشتیم، نظام رفته راکتور آي آر40 را براي
بیماران تولید کرده است و در برجام چه بلایی سر آن آوردند. با تعلیق جلوي آن را گرفتند و دوباره سال 85 به این طرف دولت جدید
آن را راه انداخت و دوباره سال 92 که دولت روحانی آمد جلوي آن را گرفتند. مجتمع آب سنگین اراك همینطور و آنجا داشت کار
می کرد، کارخانه یوسی اف اصفهان، چیزهایی که ما راه انداختیم. ایران غیر از نطنز هیچ تاسیس هسته اي نداشت درحالی که در
دوره آقاي جلیلی ایران، نطنز، فردو و تازه نامه دادیم 10 سایت دیگر، چون ما براي تولید برق نیاز داریم و اگر بخواهیم براي 20 هزار
مگاوات سوخت تولید کند باید 20 تا مانند بوشهر داشته باشیم، اینها سوخت می خواهد و وقتی خودمان می توانیم سوخت تولید
کنیم نباید بخریم. نامه دادیم که 10 سایت جدید را می خواهیم بسازیم و 5 مکان هم مکان یابی شده بود اما در دوره آقاي روحانی
کلاً بسته بود و ایران هیچ نیروگاه تولید برق نداشت، اما در دوره دکتر جلیلی نیروگاه درست شد، اماکن هسته اي بسیار محدود بود

 
اما در این دوره 17 مرکز داشتیم، اکتشاف اورانیوم و چیزهاي دیگر. 

 
با مذاکرات جدید قرار است دوباره به برجام بازگردند 

فارس: بسیاري از کارشناسان و صاحبنظران معتقدند ایران دچار تعلیق هسته اي شد و حتی بر این باورند با مذاکرات پیشین، صنعت

 
هسته اي کشور به طور موقت تعطیل شد.. 

نبویان: بله خیلی گسترده تعلیق شد، از ما خواستند تعلیق شروع شود، 29 خرداد 82 آقاي روحانی، مذاکراتی با سه وزیرخارجه دارد
که آنها خواستار توقف کامل می شوند بعد می گویند تعلیق و آقاي روحانی کامل می پذیرد، شروع تعلیق 17/7/82، آقاي خاتمی به



عنوان رئیس جمهور اعلام می کند ما تعلیق را می پذیریم اصلاً اصلاح طلبان یعنی این، تعلیق هسته اي! همه چیز باید تعطیل شود،
در 29/7/82 آقاي روحانی با سه وزیر خارجه انگلستان، آلمان، فرانسه در بیانیه رسمی اعلام می شود که ما تعلیق را می پذیریم،
تعطیل می کنیم اشکال ندارد عملاً تعلیق در همه موارد پذیرفته می شود، این تعلیق دامنه اي دارد ابتدا آقاي روحانی در کتابش می
گوید تعلیق قرار بود چند ماه باشد، صفحه 191 کتاب، جلوتر می گوید ما گفتیم 6 ماه باشد، جلوتر می گوید گفتیم بیشتر از 1 سال
نباید باشد، جلوتر می گوید 20 ماه طول کشیده است، جلوتر می گوید ما بعد از 20 ماه هم آماده ایم ادامه می دهیم حیف که فقط

 
من و ظریف نیستیم! اگر باشیم همینطور ادامه می دهیم. الان دوباره قرار است به برجام برگردند یعنی تعطیلی کل هسته اي. 

با عقب نشینی هاي گسترده آنها جلوتر آمدند، روحانی می گوید در ابتدا به ما گفتند فقط گازدهی تعطیل اما در مذاکرات گفتند هر
فعالیت مرتبط با هسته اي باید تعلیق شود، آقاي روحانی می گوید هر فعالیت مرتبط مثلاً من در نطنز می خواهم بچه ها را تشویق
کنم، این مرتبط است باید جلوي آن گرفته شود، گفت به البرداعی گفتم البرداعی گفت فقط گازدهی، دعوا می شود و ناراحتی یعنی
کشمکش می شود. نیم ساعت فرصت تنفس دادند بعد از نیم ساعت آقاي روحانی می گویند هر چه شما گفتید را می پذیریم! این
مشکل ما است که هر چه غرب می گوید باید پذیرفت و چیزي هم دست ما را نمی گیرد! هدف تعلیق و بی فایده بودن تعلیقی که
کردیم، آقاي روحانی به صراحت می گوید،.. متاسفانه در مقابل اگر نگویم هیچ، ایران مابه ازاي بسیار اندکی دریافت کرده است و آنها
جلوتر آمدند....» سال 83 دوره اصلاح طلبان و آقاي خاتمی، آقاي روحانی می گوید ما در نیمه دوم سال 83 براي تحریم هاي
گوناگون و حتی جنگ نظامی آماده بودیم...» اینهایی که می گویند سایه جنگ را برداشتیم، وقتی شما در مقابل دشمن عقب نشینی
می کنید دشمن هر بلایی بخواهد سر شما می آورد، جملات آقاي روحانی در صفحه 577 کتاب. می گوید تعلیق را من شکستم. علت
ارجاع پرونده هسته اي ما چه بود؟ شوراي حکام 29/3/82 از ما می خواهد پروتکل الحاقی را بپذیریم، تا قبل از آقاي روحانی کسی
نپذیرفت، 24/7/82 آقاي البرداعی با آقاي روحانی دیدار دارد و می گوید باید پروتکل را بپذیرید، 4 روز پس از ملاقات با البرداعی
آقاي خاتمی به عنوان رئیس جمهور 27/8/82 اعلام می کند، پروتکل را می پذیریم. یک روز بعد آقاي روحانی هم اعلام می کند در
مذاکره با سه وزیرخارجه 29/7/88 پروتکل الحاقی را می پذیریم. امضاي پروتکل الحاقی در 28/9/82 است، دو ماه بعد آقاي روحانی

 
دستور می دهند و دکتر صالحی امضاء می کنند. 

 
افشاي وسیع جزئیات اطلاعات محرمانه از دستاوردهاي دولت است 

البرداعی در کتاب «عصر فریب»، «دیپلماسی اتمی در دوران خیانت» می گوید ایران با امضاي پروتکل الحاقی امتیازِ انحصاريِ
برجسته اي به غرب داد، چه آسیب هایی دارد؟ اولاً افشاي وسیع جزئیات اطلاعات محرمانه، یکی از اعتراضات ما این است که این
اطلاعات چرا باید بیرون برود؟ دوم دسترسی نامحدود به هر مکان از جمله بازدید از کارخانه آزمایشی و غنی سازي سوخت نطنز،
ماموران آژانس جاسوس هستند، آقاي روحانی در همین کتاب صفحه 211 می گوید، آژانس مکان هایی که براي بازدید از ما خواسته
بودند سرویس هاي غرب براي آنها معین کرده بودند... سرویس غرب یعنی سازمان سیا، ام آي سیکس. بازدید از مراکز نظامی ایران،
پارچین، سایت شهید کلاهدوز، سایت لویزان و شیان، مرکز شهید کاظمی، سایت مالک اشتر، مرکز نوین، مراکز مختلف صنایع دفاع،
در بند 43 گزارش ژوئن 2004، خرداد 83، آژانس می گوید: ایران به آژانس در فراهم کردن دسترسی به مکا ن هاي مورد تقاضاي
آژانس شامل کارگاه هاي واقع در سایت هاي نظامی همکاري کرده است... آقاي روحانی ما سالی یکی چند مورد را قبول داشتیم آنها
می خواستند سالی 9 بار ببینند، نامه اي که در 30 بهمن علی اصغر سلطانیه به آژانس می نویسد، می گوید 26 بار دسترسی به سایت
هاي نظامی داده شده است. آقاي روحانی و ظریف تحت عنوان مصاحبه اجازه دسترسی به افراد و بازجویی ها را دادند، بند 51 گزارش
19/8/82، 10 نوامبر 2003، آقاي روحانی در صفحه 893 و 1006 این کتاب، بازدید از کارگاه تولید روتور، هیچ کشوري اجازه نمی
دهد اولین بار که آمدند ایران را دیدند خیلی خوشحال بودند گفتند فقط ایران است که به ما اجازه داده است! ارائه گسترده ترین
گزارش به آژانس، اجازه بازرسی هاي گسترده، دسترسی سرزده و تکمیلی به امکان نظامی و هسته اي و.... چه به دست آوردیم؟ آقاي
روحانی می گوید «..متاسفانه در مقابل اگر نگویم هیچ، ایران مابه ازاي بسیار اندکی دریافت کرد...» همه چیز را تعطیل کردند اینکه 2



 
هزار کارخانه تعطیل می شود براي الان نیست، آقاي روحانی و آقاي ظریف هر وقت می آیند یعنی تعطیلی، منتظر تعطیلی باشید. 

 
فارس: پس تکلیف حقوق ما طبقNPT چه می شود؟ 

نبویان: مذاکرات جدید ژنو، لوزان و برجام؛ اولاً کار هسته اي طبق ماده 4 ان پی تی ـ ما عضو ان پی تی هستیم ـ می گوید هر
کشوري به هر میزانی که نیاز دارد سهم را می تواند انجام بدهد، 1. تحقیق و توسعه، 2. تولید، 3. استفاده فقط باید صلح آمیز باشد،
هیچ گاه از مواد این معاهده به نحوي تفسیر نخواهد گردید که به حقوق غیرقابل انکار هر یک از اعضاي آن به منظور توسعه تحقیقات،
تولید و بهره برداري از انرژي جهت اهداف صلح جویانه، بدون هر نوع تبعیض. پس ایران حق دارد به هر میزانی که می خواهد غنی
سازي کند، راکتور تحقیقاتی تهران که سوخت آن 20 درصد است، براي 1 میلیون بیمار سرطانی ما رادیودارو تولید می کند، قبل از
انقلاب آمریکا به شاه داده بود، سوخت آن 93 درصد بود، پس 93 درصد می تواند صلح آمیز باشد منتها انقلاب شد آمریکا گفت دیگر
نمی دهم و ما مجبور شدیم ساختار آن را تغییر بدهیم و از آرژانتین سوخت 20 درصد خریدیم. در پروتکل الحاقی ماده 18 آن می
گوید، فعالیت هاي تحقیق و توسعه مربوط به چرخه سوخت هسته اي عبارت از فعالیت هایی است که با جوانب فرآیند یا توسعه
سیستم هایی به شرح ذیل ارتباط وجود دارد؛ 1. تبدیل مواد هسته اي، پس اینها باید آزاد باشد، بعد ببینیم برجام چه بلایی سر اینها
آورده است؟ 2. غنی سازي مواد هسته اي؛ 3. تولید سوخت هسته اي؛ 4. راکتورها، 5. موسسات بحرانی؛ 6. بازفراوري سوخت هسته
اي؛ 7. فراوري پرتوزایی متوسط یا زیاد آبی پلوتونیوم، اورانیوم با غناي بالا یا اورانیوم 20033، در بند ح اورانیوم با غناي بالا را توضیح
می دهد، اورانیوم با غناي بالا یعنی اورانیوم حاوي 20 درصد یا بیشتر. پس ان تی پی و پروتکل الحاقی به ما می گوید شما می توانید

 
تحقیقات گسترده داشته باشید. 

 
روحانی و ظریف زیر بار ذلت رفتند 

دوباره سال 92 که آقاي روحانی و ظریف آمدند آمریکا یک بیان جدید داشت، می دانست می تواند از اینها سوءاستفاده کند به راحتی
یک کار دیگري انجام داد، گفته درست است که در قانون بین المللی آمده است ایران حق دارد به هر مقدار توسعه بدهد و تولید کند،
براي انواع مصارف تولید کند، اما این قانون شامل ملت ایران نمی شود، چون ملت ایران استثناء است، یاغی است! مگر ما چه کردیم؟
جنگ را که شما به ما تحمیل کردید؟ شما حق ندارید براساس قانون با ما حرف بزنید باید پیش ما بیایید و ما معین کنیم که شما چه

 
مقدار باید داشته باشید! 

 
روحانی و ظریف ما را از حقوق قانونی خود در ان پی تی هم محروم کردند 

آقاي روحانی و آقاي ظریف رفتند امضا کردند و این ذلت را قبول کردند و گفتند قبول داریم. در ژنو می گوید بعد از اینکه ما معین
کردیم که شما چند درصد غنی سازي کنید، چه مقدار ذخیره داشته باشید؟ از سانتریفیوژ نسل چند استفاده کنید؟ چه تعداد نیرو
داشته باشید؟ آمریکا و غرب باید معین کنند، قانون بین المللی به شما ربطی ندارد! این یعنی توهین به ملت ایران! می گوید بعد از
اینکه ما معین کردیم، رضایت ما و ایران، هر دو فقط رضایت و خواست ایران مهم نیست، رضایت ما را هم باید جلب بکنید، سه
مذاکره کردند، ژنو 3 آذر 92، لوزان 13 فروردین 94، برجام 23 تیر 94، در ژنو می گوید یک برنامه به شما می دهیم، می گوییم چرا
به ما برنامه بدهید ما طبق قانون عمل می کنیم، می گوید قانون به شما ربطی ندارد، توافق ژنو می گوید، دربرگیرنده یک برنامه غنی
سازي است که رضایت طرفین باید تامین شود که توسط طرفین تعریف شده است با عناصر توافق شده توسط طرفین منطبق با
نیازهاي عملی ایران... اصلاً براي ما توضیح بدهید که شما چه نیازي دارید؟ اصلاً به شما چه ربطی دارد که ما چه نیازي داریم! الان ما
1 میلیون بیمار سرطانی داریم و نیاز20ِ درصد داریم، براي مصارف آب و کمی آب و براي تولید برق و شیرین کردن آب استان هاي
کم آب، الان تولید برق کم است اگر تابستان شود با قحطی برق مواجه می شویم، در آب سنگین 200 نوع استفاده داریم در مصارف



پزشکی و سایر مصارف، اصلاً شما چه کاره هستید؟! بعد با محدودیت هاي توافق شده در زمینه دامنه غنی سازي، سطح غنی سازي،
ظرفیت، مکان غنی سازي، ذخایر همه باید با رضایت ما باشد و همه اینها را در برجام تعهد دادند و بعد از اینکه اینها را انجام دادید ما
با شما مثل کشورهاي دیگر عضو ان پی تی برخورد خواهیم کرد، بعد از اجراي موفق گام نهایی که در دوره کامل آن با برنامه هسته
اي ایران، بعد از اینکه برجام را کاملاً اجرا کردید با ایران مثل کشور فاقد سلاح هسته اي عضو ان پی تی رفتار خواهد شد، عین این
جمله در برجام هم آمده است، اجراي موفقیت آمیز برجام، ایران را قادر خواهد کرد تا به طور کامل حق خود در انرژي هسته اي
جهت مقاصد صلح آمیز را طبق مواد ذیربط معاهده عدم اشاعه هسته اي و همسو با تعهداتش در سند استیفا کند و در نتیجه بعد از
اینکه شما برجام را کاملا اجرا کردید با برنامه هسته اي ایران همچون برنامه هر دولت دیگر غیر از دارنده سلاح هسته اي برخورد

 
خواهد شد. 

 
مذاکره کنندگان در مذاکرات ژنو و لوزان زانو زدند 

 
فارس: تیم مذاکره کننده که معتقد است آنچه که در برجام آمده به نفع منافع ملی و ملت ایران است.. 

نبویان: بله؛ جالب است می گویند کل آنچه که در برجام آمده است، فقط براي ملت ایران است، می گوید چون جز هیچ قانون بین
المللی نیست، این توهین ها را ببینید! و چون جزء هیچ قانون بین المللی نیست به عنوان رویه درنظر نگیرید، که به سمت کشورهاي
دیگر بروید و بخواهید اینها را اجرا کنید، اینها فقط مختص ملت ایران است، این همه نظارت هاي گوناگون و وحشتناك و دوم این
چیزهایی که روي ایران اعِمال می کنیم به قول آقاي ظریف90 درصد بازدیدهاي جهانی آژانس فقط روي ایران انجام شده، این را جزء
قانون درنظر نگیرید که نسبت به کشورهاي دیگر بخواهد اعِمال کنید. کلیه مفاد و اقدامات مندرج در این برجام صرفاً براي اجراي آن
بین گروه 1+5 و ایران می باشد و نمی بایست به منزله ایجاد رویه براي هیچ دولت دیگري یا براي اصول بنیادین حقوق بین الملل و
حقوق و تعهدات وفق معاهده عدم اشاعه هسته اي و سایر اسناد مربوطه و همچنین اصول و رویه هاي شناخته شده، نمی بایست تلقی
شود. پس فقط براي ما است! اتفاقاً بند 27 قطعنامه2031 هم می گوید فقط براي ایران است. پس بدانید برجام را چطور نوشتند، باید
جلوي ما زانو بزنید و آنچه ما می گوییم و باید رضایت ما را جلب کنیم و آقاي روحانی و آقاي ظرفیت سال 82 تا 84 چیزي به دست

 
نیاوردند و در سال 92 به ژنو رفتند و لوزان رفتند زانو زدند و چه چیزهایی قبول کردند. 

برجام 23/4/94، 6 جز دارد، یکی متن برجام است و 5 ضمیمه، ضمیمه اول تعهدات ایران است جالب است هم در ژنو، هم در لوزان و
هم در برجام اول تعهد ایران ذکر شده و بعد تعهدات طرف غربی که انجام هم ندادند، چرا همیشه اول بدهکار هستیم؟ ما جنگ را به
آنها تحمیل کردیم و آنها را تحریم کردیم؟ یا آنها دارند به ما ظلم می کنند؟ ما داروها را تحریم کردیم؟ ضمیمه دوم تعهدات آنها
است که قرار بود تحریم ها را بردارند، ضمیمه سوم همکاري هاي صلح آمیز، یکی از همکار هاي صلح آمیز که خیلی روي آن مانور
دادند که همه چیز آزاد شد این است که ما در فردو برخی سانتریفیوژها را حفظ کردیم، یکی از همکار ي ها این است که متخصصین
روسیه بیایند دو تا چرخه، دو تا آبشار که می چرخد از قابلیت غنی سازي بیندازند و براي کارهاي دیگر برود. ضمیمه چهارم یک
بدعتی درنظر گرفته شده و آن کمیسیون مشترك است، نمی دانم آیا نسبت به کشورهاي دیگر تا حالا درنظر گرفته شده یا نه؟
کمیسیون مشترك 8 عضو دارد، کشورهاي 1+5 آمریکا، آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه، هفتم نماینده اتحادیه اروپا و هشتم
ایران، در ضمیمه چهارم برجام آمده است کمیسیون مشترك 16 کارکرد و وظیفه دارد، در 15 تا از آنها آمده است اگر کمیسیون
مشترك می خواهد به نتیجه برسد اجماع آرا لازم است یعنی 8 عضو باید قبول کنند، اگر یک کشور مخالفت کند آن کار نباید انجام
شود. فقط یک جا گفتند لازم نیست 8 تا راي بدهند، 5 کشور راي بدهند کافی است، آنجایی که قرار است که بیایند از اماکن نظامی
و موشک هاي نظامی بازدید کنند. بند 74 تا 78 برجام، آنجا که قرار است از اماکن نظامی ما بازدید بکنند ایران می تواند به
کمیسیون مشترك اعتراض کند! بعد راي گیري می َشود که بیایند یا نیایند، اگر می گفتند اتفاق آرا، ایران مخالفت می کرد به نفع
ایران بود اما اینجا گفتند اتفا ق آرا لازم نیست، 5 کشور از 8 کشور کافی است یعنی اولاً ایران را کنار گذاشتند و دوم اگر چین و



 
روسیه هم زمانی خواستند به نفع ایران راي بدهند الان کنار گذاشتند. 

 
آقایان ابتدا کل تعهدات را انجام دادند و دست شان خالی شد 

برجام را چه کسی با این دقت نوشته است؟ یا برجام را مانند ژنو و لوزان آماده تحویل ایران دادند؟ هر کس که این کار را انجام داده
ببینید با چه دقتی نوشته است! ضمیمه پنجم آمده فقط مشخص کرده که روز نهایی 23 تیرماه، روز تصویب همان 20 دقیقه مجلس،
90 روز بعد از تصویب برجام، روز اجرا چه زمانی است؟ اول ایران باید همه تعهداتش را انجام بدهد، مقام معظم رهبري فرمود گام به
گام انجام بدهید، مثلاً فردو را انجام بدهید نطنز را دست نگه دارید به شرط اینکه تحریم هاي شوراي امنیت ملی برداشته شود، اگر
برداشته نشد تعهدات نطنز را دیگر انجام ندهید، اگر برداشته شود نطنز را انجام بدهید، اما آقایان ابتدا کل تعهدات را انجام دادند و
دست شان خالی شد. آنها قابل اطمینان نیست، اما نه امضاي جان کري تضمین است، بایدن توبه کرده است! دوباره دارند همین
قراردادها را می بندند، چطور به اینها اعتماد می کنید! مقام معظم رهبري فرمودند باید کل تحریم ها در این مذاکرات برداشته شود و
بعد راستی آزمایی شود، آیا مثلاً بدون مشکلی پول وارد حساب ما می َشود؟ حداقل 6 ماه باید بشود، بازرگانان ما تجارت کنند،

 
صادرات نفتی و واردات باید آزاد شود. 

روز اجرا اول ما انجام دادیم، اعلام کردند ایران قابل اعتماد نیست و آژانس باید راستی آزمایی کند و ضامن بشود بعداً نوبت ما می
رسد که انشاءاالله تحریم ها را برمی داریم، نگران نباشید! اما تحریم ها را برنداشتند و خسارت به ایران وارد شد. در توافق ژنو، 3 آذر
92 که آقاي روحانی و ظریف رفتند تعهد دادند، در 13 فروردین تعهد لوزان و در برجام چه شده است: 1. در دولت سابق نطنز مرکز
غنی سازي بود و 10 مرکز دیگر هم می خواستیم ایجاد کنیم، آقاي روحانی وقتی آمدند تعهد دادند که ساختن 10 مرکز که براي
حل تولید برق کشور و تولید پزشکی جایابی می کنیم، حداقل تا 6 ماه حق نداریم ایجاد بکنیم، دو سال مذاکره کردند، هر بار آقاي
ظریف و عراقچی مذاکره کردند از منافع ملت عقب نشینی کردند، حالا بعد از دو سال مذاکره آمده است نطنز باید تا 15 سال تنها
مرکز غنی سازي بشود، یعنی اولاً حق ندارید آن 10 مرکز را ایجاد کنید، اگر یک مرکز دیگري به نام فردو دارید هم درش را گل
بگیرید و تخته کنید، آقاي عراقچی و آقاي ظریف در 13 فروردین 94 تعهد دادند و برگشتند و گفتند نطنز را باید جمع کنید و تمام
زیرساخت هاي آن را هم باید جمع کنید ـ من نطنز را سه بار میدانی دیدم ـ سانتریفیوژ هایتک است، کِرَش می کند، قیمتش هم بالا
است، شما باید آن را جایی نصب کنید که کِرش آن پایین باشد، روي زمین نیست، روي ارتفاع تقریباً نیم متر، وسط آن فنرکاري
شده، بتن ریزي شده و ضدزلزله است، به ما گفتند شما علاوه بر اینکه نطنز تنها مرکز شود تا 15 سال تمام زیرساخت هاي آن را هم

 
باید جمع کنید، یعنی بولدوزر بگذارید تمام زیرساخت ها را جمع کنید. 

 
فارس: دقیقا در نطنز چه تعداد سانتریفیوژ نصب است؟ 

نبویان: در نطنز 15 هزار و 420 سانتریفیوژ نسل 1 نصب است در کارخانه S8 328 تا نصب شده بود، فرایند نصب همینطور در نسل
1 ادامه داشت، نسل 2 هم در فردو داشتیم، 1008 تا سانتریفیوژ نسل 2 هم داشتیم، ظرفیت نطنز 48 تا 50 هزار سانتریفیوژ است،
براي 30 تن که خواستیم تولید کنیم، نزدیک 20 هزار سانتریفیوژ نصب شده بود، ما می خواستیم به 48 هزار تا برسانیم اینها دوره
دکتر جلیلی بود، آقاي روحانی و ظریف که آمدند بلافاصله سال 92 در ژنو تعهد دادند همین مقدار که است جلوتر دیگر نصب نکنند.
دو سال در لوزان مذاکره کردند ملت ایران حق استفاده و بهره برداري از سانتریفیوژ بالاتر از نسل یک را ندارد همه را به انبار بریزید،
1008 سانتریفیوژ نسل 2 داشتیم، همه را داخل انبار ریختند، نسل 3، 4، 5، 6، 8 بود، نسل 2 آماده کار بود، یک سانتریفیوژ بخواهد
تست شود خیلی زمان لازم است. در نسل یک هم ما نزدیک 15 هزار و خرده اي داشتیم که بیش از این مقدار بود، آمریکا گفت چه
خبر است؟ باید کل آن را جمع کنید به 5060 برسانید، همین که ما می گوییم و آقاي ظریف تعهد داد و برگشت و کل آن را جمع
کردند و در بیانیه لوزان 5060 تا آمده است دقیقاً در برجام 5060 تا با جمع آوري تمام زیرساخت هایش تصویب شده است، سکو و



 
تمام لوله ها را باید بردارید که تمام را برداشتند. 

 
روحانی غنی سازي را به زیر 5 درصد رساند 

ما در نطنز غنی سازي 3.5 تا 5 درصد و تا 20 درصد داشتیم، 3.5 تا 5 درصد براي نیروگاه هاي برق مان، ملت ایران به برق نیاز دارد،
20 درصد هم براي 1 میلیون بیمار سرطانی، آقاي جلیلی آمد اینها را راه انداخت تا مردم دچار مشکل نباشد دوباره در 3 آذر 92،
آمریکا از آقاي ظریف تعهد گرفت بالاتر از 5 درصد ممنوع، چرا 20 درصد باید ممنوع باشد؟ مریض ها چه باید بکنند؟ دو سال مذاکره
کردند از 5 درصد هم پایین تر آمدند، آمریکا گفت 3.67 درصد، 5 درصد نباید داشته باشید، باز آقاي ظریف و آقاي روحانی تعهد
دادند، باز مذاکره کردند که ایران تا 15 سال غنی سازيِ بالاتر از 3.67 ندارد، الان ما داریم گام هاي کاهشی را انجام می دهیم و بالاي
60 درصد انجام می دهیم و این به خاطر مصوبه مجلس است که از حقوق ملت دفاع شود، همین الان 60 درصد چقدر در بخش
پزشکی کاربرد دارد. فردو در دوره دکتري جلیلی مرکز غنی سازي بود 3.5 تا 20 درصد براي مشکلات مردم و وقتی آقاي روحانی آمد
در 3 آذر 92 آمریکا و آلمان و فرانسه و انگلیس اعلام کردند فردو مرکز غنی سازي باشد اما خروجی نداشته باشد هر چه تولید می
کنید نابود کنید و اکسیدش کنید و تعهد دادند و برگشتند، دو سال رفتند مذاکره کردند آمریکا گفت اصلاً غنی سازي در فردو ممنوع
است و صورت مساله را پاك کنید و آنها هم امضا دادند و برگشتند، چون حتماً آن چیزي که آمریکا می گوید به نفع ملت ایران است!
از فروردین تا تیرماه، سه ماه رفتند مذاکره کردند از این هم عقب تر آمدند، آمریکا گفت هم غنی سازي در فردو ممنوع است و تحقیق

 
و توسعه در زمینه غنی سازي هم ممنوع است و باز هم تعهد دادند. 

ما در دوره دکتر جلیلی در فردو 2710 سانتریفیوژ نصب شده داشتیم، آژانس می گوید ظرفیت آن 2976 تا است، داشتیم آن را
تکمیل می کردیم آقاي روحانی و ظریف در سال 92 در توافق ژنو گفتند آمریکا گفته است 2710 سانتریفیوژ را که نصب کردید
اشکالی ندارد فقط تکمیلش نکنید، گفتند باشد، دو سال مذاکره کردند آمریکا اعلام کرد 2710 براي چه؟ باید صفر شود. که در
مجلس مطرح شد که رهبري به آقاي ظریف فشار آورد که نه حداقل 1044 تا را باید داشته باشید، 6 تا آبشار 174 تایی باید باشد،
2710، 1044 تا شد بعد دوباره سه ماه مذاکره کردند گفتند تا 15 سال همین 1044 تا باید باشد، تمام زیرساخت هایش را هم باید
جمع کنید. زیرساخت ها باید سانتریفیوژ را بردارید، بولدوزر بگذارید سکوها را جمع کنید، لوله ها و سیم هاي برق را بردارید، یکسري
آهن هایی به لوله ها جوش دادند که سیم ها و لوله ها به آن ها اتکا کند، گفتند هوابرُش بیاورید کل این آهن ها را هم بردارید! من
دو بار رفتم دیدم کل اینها را هم برداشتند و یک سالن براي گل کوچک شده و هنوز هم همینطور است. ما در فردو غنی سازي 5
درصد و 20 درصد در دوره دکتر جلیلی انجام می دادیم، در ژنو گفتند غنی سازي بیش از 5 درصد در فردو ممنوع، بعد دو سال

 
مذاکره کردند در سال 94 گفتند کلاً غنی سازي ممنوع است. 

 
دولت راکتوري را بتن ریزي کرد که می توانست سالانه 9 کیلو پلوتونیوم تولید کند 

چرا اسرائیل جرات حمله به ما ندارد؟ پدیده هاي اجتماعی تکاملی نیستند، من دو عامل هسته اي را می گویم 1. متخصصین در دوره
جلیلی راکتوري را در اراك داشتند تولید می کردند که این راکتور اگر به بهره برداري می رسید سالانه 9 کیلو پلوتونیوم به ما می داد،
ژاپن 20 تن پلوتونیوم دارد، یک مصرف پلوتونیوم بمب است اما هزاران مصارف صلح آمیز دارد. الان چون معادن اورانیوم کم است
بعضی از کشورها رفتند سوخت ترکیبی یعنی پلوتونیوم با اورانیوم براي تولید برق و زیردریایی، سفینه فضایی و موارد گوناگون استفاده
می کنند، اما این راکتور سالانه 9 کیلو پلوتونیوم به ما می داد، بستگی به تکنولوژي کشورها بین 3 تا 7 کیلو پلوتونیوم می شود. ایران
براساس فتواي مقام معظم رهبري حرام است که بمب تولید کند اما اسرائیل که فتوا نمی فهمد، داشتن این راکتور یعنی ضریب
امنیت و تامین امنیت ملت ایران، این راکتور این پیام را به اسرائیل می داد که اگر دست از پا خطا کردید، ما داریم. آمریکا براي
خاطرجمعی اسرائیل و تامین امنیت آن، غلیظ ترین تعهدي که از آقاي روحانی و ظریف در برجام گرفته است این است، این راکتور



باید نابود شود، اسرائیل باید خاطرجمع باشد، اگر به جایی می خواهد حمله کند باید حمله کند، شما نباید چیزي داشته باشید،
بازدارندگی نباید داشته باشید، آقایان هم اتفاقاً بتن ریزي کردند و با افتخار هم کنار آن عکس یادگیري گرفتند. یکی از مذاکره
کنندگان در تلویزیون گفت بتن ریزي نکردیم من دو هفته قبل به اراك رفتم، دیدم کاملاً بتن ریزي شده است، چرا با مردم ایران
صادق نیستید؟ آن را پلمپ کردند، توضیحات جاهلانه آنجا به من داد و بعد من به مجلس آمدم و برجام را در بخش راکتور اراك
دیدم به معاون آقاي صالحی زنگ زدم، گفتم چرا این توضیحات را دادید؟ گفت حقیقتش من در این زمینه تخصص نداشتم! شما این
توضیحات را براي نمایندگان مجلس می دهید، چرا این توضیحات داده می شود؟ ما یک مجتمع سوخت داریم، آن مجتمع سوخت
حدود صد و خرده اي حفره روي راکتور است، این مجتمع سوخت در آن قرار می گیرد، این حفره ها روزنه ها و ورودي هاي کَلندِري
ها است، کل اینها را بتن ریزي کردند، در برجام آمده است که بتنی باید بریزید که براي مصارف هسته اي آینده غیرقابل بازگشت

 
باشد! آژانس 15 بار این غیرقابل مصرف بودن را تایید کرده است و الان کنار انداختند. 

 
برجام ما را به سمت جنگ برد 

 
فارس: چرا معتقدید برجام سراسر ضرر بود و ما را به سمت جنگ برد؟ 

نبویان: برجام ما را به سمت جنگ برد چون عوامل بازدارنده و راکتور را از ما گرفت. عامل دومی که اسرائیل به ما حمله نمی کرد،
گفتند راکتور بوشهر سالانه 3.5 تا 5 درصد جدید تزریق می کنیم و 30 تن پسماند می گیریم، بودن این پسماند در داخل کشور
اسرائیل را سر جایش می نشاند و عامل امنیت ملت ایران می شود و بازدارندگی دارد چون شما با یک تکنولوژي به نام بازفرآوري (
Reprocessing) می توانید از دل این سوخت مصرف شده پلوتونیوم استخراج کنید، پلوتونیوم معنا دارد، تعهدي که از ما گرفتند
وحشتناك است! من متن فارسی را خواندم گفتم بعید است اینها این تعهد را داده باشند! رفتم متن انگلیسی را خواندم دیدم تعهد
دادند اسرائیل باید امن باشد، شما نباید سوخت مصرف شده داشته باشید تا با تکنولوژي بازفرآوري از آن پلوتونیوم به دست بیاورید،
خیال اسرائیل باید جمع باشد و تعهد دادند ملت ایران حق داشتن یک گرم سوخت مصرف شده را در داخل کشور ندارد! سوخت
مصرف شده راکتور بوشهر، راکتور تهران، راکتور اراك، آمده است تمامی سوخت هاي مصرف شده تمامی راکتورهاي موجود حال و
آینده که ملت ایران خواهد ساخت از الان قول دادند، به خارج بفرستند، آینده یعنی چند سال بعد؟ 10 سال بعد، 50 سال بعد، 50
سال بعد می سازیم؟! محدودیت هاي برجام چند ساله است؟ 8 سال، 10 سال، 15سال، 25 سال آمده است، من 12 مورد پیدا کردم
تا ابد! من دبیر کمیسیون بررسی برجام مجلس بودم، به آقاي صالحی گفتم شما با چه اختیاري تمام نسل هاي آینده را محروم

 
کردید؟! 

قطعنامه 2231 پشتوانه برجام است، 6 روز بعد از تصویب برجام قطعنامه 2231 شوراي امنیت ملل 20 جولاي 2015، آقاي ظریف
یکبار به مجلس آمد و گفت ما برجام را ذیل قطعنامه 2231 بردیم تا هیچ کسی نتواند از آن خارج شود و آن را الزامی کنیم، چون
قطعنامه هاي سازمان ملل الزام بین المللی دارد، چه الزامی؟ اصلاً آمریکا الزام قبول دارد؟ بند 17 برجام گفته است ایران باید همه
سوخت هاي مصرف شده تمامی راکتورهاي تحقیقاتی حال و آینده را ارسال کند! یعنی نسل آینده تا ابد محروم شد، شما با چه فرایند
و تکنولوژي اي پلوتونیوم اخراج کنید؟ با بازفرآوري و در برجام تعهد دادند براي خاطرجمعی اسرائیل ما تا ابد بازفرآوري نخواهیم کرد،
اجازه می دهید دانشجویان ما علم و تکنولوژي بازفرآوري و تحقیق و توسعه داشته باشند؟ در برجام تعهد دادند تا ابد دانش و تحقیق
و توسعه بازفرآوري را هم نمی خواهیم! چرا باید این خسارت ها را تحمل کنیم و این تعهدات را بدهیم؟ ما در برجام علاوه بر اینها
مکانیزم ماشه را هم پذیرفتیم یعنی در بند 36 و 37 برجام می گوید براساس برجام 6، 7 قعطنامه اي که دوره دکتر جلیلی علیه ما
داده شد همه لغو شد. بر فرض درست باشد و همه لغو شد البته یک شرط دارد، شرطش این است که بند 36، می گوید هر یک از
طرف هاي برجام یعنی ایران، آمریکا، فرانسه، چین، روسیه، انگلیس، آلمان و نماینده عالی اتحادیه اروپا به طرف دیگر اعتراض کند که
شما به تعهد خودتان عمل نکردید، کل آن قطعنامه ها دوباره برمی گردد، اگر آنها به ما اعتراض کنند، کل قطعنامه ها باید برگردد،



حالا اگر ایران به آنها اعتراض کند ما به تعهدات خودمان عمل کردیم اما شما یک تحریم هم برنداشتید، با این اعتراض ایران دوباره
قطعنامه هاي تحریمی برمی گردد! یعنی هر طرف اعتراض کند به طرف ملت ایران است! این چه مذاکره اي است؟! مثل این است که
طرف رفته ماشین بخرد، طرف بنگاهی می گوید اگر تو قرارداد را فسخ کردي باید 50 میلیون بدهی و اگر فروشنده هم فسخ کند باز
تو باید 50 میلیون بدهی، این یعنی مکانیزم ماشه. آمریکا صریحا در برجام اعلام کرد اولاً 75 درصد تحریم ها دست نمی خورد، ایران
به 4 بهانه هسته اي، موشکی، حقوق بشر و تروریسم منطقه (حاج قاسم) تحریم شده است و می گویند فقط بحث هسته اي است،
آقاي ظریف، صالحی، روحانی و عراقچی تعهد دادند بماند، واقعاً این آقایان صادق هستند و می خواهند در مذاکرات جدید تحریم ها را
بردارند؟ پس چرا 75 درصد تعهد دادید تحریم ها بماند؟ شما وقتی این کار را انجام بدهید اگر تحریم هسته اي برداشته شود، مثلاً
صادرات نفت، اگر آمریکا این را ذیل تحریم تروریستی برد، چه باید بکنیم؟ الان آمریکا اعلام کند من فقط تحریم هاي برجامی را
برمی دارم، الان بانک مرکزي ما را به بهانه هسته اي ذیل تحریم هاي تروریستی و منطقه برده است، آیا این تحریم ها برداشته می
شود؟ مقام معظم رهبري به اینها دستور داده، ملت ایران دیگر نباید زیر تحریم باشد، تحریم باید به 4 بهانه برداشته شود، یعنی اگر

 
یک بهانه را برداشتید دوباره یک بهانه دیگر می آورند. 

 
ظریف و روحانی در برجام تعهد دادند تحریم ها بماند! 

تحریم هسته اي شامل 4 بخش است: اول آموزش، دانشجویان را بفرستیم خارج از کشور هسته اي بخوانند، دوم تجارت مثل صادرات
غیرنفتی، سوم صادرات انرژي نفت و گاز و میعانات گازي و چهارم تحریم بانکی. 3 آذر 92 در ژنو، آمریکا و اروپا گفت این 4 تحریم را
برمی دارم، از سال 92 تا 92 دو سال مذاکره کردند آمریکا گفت از این 4 تحریم 2 را برمی دارم، باز هم آقاي ظریف تعهد داد و
برگشت، از این 25 درصد 12.5 درصد، 75 درصد هم آنجا داشتیم یعنی 87.5 درصد آقاي ظریف و روحانی در برجام تعهد دادند

 
تحریم ها بماند! 

 
این تحریمی که اینها می خواهند بردارند فایده ندارد، چون از یک عنوان برمی دارند عناوین دیگر باز می آید.... 

در باب تحریم ها در برجام تعهد داده شده که تحریم هاي حقوق بشري و تحریم هاي تروریستی و تحریم هاي منطقه باید بماند،
عرض کردم ما به چهار بهانه تحریم هاي هسته اي، تحریم حقوق بشري، موشکی و منطقه اي (تروریسی) تحریم شدیم. در برجام اول
بحث هسته اي بود و سه چهارم تحریم ها باید بماند، این یکی از ضعف هاي جدي برجام است چون آمریکا و کشورهاي غربی می
توانند به یک بهانه تحریم را بردارند و به چند بهانه همان تحریم ها برگردد. در تحریم هاي هسته اي هم 4 قسم است که آقایان دو
قسم را گفتند برمی داریم و آن دو قسم فقط نفتی و بانکی بود که تحریم هاي مهمی هستند، قرار بود در 27 دي 94 برداشته شود،
27 دي 94 یعنی زمان آقاي اوباما که متاسفانه هیچ تحریم بانکی برداشته نشد و بایدن هم معاون آقاي اوباما بود و بلکه اوباما تحریم
هاي مختلفی را اضافه کرده است ازجمله تحریم هاي ویزایی، تحریم هاي ISA و تحریم هاي گسترده دیگر، ترامپ دوباره آمد و
تحریم هاي دیگري آورد. نتیجه اینکه ما در برجام فقط خسارت محض دیدیم همه تعهدات ها را انجام دادیم، هیچ نظارتی نبود که در
مورد ما رعایت نکنند و اعمال نکنند یعنی هم نظارت پادمانی و هم نظارت پروتکل، هم نظارت شفافیت و اقدامات شفاف ساز و انواع
نظارت هاي دیگر. چرا مذاکره کنندگان ما این تعهدات را دادند؟ من ادعا نمی کنم اینها خائن هستند یا نیستند، اما بسیار آدم هاي
ساده اي هستند و زود فریب می خورند، یعنی به وعده دورغینی که آمریکا این تحریم ها را برمی دارد اینها خوشحال آمدند ولی هیچ

 
تحریمی برداشته نشد، این دفعه قرار است در مذاکرات باز همان وعده ها را به آنها بدهند. 

 
مذاکره کنندگان متن برجام را درست نخواندند 

 
فارس: اینکه گفته می شود متن معاهده در زمان برجام به درستی خوانده و مطالعه نشده است، صحت دارد؟ 



نبویان: بله؛ بالاتر از اینها متاسفانه آنچه که آنها جلوي مذاکره کننده هاي ما می گذارند با اندك نکته اي امضاء می کنند بدون اینکه
با دقت بخوانند، نه اینکه آن زمان نمایندگان مجلس، اساتید و طلبه ها نخواندند، مذاکره کنندگان اصلی هم برجام را با دقت نخوانده
بودند، من با اینها مواجه شدم دو نمونه را عرض می کنم، یک نمونه آقاي کمال وندي سخنگوي آقاي صالحی رئیس سازمان انرژي
اتمی، یک وقتی هم به من می گفت شما چرا به من انتقاد می کنید؟ شما باید به ما جایزه بدهید که این کار را کردیم، آقاي بعیدي
نژاد گفت اعجازي رخ داد و ژنو و لوزان و برجام معجزه بود! اما بدون اینکه دقت بکنند برجام چه داشت. من در کمیسیون نشسته
بودم، آقاي کمالوندي 23 تیر ماه در تلویزیون گفت ما این کارها را کردیم، یک نکته گفت من خیلی او را دعا کردم گفت ما دسترسی
به اماکن نظامی ندادیم، دشمن اگر بداند زیرزمین هاي موشکی ما چه خبر است، باید فاتحه ملت ایران خوانده شود و این خیانت
آشکاري است که آنها بدانند اینجا چیست به راحتی خواهند زد! اما دو سه روز بعد من رفتم متن برجام را خواندم، دیدم در بند 74 تا
(military) (دسترسی) دارد، سریعاً واژه access 78 آمده است دسترسی به امکان نظامی، اصلاً عنوان بند 74 یک بخشی به نام
نظامی را آورده است. من یکبار آقاي کمالوندي را در کمیسیون بررسی برجام دیدم به او گفتم تو چرا گفتی ما دسترسی به اماکن
نظامی را ندادیم؟ گفت ندادیم! من متن را آوردم به او نشان دادم گفتم بخوان! رفتند شد 20 دقیقه اي تصویب برجام در مجلس شد،
آنجا آقاي صالحی گفت به واالله قسم به واالله قسم به واالله قسم! سه بار قسم جلاله را مطرح کرد، بعد از آن جلسه من به آقاي کمال
وندي گفتم قانع شدي دسترسی به اماکن نظامی دادیم؟ گفت من که به شما گفتم ندادیم! گفتم من به شما دادم مگر مطالعه
نکردید؟ گفت خیال شما را جمع کنم اگر یکبار واژه military را در کل متن برجام پیدا کردید، من از کل حرف هایم برمی گردم،
متن انگلیسی برجام پیش من بود، من رفتم زیر واژه بند 74 که access است زیر واژه military خط کشیدم و به او نشان دادم،
به آقاي صالحی گفتم military یعنی چه؟ گفت یعنی نظامی، به آقاي کما ل وندي نشان دادم حالا حرف هاي تندي که به من زد
بماند! اما یک جمله خنده دار به من گفت، حاج آقا شما به چه حقی متن انگلیسی می خوانی؟! گفتم اگر نخوانیم می گویید بی سواد

 
هستید و اگر بخوانیم باز مجرم هستیم! 

 
بی اطلاعی و تعجب ظریف از متن برجام! 

آقاي ظریف در مجلس گفت ما گفتیم هر چه تحریم ذیل برجام است باید لغو شود، هیچ جا تعلیق نیامده است، من که متن برجام را
خواندم خیلی ناراحت شدم که آقاي ظریف چه می گوید؟! معادل واژه تعلیق suspense است، گفت در هیچ جاي برجام نیامده
است بعد از اینکه صحبت او تمام شد رفتیم 4 قسمت را به او نشان دادیم و وقتی ایشان دید صادقانه گفت: اهِ من اصلاً اینها را ندیده
بودم! ایشان راست می گوید یا دروغ می گوید؟ اگر دروغ می گوید واویلا است و اگر راست می گوید واویلاتر است! یعنی یکبار با دقت
متن برجام را نخواندند! (پخش صوت آقاي ظریف) مشکل ما این است که مذاکره کنندگان ما به راحتی فریب می خورند. این کتاب
آقاي بعیدي نژاد، مسئول بخش تخصصی تیم برجام است، ایشان هم می گوید ما تعلیق را نپذیرفتیم، پس شما کجا را خواندید؟!
هیچی فقط اعتماد است. کتاب «بدون هراس» از وندي شرمن، شرمن رئیس تیم مذاکرات هسته اي است، او در این کتاب می گوید
ما دیدیم با دیپلماسی نمی شود سعی کردیم رفیق شویم و با مذاکره کنندگان رابطه دوستی برقرار کنیم و همه مشکلات ما حل شد و
هر چه خواستیم امتیاز گرفتیم و دیگر روابط انسانی و دوستی برقرار کردیم و یک جا من شروع به گریه کردن کردم، عراقچی دنبال
یک چیزي بود گفت دیگر نمی خواهد و حرفش را پس گرفت! اینها دردهاي ما است، ما آدم هاي ساده فریب خوري براي مذاکرات

 
فرستادیم، اینها براي ما دستاورد ندارند. 

صفحه 51 با عنوان «اثر احساسات» می گوید عراقچی پیش از آنکه به چارچوب قطعنامه بپردازد گفت که نکته دیگري است که می
خواهد بر سر آن بحث کند، او نکته اي که پیش تر بر سر آن توافق شده بود به چالش کشید، بعد می گوید من در آن لحظه صبرم به
سر رسیده بود، درست در لحظه اي که در آستانه توافق قرار داشتیم خطر این وجود داشت که همه چیز از دست برود، من جواب
دادم... حالا جالب است می گوید یکی از شیوه هایی که ما داریم این است که اسم کوچک صدا می کنیم براي اینکه رابطه ما بهتر



شود، امتیازات بگیریم. می گوید من جواب دادم عباس کافی است... عباس دیگر چیست؟! مذاکره! شما همیشه فلانید، شرمن می
گوید، من شنیدم دارم داد می زنم در آن موقع ناراحتی من از تمایل ایرانی ها به بازي هاي تاکتیکی زیاد می َشد و برخلاف اراده ام
اشک در چشمانم در حال جمع شدن بود... تا اینجا می گوید که عراقچی و تخت روانچی مبهوت مانده بودند، آنها فکر می کردند که
طرز رفتار و نحوه کار من را شناختند، من قصد نداشتم به عراقچی و هر رقیب دیگري با صورت گریان حمله کنم، به هیچ وجه انتظار
نداشتم آنها به خاطر غُر زدن من در مورد زندگی شخصی ام از مواضع شان عقب نشینی کنند، با این حال چیزي که در صداقتِ کلافه
گی من و واقعیت آن لحظه وجود داشت، موثر افتاد. پس از سکوت طولانی مدت عراقچی نکته اي که به آن اعتراض کرده بود، پس
گرفت... اشک هاي من به او نشان داد که دیگر چیزي براي دادن به آنها وجود ندارد... می گوید رابطه ما آنقدر جالب و نزدیک شده
بود که با هم عزاداري هم می کردیم! عزاداري نه براي امام حسین! می گوید سرانجام ما آنقدر با هم وقت گذرانده بودیم که دیگر نمی
توانستیم جنبه انسانی یکدیگر را نادیده بگیریم، ما درد و رنج هاي یکدیگر را درك می کردیم... می گوید با این رابطه دوستی
توانستیم امتیازات مان را بگیریم. می گوید ما حتی فرصت این را داشتیم (صفحه 110 کتاب) که با ایرانی ها عزاداري کنیم چند ماه
قبل از پایان مذاکرات، مادر رئیس جمهور روحانی و حسین فریدون درگذشت، ما مذاکرات را به طور موقت قطع کردیم تا تیم ایرانی
بتواند براي مراسم به ایران بازگردد، قبل از اینکه بروند تیم آمریکا به دیدار حسین فریدون رفت... حسین فریدون آنجا چه کار می
کرد؟ متخصص بود؟! می گوید ما می دانستیم ظریف چه زمانی الکی داد می زند و چه زمانی واقعی داد می زند و موضع جدي می

 
گیرد و نوع مواجه شدن ما هم با آنها متفاوت بود. 

 
مذاکره کنندگان زود فریب می خورند 

در ادامه مینویسد من آموختم که در چه مواقعی حرکات دراماتیک ظریف نمایشی است و یا او واقعاً ناراحت است، وقتی که حس می
کردم واقعاً ناراحت است با لحن آشتی جویانه اي جواد خطابش می کردم و وقتی می دیدم وانمود می کند به او می گفتم جناب وزیر
و اینطور او می فهمید که از حرکتش ناراحت هستم... می گوید یک وقت داشتیم مذاکره می کردیم دخترم عکس بچه خودش را براي
من در موبایل فرستاد، من عکس را دیدم خیلی خوشحال شدم، در مذاکره با آقاي عراقچی بودیم، من عکس نوه ام را به آقاي عراقچی
نشان دادم، عراقچی هم موبایلش را درآورد و عکس نوه اش را به من نشان داد... اصلاً مسیر مذاکره چیز دیگري شد. ایجاد روابط
انسانی ناگزیر به مذاکرات بهتري ختم می شود ـ انسانی یعنی روابط دوستی ـ مهم است که به احترام متقابلی برسیم و این احساس
که هدف مشترکی داریم ـ ما با آمریکا هدف مشترکی داریم؟ ـ در ما ایجاد شود. در اواسط مذاکرات ایران زمانی که من و عراقچی
داشتیم به موضوعات حساس و پرتنشی می پرداختیم ناگهان دخترم براي من عکس هایی از پسر نوزادش فرستاد ما که هر دو در این
اواخر پدربزرگ و مادربزرگ شده بودیم خیلی زود شروع کردیم به نشان دادن عکس هاي نوه هایمان، به مدت چند دقیقه ما گفتگوي
عادي داشتیم، از هم می پرسیدیم چند نوه داریم؟ چند سال شان است؟ اسم شان چیست؟.... ببینید او فهمیده چطوري باید این همه

 
امتیاز از ما بگیرد اما مذاکره کنندگان ما آدم هاي ساده و ضعیفی هستند و زود فریب می خورند. 

 
فارس: جریان ارسال کارت تبریک نوروز از سوي شرمن به عراقچی آنهم پس از مذاکرات چیست و چه مفهومی دارد؟ 

نبویان: شرمن می گوید من بعد از سال ها مذاکرات براي آقاي عراقچی عید نوروز کارت تبریک می فرستم.... به نظر شما چه رابطه اي
است؟ می گوید او هم ایام کریسمس یعنی تولد حضرت عیسی براي من کارت تبریک می فرستد... اینجا شرمن ادعا می کند
کریسمس براي مسیحی ها است و او اصلاً نمی داند که من مسیحی نیستم من یهودي هستم! اینها خیلی تاسف آور است! اینها براي
مذاکرات رفتند! در صفحه 112 آورده، در خلال موضوعات هسته اي و غیرهسته اي و سیاسی و فرهنگی که صحبت در موردشان
ممنوع بود ما به نقطه اي وارد شدیم که صحبت در مورد آن کاملاً مجاز بود، بین من و عراقچی در آن لحظه پیوند انسانیِ پایداري
ایجاد شد، سال هاي پس از پایان مذاکرات، عراقچی هنوز در زمان کریسمس براي من کارت تبریک می فرستد و من براي او در
هنگام نوروز کارت می فرستم با اینکه من یهودي ام و کریسمس را جشن نمی گیرم!... آدم خیلی خجالت می کشد! می گوید من



معاون وزیرخارجه بودم بعد از اینکه دوره من تمام شد اوباما من را دعوت کرد به خاطر اینکه کلاه برجام را سر ایران گذاشتم به من
جایزه داد که از امنیت ملی آمریکا دفاع کردم. می گوید غیر از اوباما دو نفر دیگر هم به من جایزه دادند، به خاطر برجامی که کل آن
براي ما خسارت است چیزي به ما نداد و هیچ تحریمی را برنداشت و حتی هنوز تحریم دارویی هستیم، یکی عباس عراقچی و یکی هم
مجید تخت روانچی، دو تخته فرش ایرانی را به شرمن جایزه دادند، به دشمن ترین دشمن ایران که الان فشارهاي تحریمی را علیه

 
ایران آورده است و الان تحریم هاي دارویی را هم برنمی دارد! 

صفحه 304 این کتاب: معاونت سیاسی وزیرخارجه جان کري بود، مانند اولین هفته من در این مقام به مذاکرات مهمی در مجمع
عمومی سازمان ملل در نیویورك گذشت... بعد می گوید بسیاري از دیدارهاي کوتاه من در آخرین هفته به معرفی جانشینم و همتایان
بااهمیتم و البته خداحافظی با آنها گذشت. می دانستم که همکاران اروپایی ام را می ببینم و احتمالاً بسیاري از همکاران چینی و
روسی را طی پنل ها و دیدارهاي حوزه صلح و امنیت خواهم دید، با این حال نمی دانستم آیا همتایان ایرانی ام را بار دیگر خواهم دید
یا نه؟ اواخر هفته به سوئیت هتلِ مجید و عباس رفتم... ـ اینها پسرخاله هستند؟ مجید و عباس یعنی چه؟! ـ همچون گذشته نمی
توانستیم با هم دست دهیم یا همدیگر را لمس کنیم، حتی الان که وقت وداع بود، ولی این دو ایرانی دو فرش زیبا را براي هدیه
خداحافظی آورده بودندکه یکی از طرف وزیرخارجه ظریف و آنها بود و دیگري از طرف دفتر ریاست جمهوري آقاي روحانی... بعد
شرمن ناراحت می شود می گوید من نمی توانستم فر ش ها را ببرم خانه خودم، چون آنقدر گران بود طبق قوانین آمریکا نمی توانستم
آنها را ببرم و هنوز کارمند بودم و یک هفته مانده بود و مجبور شدم فقط یک عکس بگیرم و یادگاري داشته باشم. علاوه بر این هم

 
من هم چیزي نداشتم به آنها هدیه بدهم چون اصلاً قرار نبود، رابطه دیپلماتیک نداشتیم، پس چرا ایرانی ها به اینها هدیه دادند؟ 

 
با مذاکرات جدید باید منتظر یک خسارت بسیار بزرگ تر دیگر بود 

لحظه بدي بود من نه تنها براي آنها هدیه اي مهیا نکرده بودم از آنجایی که ما رابطه دیپلماتیکی با ایران نداریم اعطاي هدایا به لحاظ
سیاسی مشکلاتی دارد، بلکه این فرش ها به وضوح از میزان دلار مشخصی که مقررات اخلاقی دولت براي هدایا تعیین کرده بود، بهاي
بیشتري داشتند. با اینکه کمتر از یک هفته به پایان خدمتم مانده بود ولی من هنوز رسماً کارمند دولت بودم، من از عباس و مجید
تشکر کردم و به آنها گفتم این فرش ها جزء اموال دولت آمریکا قرار خواهند گرفت و از فر ش هاي عکس هایی گرفتم که لااقل
یادگاري از آنها داشته باشم... ما چرا اینقدر خسارت می بینیم؟ روشن است، مذاکره کنندگان ما آدم هایی هستند بسیار ساده و
ضعیف که به راحتی فریب می خورند و الان باز اینها دوباره براي مذاکره رفتند، منتظر یک خسارت بسیار بزرگ تر دیگر باشید، همه

 
اینها تفکر غرب گرا دارند، به غرب اعتماد زیادي دارند و آدم هاي ساده اي هستند و زود فریب می خورند. 

منبع: فارس



14 سند ارتقاي بهره وري بخش هاي اقتصادي آماده تصویب دولت

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/03/02

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران، از آماده سازي 14 سند ارتقاي بهره وري در بخش هاي مختلف اقتصادي براي تصویب به
هیئت وزیران خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه اقتصادي خبرگزاري صدا و سیما؛ خانم فاطمه پهلوانی
در مراسم روز ملی بهره وري که در شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران با
حضور وزیر راه و شهرسازي برگزار شد، افزود: مساله مهم ما در کشور، شکل
گرفتن نظام مدیریت بهره وري است و در نظام اداري ما باید بهره وري براي

 
همه مدیران نقش گذاري شود. 

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران افزود: 55 سال پیش، ایران همزمان با کشور
هاي کره، ژاپن و مالزي به عضویت سازمان آسیایی بهره وري درآمد، اما با 30 سال تأخیر در سال 1990 میلادي سازمان ملی بهره

 
وري را در کشور تاسیس کردیم که این امر خسران بزرگی بود که باید با ایجاد نهضت ملی بهره وري جبران شود. 

وي اضافه کرد: شبکه ملی بهره وري فروردین امسال افتتاح شد که یک پرتال تعاملی است که همه ارگان هاي ذي نفوذ در بهره وري

 
در آن گرد هم می آیند. 

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران گفت: پروژه شبکه ملی بهره وري ما در حال حاضر در کشور هاي عضو APO به عنوان یکی از

 
شاخص ها، مطرح است. 

پهلوانی افزود: بهره وري یکی از سه جزء مهم تشکیل دهنده رشد اقتصادي کشور در کنار سرمایه و اشتغال است، کشور هاي توسعه
یافته و در حال توسعه به دنبال ارتقاي بهره وري و استفاده بهینه از سرمایه هاي موجود هستند و این مهمترین وظایف نظام اقتصادي

 
کشور است. 

وي گفت: بیشتر سرمایه هاي بزرگ نزد شرکت ها و سازمان هاي بزرگ است و اهمیت پرداختن به بهره وري در این دو بخش امري

 
ضروري است. 

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران افزود: این سازمان از سال 97 که راهنماي اجراي گام به گام استقرار چرخه ملی بهره وري را به

 
دستگاه ها ابلاغ کرد، تا امروز سماجت جدي در این حوزه داشته است. 

وي ادامه داد: 14 سند بخشی براي تصویب در هیئت دولت آماده شده است که راهکار ارتقاي بهره وري در بخش هاي مختلف

 
اقتصادي است. 



پهلوانی گفت: در شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران برنامه مدونی براي ارتقاي بهره وري دنبال شده است و شرکت راه آهن از
همه ظرفیت ها خصوصا در حوزه نیروي انسانی استفاده کرده است، بازنشستگان فراخوان داده شده اند و در کنار کارشناسان قرار

 
گرفته اند و این منطبق بر اصول بهره وري است. 

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران افزود: در وزارت راه و شهرسازي در حوزه حمل و نقل براي تدوین برنامه ارتقاي حمل و نقل

 
مشکل کمتري داشتیم. 

وي با بیان اینکه امسال عملیاتی کردن طرح نشان ملی بهره وري را دنبال می کنیم، گفت: در هفته دو لت دستگاه هاي اجرایی برتر
در حوزه بهره وري و استقرار چرخه بهره وري معرفی می شوند و در سال هاي بعد تعیین دستگاه برتر بر اساس شاخص هاي دستیابی

 
به زیربخش هاي بهره وري خواهد بود. 

 
رئیس سازمان ملی بهره وري ایران افزود: در دهه فجر امسال بنگاه برتر به عنوان پیشرو در بهره وري معرفی می شود. 

گفتنی است در مراسم روز ملی بهره وري، همچنین با دستور وزیر راه و شهرسازي از ریل کارت (ویژه کارکنان و بازنشستگان راه آهن
و دستگاه ها و شرکت هاي تابعه براي خرید اعتباري از فروشگاه هاي زنجیره اي که با همکاري شرکت ایزایران وابسته به وزارت دفاع
https://bahrehvari.rai.ir و پشتیبانی نیرو هاي مسلح تولید شده است) و همچنین پرتال بهره وري شرکت راه آهن به نشانی

نیز رونمایی شد.



نماینده مجلس: اعضاي شوراي نگهبان در بررسی صلاحیت ها مصالح انقلاب را
در نظر می گیرند

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/03/02

علی زنجانی گفت: از آنجا که اعضاي شوراي نگهبان در بررسی صلاحیت ها مصالح کشور مردم و انقلاب را لحاظ می کنند و
در نهایت آنچه به مصلحت کشور است را تصمیم گیري می کنند.

به گزارش دیده بان ایران؛ «علی زنجانی»، نماینده مردم
نقده و اشنویه با اشاره به اینکه نتیجه بررسی صلاحیت
کاندیداها از سوي شوراي نگهبان عین قانون است و همه
باید به قانون تمکین کنند گفت: فصل الخطاب قانون است
و شوراي نگهبان نیز نشات گرفته از قانون اساسی کشور

 
است. 

وي با بیان اینکه باید همه به نظر استصوابی شواي نگهبان
چه در انتخابات مجلس و چه در انتخابات ریاست جمهوري

احترام بگذارند تصریح کرد: از آنجا که اعضاي شوراي نگهبان در بررسی صلاحیت ها مصالح کشور مردم و انقلاب را لحاظ می کنند و

 
در نهایت آنچه به مصلحت کشور است را تصمیم گیري می کنند. 

زنجانی با اشاره به اینکه در صورت عدم احراز صلاحیت در انتخابات ریاست جمهوري مسیر خدمت به مردم و کشور به پایان نخواهد
رسید تاکید کرد: قرار نیست همه خدمت را در ریاست جمهوري یا مجلس پیگیري کنیم، اگر کسی بتواند در کشور کارآفرینی کند

 
خدمتش به مردم بیشتر از مسئولیت ریاست جمهوري یا نمایندگی خواهد بود. 

نماینده مردم نقده و اشنویه با اشاره به اینکه اگر صلاحیت کاندیدایی احراز نشد در کمال آرامش و متانت بقیه کاندیداها را براي
مشارکت در انتخابات تشویق کند عنوان کرد: اگر صلاحیت کس احراز نشود به معنی این نیست که یک فرد متهم است یا اقدامی
خلاف مرتکب شده بلکه صلاحیت پُست ریاست جمهوري را نداشته و می تواند در موقعیت هاي دیگر خدمت کند چنانچه سخنگوي
شوراي نگهبان اعلام کردند که اگر صلاحیت کسی احراز نشد دال بر این نیست که نمی تواند در موقعیت هاي دیگر کار کند بلکه در
این مقطع پذیرش این مسئولیت از سوي او به مصلحت نباشد شاید در دوره هاي قبل صلاحیت داشته باشد و ممکن است در آینده

 
هم به این صلاحیت برسد اما در شرایط کنونی چنین صلاحیت را ندارد. 

منبع: راه دانا



اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست تیم ملی بانوان اعلام شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/03/02

با اعلام کادر فنی تیم ملی والیبال بانوان و با تایید فدراسیون، اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست انتخابی تیم
ملی اعلام شد.

به گزارش گروه ورزشی باشگاه خبرنگاران جوان، نخستین
اردوي انتخابی تیم ملی والیبال زنان در سال 1400 از روز
سه شنبه، چهارم خردادماه و طی 2 مرحله آغاز می شود.
طبق اعلام فریبا صادقی، مربی تیم ملی مرحله نخست اردو

 
به مدت 3 روز با حضور 22 بازیکن شروع می شود. 

نفرات دعوت شده به مرحله نخست اردوي تیم ملی موظف
هستند عصر روز سه شنبه (چهارم خردادماه) با در دست

داشتن مدارك شناسایی، گواهی ممهور اشتغال به تحصیل دانشجویی یا دانش آموزي و تست منفی PCR (پاسخ تست متعلق به

 
تاریخ 3 خرداد باشد)، با حضور در کمپ تیم ملی بانوان، خود را به خانم صدیقه اسلامی، سرپرست تیم ملی معرفی کنند. 

روز پنج شنبه ششم خردادماه، نفرات جدا شده از مرحله نخست اردو مشخص شده و نفرات باقی مانده به همراه گروه دوم (از عصر

 
پنج شنبه به اردو ملحق می شوند)، مرحله دوم اردوي انتخابی را آغاز می کنند. 

 
مرحله دوم اردو تا 14 خردادماه ادامه خواهد داشت. 

 
اسامی 22 بازیکن دعوت شده به اردوي نخست تیم ملی بانوان به این شرح است: 

 
حانیه محتشمی پور (استان آذربایجان شرقی) 

 
آیتک سلامت (استان آذربایجان شرقی) 

 
اسما سعیدي (استان آذربایجان غربی) 

 
مهتا یحیاپور (استان البرز) 

 
فاطمه عنایت (استان اصفهان) 



 
مائده اسکندري (استان اصفهان) 

 
فاطمه خلیلی (استان اصفهان) 

 
هاله متقیان (استان اصفهان) 

 
الهه حلاج (استان اصفهان) 

 
محدثه مشتاقی (استان اصفهان) 

 
زهرا رضایی (استان تهران) 

 
ریحانه داورپناه (استان تهران) 

 
زهرا مغانی (استان تهران) 

 
تهمینه درگذنی (استان تهران) 

 
شکیلا صدري (استان تهران) 

 
زهرا بخشی (استان تهران) 

 
بیتا اعلائی (استان تهران) 

 
ستایش جبلی (استان سمنان) 

 
مریم حبیبی (استان فارس) 

 
سارا نظري (استان فارس) 

 
نگین شیرتري (استان گیلان) 

 
زهرا کریمی (استان مرکزي) 

 
بیشتر بخوانید 

- تست کروناي تمامی اعضاي تیم ملی والیبال منفی شد



راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري براي توسعه هوش مصنوعی

منبع: ایرناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/03/02

تهران- ایرنا -مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان با اشاره به راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري
هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق به صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی فعالیت و از شرکت هاي دانش بنیان و

استارت آپ هاي مرتبط حمایت خواهد کرد.

تهران- ایرنا -مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان با اشاره به
راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه
فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق به
صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی فعالیت و از
شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ هاي مرتبط حمایت

 
خواهد کرد. 

علی رسولی زاده روز یک شنبه افزود: سهامداران این
صندوق پژوهش و فناوري، ستاد توسعه فناوري هاي حوزه
اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی و فناوري

 
ریاست جمهوري، شرکت دانش بنیان پارت و چهار نهاد دیگر، از جمله شرکت توسعه سرمایه گذاري دانشگاه تهران است. 

مدیرعامل این شرکت فناور تاکید کرد: صندوق مذکور به صورت تخصصی و با تمرکز بر مباحث هوش مصنوعی، بلاکچین، اینترنت
اشیاء، واقعیت افزوده و مجازي، هوشمندسازي صنایع تولید هوشمند و نسل چهارم صنعتی و کلان داده و پردازش ابري راه اندازي

 
شده است؛ تا خدمات مالی مورد نیاز را به شرکت هاي فعال در این حوزه ها ارائه و آنها را پشتیبانی کند. 

رسولی زاده تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» ایجاد شده تا فعالین حوزه هوش

 
مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا در مسیر سرمایه گذاري و رشد قرار گیرند. 

 
وي گفت: مجوز صادر شده و درحال طی کردن مراحل ثبت است و صندوق به زودي فعالیت خود را آغاز می کند. 

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري هاي نوظهور با سرمایه 20 میلیارد

 
تومانی فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. 

رسولی زاده افزود: حمایت مالی وظیفه اصلی صندوق هاي پژوهش و فناوري است اما حمایت معنوي نیز در دستور کار این صندوق

 
تخصصی قرار خواهد گرفت تا فعالان این اکوسیستم بتوانند در حوزه کاري خود به رشد و توسعه دست یابند. 

وي ادامه داد: این صندوق با هدف توسعه کسب و کارهاي دانش بنیان مبتنی بر فناوري در حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي در
کشور و توسعه کارآفرینی دانش بنیان و فناورانه با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان و دانش آموختگان کشور راه اندازي

 
شده است. 

به گفته وي، افزایش سهم دانش و فناوري در سبد صادرات خدمات و محصولات صادراتی کشور، نفوذ دانش و فناوري حوزه اقتصاد
دیجیتال در صنایع و کسب و کارهاي کشور، ترغیب بخش خصوصی به مشارکت فعال در فرآیند توسعه فناوري و نوآوري حوزه اقتصاد



دیجیتال و کمک به توسعه کسب و کارها از طریق کاهش ریسک و مخاطرات فرآیند ایده تا تجاري سازي در حوزه اقتصاد دیجیتال از

 
دیگر اهداف راه اندازي این صندوق بوده است. 

مدیرعامل این شرکت فناور با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري با عنوان «تولید، پشتیبانی و مانع زدایی ها»
گفت: مباحث مربوط به هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا یکی از مهم ترین مؤلفه ها و پیش ران ها در مسیر پشتیبانی و رشد

 
و توسعه صنایع به شمار می رود. 

براساس اعلام روابط عمومی این شرکت دانش بنیان ، با راه اندازي این صندوق و هم افزایی تمام فعالان اکوسیستم می توان گام هاي

 
بلندي در راستاي تحقق شعار سال برداشت. 

 
برچسب ها 

 
- اینترنت اشیاء 

 
- اینترنت 

 
- صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور 

 
- هوش مصنوعی 

 
- دانش بنیان ها 

 
پروندهٔ خبري 

- 1400؛ سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها



مهلت ثبت نام وام هاي دانشجویی تا 25 خرداد تمدید شد

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/03/02

خلیج فارس:سرپرست معاونت امور دانشجویان صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم از تمدید مهلت ثبت نام وام هاي دانشجویی

 
تا 25 خردادماه در پورتال صندوق رفاه دانشجویان خبر داد. 

به گزارش ایرنا از صندوق رفاه دانشجویان، صمد حاج جباري در خصوص وام مازاد هزینه تحصیلی دانشجویانِ تحت پوشش کمیته
امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی کشور، اظهار داشت: در راستاي اجراي بند ""ج"" تبصره 9 قانون بودجه کل کشور در
خصوص پرداخت مازاد هزینه تحصیلی دانشجویان تحت پوشش نهادها و سازمان مذکور، این وام از طرف صندوق با عنوان وام شهریه

 
پرداخت می شود. 

وي افزود: صندوق رفاه براي اجراي این تکلیف در سال 1400-1399 با مسوولان کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی
مکاتباتی را انجام داده و شیوه نامه اي براي فرایند اجرا تدوین کرد که توسط کمیته امداد امام خمینی (ره) به مراکز استانی این نهاد

 
حمایتی ابلاغ شد. 

به گفته حاج جباري، در این شیوه نامه شرایطی از جمله تضمین بازگشت مبالغ وام دانشجویان جامعه ي هدفِ نهادِ مذکور به صورت
جمعی توسط آن نهاد صورت می پذیرد که نیاز به ضامن فردي نیست و بازپرداخت وام مذکور پس از فراغت از تحصیل و پس از

 
اشتغال پیش بینی شده است. براي سال تحصیلی پیش رو هم این وام در دستور کار صندوق رفاه قرار دارد و قابل پرداخت است. 

وي درخصوص طرح ارتقاي خوابگاه ها، آشپزخانه ها و سالن هاي غذاخوري دانشجویی اظهار داشت: در سال جاري با توجه به تعطیلی
خوابگاه ها و آشپزخانه ها در فصل تابستان به منظور بازسازي و بهسازي و مرمت فضاي کالبدي خوابگاه ها و تجهیزات آشپزخانه ها،

 
صندق رفاه برنامه ریزي لازم جهت اجراي این طرح را در نظر دارد. 

سرپرست معاونت امور دانشجویان صندوق افزود: تعداد خوابگاه هاي با رتبه 5 درطرح ارتقاء سال 1400 به رتبه هاي 2 و 3 کاهش

 
یافته و این نویدِ بهبودِ فضاهاي خوابگاهی براي دانشجویان ساکن در خوابگاه خواهد بود. 

حاج جباري ادامه داد: بر همین اساس تعداد زیادي از دانشگاه ها با اعلام آمادگی جهت شرکت در طرح مذکور صندوق را بر آن داشته
تا با تشکیل کمیته تخصصی نیازهاي دانشگاه ها را به روش هاي مختلف مورد بررسی و ارزیابی قرار دهد و تا 20 هزار ظرفیت

 
خوابگاهی را با کمک دانشگاه ها و خیرین نیک اندیش به سرانجام برساند. 

 
وي ابراز امیدواري کرد: طی 10 روز آینده بتوانیم به جمع بندي خوبی در این زمینه برسیم. 

حاج جباري در مورد تمدید مهلت ثبت وام هاي دانشجویی بیان کرد: مهلت ثبت وام هاي دانشجویی که توسط خود صندوق پرداخت
می شود تا 25 خرداد ماه تمدید شده است و دانشجویان متقاضی وام هاي دانشجویی می توانند تا 25 خرداد ماه براي دریافت وام



ثبت نام کنند. وام هاي دانشجویی شامل وام تحصیلی، ضروري، ویژه دکتري، مسکن متاهلی و شهریه است که دانشجویان می بایست
طبق روال در سامانه صندوق رفاه درخواست خود را تا زمان اعلام شده ثبت نمایند. وام هایی که توسط بانک ها پرداخت می شود نیز،

 
دانشجویان تا تیرماه فرصت براي ثبت وام دارند. 

وي در مورد افزایش سقف وام ها هم تاکید کرد: افزایش سقف وام ها جزو برنامه هاي صندوق در سال1400 است و بر اساس مصوبه
هیات امناي صندوق صورت می پذیرد. امسال وام ویژه دکتري از ماهانه 700 هزار تومان به یک میلیون تومان در ماه افزایش یافت که

 
به صورت 6 ماهه به دانشجویان واجد شرایط پرداخت می شود. 

وي تصریح کرد: صندوق رفاه دانشجویان از ابتداي شیوع بیماري کرونا در کنار دانشجویان بوده و تمهیداتی براي رفاه حال این عزیزان
اندیشیده که می توان به همکاري در خصوص اجاره بهاي خوابگاه هاي دانشجویی و تقویت وام هاي دانشجویی و افزایش مبالغ وام
هاي دانشجویی که برخی تا دو سه برابر رشد داشتند و هدفمند کردن آنها اشاره کرد. صندوق رفاه براي کرونا، وام موارد خاص را
پیش بینی کرد که با تشخیص معاون دانشجویی دانشگاه به دانشجو تعلق می گیرد؛ همچنین وامی براي دانشجویانی که خودشان و

خانواده شان مبتلا به بیماري خاص هستند نیز در نظر گرفته شد.



رشد 152 درصدي سرمایه گذاري رونق تولید در گلستان

منبع: ایرناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/03/02

گرگان - ایرنا - رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت گلستان گفت که پارسال 11 هزار و 780 میلیارد ریال تسهیلات به
214 طرح تولیدي استان پرداخت شد که 152 درصد بیشتر از سال ماقبل بود.

 گرگان - ایرنا - رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت
گلستان گفت که پارسال 11 هزار و 780 میلیارد ریال تسهیلات به 214 طرح تولیدي استان پرداخت شد که 152 درصد بیشتر از

 
سال ماقبل بود. 

حسین طلوعیان روز یکشنبه در نشست خبري بیان کرد: رونق تولید جزو اولویت هاي سازمان بوده و در قالب ستاد تسهیل و رفع

 
موانع تولید، حمایت لازم از تولید کنندگان انجام می شود. 

وي رونق 40 واحد تولیدي راکد، افزایش هفت درصدي ایجاد فرصت شغلی بخش صنعت نسبت به تعهد 9 هزار 300 نفر در سال 98
و تحقق 92 درصد معادل 114 میلیون دلار صادرات کالا به وزن 266 هزار تن به 31 کشور را از جمله اقدامات سال گذشته این

 
سازمان برشمرد. 

 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید گلستان از سال 95 فعال شد. 

گلستان بیش از هزار و 200 واحد صنعتی در بخش صنعت و صنایع تبدیلی کشاورزي دارد که 97 درصد آن را صنایع کوچک و

 
متوسط تشکیل می دهد. 

استان گلستان 24 شهرك، ناحیه صنعتی و یک منطقه ویژه اقتصادي (شهرك هزار هکتاري اترك) با مساحت 2 هزار و 41 هکتار

 
دارد. 



 
اقتصاد اصلی ساکنان استان یک میلیون و 869 هزار نفري گلستان بر پایه کشاورزي استوار است. 

 
 

 
حمل گندم بدون مجوز غله در گلستان ممنوع است 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی گلستان نیز در این نشست گفت: حمل گندم در فصل خرید تضمینی محصول مطابق مصوبه کارگروه

 
آرد و نان استان بدون مجوز این اداره کل ممنوع است. 

سید خالق سجادي افزود: پارسال 120 هزار تن گندم خرید تضمینی توسط تعاون روستایی استان به مقصد سیلوها به مجوز غله انجام

 
شد. 

 
وي پیش بینی کرد که امسال حدود 700 هزار تن گندم تولیدي استان از سوي کشاورزان به دولت فروخته شود. 

 
اداره کل غله و خدمات بازرگانی گلستان امسال براي خرید تضمینی کلزا و گندم به ترتیب 48 و 91 مرکز تدارك دیده شد. 

 
به گفته وي تاکنون 28 هزار و 400 تن کلزا و 18 هزار و 600 تن گندم از سوي کشاورزان استان به دولت فروخته شد. 

 
سازمان جهادکشاورزي گلستان تولید کلزا و گندم استان را در سال زراعی جاري به ترتیب 70 و 910 هزار تن برآورد کرده است. 



 
 

 
صادرات سیب زمینی گلستان به آسیاي میانه 

نایب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گرگان هم گفت: سیب زمینی تولیدي امسال استان با هماهنگی صورت گرفته

 
میان دستگاه هاي مرتبط، از طریق ریلی به کشورهاي آسیایی به ویژه قزاقستان صادر خواهد شد. 

امیر یوسفی افزود: صادرات این محصول می تواند مشکل ارزان فروشی سیب زمینی را در فصل برداشت رفع کرده و از خسارت به

 
کشاورزان منطقه جلوگیري کند. 

گلستان از قطب هاي مهم کشت سیب زمینی کشور به شمار می رود که سالانه حدود هشت هزار هکتار از زمین هاي این خطه در 2
فصل بهار و پاییز به زیرکشت این محصول می رود و نیاز بخش زیادي از مصرف کشور از سوي کشاورزان استان تولید و تامین می

 
گردد. 

 
برداشت سیب زمینی پاییزه در گلستان با مساعد بودن شرایط جوي از اوایل خرداد آغاز شده و تا دهم تیرماه ادامه دارد. 

 
جهاد کشاورزي گلستان پیش بینی کرد امسال بیش از 160 هزار تن سیب زمینی در مزارع استان تولید شود. 

گلستان با بیش از 20 هزار کیلومتر مربع وسعت و جاي دادن هفت اقلیم از 13 اقلیم دنیا در همسایگی سه استان مازندران، خراسان
شمالی و سمنان و کشور ترکمنستان قرار دارد و در تولید محصولات کشاورزي از جایگاه ممتازي در کشور برخوردار است به طوري

 
که بخش کشاورزي این استان 214 هزار خانوار بهره بردار معادل 38 درصد اشتغال خالص را به خود اختصاص داده است. 

مرز مشترك زمینی با کشور ترکمنستان و برخورداري از گمرك اینچه برون گنبدکاووس، ارتباط ریلی با ترکمنستان و آسیاي میانه
در سال هاي اخیر، دسترسی به گمرك امیر آباد بهشهر در مازندران ، وجود فرودگاه بین المللی گرگان و فعالیت بیش از 800 بازرگان

 
داراي کارت فعالیت، از دیگر ظرفیت هاي صادرات محصولات تولیدي بخش کشاورزي گلستان است. 



 
 

 
ضرورت معرفی مسوول منطقه آزاد اینچه برون 

رییس خانه صنعت و معدن گلستان هم در این جلسه با قدردانی از تصویب لایحه منطقه آزاد اینچه برون در مجمع تشخیص مصلحت

 
نظام خواستار معرفی مسوول یا سرپرست این منطقه آزاد شد. 

 
رمضان بهرامی افزود: نباید بیشتر از این فرصت را در بهره برداري از منطقه آزاد اینچه برون براي رونق استان از دست بدهیم . 

ایجاد منطقه آزاد اینچه برون که 15 اردیبهشت ماه سال جاري در نشست اعضاي تشخیص مصلحت نظام تصویب شد، داراي 42

 
کیلومتر طول، سه کیلومتر عرض و 12 هزار هکتار مساحت است. 

به گزارش ایرنا، ایجاد منطقه آزاد تجاري - صنعتی اینچه برون در سال 93 و همزمان با سفر رییس جمهوري و هیات دولت به استان

 
گلستان مصوب شد و در خردادماه سال 94 در شوراي عالی مناطق آزاد به تصویب رسید و از سوي دولت به مجلس فرستاده شد. 

این لایحه در مجلس نهم دوبار به صحن مجلس آمد ولی به دلیل راي نیاوردن کنار گذاشته شد و در نهایت در جلسه 26 آذر ماه
1398 به تصویب نمایندگان رسیده و پس از آن در جلسه 1398/10/11 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و از جهاتی
خلاف قانون تشخیص داده شد بر همین اساس براي رفع اختلاف مجلس و شوراي نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع

 
شد. 

بر اساس نظر شوراي نگبهان و با توجه به اصلاحات به عمل آمده اجازه به دولت براي ایجاد مناطق ویژه اقتصادي جدید مذکور در بند

 
سه ماده واحده از جهت عدم تعیین محدوده آن مناطق توسط مجلس شوراي اسلامی مغایر با اصل 85 قانون اساسی شناخته شد. 

رییس خانه صنعت و معدن گلستان همچنین بر رفع موانع تولید در استان تاکید کرد و گفت: اکنون 460 واحد تولیدي استان با

 
همکاري دستگاه هاي مرتبط، عارضه یابی شده و نیازمند رفع مسایل و مشکلات آن ها در حوزه تولید است. 

وي حذف بوروکراسی اداري و تسریع در پاسخ به استعلام از سوي دستگاه ها، نظارت بیشتر برعملکرد بانک هاي استان در پرداخت
تسهیلات و حمایت از تولید، همکاري بیش از گذشته شرکت برق با صاحبان واحدهاي تولیدي به ویژه در فصل تابستان و مدیریت

 
قطعی برق را از جمله مشکلات تولید کنندگان استان برشمرد. 



 
 

همچنین در پایان این نشست خبري، جمعی از خبرنگاران رسانه هاي استان از سه طرح تولیدي شامل تولید پوشاك، کارخانه تولید

 
مواد ضدعفونی و آرایشی و کارخانه آق پروفیل در شهرك صنعتی آق قلا دیدن کرده و با مشکلات آن آشنا شدند. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- رونق تولید 

 
- گرگان 

 
- گلستان 

 
- خرید تضمینی 

 
- اینچه برون 

- صادرات غیر نفتی



آقامحمدي: آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی بستري براي افزایش اشتغال
است

منبع: ایرناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/03/02

تهران - ایرنا - عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي گفت: آموزش
و ارتقاي مهارت هاي عملی می تواند بستر مناسبی براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم سازد.

تهران - ایرنا - عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با
تشریح رویکرد توانمندسازي محلات و مناطق حاشیه اي
گفت: آموزش و ارتقاي مهارت هاي عملی می تواند بستر
مناسبی براي افزایش اشتغال و کارآفرینی در محلات فراهم

 
سازد. 

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، علی آقا
محمدي در نشست امروز - یکشنبه - تحول محلات کشور
که با حضور دستگاه هاي ذي ربط در محل وزارت کشور
برگزار شد، با اشاره به اینکه پیشران تحول و پیشرفت

معنادار در محلات و حوزه هاي حاشیه نشینی شهرهاي کشور، تقویت مردم و آموزش عمومی است، گفت: باید ساکنان محلات را با

 
آموزش هاي لازم به سمت کار و اشتغال آفرینی سوق دهیم. 

آقا محمدي با اشاره به ضرورت هماهنگی و همکاري مابین دستگاه هاي ذي ربط در ساماندهی امور محلات کشور و ایجاد دفاتر
تسهیل گري گفت: دفاتر تسهیلگري یکی از ظرفیت هاي تحول محلات کشور محسوب می شوند و از این ظرفیت باید به شکل

 
مناسب و کارا بهره برد. 

وي گفت: یکی از چالش ها در موضوع محلات و حاشیه نشینی شهرها، موضوع مهم تقسیمات کشوري است و در این خصوص باید با

 
در نظر گرفتن جمیع جهات اعم از اقتصادي و فرهنگی تصمیم گیري شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: شهرسازي و تبدیل روستاهاي بزرگ به شهرها ظرفیت حاشیه نشینی را به همراه دارد

 
و براي همین باید نهایت دقت و حساسیت در این حوزه به خرج داده شود. 

آقا محمدي با اشاره به اینکه یکی از چالش هاي موجود در محلات حاشیه و بافت فرسوده، مساله اعتیاد است، گفت: باید به این
معضل به عنوان یک بیماري مهم اجتماعی توجه کرد. تجربه نشان داده که جمع کردن محل معتادان در عمل باعث کوچ آنها به

 
مکانی دیگر و انباشت بیشتر مشکلات شده است. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه می توان با تاسیس مکان هایی مشخص از پراکندگی این معضل جلوگیري کرد،



 
گفت: براي همین ضرورت دارد در کشور به سمت استفاده از ابزارهاي نرم و فرهنگی در حل چالش اعتیاد حرکت کنیم. 

 
برچسب ها 

 
- علی آقامحمدي 

 
- وزارت کشور 

- مجمع تشخیص مصلحت نظام



کسب رتبه هاي برتر اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان در رویداد
ایده پردازي انتخابات 1400

منبع: تابناكشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/03/02

 
کسب رتبه هاي برتر اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 

اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان رتبه هاي برتر رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران را کسب

 
کردند. 

به گزارش تابناك سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400
ریاست جمهوري ایران که توسط بسیج اساتید دانشگاه فنی و
حرفه اي با موضوع "گفتمان سازي الگوي مطلوب اعمال مدیریت
نوین رئیس جمهور آینده در توسعه و رونق کسب و کار و مهارت
آموزي" برگزار شد، دکتر سارا آقایان با ارائه ایده ایجاد محیط
کسب و کار و تولید ثروت مبتنی بر دانش و فن در فضاي
دانشگاه فنی و حرفه اي موفق به کسب مقام اول و همچنین
دکتر فاطمه نعیمی با ارائه ایده توسعه کارآفرینی و افزایش
ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان موفق به کسب مقام

 
سوم این رویداد شدند. 

رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران که توسط بسیج اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي با موضوع "گفتمان سازي
الگوي مطلوب اعمال مدیریت نوین رئیس جمهور آینده در توسعه و رونق کسب و کار و مهارت آموزي" و با محورهاي مهارت هاي
کلیدي توسعه کسب و کار الگوي مطلوب اعمال مدیریت توسعه کسب و کار مهارت محور مبتنی بر تولید، تمرکز بر الگوهاي نوین
مهارت آموزي و رونق کسب و کار، توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان، استفاده از ظرفیت هاي
فضاي مجازي در بهبود و رونق کسب و کار، بهبود فضاي کسب و کار مهارت محور و ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی، الگوي مطلوب
مهارت آموزي - توسعه کسب و کار - مشارکت صاحبان مشاغل و توسعه اقتصادي و فرصت انگاري تحریم در توسعه و رونق کسب و

 
کار نوین با محوریت جوانان برگزار شد 

شایان ذکر است بالغ بر 53 ایده توسط متخصصان این حوزه مورد ارزیابی قرار گرفت که 10 ایده به مرحله نهایی راه یافته و در نهایت

 
3 ایده برتر انتخاب شد. 

 
لطفا مارا در شبکه هاي اجتماعی یاري کنید: 

 
اینستاگرام تابناك سمنان 



 
 Email: semnantabnak@gmail.com

منبع: خبرآنلاین



90 میلیارد ریال تسهیلات به فعالان فناوري اطلاعات سمنان پرداخت می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/03/02

 
90 میلیارد ریال تسهیلات به فعالان فناوري اطلاعات سمنان پرداخت می شود 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان گفت: پرداخت تسهیلات به شرکت ها و فعالات حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات

 
استان به میزان 90 میلیارد ریال تایید شد. 

به گزارش تابناك سمنان سیدیاسر حسن پور در نشست کارگروه
اعطاي بسته تسهیلات حمایتی به فعالان حوره فناوري اطلاعات
و ارتباطات استان سمنان افزود این تسهیلات کم بهره به 6
شرکت متقاضی با اعتبار بیش از 90 میلیارد ریال در این استان

 
پرداخت می شود. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان با اشاره به
موافقت با پرداخت تسهیلات از محل وجوه اداره شده به شرکت

ها و فعالان حوزه فاوا استان ادامه داد: وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات به منظور حمایت از سرمایه گذاري در توسعه و ارتقاي

 
کاربرد فناوري اطلاعات و ارتباطات کشور، توسعه اشتغال آفرینی، تسهیلات ویژه اي به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می کند. 

وي بیان کرد: از تعداد 6 طرح متقاضی، 3 طرح در بخش شرکت هاي غیرنوپا و 3 طرح در بخش کسب و کارهاي پلتفرمی مورد

 
بررسی قرار گرفت و با پرداخت بیش از 90 میلیارد ریال تسهیلات به این طرح ها موافقت شد. 

وي با اشاره به استقبال جوانان از کسب و کارهاي حوزه فناوري اطلاعات، افزود: با ارائه تسهیلات کم بهره می توان کسب و کارهاي

 
جدید و اشتغال پایدار در استان ایجاد کرد و از این طریق اثرات مثبتی در رشد اقتصادي استان به وجود آورد. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان خاطرنشان کرد: تسهیلات نقدي و غیرنقدي از طریق سامانه هاي ایران کارفا،

 
ایران نوآفرین و با انعقاد تفاهم نامه صندوق کارآفرینی امید و پست بانک به کسب و کارهاي واجد شرایط پرداخت می شود. 

متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام تسهیلات وام وجوه اداره شده به پایگاه توان آفرین به نشانی

 
اینترنتیtavanafarin.ito.gov.ir مراجعه کنند. 

 
لطفا مارا در شبکه هاي اجتماعی یاري کنید: 

 
اینستاگرام تابناك سمنان 



 
 Email: semnantabnak@gmail.com

منبع: ایسنا



حق همه مردم ایران داشتن یک زمین 200 متري است

منبع: میزانشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/03/02

کارشناس ارشد بازار مسکن با بیان اینکه طبق اصول 31 و 43 قانون اساسی دولت ها مسئولیت تامین مسکن خانوار را بر
عهده دارند گفت: مسکن نیاز اساسی همه خانوارهاست و هر دولتی با هر طرز تفکري باید در این مورد برنامه ریزي کند.

خبرگزاري میزان - هادي عباسی در برنامه تلویزیونی پایش شبکه یک گفت: حضرت علی (ع) در دوره خلافتشان در گزارشی که
به مردم ارائه می کردند فرمودند اکنون همه مردم کوفه نان گندم می خورند، مسکن و سرپناه دارند و از آب آشامیدنی گوارا بهره مند

 
هستند و اگر ما هم می خواهیم بر اساس حکومت علوي حرکت کنیم باید این سه اصل را در نظر بگیریم. 

مشاور اسبق وزارت راه و شهرسازي با تاکید بر اینکه مسکن یک کالاي غیر قابل جانشین است تصریح کرد: زمانی که گوشت قرمز
گران شود خانوار ها مرغ را جایگزین می کنند، اما اگر مسکن گران شود این امکان وجود ندارد که کالاي دیگر جایگزین آن شود.
همچنین باید توجه داشت مسکن یک کالاي غیر قابل تجارت است و امکان واردات آن وجود ندارد، در نتیجه باید در داخل تولید

 
شود. 

عباسی با اشاره به اینکه نسبت درآمد و قیمت مسکن براي خرید یک واحد مسکونی از 12 سال به 25 سال افزایش یافته گفت: اگر
یک سرپرست خانوار ماهانه 5 میلیون تومان حقوق دریافت کند براي خرید یک خانه هفتصد میلیون تومانی باید حدود 12 سال کل
حقوق خود را ذخیره کند. این در حالی است که قیمت مسکت ثابت بماند. همچنین سهم هزینه مسکن در سبد خانوار افزایش
چشمگیري داشته و از سال 95 که حدود 35 درصد بود اکنون به 40 درصد رسیده است. اعداد و ارقام مرکز آمار ایران میانگین نرخ

 
ها را اعلام می کند و سهم مسکن در سبد هزینه خانوار در کلانشهر ها بیش از 60 درصد است. 

 
به گفته وي، برخی خانوار ها زوجین شاغل هستند و حقوق یکی از آن ها صرف اجاره بها می شود. 

این کارشناس ارشد بازار مسکن با بیان اینکه طبق برآورد هاي صورت گرفته در 10 سال آینده به 12 میلیون مسکن نیاز داریم، افزود:
سال سال 1409 حدود 24 میلیون دختر و پسر در کشور داریم که در سن ازدواج قرار می گیرند. براي تامین مسکن آن ها به 20
میلیون مسکن نیاز است و اگر کلید تولید مسکن را امروز فشار دهیم سالانه باید دو میلیون مسکن ساخته شود. بافت فرسوده و

 
بازسازي مسکن روستایی بخشی از دو میلیون واحد مسکونی را می تواند تشکیل دهد که امکانات زیربنایی و روبنایی را دارد. 

عباسی معتقد است اگر مالیات بر خانه هاي خالی با جدیت پیگیري شود بخشی از مشکلات مسکن حل خواهد شد، اما در طولانی
مدت این قانون پاسخگوي نیاز خانوار ها نخواهد بود. از سال 95 تا 99 به طور میانگین سالانه 480 هزار واحد مسکن ساخته شده که
بخشی از آن ها تکمیل مسکن مهر مربوط به دولت قبل بود. 300 هزار مسکن مهر که اغلب آن ها در شهر هاي جدید است هنوز

 
تکمیل نشده و مردم منتظر تحویل واحدهایشان هستند. 

وي به بد مسکن ها اشاره کرد و افزود: اثر بد مسکنی در افزایش سن ازدواج به خوبی خود را نشان می دهد و افراد مجرد بالاي 30



 
سال زیادي داریم. 

این کارشناس بازار مسکن توضیح داد: براي ساخت سالانه دو میلیون واحد مسکونی در کشور نیاز به یک ریال بودجه دولتی نداریم.
بخش مسکن از سه جزء هزینه زمین، هزینه ساخت و ارزش افزوده تشکیل می شود که اگر هزینه زمین و ارزش افزوده را حذف کنیم
مردم خودشان هزینه ساخت، هزینه خدمات زیربنایی و روبنایی و مواردي از این قبیل را پرداخت خواهند کرد. تجربه این موضوع هم
قبلا در شهر جدید پردیس اجرا شده و مردم خودشان هزینه این موارد را پرداخت کردند. این موارد نشان می دهد وام ساخت بهتر از

 
وام خرید است. 

وي ادامه داد: با توجه به جمعیت و پهناوري کشور سرانه هر ایرانی حدود 20 هزار متر مربع است که اگر دشت ها بیابان ها و کوه ها
را از آن کسر کنیم و تنها یک درصد کل پهنه کشور را براي ساخت مسکن در نظر بگیریم سرانه هر نفر 200 متر می شود و هر زوج
جوان در ابتداي زندگی یک زمین 400 متري در اختیار دارند. اگر این زمین به صورت اجاره 99 ساله در اختیار مردم قرار بگیرند

 
حاضرند هزینه همه خدمات آن را بپردازند. 

عباسی به فرمایش امام خمینی (ره) در 21 فروردین سال 1358 اشاره کرد و گفت: امام فرمودند مشکل زمین باید حل شود و همه
بندگان خدا باید از این موهبت استفاده کنند. مسئله اصلی اینجاست که حق مردم را باید به خودشان بدهیم تا صاحب یک واحد
مسکونی یک طبقه شوند. واحد مسکونی یک طبفه چند حسن دارد که یکی از آن ها نبود راه ها و فضاي بیشتر زندگی و همچنین

 
استفاده از پنل هاي خورشیدي براي تامین بخشی از برق مورد نیاز روزانه است. 

به گفته وي، استان یزد یکی از استان هاي پهناور کشور است و 50 هزار نفر نیازمند مسکن در این استان قرار دارند. این بهترین
فرصت است که مسئولان فعلی نامی نیک از خودشان به جاي بگذارند و زمین ویلایی در اختیار آن ها قرار گیرد تا حداقل مشکل یک
استان براي مسکن حل شود. زمانی که مسکن ساخته شود آنجا نیاز به درمانگاه، مجتمع تجاري، کلانتري، مدرسه و مسجد دارد که
براي این موضوع هم راه حل وجود دارد. یک سرمایه گذار حاضر است براي داشتن یک مجتمع تجاري در این مناطق همه هزینه

 
ساخت این پروژه ها را برعهده بگیرد و ریالی از بودجه دولت استفاده نکند. 

مشاور اسبق وزارت راه و شهرسازي با بیان اینکه دولت سکاندار عملکرد بهتري از دولت پاروزدن دارد تاکید کرد: اکنون بیش از سه
هزار هزار میلیارد تومان نقدینگی در کشور وجود دارد و مردم به دنبال سرمایه گذاري در یک بازار هستند؛ در شرایط فعلی چه بازاري

 
بهتر از مسکن و پروژه هاي عمرانی مانند آزادراه تهران شمال که با پول خود مردم ساخته شود و در سود آن سهیم باشند. 

عباسی می گوید: 90 هزار میلیارد تومان تسهیلات معوق توسط 11 نفر از نظام بانکی گرفته شده در حالی که با این مبلغ امکان
ساخت واحد مسکونی براي یک میلیون و 200 هزار نفر وجود داشت. کاري که مجلس در بودجه سال 1400 قرار داد این بود که
بانک ها موظف هستند وام براي خرید و ساخت مسکن را پرداخت کنند، اما متاسفانه بانک ها علاقه اي به ارائه تسهیلات بلند مدت

 
ندارند. 

به گفته وي، ساخت سالانه دو میلیون واحد مسکونی در کشور 4 میلیون اشتغال ایجاد می کند و نکته قابل توجه اینجاست که این
اقدام در همه کشور در همه سطح شغلی انجام می شود. یک سوم تورم ناشی از بخش مسکن است و با مدیریت قیمت مسکن کمک

 
زیادي به کنترل نرخ تورم می شود. 

مشاور اسبق وزارت راه و شهرسازي در ادامه برنامه پایش توضیح داد: حدود 33 هزار میلیارد تومان اقساط مسکن مهر بوده که به



دولت بازگشته، اما 7 هزار میلیارد تومان به بخش ساخت مسکن داده شده است. اگر اقساط بازگشتی مسکن مهر به ساخت مسکن

 
اختصاص می یافت اکنون وضعیت مسکن بحرانی نبود. 

انتهاي پیام/



ثبات اقتصادي؛ محور کار رییس جمهور آینده

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/03/02

یک کارشناس اقتصادي با اشاره به اینکه باید وابستگی ذاتی ریال به دلار کاهش پیدا کند، افزود: اساس کار رییس جمهور
آینده، ثبات اقتصادي است.

فرشید فرزانگان؛ رییس اتاق بازرگانی مشترك ایران و
امارات با اشاره به اینکه بهترین حالت براي همه فعالین
اقتصادي، بازرگانان، تجار و تولیدکنندگان این است که
اقتصاد ثبات داشته باشد، اظهار داشت: ثبات اقتصادي
یعنی اینکه پارامترهاي کلان اقتصادي داراي یک ثباتی

 
هستند. 

این فعال و کارشناس اقتصادي در ادامه گفتگو با اشاره به
اینکه تقویت ارزش پول ملی تحت تاثیر عواملی همچون رشد نقدینگی است، خاطر نشان کرد: رشد نقدینگی نیز به دلایلی همچون
تولید پول براي جبران کسري بودجه دولت بر می آید. در حقیقت هر وقت دولت در اداره بودجه به گونه اي بودجه ریزي می کند که
یک کسري بودجه همواره داشته باشیم و غیر از خود بودجه که حالت متزلزلی دارد، در طول سال احتیاج به شارژ و ریال براي بودجه
خواهد داشت که باعث فشار به تورم زا شدن اقتصاد می شود و یا مثلا براي جبران این کسري از صندوق ذخیره ارزي دریافت می
کنند و این صندوق ذخیره ارزي را به صورت ریال منتشر می کند که در نهایت چون بر اساس تولید و اشتغال نیست، در ذات آن تورم
ایجاد می شود. بنابراین باید انتظار داشت که هر سال ارزش پول ملی به دلیل کسري بودجه، کاهش پیدا کند و در نهایت نیز باید

 
کاري کنیم که این صفرهاي ریال را از بین ببریم. 

وي افزود: اینکه ذات اقتصاد ایران باعث تشدید و ایجاد تورم می شود، بیان گر این است که اقتصاد کشورمان نیاز به جراحی اقتصادي

 
بزرگ دارد. زیرا تورم معلول آن اساس و سازوکار اشتباهی است که ریخته شده است. 

رییس اتاق بازرگانی مشترك ایران و امارات گفت: حال در شرایط بحران هاي اقتصادي، فشار اقتصادي بر کشورمان اوج می گیرد و
مسئله کسري بودجه و شارژ رشد نقدینگی همزمان افزایش پیدا می کند. در حقیقت وقتی که در نمودارها مشاهده می کنیم، هر
زمان که فضاي اقتصادي ایران بازتر شده و ایران با دنیا تعامل داشته، رشد نقدینگی کاهش پیدا کرده و تورم افت پیدا کرده و این را
می توان در همه نمودارها دید. اخیراً هم در دوران پسابرجام می بینیم که وضعیت تورم و مهار نقدینگی با موفقیت بیشتري همراه
بوده به خاطر اینکه گردش پول به جایی ختم می شود که به تولید و اشتغال می انجامد و هر جا که GDP بالا برود، اثر تولید

 
نقدینگی را خنثی می کند. 

فرزانگان اظهار داشت: بنابراین باید به این نکته توجه داشته باشیم که بانک مرکزي براي تقویت ارزش پول ملی باید کاملا مستقل



عمل کند و تحت عوامل سیاسی قرار نگیرد و سیاسی عمل نکند و تحت تاثیر دولت ها نباشد. هرچند قاعدتاً دولت ها به خاطر اینکه
اقتصاد ما یک اقتصاد دولتی است و در واقع به صورت سیاسی اداره می شود حتماً بر بانک مرکزي فشار می آورند و بانک مرکزي باید
استقلال خودش را حفظ کند و از نظر من در شرایط کنونی با توجه به ابزارهایی که بانک مرکزي دارد، در مواردي همچون پول هاي
بلوکه شده؛ باید این پول ها در اختیار بانک مرکزي قرار بگیرد و مدیریت آن در اختیار بانک مرکزي باشد و این خودش یک ابزار
بهتري فراهم می کند تا در زمان هاي مناسب و با درایتی که وجود دارد در واقع یک طوري انجام شود که به افزایش تورم منجر
نشود. در حقیقت یک برنامه اي است که بانک مرکزي باید آن را در دستور کار قرار دهد، زیرا ممکن است که این پول ها قبلاً پیش
خور شده باشد و به هر حال بانک مرکزي باید از بهترین ابزارهاي خود استفاده کند تا این مسئله منجر به رشد نقدینگی مضاعف

 
نشود. 

وي در ادامه به نکته دیگري اشاره داشت و افزود: اساس کار رئیس جمهور آینده، ثبات اقتصادي است. حداقل حالا که ثبات اقتصادي
وجود ندارد این فضا براي آینده قابل پیش بینی باشد یعنی همه ما انتظار داریم که با توجه به فاکتورهاي اقتصاد کلان ارزش پول ملی
ما به تدریج کاهش پیدا کند؛ به عبارت دیگر هر جا که این روند سرعت پیدا کند و ارزش پول ملی ریزش پیدا کند و یا اینکه برعکس
مثل این روزها در واقع دلار در مقابل ریال ارزش خودش را هر روز از دست می دهد و یا ریال ارزشش بیشتر می شود، اگر این روند
سرعتش بیشتر شود، یعنی چه افزایش و چه کاهش اگر با سرعت زیاد باشد، اینها محیط اقتصادي را پیش بینی ناپذیر می کند و هر
جا که محیط اقتصادي، پیش بینی ناپذیر شود، قطعاً به ضرر تولیدکننده است. به خاطر اینکه تجار و تولید کننده ها که اقلام مواد
اولیه لازم براي تولید شان را 5 تا 6 ماه قبل و یا حتی به دلیل کرونا ممکن است یک سال قبل خریداري کرده باشند، بعد با ارزي که
حواله کرده جامعه انتظار دارد که تولید کننده قیمت پایین تر کالاي خود را عرضه کند و تولیدکننده هم مدعی است که با ارز گران
تري کالاهاي اولیه را تامین کرده است. همین تفاوت دیدگاه ها باعث می شود که مردم به سراغ خرید بزرگ نروند و وقتی که مردم
مصرف نکنند و سراغ خرید بزرگ نروند، اقتصاد با رکود مواجه می شود. تمام اقتصادهایی که در جهان در حال حرکت است اقتصادي
هستند که جامعه مصرف گرا دارند. اگر جامعه ما یک جامعه باشد که از نظر قدرت خرید کاهش پیدا کند که الان اینگونه شده است،
قطعاً چرخ هاي تولید نمی گردد و جامعه احتیاج به این دارد که تولید کند و مردم بخرند و بفروشند و کاهش قدرت خرید حتماً

 
کاهش رونق اقتصادي را به همراه خواهد داشت. 

به هر حال امید دارم که با توجه به اینکه اینقدر ریال ایران تحت تاثیر مذاکرات است، این وابستگی ذاتی ریال به دلار هر روز و هر بار
کاهش پیدا کند و اینگونه نباشد که با هر خبر خوشی از وین شاهد ریزش شدید نرخ دلار باشیم و با هر خبر بدي همین نرخ بالا برود
و این نوسان هم یک نوسان قابل تاملی است که این همه نوسان براي مذاکرات در واقع فضاي اقتصادي را پیش از پیش متزلزل و غیر

 
قابل پیش بینی می کند و این روند براي محیط کسب و کار و اقتصاد یک سم است. 

لذا باید تا آنجا که ممکن است یک مقدار از این اقتصاد سیاسی فاصله بگیریم. یعنی هر چقدر دولت در اقتصاد سهم بیشتري داشته
باشد و بنگاه هاي بزرگ و خصولتی ها بیشتر باشند، اقتصاد سیاسی تر است. بنابراین هر چقدر که اقتصاد ایران در اختیار بخش
خصوصی باشد و یک رقابت سالم شکل بگیرد، شاهد رشد بازار آزاد باشیم و تجارت بین الملل توسعه یابد و فشار روي بانک هاي

کشور کمتر شود، همه اینها باعث می شود که ارزش پول ملی تقویت شود.



می توان سالی دو میلیون مسکن بدون یک ریال بودجه دولتی احداث کرد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/03/02

کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه طبق قانون اساسی دولت ها مسئول تأمین مسکن خانوار هستند، گفت: مسکن نیاز
اساسی خانوارهاست و هر دولتی با هر طرز تفکري باید در این مورد برنامه ریزي کند.

کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه طبق قانون اساسی
دولت ها مسئول تأمین مسکن خانوار هستند، گفت: مسکن
نیاز اساسی خانوارهاست و هر دولتی با هر طرز تفکري باید

 
در این مورد برنامه ریزي کند. 

به گزارش خبرگزاري مهر، هادي عباسی در برنامه
تلویزیونی پایش شبکه یک اظهار کرد: حضرت علی (ع) در
دوره خلافتشان در گزارشی که به مردم ارائه می کردند

فرمودند اکنون همه مردم کوفه نان گندم می خورند، مسکن و سرپناه دارند و از آب آشامیدنی گوارا بهره مند هستند و اگر ما هم می

 
خواهیم بر اساس حکومت علوي حرکت کنیم باید این سه اصل را در نظر بگیریم. 

مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي با تاکید بر اینکه مسکن یک کالاي غیر قابل جانشین است تصریح کرد: زمانی که گوشت قرمز گران
شود خانوارها مرغ را جایگزین می کنند اما اگر مسکن گران شود این امکان وجود ندارد که کالاي دیگر جایگزین آن شود. همچنین

 
باید توجه داشت مسکن یک کالاي غیر قابل تجارت است و امکان واردات آن وجود ندارد، در نتیجه باید در داخل تولید شود. 

عباسی با اشاره به اینکه نسبت درآمد و قیمت مسکن براي خرید یک واحد مسکونی از 12 سال به 25 سال افزایش یافته گفت: اگر
یک سرپرست خانوار ماهانه 5 میلیون تومان حقوق دریافت کند براي خرید یک خانه هفتصد میلیون تومانی باید حدود 12 سال کل
حقوق خود را ذخیره کند. این در حالی است که قیمت مسکن ثابت بماند. همچنین سهم هزینه مسکن در سبد خانوار افزایش
چشمگیري داشته و از سال 95 که حدود 35 درصد بود اکنون به 40 درصد رسیده است. اعداد و ارقام مرکز آمار ایران میانگین نرخ

 
ها را اعلام می کند و سهم مسکن در سبد هزینه خانوار در کلانشهرها بیش از 60 درصد است. 

 
به گفته وي، برخی خانوارها زوجین شاغل هستند و حقوق یکی از آنها صرف اجاره بها می شود. 

این کارشناس ارشد بازار مسکن با بیان اینکه طبق برآوردهاي صورت گرفته در 10 سال آینده به 12 میلیون مسکن نیاز داریم، افزود:
سال سال 1409 حدود 24 میلیون دختر و پسر در کشور داریم که در سن ازدواج قرار می گیرند. براي تأمین مسکن آنها به 20
میلیون مسکن نیاز است و اگر کلید تولید مسکن را امروز فشار دهیم سالانه باید دو میلیون مسکن ساخته شود. بافت فرسوده و

 
بازسازي مسکن روستایی بخشی از دو میلیون واحد مسکونی را می تواند تشکیل دهد که امکانات زیربنایی و روبنایی را دارد. 

عباسی معتقد است اگر مالیات بر خانه هاي خالی با جدیت پیگیري شود بخشی از مشکلات مسکن حل خواهد شد اما در طولانی
مدت این قانون پاسخگوي نیاز خانوارها نخواهد بود. از سال 95 تا 99 به طور میانگین سالانه 480 هزار واحد مسکن ساخته شده که
بخشی از آنها تکمیل مسکن مهر مربوط به دولت قبل بود. 300 هزار مسکن مهر که اغلب آنها در شهرهاي جدید است هنوز تکمیل



 
نشده و مردم منتظر تحویل واحدهایشان هستند. 

وي به بد مسکن ها اشاره کرد و افزود: اثر بد مسکنی در افزایش سن ازدواج به خوبی خود را نشان می دهد و افراد مجرد بالاي 30

 
سال زیادي داریم. 

این کارشناس بازار مسکن توضیح داد: براي ساخت سالانه دو میلیون واحد مسکونی در کشور نیاز به یک ریال بودجه دولتی نداریم.
بخش مسکن از سه جز هزینه زمین، هزینه ساخت و ارزش افزوده تشکیل می شود که اگر هزینه زمین و ارزش افزوده را حذف کنیم
مردم خودشان هزینه ساخت، هزینه خدمات زیربنایی و روبنایی و مواردي از این قبیل را پرداخت خواهند کرد. تجربه این موضوع هم
قبلاً در شهر جدید پردیس اجرا شده و مردم خودشان هزینه این موارد را پرداخت کردند. این موارد نشان می دهد وام ساخت بهتر از

 
وام خرید است. 

وي ادامه داد: با توجه به جمعیت و پهناوري کشور سرانه هر ایرانی حدود 20 هزار متر مربع است که اگر دشت ها بیابان ها و کوه ها
را از آن کسر کنیم و تنها یک درصد کل پهنه کشور را براي ساخت مسکن در نظر بگیریم سرانه هر نفر 200 متر می شود و هر زوج
جوان در ابتداي زندگی یک زمین 400 متري در اختیار دارند. اگر این زمین به صورت اجاره 99 ساله در اختیار مردم قرار بگیرند

 
حاضرند هزینه همه خدمات آن را بپردازند. 

عباسی به فرمایش امام خمینی (ره) در 21 فروردین سال 1358 اشاره کرد و گفت: امام فرمودند مشکل زمین باید حل شود و همه
بندگان خدا باید از این موهبت استفاده کنند. مسئله اصلی اینجاست که حق مردم را باید به خودشان بدهیم تا صاحب یک واحد
مسکونی یک طبقه شوند. واحد مسکونی یک طبقه چند حسن دارد که یکی از آنها نبود راه ها و فضاي بیشتر زندگی و همچنین

 
استفاده از پنل هاي خورشیدي براي تأمین بخشی از برق مورد نیاز روزانه است. 

به گفته وي، استان یزد یکی از استان هاي پهناور کشور است و 50 هزار نفر نیازمند مسکن در این استان قرار دارند. این بهترین
فرصت است که مسئولان فعلی نامی نیک از خودشان به جاي بگذارند و زمین ویلایی در اختیار آنها قرار گیرد تا حداقل مشکل یک
استان براي مسکن حل شود. زمانی که مسکن ساخته شود آنجا نیاز به درمانگاه، مجتمع تجاري، کلانتري، مدرسه و مسجد دارد که
براي این موضوع هم راه حل وجود دارد. یک سرمایه گذار حاضر است براي داشتن یک مجتمع تجاري در این مناطق همه هزینه

 
ساخت این پروژه ها را برعهده بگیرد و ریالی از بودجه دولت استفاده نکند. 

مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي با بیان اینکه دولت سکاندار عملکرد بهتري از دولت پاروزدن دارد تاکید کرد: اکنون بیش از سه هزار
هزار میلیارد تومان نقدینگی در کشور وجود دارد و مردم به دنبال سرمایه گذاري در یک بازار هستند؛ در شرایط فعلی چه بازاري بهتر

 
از مسکن و پروژه هاي عمرانی مانند آزادراه تهران شمال که با پول خود مردم ساخته شود و در سود آن سهیم باشند. 

عباسی می گوید: 90 هزار میلیارد تومان تسهیلات معوق توسط 11 نفر از نظام بانکی گرفته شده در حالی که با این مبلغ امکان
ساخت واحد مسکونی براي یک میلیون و 200 هزار نفر وجود داشت. کاري که مجلس در بودجه سال 1400 قرار داد این بود که
بانک ها موظف هستند وام براي خرید و ساخت مسکن را پرداخت کنند اما متأسفانه بانک ها علاقه اي به ارائه تسهیلات بلند مدت

 
ندارند. 

به گفته وي، ساخت سالانه 2 میلیون واحد مسکونی در کشور 4 میلیون اشتغال ایجاد می کند و نکته قابل توجه اینجاست که این
اقدام در همه کشور در همه سطح شغلی انجام می شود. یک سوم تورم ناشی از بخش مسکن است و با مدیریت قیمت مسکن کمک



 
زیادي به کنترل نرخ تورم می شود. 

مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي در ادامه برنامه پایش توضیح داد: حدود 33 هزار میلیارد تومان اقساط مسکن مهر بوده که به دولت
بازگشته اما 7 هزار میلیارد تومان به بخش ساخت مسکن داده شده است. اگر اقساط بازگشتی مسکن مهر به ساخت مسکن اختصاص

می یافت اکنون وضعیت مسکن بحرانی نبود.



قدردانی سندیکاي مخابرات از نقش ایرانسل در بومی سازي صنعت فاوا

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/03/02

سندیکاي صنعت مخابرات ایران با ارسال نامه اي خطاب به مدیرعامل ایرانسل، از نقش فعال ایرانسل در برگزاري بیست و
نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران و بومی سازي صنعت ICT، تقدیر کرد.

سندیکاي صنعت مخابرات ایران با ارسال نامه اي خطاب به
مدیرعامل ایرانسل، از نقش فعال ایرانسل در برگزاري
بیست و نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران و بومی سازي

 
صنعت ICT، تقدیر کرد. 

به گزارش بازرگانی خبرگزاري مهر، در این نامه که با
امضاي مهندس فرامرز رستگار، دبیر و عضو هیأت مدیره
این سندیکا منتشر شده، خطاب به دکتر بیژن عباسی آرند،
به عنوان مدیرعامل ایرانسل و استاد دانشگاه تربیت مدرس،
آمده است: «سخنرانی جنابعالی در مراسم اختتامیه بیست

و نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران به عنوان مدیر اجرایی یک بنگاه اقتصادي بزرگ بخش خصوصی ICT و همچنین استاد

 
دانشگاه حاکی از وجود نگاه، آگاهی و حساسیت ها براي داشتن برنامه می باشد.» 

در این نامه همچنین آمده است: «حضور شرکت محترم خدمات ارتباطی ایرانسل در این کنفرانس به صورت حامی، سخنران و حضور
در میزگردهاي تخصصی و به ویژه سخنرانی کلیدي جنابعالی در مراسم اختتامیه، نشان از توان سرشار بخش خصوصی حوزه ارتباطات

 
و فناوري اطلاعات داشت. جویندگان راه سعادت همواره باید فرصت ها را به موقع شناسایی و بهره لازم را از آن ببرند.» 

در بخش دیگري از نامه سندیکاي صنعت مخابرات ایران خطاب به مدیرعامل ایرانسل، آمده است: «تقدیر و تشکر سندیکاي صنعت
مخابرات ایران از شرکت محترم ایرانسل از یک جهت براي حضور فعال در کنفرانس مهندسی برق براي نشان دادن جایگاه واقعی
ICT در کشور و همچنین میزگرد بومی سازي صنعت ICT و از جهت دیگر و مهم تر سخنرانی کلیدي جنابعالی در مراسم اختتامیه

 
کنفرانس و نیز حضور معاونان و مدیران ایرانسل در میزگردها و کارگاه هاي این کنفرانس می باشد.» 

در این نامه همچنین بر استفاده از ظرفیت هاي بخش خصوصی صنعت فناوري اطلاعات و ارتباطات ایران در تدوین و تنظیم برنامه
هفتم توسعه، تأکید شده و آمده است: بخش خصوصی ICT با توانمندي بالایی که دارد با استفاده از امکانات تشکل ها، بنگاه هاي
اقتصادي موفق، دانشگاه ها، مراکز پژوهشی و واحدهاي صنعتی و خدمات فنی مهندسی به خوبی قادر خواهد بود که به عنوان پیشران

 
تنظیم برنامه ICT، در کنار بخش دولتی باشد. 

بیست و نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران، با مشارکت و حضور ایرانسل به عنوان حامی اصلی، به صورت آنلاین و نیمه حضوري،
6G 5 و مطالعاتG برگزار شد و ایرانسل در این کنفرانس، به انتقال تجربیات خود درباره پیشتازي در زمینه هایی همچون راه اندازي

 
پرداخت. 



این کنفرانس از 28 تا 30 اردبیهشت ماه 1400، در محورهاي الکترونیک، قدرت، کنترل، مخابرات، کامپیوتر و مهندسی پزشکی،
توسط انجمن علوم مهندسی برق ایران و دبیرخانه دائمی کنفرانس در دانشگاه امیرکبیر و با حضور سندیکاي صنعت مخابرات ایران و
شماري از مدیران و فعالان صنعت فناوري اطلاعات و ارتباطات و نیز مدرسان و دانشجویان رشته هاي برق، کامپیوتر، مخابرات و سایر
رشته هاي مرتبط، به صورت آنلاین و نیمه حضوري برگزار شد و با سخنرانی دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل، با موضوع

 
«تحول دیجیتال؛ دروازه اي به آینده تمام دیجیتال»، خاتمه یافت. 

ایرانسل، اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران و نخستین ارائه دهنده خدمات نسل پنجم تلفن همراه (5G) در ایران، با هدف
شناسایی و تشویق ایده هاي نوآورانه در صنعت برق و مخابرات، بحث و تبادل نظر و انتقال تجربیات در زمینه ارائه خدمات مبتنی بر
فناوري هاي نوین تلفن همراه مانند خدمات 5G و مطالعات در زمینه فناوري نسل ششم (6G)، ارائه خدمات زندگی هوشمند مبتنی
بر فناوري اینترنت اشیا، تجربه هاي راه اندازي مرکز نوآوري ایرانسل و فعالیت در زمینه نوآوري، تحقیق و توسعه و آموزش و نیز ارائه

 
مزیت ها و توانمندي هاي خود براي جذب فارغ التحصیلان نخبه دانشگاهی، در این کنفرانس حضور داشت. 

در این کنفرانس که با هدف گسترش دانش فنی در گرایش هاي مختلف مهندسی برق، از طریق ایجاد محیطی جهت تبادل نظر
علمی و تخصصی، ارائه آخرین یافته هاي تحقیقاتی و همچنین تشویق پژوهشگران، برنامه ریزي شده بود، برنامه هاي جنبی شامل
دوره هاي آموزشی کوتاه مدت، میزگرد تخصصی و نمایشگاه تجهیزات مهندسی برق نیز با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و به صورت

 
آنلاین و نیمه حضوري انجام شد. 

همچنین در میزگردهاي برنامه ریزي شده در قالب این کنفرانس، مدیران بخش هاي مختلف ایرانسل در زمینه هایی همچون «بومی
سازي صنعت ICT؛ دستاوردهاي نوین اپراتورهاي موبایل» و «فارغ التحصیلان دانشگاه ها و اشتغال در صنعت برق و مخابرات»، با

 
حاضران به بحث و تبادل نظر پرداختند. 

در کارگاه جانبی این کنفرانس با عنوان «شبکه هاي موبایل و بهینه سازي رادیویی آن» نیز، ایرانسل تجربیات خود در این زمینه را با

 
شرکت کنندگان به اشتراك گذاشت و پاسخگوي پرسش هاي آنان بود. 

اطلاعات بیشتر درباره بیست و نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران، در وب سایت این کنفرانس به نشانی iceeconf.ir در دسترس
علاقه مندان قرار دارد.



آغاز طرح آمایش اتباع خارجی در استان قزوین

منبع: ایلناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري قزوین گفت: طرح آمایش 58 هزار تبعه خارجی در قزوین آغاز شده است.

مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري قزوین
گفت: طرح آمایش 58 هزار تبعه خارجی در قزوین آغاز

 
شده است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا در قزوین، بهمن عشایري با اعلام
این خبر گفت: بیش از 58 هزار تبعه خارجی مجاز و غیر

 
مجاز در استان قزوین سکونت دارند. 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري قزوین
افزود: طرح آمایش مرحله 16 اتباع خارجی و تمدید مدارك اقامتی اتباع افغانستانی و عراقی داراي کارت آمایش و هویت معتبر در

 
استان قزوین آغاز شده و به مدت چهار ماه ادامه دارد. 

عشایري بیان کرد: با توجه به این موضوع، کلیه اتباع افغانستانی داراي کارت آمایش 15 و اتباع عراقی داراي کارت هویت 14 باید به

 
دفاتر کفالت اقامت و اشتغال اتباع خارجی در استان مراجعه کنند. 

وي در رابطه با اهداف اجراي طرح آمایش اتباع کشورهاي مورد نظر، افزود: آمایش اتباع خارجی در واقع بروزرسانی آمار و اطلاعات
اتباع خارجی و توزیع مناسب جمعیت آنان در پهنه سرزمین ایران است که به هماهنگی و برنامه ریزي در عرصه هاي متفاوت و

 
خدمات رسانی توسط دستگاه هاي مختلف نیاز دارد. 

این مقام مسئول با بیان اینکه در استان قزوین در مجموع 6 دفتر خدمات اقامت و اشتغال وظیفه اجراي طرح آمایش 16 را به عهده
دارند، اظهار کرد: به دلیل شیوع ویروس کرونا و نگرانی از احتمال ابتلا مراجعان، این طرح فقط با حضور سرپرست خانوار و از طریق

 
اطلاع رسانی توسط دفاتر و بر اساس نوبت دهی انجام می شود. 

مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري قزوین گفت: اتباع خارجی در زمان مراجعه به دفاتر کفالت علاوه بر مدرك اقامتی

 
قبلی خود باید هزینه هاي مربوط به تمدید کارت آمایش و پروانه اشتغال را بر اساس مصوبات قانونی مراجع ذیربط پرداخت کنند. 

وي خاطرنشان کرد: همزمان با اجراي طرح آمایش، مجوز اشتغال به کار نیز در دفاتر انجام می شود و افرادي که مشمول دریافت

 
مدارك موقت اشتغال هستند می توانند براي دریافت آن اقدام کنند. 

عشایري همچنین در رابطه با آمار حضور اتباع خارجی در قزوین ابراز کرد: در استان دو بخش مرکزي و کوهین از توابع شهرستان



قزوین براي حضور، اقامت و اشتغال اتباع خارجی موصوف مجاز هستند که در مجموع از 58 هزار اتباع خارجی در استان 16 هزار نفر

 
از آنان پناهنده داراي کارت آمایش و 10 هزار نفر داراي گذرنامه و مابقی غیر مجاز می باشند. 

وي گفت: همچنین بیش از پنج هزار دانش آموز و بیش از 2 هزار دانشجوي خارجی در مراکز دانشگاهی و آموزش عالی استان قزوین
تحصیل می کنند.



تصمیمات مقطعی به تولید و اشتغال ضربه می زند

منبع: ایلناشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان گفت: بعضی از دستگاه هاي اجرایی استان نگاه ملی به قضایا ندارند و
بصورت ''جزیره اي'' و مقطعی عمل می کنند.

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان گفت:
بعضی از دستگاه هاي اجرایی استان نگاه ملی به قضایا

 
ندارند و بصورت ""جزیره اي"" و مقطعی عمل می کنند. 

به گزارش ایلنا از اصفهان، سیدحسن قاضی عسگر افزود:
بعضی از دستگاه هاي اجرایی در مواقعی تصمیم هایی می
گیرند که از نظر قوانین و مقررات آن دستگاه ها درست
است، اما اتخاذ چنین تصمیماتی از نظر زمان و مکانی

 
درست نیست. 

 
وي خاطرنشان کرد: امروز در شرایط تحریم و جنگ اقتصادي قرار داریم و بعضی از مواضع نباید اتخاذ شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان اظهار داشت: مسوولان اجرایی درگیر فعالیت هاي اقتصادي استان در این ستاد

 
جمع می شوند تا کارهاي استان با هماهنگی و تصمیم گیري درست و به موقع انجام شود. 

 
وي تاکید کرد: تصمیم هاي اتخاذ شده توسط دستگاه هاي اجرایی نباید به تولید و اشتغال استان ضربه بزند. 

قاضی عسگر خاطرنشان کرد: قوانین و مقررات زائد در زمینه تولید و اشتغال استان را باید احصا و در صورت نیاز به قانون جدید، اقدام
لازم را از طریق ارگان هاي مسوول پیگیري کرد.



آغاز به کار اولین واحد گلاب گیري در شهرستان جوین خراسان رضوي

منبع: ایلناشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان جوین از افتتاح اولین واحد گلابگیري این شهرستان با هدف تولید گلاب، ترویج کشت گل
محمدي و اشتغال زایی در این حوزه خبر داد.

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان جوین از افتتاح اولین واحد
گلابگیري این شهرستان با هدف تولید گلاب، ترویج کشت

 
گل محمدي و اشتغال زایی در این حوزه خبر داد. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، علی اکبرقارزي طی بازدید از این
مجموعه که با هدف پیگیري مشکلات و بررسی عوامل و
موانع تولید انجام شد گفت: جاي خالی صنایع و فراوري
محصولات کشاورزي از جمله بسته بندي و سردخانه نگه
داري محصولات کشاوري در شهرستان کاملا محسوس

 
است و باید مشکلات موجود در سر راه واحد هاي تولیدي برداشته شود. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان جوین با بیان اینکه 5 هکتار از اراضی قابل کشت این شهرستان به گل محمدي اختصاص داده شده
است افزود: کشاورزان تاکنون محصول گل محمدي خود را با وجود هزینه هاي بالاي حمل و نقل به شهرستان هاي مجاور انتقال می
دادند که امیدواریم با وجود چنین واحد فرآوري در شهرستان علاوه بر کاهش هزینه ها، سطح زیرکشت این محصول نیز افزایش یابد.



تعمیرات یدك کش "نیمروز" در بندر شهید رجایی آغاز شد

منبع: تین نیوزشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: عملیات استقرار یدك کش ''نیمروز'' اعزامی از بوشهر بر روي سرسره تعمیراتی
بندر شهید رجایی در راستاي تحقق شعار سال ''تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها''با موفقیت انجام شد.

تین نیوز مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: عملیات استقرار یدك کش ""نیمروز"" اعزامی از بوشهر بر روي سرسره

 
تعمیراتی بندر شهید رجایی در راستاي تحقق شعار سال ""تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها""با موفقیت انجام شد. 

به گزارش تین نیوز به نقل از ایرنا، علیرضا محمدي کرجی ران روز یکشنبه به رسانه ها اعلام کرد: یدك کش ""نیمروز"" اعزامی از
اداره کل بنادر و دریانوردي بوشهر بعد از انجام مقدمات لازم و بلوك چینی بدنه زیرآبی جهت انجام تعمیرات اساسی و زیر آبی اواخر

 
اردیبهشت ماه امسال بر روي سرسره تعمیراتی بندر شهید رجایی استقرار یافت و عملیات تعمیرات زیر آبی آن آغاز شد. 

وي افزود: انجام این عملیات سه روز بعد از به آب اندازي موفق یدك کش پر قدرت ""شهید حقگو"" صورت می گیرد که این امر

 
نشانگر توانمندي فنی و عملیاتی متخصصان ایرانی در تعمیرگاه دریایی بزرگترین بندر تجاري کشور است. 

به گفته مدیر مجتمع بندري شهید رجایی بندرعباس، سامانه مانور یدك کش ""نیمروز"" از نوع ""زد درایو"" بوده که قادر است به
تمام جهات نیرو وارد کرده و در عملیات مقابله با آتش، آلودگی و همچنین پهلودهی و جدا سازي کشتی ها ایفاي نقش کند. بر همین

 
اساس، استقرار این یدك کش بر روي سرسره تعمیراتی، مهارت هاي خاصی را لازم دارد. 

محمدي کرحی ران، قدرت این یدك کش را حدود 4500 اسب بخار اعلام کرد و گفت: این شناور داراي31 متر طول، 10.5 متر

 
عرض و حدود 5 متر آبخور است. 

وي ادامه داد: تعمیرات شناورها در بندر شهید رجایی علاوه بر جلوگیري از خروج ارز گامی مهم درجهت ارتقا توان فنی نیروهاي
متخصص بومی است و تعمیرات شناورها در داخل کشور مزیت هاي دیگري مانند ایجاد اشتغال پایدار براي نیروهاي متخصص و

 
کاهش هزینه تمام شده تعمیرات را نیز به دنبال خواهد داشت. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان خاطرنشان کرد: تعمیرگاه دریایی بندر شهید رجایی در کنار خدمات رسانی به شناورهایی که در
گستره دریایی استان هرمزگان فعالیت می کنند، اقدام به تعمیر و راه اندازي شناورهاي خدماتی سایر استان هاي جنوبی نیز نموده

 
است. 

کرجی ران گفت: همه سعی و تلاش خود را در جهت بهبود روش ها و رعایت استانداردها در فرآیند تعمیر شناورها معطوف کرده ایم
تا به منظور حفظ توان عملیاتی بنادر کشور، در کمترین زمان ممکن نسبت به رفع عیب و اخذ مجوز از موسسات رده بندي اقدام و

 
شناورها به چرخه فعالیت برگردانده شوند. 



در پایان یادآور شد: در سال 1399، تعمیرات 30 فروند شناور با کاربري هاي مختلف در تعمیرات دریایی بندر شهید رجایی و دیگر

 
کشتی سازي هاي استان به انجام رسید. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



ایجاد 403 فرصت شغلی براي مددجویان بسطامی

منبع: ایسناشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/03/02

رئیس کمیته امداد بسطام به خودکفایی 50 نفر از مددجویان و کارآفرینان این بخش درعرصه اشتغال در یک سال اخیر خبر
داد و گفت: در یک سال اخیر 403 فرصت شغلی براي مددجویان این نهاد ایجادشده است.

اکبر شبان زاده رئیس کمیته امداد بسطام یکی از راه هاي
برون رفت خانواده ها از چرخه حمایتی و رسیدن به
استقلال را اشتغال دانست و اظهار کرد: بیش از 100
درصد تعهدات اشتغال کمیته امداد بسطام در سال گذشته

 
محقق شده است. 

وي به خودکفایی 50 مددجوي بسطامی اشاره کرد و گفت:
در سال گذشته 403 فرصت شغلی براي مددجویان این

 
نهاد بااعتباري بالغ بر هشت میلیارد و 500 میلیون تومان ایجادشده است. 

وي به اجرا و هدف گذاري بیش از 400 فرصت شغلی در سال جاري اشاره و خاطرنشان کرد: هشت راهبر شغلی با کمیته امداد

 
بسطام همکاري می کنند. 

رئیس کمیته امداد بسطام اجراي طرح هاي راهبري شغلی را در جهت ایجاد پایداري بیشتر طرح هاي خوداشتغالی مددجویان دانست
و خاطرنشان کرد: شناسایی طرح اجرایی، بررسی کارشناسی طرح ها، برنامه ریزي، سازمان دهی، پیاده سازي و بهره برداري نهایی از

 
مراحل فرآیند اجراي طرح هاي راهبردي شغلی مددجویان تحت حمایت از راهبردهاي این طرح به شمار می رود. 

شبان زاده یادآور شد: در الگوي خویش فرمایی، مددجو باید در خصوص تمام فرآیندهاي مربوط به مدیریت منابع مالی، بازاریابی،
بازارسازي و برندسازي محصولات تولیدي فعال باشد، اما در مدل راهبران شغلی این موارد بر عهده راهبر شغلی است و مددجو فقط به

 
تولید محصول خواهد پرداخت. 

رئیس کمیته امداد بسطام تضمین خرید محصولات تولیدي مددجویان توسط راهبران شغلی را ازجمله مزیت هاي این طرح ارزیابی و
اظهار کرد: در این روش، مددجویان دغدغه و نگرانی از بازاریابی و فروش محصول خود ندارند و با تکیه بر راهبر شغلی خود وارد عرصه

 
تولید و فروش می شود. 

انتهاي پیام



پروژه هاي آبخیزداري نقش مهمی در کمک به کشاورزان جنوب کرمان دارند

منبع: ایسناشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/03/02

در بازدید مشترك رییس سازمان جهاد کشاورزي و مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري جنوب کرمان از پروژه هاي
آبخیزداري شهرستان فاریاب بر نقش آنها در بخش کشاورزي تاکید شد.

"سعید برخوري" رییس سازمان جهاد کشاورزي جنوب کرمان امروز دوم
خردادماه در حاشیه بازدید از پروژه هاي آبخیزداري شهرستان فاریاب
گفت: اجراي طرح هاي آبخیزداري ضمن حفاظت از منابع آب و خاك

 
نقش مهمی در اشتغال جوامع محلی دارد. 

وي با اشاره به نقش مهم پروژه هاي آبخیزداري در جلوگیري از سیل و
روان آب هایی که ممکن است به تخریب روستا و زمین هاي کشاورزي
منجر شود، افزود: کاهش سرعت آب، ذخیره کردن آب پشت سدها، نفوذ

 
آب به سفره هاي زیرزمینی و به تبع آن تقویت چاه ها و استفاده کشاورزان از آن از مزایاي اجراي این پروژه ها است. 

در ادامه "حمزه احمدي" مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري جنوب کرمان نیز با اشاره به نقش مهم پروژه هاي آبخیزداري و آبخوان
داري گفت: طی سه سال اخیر در سه حوزه آبخیز شهرستان فاریاب 8 سازه آبخیزداري از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی اجرایی

 
شده است. 

وي اظهار کرد: پروژه پخش سیلاب سایت یک فاز دو حوزه آبخیز شهري فاریاب نیز با حجم 56 هزار و 600 متر مکعب عملیات خاکی
و 2354 متر مکعب عملیات سنگی ملاتی با اعتبار بالغ بر 27 میلیارد ریال از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی در حال اجرا می

 
باشد. 

احمدي با بیان طرح هاي آبخیزداري و آبخوان داري اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري جنوب کرمان افزود: این طرح ها شامل

 
عملیات مکانیکی، بیومکانیکی، بیولوژیکی و مطالعات در 22 حوزه آبخیز در حال مطالعه، اجرا و بهره برداري هستند . 

انتهاي پیام



ابلاغ تصمیم هاي جدید اشتغالی و تسهیلات کسب و کار کرونایی به زودي

منبع: تسنیمشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش اشتغال، یک میلیون
و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت:از نزدیک به 2 میلیون نفر ریزش اشتغال،
یک میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند. -

 
اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم،یکی از آسیب هاي کرونا
بیکاري بخشی از مشاغل به ویژه در حوزه خدمات بود.
مطابق آمار ارائه شده از سوي وزارت کار تعداد شاغلان در
تابستان 99 نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 1.4

 
میلیون نفر نفر کاهش داشته است. 

مطابق آمار ارائه شده از سوي گزارش مقایسه تعداد شاغلین به تفکیک فعالیت اقتصادي(بهار و تابستان 1398-1399) از سوي وزارت
کار حاکی از این است که همانگونه که در جداول مشاهده می شود تعداد شاغلین در بهار 99 نسبت به بهار سال 98 بیش از
1.455.000 نفر کاهش داشته اند که دلیل اصلی این کاهش تاثیر شیوع بیماري کرونا بوده است. ولی در ستابستان 99 کاهش تعداد
شاغلین نسبت به فصل مشابه سال قبل حدود 7999.000 نفر بوده است که حاکی از کاهش شدت تاثیر شیوع بیماري کرونا بر

 
اشتغال کشور است.تعداد شاغلین بخش کشاورزي در تابستان 99 نسبت به تابستان سال قبل102.647 نفر افزایش داشته است. 

 
جزئیات برنامه هاي اشتغالی کرونا/بازگشت یک میلیون و 100 هزار نفر به کار 

عیسی منصوري, معاون اشتغال وزارت کاردرباره آمار بیکاري ها و ریزش اشتغال گفت: از نزدیک به 2میلیون نفر ریزش اشتغال، یک
میلیون و 100 هزار نفر بازگشت به کار داشتند، در حوزه بیمه بیکاري حدود 730هزار نفر مشمول این برنامه اختصاصی دوره کرونا

 
شدند و بخشی از این افراد 250 هزار نفر همچنان مشمول دریافت بیمه بیکاري هستند و نیازمند منابع جدیدي خواهیم بود. 

وي افزود: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد تداوم پرداخت تسهیلات، ایجاد فرصت بیشتر در
حوزه تنفس براي باز پرداخت تسهیلات، حمایت در حوزه هاي مالیاتی و بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به زودي پس از

 
تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد. 

منصوري با بیان اینکه در مواجه با کرونا و براي حفظ اشتغال و ایجاد امکان تداوم فعالیت کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت عمده
در 14رسته اصلی و 857زیر رسته 20هزار میلیارد تومان تسهیلات در اختیار گذاشته شد، افزود: این تسهیلات در مرحله نخست



 
اشتغال محور بود و 14هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شد. 

معاون وزیر تعاون بیان کرد: نزدیک به 2هزار میلیارد تومان به طور مستقل در اختیار بخش گردشگري، یک هزار و 700میلیارد تومان
در حوزه فرهنگ و هنر و 800میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از طریق دستگاه هاي مربوطه در اختیار واحدهاي

 
کسب و کار قرار گرفت. 

وي ادامه داد: در نشست هاي اخیر کارگروه اقتصادي ستاد ملی کرونا نیز در مورد تداوم این تسهیلات و ایجاد فرصت بیشتر در حوزه
تنفس براي باز پرداخت تسهیلات و همچنین حمایت در حوزه هاي مالیاتی و حوزه هاي بیمه اي تصمیمات جدیدي اتخاذ شد که به

زودي پس از تصویب نهایی در ستاد ملی کرونا ابلاغ خواهد شد.



تولید ایرانگرد 5 براي نوروز 1401 ؛ | مستند "ایرانگرد شو" انقلاب بزرگی در
جاذبه هاي گردشگري ایران  بپا خواهد کرد!

منبع: دیباچهشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/03/02

جواد قارایی کارگردان، تهیه کننده و راوي برنامه مستند "ایرانگرد " که یکی از پرطرفدارترین برنامه هاي تلویزیون است، پس از
فارغ التحصیلی در رشته مدیریت جهانگردي در سال 89 با ساخت اولین فصل از مستند ایرانگرد در 13 قسمت براي شبکه 4 به
شهرت رسید. او در مجموعه "ایرانگرد" که تاکنون سه فصل از آن از شبکه اول سیما روي آنتن رفته سعی دارد در قالب یک تیم
فیلمبرداري حرفه اي به شهر ها و استان هاي مختلف کشور سفر کرده و علاوه بر روایت زندگی و اداب و رسوم اقوام مختلف ایران
جاذبه هاي گردشگري و بکر این سرزمین را به مخاطبان معرفی کند. او که دغدغه بسیاري نسبت به حفاظت از محیط زیست دارد،
اینبار ایده اي دیگر در سرمیپروراند و قرار است با برنامه اي تحت عنوان مسابقه "ایرانگرد شو" انقلابی نو در عرصه مستند سازي خود

 
و همچنین صنعت گردشگردي کشور ایجاد کند.. 

جوادقارایی کارگردان مستند "ایرانگرد" درگفتگو با دیباچه بیان کرد: ادامه ایرانگرد 4 با عنوان " ایرانگرد 1400" که هم اکنون در
حال تدوین است، تابستان سال جاري از شبکه یک سیما در 30 قسمت 30 دقیقه اي روي آنتن میرود و تولید "ایرانگرد 5" را نیز هم

 
اکنون آغاز کردیم تا آن را براي پخش از نوروز 1401 به تلویزیون برسانیم. 

وي افزود: اهداف ایرانگرد فقط معرفی نیست، کار آن بیشتر
فرهنگ سازي بوده و سعی در شناخت و معرفت هم وطنان
عزیزمان نسبت به دارایی هاي با ارزش کشورمان اعم از اقلیم،
طبیعت، مردم شناسی فرهنگ، آداب و رسوم، صنایع دستی
خوراك پوشاك، زبان و موسیقی است و دراین برنامه سعی داریم
سمت وسوي اعتقادات وتفکرات مردم را براي انتخاب کردن
مکان هاي سفر تغییر دهیم چراکه کشورما ایران جاذبه هاي
گردشگري زیبا وبکري دارد که هنوز براي بسیاري از مردم

 
شناسانده ومعرفی نشده است. 

هنگامی که مردم به مسافرت می روند یا به سمت و سوي کیش، شیراز، اصفهان و یا نهایت شمال کشور سفر میکنند، کشور پهناور
ایران عزیزمان بسیار تنوع زیادي در جاذبه هاي گردشگري دارد و این براي مردم کشور شناخته شده نیست بنابراین سعی داریم کشور
را بیشتر کنکاش کنیم و جاذبه هاي آن را دریابیم تا مردم با این جاذبه هاي زیبا آشنا شده و هم صنعت گردشگري رونق پیدا کند و

 
هم کارآفرینی در مناطق محروم ایجاد شود و سفر ها به شمال و جنوب ختم نشود. 

قارایی بیان کرد: تلاش میکنم درصورت یافتن حمایت کننده واسپانسر بتوانیم مستند "ایرانگرد 5" ویا مسابقه ي "ایرانگرد شو" را به
مرحله تولید برسانیم وایرانگرد شو مسابقه اي خواهد بود که در قالب ان با معرفی و شناساندن جاذبه هاي بکر کشور جهت مسافرت

 
هاي مردم را تغییر دهیم. 

وي در ارتباط با فضاي مجازي گفت: نسبت به کار هایی که انجام میدهیم ، یک صفحه اي به نام انجمن خیریه « نیک ورزي ایرانگرد



» وجود دارد تا با کمک مردم بتوانیم در مناطق کمتر توسعه یافته کار هاي خدماتی مانند حفره چاه، لوله کشی آب، ساخت سرویس
هاي بهداشتی، حمام، مخازن آب که از نیاز هاي مهم مردم روستا است به کمک مردم انجام دهیم و همچنین کار هاي دیگري در

 
حوزه صنایع دستی در کنار آن بتوان کمک کرد. 

همچنین ازفضاي مجازي در ارتباط با تحقیق وتفحص پیرامون ساخت مستند ها چندان بهره نمیگیریم چراکه مستند ایرانگرد ازگروه

 
تحقیق وپژوهش متخصص وکارامدي برخورداراست بنابراین استفاده از فضاي مجازي را تا حد امکان دراین پروژه کم کردیم. 

وي در خصوص اینکه اهداف مستند ایرانگرد فقط در شناساندن جاذبه هاي کشور خلاصه میشود، خاطر نشان کرد: اهداف مستند «
ایرانگرد» بیشتر اینست که مردم آگاهی، معرفت و شناخت نسبت به تاریخ و فرهنگ، اقوام، اقلیم و طبیعت آن داشته باشند و قدر
دارایی بسیار بزرگ و بدانند و همانطور که میدانید کشور ایران از لحاظ جاذبه هاي طبیعی جزو 4 کشور اول دنیاست و از لحاظ جاذبه

 
هاي تاریخی و فرهنگی جزو 13 کشور دنیاست و این بسیار با ارزش و بینظیر است. 

در پایان می خواهم از همه عوامل مجموعه مستند ایرانگرد تشکرکنم که تلاش بسار زیادي داشتند و از مدیر شبکه یک، مدیر گروه

 
اجتماعی شبکه خیلی سپاسگزارم که همیشه با حمایت هاي همه جانبه خود همراهم بودند/ 

گفتگو از دینا محمدي



100 فرصت شغلی جدید در کارخانه آب معدنی خرم آباد ایجاد می شود

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/03/02

100 فرصت شغلی جدید در کارخانه آب معدنی خرم آباد

 
ایجاد می شود 

ایرنا/ استاندار لرستان گفت: مقدمات لازم سرمایه گذاري
یک شرکت بزرگ براي تولید انواع نوشیدنی در کارخانه آب
معدنی بیشه خرم آباد فراهم شده است که با تحقق نهایی
این مهم 100 فرصت شغلی جدید در این مجموعه ایجاد

 
می شود. 

سیدموسی خادمی، استاندار لرستان روز یکشنبه با اعلام این خبر بیان داشت: هلدینگ اقتصادي و خودکفایی آزادگان(شرکت مینو)
جهت احیا و توسعه صنایع تولیدي در لرستان سرمایه گذاري می کند و گام نخست این توافق براي شرکت آب معدنی خرم آباد

 
اجرایی می شود. 

وي اظهار داشت: باتوجه به برنامه ارائه شده سرمایه گذار جهت اجراي طرح هاي توسعه اي و خطوط تولید جدید انواع نوشیدنی ها با
برند(نام تجاري) شرکت هاي زیر مجموعه، پیش بینی می شود ضمن حفظ و تثبیت اشتغال موجود، حداقل براي 100 نفر دیگر به

 
صورت مستقیم اشتغال ایجاد شود. 

استاندار لرستان گفت: همچنین زمینه حضور هلدینگ آزادگان در سایر طرح هاي سرمایه گذاري استان از جمله بخش کشاورزي،

 
شیلات، بازرگانی و خدمات نیز فراهم شده است که جزییات آن در آینده اعلام خواهد شد. 

خادمی افزود: حضور این هلدینگ سرمایه گذاري در لرستان، ضمن ایجاد اشتغال پایدار، نقش مهمی در تکمیل زنجیره هاي تولید

 
دارد. 

کارخانه آب معدنی بیشه سال 1386 در خرم آباد به صورت آزمایشی شروع به کار کرد و در سال 88 به طور رسمی شروع به فعالیت

 
نمود، ظرفیت اسمی کارخانه روزانه 18 هزار بطري با اشتغال مستقیم حدود 100 نفر است. 

 
همچنین هلدینگ ها نیز مجموعه اي از شرکت هاي اقتصادي با حجم سرمایه گذاري بالا هستند. 

 
آخرین خبر لرستان در اینستاگرام : 

https://instagram.com/lorestan_todayy



گوندره قلعه در قروه منطقه نمونه گردشگري شد

منبع: ایرناشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/03/02

سنندج - ایرنا - مسوول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قروه گفت: گوندره قلعه در کمیته تخصصی
گردشگري این شهرستان به عنوان منطقه نمونه گردشگري تبدیل شد.

سنندج - ایرنا - مسوول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی قروه گفت: گوندره قلعه در کمیته تخصصی
گردشگري این شهرستان به عنوان منطقه نمونه گردشگري

 
تبدیل شد. 

به گزارش ایرنا، محمد مرادي روز بکشنبه در جلسه کمیته
گردشگري شهرستان قروه که در فضاي باز و در منطقه
گوندره قلعه برگزار شد، اظهار داشت: گوندره قلعه داراي
پیشینه تاریخی و مشرف به قلعه و شهر قروه است که از
اطراف به روستاهاي بسیار زیباي هدف گردشگري سنگین

آباد، ویهج، آصف آباد، پیرسلیمان، امین آباد و حیاط گوره متصل بوده و در حال حاضر مقصد گردشگران داخلی و دوستداران طبیعت

 
است. 

وي با بیان اینکه پوشش گیاهان دارویی و آب و هواي مطبوع و وجود چشمه هاي دائمی در گوندره قلعه، این منطقه را از سایر مناطق
شهرستان متمایز کرده است، افزود: منطقه گوندره قلعه 33 هکتار زمین را شامل می شود و دروازه ورودي ارتفاعات بدر و پریشان
است که در صورت تبدیل شدن به منطقه نمونه گردشگري علاوه بر شکوفایی این منطقه موجبات ایجاد اشتغال و توسعه شهرستان را

 
نیز فراهم خواهد کرد. 

مسوول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قروه با اشاره به لزوم طی مراحل قانونی براي تبدیل گوندره قلعه به منطقه
نمونه گردشگري استان، اضافه کرد: ارسال مصوبه کمیته فنی گردشگري شهرستان به مرکز استان براي طرح در کارگروه گردشگري و

 
سپس ارسال به وزارتخانه براي تصویب در هیات وزیران از مهمترین مراحل تصویب این منطقه بعنوان منطقه نمونه گردشگري است. 

مرادي با اشاره به توانمندي هاي موجود در بخش هاي مختلف به ویژه گردشگري در قروه، گفت: وجود مناطق نمونه گردشگري علاوه

 
بر رونق صنعت گردشگري شهرستان موجب جذب سرمایه گذاران بیشتر به این شهرستان خواهد شد. 

استان کردستان داراي یک هزار و 520 اثر تاریخی شناسایی شده شامل آثار باستانی، غارهاي طبیعی، درختان کهنسال، میراث
منقول، قنات و مکان هاي طبیعی بوده که 878 اثر ثبت شده استان در فهرست آثار ملی شامل شامل 773 اثر غیر منقول (شامل آثار

 
تاریخی، تپه، محوطه و بنا)، 20 مورد میراث طبیعی، 62 مورد میراث معنوي و 23 مورد میراث منقول است. 



 
قروه در 90 کیلومتري شرق سنندج مرکز استان کردستان قرار گرفته است. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- کردستان 

 
- سنندج 

- قروه



قیمت ماسک در خراسان رضوي از کل کشور کمتر است

منبع: ایرناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/03/02

مشهد- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي گفت: با تدابیر اتخاذ شده در ایام شیوع کرونا و
همکاري بخش خصوصی با دستگاه هاي اجرایی، میزان تولید ماسک از سال گذشته تاکنون بسیار افزایش یافته و قیمت آن از

حدود 2 تا سه هزار تومان به کمتر از 500 تومان رسیده که پایین ترین نرخ کشوري ماسک است.

مشهد- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
خراسان رضوي گفت: با تدابیر اتخاذ شده در ایام شیوع
کرونا و همکاري بخش خصوصی با دستگاه هاي اجرایی،
میزان تولید ماسک از سال گذشته تاکنون بسیار افزایش
یافته و قیمت آن از حدود 2 تا سه هزار تومان به کمتر از
500 تومان رسیده که پایین ترین نرخ کشوري ماسک

 
است. 

مرتضی اشرفی روز یکشنبه در حاشیه بازدید از سه واحد
تولیدي در زمینه تولید ماسک، مواد ضدعفونی کننده و شوینده در شهرك صنعتی مشهد (کلات) در راستاي برنامه یکشنبه هاي
پشتیبانی و مانع زدایی از تولید افزود: در اواخر سال 98 و همزمان با آغاز شیوع کرونا در خراسان رضوي یکی از دغدغه هاي جدي،

 
تولید ماسک و مواد ضدعفونی کننده بود و قیمت آنها نیز به شدت افزایش یافته بود. 

وي ادامه داد: با همت دستگاه هاي اجرایی ذي مدخل و ورود بخش خصوصی به تولید ماسک و مواد ضدعفونی کننده، در کمتر از
چهار ماه، تولید در این زمینه به 2 برابر رسید و جهش مناسبی در تولید اقلام مورد نیاز پیشگیري از کرونا رخ داد که در نهایت به بی

 
نیاز شدن استان از واردات این اقلام و کاهش قیمت آنها انجامید. 

معاون استاندار خراسان رضوي گفت: این مهم نشان می دهد که دستگاه هاي دولتی و بخش خصوصی در کنار و همراه یکدیگر می
توانند جهش مناسبی در تولید رقم زده و مشکلات را حل کنند و با همین همراهی و همدلی در راستاي اجراي برنامه یکشنبه هاي

 
"پشتیبانی و مانع زدایی از تولید" می توان مشکلات واحدهاي تولیدي و موانع در مسیر توسعه آنها را حل کرد. 

اشرفی به مشکلات مطرح شده از سوي واحدهاي تولیدي که امروز مورد بازدید قرار گرفتند پرداخت و افزود: تامین سرمایه در گردش
براي اجراي طرح توسعه، تجمیع پروانه بهره برداري 2 زمین براي خطوط تولید یک بنگاه اقتصادي، مشکلات تامین برق و انتقال

 
فاضلاب از جمله مشکلات مطرح شده توسط واحدهاي تولیدي مزبور بود. 

وي اضافه کرد: این مشکلات در حضور مدیران دستگاه هاي اقتصادي استان مطرح و توصیه هاي لازم براي حل آنها ارائه شد و

 
مدیران نیز قول مساعدت در زمینه حل مشکلات این واحدها و توسعه تولید و اشتغال دادند. 



معاون استاندار خراسان رضوي گفت: کمیته مانع زدایی و ستاد راهبردي پشتیبانی و مانع زدایی از تولید شنبه هر هفته با حضور
استاندار تشکیل جلسه داده و در حضور مدیران دستگاه هاي اقتصادي و قضایی براي مشکلات بخش تولید تصمیم گیري می شود که
در نشست دیروز این کمیته تصمیمات خوبی پیرامون تامین مالی واحدهاي تولیدي، رفع مشکلات معادن و رونق اقتصادي آنها گرفته

 
شد. 

نخستین واحد تولیدي که توسط معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي مورد بازدید قرار گرفت یک شرکت
داروسازي بود که ماسک، گان و سایر ملزومات پوشش پزشکی تولید می کرد و ظرفیت تولید ماسک آن 300 هزار عدد در شبانه روز
بود. این واحد براي اجراي طرح توسعه خود و ساخت واحد تولیدي جدید به سرمایه در گردش و دریافت تسهیلات از بانک نیاز داشت.

واحد تولیدي دومی که مورد بازدید معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي قرار گرفت، شرکت تولیدکننده اتانول و
الکل به ظرفیت تولید پنج هزار و 500 لیتر در روز بود که در اسفندماه سال 98 در پی شیوع کرونا، خط دوم این واحد راه اندازي و

 
ظرفیت تولید به 11 هزار لیتر الکل در روز رسید که هم اینک این واحد گنجایش تولید 25 هزار لیتر الکل در روز را دارد. 

این شرکت تقاضاي فراهم شدن زمینه انتقال پساب فاضلاب از تصفیه خانه این کارخانه به مکان دیگري داشت زیرا این موضوع هزینه

 
زیادي به واحد تحمیل می کرد. 

واحد تولید سومی که مورد بازدید معاون استاندار خراسان رضوي و سایر مسوولان دستگاه هاي اقتصادي قرار گرفت، شرکت
تولیدکننده صابون بود که قطب تولید و صادرات صابون جامد لباسشویی کشور به شمار می رفت، محصولات این واحد به کشورهاي

 
افغانستان و تاجیکستان و همسایه هاي شرقی صادر می شود. 

 
برچسب ها 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

 
- کرونا 

 
- ماسک 

 
- افغانستان 

 
- استانداري خراسان رضوي 

 
- ماسک 

- قیمت کالا



شهرك صنعتی شهرکرد براي مشکل آب شرب تانکر خریداري کند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/03/02

استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: نمی توان از تانکر هاي سازمان مدیریت بحران براي آبرسانی به شهرك صنعتی استفاده
کرد، شرکت شهرك هاي صنعتی براي حل مشکل اقدام به اجاره و خرید تانکر کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، اقبال عباسی استاندار چهارمحال و بختیاري در
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی با بیان اینکه
اهلیت سرمایه گذار باید توسط دستگاه هاي متولی از جمله
سازمان صمت، جهادکشاورزي، شرکت شهرك هاي صنعتی
و ... سنجیده شود، اظهار کرد: اگر پس از تائید اهلیت و
آغاز به کار سرمایه گذار، تخلف و سوء استفاده اي رخ دهد
آن زمان باید دستگاه قضایی به مسئله ورود و به پرونده

 
رسیدگی کند. 

او افزود: پس از واگذاري اراضی به سرمایه گذار باید فرآیند سرمایه گذاري توسط دستگاه هاي اجرایی پیگیري شود، نباید اجازه بدهیم

 
که اراضی واگذار شده براي مباحث تولید و اشتغال توسط سرمایه گذار بلوکه شود. 

 
بیشتر بخوانید 

- نباید به استناد ضوابط و استعلامات مانع اجراي طرح هاي سرمایه گذاري شد عباسی در خصوص طرح پرورش ماهیان سردآبی و
گرم آبی در دریاچه سد کارون چهار به صورت همزمان، اضافه کرد: مسائل فنی مربوط به پرورش ماهی در حیطه اختیارات سازمان
دامپزشکی است و این سازمان باید بی خطر بودن این موضوع را تائید کند، استعلامات باید در کوتاه ترین زمان ممکن پاسخ داده

 
شود. 

او در ادامه با اشاره به وضعیت کارخانه خمیرمایه ناغان در شهرستان اردل ادامه داد: پساب این کارخانه در سالیان اخیر، آلودگی
بسیاري به محیط زیست وارد کرده است و این مسئله همواره محل گلایه مردم منطقه بوده، متاسفانه با وجود تذکرات و تعیین مهلت

 
براي کاهش آلودگی، این امر تاکنون محقق نشده است. 

عباسی گفت: مدیرعامل کارخانه خمیرمایه ناغان تا پایان خرداد ماه فرصت دارد استاندارد هاي محیط زیستی را رعایت و میزان
آلودگی این کارخانه را تا حد مجاز و استاندارد پایین بیاورد، در غیر اینصورت از فعالیت این کارخانه جلوگیري و این واحد پلمب

 
خواهد شد، نمی توان به بهانه صادرات و تولید اجازه فعالیت به واحدي داد که پساب آن موجب آلودگی زیست محیطی می شود. 



او در ادامه با بیان اینکه شهرك صنعتی شهرکرد با مشکل تامین آب شرب مواجه شده است، گفت: نمی توان از تانکر هاي سازمان
مدیریت بحران براي آبرسانی به این شهرك استفاده کرد، زیرا این تانکر ها در حال حاضر مسئولیت آبرسانی سیار به روستا هاي

 
استان را بر عهده دارند، شرکت شهرك هاي صنعتی براي حل مشکل اقدام به اجاره و خرید تانکر کند. 

عباسی خاطر نشان کرد: پس از کش و قوس هاي فراوان و با پیگیر هاي لازم، بحث آسفالت جاده ورودي شرکت شهرك هاي صنعتی

 
شهرکرد حل شد و عملیات اجرایی از امروز آغاز می شود. 

او در پایان با بیان اینکه سرمایه گذار احداث شهرك صنعتی خصوصی در خانمیرزا از روند سرمایه گذاري انصراف داده است، گفت:
این شهرستان تازه تاسیس نیازمند یک شهرك صنعتی است، بنابراین شرکت شهرك هاي استان روند احداث شهرك صنعتی عمومی

را در این منطقه پیگیري کند.



دو برابر شدن اعتبارات اشتغال زایی براي نیازمندان ایلامی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/03/02

موسی نژاد گفت: اعتبارات اشتغال زایی کمیته امداد ، امسال نسبت به سال گذشته دو برابر خواهد شد و تحول مهمی در
حوزه اشتغال نیازمندان استان ایجاد می شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ایلام ، قنبر موسی نژاد مدیرکل کمیته امداد امام
خمینی «ره» استان ایلام در نشست کارگروه تخصصی
اشتغال و کارآفرینی امداد استان ایلام که به صورت ویدئو
کنفرانس با حضور ویدئویی مشاور معاون اشتغال و
خودکفایی مرکز مدیران گروه هاي جهادي از تهران و

روساي ادارات اجرایی و کارشناسان اشتغال و خودکفایی سراسر استان و با موضوع جهادگران کارآفرین و تشریح برنامه هاي اشتغال
زایی کمیته امداد استان برگزار گردید ، گفت: در حالیکه اعتبارات اشتغال زایی کمیته امداد سال 98 حدود 80 میلیارد تومان بوده
است این رقم امسال به بیش از 230 میلیارد تومان رسیده و با مشارکت برخی بانک ها این رقم به حدود 300 میلیارد تومان خواهد

 
رسید. 

او در ادامه با عنوان اینکه برنامه هاي متنوعی در حوزه اشتغال براي مددجویان و نیازمندان استان ترسیم شده است ، بیان کرد: امسال
براي نخستین بار از ظرفیت گروه هاي جهادي در زمینه ایجاد اشتغال براي نیازمندان استان استفاده خواهد شد و بسترسازي لازم

 
براي تحقق این کار صورت گرفته است. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام ، تنوع در ایجاد اشتغال و راه اندازي مشاغل نوین و دانش بنیان مددجویان را از برنامه هاي محوري
کمیته امداد در عرصه اشتغال برشمرد و افزود: در چند سال اخیر حرکت هاي خوبی در این زمینه صورت گرفته که با استقبال

 
مددجویان جویاي کار و تحصیل کرده مواجه بوده و امسال این حرکت ها استمرار خواهند داشت. 

موسی نژاد اظهار کرد: استفاده از ظرفیت و توان بنگاه هاي اقتصادي و دستگاه هاي متولی اشتغال ، استمرار طرح راهبري شغلی و
تخصصی تر شدن حوزه اشتغال، اشتغال زایی از طریق کاریابی و بهره گیري از توان کارفرمایان باتجربه و نیز اشتغال به روش هدایت

 
شغلی از جمله دیگر برنامه هاي کمیته امداد استان ایلام در حوزه کارآفرینی خواهد بود. 

در ادامه، دیگر شرکت کنندگان در نشست تخصصی کارگروه اشتغال و نیز نمایندگان گروه هاي جهادي کارآفرین نقطه نظرات خود را
بیان کردند.



2 طرح گردشگري در قم به تصویب رسید

منبع: ایرناشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/03/02

قم - ایرنا - سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قم گفت: دو طرح گردشگري با اشتغال مستقیم
56 تن در کمیته فنی سرمایه گذاري استان مصوب شد.

قم - ایرنا - سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري
و صنایع دستی قم گفت: دو طرح گردشگري با اشتغال
مستقیم 56 تن در کمیته فنی سرمایه گذاري استان

 
مصوب شد. 

به گزارش روز یکشنبه اداره کل میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی قم، علیرضا ارجمندي در جلسه
کمیته فنی سرمایه گذاري و طرح هاي اداره کل، اظهار
کرد: این طرح ها شامل یک سفره خانه سنتی و یک
مجتمع گردشگري است که با پیش بینی حجم سرمایه

 
گذاري 125 هزار میلیون ریال فعالیت خود را آغاز می کنند. 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قم، ادامه داد: این 2 طرح در محدوده بخش کهک و شهر قم قرار دارد

 
که براي 56 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کنند. 

ارجمندي تصریح کرد: این طرح ها طبق ضوابط و قوانین مصوب در شیوه نامه ها و دستورالعمل هاي ابلاغی وزارت در کمیته فنی

 
سرمایه گذاري استان، بررسی و مورد تصویب قرار گرفت. 

از 19 اردیبهشت سال جاري با مصوبه هیات دولت شهر کهک از نظر تقسیمات کشوري به شهرستان ارتقا یافت. این شهرستان با دو

 
بخش مرکزي و بخش فردو با مرکزیت شهر کهک است./ 

 
برچسب ها 

 
- جاذبه توریستی 

 
- قم 

 
- کهک 

- میراث فرهنگی



مخابرات سال گذشته 120 میلیارد تومان در کرمانشاه سرمایه گذاري کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/03/02

کرمانشاه- ایرنا- مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه گفت: این شرکت سال گذشته 120 میلیارد تومان در زیرساخت
هاي تلفن ثابت، همراه و دیتا (اینترنت) سرمایه گذاري کرد.

 کرمانشاه- ایرنا- مدیرعامل شرکت مخابرات استان
کرمانشاه گفت: این شرکت سال گذشته 120 میلیارد تومان در زیرساخت هاي تلفن ثابت، همراه و دیتا (اینترنت) سرمایه گذاري کرد.

به گزارش خبرنگار ایرنا، «مسیب قبادیان» روز یکشنبه در نشستی خبري در سرسراي اجتماعات شرکت مخابرات استان با اعلام اینکه
با سرمایه گذاري هاي انجام شده، سال گذشته دسترسی 300 روستاي دیگر در استان به اینترنت فراهم شد، افزود: اکنون استان

 
کرمانشاه 290 روستاي بالاي 20 خانوار دارد که به اینترنت دسترسی ندارند. 

 
به گفته او از این تعداد اتصال به شبکه اینترنت 160 روستا بر عهده همراه اول گذاشته شده و مابقی نیز به ایرانسل واگذار شده است. 

او گفت: از کل تعهدات همراه اول فقط 55 روستا باقی مانده که امیدواریم با تامین تجهیزات امکان اتصال این روستاها نیز به شبکه

 
اینترنت فراهم شود. 

 
وي تصریح کرد: طبق قانون در راستاي دسترسی مردم به اینترنت با سرعت 20 مگابیت بر ثانیه گام بر می داریم. 

مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه در ادامه به اجراي 200 کیلومتر فیبرنوري در سال 99 اشاره کرد و گفت: بیشتر این

 
عملیات با هدف تامین زیرساخت هاي ارتباطی در مناطق روستایی استان انجام شده است. 

قبادیان افزود: امسال نیز برنامه اجراي 300 کیلومتر فیبر نوري براي اتصال بازارچه هاي مرزي و روستاهاي در مسیر را دنبال می

 
کنیم. 



تقویت سیستم هاي انتقالی با توجه به رشد ترافیک تلفن ثابت و ایجاد 50 نقطه در سطح استان و افزایش 10 برابري ظرفیت انتقال

 
دیگر موضوعی بود که قبادیان به آن پرداخت. 

وي در بخش دیگري از سخنانش به چالش هاي پیش رو در توسعه ارتباطات پرداخت و گفت: از آنجایی که مخابرات از بودجه عمومی

 
استفاده نمی کند، لذا طرح هاي توسعه اي آن از محل درآمدهایش است. 

 
قبادیان شرایط کرونا، تورم، تحریم و افزایش نرخ ارز را بزرگترین چالش ها برشمرد که فشاري مضاعف بر مخابرات ایجاد کرده است. 

 
 

 
دخل و خرج مخابرات باهم همخوانی ندارد 

آنچنان که مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه توضیح داد: در حوزه تلفن ثابت تا 70 درصد نیازمندي هاي تجهیزاتی در داخل
کشور تامین می شود اما این موضوع در حوزه تلفن همراه برعکس است و تا 70 درصد تکنولوژي و قطعات از خارج از کشور تامین می

 
شود. 

قبادیان گفت: در آمد مخابرات به ریال است و هزینه هایش به دلار ضمن اینکه از سال 82 تا کنون نرخ تعرفه تلفن ثابت افزایش پیدا

 
نکرده است و به این موضوع باید اجراي هم کدسازي و کاهش کدهاي بین شهري به یک دهم و به تبع کاهش درآمد اضافه شود. 

او افزود: هر خط تلفن ثابت ماهیانه سه هزار و 800 تومان درآمد دارد در حالی که هزینه هاي آن در ماه 19 هزار و 500 تومان می

 
شود. 

قبادیان تاکید کرد که اگر نتوانیم مخابرات را همگام با تکنولوژي روز دنیا پیش ببریم این موضوع بر سایر حوزه هاي کشور تاثیر منفی

 
می گذارد، نمونه اش هم فعالیت پنج هزار شرکت دانش بنیان با درآمد سالیانه 100 هزار میلیارد تومان بر روي پلتفرم ICT است. 

 
وي تاکید کرد: هر کشوري که در حوزه ICT رشد کند در صنعت و اشتغال نیز رشد می کند. 

 
افزایش سرقت کابل 



مدیرعامل شرکت مخابرات استان کرمانشاه در بخش دیگري از سخنانش افزایش سرقت کابل هاي مخابراتی را به عنوان چالش دیگر

 
مطرح کرد و گفت: سال گذشته چهار و نیم میلیارد تومان خسارت سرقت داشتیم. 

قبادیان با بیان اینکه سرقت از مخابرات انرژي زیادي می گیرد، افزود: با قطع یک متر کابل ارتباط مخابراتی چهار هزار مشترك قطع

 
می شود. 

او میزان سرقت ها در سال گذشته را سه برابر سال 98 اعلام کرد و گفت: خیلی از این سرقت ها ممکن است با انگیزه خرابکاري انجام

 
شود چرا که به دلیل ارزانتر بودن اینترنت ، نیاز مردم به تلفن ثابت بیشتر شده است. 

 
اینترنت 5G آبانماه به کرمانشاه می آید 

قبادیان در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا در خصوص راه اندازي سایت اینترنت 5G همراه اول در کرمانشاه نیز گفت: طبق

 
برنامه امسال تمام کلانشهرها باید به یک سایت مجهز شوند و آبان ماه نوبت کرمانشاه است. 

استان کرمانشاه با 2 میلیون نفر جمعیت در 14 شهرستان، 34 شهر، 86 دهستان و 2 هزار و 595 آبادي دارد و 2.4 درصد جمعیت

 
کشور در این استان ساکن هستند که از این تعداد 75 درصد در نقاط شهري و 25 درصد در نقاط روستایی زندگی می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- اینترنت 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- تلفن همراه 

 
- شرکت مخابرات ایران 

 
- کرمانشاه 

 
 ICT پژوهشگاه -

 
- شرکت مخابرات استان کرمانشاه 

 
پروندهٔ خبري 

- کارنامه دولت تدبیر در سینه ستبر ایران



فرزندآوري هیچ ارتباطی با سطح درآمد و معیشت خانواده ها ندارد

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداري اردبیل گفت: فرزندآوري هیچ ارتباطی با سطح درآمد و معیشت خانواده ها ندارد
و اکثر خانواده هاي با درآمد بالا انگیزه اي براي فرزندآوري ندارند.

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداري اردبیل گفت: فرزندآوري هیچ ارتباطی با سطح درآمد و معیشت خانواده ها ندارد و

 
اکثر خانواده هاي با درآمد بالا انگیزه اي براي فرزندآوري ندارند. 

محمد سیمزاري در جلسه کمیته هاي جمعیتی استان اردبیل
اظهار کرد: نرخ رشد جمعیت جوان و همچنین نرخ باروري در
این استان آمار نگران کننده اي دارد و بهتر است با یک رویکرد
فرهنگی و اجتماعی به کاهش دغدغه ها در این حوزه تلاش و

 
همتی راستین داشته باشیم. 

وي جایگاه هفدهمی استان اردبیل را در نرخ رشد جمعیت یادآور
شد و تصریح کرد: عوامل متعددي در این زمینه موثر بودند که ضرورت دارد با علت یابی و ریشه یابی به سمت تبیین واقعیت ها و

 
کاهش دغدغه ها و نگرانی ها در این بخش حرکت کنیم. 

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداري اردبیل گفت: نباید بدون پژوهش و تحقیق اظهار نظر کرد بلکه با تکیه بر پژوهشی که
انجام شده وضعیت اقتصادي و اشتغال استان و سطح درآمد خانواده ها چندان تأثیري بر فرزندآوري نداشته به طوري که خانواده هاي

 
با سطح درآمد پایین اغلب گرایش به فرزندآوري بیشتر دارند. 

سیمزاري افزود: خانواده هایی که از سطح سواد بالاتر و درآمد مناسب بهره مند هستند، میزان فرزندآوري آنها کمتر است و این

 
موضوع ثابت می کند که باید به دنبال ریشه هاي فرهنگی در ارتقا جمعیت استان بود. 

وي از تشکیل هشت کمیته تخصصی در این زمینه خبر داد و خاطر نشان کرد: پیشنهاد کردیم تا تعداد این کمیته ها به 10 مورد
ارتقا یابد تا با مشارکت همه دستگاه هاي اجرایی استان بتوانیم سیاست هاي جمعیتی ابلاغ شده از سوي مقام معظم رهبري را در 14

 
بند به انجام برسانیم. 

سیمزاري موضوع ارتقا پویایی و بالندگی جمعیت جوان و توجه به سیاست هاي جمعیتی بر مبناي مهاجرفرستی و مهاجرپذیري را با
محوریت سازمان مدیریت و برنامه ریزي یادآور شد و اضافه کرد: کمیته تحکیم و بنیان خانواده به همت اداره کل امور بانوان و خانواده
استانداري اردبیل و کمیته توانمندي جمعیت جوان در حوزه اشتغال با محوریت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی شکل گرفته



 
است. 

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداري اردبیل بیان کرد: براي ارتقا سلامت جوان و حل مشکلات ناباروري دانشگاه علوم پزشکی
مسئولیت سنگینی دارد و در کنار آن سایر نهادها نیز مکلفند در قالب کمیته هاي شکل گرفته به افزایش جمعیت استان و بهبود روند

نرخ باروري کمک کنند.



هزینه ي افزایش نرخ تورم را کارگران می دهند

منبع: قلمناشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/03/02

گروه اقتصادي: یعقوب اندایش (استاد اقتصاد دانشگاه شهید چمران اهواز) می گوید براي بهبود شرایط اقتصاديِ کارگران و
اقشار ضعیف جامعه باید در مسیر رشد و توسعه گام برداشت و در این مسیر عواملی نظیر برداشته شدنِ تحریم ها، رقابتی

کردن اقتصاد و کاهش نوسانات اقتصادي، نقش تعیین کننده اي دارد. این استاد ...

هزینه ي افزایش نرخ تورم را کارگران می دهند گروه اقتصادي: یعقوب اندایش (استاد اقتصاد دانشگاه شهید چمران اهواز)
می گوید براي بهبود شرایط اقتصاديِ کارگران و اقشار ضعیف جامعه باید در مسیر رشد و توسعه گام برداشت و در این

مسیر عواملی نظیر برداشته شدنِ تحریم ها، رقابتی کردن اقتصاد و کاهش نوسانات اقتصادي، نقش تعیین کننده اي دارد. این استاد

 
دانشگاه، کاهش نرخ تورم را مهم ترین (...) 

گروه اقتصادي: یعقوب اندایش (استاد اقتصاد دانشگاه شهید چمران اهواز) می گوید براي بهبود شرایط اقتصاديِ کارگران و اقشار
ضعیف جامعه باید در مسیر رشد و توسعه گام برداشت و در این مسیر عواملی نظیر برداشته شدنِ تحریم ها، رقابتی کردن اقتصاد و

 
کاهش نوسانات اقتصادي، نقش تعیین کننده اي دارد. 

این استاد دانشگاه، کاهش نرخ تورم را مهم ترین برنامه ي کوتاه مدت دولت آینده براي بهبود وضعیت کارگران و اقشار ضعیف جامعه
می داند و معتقد است چنانچه دولت اقتدار لازم را داشته باشد، می تواند نرخ تورم را در یک بازه ي زمانی یک تا یک و نیم ساله

 
کاهش دهد. مشروح گفتگو با این اقتصاددان در ادامه می آید: 

شما بحران معیشتی کنونیِ کشور را ناشی از چه می دانید و دولت آینده براي بهبود وضعیت کارگران و اقشار ضعیف جامعه چه

 
اقداماتی باید انجام دهد؟  

بهترین راهکار براي بهبود وضعیت اقشار کم درآمد، رشد اقتصادي است. یعنی اصلی ترین راهکار  پایدارترین راهکار است که دولت
باید آن را محقق نماید. تمام برنامه هاي حمایتی، کوتاه مدت و موقتی هستند و اگر دولت رشد اقتصادي را بهبود بخشد درواقع می

 
تواند به نفع کارگران و اقشار کم درآمد جامعه اقدامات اساسی انجام دهد.    

با رشد اقتصادي، اشتغال زایی ایجاد شده و به تبعِ آن تقاضا براي نیروي کار افزایش پیدا می کند، این مسیر، درنهایت باعثِ افزایشِ
دستمزد نیروي کار می شود. درواقع در چنین شرایطی خیلی نیاز نیست دولت و نمایندگان کارگران براي تعیین دستمزد وارد چانه

 
زنی شوند بلکه کارفرمایان، خود پیشنهاد بیشتري براي دستمزد می دهند.  

 
عوامل حرکت به سمت رشد پایدار  

عواملی بر رشد پایداراقتصادي تاثیرگذار هستند که دولت آینده باید بتواند موانعِ رسیدن به آن ها را بردارد. اول اینکه ما باید بتوانیم
وارد زنجیره ي جهانی شویم؛ براي رسیدن به آن، تحریم ها باید برداشته شود، در اینصورت مواد اولیه راحت تر به دست
تولیدکنندگان می رسد و در نتیجه تولید و به تبع آن درخواست براي نیروي کار افزایش می یابد و دستمزد و رفاه کارگران بالا می
رود. در کنار این موضوع، بحث رقابتی کردن اقتصاد نیز حائز اهمیت است. دولت باید دست از سر تولید کنندگان بردارد و هر روز
مصوباتِ دست و پا گیر نداشته باشد. همچنین دولت باید بتواند نوسانات اقتصادي را کاهش دهد و اقتصاد را باثبات کند. یعنی نرخ ارز
را کنترل کند به طوري که در طول4سال آینده، نرخ ارز در دامنه ي مشخصی قرار گیرد. البته باید توجه داشته باشید که من درمورد



تثبیت نرخ ارز صحبت نمی کنم بلکه می گویم نرخ ارز باید در دامنه ي مشخصی و مطابق با نرخ تورم تغییر پیدا کند. اینگونه نباشد
که ما نرخ ارز را تثبیت کنیم و دوباره فشارهایی روي آن بیاید و در دوره هاي مختلف نوسانات افزایش پیدا کند و در نهایت به سمت

 
افزایش نرخ ارز برویم.  

 
تورم یعنی برداشت پول از جیب کم درآمدها  

مواردي که برشمردم جزو مهم ترین عواملی است که دولت باید به آن توجه نماید. تورم به صورت مستقیم بر زندگی کارگران و اقشار
کم درآمد جامعه اثرگذاشته و قدرت خرید آن ها را کاهش می دهد. دلیل این افزایش نرخ تورم، خلق پول به دلیل کسري ِ بودجه ي
دولت و یا دستوراتی است که به بانک ها براي تسهیلات داده می شود. درواقع علت اصلی بالارفتنِ نرخ تورم، دولت است و نه بخش

 
خصوصی و گران فروشی ها و ....  

افزایش بودجه بدونِ پشتوانه، باعث افزایش نرخ تورم می شود که تبعات آن به شکل مستقیم دامن افراد کم درآمد را می گیرد.
کارگران از جیب خود این افزایش نرخ تورم را پرداخت می کنند که ما به آن مالیات تورمی می گوییم. یعنی یک کارگر نه تنها باید

 
مالیات بردرآمد پرداخت کند بلکه بالارفتنِ نرخ تورم نیز مثل مالیاتی است که از کارگر گرفته می شود.   

شما رشد اقتصادي را مهم ترین عامل بهبود وضعیت کارگران دانستید در حالیکه تحقق رشد اقتصادي یک فرآیند بلندمدت و یا میان
مدت است، سوال این است که با توجه به شرایط سخت زندگی براي اقشار ضعیف جامعه، وظیفه ي حمایتیِ دولت در قبال این اقشار

 
چیست و اصلا با توجه به شرایط موجود آیا دولت می تواند برنامه ي حمایتی براي این اقشار داشته باشد؟     

بله درست است؛ رشد اقتصادي یک پروسه ي بلند مدت و میان مدت است اما براي کاهش نرخ تورم زمان زیادي نیاز نیست. در یک
پروسه ي یک و یا یک و نیم ساله می توان به این هدف رسید و فشار مضاعف بر روي طبقه ي کارگر را کاهش داد. درواقع به نظر من
کاهش نرخ تورم، راهِ اصلیِ حمایت از اقشار ضعیف جامعه است.اما درخصوص حمایت از اقشار ضعیف جامعه باید بگویم که همانطور
که می دانیم دولت بودجه ي منبسطی دارد. امسال 850هزار میلیارد تومان بودجه تعیین شد که مجلس 500هزار میلیارد تومان به
آن اضافه کرد. این در حالیست که اصلا معلوم نیست این 500هزارمیلیارد تومان از کدام منبع درآمد می خواهد تامین شود و چون
معلوم نیست، درنهایت منجر به چاپ پول می شود. بنابراین، احتمال اینکه این کسري بودجه به تورم 50درصدي بینجامد، وجود دارد

 
که در اینصورت  فشار مضاعفی بر طبقه ي پایین جامعه وارد می شود.  

 
تخصیص بودجه براي حمایت از اقشار ضعیف، بدون تعیین منبع آن تورم زاست 

ببینید از یک طرف براي حمایت از کارگران بودجه تخصیص می دهند و از طرفی این بودجه، خود موجب ایجاد تورم می شود. فرض
کنید دولت 500هزار تومان ماهانه به افراد بدهد اما اگر تورم 50درصدي ایجاد شود و درصورتی که حقوق او ماهانه سه تومان باشد،
یعنی ماهی یک میلیون و پانصد هزارتومان بابت تورم از دست می دهد. بنابراین اگر دولت بتواند نرخ تورم را کاهش دهد، خیلی بهتر

 
از این است که بودجه اي براي حمایت از اقشار ضعیف اختصاص دهد که آن بودجه تورم زا باشد و معلوم نباشد منبع آن چیست.   

اگر امسال ارزهاي بلوکه شده ي ما  آزاد شود، دولت می تواند از طریق آن حمایتهاي موقتی براي اقشار ضعیف جامعه درنظر بگیرد
یعنی حمایتی که منبع آن مشخص است. به طور مثال کمک هزینه ي دستمزد بدهد و یا به کسانی که بیکار شدند، اعانه بیکاري
پرداخت کند. در واقع دولت می تواند به شکل هدفمند به اقشار ضعیف جامعه کمک کند. ببینید در بحث هدفمندسازيِ یارانه ها،
دولت می تواند با استفاده از بانک اطلاعات ایرانیان که در وزارت رفاه وجود دارد، اقشار ضعیف را شناسایی کرده و کمک کند. اما
همانطور که گفتم این کمک ها اصل و اساس نیست. اصل قرار گرفتن اقتصاد در ریل خود است و من روي رشد اقتصادي تاکید دارم
چون این به نفع اقشار کم درآمد و متوسط جامعه است. تورم و کسري بودجه ي دولت به نفع ثروتمندان است و آن ها در چنین

 
موقعیتی ثروتمندتر می شوند.  



آیا لازمه ي حرکت در مسیر رشد و توسعه ي اقتصادي برداشته شدنِ تحریم هاست یا بدون برداشته شدنِ تحریم ها هم می توان در

 
این مسیر قدم برداشت؟  

من معتقد به رشد درون زاي اقتصاد هستم. موانع اصلیِ عدم رشد و توسعه ي اقتصادي، فساد و مسائل داخلی است بنابراین ما باید
این شرایط را داشته باشیم و بعد اگر تحریم برداشته شد ما به سمت رشد و توسعه می رویم. در شرایط فعلی اگر تحریم هم برداشته

 
شود، ما فقط می توانیم مواد خام و نفت خام و ... صادر کنیم و شرایط براي ورود تکنولوژي مهیا نیست.  

ببینید ما سه دسته واردات داریم: اول، واردت کالاهاي سرمایه اي یا واردات تکنولوژي است، دوم، واردات کالاهاي واسطه اي یا
کالاهایی است که درفرآیند تولید مورد استفاده قرار می گیرد و در نهایت، واردات کالاهاي نهایی است. در خصوص کالاهاي نهایی باید
سفت و سخت باشیم مگر آنکه آن کالا در داخل تولید نشود و مجبور به واردکردنِ آن شویم. درمورد کالاهاي واسطه اي باید تا می
توانیم سعی کنیم آنها را در داخل تولید کنیم و وارد رقابت با دنیا شویم اما در خصوص  کالاهاي سرمایه اي نباید سفت و سخت

 
بگیریم چراکه ورود کالاهاي سرمایه اي باعث رونق کسب و کار و راه افتادنِ کارخانه و استخدام کارگران می شود.  

اگر ما بتوانیم برجام را به نتیجه برسانیم و صادرات را از کالاهاي ساده به کالاهاي پیچیده تبدیل کنیم و از طرفی هم بتوانیم
تکنولوژي وارد کنیم، همه ي اینها منجر به رشد اقتصادي می شود. درغیراینصورت بازار کشور ما بازاري براي محصولات چینی خواهد

 
بود که نه تنها منجر به رشد اقتصادي نمی شود بلکه به آن ضرر هم می رساند.  

 
به بحث هدفمندسازي یارانه ها اشاره کردید، ضرورت اجراي طرح هدفمندسازي یارانه ها در دولت آینده چه اندازه است؟ 

هدفمندي دو بعد دارد؛ بعد اول مربوط به بودجه ي دولت و کاهش هزینه هاي دولت است و بعد دیگر این است که از مصرف
کنندگان ثروتمندان گرفته شود و به مصرف کنندگان کم درآمد و متوسط داده شود تا عدالت برقرار شود. در طرحی که طی سال
هاي گذشته اجرا شد، بعد دوم مدنظر بوده است. به گونه اي که  قیمت حامل هاي انرژي را بالا بردند تا درآمد حاصل از آن را به
اقشار ضعیف جامعه بدهند. اما نکته ي مهم در این روند این بود که بیش از مبلغی که با اصلاح قیمت هاي حامل هاي انرژي آزاد می
شد به خانوارها به صورت یارانه نقدي پرداخت شد و این مبلغِ مازاد به معناي کسريِ بودجه ي دولت بود که آن هم از بانک مرکزي

 
استقراض شده و خب تورم زا بود. 

به همین دلیل ما می گوییم اگر دولت می خواهد طرح هدفمندسازي را پیش ببرد باید دقیقا پول آن را خرج فعالیت اقتصادي کند. به
طور مثال در مورد افزایش قیمت بنزین ما تاکید کردیم که افزایش قیمت باید مشروط بر توسعه ي حمل و نقل عمومی باشد. دولت
اگر موفق می شد، چنین کاري انجام دهد در مرحله ي بعد می توانست قیمت ها را بیست تا سی درصد دیگر نیز افزایش دهد و منجر
به تغییر ساختار حمل و نقل عمومی شود. اما به صورت کنونی اصلا فایده اي ندارد؛ ما سوخت را افزایش می دهیم و این افزایش
قیمت منجر به تورم شده و تورم باعث بالا رفتن نرخ ارز می شود بعد دوباره می گوییم قیمت حامل هاي انرژي به قیمتهاي منطقه اي

 
نمی خورد و باید سوخت را گران کنیم و این چرخه ادامه دارد و باعث بدتر شدنِ وضعیت معیشتِ مردم می شود.  

با توجه به اینکه ما از طرفی درگیر تحریم هستیم و از طرفی دیگر مشکلات اقتصادي ما ساختاري است، شما چشم اندازه آینده

 
اقتصاد ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟  

بستگی به فردي دارد که روي کار می آید؛ به اعتقاد من رئیس جمهور باید بتواند اقتدار را به قوه مجریه برگرداند تا بتواند سیاستی را
که کارشناسان اقتصادي بر آن اجماعِ نظر دارند، اعمال نماید و درگیر اجراي سیاست هایی به نفع گروه هاي خاص نشود. بدنه ي
دولت باید بتواند کوتاه تر و پویاتر شود و با برداشتنِ موانع تولید، خدمات بیشتري به تولیدکنندگان ارائه دهد و در نهایت مشکل

تحریم باید حل شود. به نظر من در این صورت، اقتصاد ما به ریل برمی گردد و می توانیم به آینده امیدوار باشیم.





استفاده از مجریان ذي صلاح همچنان در سایه ابهام/ اقدامات بازدارنده در
تهران موثر نبود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون راه و شهرسازي استان تهران گفت: پس از گذشت چند سال از الزام به استفاده از مجریان ذي صلاح توسط سازندگان،
باز هم شاهد ممانعت در برابر این امر هستیم.

به گزارش خبرنگار راه و شهرسازي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، در حالی که براساس مقررات ملی ساختمان به
کارگیري مجري ذي صلاح در ساختمان ها امري الزامی است، اما بسیاري از ساخت و ساز ها توسط افراد فاقد صلاحیت انجام می
شود که نتیجه آن کاهش ایمنی و عمرمفید ساختمان است. یاسر لک معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازي استان
تهران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان اینکه استفاده از خدمات سازنده ذي صلاح در پروژه هاي
ساختمانی داراي الزامات قانونی است که یکی از آن ها ماده چهار قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان است، افزود: به صورت عام

 
ارائه خدمات مهندسی به صورت قانونی مشروط و منوط به اخذ صلاحیت حرفه اي از وزارت راه و شهرسازي است. 

او با بیان اینکه در حوزه نظارت، طراحی، اجرا و ارائه خدمات فنی و آزمایشگاهی و غیره تکلیف قانونی وجود دارد که صرفا افرادي که
واجد صلاحیت دربخش مربوط هستند، مجاز به ارائه خدمات حرفه اي هستند، افزود: مطابق ماده 32 قانون یادشده مداخله اشخاص

 
حقیقی و حقوقی فاقد مدرك صلاحیت در امور فنی که اشتغال به آن مستلزم داشتن مدرك صلاحیت است، تخلف از قانون است. 

لک یادآور شد: مطابق ماده 9 آئین نامه اجرائی ماده 33 قانون و بند 2-4 مبحث دوم مقررات ملی ساختمان تمامی عملیات اجرایی
ساختمان باید توسط اشخاص حقیقی و حقوقی داراي صلاحیت طبق دستورالعمل ابلاغی وزارت راه و شهرسازي انجام شود و مالکان

 
براي انجام امور ساختمانی مکلف به استفاده از مجریان ذي صلاح هستند. 

معاون مسکن و ساختمان اداره راه و شهرسازي استان تهران بیان کرد: در راستاي تامین اهداف و خط مشی ها قانون نظام مهندسی و
کنترل ساختمان و رعایت قوانین و مقررات و ضوابط حاکم، استفاده از مجریان ذي صلاح یا سازندگان داراي صلاحیت در پروژه هاي

 
ساختمانی براي تمامی پروژه هاي ساختمانی با هرسطح مساحت و تعداد طبقات الزامی است. 

لک با بیان اینکه در سطح شهر ساخت بسیاري از ساختمان ها توسط افراد فاقد صلاحیت انجام می شود، گفت: انتظار می رود که
مراجع ذي صلاح نسبت به توقف پروژه هایی که بدون حضورسازنده ذي صلاح اجرایی می شود، اقدام قانونی انجام دهند، این در حالی

 
است که این اتفاق به صورت کامل اجرایی نمی شود. 

او با اشاره به اینکه مطابق آیین نامه اجرایی ماده 33 قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان و مبحث دوم مقررات ملی ساختمان،
شهرداري ها و مراجع صدور پروانه مکلف هستند، در صورت اعلام کتبی بروز تخلف در یک پروژه ساختمانی از سوي وزارت راه و
شهرسازي، سازمان نظام مهندسی استان و یا ناظران نسبت به توقف پروژه ساختمانی تا رفع تخلف اقدام کنند، افزود: با وجود مکاتبات
بسیار زیادي که در سال هاي اخیر از سوي اداره کل راه و شهرسازي استان با مراجع صدور پروانه ساختمان شهرداري تهران و
شهرداري هاي شهر هاي تابعه استان تهران صورت گرفته، شهرداري ها به دلایل مختلفی اقدامات جدي و قاطعانه اي در این رابطه



 
انجام نمی دهند. 

معاون مسکن و ساختمان راه و شهرسازي استان تهران بیان کرد: طی بررسی هاي صورت گرفته بخش عمده اي از تخلفات، مربوط به

 
عدم به کارگیري مجري ذي صلاح در پروژه ساختمانی است؛ به طوري که آمار هاي 4 سال گذشته بیانگر این موضوع است. 

او یادآور شد: مستندات این گزارش ها هرسال در قالب گزارشات شش ماهه نظارت عالیه به دفترمقررات ملی و کنترل ساختمان
ارسال می شود و اداره کل راه و شهرسازي هرساله مکاتبات مربوط به دستور توقف با شهرداري ها را مورد پایش قرارمی دهد که البته
بررسی ها حاکی از آن است که به طور معمول انجام ندادن این اقدامات بازدارنده و اصلاحی مناسب در سطح شهر هاي تابعه استان به

 
مراتب کمتر از مناطق بیست و دوگانه شهر تهران است. 

لک تصریح کرد: مسئولان نظارت اداره کل با هدف الزام شهرداري ها به توقف آن دسته از پروژه هاي ساختمانی که از سوي این
مرجع نظارتی دستور توقف درخصوص آن ها صادر شده است، ناگزیر به برگزاري جلسات مشترك با نهاد هاي نظارتی و قضائی سطح

 
شهرستان ها، فرمانداري و دادستانی است. 

این مقام مسئول با بیان اینکه مطابق با بند 16-2 مبحث دوم مقررات ملی ساختمان سازمان نظام مهندسی ساختمان استان موظف
به کنترل صلاحیت و ثبت ظرفیت طراح و مجري (مورد نظر کارفرما) و کنترل نقشه هاي تهیه شده به صورت کامل نسبت به معرفی
ناظر است، گفت: باید صاحب کار با در دست داشتن معرفی نامه مربوط به ناظران و ناظر هماهنگ کننده و مجري به همراه نقشه هاي

 
اجرایی کنترل شده توسط سازمان استان جهت اخذ پروانه ساختمان به مرجع صدور پروانه ساختمان مراجعه کنند. 

لک بیان کرد: با وجود مکاتبات اداره راه و شهرسازي استان تهران، چرخه مربوط کامل انجام نشده و اصولا شهرداري ها در هنگام

 
صدور پروانه ساختمانی خود را چندان ملزم و مقید به رعایت این اصول و حضور مجري نمی دانند. 

او یادآور شد: زمانی این رویه اصلاح خواهد شد که شهرداري ها صدورپروانه ساختمانی را منوط به معرفی سازنده ذي صلاح کرده،
ناظران ساختمانی شروع عملیات ساختمانی و تداوم مراحل آن را صرفاً با حضور سازنده ذي صلاح مجاز است و صدور پایان کار هم از

 
سوي شهرداري ها منوط به ارائه شناسنامه فنی ملکی تکمیل شده از سوي مجري و صادر شده از طرف شهرداري بدانند. 

او اظهار کرد: شهرداري ها مکلف هستند در طول این فرایند، به مکاتبات اداره کل راه و شهرسازي و سازمان نظام مهندسی در

 
خصوص عدم استفاده از مجري ذي صلاح رجوع کنند. 

معاون راه و شهرسازي استان تهران توضیح داد: مهندس ناظر مکلف است در اجراي بند 2-5 از مبحث دوم مقررات ملی ساختمان تا
زمانی که یک کارگاه ساختمانی مجري ذي صلاح ندارد و در هر مرحله اي هم که مالکان در اجراي ساختمان از سازنده ذي صلاح
استفاده نکنند، مطابق با بند 2-5-3 همان مبحث و مفاد ماده 23 آئین نامه اجرائی ماده 33 قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان

 
مراتب تخلف را به سازمان نظام مهندسی ساختمان استان و مرجع صدور پروانه ساختمانی اعلام کنند. 

سر زده به ساختمان هاي درحال ساخت سر می زنیم او با بیان اینکه این وظیفه هم اکنون از سوي بخشی از ناظران ساختمانی به
درستی اجرا نمی شود که مراجع نظارتی همچون سازمان استان و اداره کل راه و شهرسازي استان برخورد انتظامی با تخلف این دسته
از مهندسان ناظر را در دستور کار خود قرار داده است، افزود: از آنجایی که تعداد و نسبت آماري پروژه هاي ساختمانی که در شهر

 
تهران و شهر هاي تابع استان اجرایی می شود قابل قیاس با نیروي انسانی و کارشناسان و بازرسان نظارت عالیه این اداره کل نیست. 



لک اضافه کرد: ؛ بنابراین ما صرفا می توانیم همانطور که قانون در مواد 34 و 35 نظارت عالیه بر ساخت و ساز ها را بر عهده وزارت راه
و شهرسازي و ادارات کل استانی قرار داده است؛ پروژه هاي ساختمانی را به صورت نمونه اي، موردي و سرزده و درصورت وجود
شکایت مورد نظارت قرار دهیم؛ بنابراین بخشی از خطا ها در استفاده از مجریان ساختمانی علاوه بر شهرداري ها متوجه ناظرانی است
که به راحتی از کنار موضوع عدم وجود مجري در کارگاه هاي ساختمانی می گذرند و این تخلف را به مراجع قانونی ذیربط گزارش

 
نمی دهند. 

او با اشاره به اینکه بخشی از دلایل عدم استفاده از مجري ذي صلاح در ساختمان ها به تفسیر نادرست مراجع صدور پروانه ساختمان
راي صادره از سوي هیات عمومی دیوان عدالت اداري طی دادنامه شماره 99 مورخ 14/02/1394 بر می گردد، گفت: راي صادرشده از
سوي دیوان عدالت گویاي آن است که هیچ مقررات، آئین نامه امکان تغییر دامنه قانون را نخواهد داشت و این در حالی است که
صراحت ماده 4 قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان الزام به کارگیري مجري را تایید می کند و هیات عمومی دیوان عدالت اداري
با اشراف کامل به قانون تنها تغییرات دامنه قانونی در ماده 7 مبحث دوم مقررات ملی ساختمان (و نه الزام بکارگیري مجري ذیصلاح

 
را) لغو کرده است. 

معاون راه و شهرسازي استان تهران افزود: در نتیجه شهرداري تهران راي دیوان را تفسیر و الزامی براي به کارگیري مجري ذیصلاح در

 
کارگاه هاي ساختمانی نمی داند. 

لک با بیان اینکه مطابق بند 19-1-12 مبحث دوم مقررات ملی ساختمان، مجري موظف است دفترچه اطلاعات فنی و ملکی
ساختمان تکمیل و تایید و به منظور صدور شناسنامه فنی و ملکی ساختمان به سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تحویل دهد،

 
افزود: بنابراین صدور شناسنامه بر عهده سازمان استان خواهد بود. 

معاون اداره کل راه وشهرسازي استان تهران بیان کرد: حدود دو سال گذشته جلسات بسیار زیادي با شهرداري تهران و با حضور
استانداري تهران، نمایندگان وزارت راه و شهرسازي، شوراي شهرتهران و با حضور نمایندگان سازمان برگزار شده و پس از طی مدت
زمان طولانی (حدود یک سال) به صدور تفاهم نامه اي منجر شد که در آن زمینه هاي اجراي قانون در خصوص الزام به کارگیري

 
مجریان ذیصلاح و صدور شناسنامه فنی و ملکی ضروري شده است. 

او توضیح داد: مطابق با این تفاهم نامه مقرر شده شهرداري تهران به صورت پایلوت براي مناطق خاصی از تهران (دو منطقه) الزامات

 
فوق را اجرائی کند تا پس از احصا مشکلات اجرایی آن موضوع به کل مناطق بیست و دوگانه تهران توسعه یابد. 

لک در پایان تصریح کرد: سازمان نظام مهندسی استان تهران از حدود دو سال پیش اجراي بحث شناسنامه فنی را با جدیت پیگیري
کرده و واحد هاي امور سازندگان و امور شناسنامه فنی و ملکی ساختمان بیش از پیش فعال شده است.



کسب رتبه هاي برتر اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان در رویداد
ایده پردازي انتخابات 1400

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/03/02

اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان موفق به کسب رتبه هاي برتر رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست
جمهوري اسلامی ایران را که توسط سازمان بسیج اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار گردید؛ شدند.

به گزارش خبرگزاري بسیج از سمنان، در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران که توسط سازمان بسیج
اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان با موضوع "گفتمان سازي الگوي مطلوب اعمال مدیریت نوین رئیس جمهور آینده در

 
توسعه و رونق کسب و کار و مهارت آموزي" برگزار شد. 

گفتنی است: دکتر سارا آقایان با ارائه ایده ایجاد محیط کسب و کار و تولید ثروت مبتنی بر دانش و فن در فضاي دانشگاه فنی و حرفه
اي موفق به کسب مقام اول و همچنین دکتر فاطمه نعیمی با ارائه ایده توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت

 
آموختگان موفق به کسب مقام سوم این رویداد شدند. 

شایان ذکر است: رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران که توسط سازمان بسیج اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي
با موضوع "گفتمان سازي الگوي مطلوب اعمال مدیریت نوین رئیس جمهور آینده در توسعه و رونق کسب و کار و مهارت آموزي" و با
محورهاي مهارت هاي کلیدي توسعه کسب و کار الگوي مطلوب اعمال مدیریت توسعه کسب و کار مهارت محور مبتنی بر تولید،
تمرکز بر الگوهاي نوین مهارت آموزي و رونق کسب و کار، توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان،
استفاده از ظرفیت هاي فضاي مجازي در بهبود و رونق کسب و کار، بهبود فضاي کسب و کار مهارت محور و ترویج فرهنگ کار و
کارآفرینی، الگوي مطلوب مهارت آموزي - توسعه کسب و کار - مشارکت صاحبان مشاغل و توسعه اقتصادي و فرصت انگاري تحریم

 
در توسعه و رونق کسب و کار نوین با محوریت جوانان برگزار شد. 

بر اساس گزارش دبیرخانه این جشنواره؛ بالغ بر 53 ایده توسط متخصصان این حوزه مورد ارزیابی قرار گرفت که 10 ایده به مرحله
نهایی راه یافته و در نهایت 3 ایده برتر توسط هیئت داوران انتخاب شد.



نقش موثر تعاونی هاي آموزشی در اشتغال فارغ التحصیلان

منبع: ایسناشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1400/03/02

از مجموع 27 هزار شرکت تعاونی خدماتی در کشور، بیش از هشت درصد را شرکت هاي تعاونی آموزشی تشکیل می دهند
که با داشتن 30 هزار نفر عضو، موفق به ایجاد اشتغال براي بیش از 24 هزار نفر در کشور شده اند.

به گزارش ایسنا، فلسفه تشکیل تعاونی هاي آموزشی،
تقویت روحیه تعاون و همکاري در میان دانش آموزان و
تشویق آنها به انجام فعالیتهاي گروهی و آشنائی بیشتر با

 
امور اجتماعی و اقتصادي تعاونی است. 

بسیاري از کارشناسان کارکردهاي اجتماعی و فرهنگی را
مهمترین رویکرد تعاونی هاي آموزشی می دانند و معتقدند
وجود یک تعاونی در یک نهاد آموزشی مثل مدرسه که
نهادي تاثیرگذار در مهمترین دوران سنی براي اجتماعی
شدن هر فرد است می تواند ابزار موثري در آموزش افراد و

 
آشنایی نوجوانان و جوانان با فرایند اجتماعی شدن به شمار آید. 

این دسته از تعاونی ها، در مشارکت اجتماعی دانش آموزان و انجام فعالیتهاي جمعی و گروهی نقش بسزایی دارند و صرفنظر از
کارکردهاي مذکور از این قابلیت برخوردارند که شیوه اندیشیدن، عمل کردن و زندگی کردن به شکل دموکراتیک را در جامعه مدنی

 
به دانش آموزان بیاموزند. 

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هدف از راه اندازي این تعاونی ها را ترویج و تحکیم مشارکت و تعاون عمومی و
انجام فعالیت هاي گسترده در بخشهاي آموزشی، علمی و فرهنگی براي دانش آموزان و ایجاد کار و اشتغال براي فارغ التحصیلان
کشورعنوان کرده و می گوید: بدون تردید سرمایه گذاري در توسعه منابع انسانی، از لازمه هاي رشد و توسعه پایدار محسوب می شود
و نقش آفرینی معلمان بر غناي فرهنگ و افزایش سطح سواد جامعه افزوده و به رشد و توسعه فرهنگ آینده سازان کشور کمک

 
خواهد کرد. 

وي می گوید: وزارت تعاون بر اساس ضرورت ایجاد و توسعه نهادهاي غیردولتی، از ابتداي دهه 80 زمینه تشکیل تعاونی هاي خدماتی
با گرایش آموزشی و مدارس غیر دولتی را فراهم کرد تا از مشارکت معلمین و فارغ التحصیلان دانشگاهی، براساس اهداف و برنامه ها و

 
دستورالعمل هاي عمومی وزارت آموزش و پرورش و تحت نظارت آن وزارتخانه تاسیس و اداره شوند. 

به گفته کبیري از مجموع 27 هزار شرکت تعاونی خدماتی در کشور، بیش از 8 درصد آن را شرکتهاي تعاونی آموزشی و مدارس
غیردولتی تشکیل می دهند که با داشتن بیش از 30 هزار نفر عضو، موفق به ایجاد اشتغال براي بیش از 24 هزار نفر در کشور شده

اند. 



اواخر سال گذشته تفاهم نامه همکاري میان وزارت کار و وزارت آموزش و پرورش با هدف تشکیل تعاونی هاي آموزشگاهی به امضا

 
رسید. 

زمینه سازي براي تقویت فرهنگ کار و تلاش، توسعه و نهادینه سازي فرهنگ تعاون در بین دانش آموزان، کمک به بروز خلاقیت
دانش آموزان و افزایش توانایی و مسئولیت پذیري آنها، تقویت قدرت انتخاب آگاهانه در دانش آموزان، تقویت روحیه کارآفرینی و

 
افزایش مهارت دانش آموزان از مهمترین اهدافی این تفاهم نامه بود. 

در حال حاضر راه اندازي و تشکیل تعاونی هاي آموزشگاهی در مدارس و آموزشگاهها گام مهمی در مشارکت اجتماعی دانش آموزان و

 
اشتغال فارغ التحصیلان دارد. 

در بستر تشکیل تعاونی هاي آموزشی می توان ضمن توسعه و ارتقاي فرهنگ کار و تلاش در میان دانش آموزان، همکاري میان

 
معلمان و دانش آموزان را در تعاونی هاي آموزشگاهی تقویت کرد. 

به گزارش ایسنا، همکاري بخش تعاون در نهادینه کردن روحیه مشارکت جویی در دانش آموزان باعث می شود تا وقتی که در آینده

 
وارد بازار کار کشور شدند بتوانند با بهره گیري از فرهنگ کار و تلاش به کار و تولید و کارآفرینی بپردازند. 

انتهاي پیام



موافقت با احداث پروژه پرورش ماهیان خاویاري در رومشکان

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/03/02

جلسه ستاد توسعه سرمایه گذاري بخش کشاورزي به ریاست دکتر اسفندیار حسنی مقدم با حضور اعضاي ستاد و سرمایه
گذار برگزار شد.

جلسه ستاد توسعه سرمایه گذاري بخش کشاورزي به
ریاست دکتر اسفندیار حسنی مقدم با حضور اعضاي ستاد

 
و سرمایه گذار برگزار شد. 

به گزارش خبرآنلاین لرستان، رئیس سازمان جهاد
کشاورزي استان از لرستان به عنوان بهشت سرمایه گذاري
در زیر بخش هاي کشاورزي و با اولویت هاي شیلات و
آبزیان، کشت گیاهان دارویی، توسعه گلخانه ها و شهرك
هاي گلخانه اي، صنایع تبدیلی و غذایی، سردخانه ها و

 
...در قالب زنجیره هاي تولید یاد کرد. 

وي افزود بدیهی است در این راستا سازمان جهاد کشاورزي لرستان در جهت افزایش تولید و ایجاد اشتغال با اختصاص زمین جهت
اجراي پروژه ها از اراضی ملی و یا مستثنیات و همچنین تسهیل در صدور مجوزها، از شروع عملیات احداث بنا تا رسیدن به مرحله

 
تولید و اشتغال با سرمایه گذاران نهایت تعامل و همکاري را خواهد داشت. 

وي به اجراي پروژه ماهیان خاویاري اشاره کرد و گفت پروژه پرورش ماهیان خاویاري پر سودترین سرمایه گذاري در بخش کشاورزي

 
است چرا که هر میزان خاویار تولید شود داراي بازار مصرف بوده و یا صادر می شود. 

دکتر حسنی مقدم با اعلام اینکه وزن ماهی خاویار تا مرحله استحصال خاویار به بیش از 100 کیلوگرم می رسد و هر ماهی خاویاري
10 درصد وزن خود خاویار دارد تصریح کرد هر کیلوگرم خاویار به قیمت 25 میلیون تومان به فروش می رسد، ضمن اینکه قیمت

 
گوشت ماهیان خاویاري بین 180 تا 350 هزار تومان است که این امر باعث افزایش درآمد تولید کنندگان و ایجاد اشتغال می شود. 
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ایجاد اشتغال پایدار در منطقه؛ هدف اصلی راه اندازي مجتمع صنعتی ذوب
آهن و فولاد نطنز

منبع: ایراسینشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرعامل مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز گفت: ایجاد اشتغال پایدار در سطح منطقه، از جمله اهداف مهم براي راه
اندازي این مجموعه بوده است.

مدیرعامل مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز گفت:
ایجاد اشتغال پایدار در سطح منطقه، از جمله اهداف مهم

 
براي راه اندازي این مجموعه بوده است. 

به گزارش ایراسین، جواد توکلی در خصوص روند فعالیت
مجتمع عظیم صنعتی ذوب آهن نطنز و فولاد که فعالیت
خود را در سال 1380 آغاز کرده، گفت: تولید انواع
محصولات فولادي و تامین نیاز کارخانجات صنایع پایین
دستی و صنایع ساختمانی در دستور کار این مجتمع قرار

 
گرفته است. 

وي افزود: تولید انواع محصولات فولادي با نیت تامین مواد اولیه کارخانجات میلگرد صنعتی، ساختمانی و صنایع مفتولی و ایجاد
اشتغال پایدار در سطح منطقه و از جمله اهداف مهم براي راه اندازي این مجموعه بوده است. چراکه با توجه به برخورداري از امکانات
بی نظیر در این منطقه همچون مجاورت با ایستگاه قطار سراسري، قرار گرفتن در حاشیه بزرگراه کاشان – اصفهان به عنوان شاهراه
دسترسی شمال به جنوب کشور، بهره مندي از منابع آبی زیرزمینی، قرار گرفتن در مسیر شبکه سراسري انتقال گاز کشور،
برخورداري از امکانات ویژه پست برق 230 کیلو ولت دو مداره، داراي ویژگی ها و امتیازات منحصر به فرد است که باید بهترین

 
استفاده را از این موارد انجام داد. 

 
فولاد نظنز بزرگترین مجتمع تولید بخش خصوصی است 

به گفته وي، این مجتمع به عنوان یکی از بزرگترین تولیدکنندگان مطرح بخش خصوصی در صنعت فولاد کشور بوده و با هدف ایجاد
یک زنجیره کامل تولید از مرحله استخراج از معدن، تولید کنستانتره، گندله و آهن اسفنجی تا تولید شمش فولادي، میلگردهاي
شاخه در سایز هاي 8 الی 32 میلیمتر، کلاف هاي صنعتی و ساختمانی ساده و آج دار در سایزهاي 5/5 تا 16 میلیمتر براي تامین
نیاز صنایع پائین دستی فولاد و ساختمان و سایر مقاطع فولادي توانست با پشتیبانی، اندیشه و تلاش آقاي توکلی طرقی مدیریت
مجموعه و توان مدیران و پرسنل شریف ایشان در سال 1383 خط اول فاز اول واحد نورد و در سال 1387 فاز دوم واحد نورد، در

 
زمینه تولید انواع میلگرد کلاف و شاخه را به بهره برداري برساند. 

توکلی افزود: همچنین در بهمن ماه سال 1386، فاز اول و در تیر ماه سال 1392 فاز دوم کارخانجات ذوب آهن نطنز جهت تولید
شمش فولادي به بهره برداري رسید. این واحد تولیدي به منظور تامین برق مورد نیاز واحدهاي بهره برداري شده و توسعه آتی، اقدام
به تامین برق مورد نیاز با خریداري انشعاب برق 200 مگا وات و همچنین احداث پست 230 کیوولت دو مداره در نطنز با اجراي 63



کیلومتر دکل گذاري از شهرستان اردستان تا نطنز در سال 1390 نموده و بالغ بر 1000 میلیارد ریال از محل آورده شرکت سرمایه

 
گذاري داشته است 

 
اشتغالزایی 1500 نفري 

مدیرعامل مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز ادامه داد: سرمایه گذاري انجام پذیرفته کنونی بالغ بر 100000 میلیارد ریال بوده و

 
اشتغالزایی مستقیم 1500 نفر نیروي انسانی شاغل را در پی داشته است. 

وي همچنین در خصوص طرح هاي توسعه آتیاین مجموعه نیز گفت: این مجتمع در راستاي تکمیل زنجیره تولید فولاد با توجه به
برخورداري از امتیاز معدن چاه پلنگ شمالی و دخایر بسیار غنی و قطعی معدن مذکورکه با توجه به مطالعات اولیه بالغ بر 20 میلیون
تن ماده معدنی بوده و در حال حاضر بنا بر مطالعات اکتشافی و ژئوفیزیکی هوایی در گستره این معدن تا 100 میلیون تن قابلیت
افزایش خواهد داشت و طرح هاي توسعه آتی شامل واحد فولادسازي به ظرفیت 2 میلیون تن، واحد تولید کنسانتره و گندله آهن و

 
آهن اسفنجی با ظرفیت 3 میلیون تن، واحد تولید مقاطع فولادي با ظرفیت 850 هزار تن است. 

توکلی ادامه داد: این مجتمع در سال 1399 با وجود شرایط سخت اقتصادي، تهدیدها را به فرصت تبدیل و بهره برداري از معدن
سنگ آهن چاه پلنگ شمالی با ذخایر قطعی بالغ بر 20 میلیون تن سنگ آهن را آغاز کرده و به پشتوانه ذخایر غنی بزرگترین معدن
سنگ آهن استان اصفهان، در اواخر سال 1399 با سرمایه گذاري هنگفت و خرید تجهیزات و ماشین آلات سنگین، احداث واحد

 
کنستانتره را با سرمایه گذاري شرکت فولاد نطنز آغاز کرد. 

به گفته وي، در راستاي پیشبرد چشم انداز طرح هاي توسعه اي خود و تحقق جهش در تولید براي تامین منابع آب صنعتی و پایدار
مورد نیاز طرح هاي فوق با سرمایه گذاري بالغ بر 2000میلیارد ریال مبادرت به تکمیل تأسیسات و تصفیه خانه فاضلاب شهر نطنز

 
کرده تا ضمن تضمین سلامت، حفظ محیط زیست و استفاده پایدار از منابع آب خاکستري را ممکن سازد. 

 
راه اندازي واحد گندله و احیاي مستقیم در سال 1400 

توکلی ادامه داد: امید است با پشتوانه سرمایه هاي موجود و توجه به فرامین مقام معظم رهبري و دلگرمی حمایت و پشتبانی هاي
مسئولین در رفع موانع، طراحی واحد گندله سازي و احیاء را در سال 1400 آغاز کنیم تا بتواند شاهد دستاوردهاي قابل توجهی در
توسعه و تولید در بخش معدن و صنایع معدنی و صنایع فولادي باشد و در راستاي تحقق اهداف برنامه ریزي شده و چشم انداز خود

 
براي راه اندازي طرح هاي جدید فولادي وتکمیل خطوط تولید، در مسیر جهش تولید، کار آفرینی و ایجاد اشتغال پایدار گام بردارد. 

مدیرعامل مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز، معتقد است به ثمر نشستن اهدافی مانند احداث واحد ذوب آهن و نورد و احداث
پست برق 230 کیلو ولت و بهره برداري پروژه معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی، احداث واحد کنستانتره و سایر پروژه هاي مربوط
به تکمیل زنجیره تولید از سنگ آهن تا کلیه مقاطع فولادي که تا سالها نماد خود باوري صنعت خواهد بود، هر یک افتخار و یادگاري
از هنر و توان مهندسین ایرانی و پرسنل مجرب و زحمتکش این مجموعه صنعتی، براي صنعت داخلی بوده و این شرکت امید دارد به
لطف الهی در سایه حمایت مسئولان و با پشتوانه همت و توان مدیران و پایمردي پرسنل شریف و زحمتکش خود با عزمی دو چندان،
سختی ها و موانع را از پیش رو برداشته و همواره قدم در راه توسعه و تکمیل و بهره برداري پروژه هاي خود برداشته و با افتتاح، راه
اندازي و بهره برداري پروژه ها، اخبار خوش ایجاد اشتغال پایدار را به هم وطنان و جوانان غیور این مرز و بوم نوید داده و افتخاري

دیگر را بر کتاب پر افتخار صنعت فولاد و معدن کشورمان بیافزاید.





نقش مثبت رکوردشکنی فولاد تاراز در متعادل سازي قیمت ها در بازار

منبع: ایراسینشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/03/02

شرکت فولاد تاراز به عنوان یکی از زیرمجموعه هاي گروه فولادمبارکه در اردیبهشت امسال موفق به رکوردشکنی در تولید
ورق گالوانیزه شد. مدیرعامل شرکت در این خصوص گفت: افزایش میزان تولید و رکوردزنی در فولاد تاراز، نقش مثبتی در

بازار خواهد داشت؛ چرا که هر اندازه تولید و عرضه در بازار افزایش یابد، قیمت ...

 شرکت فولاد تاراز به عنوان یکی از زیرمجموعه هاي گروه
فولادمبارکه در اردیبهشت امسال موفق به رکوردشکنی در تولید ورق گالوانیزه شد. مدیرعامل شرکت در این خصوص گفت: افزایش
میزان تولید و رکوردزنی در فولاد تاراز، نقش مثبتی در بازار خواهد داشت؛ چرا که هر اندازه تولید و عرضه در بازار افزایش یابد، قیمت

 
محصولات متعادل تر خواهد شد. 

سعید رشیدي در گفت وگو با ایراسین با بیان این مطلب، اظهار کرد: در ادامه روند خوب و عملکرد درخشان شرکت فولاد تاراز در
سال 99 که با رشد تولید 15.4درصدي نسبت به سال 98 همراه شده بود، خوشبختانه با تلاش و همدلی کارکنان پر تلاش شرکت
فولاد تاراز در اردیبهشت 1400 موفق شدیم رکورد تولید ماهانه را به مقدار 18هزارو937تن محصول با کیفیت و ابعاد متنوع به

 
خصوص ضخامت پایین به ثبت برسانیم. 

وي ادامه داد: در اردیبهشت ماه سال گذشته 18هزار و یک تن تولید داشتیم، البته آخرین رکورد تولید فولاد تاراز در دي ماه 99 بود

 
که تولید 18هزارو549تن به ثبت رسیده بود؛ در واقع در اردیبهشت ماه نسبت به رکورد قبلی 2 درصد رشد تولید داشتیم. 

 
بزرگترین مشکل فولاد تاراز، تامین مواد اولیه است 

به گفته وي، محدودیت ها و موانع تولید در فولاد تاراز بسیار زیاد است و بزرگ ترین مشکل این شرکت، تامین مواداولیه و کلاف سرد
است؛ این درحالیست که با توجه به رکورد ثبت شده انتظارات از ما در ماه هاي آتی بیشتر از قبل خواهد شد؛ البته تلاش و برنامه
ریزي براي اینکه بتوانیم تولید خود را به بالاي 20 هزارتن در ماه برسانیم وجود دارد، اما نگرانی اصلی در خصوص شیوه نامه ابلاغیه
فولاد است که از آبان سال قبل اجرا شد و با توجه به اینکه تامین نیاز شرکتهاي تولیدي ورق گالوانیزه در نظر گرفته نشده بود تامین
مواد اولیه شرکت فولاد تاراز که به عنوان حلقه آخر زنجیره فولاد می تواند ارزش افزوده زیادي براي کشور داشته باشد را با مخاطره



 
جدي روبرو کرده است. 

رشیدي افزود: بزرگترین چالش فولاد تاراز تامین مواد اولیه بوده و این در حالی است که کلاف سرد با محدودیت زیاد عرضه به دلیل
تقاضاي بالا از سوي سایر مصرف کنندگان به ویژه شرکتهاي خودرو سازي و لوازم خانگی، در عمل امکان خرید کلاف سرد براي فولاد
تاراز در 4 ماه گذشته وجود نداشته و کلاف گرم بصورت محدود جایگزین آن شده است؛ البته در سامانه بهین یاب براي فولاد تاراز
20هزارتن سهمیه ماهانه در نظر گرفته شده، اما در عمل در بورس کالا امکان تامین بسیار محدود بوده و تنها حدود 25 درصد

 
تقاضاي ما محقق شده است. 

 
 

 
خطر توقف تولید 20روزه در ماه وجود دارد 

به گفته رشیدي، اگر تمهیدي براي تامین مواد اولیه از خردادماه امسال براي شرکت تاراز اندیشیده نشود، خطر توقفات حدود 20روز
ماهانه در خط تولید وجود دارد و این موضوع مشکلات فراوانی به همراه خواهد داشت. بنابراین وزارت صمت و متولیان امر باید براي
تامین مواداولیه شرکت فولاد تاراز که یکی از تولیدکنندگان موفق ورق گالوانیزه کشور است، تمهیدي بیاندیشند؛ زیرا تعطیلی این
واحد تهدیدات زیادي را به همراه خواهد داشت؛ زیرا همانگونه که میدانید راه اندازي واحد فولاد تاراز امید را در دل جوانان منطقه

 
چهارمحال و بختیاري ایجاد و اشتغال پایدار مستقیم و غیرمستقیم در استان فراهم کرده است. 

وي افزود: امسال نیز سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی هاست و باید مانع بزرگ تولید از پیش روي ما برداشته شود تا بتوانیم

 
روزبه روز تولید با کیفیت تر و بیشتري داشته باشیم؛ همچنین در زمینه صادرات نیز حمایت هاي لازم صورت گیرد. 

 
طرح توسعه اي فولاد تاراز با کمک صادرات اجرا می شود 

رشیدي ادامه داد: با توجه به ارزش افزوده بالاي ورق گالوانیزه و اینکه میزان تولید بیش از مصرف داخلی است، باید بتوانیم براي
صادرات نیز برنامه ریزي ثابتی داشته باشیم و با ارزآوري براي طرح هاي توسعه اي مجموعه فولاد تاراز به عنوان یکی از زیرمجموعه
هاي فولادمبارکه تولید 450هزار تن در سال را محقق کرده و به زودي به تولیدکننده کلاف سرد براي مصرف شرکت و سایر

 
کارخانجات تبدیل شویم. 

به گفته وي، رکورد تولید افزایش تولید باعث می شود تا تقاضاي بیشتري از مشتریان را پاسخ دهیم، همچنین این افزایش تولید در



 
بحث صادرات نیز موثر خواهد بود؛ زیرا می توان مازاد تولید را صادر کرد. 

مدیرعامل فولاد تاراز افزود: با توجه به اهمیت بخش تولید که هر ساله از سوي رهبر معظم انقلاب نیز به آن تاکید می شود، حمایت از

 
تولید باید از سوي همه بخشها و سازمان ها صورت گیرد. 

به گفته رشیدي، رکوردزنی در میان کارکنان شرکت نیز انگیزه ایجاد کرده و همچون یک محرك براي تلاش بیشتر بوده و این

 
بزرگترین دستاورد است. 

مدیرعامل فولاد تاراز افزود: ورق گالوانیزه فولاد تاراز به مصرف صنایع وابسته همچون لوازم خانگی، صنایع فلزي، ساختمانی و... می
رسد و زمانی که تولید افزایش پیدا می کند و می توان میزان عرضه در بورس را افزایش داد، طبیعتا تقاضا بهتر پاسخ خواهد داد. این
اتفاق نقش مثبتی در بازار خواهد داشت؛ در واقع هراندازه تولید و عرضه در بازار بیشتر شود قیمت محصولات متعادل تر خواهد شد و

 
با توجه به قیمت مواد اولیه سود معقول تولیدکنندگان نیز در نظر گرفته شود. 

 
 

گفتنی است شرکت فولاد تاراز، تولید کلاف گالوانیزه با پوشش هاي خاص را برعهده دارد که قابلیت مقاومت در برابر خوردگی، فرم
پذیري بالا، رنگ پذیري مناسب، بازرسی آسان و عملیات جوشکاري را دارا بوده و عمده مصارف این محصول در قطعات لوازم خانگی
مانند یخچال، بخاري، ماشین لباسشویی، کولر، مایکروویو، ناودان ها و لوله ها، سازه هاي فضایی و انبارها، سقف هاي فلزي، نیروگاه ها،

قطعات خودرو، اگزوز، مخازن ذخیره آب و کابینت آشپزخانه و... است.



نشریه آمریکایی: آتش بس غزه تضمینی براي صلح نیست

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/03/02

ایسنا نوشت: "شلیک ها متوقف شده اند اما نارضایتی هایی که محرك نا آرامی ها بودند هنوز خیلی تا حل شدن فاصله
دارند."

ایسنا نوشت: ""شلیک ها متوقف شده اند اما نارضایتی
هایی که محرك نا آرامی ها بودند هنوز خیلی تا حل شدن

 
فاصله دارند."" 

پایگاه فارن پالسی در مطلبی به قلم ربکا کولارد، ستون
نویس و خبرنگار حوزه خاورمیانه این نشریه می نویسد: روز
جمعه تقریبا یک روز کامل بعد از آنکه آتش بس به 11 روز
خشونت پایان داد، آرامشی شکننده در نوار غزه حکمفرما
شد. فعلا شلیک موشک ها و حملات هوایی پایان یافته
است اما نارضایتی هایی که عامل قیام میان فلسطینی ها از

رام االله تا قدس، حیفا، اسرائیل و بیروت و امان بوده اند پایان نیافته اند. آتش بس، فلسطینی ها و اسرائیلی هایی را که خیلی دور از

 
آشتی هستند، چندان به آشتی نزدیک تر نساخت. 

با وجود آنکه خیلی ها پایان خشونت ها را جشن گرفتند، نیروي امنیتی اسرائیل به مجتمع مسجدالاقصی در قدس حمله کرده و با
فلسطینی ها درگیر شد؛ همان کاري که 11 روز پیش حماس را به فرستادن موشک به سمت اسرائیل (سرزمین هاي اشغالی) تحریک
کرد. اخراج کردن چندین خانواده فلسطینی از خانه هایشان در محله شیخ جراح، شهر قدس شرقی – اقدام اسرائیل که محرك نا

 
آرامی هاي اولیه شد – همچنان قریب الوقوع بوده و تصمیم دادگاه آن را تنها تا ماه آینده میلادي به تعویق انداخت. 

تنها ساعاتی قبل از آنکه آتش بس بین اسرائیل و حماس اجرایی شود، هزاران نفر در خیابان هاي شهر ام الفهم اسرائیل براي تشییع
جنازه "محمد کیوان" 17 ساله راهپیمایی کردند. کیوان چند روز پیش زمانی که در جریان اعتراضات همراه با دوستانش در یک
خودرو نشسته بود از ناحیه سر از سوي پلیس مخفی اسرائیل مورد اصابت گلوله قرار گرفت. هزاران تن از عزاداران او پرچم هاي
فلسطین را به اهتزاز در آوردند. قبل از تشییع جنازه وي نیروهاي امنیتی اسرائیل در اطراف ام الفهم استقرار پیدا کردند و این شهري

 
که چندان از حیفا دور نیست را شبیه به یک منطقه اشغال شده کرانه باختري ساختند. 

براي حدود دو میلیون شهروند عرب اسرائیلی همچون مردم ام الفهم نارضایتی هاي شهروندان درجه 2 پابرجاست و حتی شدیدتر از
قبل است. در 11 روز گذشته شهرهاي با جمعیت مرکب اسرائیل شاهد درگیري هاي بی سابقه میان یهودیان و فلسطینی هاي
اسرائیل از جمله با اغتشاش، آتش زدن اصناف و کشته شدن کیوان و تعداد دیگري از فلسطینی ها و یهودیان اسرائیل بودند. مساجد و

 
کنیسه ها به آتش کشیده شدند و تحریکات از فضاي مجازي گسترش یافت. 

نیمر سلطانی، یک استاد دانشکده مطالعات آفریقا و شرق در دانشگاه لندن، می گوید: همان مسائلی که منجر به اعتراضات و درگیري



 
ها در قدس شرقی در داخل اسرائیل و در نوار غزه شدند، همچنان به بدتر شدن ادامه می دهند. 

او بیان کرد: رخ دادن دور بعدي تنها وابسته به زمان است چون نمی توانید انتظار داشته باشید سرکوب شده ها ساکت بمانند. او
گفت: چیزي که اکنون مورد نیاز است فشارهاي بین المللی است تا اسرائیل وادار به پایبندي به قوانین بین المللی و اعطاي برابري به

 
فلسطینی ها شود. 

 
اما فلسطینی ها دیگر امیدشان را به چند دهه تلاش هاي شکست خورده و نهادهاي بین المللی پشت آنها از دست داده اند. 

موهی شهاده، یک آواره فلسطینی 30 ساله در اعتراضاتی در بیروت گفت: وقتی من یک بچه بودم جامعه بین المللی را باور داشتم. اما

 
حالا از این سازمان هاي بین المللی و سازمان ملل قطع امید کرده ام. آنها براي 73 سال هیچ چیز به ما ندادند. 

ناخرسندي و یاس او جدید نیست اما بلندتر و قدرتمندتر از قبل توسط جوانان در کمپ هاي آوارگان فلسطینی، در خیابان هاي

 
شهرهاي با جمعیت مرکب در داخل اسرائیل و در کرانه باختري بیان می شود. 

محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین در اصل در سال 2005 براي یک دوره چهار ساله انتخاب شد اما هنوز در این
سمت قرار دارد. او انتخابات در نظر گرفته شده براي سال جاري میلادي را ظاهرا به خاطر مخالفت اسرائیل با اجازه به راي گیري در
قدس شرقی کنسل کرد. این به این معنی است که فلسطینی هایی که در دهه 20 عمرشان قرار دارند هرگز شانس راي دادن براي

 
تعیین رهبرانشان را پیدا نکردند. 

شهاده در سال 1993 زمانی که یاسر عرفات، رهبر سابق فلسطینی توافقات اسلو را امضا کرده و وعده صلح و یک کشور فلسطینی از

 
این توافقات مطرح شد، یک خردسال بود. 

شهاده اظهار کرد: توافقات اسلو به ما به عنوان فلسطینی هیچ چیز ندادند. 30 سال مذاکرات صلح ما را به کجا رساند؟ هفته گذشته

 
آن باعث کشته شدن بیش از 250 نفر در غزه شد. 

دیوید بن گوریون، اولین نخست وزیر اسرائیل به هنگام تاسیس آن نسبت به مسئله آوارگان فلسطینی هشدار داد. او بیان کرد: ما باید

 
هر کاري انجام دهیم تا تضمین کنیم آنها هرگز باز نگردند. پیرها خواهند مرد و جوان ها فراموش خواهند کرد. 

او درباره جوان ها اشتباه می گفت: تقریبا در هر روز که از آغاز درگیري گذشته جمعیت عمدتا جوان فلسطینی ها در مرز اسرائیل با
لبنان تجمع کردند. برخی از آنها حتی از یک دیوار مرزي به ارتفاع 30 پا بالا رفته و پرچم فلسطین را به اهتزاز درآوردند و سربازان

 
اسرائیلی را در آن طرف مرز به شلیک کردن تحریک کردند و گفتند می خواهند به "خانه" برگردند. 

این بار اول نیست، در سال 2011 در روز نکبت که مربوط به اخراج صدها هزار فلسطینی با تشکیل اسرائیل است، هزاران فلسطینی به

 
مرز اسرائیل با لبنان و سوریه هجوم برده و حتی برخی از آنها توانستند از آن عبور کنند. 

حسان حجازي، یک آواره فلسطینی جوان اهل سوریه 100 مایل راه را به سمت جنوب و به سمت شهر جفاي اسرائیل، محل خانه

 
پدربزرگش طی کرد. 



علی صالح، یک آواره فلسطینی که در دهه 40 عمرش قرار دارد، در هفته گذشته در اعتراضات مرزي نظاره گر بود. او گفت: "تصور
کنید سرزمین من درست در اینجاست و من نمی توانم وارد آن شوم." او از بالاي یک تپه مجاور می تواند درختانی را ببیند که حالا
روستاي جدش به نام الخلیسه (al-Khalisa) در فاصله 1.5 مایلی طرف دیگر دیوار مرزي را می پوشانند. آوارگان فلسطینی در
لبنان با گذشت بیش از هفت دهه از زمان اخراجشان همچنان بدون شهروندي و در کمپهاي پرجمعیت با دورنماي کمی براي اشتغال

 
زندگی می کنند. صالح اظهار کرد، برنامه او این بود که از مرز بگذرد اما ارتش لبنان جلوي او را گرفت. 

سماه سلیمه، یک فعال و یک شهروند عرب اسرائیل اظهار کرد: شاید پیرها دارند میمیرند اما جوانها به یاد می سپارند و آنها می

 
خواهند آن را ترمیم کنند. 

فاحش ترین تفاوت مربوط به درگیري هاي اخیر مربوط به خشونتها در داخل مناطق با جمعیت مرکب اسرائیل، حتی در شهرهایی
نظیر حیفا که اغلب به عنوان یک الگوي همزیستی عرب-یهود تبلیغ می شد، است. حدود یک پنجم از شهروندان اسرائیلی فلسطینی
هایی هستند که در داخل مرزهاي جدید اسرائیل در سال 1948 مانده اند. با معلق شدن آتش بس با نوار غزه، سیاستمداران اسرائیلی
گمانه زنی کردند که خشونتها در شهرهاي با جمعیت مرکب اسرائیل به همان اندازه موشکهاي نوار غزه تهدیدي بزرگ به حساب می
آیند. کمیسیونر پلیس اسرائیل انفجار ناگهانی خشونت را به گروه هاي راستگراي یهودي که با اتوبوس به منظور دامن زدن به آتش
تنش در ضمن به خیابان ریختن فلسطینی ها به مناطق با جمعیت مرکب رفتند، نسبت دادند. سیاستمداران رده بالاي اسرائیلی شامل
سیاستمداران حزب لیکود متعلق به بنیامین نتانیاهو، او را متهم به تحریک و تشدید تنش براي نجات حرفه سیاسی خود می کنند.
یک مقاله تحلیلی اسرائیلی کل این وقایع را یک پیروزي براي حماس خوانده و نوشت: حماس توانست میدان جنگ را از مناطقی که

 
در تیررس شلیک موشک هستند به کلیت اسرائیل بکشاند و آشوبها همه گوشه هاي اسرائیل را به لرزه در آورند. 

سلیمه بیان کرد، فلسطینی ها همواره در جایی که خود را به عنوان یهودي تعریف می کند با تبعیض و شهروندي درجه دو مواجه
شده اند اما در سال 2018 اسرائیل قانون "دولت-ملت" را تصویب کرده و هر چه بیشتر جایگاه فلسطینی ها را تنزل داده است.
سلیمه گفت، قبل از این هفته اعتماد وجود نداشت اما یک نوع قرارداد با این مضمون وجود داشت: "تو امن هستی، من امن هستم".

 
او تاکید کرد، بچه هاي او که در دهه 20 عمرشان هستند چیزي بیش از آن میخواهند. 

 
سلیمه گفت: آنها دارند می گویند ما عدالت می خواهیم. ما چیز دیگري نمیخواهیم. 

از نظر خیلی از فلسطینی ها بروز خشونت و نارضایتی به عنوان یک پیروزي براي وحدت در نظر گرفته میشود تا صرفا پیروزي براي
شبه نظامیان حماس. با تشدید درگیري در هفته گذشته، مانیفستی تحت عنوان مانیفست "انتفاضه وحدت" در فضاي مجازي انتشار
یافت که خواستار یک قیام متحد از سوي فلسطینی هاي نوار غزه، کرانه باختري، قدس، داخل اسرائیل و میلیون ها فلسطینی ها
کمپهاي آوارگان و جوامع ساکن تبعید در سطح جهان شد. چهره هاي مشهور فلسطینی و حامیان آن در رسانه هاي اجتماعی به ابراز

 
همبستگی پرداختند. 

 
در این مانیفست نوشته شده: انتفاضه یک انتفاضه طولانی در خیابانهاي فلسطین و در خیابانهاي سراسر جهان خواهد بود. 

311311



سندیکاي مخابرات از نقش فعال ایرانسل در بومی سازي صنعت فاوا قدردانی
کرد

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/03/02

سندیکاي صنعت مخابرات ایران از نقش فعال ایرانسل در بومی سازي صنعت ICT کشور قدردانی کرد. این نهاد با ارسال نامه
اي خطاب به مدیرعامل ایرانسل با تأکید بر ضرورت توجه به نقش بخش خصوصی در تدوین برنامه هفتم توسعه، از نقش ...

سندیکاي صنعت مخابرات ایران از نقش فعال ایرانسل در بومی سازي صنعت ICT کشور قدردانی کرد. این نهاد با ارسال نامه
اي خطاب به مدیرعامل ایرانسل با تأکید بر ضرورت توجه به نقش بخش خصوصی در تدوین برنامه هفتم توسعه، از نقش فعال این
اپراتور در برگزاري بیست و نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران و بومی سازي صنعت ICT تقدیر و از سخنرانی کلیدي مدیرعامل

 
ایرانسل در مراسم پایانی این کنفرانس تشکر کرد. 

در این نامه که با امضاي مهندس فرامرز رستگار دبیر و عضو هیئت مدیره این سندیکا منتشر شده، خطاب به دکتر بیژن عباسی آرند
به عنوان مدیرعامل ایرانسل و استاد دانشگاه تربیت مدرس آمده است: «سخنرانی جنابعالی در مراسم اختتامیه بیست و نهمین
کنفرانس مهندسی برق ایران به عنوان مدیر اجرایی یک بنگاه اقتصادي بزرگ بخش خصوصی ICT و همچنین استاد دانشگاه حاکی

 
از وجود نگاه، آگاهی و حساسیت ها براي داشتن برنامه می باشد.» 

در این نامه همچنین آمده است: «حضور شرکت محترم خدمات ارتباطی ایرانسل در این کنفرانس به صورت حامی، سخنران و حضور
در میزگردهاي تخصصی و به ویژه سخنرانی کلیدي جنابعالی در مراسم اختتامیه، نشان از توان سرشار بخش خصوصی حوزه ارتباطات

 
و فناوري اطلاعات داشت. جویندگان راه سعادت همواره باید فرصت ها را به موقع شناسایی و بهره لازم را از آن ببرند.» 

در بخش دیگري از نامه سندیکاي صنعت مخابرات ایران خطاب به مدیرعامل ایرانسل، آمده است: «تقدیر و تشکر سندیکاي صنعت
مخابرات ایران از شرکت محترم ایرانسل از یک جهت براي حضور فعال در کنفرانس مهندسی برق براي نشان دادن جایگاه واقعی
ICT در کشور و همچنین میزگرد بومی سازي صنعت ICT و از جهت دیگر و مهم تر سخنرانی کلیدي جنابعالی در مراسم اختتامیه

 
کنفرانس و نیز حضور معاونان و مدیران ایرانسل در میزگردها و کارگاه هاي این کنفرانس می باشد.» 

در این نامه همچنین بر استفاده از ظرفیت هاي بخش خصوصی
صنعت فناوري اطلاعات و ارتباطات ایران در تدوین و تنظیم
برنامه هفتم توسعه، تأکید شده و آمده است: بخش خصوصی
ICT با توانمندي بالایی که دارد با استفاده از امکانات تشکل ها،
بنگاه هاي اقتصادي موفق، دانشگاه ها، مراکز پژوهشی و
واحدهاي صنعتی و خدمات فنی مهندسی به خوبی قادر خواهد
بود که به عنوان پیشران تنظیم برنامه ICT، در کنار بخش

 
دولتی باشد. 



بیست و نهمین کنفرانس مهندسی برق ایران، با مشارکت و حضور ایرانسل به عنوان حامی اصلی، به صورت آنلاین و نیمه حضوري،
6G 5 و مطالعاتG برگزار شد و ایرانسل در این کنفرانس، به انتقال تجربیات خود درباره پیشتازي در زمینه هایی همچون راه اندازي

 
پرداخت. 

این کنفرانس از 28 تا 30 اردبیهشت ماه 1400، در محورهاي الکترونیک، قدرت، کنترل، مخابرات، کامپیوتر و مهندسی پزشکی،
توسط انجمن علوم مهندسی برق ایران و دبیرخانه دائمی کنفرانس در دانشگاه امیرکبیر و با حضور سندیکاي صنعت مخابرات ایران و
شماري از مدیران و فعالان صنعت فناوري اطلاعات و ارتباطات و نیز مدرسان و دانشجویان رشته هاي برق، کامپیوتر، مخابرات و سایر
رشته هاي مرتبط، به صورت آنلاین و نیمه حضوري برگزار شد و با سخنرانی دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل، با موضوع

 
«تحول دیجیتال؛ دروازه اي به آینده تمام دیجیتال»، خاتمه یافت. 

در این کنفرانس که با هدف گسترش دانش فنی در گرایش هاي مختلف مهندسی برق، از طریق ایجاد محیطی جهت تبادل نظر
علمی و تخصصی، ارائه آخرین یافته هاي تحقیقاتی و همچنین تشویق پژوهشگران، برنامه ریزي شده بود، برنامه هاي جنبی شامل
دوره هاي آموزشی کوتاه مدت، میزگرد تخصصی و نمایشگاه تجهیزات مهندسی برق نیز با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و به صورت

 
آنلاین و نیمه حضوري انجام شد. 

همچنین در میزگردهاي برنامه ریزي شده در قالب این کنفرانس، مدیران بخش هاي مختلف ایرانسل در زمینه هایی همچون «بومی
سازي صنعت ICT؛ دستاوردهاي نوین اپراتورهاي موبایل» و «فارغ التحصیلان دانشگاه ها و اشتغال در صنعت برق و مخابرات»، با

 
حاضران به بحث و تبادل نظر پرداختند. 

در کارگاه جانبی این کنفرانس با عنوان «شبکه هاي موبایل و بهینه سازي رادیویی آن» نیز، ایرانسل تجربیات خود در این زمینه را با
شرکت کنندگان به اشتراك گذاشت و پاسخگوي پرسش هاي آنان بود.



نقش مثبت رکوردشکنی فولاد تاراز در متعادل سازي قیمت ها در بازار

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/03/02

دنیاي معدن -شرکت فولاد تاراز به عنوان یکی از زیرمجموعه هاي گروه فولادمبارکه در اردیبهشت امسال موفق به
رکوردشکنی در تولید ورق گالوانیزه شد. مدیرعامل شرکت در این خصوص گفت: افزایش میزان تولید و رکوردزنی در فولاد

تاراز، نقش مثبتی در بازار خواهد داشت؛ چرا که هر اندازه تولید و عرضه در بازار افزایش ...

به گزارش دنیاي معدن، سعید رشیدي در گفت وگویی با بیان این مطلب، اظهار کرد: در ادامه روند خوب و عملکرد درخشان
شرکت فولاد تاراز در سال 99 که با رشد تولید 15.4درصدي نسبت به سال 98 همراه شده بود، خوشبختانه با تلاش و همدلی
کارکنان پر تلاش شرکت فولاد تاراز در اردیبهشت 1400 موفق شدیم رکورد تولید ماهانه را به مقدار 18هزارو937تن محصول با

 
کیفیت و ابعاد متنوع به خصوص ضخامت پایین به ثبت برسانیم. 

وي ادامه داد: در اردیبهشت ماه سال گذشته 18هزار و یک تن تولید داشتیم، البته آخرین رکورد تولید فولاد تاراز در دي ماه 99 بود

 
که تولید 18هزارو549تن به ثبت رسیده بود؛ در واقع در اردیبهشت ماه نسبت به رکورد قبلی 2 درصد رشد تولید داشتیم. 

 
بزرگترین مشکل فولاد تاراز، تامین مواد اولیه است 

به گفته وي، محدودیت ها و موانع تولید در فولاد تاراز بسیار زیاد است و بزرگ ترین مشکل این شرکت، تامین مواداولیه و کلاف سرد
است؛ این درحالیست که با توجه به رکورد ثبت شده انتظارات از ما در ماه هاي آتی بیشتر از قبل خواهد شد؛ البته تلاش و برنامه
ریزي براي اینکه بتوانیم تولید خود را به بالاي 20 هزارتن در ماه برسانیم وجود دارد، اما نگرانی اصلی در خصوص شیوه نامه ابلاغیه
فولاد است که از آبان سال قبل اجرا شد و با توجه به اینکه تامین نیاز شرکتهاي تولیدي ورق گالوانیزه در نظر گرفته نشده بود تامین
مواد اولیه شرکت فولاد تاراز که به عنوان حلقه آخر زنجیره فولاد می تواند ارزش افزوده زیادي براي کشور داشته باشد را با مخاطره

 
جدي روبرو کرده است. 

رشیدي افزود: بزرگترین چالش فولاد تاراز تامین مواد اولیه بوده و این در حالی است که کلاف سرد با محدودیت زیاد عرضه به دلیل
تقاضاي بالا از سوي سایر مصرف کنندگان به ویژه شرکتهاي خودرو سازي و لوازم خانگی، در عمل امکان خرید کلاف سرد براي فولاد
تاراز در 4 ماه گذشته وجود نداشته و کلاف گرم بصورت محدود جایگزین آن شده است؛ البته در سامانه بهین یاب براي فولاد تاراز
20هزارتن سهمیه ماهانه در نظر گرفته شده، اما در عمل در بورس کالا امکان تامین بسیار محدود بوده و تنها حدود 25 درصد

 
تقاضاي ما محقق شده است. 

 
خطر توقف تولید 20روزه در ماه وجود دارد 

به گفته رشیدي، اگر تمهیدي براي تامین مواد اولیه از خردادماه امسال براي شرکت تاراز اندیشیده نشود، خطر توقفات حدود 20روز
ماهانه در خط تولید وجود دارد و این موضوع مشکلات فراوانی به همراه خواهد داشت. بنابراین وزارت صمت و متولیان امر باید براي
تامین مواداولیه شرکت فولاد تاراز که یکی از تولیدکنندگان موفق ورق گالوانیزه کشور است، تمهیدي بیاندیشند؛ زیرا تعطیلی این
واحد تهدیدات زیادي را به همراه خواهد داشت؛ زیرا همانگونه که میدانید راه اندازي واحد فولاد تاراز امید را در دل جوانان منطقه



 
چهارمحال و بختیاري ایجاد و اشتغال پایدار مستقیم و غیرمستقیم در استان فراهم کرده است. 

وي افزود: امسال نیز سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی هاست و باید مانع بزرگ تولید از پیش روي ما برداشته شود تا بتوانیم

 
روزبه روز تولید با کیفیت تر و بیشتري داشته باشیم؛ همچنین در زمینه صادرات نیز حمایت هاي لازم صورت گیرد. 

 
طرح توسعه اي فولاد تاراز با کمک صادرات اجرا می شود 

رشیدي ادامه داد: با توجه به ارزش افزوده بالاي ورق گالوانیزه و اینکه میزان تولید بیش از مصرف داخلی است، باید بتوانیم براي
صادرات نیز برنامه ریزي ثابتی داشته باشیم و با ارزآوري براي طرح هاي توسعه اي مجموعه فولاد تاراز به عنوان یکی از زیرمجموعه
هاي فولادمبارکه تولید 450هزار تن در سال را محقق کرده و به زودي به تولیدکننده کلاف سرد براي مصرف شرکت و سایر

 
کارخانجات تبدیل شویم. 

به گفته وي، رکورد تولید افزایش تولید باعث می شود تا تقاضاي بیشتري از مشتریان را پاسخ دهیم، همچنین این افزایش تولید در

 
بحث صادرات نیز موثر خواهد بود؛ زیرا می توان مازاد تولید را صادر کرد. 

مدیرعامل فولاد تاراز افزود: با توجه به اهمیت بخش تولید که هر ساله از سوي رهبر معظم انقلاب نیز به آن تاکید می شود، حمایت از

 
تولید باید از سوي همه بخشها و سازمان ها صورت گیرد. 

به گفته رشیدي، رکوردزنی در میان کارکنان شرکت نیز انگیزه ایجاد کرده و همچون یک محرك براي تلاش بیشتر بوده و این

 
بزرگترین دستاورد است. 

مدیرعامل فولاد تاراز افزود: ورق گالوانیزه فولاد تاراز به مصرف صنایع وابسته همچون لوازم خانگی، صنایع فلزي، ساختمانی و... می
رسد و زمانی که تولید افزایش پیدا می کند و می توان میزان عرضه در بورس را افزایش داد، طبیعتا تقاضا بهتر پاسخ خواهد داد. این
اتفاق نقش مثبتی در بازار خواهد داشت؛ در واقع هراندازه تولید و عرضه در بازار بیشتر شود قیمت محصولات متعادل تر خواهد شد و

 
با توجه به قیمت مواد اولیه سود معقول تولیدکنندگان نیز در نظر گرفته شود. 

گفتنی است شرکت فولاد تاراز، تولید کلاف گالوانیزه با پوشش هاي خاص را برعهده دارد که قابلیت مقاومت در برابر خوردگی، فرم
پذیري بالا، رنگ پذیري مناسب، بازرسی آسان و عملیات جوشکاري را دارا بوده و عمده مصارف این محصول در قطعات لوازم خانگی
مانند یخچال، بخاري، ماشین لباسشویی، کولر، مایکروویو، ناودان ها و لوله ها، سازه هاي فضایی و انبارها، سقف هاي فلزي، نیروگاه ها،

قطعات خودرو، اگزوز، مخازن ذخیره آب و کابینت آشپزخانه و... است.



پرداخت بیش از 53 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي اقتصادي

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/03/02

بانک رفاه کارگران در راستاي شفافیت در اطلاع رسانی،گزارش تسهیلات اعطایی فروردین ماه سال جاري در بخش هاي
مختلف اقتصادي، بنگاه هاي کوچک و متوسط، ضمانتنامه هاي صادره ریالی، قرض الحسنه ازدواج را ارایه کرد. نوشته

پرداخت بیش از 53 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي اقتصادي اولین بار در درآمد نیوز. ...

بانک رفاه کارگران در راستاي شفافیت در اطلاع رسانی،گزارش
تسهیلات اعطایی فروردین ماه سال جاري در بخش هاي مختلف
اقتصادي، بنگاه هاي کوچک و متوسط، ضمانتنامه هاي صادره ریالی،

 
قرض الحسنه ازدواج را ارایه کرد. 

 به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک رفاه کارگران، در
فروردین ماه سال جاري، در بخش هاي آب و کشاورزي، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان، خدمات، بازرگانی و متفرقه بیش از 52

 
هزار و 393 میلیارد ریال و بنگاه هاي کوچک و متوسط 800 میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

این بانک در دوره زمانی یاد شده، تعداد 337  فقره تسهیلات قرض الحسنه مشاغل خانگی، اشتغال زایی و کارفرمایان طرح هاي
مددجویی به مبلغ بالغ بر 122 میلیارد و 862 میلیون ریال به معرفی شدگان کمیته امداد امام خمینی (ره)، سازمان بهزیستی و

 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداخت کرده است. 

بانک رفاه کارگران همچنین در مقطع فروردین ماه سال جاري، بیش از 174 میلیارد ریال تسهیلات از محل منابع قراردادهاي سپرده
گذاري صندوق توسعه ملی اعطا کرده است و در همین دوره زمانی، بالغ بر 7 هزار 769 میلیارد ریال انواع ضمانتنامه هاي ریالی به

 
تعداد 1.887 فقره نیز صادر کرده است. 

همچنین شعب این بانک از محل سپرده هاي قرض الحسنه نزد خود تعداد 862 فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه
به مبلغ بیش از 610 میلیارد ریال و در طرح هاي فعال حوزه اعتباري، 929 میلیارد ریال تسهیلات اعطا کرده است.



احداث 5 پلاتوي تئاتر در کردستان

منبع: شبستانشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/03/02

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کردستان از احداث 5 پلاتوي تئاتر در کردستان ظرف 2 سال خبر داد و گفت:
در دوسال گذشته احداث چندین پلاتوي تاتر در شهرهاي مختلف استان در دستور کار قرار گرفت.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کردستان از
احداث 5 پلاتوي تئاتر در کردستان ظرف 2 سال خبر داد و
گفت: در دوسال گذشته احداث چندین پلاتوي تاتر در

 
شهرهاي مختلف استان در دستور کار قرار گرفت. 

به گزارش خبرگزاري شبستان در کردستان، بهرام نصراللهی
زاده رییس سازمان مدریت و برنامه ریزي استان کردستان در
دیدار با انجمن هنرهاي نمایشی استان کردستان با اشاره به

اینکه دولت براي توسعه زیرساخت هاي حوزه فرهنگ و هنر با جدیت تلاش کرده است؛ اظهار کرد: در سالن تالار مرکزي شهر سنندج
با 14 هزار متر مربع زیربنا، از زمان شروع پروژه در سال 82 تا سال 1396 حدود 10 میلیارد تومان هزینه شده و پیشرفت فیزیکی
حدود 20 درصد بود در حالی که در سه سال اخیر با تخصیص حدود 60 میلیارد تومان اعتبار سرعت قابل توجهی یافته و به حدود

 
70 درصد رسیده و امیدواریم در سال جاري تکمیل شود. 

وي افزود: در دوسال گذشته احداث چندین پلاتوي تئاتر در شهرهاي مختلف استان در دستور کار قرار گرفت که خوشبختانه پلاتوي
کامیاران افتتاح، پلاتوي بیجار و دیواندره آماده افتتاح، پلاتوي مریوان در آینده نزدیک تکمیل و پلاتوي سقز نیز تا پایان سال جاري به

 
بهره برداري خواهد رسید. 

وي راه اندازي سینما در شهر سقز از محل اعتبارات دولتی را نیز گام بزرگی در راستاي توسعه زیرساخت هاي فرهنگ و هنر در
دومین شهر بزرگ استان عنوان کرد و گفت: سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان از محل اعتبارات استانی نیز به حوزه فرهنگ و هنر
از جمله برگزاري جشنواره هاي تئاتر خیابانی مریوان، جشنواره تئاتر کردي سقز، تئاتر وتار بیجار، کنگره مشاهیر کرد و غیره کمک

 
کرده است. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان کردستان احداث هنرستان هنرهاي زیباي دختران در سنندج را گامی بزرگ براي
پرورش استعدادهاي فرهنگی و هنري از سنین نوجوانی عنوان کرد و گفت: این کارها تنها بخشی از سرمایه گذاري هاي صورت گرفته

 
در استان طی چند سال اخیر در حوزه فرهنگ و هنر است. 

نصراللهی زاده با ابراز امیدواري از اینکه هنرمندان استان کردستان با برقراري پل ارتباطی میان هنر و اقتصاد بتوانند از ظرفیت هنر



براي توسعه اشتغال و افزایش درآمد مردم استان بهره ببرند، اعلام کرد: براي مثال پایتخت تاتر خیابانی ایران، برند مریوان شده است و

 
اقتصاد هنر در مریوان می تواند به رشد اقتصاد عمومی کمک کند. 

وي به اهمیت بالاي فرهنگ و هنر در توسعه همه جانبه استان اشاره کرد و بیان داشت: از نگاه سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان

 
کردستان اهمیت فعالیت هاي هنري و فرهنگی کمتر از اهمیت فعالیت هاي عمرانی نیست. 

به گفته بهرام نصراللهی زاده جاده و بزرگراه و فرودگاه و غیره براي انسانِ توسعه یافته ساخته می شود و صرف توسعه فیزیکی
زیربناهاي عمرانی بدون پرورش انسان، کاري عبث است و این فرهنگ و آموزش است که مسئولیت پرورش انسان را به عهده دارد

چراکه کارهاي هنري شخصیت ساز است.



تالار محققان کتابخانه مرکزي آستان قدس رضوي شبانه روزي شد

منبع: شبستانشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/03/02

سوزنچی از شبانه روزي شدن تالار محققان کتابخانه مرکزي آستان قدس خبر داد و گفت: به درخواست اعضاي تالار محققان،
ساعت خدمات این تالار که پیش از این تا 24 بود، به شبانه روزي تغییر کرده و براي استفاده از این تالار همراه داشتن کارت

عضویت الزامی است.

سوزنچی از شبانه روزي شدن تالار محققان کتابخانه
مرکزي آستان قدس خبر داد و گفت: به درخواست اعضاي
تالار محققان، ساعت خدمات این تالار که پیش از این تا
24 بود، به شبانه روزي تغییر کرده و براي استفاده از این

 
تالار همراه داشتن کارت عضویت الزامی است. 

«علی سوزنچی» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در مشهد از شبانه روزي شدن تالار محققان کتابخانه مرکزي آستان قدس
از روز دوشنبه سوم خرداد 1400 خبر داد و گفت: به درخواست اعضاي تالار محققان، ساعت خدمات این تالار که پیش از این از 7 تا

 
24 بود، به شبانه روزي تغییر کرده است و براي استفاده از این تالار همراه داشتن کارت عضویت الزامی است. 

رئیس اداره کتابخانه هاي تخصصی آستان قدس رضوي به شرایط خاص عضویت در این تالار اشاره کرد و گفت: ارائه معرفی نامه
رسمی از محل تحصیل مبنی بر تصویب موضوع پایان نامه براي دانشجویان کارشناسی ارشد و براي طلاب حوزه هاي علمیه (مقطع
کارشناسی ارشد و دکتري)؛ ارائه پروپزال تأیید شده براي دانشجویان دکتري تخصصی که بیش از سه سال اشتغال به تحصیل دارند از

 
شرایط عضویت در تالار محققان است. 

وي ارائه معرفی نامه رسمی مبنی بر تصویب طرح یا پایان نامه دانشجویان رشته پزشکی؛ ارائه گواهی ثبت اختراع براي مخترعان و
اعضاي بنیاد نخبگان؛ ارائه آثار چاپ شده در دو سال اخیر براي مؤلفان و همچنین ارائه مستندات پژوهشی اعم از دو عنوان مقاله
علمی پژوهشی، علمی ترویجی یا مقالات ارائه شده در همایش هاي ملی و بین المللی در دو سال اخیر، از شرایط عضویت در تالار

 
محققان کتابخانه مرکزي است. 

سوزنچی در ادامه از خدمات ارائه شده در این تالار سخن گفت و اظهار کرد: میز اختصاصی، امکان ورود لپتاپ، کمد اختصاصی
لپتاپ،دسترسی به مخزن کتب چاپی کتابخانه مرکزي با بیش از 1میلیون منبع، دسترسی مستقیم به حدود 6هزار و 500 پایان نامه و
بیش از6هزار کتاب مرجع، امکان امانت در محل بیش از 50 کتاب به صورت بلند مدت، پذیرایی و اینترنت واي فاي رایگان از جمله

خدمات این تالار است.



اعتبارات اشتغالزایی مددجویان ایلامی دو برابر شد

منبع: شبستانشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/03/02

موسی نژاد گفت: اعتبارات اشتغال زایی این نهاد امسال نسبت به سال گذشته دوبرابر خواهد شد و تحول مهمی در حوزه
اشتغال نیازمندان استان ایجاد می شود.

موسی نژاد گفت: اعتبارات اشتغال زایی این نهاد امسال
نسبت به سال گذشته دوبرابر خواهد شد و تحول مهمی در

 
حوزه اشتغال نیازمندان استان ایجاد می شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از ایلام، مدیرکل کمیته
امداد امام خمینی(ره) استان ایلام در نشست کارگروه
تخصصی اشتغال و کارآفرینی امداد استان ایلام اظهار کرد:
اعتبارات اشتغال زایی کمیته امداد سال 98 حدود 80

میلیارد تومان بوده که این رقم امسال به بیش از 230 میلیارد تومان رسیده و با مشارکت برخی بانک ها این رقم به حدود 300

 
میلیارد تومان خواهد رسید. 

« قنبر موسی نژاد» با بیان اینکه برنامه هاي متنوعی در حوزه اشتغال براي مددجویان و نیازمندان استان ترسیم شده است، تصریح
کرد: امسال براي نخستین بار از ظرفیت گروههاي جهادي در زمینه ایجاد اشتغال براي نیازمندان استان استفاده خواهد شد و

 
بسترسازي لازم براي تحقق اینکار صورت گرفته است. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام تنوع در ایجاد اشتغال و راه اندازي مشاغل نوین و دانش بنیان مددجویان را از برنامه هاي محوري
کمیته امداد در عرصه اشتغال برشمرد و گفت: در چند سال اخیر حرکتهاي خوبی در این زمینه صورت گرفته که با استقبال

 
مددجویان جویاي کار و تحصیل کرده مواجه بوده و امسال این حرکتها استمرار خواهند داشت. 

موسی نژاد یادآور شد: استفاده از ظرفیت و توان بنگاههاي اقتصادي و دستگاههاي متولی اشتغال،استمرار طرح راهبري شغلی و
تخصصی تر شدن حوزه اشتغال، اشتغال زایی از طریق کاریابی و بهره گیري از توان کارفرمایان باتجربه و نیز اشتغال به روش هدایت

 
شغلی از جمله دیگر برنامه هاي کمیته امداد استان ایلام در حوزه کارآفرینی خواهد بود. 

در ادامه نیز شرکت کنندگان در نشست تخصصی کارگروه اشتغال و نیز نمایندگان گروه هاي جهادي کارآفرین نکته نظرات خود را

 
بیان کردند. 

گفتنی است این نشست ویدئو کنفرانس با حضور ویدئویی مشاور معاون اشتغال و خودکفایی مرکز، مدیران گروه هاي جهادي از تهران



و روساي ادارات اجرایی و کارشناسان اشتغال و خودکفایی سراسر استان با موضوع جهادگران کارآفرین و تشریح برنامه هاي اشتغال
زایی کمیته امداد استان برگزار شد



کارآفرینی و اشتغالزایی راه حل مشکلات خانواده هاي مستضعف است

منبع: رساشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/03/02

آیت االله طباطبایی نژاد با تأکید بر ضرورت اشتغالزایی مددجویان کمیته امداد امام خمینی،گفت: اشتغالزایی راه حل مشکلات
خانواده هاي نیازمند و مستضعفان تحت پوشش کمیته امداد است.

آیت االله طباطبایی نژاد با تأکید بر ضرورت اشتغالزایی مددجویان کمیته امداد
امام خمینی،گفت: اشتغالزایی راه حل مشکلات خانواده هاي نیازمند و

 
مستضعفان تحت پوشش کمیته امداد است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري رسا در اصفهان، آیت االله سید یوسف طباطبایی
نژاد نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان، در دیدار با مدیرکل
کمیته امداد امام خمینی استان اصفهان، با بیان اینکه لازم است حمایت هاي

صحیح و درستی از خانواده هاي بی بضاعت براي خانه دار شدن آنها صورت بگیرد، گفت: مسکن یکی از نیازها و مشکلات خانواده

 
هاي بی بضاعت است و باید در کمک رسانی و ساخت مسکن براي مستمندان و روستاییان محروم به این موضوع توجه داشته باشیم. 

وي در ادامه افزود: کار آفرینی بسیار مهم است، باید یک مجموعه توانمند کار آفرینی داشته باشیم تا بتوانیم از خانواده هاي نیازمند از

 
طریق اشتغالزایی حمایت کنیم. 

آیت االله طباطبایی نژاد با اشاره به اهمیت اصلاح فرهنگ کار و کارآفرینی براي رشد اشتغال در جامعه به ویژه در میان اقشار نیازمند،
تصریح کرد: ارائه آموزش هاي لازم براي کارآفرینی و اشتغال از دیگر مسائلی است که کمیته امداد امام خمینی براي محرومیت زدایی

 
و حل مشکلات اقشار مستضعف باید نسبت به آن توجه داشته باشد. 

نماینده ولی فقیه در استان اصفهان با بیان اینکه ظرفیت هاي خوبی در میان اقشار ضعیف وجود دارد که باید از آنها حمایت شود،
اظهار کرد: باید توانمندي هاي مددجویان کمیته امداد امام خمینی را با ارائه آموزش هاي کاربردي افزایش داد تا بتوانند از مشکلات

 
زندگی خود کم کنند و در این خصوص جهت دهی به حمایت هاي خیرین و نیکوکاران هم می تواند بسیار مفید باشد. 

امام جمعه اصفهان به نزدیک بودن ایام انتخابات ریاست جمهوري و شوراهاي اسلامی شهر اصفهان اشاره کرد و گفت: مسأله حضور
حداکثري در انتخابات یکی از مهمترین مسائلی است که رهبر معظم انقلاب به آن تأکید دارند، حضور مردم پاي صندوق مقدمه اي

 
است براي انتخاب اصلح از سوي مردم و مردم نباید از انتخاب اصلح غافل بشوند. 

کریم زارع مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان اصفهان،در این دیدار با بیان اینکه در سال 99 بیش از 2 هزار کمک هزینه
جهیزیه به خانواده ها پرداخت کردیم، گفت: البته سعی کردیم که با توجه به درخواست خانواده ها کالاهاي مرغوب براي جهیزیه به

 
خانواده ها اهدا کنیم. 



وي در ادامه به فعالیت هاي گسترده حمایتی کمیته امداد امام خمینی اشاره کرد و افزود: اطعام مهدوي در ماه مبارك رمضان و اطعام
حسینی در محرم و صفر در راستاي عمل به منویات رهبر معظم انقلاب در خصوص کمک هاي مؤمنانه به صورت یک میلیون پرس

 
غذا و بسته هاي غذایی از جمله اقدامات انجام شده از سوي کمیته امداد امام خمینی استان اصفهان است. 

زارع با اشاره به مشکلات شیوع ویروس کرونا براي اقشار مختلف جامعه از جمله مددجویان کمیته امداد امام خمینی، تصریح کرد:
تلاش کردیم تا تحت تأثیر مشکلات شیوع ویروس کرونا قرار نگیریم و حتی حدود 10 هزار نفر خانواده را به مددجویان خود اضافه

 
کردیم که عمدتا از خانواده هاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا بودند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان اصفهان خاطرنشان کرد: استان اصفهان از استان هایی است که مردم آن در کمک کردن به
محرومان پیشتاز است و سال گذشته شاهد رشد صدقات و حمایت هاي مردم از کمیته امداد امام خمینی بودیم./1304/



1054 فیلم کوتاه مسجدي ساخته شد/ تربیت جوانان انقلابی هدف اصلی
جشنواره «طنین»

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش گروه فرهنگ و هنر دفاع پرس، حجت الاسلام
حبیب رضا ارزانی رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد (فهما) با اشاره به برگزاري جشنواره
فیلم کوتاه طنین مسجد، اظهار داشت: بهره گیري از ابزار
هنر در جهت ترویج و گسترش مفاهیم سبک زندگی
اسلامی- ایرانی در جامعه، جهت دهی به گرایش هاي
هنري در حوزه فیلم، به سمت تولید آثار با موضوع سبک

زندگی اسلامی-ایرانی، ورود اعضاي کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور به حوزه فیلم و استفاده بیشتر از قابلیت هاي آن، بسط
و گسترش حوزه فیلم سازي از طریق تربیت و آموزش هنرمندان متعهد و تولید و خلق آثارهنري دینی و حرکت به سمت کارآفرینی

 
هنري در سطح کانون ها از جمله مهمترین محورها و اهداف این جشنواره را تشکیل می دهند. 

رئیس ستاد فهما ادامه داد: این رویداد با تمرکز بر تولیدات اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور در عرصه فیلم سازي
برگزار شده و هرسال شاهد رشد و ارتقاي کیفی آثار در جشنواره اي هستیم که ابتدا از دل یک کانون در شهر گرگان آغاز به کار کرد

 
و به تدریج گسترش یافته و امروز تبدیل به جشنواره ملی شده است. 

وي افزود: چهارمین دوره از جشنواره فیلم کوتاه طنین مسجد با استقبال فراوانی از سوي هنرمندان عضو در کانون ها و همچنین
هنرمندان غیر عضو مواجه شد به طوري امسال هزار و 54 اثر به دبیرخانه جشنواره رسید که حکایت از رشد 98 درصدي جشنواره

 
داشت. 

رئیس ستاد فهما در ادامه برگزاري جشنواره طنین مسجد را فرصتی براي گسترش فعالیت هاي جوانان دغدغه مدار در عرصه هنر
دینی توصیف کرد و افزود: هدف ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور این بود تا با برگزاري چنین جشنواره اي در

 
سطح ملی، استعدادهاي مسجدي را پرورش داده و دریچه اي براي فعالیت این قشر از جوانان را در جامعه هنري باز کند. 

وي در بخش دیگري از مباحث خود با بیان اینکه ارسال آثار با محور موضوعی سبک زندگی اسلامی- ایرانی به عنوان موضوع محوري
مورد تاکید دوره چهارم جشنواره بود، افزود: مولفه هایی نظیر رفتارهاي اجتماعی، حقوق همسایه، کالاي ایرانی، اقتصاد مقاومتی،
تحریم ربا، کسب حلال، علم اندوزي، کتاب، نذر فرهنگی، سحرخیزي، تکریم والدین، ازدواج آسان، پوشش اسلامی ایرانی، قناعت،
ساده زیستی، صرفه جویی، معماري اسلامی-ایرانی، خانواده سالم، کار و تلاش، مسجد، نیایش، جهاد، نماز، انقلاب اسلامی، وحدت،
قهرمان زندگی من، مدافعان سلامت و ... از دیگر موضوعات چهارمین دوره از جشنواره طنین مسجد بود، ضمن اینکه امسال بخش

 
روستا و زندگی روستایی به عنوان بخش ویژه در نظر گرفته شد. 



ارزانی در ادامه به بخش هاي چهارمین دوره از جشنواره فیلم کوتاه طنین مسجد اشاره کرد و گفت: این جشنواره در بخش هاي
اصلی، بخش ویژه کانون هاي فرهنگی هنري مساجد، بخش ویژه روستایی برگزار شد که هرکدام از این بخش ها از زیرمجموعه هاي
جداگانه تشکیل شده بودند و شرکت کنندگان عضو در کانون هاي فرهنگی هنري مساجد با مراجعه به سایت بچه هاي مسجد و

 
شرکت کنندگان بخش آزاد با مراجعه به وب سایت جشنواره می توانستند آثار خود را بارگذاري کنند. 

رئیس ستاد فهما در پایان ابراز امیدواري کرد: برپایی رویدادهاي هنري ویژه بچه هاي مسجد در سایر دستگاه ها و نهادهاي کشور
مورد توجه و اهتمام ویژه قرار گیرد تا از این رهگذر شاهد شکوفایی نسلی از جوانانی باشیم که در دهه چهارم انقلاب اسلامی، تداوم

 
دهنده و استمراربخش آرمان هاي امام راحل و انقلاب اسلامی باشند. 
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توسعه، رمز تولید پایدار

توسعه، رمز تولید پایدار

منبع: روزنامه روزگار معدنشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/03/02

به طوري که شرکت هاي حاضر در این عرصه هم در بخش هاي بالادست و هم در بخش هاي پایین دست اقدام به سرمایه
گذاري کرده اند که با به ثمر رسیدن این سرمایه گذاري ها، شاهد افزایش تولید و شکوفایی صنعت فولاد در عرصه هاي بین

المللی هستیم و جلوه آن قرارگیري صنعت فولاد کشور در جایگاه دهم دنیا است. با توجه به ...

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان مطرح کرد: توسعه، رمز تولید پایدار صنعت فولاد کشور با توجه
به برنامه هاي بلندمدت تدوین شده به ویژه براي افق 1404 در سال هاي گذشته همواره رو به جلو

 
حرکت کرده و هیچ گاه متوقف نشده است. 

به طوري که شرکت هاي حاضر در این عرصه هم در بخش هاي بالادست و هم در بخش هاي پایین دست اقدام به سرمایه گذاري
کرده اند که با به ثمر رسیدن این سرمایه گذاري ها، شاهد افزایش تولید و شکوفایی صنعت فولاد در عرصه هاي بین المللی هستیم و
جلوه آن قرارگیري صنعت فولاد کشور در جایگاه دهم دنیا است. با توجه به اینکه یکی از دغدغه هاي صنایع فولادي کشور تامین ماده
اولیه بوده، اولویت با سرمایه گذاري در صنایع بالادست بوده که موجب اطمینان خاطر شرکت هاي فولادي از تامین مواد اولیه شده

 
است. درهمین زمینه فلزات آنلاین با امین ابراهیمی، مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان گفت وگو کرده است که در ادامه می خوانید: 

- با توجه به شعار امسال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها»، فولاد خوزستان چه برنامه هایی را در دستور کار دارد؟ یک دهه است
که رهبر معظم انقلاب شعارهاي هر ساله را با موضوع تولید و اقتصاد و رویکردهاي اقتصاد مقاومتی انتخاب می کنند که حکایت از
نگاه دقیق ایشان به پیش شرط هاي تولید و حمایت از تولید دارد. شاید هم یکی از دغدغه هاي معظم له در این سال ها پویایی در
اقتصاد و تولید بوده که با نام گذاري ایشان در این سال ها این موضوع بیشتر نمایان و مشهود شده است. سال گذشته به نام جهش
تولید نام گذاري شد. در این سال، سعی کردیم با پیروي از منویات مقام معظم رهبري و به کارگیري تمامی ظرفیت ها با وجود
محدودیت هاي مختلف، در تولید سالانه خود افق بالاتري را از لحاظ کمی و کیفی نسبت به برنامه تولید محقق کنیم. همچنین امسال
نیز که ایشان دستور پشتیبانی و مانع زدایی از تولید را صادر کرده اند، علاوه بر حفظ روند تولید پایدار و تلاش براي ارتقاي آن، در
حمایت از تامین کنندگان و تولیدکنندگان داخلی برنامه جدي داریم و گام هاي اساسی برمی داریم و بدون شک سال 1400 نیز
منویات و بیانات مقام معظم رهبري را نصب العین قرار می دهیم. سعی مجموعه فولاد خوزستان بر رفع نقاط ضعف و تقویت نقاط

 
قوت است. به عقیده بنده داشتن تفکر و روحیه جهادي لازمه تحقق شعار سال 1400 است. 

- فولاد خوزستان در سال 1399 چه موفقیت هایی را در حوزه تولید داشته است؟ همان طور که قبلا هم اشاره شد، در سال 1399 با
محدودیت هاي بسیاري مواجه بودیم. تشدید تحریم هاي ظالمانه از یک سو، شیوع ویروس کرونا و محدودیت هاي مختلفی از سویی
دیگر و همچنین محدویت هاي چندباره استفاده از برق باعث شد سختی هاي بسیاري متوجه فولاد خوزستان شود. وجود هر یک از
محدودیت ها به تنهایی می توانست تولید را با چالش جدي مواجه کند. اما به لطف پروردگار و همت مثال زدنی کارکنان مجموعه
فولاد خوزستان موفق شدیم به میزان تولید برنامه پیش بینی شده، دست پیدا کنیم. شایان ذکر است راه اندازي فاز اول کارخانه تولید
گندله شهید سلیمانی که اوایل سال 1399 با حضور مسئولان کشوري به بهره برداري رسید، از دیگر طرح هاي موفق مجموعه به
شمار می آید. این کارخانه ظرفیت تولید سالانه 5میلیون تن گندله را دارد که در فاز اول ظرفیت دو میلیون 500 هزار تنی آن به

 
بهره برداي رسید و براي یک هزار و 500 نفر به طور مستقیم و غیر مستقیم ایجاد اشتغال کرد. 



- وضعیت فروش داخلی و صادراتی شرکت را در سال گذشته چطور ارزیابی می کنید؟ با توجه به اینکه تولید شرکت فولاد خوزستان
بر پایه صادرات است، محصولات این مجموعه در اقصی نقاط جهان خریدار دارد. حضور موثر و دائمی در بازارهاي بین المللی باعث
حفظ جایگاه کشور در میان تولیدکنندگان بین المللی می شود. از طرفی سیاست هاي وزرات صنعت، معدن وتجارت مبنی بر اولویت
تامین مواد اولیه شرکت هاي نوردي داخلی باعث شده میزان صادرات با تغییراتی همراه شود. به طور متوسط 50 درصد تولیدات

 
مجموعه فولاد خوزستان در سال 1399 صادر شده و مابقی در اختیار شرکت هاي نوردي داخلی قرار گرفت. 

لازم به ذکر است بخش اعظمی از درآمدهاي ارزي در سامانه نیما تزریق شد و مقداري هم به تهیه مواد و تجهیزات مورد نیاز شرکت
اختصاص یافت. مجموعه فولاد خوزستان، همواره خود را متعهد به پیروي از سیاست هاي وزرات صنعت، معدن و تجارت و بانک

 
مرکزي می داند. 

- فولاد خوزستان در سال گذشته چه طرح هاي توسعه اي را در واحد هاي زیرمجموعه افتتاح کرده است؟ باید توجه داشت که توسعه
رمز تولید پایدار محسوب می شود. از این رو، براي دستیابی به تولید بیشتر و حفظ جایگاه در بازارهاي داخلی و خارجی، باید به سمت
نوسازي و توسعه تجهیزات گام برداشت. مهم ترین طرح افتتاح شده در سال گذشته، راه اندازي کارخانه گندله سازي شهید سلیمانی

 
(سیمیدکو) بود. 

این طرح با هدف تکمیل زنجیره فولاد و با سرمایه گذاري 115 میلیون یورویی مجموعه فولاد خوزستان طراحی و راه اندازي شد. از
دیگر طرح هاي در دست اقدام می توان به: سرمایه گذاري براي راه اندازي کارخانه فولادسازي شادگان، کارخانه مگا مدول آهن
اسفنجی (زمزم 3)، احداث پست برق فشار قوي 400/230کیلوولت، تکمیل فرآیند پساب صنعتی و توسعه طرح جمع آوري دود اشاره

 
کرد. 

- عمده ترین موانعی که فولاد سازان کشور از جمله فولاد خوزستان با آن مواجه است، چیست و چه تدابیري براي حل آن باید
اندیشیده شود؟ در سال هاي اخیر، همواره یکی از مهم ترین دغدغه ي تولیدکنندگان فولاد، تامین مواد اولیه به ویژه سنگ آهن
است. افزایش بی رویه نرخ مواد اولیه در سال گذشته باعث بی ثباتی در چرخه زنجیره فولاد شد. از طرفی دستورالعمل هایی در مورد
قیمت گذاري و فروش محصولات فولادي بعضا موجب بهم خوردن بازار شد. مجموعه فولاد خوزستان در مسیر تکمیل زنجیره ارزش از
معدن تا نورد و به منظور جلوگیري از چالش هاي احتمالی، اقدام به راه اندازي خط تولید گندله سازي شهید سلیمانی، سرمایه گذاري
در بخش معدن در پایین دست کرده است. البته یکی از مهم ترین برنامه هاي شرکت فولاد خوزستان در سال 1400 در راستاي
تکمیل زنجیره فولاد تملک سهام شرکت فولاد اکسین است. امید داریم در سال جدید، دولت و مجلس همگام و همسو با
تولیدکنندگان گام بردارند. در شرایطی که تحریم ها باعث کاهش چشمگیر فروش نفت شده است، حمایت از بخش صنعت، می تواند

 
به محل مطمئنی براي ارزآوري کشور تبدیل شود. 

- فولاد خوزستان چه اقداماتی را در جهت بومی سازي خطوط تولید انجام داده و یا در دستور کار دارد؟ دستیابی به آخرین فناوري
روز دنیا در خطوط تولید صنعت فولاد و نورد و به کارگیري فن آوري جدید در صنایع فولادي براي رقابت جهانی کاملا ضروري است.
ایران با توجه به معادن سنگ آهن، شرکت هاي متعدد فولادي و نوردي و انرژي فراوان این ظرفیت را دارد که با بهره گیري از فناوري
نوین در این صنعت به یکی از کانون هاي اصلی تولید فولاد جهان تبدیل شود. شرکت فولاد خوزستان از بدو تاسیس اقدام به تشکیل
مدیریت ساخت و سفارشات با هدف بومی سازي قطعات کرد و شناسایی تولیدکنندگان داخلی و تهیه تجهیزات مورد نیاز صنعت فولاد

 
از داخل کشور را در دستور کار قرار داده است. 

طراحی به روش مهندسی معکوس، استعلام ساخت و کنترل کیفیت از جمله مهم ترین فعالیت هاي این مدیریت بود از طرفی این



شرکت بخشی از تجهیزاتی که امکان ساخت آن از داخل کشور امکان پذیر است را در نمایشگاه هاي مختلف معرفی کرده تا با افراد
حقیقی و حقوقی که توانایی ساخت و تولید آن را دارند، همکاري کند. در این سال ها، علاوه بر دعوت از تولیدکنندگان داخلی، با

 
سازمان هاي مختلف از جمله: پارك هاي علم و فناوري، دانشگاه و شرکت هاي دانش بنیان ارتباط مستقیم برقرار کرده ایم. 

همچنین به دانشگاه ها اعلام کردیم، از طرح ها و پایان نامه هایی مرتبط با صنعت فولاد در مقاطع کارشناسی ارشد و دکترا حمایت
کامل می کنیم. ثمره این دیدگاه تا به امروز، بومی سازي 25 هزار قطعه مورد نیاز این صنعت در شرکت فولاد خوزستان بوده است.
بسیاري از این تجهیزات نیز پس از آزمودن و ارزیابی در چرخه تولید به کار گرفته شدند؛ به طوري که سفارشات آنها از خارج کشور

 
براي همیشه لغو شد. 

انتهاي پیام/



در حوزه زنان نباید وارد دور برگردان شد و عقبگرد کرد

منبع: الفشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/03/02

0 نظر، 2 در صف انتشار و 0 تکراري یا غیرقابل انتشاراز آنجایی که نیمی از جمعیت را زنان تشکیل می دهند، بررسی مشکلات
و موانع پیش روي زنان در تمامی حوزه ها از اقتصاد گرفته تا فرهنگ و جامعه از مهم ترین وظایف هر دولتی است، گرچه در دولت
اخیر تا اندازه اي زنان توانستند در سطوح مدیریتی به آماري که مردان در جایگاه هاي مدیر نشسته اند نزدیک شوند اما همچنان

 
مشکلاتی دارند که سد راه آنان است. 

به گزارش الف به نقل از ایران آنلاین، از سوي دیگر افزایش آمار
طلاق در سال هاي اخیر سبب شده بر تعداد زنان سرپرست
خانوار به طور چشمگیري افزوده شود، همین امر می طلبد که
بازار کار براي زنان تسهیل شود اما حالا در خیلی موارد می بینیم
که اینگونه نیست و زنان سرپرست خانوار با مشکلات عدیده اي
دست و پنجه نرم می کنند. در یک سال اخیر هم که شیوع
بیماري کرونا مزید بر علت شد و بیش از پیش این قشر از جامعه
را گرفتار کرد. از معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهوري در امور

زنان و خانواده درباره چالش ها و مشکلات جامعه زنان، چرایی حل نشدن برخی مشکلات و طرح ها و اقدامات صورت گرفته براي
مهار مشکلات در دولت حسن روحانی سؤال کردیم. همچنین کارهاي بر زمین مانده دولت که باید به دولت بعدي منتقل شود و اشاره

 
اي هم به برگزاري انتخابات پیش رو ازجمله پرسش هایی بودند که ابتکار به آنها پاسخ داد: 

با توجه به تجارب کسب شده و ارزیابی مسائل و مشکلات حوزه زنان بویژه در یک دهه اخیر به عنوان یک سیاستگذار و مدیرزن در
کشور مهم ترین چالش هاي پیش روي زنان را چه می دانید؟ می دانیم که در هر کشوري یکی از معیارهاي توسعه میزان اعتبار و
جایگاهی است که به فعالیت زنان داده می شود، چرا زنان در کشور ما نمی توانند همچون کشورهاي دیگر جایگاه متناسب خود را به

 
دست بیاورند؟ 

مهم ترین موضوعی که در دستور کار دولت قرار گرفت، بحث عدالت جنسیتی است، توجه نکردن به بحث عدالت جنسیتی سبب می
شود که زنان نتوانند جایگاه خود را به دست آورند. عدالت جنسیتی برگرفته از مفاهیم قرآنی و تعالیم بزرگان انقلاب مانند امام
خمینی(ره) و شهید مرتضی مطهري است که به موضوع تحقق عدالت و لازمه اجراي آن در موضوع جنسیت اشاره کردند، رهبر معظم
انقلاب نیز به این موضوع تأکید دارند، اما در خیلی جاها می بینیم که نگاه واپسگرایانه هم وجود دارد و برخی می گویند که بحث در
خصوص عدالت جنسیتی به نوعی تقلید از غرب است. این جاي تأسف دارد که وقتی کاري رو به جلو و تحول آفرین انجام می شود
جماعتی می گویند که نفوذ خارجی در میان است، ضمن اینکه همه جوامع باید از تجربیات یکدیگر استفاده کنند و هم عبرت بگیرند

 
و هم از موفقیت ها درس بگیرند. 

بحث عدالت جنسیتی در دستور کار معاونت در دولت هاي یازدهم و دوازدهم قرار گرفت با حضور رئیس جمهوري شاخص ها و
اجرایی شدن و تدوین شناسنامه انجام شد، حالا 31 برنامه استانی داریم و هر استان به فراخور خواسته اجتماعی و فرهنگی در حال



 
کار است. 

در خصوص وظایف استان ها و کاري که براي آنها تعریف شده و برنامه هایی که باید در این خصوص اجرا کنند، توضیح دهید. چه

 
محورهایی را براي تحقق عدالت جنسیتی مد نظر قرار دادید؟ 

براي هر استان برنامه و بودجه مصوب شده، مثلاً آموزش و پرورش در هر استانی می داند چه برنامه هایی باید براي افراد بازمانده از
تحصیل و تقویت مهارت هاي زندگی داشته باشد یا وزارت کار در هر استانی می داند باید براي دختران جویاي کار و سرپرست خانوار
چه کارهایی انجام دهد و همین طور در حوزه ورزش هم، مرکز پردازش بسیار عالی وجود دارد و به عنوان نمونه مناطقی که کمبود
فضاي ورزشی دارند و بررسی مشکلات آنان، در وهله اول مورد توجه قرار می گیرند، در یک کلام مهم ترین مسأله براي رفع مشکلات
در حوزه زنان همین موضوع عدالت جنسیتی است. خوشبختانه برنامه بزرگ و تحولی شکل گرفته و از بی برنامگی هاي گذشته عبور
کرده ایم، حالا زیرساخت موضوع در سطح ملی گذاشته شده و از دستگاه هاي دولتی هم خواستیم تا برنامه بخشی خود را در بحث
ارتقاي عدالت جنسیتی ارائه دهند، زیرساخت هاي حرکت در این زمینه کاملاً فراهم شده و چشم انداز روشنی در شاخص هاي متعدد
وجود دارد، اکنون در حوزه اشتغال، همچنین کسب و کار و توجه به شرکت هاي دانش بنیان و توجه به مشاغل خانگی و الگوي نوین
مشاغل خانگی هم بررسی هاي لازم انجام شده و چارچوبی تعریف شده که طرح مشترکی براي زنان سرپرست خانوار از آموزش هاي

 
ابتدایی و مهارت هاي کسب و کار تا اتصال به بازار پیاده شود. 

اگر نگاهی به وضعیت زنان در سال هاي اخیر داشته باشیم یکی از پرچالش ترین بحث ها مربوط به حقوق زنان و تبعیضی است که
نسبت به مردان در جامعه وجود دارد، در خصوص مشکلاتی که از اشتغال زنان گرفته تا حضور در محافل فرهنگی و اجتماعی دیده

 
می شود، چه باید کرد؟ 

یکی از سرفصل هاي حقوقی که در معاونت شکل گرفت، دستیابی به قوانین و مقرراتی بود که در آنها بحث تبعیض وجود نداشته
باشد. محور ایجاد تحول در قوانین و مقررات در حوزه زنان هم به همین دلیل در دستور کار قرار گرفت و از طریق کارگروه قوانین و

 
شوراي فقهی، معاونت نشست هاي تخصصی برگزار کرد، حاصل این تلاش ها و پیگیري ها هم پیشنهاد 15 لایحه بود. 

در بحث تصویب لوایح مثل اینکه لایحه منع خشونت علیه زنان بالاخره در مجلس تصویب شد؛ در خصوص این لایحه چه نظري

 
دارید؟ 

در این لایحه خیلی از مشکلاتی که در حوزه زنان وجود داشت، پیش بینی شده است، که خوشبختانه چندي پیش یک فوریت آن در
مجلس تصویب شد معتقدم با توجه به آثار و تبعات منفی خشونت علیه زنان که در طول این سال ها زیاد درباره آن بحث شده این

 
گونه لوایح می توانند ساختار حقوقی خوبی براي رفع معضلات زنان رقم بزنند. 

چندي پیش در خصوص درج نام مادر در کارت ملی صحبت کردید، لزوم این کار چیست و تا چه حد می تواند مشکلات مادران را در

 
این حوزه کاهش دهد؟ 

برخی مادران براي اثبات هویت خود دچار مشکل می شوند، به عنوان مثال براي ثبت نام فرزند خود در مدرسه یا اثبات هویت در
فرودگاه به بن بست می خورند، چنانچه نام مادر در کارت ملی فرزندان وجود داشته باشد، به عنوان اوراق هویتی از مشکلات پیش
روي این مادران کاسته خواهد شد اما همیشه یک جریان خاص مانع پیشبرد کارها می شود و با جوسازي و دروغ، پیشبرد کارها قفل
می شوند، البته ما همچنان پیگیرهستیم و امیدواریم این کار را بتوانیم در این دولت قطعی کنیم، چون مطالبه جامعه زنان است و

 
مسأله بسیار ساده اي است که نیاز به قانون و لایحه نیز ندارد. 



از دستیابی زنان به پست هاي مدیریتی بگویید، تاکنون زنان چقدر توانسته اند به این پست ها دست پیدا کنند؟ در دور دوم دولت

 
روحانی چه اقدامات شاخصی براي بهبود وضعیت جایگاه زنان انجام شد و چه طرح ها و کارهاي مهمی انجام دادید؟ 

از ابتدا رئیس جمهوري در این زمینه تأکید داشتند و از آن جایی که 41 درصد کارکنان دولت خانم ها هستند، در ابتداي دولت تنها
5 درصد مدیر زن وجود داشت، یعنی عملاً زنان حذف شده یا کمرنگ بودند اما رئیس جمهوري مصوبه اي دادند که در دوره چهار
ساله 30 درصد زنان در پست هاي مدیریتی باشند، اکنون 8هزار مدیر زن جدید وارد شده اند و مجموعا20ً هزار مدیر زن داریم و در
4 سال اخیر براي اولین بار رشد قابل توجهی در سطوح مدیریتی عالی زنان را شاهد بودیم، در این میان 96 معاون وزیر و همتراز
معاون وزیر هم در حال خدمت هستند که تا قبل از این، چنین رقمی وجود نداشت، حالا بیش از 25 درصد از رؤساي مدیریتی را

 
زنان تشکیل می دهند؛ خوشبختانه درسال پایانی حضور دولت، افزایش مدیران زن بسیار چشمگیر بود. 

در دوران کرونا آسیب هاي زیادي به بخش هاي مختلف وارد شد و زنان سرپرست خانوار هم آسیب هاي زیادي در این دوران دیدند.
براي حمایت از این افراد چه کار ها و اقداماتی انجام گرفت؟ در حال حاضر چه تعداد زنان سرپرست خانوار داریم؟ به عنوان یک مقام

 
مسئول مهم ترین دغدغه ها و چالش هاي پیش روي این گروه از زنان را چه می دانید؟ 

باشروع کرونا و افزایش مشکلات همه اقشار جامعه بویژه زنان سرپرست خانوار در این خصوص ستادي را ایجاد کردیم و پرتال جامع
ایرانیان وزارت کار ایجاد شد و در همان جا هم مشخص شد که در حال حاضر چهار و نیم میلیون زن سرپرست خانوار داریم، البته از
این تعداد بسیاري توانمند هستند، بسیاري بیمه دارند و مستمري بگیر هستند اما تعداد زیادي نیاز به خدمات حمایتی دارند. یک و
نیم میلیون نفر مجموعاً تحت پوشش برنامه حمایتی بهزیستی، کمیته امداد و دولت هستند. به طور خاص با وزارت کار و وزارت کشور
براي ترسیم الگو در موضوع توان افزایی زنان سرپرست خانوار برنامه ریزي کردیم و در بحث ایجاد کسب و کارهاي ماندگار و مشاغل
خانگی در حاشیه شهرها برنامه هایی را پیش بینی کردیم و با همکاري سازمان هاي مردم نهاد توانستیم کارها را پیش ببریم تا زنان
سرپرست خانواري که دچار مشکلات در نتیجه کرونا شده بودند، بتوانند به لحاظ معیشت شرایط پایداري پیدا کنند؛ در دوران کرونا
یکی از مشکلات اصلی مسأله بازاریابی کالا و خدمات بود ما در این خصوص هم چون بازارچه ها و فروشگاه ها وجود نداشتند تا صنایع
دستی و کشاورزي ارائه شوند، به زنان روستایی آموزش هایی ارائه دادیم و به آنها گواهی استاندارد هم تعلق گرفت و با ایجاد شبکه
بازاریابی مجازي سعی کردیم این دسته از افراد را وارد فروش مجازي محصولات کنیم. در این شبکه ها زنان سرپرست خانوار و
دختران جوانی که استارتاپ هایی تولید کرده بودند در بحث بازاریابی فراگیر در حال فعالیت هستند، البته در این حوزه تفاهمنامه اي
هم با شرکت پست امضا شد تا ارسال مراسلات و حضور در بازارهاي مجازي براي زنان سرپرست خانوار و زنان کار آفرین در شرایط

 
کرونا میسر شود و هم بتوانند از این تسهیلات استفاده کنند. 

در روزهاي پایانی دولت به سر می بریم، چه کارهایی بر زمین مانده که توصیه می کنید دولت بعدي آن کارها را ادامه دهد وتلاش

 
هاي صورت گرفته بی نتیجه نماند؟ 

توان افزایی براي سازمان هاي مردم نهاد در حوزه زنان و خانواده بسیار مهم است و در حال حاضر دوره هاي مجازي براي تشکل ها و
خیریه ها در حال برگزاري است، این افراد علاقه مند هستند که فعالیت هاي بیشتري داشته باشند، به اعتقاد من این قبیل کارها باید
ادامه پیدا کند زیرا ذیل بحث عدالت جنسیتی است؛ تمام فعالیت هایی که انجام می شود براي تحقق بخشی به مفهوم عمیق عدالت
است، ما هم سعی کردیم کار دولت قبلی را ادامه دهیم. آفت کشور، دوربرگردان در دولت بعدي به اسم تحول کلی برنامه ها و سیاست
هاست، دولت هاي جدید سعی می کنند که کارهاي قبلی و برنامه ها و ایده هاي قبلی را متوقف کنند و از نو همه امور را شروع کنند
اما این کار اشتباه است. توصیه من این است که باید از پله هاي بالا حرکت کرد، دلیل موفقیت ما هم همین بود که کارهاي خوب



خانم مولاوردي را ادامه دادیم، واپس گرایی و عقب رفتن و بی توجهی به توانمندي هاي زنان، نقض عدالت جنسیتی است و سبب

 
پسرفت می شود. 

 
نزدیک به انتخابات هستیم و تا حدود یک ماه دیگر انتخاباتی بزرگ پیش رو داریم، نظر شما در خصوص انتخابات امسال چیست؟ 

با نزدیک شدن به انتخابات متأسفانه شاهد رفتارهاي نادرست بودیم و در این خصوص به عملکرد دولت هم اتهامات زیادي وارد شد، از
جمله اتهام غرب گرایی در خصوص عدالت جنسیتی، این رفتارها به کشور و انقلاب ضربه می زند. دولت با بدترین جنگ روانی و
تخریب در حوزه زنان روبه رو شد و دروغ ها و تهمت هاي زیادي زده شد، براي رد صلاحیت در بحث شوراها در کمال تأسف اتهامات
اخلاقی، غیرقابل قبول، غیر شرعی و غیر اصولی زده شد که همه این کارها محکوم است، نباید آبروي افراد را ببریم و کاري کنیم که
خانم ها وارد عرصه نشوند. خود من هم هدف این تهدیدها و تخریب هاي سیستماتیک بودم؛ باید از این منجلاب بی اخلاقی عبور
کنیم، نباید ارزش هاي متعالی و روشن و آبروي مؤمن را دستاویزي قرار دهند تا رقیب را تخریب کنند، با این کارها راه به جایی نمی
برند و در نهایت هم به سقوط می رسند، باید بی پرده حرف بزنیم، در بحث انتخابات شوراها همه سلایق باید اجازه حضور داشته
باشند تا مشارکت بالا ایجاد شود، اگر مردم احساس کنند، فضا محدود است و رقابت وجود ندارد، مشارکت مردم در انتخابات هم کم
می شود. نمی توان سلایق را به اقلیت محدود کرد، هرچند مشکلات تحریم ها را به گردن روحانی انداختند، اما باید این را هم در نظر

گرفت که نمی توان از یک طیف حضور 100 درصدي داشت، در یک کلام نباید با احساسات و روان مردم بازي شود.



«جنگ ایده ها براي حل معضلات اقتصاد در انتخابات 1400»|نامزدها براي
خودکفایی ایران در کالاهاي اساسی چه برنامه اي دارند؟

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/03/02

در حالی در آستانه انتخابات حساس ریاست جمهوري 1400 هستیم که نامزدهاي انتخابات به جاي منازعه بر سر دوگانه هاي
کاذب سیاسی، باید بر سر ایده هاي کلان براي حل معضلات اقتصادي رقابت کنند، یکی از این معضلات کمبود کالاهاي اساسی

 
کشاورزي و نهاده هاي دامی است. 

به گزارش آرمان اقتصادي، علی رغم اینکه طی سالهاي متمادي گذشته اقتصاد و معضلات اقتصادي مسئله اول مردم و کشور بوده
است، ولی متأسفانه در برهه هاي سرنوشت ساز از جمله انتخابات که اداره کشور به دست یک رئیس جمهور جدید می افتد تا این
مشکلات اقتصادي را حل کند، مسئله اقتصاد هیچ نقشی در تعیین رئیس جمهور نداشته است و مردم بر اساس دوگانه هاي کاذب
سیاسی که جریان هاي سیاسی ایجاد می کنند، انتخاب کرده اند، بر همین اساس  شاهدیم نامزدهایی که هیچ برنامه و ایده مشخصی

 
براي حل مشکلات اقتصادي نداشته اند، رأي می آورند و مشکلات اقتصادي هم همچنان پابرجا می ماند. 

حال که به انتخابات حساس ریاست جمهوري سال 1400 نزدیک می شویم، بار دیگر این دوگانه ها روبه روي مردم است تا انتخاب
کنند، بنابراین پیشنهاد می کنیم نامزدهاي این دوره به خلاف دوره هاي گذشته، ایده مشخصی براي حل مشکلات اقتصادي ارائه
کنند و اگر قرار است رقابتی شکل بگیرد و مردم بین دو گزینه انتخاب کنند، این دوگانه اقتصادي باشد و مردم به برنامه هاي نامزدها

 
براي حل معضلات اصلی اقتصاد رأي بدهند. 

ارزیابی عملکرد دولتهاي یازدهم و دوازدهم در مدیریت ظرفیتهاي مغفول تولیدي بخش کشاورزي و منابع طبیعی و پیشنهادهایی

 
براي دولت سیزدهم 

منابع طبیعی و مدیریت این منابع یکی از سرفصلهاي مهم در بخش کشاورزي است. این منابع عبارتند از منابعی که انسان در به

 
وجود آمدن آنها نقشی نداشته است و شامل عوارض طبیعی، پوششهاي گیاهی و منابع سطحی و زیرزمینی می شود. 

مسئولیت اداره این منابع در کشور ما به عهده متولی بخش کشاورزي یعنی وزارت جهادکشاورزي است، از این رو یکی از مهمترین
شاخصهاي ارزیابی مدیریت و عملکرد دولتها در بخش کشاورزي، ارزیابی کمیت و کیفیت مدیریت منابع طبیعی است، در این بین
یکی از سرفصلهاي مهم در منابع طبیعی و بخش کشاورزي، توجه به ظرفیتهاي تولیدي و ارزش آفرین بخش کشاورزي است. حجم
تولید فعلی ناشی از به کارگیري بخش بالفعل این ظرفیت است اما بخش مهمی از این ظرفیت بلااستفاده و مغفول واقع شده است.
ظرفیتهاي مغفول عبارتند از هر سطحی از منابع طبیعی و عوامل تولید کشاورزي که قابلیت به کارگیري در فرایند تولید کالا و
خدمات، ارزش آفرینی، درآمدزایی و ایجاد ارزش افزوده تولیدي دارد اما تاکنون وارد این چرخه نشده و یا با بهره وري کمی به خدمت

 
گرفته شده است. 

در ادامه به ارزیابی کلی عملکرد دولتهاي یازدهم و دوازدهم در مدیریت ظرفیتهاي مغفول تولیدي بخش کشاورزي و منابع طبیعی و

 
پیشنهادهاي بهبود این شاخصها براي دولت سیزدهم می پردازیم. 



 
عملکرد دولت یازدهم و دوازدهم در ظرفیتهاي مغفول بخش کشاورزي و منابع طبیعی 

همان طور که بیان شد ظرفیتهاي مغفول تولیدي بخش کشاورزي و منابع طبیعی شامل آن دسته از عوامل تولیدي است که چرخه

 
تولید قرار نگرفته یا با بهره وري مورد استفاده قرار میگیرد. 

بخشی از این ظرفیتهاي مغفول عبارتند از اراضی ملی شامل جنگلها و مراتع ملی و نیز زمینهاي کشاورزي در دست نهادها و ارگانهاي
دولتی و غیردولتی که محصولی در آنها کشت نمی شود. دیمزارها و زمینهاي قابل کشت دیم یکی دیگر از ظرفیتهاي مغفول تولیدي
هستند که برخلاف ظرفیت سرشار تولید محصولاتی همچون علوفه و نهاده هاي خوراك دام، حتی دانه هاي روغنی، گندم و سایر

 
گیاهان زراعی در دولت یازدهم و دوازدهم غافل مانده اند. 

گفتنی است که دولت دوازدهم در سال آخر عمر خود یعنی 1399 با مساعدت و همکاري ستاد اجرایی فرمان امام (ره) اجراي طرح
جهش تولید براي توسعه کشت دیم در 8 میلیون هکتار دیمزارهاي کشور را آغاز کرد. به موجب این طرح سطح زیر کشت گندم دیم
در سال زراعی 1399 دو میلیون و 700 هزار هکتار بوده که نسبت به سال زراعی قبل از آن حدود هفت دهم درصد رشد نشان
میدهد. در این مدت همچنین 025 هزار هکتار جو دیم کشت شده که نسبت به 448 هزار هکتار سال قبل 16 درصد رشد داشته و

 
49 درصد برنامه محقق شده است. 

آمار دقیقی از اراضی زراعی که در اختیار ارگانهاي دولتی یا سایر نهادها قرار دارد موجود نیست اما حجم قابل توجهی از این اراضی
ملی به دلیل ناتوانی سازمانهاي دولتی و مدیران آنها از چرخه تولید کشاورزي کشور خارج مانده است. همچنین بسیاري از مراتع
کشور به خاطر طرحهاي چند ده ساله خروج دام از مرتع با بهانه حفظ و جلوگیري از تخریب مراتع کشور از چرخه بهره برداري در

 
فرآیند دامداري خارج شده است و در دولت یازدهم و دوازدهم تغییر محسوسی در این رویکردهاي سلبی به وجود نیامد. 

ظرفیت تولید شیالت در آبهاي آزاد و دریاها یکی دیگر از ظرفیتهاي مغفول کشاورزي ایران به شمار میرود. بهره مندي از پهنه وسیع
سواحل جنوب و شمال کشور براي پرورش ماهی در قفس و سایر آبزیان پرورش یا گونه هاي قابل زیست در آبهاي گرم و شور مانند
تیلاپیا ازجمله این ظرفیتهاي مغفول است. با توجه به ظرفیت 900 هزارتنی سواحل شمال و جنوب کشور براي پرورش ماهی در
قفس دولت یازدهم و دوازدهم اقدام به ارائه بسته حمایتی تسهیلات ارزي با نرخ سود 3.5 درصد براي تولیدکنندگان این محصول کرد
و ظرفیت تولید ماهی در قفس از 200 تن در سال 1393 به 50 هزارتن در سال 1396 رسید. همچنین در سال 1400 مجوز تولید

 
500 هزارتن ماهی در قفس در استان بوشهر را صادر کرد. 

پرورش ماهی تیلاپیا نیز، چند سالی می شود در کشور که طرفداران و منتقدین خاص خود را پیداکرده است؛ به گونه اي که موافقین،
به ویژگیهاي تولید مثل مناسب، رشد سریع و مقاومت بالا در برابر شرایط ناپایدار محیطی به عنوان نقطه قوت این ماهی اشاره
میکنند. مخالفین نیز، عمدتا  خطرات زیست محیطی تیلاپیا را دلیل انتقاد خود مبنی بر عدم پرورش این ماهی در کشور عنوان می
کنند. البته راه حل مناسب جهت پیشگیري از بروز خطرات احتمالی محیط زیستی تیلاپیا، پرورش آن در سیستم هاي مداربسته در
استانهایی که دسترسی به آبهاي آزاد ندارند عنوان شده است. در دولت یازدهم، تعرفه واردات این ماهی افزایش پیدا کرد تا تولید
داخلی این نوع ماهی رونق پیدا کند؛ تاکنون سازمان محیط زیست در برابر صدور مجوز براي تکثیر تیلاپیا مقاومت کرده است.
درحالیکه عمده کشورهاي همسایه ازجمله عراق و کشورهاي حاشیه خلیج فارس تولیدکننده تیلاپیا هستند. همچنین با درخواست
صالحی، رئیس سازمان شیلات، به منظور حمایت از تولیدکنندگان محصولات شیلاتی به ویژه ماهی قزل الا، واردات تیلاپیا از 31

 
اردیبهشت 1397 به مدت سه سال با تمدید دوره اي یک ساله، ممنوع شد. 



یکی دیگر از ظرفیتهاي سرشار تولیدي سازگار و بومی کشور، پرورش شتر و توسعه زنجیره ارزش شتر در کشور است. این دام سنگین
بومی طی ده ها سال با بی مهري مسئولین دولتی روبه رو بوده است و به همین دلیل در حداقلی ترین سطح تولید به سر میبرد. در
سالهاي گذشته برخی نهادهاي حکومتی مانند ستاد اجرایی فرمان امام(ره) و بخش خصوصی در مسیر توسعه زنجیره ارزش شتر در
کشور گام برداشته اند. این اقدام نهادهاي غیردولتی منجر به وادارشدن دولت به همراهی و کنشهاي مثبت در این زنجیره شده است.
یکی از کنشهاي دولت در این باره درسال 1399 آزادسازي صادرات شیرخشک شتر بدون عوارض و تعرفه بود. با این حال هنوز
جایگاه چنین دام اقتصادي با تولیدات با کیفیت و سلامت در ساختار  جهادکشاورزي به درستی تعریف نشده است و قوانین محصولات
سایر دامهاي سنگین مانند گاو و گوساله بر این دام نیز مترتب است. این مورد یکی از موارد مهمی است که تاکنون از رشد و توسعه

 
زنجیره ارزش شتر در کشور جلوگیري کرده است. 

 
پیشنهاد بهبود مدیریت ظرفیتهاي مغفول بخش کشاورزي و منابع طبیعی براي دولت سیزدهم 

با توجه به اینکه سطح قابل توجهی از پهنه سرزمینی کشور تحت پوشش عرصه هاي منابع طبیعی قرار دارد مدیریت این اراضی از
اهمیت بالایی برخوردار است. طبق ساختار اجرایی کشور مدیریت بخشی از عرصه هاي منابع طبیعی شامل جنگلها، مراتع و اراضی
ملی زیرمجموعه بخش کشاورزي به شمار میرود. در سالهاي گذشته همواره سعی شده که مدیریت این منابع با مقوله هایی نظیر
حفاظت آمیخته شود و نتیجه این تلاش براي ایزوله کردن این منابع و جلوگیري از ورود بهره برداران محلی و منطقه اي به این منابع
بوده است. حال آنکه این برخوردهاي سلبی نه تنها به حفاظت از این منابع منجر نشده که در بیشتر موارد موجب ناتوانی مدیران در
مدیریت بهره برداریهاي غیرمجاز و غیرقانونی شده است. بهره برداریهاي غیرمجاز از منابع چوب جنگلهاي ملی و نیز استفاده

 
غیرقانونی از مراتع قرق شده نمونه اي از این ناتوانی مدیریتی است. 

راهکاري که دولتها در مدیریت پایدار منابع طبیعی باید به کار گیرند، «بهره برداري صیانتی» از منبع مورد نظر است. بهره برداري
صیانتی به معنی اعطاي مجوز مدیریت و بهره برداري میان مدت یا بلندمدت از منبع طبیعی به متقاضیان معتبر طی قراردادهاي

 
اجاره حقوقی و قانونی که متضمن بهره برداري در کنار صیانت و جلوگیري از تخریب این منابع است. 

در این نوع بهره برداري نه تنها منبع طبیعی از چرخهی تولیدي و درآمدزایی براي کشور خارج نمیشود بلکه بهره بردار براي حفظ
درآمد پایدار خود در طول دوره قرارداد، ملزم به حفاظت و جلوگیري از تخریب و نیز اقدام براي احیا و تقویت نقاط ضعیف یا از دست
رفته احتمالی خواهد شد. آتش سوزي مراتع و جنگلها از نمونه نتایج مدیریت متمرکز دولتی و سلبی سالهاي گذشته بر منابع طبیعی

 
است که منجر به بی خیالی و بی انگیزگی جوامع محلی براي حفاظت از منابع طبیعی شده است. 

موارد بیان شده براي عرصه هاي ملی دولتی و یا در اختیار نهادهاي حاکمیتی صدق میکند و با ورورد این اراضی به چرخه بهره
برداري صیانتی نه تنها تولید پایدار منابع تضمین می شود که درآمد، اشتغال و تراز تجاري شاخص تولید محصولات کشاورزي بهبود

 
خواهد یافت. 

کشور ایران با اقلیم چهارفصل و عرصه هاي جغرافیایی متنوع در آن واحد، فرصت بسیار خوبی براي تولید انواع محصولات کشاورزي،
دامپروري و آبزیان به شمار میرود. بخشی از این ظرفیتها به طور معمول توسط کشاورزان محلی مورد استفاده قرار گرفته است اما
ظرفیتهاي مغفول بسیاري در کشور وجود دارد که یا در چرخه تولید وارد نشده اند، یا در کمترین حد ظرفیت تولیدي خود به سر می
برند و یا حتی در حال نابودي و فراموشی هستند. مهم اینجاست که استفاده از این ظرفیتهاي تولیدي نه تنها به منابع اضافی نیاز

 
ندارد بلکه منابع بلااستفاده تولیدي را در زنجیره ارزش کشاورزي فعال می کند و موجب افزایش بهره وري و کارایی تولید می شود. 



یکی از این ظرفیتهاي سرشار تولیدي، کشت دیم در اراضی قابل کشت داراي بارش متوسط و رو به بالا است. ظرفیت دیم کشور مانند

 
گندم و جو قادر است تا کل تقاضاي گندم و نیز بخش قابل توجهی از علوفه و خوراك دام و طیور کشور را تأمین نماید. 

پژوهش ها نشان می دهد میانگین حجم تولید دیم 5 محصول اساسی کشور یعنی گندم، جو، عدس، نخود و کلزا 4.4 میلیون تن
است. براساس برآوردهاي کارشناسی با افزایش سطح زیر کشت این محصولات درحد ظرفیت هاي زراعی کاشته نشده در کشور، حجم
تولید این محصولات تا 14.9 میلیون تن افزایش می یابد. اگر این افزایش سطح کشت با افزایش عملکرد تولید همراه شود حجم تولید
این 5 محصول اساسی 23.5 میلیون تن خواهد شد. این در حالی است که علاوه بر افزایش سطح زیر کشت و بهبود عملکرد با اضافه
شدن آبیاري تکمیلی در فرایند کشت این 5 محصول ظرفیتی معادل 68.1 میلیون تن براي تولید این محصولات اساسی قابل برآورد

 
است. 

یکی دیگر از ظرفیتهاي مغفول کشور در بخش کشاورزي استفاده از پرورش آبزیان در سواحل آبهاي آزاد سرزمینی است. پرورش
ماهی در قفس یکی از این نمونه ها است که قادر است ظرفیت تولید و درنتیجه افزایش مصرف و صادرات محصولات شیلات را به طور
قابل قبولی افزایش دهد. طرح احیاي اراضی خوزستان و ایلام یکی دیگر از طرحهاي توجه به ظرفیتهاي مغفول کشاورزي است که
نسبت به رفع موانع تولید کشاورزي در مناطق یادشده یعنی انتقال آب بلااستفاده به زمینهاي بلااستفاده در این دشت ها تدوین و

 
اجرا شده است. 

دولت بعدي باید اجراي فرایند اجراي این طرح را تسریع ببخشد و به جاي پرداختن صرف به زیرساختها به مناسبات اجرایی، جنبه
هاي اقتصادي و اجتماعی، نظام بهره برداري و حلقه هاي بعدي زنجیره تولید توجه داشته باشد تا این طرح به انجام مطلوب خود

 
برسد. 

سرمایه گذاري در توسعه زنجیره ارزش شتر و محصولات تولیدي آن یکی از دیگر راهکارهاي بهبود تولید، افزایش اشتغال، افزایش
درآمد ملی و بهبود تراز تجاري بخش کشاورزي و کل اقتصاد است. مساحت ایران 164.8 میلیون هکتار و نواحی رویشی کشور به
چهار بخش استپی، نیمه استپی، کوهستانهاي مرتفع و بیابانی و نیمه بیابانی تقسیم میشود. در بین این چهار ناحیه رویشی، مناطق

 
استپی با مساحت 46 میلیون هکتار و بیابانی و نیمه بیابانی با مساحت 34.6 میلیون هکتار داراي پوشش گیاهی خاص شتر هستند. 

در این میان ناحیه بیابانی و نیمه بیابانی ظرفیت چراي 4.3 میلیون واحد دامی را دارد که با توجه به شرایط زیستی دشوار این منطقه
امکان تخصیص کل این مراتع به شتر وجود دارد و ناحیه استپی نیز ظرفیت چرا سالانه 4.8 میلیون واحد دامی را دارد که با فرض
تخصیص 10 درصد این ناحیه در مجموع ظرفیت چراي 9.1 میلیون واحد دامی را مهیا و قادر است به تالیف شتر اختصاص و شرایط

 
را براي پرورش شتر به صورت چراي آزاد فراهم کند. 

اهمیت پرورش شتر به صورت آزاد و مصرف گیاهان بد خوراك موجب حفظ تعادل گیاهی در مناطق مختلف میشود. واحد دامی
در ادبیات دامداران، مقدار مصرف علوفه یک واحد دام در سال است. میزان مصرف علوفه هر شتر بالغ در سال برابر با 7 واحد دامی
است. با فرض اختصاص مراتع ذکر شده و امکان خوراك دهی 4.78 میلیون واحد دامی در مراتع استپی و بیابانی ونیمه بیابانی در

 
سال، امکان افزایش 650 هزار نفر شتر وجود دارد که این امر میتواند گشایشی در تحقق خودکفایی محصولات دامی کشور رقم بزند. 

به طور کلی کشور ایران با داشتن ظرفیت بالاي مراتع بیابانی، امکان افزایش تعداد نفرات شتر تا 1 میلیون نفر را دارد. این تعداد از
شتر با فرض کشتار سالیانه 340 هزار نفر شتر، ظرفیت تامین سالانه بیش از 60 هزار تن گوشت در سال را دارد که میتواند به
خودکفایی تولید گوشت کشور و تامین امنیت غذایی کمک کند. دولت سیزدهم باید ضمن ارایه تسهیلات مادي و معنوي، ایجاد



تسهیلات براي تأمین نهاده هاي تولید، سرمایه گذاري براي توسعه مراکز تحقیقات به نژادي و اصلاح نژاد شتر، رفع موانع بازاري
داخلی و تجاري براي محصولات این دام سنگینی بومی و تعریف سازوکارهاي اجرایی و جایگاه سازمانی مستقل مختص دام شتر در

 
بدنه وزارت جهادکشاورزي نسبت به ایجاد بستر براي ورود فعالین اقتصادي، سرمایه گذران و عوامل تولید به این زنجیره اقدام نماید. 

همچنین با توجه به تفاوت ساختاري سبک و روش پرورش شتر در کشور نسبت به سایر دامهاي سنگین ضروري است که دولت

 
سیزدهم قوانین، آیین نامه ها و دستورالعمل هاي محدودکننده تولید این دام را اصلاح و بازتعریف نماید. 

انتهاي پیام/



رضایتمندي مشتریان در گرو ارتقاي کمی وکیفی محصولات خودروسازان

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو، داخلی سازي تولید را عاملی براي کاهش تاثیر تحریم ها در صنعت خودروسازي
عنوان کرد.

به گزارش ایران اکونومیست به نقل از ایکوپرس- محسن
صالحی نیا در بازدید از سایت ایران خودرو در خراسان و
شرکت هاي قطعه ساز ایران خودرو در نیشابور و مشهد
گفت: رویکرد خودروسازان در افزایش سهم و تعمیق
داخلی سازي با نظارت و سیاست گذاري ایدرو قابل توجه

 
است. 

صالحی نیا توسعه کمی و کیفی محصولات را لازمه افزایش
سهم بازار و رضایتمندي مشتریان دانست و گفت: عمق
بخشی به تولید داخلی و کیفی سازي نیز مورد تاکید و
جزو راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می رود و

 
مجموعه این عوامل سبب اقتصادي شدن بسیاري از پروژه هاي صنعتی در حوزه خودرو می شود. 

معاون وزیر صمت و رییس هیات عامل ایدرو با بیان این که توانمندي هاي داخلی صنعت قطعه سازي به ویژه همگامی با شرکت هاي
دانش بنیان و هم افزایی ظرفیت هاي تولیدي باعث شده سهم قطعات داخلی در خودروسازي کشور افزایش قابل توجهی داشته باشد،
خاطرنشان کرد: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریم ها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید

 
نداشته باشد. 

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی باید به سمت تامین قطعات از محل تولیدات داخلی با تکیه بر دانش فنی و تخصصی داخلی پیش

 
برویم زیرا تولید داخلی، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده سبب رونق اشتغال نیز خواهد شد. 

صالحی نیا گفت: بومی سازي در تولید قطعات منجر به این خواهد شد که تحریم ها تاثیر چندانی بر صنعت خودرو و کاهش تولید
نداشته باشد.



پیروزي امروز کشور، آزادي مردم از تفکر خسته و واداده غربگراها است

منبع: نمایندهشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/03/02

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس، با بیان اینکه پیروزي امروز کشور، آزادي مردم از تفکر خسته و واداده غربگراها است، گفت:
اکنون ملت عزیز ایران، ما هستیم با شما، در یک انتخاب سرنوشت ساز؛ یک طرف جریان فساد رانت خوار و طرف دیگر

جریان مبارزه علیه فاسد است.

به گزارش «نماینده» احمد راستینه هفشجانی، در نشست علنی امروز (یکشنبه 2 خرداد) مجلس شوراي اسلامی در نطق میان
دستور گفت: در آستانه سوم خرداد سال روز آزاد سازي خرمشهر قهرمان بر ارواح طیبه همه شهدا و امام شهدا صلوات می فرستیم.
جوانان عزیز، خرمشهرها در پیش است، خرمشهر امروز ما آزادي مردم مظلومی است که تفکر خسته و واداده غربگرا و رسانه هاي

 
زنجیره آنها از داخل و خارج معیشت مردم را به گروگان گرفته است تا مردم از انقلاب درخشان 57 شان نا امید شوند. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ادامه داد: خرمشهر امروز ما، شکست تفکر ظریفی است که بسیار آشنا است، تفکري که میدان
دیپلماسی را در قدم آهسته با وزیر خارجه آمریکا تعریف می کند و میدان مجاهدت حاج قاسم را بغض آلود نفی می کند، میدان
مجاهدتی که امروز فرزندان جبهه مقاومت فلسطین با تأسی بر مکتب حاج قاسم در انتخابی سخت رژیم اسرائیل را خوار و ضعیف می

 
کنند. 

 
رئیس جمهور عادت کرده با بیل تدبیرش کمر ملت را بشکند 

نماینده مردم شهرکرد، بن وسامان در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: مردم عزیز ایران در آستانه انتخابات مهمی قرار گرفته ایم، ما
می دانیم که چه بلایی بر سر معیشت شما آمده است، گوشت و مرغ از سفره مردم حذف شده و رئیس جمهور با ریش خند شما را
حواله به مصرف ماهی می دهد، رئیس جمهور عادت کرده که حقیقت هاي تلخ را طنز وهن کند و با بیل تدبیرش کمر ملت را بشکند

 
و بعد می گوید باید از پیروزي هاي دولتش فیلم بسازند، بله این فیلم سکانس هاي تکان دهنده اي دارد. 

این نماینده مجلس اظهار داشت: سکانس پایان این فیلم را باهم مرور می کنیم صف هاي طولانی متعدد زن و مرد ماسک بر صورت
زده در صف مرغ دو نرخی، آبرویشان را براي معیشت شان به میدان آورده اند، سکانس پنجم فاجعه ارز، تلاطم بازار ارز، طلا، سکه،
مسکن و خودرو، سرمایه هایی که یک شبه در بورس نصف می شود و پولدارانی که یک شبه ثروتشان چندین برابر شده، توزیع رانتی

 
هزاران دلار ارز جهانگیري که معلوم نشد چه وارد کشور شده است. 

وي افزود: سکانس چهارم بسیار تراژدي است، آیا یادتان هست که روحانی در تبلیغاتی سال 92 چه گفت؟ آقاي روحانی مگر شما
نگفته اید مشکل چند برابر شدن دلار، در عدم مشورت، خود شیفتگی، عدم استفاده از ابزارهاي علمی براي اداره کشور است و دولت

 
نخواهد گذاشت که ارزش پول ملی ظرف 6 ماه به یک سوم برسد، آقاي روحانی الان ارزش پول ملی در چه وضعیتی است؟ 

راستینه در ادامه نطق اظهار داشت: سکانس سوم فاجعه بنزین و موسیقی زجر آور این سکانس؛ آقاي روحانی با ریش خند بیان می
کند که من هم اطلاع نداشتم و صبح جمعه مطلع شدم، سکانس دوم وعده هاي برجامی و موسیقی این سکانس بسیار وهن آلود

است. 



این عضو کمیسیون فرهنگی بیان کرد: عیدانه فراوان شد تا باد چنین بادا؛ جمله آقاي روحانی یادتان هست؟ "طبق این توافق دي ماه
سال 94 تمامی تحریم ها لغو خواهد شد"، ملت عزیز آماده باشید همین روزها روحانی باز هم از عیدانه سخن خواهد گفت، 6 میلیون
تن کالاي اساسی دپو شده در کمرگ ها را روانه بازار می کند تا شاهد از غیب برسد، سکانس دوم خصوصی سازي غلط، تجمعات

 
کارگري و رانت هاي آقازادگی خصولتی ها. 

وي ادامه داد: سکانس اول، دولتی معطل اروپا و آمریکا، شرطی سازي اقتصاد، حتی با خروج آمریکا از برجام، طرح اینستکس و دروغ
هاي اروپایی ها و معطل ماندن روابط ایران با سایر کشورهاي دنیا تا مبادا دوستان غربی آقاي روحانی ناراحت شوند، موسیقی این
سکانس جالب است، ملت عزیز جمله روحانی یادتان هست؟ "مذاکره با آمریکا راحت تر از مذاکره با اروپا است، آمریکا کدخداي ده

 
است و با کدخدا بستن راحت تر است." 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: اما سکانس پیش درآمد، استادیوم؛ سال 1392 را به یاد بیاورید، "دولت تدبیر و امید به دنبال
آن است آنچنان روغن اقتصادي ایجاد کند و آنچنان مردم از درآمد سرشار برخوردار شوند که مردم اصلا به یارانه 45 هزار تومان نیاز
نداشته باشند، زندگی خوبی داشته باشند، اشتغال فراوان باشد"، اکنون ملت عزیز ایران، ما هستیم با شما، در یک انتخاب سرنوشت
ساز، یک طرف جریان فساد رانت خوار، طرف دیگر جریان مبارزه علیه فاسد چه برادر رئیس جمهور باشد، برادر معاون اول باشد چه

 
آقازاده ها و دامادهاي وزرا باشد این تصمیم با شما است، ما با شما در یک انتخاب انقلابی. 

پایان پیام/



تنها راه مقابله با تحریم، غلبه بر تحریم است/حضور پرشور مردم پاي صندوق
هاي راي موجب افزایش و آبرو براي کشور می شود

منبع: نمایندهشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1400/03/02

نماینده مردم نائین و خور و بیابانک در مجلس گفت: قطعا حضور پرشور مردم آگاه و همیشه در صحنه به فرمایش رهبري
انقلاب تاثیر زیادي در قوت و توانایی هاي دولت منتخب دارد و موجب افزایش و آبرو و امنیت بازدارندگی کشور می شود.

به گزارش «نماینده» الهام آزاد در نشست علنی امروز (یکشنبه دوم خردادماه) مجلس شوراي اسلامی در نطق میان دستور خود
گفت: از مردم فهیم، سخت کوش و انقلابی شهرستانهاي نائین و خور و بیابانک که با راي خود فرزندشان را مفتخر به حضور در این

 
سنگر نمودند تقدیر و تشکر می نمایم. 

نماینده مردم نائین و و خور و بیابانک در مجلس افزود: نائین و خور و بیابانک در فرهنگ و هنر فاخر، در حوزه معدن و کانی هاي
فلزي شاخص، در گردشگري و معماري و تاریخ خاستگاه هزاره هاي تاریخی و در حوزه دیانت و سیاست مفتخر به شخصیت هاي

 
دینی و آزادي خواه و پرچمدار ملی شدن صنعت نفت و مبارزه با استبداد است. 

عضو کمیسیون اصل 90 مجلس تاکید کرد: از جمله این شخصیت ها بزرگ مردانی چون شهید شمس الدین حسینی که افتخار
اینجانب است که هم مسیر او باشم. به آیت االله محمد حسینی نائینی؛ آزاد مرد خطه کویر که ده ها سال پیش از لزوم نظارت مردم و
نمایندگانش بر قواي اجرایی سخن رانده بود، همان که همراهی با میرزاي شیرازي در نهضت تنباکو و همکاري با آخوند خراسانی در

 
نهضت مشروطه و اعلام جهاد علیه انگلیس در عراق را به غایت قدرت پیش برد و بر حرف حقش پایداري کرد. 

رئیس کمیته حقوقی و قضایی کمیسیون اصل نود مجلس اظهار کرد: متاسفانه این دیار غنی و مفتخر علی رغم پتانسیل هاي بالقوه و
بالفعل منابع فیزیکی و انسانی در سایه تخصیص ناعادلانه منابع و امکانات در حوزه هاي بسیاري از جمله بهداشت و درمان، عمران،
آب شرب و گاز، اقتصاد و اشتغال، آموزش و فرهنگ و ورزش و میراث فرهنگی و جاده هاي مواصلاتی با مشکلات عدیده و معظلات

 
فراوانی دست و پنجه نرم می کند. 

نماینده مردم نائین و و خور و بیابانک بیان کرد: شهرستان هاي نائین و خور و بیابانک به عنوان پهناورترین شهرستان هاي کشور در
حوزه بهداشت و درمان چه در بخش تجهیزات و چه در زمینه بهره مندي از نیروي متخصص با نقصان مواجهه است، این در حالی
بوده که برخی از خدمات محدود آن نیز به ناچار با دیگر شهرستان حوزه انتخابیه یعنی خور و بیابانک مشترك است تا آنجا که بانوي
غیور کویر نشین که تنها حضورش در کویر امنیت فلات مرکزي کشور را تامین می کند، براي درمان و حتی زایمان به جبر بی عدالتی
در حوزه منابع و توزیع امکانات، باید حداقل 300 کیلومتر در جاده هاي نابسامان کویرنوردي کند تا پزشک متخصص او را معاینه
نماید. آنچه عرض کردم گوشه اي از مشکلات مردمی است که در انتظار تخصیص عادلانه امکانات و خدمات و اعمال همه جانبه
عدالت هستند و به علت بی توجهی و سهل انگاري و یا بی کفایتی بعضی تصمیم سازان و تصمیم گیران و مدیران ناکارآمد و یا بدون

 
دغدغه، مشکلات و سختی هاي محرومان و مستضعفالن همچنان باقی است. 

آزاد گفت: مردم ما با فلسفه انقلاب به استقلال رسیدند و با همان نگاه انقلابی شاهد پیشرفت هاي شگرف در طول 40 سال گذشته
بودند و امروز خواستار تحولی در حوزه عدالت هستند، عدالتی که مهم ترین آرمان انقلاب اسلامی است، انقلابی که انقلاب آرمانهاست،



 
نه انقلاب تسلیم واقعیت ها. 

وي تصریح کرد: برادارن و خواهرانم! مراقب تنگه احد باشیم، نکند گرفتار دو قطبی تحریم و رفاه و یا جنگ و صلح شویم و نکند
فرهنگ و عدالت را دوباره معطل بازي سلطه کنیم، نکند سیاست اعلامی دشمن که همان فریب است را سیاست اعمالی بدانیم و اسیر

 
مهندسی رفتار آنها شویم و امضاي آنسوي مرز را شرط بازگشت به تعهدات خود نمایم. 

عضو مجمع نمایندگان استان اصفهان عنوان کرد: آثار تحریم و فشار اقتصادي ناشی از آن قابل کتمان نیست ولی از پا نشستن و
فرتوت گام برداشتن و بی توجهی به تلاش و امید سازمان یافته و برنامه ریزي شده براي رونق داخلی مورد تاکید رهبر انقلاب را که

 
نمی شود از اثرات تحریم ها دانست. 

این نماینده مردم در مجلس تاکید کرد: تلاش براي رفع تحریم شایسته است اما باید دانست، تحریم رفتنی نیست، تحریم در دکترین
اقتصادي دیپلماسی جهان تبدیل به یک قاعده شده و راه مقابله با تحریم تنها غلبه بر تحریم است، دولتمردان، ملت بزرگ و قدرتمند
ایران و جمعیت جوان و با انگیزه، تنها راه برون از مشکلات و معظلات مقابله با تحریم ها نقشه راه ترسیمی مقام معظم رهبري و
بیانیه گام دوم انقلاب که همان نگاه به داخل و اقتصاد مقاومتی و روحیه جهادي و نگاه انقلابی و همچنین میدان داري جوانان و شعار

 
همیشه جاوید ما می توانیم است. 

وي اظهار کرد: مردم عزیز ایران! روزهاي حساسی در پیش است، روزهایی که ثابت خواهیم کرد با حضور پرشور انتخاب انقلابی خود
واقعیت مشکلات اقتصادي و مشکلات معیشتی و بیکاري و تورم را براي رسیدن به آرمان عدالت تغییر خواهیم داد و قطعا حضور
پرشور مردم آگاه و همیشه در صحنه به فرمایش رهبري انقلاب تاثیر زیادي در قوت و توانایی هاي دولت منتخب دارد و موجب
افزایش و آبرو و امنیت بازدارندگی کشور می شود در آستانه سوم خرداد سالورز آزادسازي خرمشهر روز مقاومت و ایثار و پیروزي در
مقابل رژیم جنایتکار صهیونیست هستیم چه شیرین است که فلسطینیان غیور در مکتب امام روح االله و امام خامنه اي و سردار شهید
سلیمانی درس ایستادگی و مقاومت را فرا گرفتند، اما برخی در داخل هنوز فهم درستی از دروس این مکتب و عفت و عزت ندارند و

همیشه چشمشان به بیرون از مرزهاي این مملکت است



تنها راه نجات کشور ایجاد مشاغل خُرد است

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1400/03/02

علی زینی وند استاندار کرمان تنها راه نجات استان و کشور را ایجاد مشاغل خرد دانست و گفت: با توجه به توانایی ها و
تسهیل گري هاي کمیته امداد و بسیج، اولویت اعتباراتی که دولت در حوزه اشتغال ارائه می دهد به این دو نهاد اختصاص

داده می شود.

علی زینی وند استاندار کرمان تنها راه نجات استان و کشور را ایجاد مشاغل خرد دانست و گفت: با توجه به توانایی ها و تسهیل

 
گري هاي کمیته امداد و بسیج، اولویت اعتباراتی که دولت در حوزه اشتغال ارائه می دهد به این دو نهاد اختصاص داده می شود. 

به گزارش ایکنا از کرمان، و به نقل از روابط عمومی کمیته امداد
امام خمینی(ره) کرمان، علی زینی وند استاندار کرمان در جلسه
کارگروه سازمان بسیج سازندگی استان کرمان به نقش مؤثر
کمیته امداد در اشتغال و توانمندسازي مددجویان و محرومان
اشاره کرد و گفت: در حوزه هاي اشتغال، محرومیت زدایی و
توانمندسازي خوشبختانه دستگاه هاي حمایتی به ویژه کمیته

 
امداد داراي تجربه ارزشمندي در این حوزه هستند. 

استاندار کرمان بابیان اینکه با سعی و خطاهاي بسیار پس از 40 سال هم اکنون به جایی رسیده ایم که هدفمند در حوزه اشتغال ورود
داشته باشیم، تصریح کرد: کمیته امداد به نحو شایسته، تجربی و حرفه اي در این حوزه ورود کرده و با تسهیل گري و امکان سنجی

 
درزمینه ي اشتغال محرومان خوش درخشیده است. 

وي ادامه داد: در حال حاضر بنیاد مستضعفان، کمیته امداد، ستاد اجرایی فرمان امام و معاونت توسعه روستایی ریاست جمهوري قدم

 
هاي مؤثري در جهت محرومیت زدایی و اشتغال و توانمندسازي محرومان برداشته اند. 

زینی وند تصریح کرد: با توجه به توانایی ها و تسهیل گري هاي کمیته امداد و بسیج، اولویت اعتباراتی که دولت در حوزه اشتغال به

 
ما می دهد را به این دو نهاد مخصوصاً کمیته امداد که در این حوزه موفق عمل کرده اختصاص می دهیم. 

وي بابیان اینکه پول بخش کوچکی از کار در حوزه اشتغال است، بیان کرد: ارزیابی و بازاریابی طرح، دو مقوله مهمی است که کمیته
امداد در این زمینه تسهیل گري می کند، ابتدا با زمینه سازي و سپس پرداخت تسهیلات و اجراي طرح محصولات تولیدي مددجویان

 
را خریداري می کند و این بسیار ارزشمند است. 

استاندار کرمان با تاکید بر حل مشکل مسکن مددجویان و تأمین زمین براي احداث مسکن براي این قشر از جامعه هدف کمیته امداد
در شهرها و روستاها، گفت: تنها راه نجات استان و کشور ایجاد مشاغل خرد است و استان باید تمرکز جدي روي مشاغل خرد داشته



 
باشد و اجراي این مشاغل نباید رها شود. 

وي در پایان به تفاهم نامه کمیته امداد با استانداري کرمان براي ساخت سرویس بهداشتی براي مددجویان و لوله کشی گاز منازل آن

 
ها اشاره کرد و گفت: با تأمین اعتبار، بخشی از کار به بسیج واگذار شود تا کار سریع تر انجام شود. 

انتهاي پیام



تعمیر شناور 31 متري در بندر شهید رجایی

منبع: میزانشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: قدرت یدك کش نیمروز حدود 4500 اسب بخار است و این شناور داراي 31 متر
طول، 10.5 متر عرض و حدود 5 متر آبخور است.

خبرگزاري میزان - بنا بر اعلام پایگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، علیرضا محمدي کرجی ران اظهار کرد: یدك کش
«نیمروز» اعزامی از اداره کل بنادر و دریانوردي بوشهر بعد از انجام مقدمات لازم و بلوك چینی بدنه زیرآبی جهت انجام تعمیرات
اساسی و زیر آبی در اواخر اردیبهشت ماه 1400 بر روي سرسره تعمیراتی بندر شهید رجایی استقرار یافت و عملیات تعمیرات زیر آبی

 
آن آغاز شد. 

وي افزود: انجام این عملیات سه روز بعد از به آب اندازي موفق یدك کش پر قدرت «شهید حقگو» انجام می گیرد که این امر نشانگر

 
آمادگی بالا و توانمندي فنی و عملیاتی متخصصان ایرانی در تعمیرگاه دریایی بزرگترین بندر تجاري کشور است. 

کرجی ران گفت: سیستم مانور یدك کش «نیمروز» از نوع «زد درایو» بوده که قادر است به تمام جهات نیرو وارد کرده و در عملیات
مقابله با آتش، آلودگی و همچنین پهلودهی و جدا سازي کشتی ها ایفاي نقش کند. استقرار این یدك کش بر روي سرسره تعمیراتی،

 
مهارت هاي خاصی را لازم دارد. 

وي قدرت این یدك کش را حدود 4500 اسب بخار اعلام کرد و گفت: این شناور داراي 31 متر طول، 1.5 متر عرض و حدود 5 متر

 
آبخور است. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان با تأکید براینکه تعمیرات شناور ها در بندر شهید رجایی علاوه بر جلوگیري از خروج ارز گامی
مهم درجهت ارتقاء توان فنی نیرو هاي متخصص بومی است، افزود: تعمیرات شناور ها در داخل کشور مزایاي دیگري همچون ایجاد

 
اشتغال پایدار براي نیرو هاي متخصص و کاهش هزینه تمام شده تعمیرات را نیز به دنبال خواهد داشت. 

وي با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستاي تحقق شعار سال «تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها» خاطرنشان کرد: تعمیرگاه
دریایی بندر شهید رجایی در کنار خدمات رسانی به شناور هایی که در گستره دریایی استان هرمزگان فعالیت می کنند، اقدام به

 
تعمیر و راه اندازي شناور هاي خدماتی سایر استان هاي جنوبی نیز کرده است. 

کرجی ران گفت: همه سعی و تلاش خود را در جهت بهبود روش ها و رعایت استاندارد ها در فرآیند تعمیر شناور ها معطوف کرده ایم
تا به منظور حفظ توان عملیاتی بنادر کشور، در کمترین زمان ممکن نسبت به رفع عیب و اخذ مجوز از موسسات رده بندي اقدام و

 
شناور ها به چرخه فعالیت برگردانده شوند. 

وي در پایان یادآور شد: طی سال 1399، تعمیرات 30 فروند شناور با کاربري هاي مختلف در تعمیرات دریایی بندر شهید رجایی و



 
دیگر کشتی سازي هاي استان به انجام رسید. 

بیشتر بخوانید: صدور انواع گواهینامه دریانوردي 13 درصد افزایش یافت انتهاي پیام/



بازدید 7 ساعته رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی از مرکز اشتغال و حرفه
آموزي زندان ارومیه

منبع: میزانشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1400/03/02

رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی ضمن بازدید از مرکز اشتغال و حرفه آموزي زندان ارومیه در جلسه شوراي اشتغال
زندان ارومیه حضور یافت.

خبرگزاري میزان - ناصر عتباتی، رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی از کارگاه هاي تولیدي، واحد بسته بندي، شیرینی پزي،
کارگاه صنایع چوب، قالی بافی، انبار مرکزي فروشگاه هاي حامی بنیاد تعاون و گلخانه سرپوشیده این مرکز بازدید و از نزدیک در

 
جریان اقدامات این مرکز قرار گرفت. 

وي در ادامه با حضور در محل احداث ساختمان جدید مرکز اشتغال وحرفه آموزي زندانیان ارومیه از نزدیک شاهد پیشرفت پروژه شد.

عتباتی رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی در پایان بازدید بیش از 7 ساعته خود از مجموعه زندان مرکزي، زندانباز و کارگاه هاي

 
بنیاد تعاون ارومیه و دیدار با محکومین این مرکز، در جلسه شوراي اشتغال زندان ارومیه حضور یافت. 

رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی در این جلسه با اشاره به لزوم توسعه اشتغال زندانیان گفت: ما باید به گونه اي برنامه هاي
اصلاحی و تربیتی و اشتغال زایی را در زندان ها پیاده کنیم تا زندانی اصلاح شده و بعد از آزادي بازگشت مجدد به زندان را نداشته

 
باشد. 

وي همچنین بر جدي گرفتن اشتغال مولد در زندان ها، تقویت کار بنیاد تعاون زندانیان، ارتباط مدیران و متولیان امر اشتغال زندان ها

 
با مراکز صنعتی، خدماتی و تعامل آنان با بخش هاي خصوصی تاکید کرد. 

در ادامه این جلسه مجیدي دادستان مرکز استان آذربایجان غربی نیز با اشاره به سند تحول قضایی گفت: در سند تحول قضایی تلاش

 
داریم که موضوع 50 درصدي اشتغال زندانیان را به 80 درصد برسانیم. 

 
بیشتر بخوانید: اهتمام دستگاه قضایی نسبت به انفاق و کمک به زندانیان 

انتهاي پیام/



راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري براي توسعه هوش مصنوعی

منبع: میزانشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» که به
صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی فعالیت می کند، راه اندازي شد.

خبرگزاري میزان - روابط عمومی شرکت دانش بنیان پارت نوشت: علی رسولی زاده با اشاره به راه اندازي صندوق پژوهش و
فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» گفت: این صندوق با راهبري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و

 
شرکت دانش بنیان پارت راه اندازي شده است. 

وي افزود: سهامداران این صندوق پژوهش و فناوري، ستاد توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی و

 
فناوري ریاست جمهوري، این شرکت دانش بنیان و چهار نهاد دیگر، از جمله شرکت توسعه سرمایه گذاري دانشگاه تهران است. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» به صورت
تخصصی و با تمرکز بر مباحث هوش مصنوعی، بلاکچین، اینترنت اشیاء، واقعیت افزوده و مجازي، هوشمندسازي صنایع تولید
هوشمند و نسل چهارم صنعتی و کلان داده و پردازش ابري راه اندازي شده است؛ تا خدمات مالی مورد نیاز را به شرکت هاي فعال در

 
این حوزه ها ارائه و آن ها را پشتیبانی کند. 

رسولی زاده با بیان اینکه هوش مصنوعی، از پیش روترین فناوري هاي روز دنیاست و صنایع مختلف، در حال سرمایه گذاري گسترده
در این حوزه هستند، خاطرنشان کرد: این شرکت دانش بنیان به عنوان شرکت پیشرو در مبحث هوش مصنوعی سعی دارد به بخش

 
هاي مختلف اکوسیستم فناوري و نوآوري کشور کمک کند. 

وي اظهار داشت: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی «توسعه فناوري هاي نوظهور دیجیتال» ایجاد شده تا فعالین حوزه هوش

 
مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا در مسیر سرمایه گذاري و رشد قرار گیرند. 

رسولی زاده اظهارداشت: مجوز این صندوق صادر شده و درحال طی کردن مراحل ثبت است و این صندوق به زودي فعالیت خود را

 
آغاز می کند. 

وي تاکید کرد: صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري هاي نوظهور با سرمایه 20 میلیارد تومانی فعالیت خود را آغاز

 
خواهد کرد. 

مدیرعامل شرکت دانش بنیان پارت گفت: صندوق هاي پژوهش و فناوري با هدف حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ ها
در کشور راه اندازي شده اند. با توجه به جاي خالی صندوقی که به صورت تخصصی در حوزه هوش مصنوعی کار کند، صندوق

 
پژوهش و فناوري غیردولتی توسعه فناوري نوظهور تأسیس گردید. 



رسولی زاده افزود: حمایت مالی وظیفه اصلی صندوق هاي پژوهش و فناوري است، اما حمایت معنوي نیز در دستور کار این صندوق

 
تخصصی قرار خواهد گرفت تا فعالان این اکوسیستم بتوانند در حوزه کاري خود به رشد و توسعه دست یابند. 

وي ادامه داد: این صندوق با هدف توسعه کسب و کار هاي دانش بنیان مبتنی بر فناوري در حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي
در کشور و توسعه کارآفرینی دانش بنیان و فناورانه با استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان و دانش آموختگان کشور راه اندازي
شده است. افزایش سهم دانش و فناوري در سبد صادرات خدمات و محصولات صادراتی کشور، نفوذ دانش و فناوري حوزه اقتصاد
دیجیتال در صنایع و کسب و کار هاي کشور، ترغیب بخش خصوصی به مشارکت فعال در فرآیند توسعه فناوري و نوآوري حوزه
اقتصاد دیجیتال و کمک به توسعه کسب و کار ها از طریق کاهش ریسک و مخاطرات فرآیند ایده تا تجاري سازي در حوزه اقتصاد

 
دیجیتال از دیگر اهداف راه اندازي این صندوق بوده است. 

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به نامگذاري سال 1400 از سوي مقام معظم رهبري با عنوان «تولید، پشتیبانی و مانع
زدایی ها» گفت: مباحث مربوط به هوش مصنوعی، بلاکچین و اینترنت اشیا یکی از مهم ترین مؤلفه ها و پیش ران ها در مسیر

 
پشتیبانی و رشد و توسعه صنایع به شمار می رود. 

رسولی زاده اظهار داشت: امید است با راه اندازي این صندوق و هم افزایی تمام فعالان اکوسیستم بتوانیم گام هاي بلندي در راستاي

 
تحقق شعار سال برداریم. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- اهمیت و جایگاه هوش مصنوعی در زندگی آینده انسان؛ از اتومبیل هاي بدون راننده تا دستیاران مجازي انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



تسهیلات 90 میلیارد ریالی به فعالان فناوري اطلاعات در استان سمنان پرداخت
می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان از تایید پراخت تسهیلات کم بهره به شرکت ها و فعالان حوزه فناوري
اطلاعات و ارتباطات استان سمنان با اعتبار بیش از 90 میلیارد ریال خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، سیدیاسر حسن پور مدیرکل ارتباطات و فناوري
اطلاعات استان سمنان در نشست کارگروه اعطاي بسته
تسهیلات حمایتی به فعالان حوره فناوري اطلاعات و
ارتباطات استان سمنان گفت : تسهیلات کم بهره به 6
شرکت متقاضی با اعتبار بیش از 90 میلیارد ریال در استان

 
پرداخت می شود. 

او با اشاره به موافقت با پرداخت تسهیلات از محل وجوه اداره شده به شرکت ها و فعالان حوزه فاوا استان افزود: وزارت ارتباطات و
فناوري اطلاعات به منظور حمایت از سرمایه گذاري در توسعه و ارتقاي کاربرد فناوري اطلاعات و ارتباطات کشور، توسعه اشتغال

 
آفرینی، تسهیلات ویژه اي به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می کند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان بیان کرد: از تعداد 6 طرح متقاضی، 3 طرح در بخش شرکت هاي غیرنوپا و 3
طرح در بخش کسب و کار هاي پلتفرمی مورد بررسی قرار گرفت و با پرداخت بیش از 90 میلیارد ریال تسهیلات به این طرح ها

 
موافقت شد. 

حسن پور با اشاره به استقبال جوانان از کسب و کار هاي حوزه فناوري اطلاعات، افزود: با ارائه تسهیلات کم بهره می توان کسب و کار

 
هاي جدید و اشتغال پایدار در استان ایجاد کرد و از این طریق اثرات مثبتی در رشد اقتصادي استان به وجود آورد. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان سمنان یادآور شد: تسهیلات نقدي و غیرنقدي از طریق سامانه هاي ایران کارفا، ایران

 
نوآفرین و با انعقاد تفاهم نامه صندوق کارآفرینی امید و پست بانک به کسب و کار هاي واجد شرایط پرداخت می شود. 

انتهاي پیام /ح



شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور هستند

منبع: شاتاشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/03/02

وزیر صنعت، معدن و تجارت: شرکت هاي بزرگ اقتصادي،
خیرین توسعه در کشور هستند وزیر صنعت، معدن و
تجارت با اشاره به آثار مشارکت شرکت هاي بزرگ در
اقتصاد مقاومتی و اجراي طرح مسئولیت هاي اجتماعی
گفت: در این طرح از ظرفیت شرکت هاي توانمند براي

 
توسعه متوازن و کارآفرینی استفاده می کنیم. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در مراسم امضاء تفاهم
نامه مسئولیت هاي اجتماعی با شرکت فولاد سپید فراب

کویر آران و بیدگل با اشاره به ذخایر معدنی کشور گفت: ما در حوزه معادن و صنایع معدنی، پیشرفت ها و دستاوردهاي خوبی را
داشتیم، در حوزه فولاد در رتبه دهم جهانی قرار داریم؛ ایران علاوه بر اینکه نفت خیز است یک کشور معدن خیز نیز است و در اکثر

 
استان ها و مناطق مختلف کشور، معادن فلزي و غیرفلزي وجود دارد. 

 
اقدام مهم وزارت صمت در راستاي رفع موانع برون سازمانی در حوزه تولید 

وزیر صمت با تاکید بر عزم وزارت صمت در رفع موانع سرمایه گذاري، به تدوین بسته پیشنهادي در این خصوص براي سایر دستگاه
ها اشاره کرد و افزود: ان شاءاالله به زودي این بسته به تصویب دولت خواهد رسید و امیدواریم خیلی زود آثار اجرایی شدن آن را در

 
زمینه رونق تولید و افزایش سرمایه گذاري در کشور شاهد باشیم. 

 
شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور 

وي در خصوص تفاهم نامه مسئولیت هاي اجتماعی بیان داشت: مشارکت در این کار یک همت و کار ماندگار خواهد بود و با توجه به

 
اینکه این کار از سوي شرکت ها به صورت داوطلبانه انجام می شود می توان آن را یک اقدام خیرانه در حوزه توسعه توصیف کرد. 

 
مدیریت کسب و کار بومی با کمک شرکت هاي بزرگ 

رزم حسینی در ادامه صحبت هاي خود با توضیح اینکه در کشور ثروت وجود دارد اما به آموزش نیاز است تاکید کرد:مشاغل بومی و
محلی نباید از بین بروند، بلکه شرکت هاي بزرگ و داراي ظرفیت، به عنوان معین اقتصاد مقاومتی در هر منطقه، با ایجاد یک تیم

 
مطالعاتی، ظرفیت هاي کسب و کار بومی را در منطقه شناسایی می کنند و آن را مدیریت می کنند. 



وي با تاکید بر ضرورت توسعه متوازن در کشور ،تصریح کرد: براي اینکار از شرکت هاي توانمند به عنوان خیرین توسعه استفاده می

 
کنیم تا کارآفرین تربیت کنیم. 

رزم حسینی در ادامه ضمن بازدید از بخش هایی از این واحد تولیدي از محصولات جدید فولادي این شرکت (سیم لاستیک و

 
...)رونمایی کرد. 

همچنین عملیات اجرایی طرح فولاد آلیاژي، کلاف آلیاژي و بزرگترین تصفیه خانه پساب فولاد ایران با حضور وزیر صمت، نماینده

 
مردم کاشان، آران و بیدگل، استاندار اصفهان و مدیران وزارت صمت ،آغاز شد. 

گفتنی است شرکت فولاد سپید فراب کویر آران و بیدگل با سرمایه گذاري حدود 130 هزار میلیارد ریال و تولید انواع میلگرد موجب
ایجاد اشتغال براي 650 نفر در این منطقه شده است.



230 میلیارد تومان براي اشتغال مددجویان ایلامی اختصاص یافت

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/03/02

ایلام-مدیرکل کمیته امداد استان ایلام گفت: در سال جاري 230 میلیارد تومان براي اشتغال مددجویان ایلامی اختصاص
یافته است.

ایلام-مدیرکل کمیته امداد استان ایلام گفت: در سال
جاري 230 میلیارد تومان براي اشتغال مددجویان ایلامی

 
اختصاص یافته است. 

به گزارش خبرنگار مهر، قنبر موسی نژاد ظهر یکشنبه در
نشست کارگروه تخصصی اشتغال و کارآفرینی امداد استان
ایلام بیان کرد: در حالی که اعتبارات اشتغال زایی کمیته
امداد سال 98 حدود 80 میلیارد تومان بوده، این رقم
امسال به بیش از 230 میلیارد تومان رسیده و با مشارکت
برخی بانک ها این رقم به حدود 300 میلیارد تومان خواهد

 
رسید. 

وي در ادامه با عنوان اینکه برنامه هاي متنوعی در حوزه اشتغال براي مددجویان و نیازمندان استان ترسیم شده است، تصریح کرد:
امسال براي نخستین بار از ظرفیت گروه هاي جهادي در زمینه ایجاد اشتغال براي نیازمندان استان استفاده خواهد شد و بسترسازي

 
لازم براي تحقق این کار صورت گرفته است. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام تنوع در ایجاد اشتغال و راه اندازي مشاغل نوین و دانش بنیان مددجویان را از برنامه هاي محوري
کمیته امداد در عرصه اشتغال برشمرد و گفت: در چند سال اخیر حرکت هاي خوبی در این زمینه صورت گرفته که با استقبال

 
مددجویان جویاي کار و تحصیل کرده مواجه بوده و امسال این حرکتها استمرار خواهند داشت. 

موسی نژاد اضافه کرد: استفاده از ظرفیت و توان بنگاههاي اقتصادي و دستگاه هاي متولی اشتغال، استمرار طرح راهبري شغلی و
تخصصی تر شدن حوزه اشتغال، اشتغال زایی از طریق کاریابی و بهره گیري از توان کارفرمایان باتجربه و نیز اشتغال به روش هدایت

 
شغلی از جمله دیگر برنامه هاي کمیته امداد استان ایلام در حوزه کارآفرینی خواهد بود. 

در ادامه، دیگر شرکت کنندگان در نشست تخصصی کارگروه اشتغال و نیز نمایندگان گروههاي جهادي کارآفرین نقطه نظرات خود را
بیان کردند.



تدوین سند محرومیت زدایی درگز، کوهسرخ و زاوه

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان رضوي گفت:سند میان مدت محرومیت زدایی شهرستان هاي درگز،
کوهسرخ و زاوه در حال تدوین است و در همین راستا طرح هاي عمرانی، اقتصادي و زیربنایی و نحوه اجراي آن ها در

راستاي مشارکت با دستگاه هاي معین بررسی می شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان رضوي در نشست بررسی طرح هاي عمرانی، اقتصادي و زیربنایی این سه
شهرستان اظهار کرد: بنیاد برکت از سوي استاندار به عنوان معین محرومیت زدایی از شهرستان هاي درگز و کوهسرخ و شهرداري

 
مشهد به عنوان معین محرومیت زدایی از شهرستان زاوه تعیین شده است. 

سید کمال الدین میرجعفریان افزود: معین هاي محرومیت زدایی از شهرستان هاي کوهسرخ، زاوه و درگز خراسان رضوي ایجاد برخی

 
اقدامات روبنایی، زیرساختی، ارائه خدمات اجتماعی، فعالیت هاي کارآفرینی و اشتغالزایی را در این شهرستانها برعهده می گیرند. 

وي بیان کرد: 15 شاخص محرومیت زدایی در حوزه هاي عمرانی و اقتصادي شامل آب شرب، برق، گاز، قنوات، آبخیزداري، طرح
هادي، راه، امکانات ورزشی، آموزشی و بهداشتی، زیرساخت هاي مخابراتی، پوشش صدا و سیما، طرح هاي اشتغالزایی و اقتصادي و
طرح هاي مرتبط با خدمات شهري و روستایی احصا شده که مبناي مقایسه شهرستان ها و سطح برخورداري آنها در این حوزه ها با

 
سایر شهرستان هاي استان و میانگین استانی و کشوري خواهد بود. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان رضوي گفت: احصاي شاخص هاي مزبور براي هر شهرستان، نیازهاي آن را تبیین
کرده و براساس آن طرح هاي عمرانی و اقتصادي تعریف و برآورد هزینه می شود سپس سهم دستگاه اجرایی و سهم معین از اجراي

 
این طرح تعیین می گردد. 

میرجعفریان افزود: فرمانداران درگز، کوهسرخ و زاوه باید طی نشستی با مدیران دستگاه هاي اجرایی شهرستان، نمایندگان دفتر امور
شهري و امور روستایی استانداري، نماینده معین محرومیت زدایی، نماینده مردم آن شهرستان در مجلس، اعضاي شوراي شهر و
شوراي روستا، براساس شاخص هاي تعیین شده مبتنی بر نیازهاي شهرستان، طرح ها و سهم دستگاه یا معین از اجراي آن را تعیین و

 
به جمع بندي نهایی در این زمینه برسند. 

وي خاطرنشان کرد: براساس تصمیمات اتخاذ شده، باید سند توسعه میان مدت شهرستان هاي زاوه، درگز و کوهسرخ با محوریت

 
فرمانداري تدوین و ابعاد توسعه در قالب تعیین شاخص ها در 2 بعد عمرانی و اقتصادي برنامه ریزي شود. 

معاون استاندار خراسان رضوي گفت: هفته آینده نشستی با فرماندار شهرستان هاي درگز، کوهسرخ و زاوه برگزار و نتایج نشست هاي
شهرستانی آنها بر مبناي طرح هاي محرومیت زدایی بررسی می شود و در نهایت طرح ها جمع بندي و آماده ارایه به استاندار خراسان

 
رضوي خواهد شد تا تصمیمات مقتضی براي اجراي آن و رفع محرومیت زدایی از این شهرستان ها گرفته شود. 

فرماندار کوهسرخ نیز در این نشست گفت: یکی از مهمترین موضوعات در حوزه زیرساختی و اجتماعی، ایجاد شغل است که ظرفیت



هاي بخش هاي کشاورزي، دامپروري، معادن، طیور و گردشگري شهرستان کوهسرخ می تواند سهم به سزایی در اشتغالزایی داشته

 
باشد. 

رضا رمضانی افزود: در شهرستان کوهسرخ براي تکمیل زیرساخت ها به ویژه امکانات بهداشتی، آموزشی و راه روستایی به تزریق منابع

 
مالی و براي درآمدزایی به ارایه آموزش به مردم به ویژه در خصوص کشت هاي گلخانه اي، دامپروري و طیور نیاز است. 

وي با اشاره به ذخایر معدنی شهرستان کوهسرخ گفت: 67 درصد از معادن حوزه ترشیز در شهرستان کوهسرخ قرار دارد که شامل
ذخایر طلا، مس، کرومیت و خاك کاشی و نیازمند جذب سرمایه گذار است و هم اینک خاك کاشی این شهرستان خام فروشی می
شود که در صورت فعال شدن کارخانه کاشی و سرامیک در این شهرستان، معدن خاك کاشی تا یک قرن پاسخگوي نیاز صنعت

 
خواهد بود. 

فرماندار زاوه نیز در این نشست گفت: اولویت این شهرستان براي محرومیت زدایی، تکمیل تجهیزات بیمارستان در حال ساخت، مرکز

 
بهداشتی - درمانی روستایی و تکمیل مرکز جامع سلامت شهر دولت آباد است. 

محمود صادقی افزود: 98 درصد از روستاهاي شهرستان زاوه زیرپوشش شبکه آب آشامیدنی قرار دارند و زاوه با فرسودگی شبکه هاي
آب و کاهش دبی چاه هاي آب آشامیدنی مواجه است و ضرورت دارد خط انتقال از چاه حفر شده در این شهرستان هر چه سریعتر

 
تکمیل شود. 

وي اضافه کرد: 90 درصد از مشاغل شهرستان زاوه در حوزه کشاورزي است و احیاي قنوات در این شهرستان اهمیت زیادي دارد تا

 
جمعیت روستایی حفظ و اقتصاد گردشگري تقویت شود. 

فرماندار درگز نیز در این نشست به اقدامات بنیاد برکت به عنوان معین شهرستان اشاره و بیان کرد: بنیاد برکت طی 14 ماه گذشته
تاکنون به 550 طرح اقتصادي در درگز 22 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده و 55 میلیارد تومان نیز سرمایه گذاري انجام داده

 
است و ورود بنیاد در حوزه تقویت زیرساخت هاي درگز گره گشا است. 

علی فراهی ابراز امیدواري کرد: موضوع خروج 50 هکتار از حریم شهر درگز عملیاتی شود تا بنیاد برکت طرح گلخانه اي خود را اجرا
کند زیرا 50 هکتار گلخانه در 50 هکتار زمین بزرگترین سرمایه گذاري در حوزه اشتغال شهرستان درگز خواهد بود.



جزئیات تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی دانشگاه آزاد اعلام شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/03/02

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با ابلاغ بخشنامه اي، جزئیات نحوه تأسیس و اداره امور دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی را اعلام
کرد.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با ابلاغ بخشنامه اي، جزئیات نحوه تأسیس و اداره امور دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی را اعلام

 
کرد. 

به گزارش بازارکار به نقل از دانشگاه آزاد، محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، بخشنامه "آیین نامه نحوه تأسیس و

 
اداره امور دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی" را به رؤساي استانی و واحدهاي ویژه دانشگاه آزاد اسلامی ابلاغ کرد. 

دکتر طهرانچی در این بخشنامه تأکید کرده است: پیرو ابلاغ نظام نامه آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی و
مباحث جلسات شوراي معاونان دانشگاه، آیین نامه نحوه تأسیس و اداره امور دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی براي اجرا ابلاغ می

 
شود. 

آیین نامه نحوه تأسیس و اداره امور دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی که به تفصیل دراختیار واحدهاي دانشگاه آزاد اسلامی قرار
گرفته است، شامل مواردي از جمله مقدمه و تعاریف، تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی، اداره امور دانشکده هاي مهارت و

 
کارآفرینی، آموزش هاي کوتاه مدت و... است. 

براساس بندهاي این آیین نامه؛ واحدهاي دانشگاهی بنا به مقتضیات سند مأموریت و آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه و

 
شرایط ناحیه اي با تأمین امکانات می توانند دانشکده مهارت و کارآفرینی تأسیس کنند. 

در این آیین نامه به مراحل تأسیس دانشکده ها اشاره شده که شامل "تهیه طرح توجیهی و برنامه عملیاتی براساس برنامه راهبردي
واحد و آمایش منطقه اي و ظرفیت هاي واحد دانشگاهی و ارائه به استان" و "بررسی و تأیید طرح توجیهی دانشکده و الزامات توسط

 
کمیته گسترش آموزش هاي فنی و حرفه اي استان و شوراي تخصصی گسترش" است. 

همچنین آموزش در دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی از نوع مهارتی و به دو صورت بلندمدت و کوتاه مدت است. جذب، ترفیع و

 
ارتقاي اعضاي هیأت علمی مهارتی نیز در دانشگاه با تأکید بر ملاك هاي مهارتی است. 

براساس بندهاي این آیین نامه؛ پژوهش هایی که در دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی انجام می شود، از نوع توسعه اي و براي ارتقاي
روش هاي مهارت افزایی است. تمامی امور فرهنگی و دانشجویی دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی همانند سایر دانشکده ها براساس

 
ضوابط و مقررات دانشگاه و توسط معاونت فرهنگی و دانشجویی واحد دانشگاهی راهبري می شود. 

همچنین در این آیین نامه آمده است؛ با توجه به گسترش مشاغل نوین، دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی می توانند انواع آموزش
هاي کوتاه مدت شامل پیش اشتغال، آموزش هاي مشاغل نوین، حین کار (بازآموزي) و ارتقاي حرفه اي شاغلان را برنامه ریزي و ارائه

کنند.



موانع اشتغال ایثارگران را در سال مانع زدایی ها برطرف کنیم

منبع: بازار کارشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان کرمانشاه در دومین نشست مسئولان حوزه اشتغال در سال جاري، گفت: موانع
اشتغال ایثارگران را در سال مانع زدایی ها برطرف کنیم

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان کرمانشاه در دومین نشست مسئولان حوزه اشتغال در سال جاري، گفت: موانع

 
اشتغال ایثارگران را در سال مانع زدایی ها برطرف کنیم 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام هادي عسگري در دومین نشست مسئولان حوزه اشتغال در سال جاري، ضمن قدردانی از تلاش هاي
به عمل آمده در بخش اشتغال بنیاد استان کرمانشاه، شناسایی استعدادهاي مهارتی و فنی ایثارگران جویاي کار در قالب بانک

 
اطلاعاتی منسجم و منظم را از مهمترین اولویت این حوزه عنوان کرد. 

وي افزود: در حال حاضر که استخدام و اشتغال در دستگاه هاي دولتی با محدودیت مواجه شده است باید با فرهنگ سازي و آگاهی

 
بخشیدن به جامعه ایثارگري انان را براي مهارت آموزي و کارآفرینی ترغیب و آماده سازیم. 

مدیرکل بنیاد استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: در سالی که به نام سال "تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها" نامگذاري شده است
همکاران حوزه اشتغال باید تفاهم نامه هاي اشتغال را به دقت پی گیري کرده و موانع پیش رو را از طریق ارتباط با مسئولان مرکز و

 
استان برطرف و تمامی ظرفیت هاي موجود در این زمینه را به کار گیرند. 

حجت الاسلام عسگري تعامل مطلوب با دیگر بخش هاي بنیاد از جمله مشاوره را اقدامی در جهت پیش برد برنامه هاي اشتغال ذکر
کرد و گفت: مهارت آموزي، ایجاد اشتغال متنوع، ارائه عملکرد و خدمات انجام شده و نیز بوجود آوردن امیدواري و اعتماد در بین

ایثارگران از شاخصه هایی است که باید مورد توجه همکاران این حوزه قرار گیرد.



کارآفرینی با طعم «مس»

منبع: بازار کارشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/03/02

مدیرعامل شرکت تعاونی «محافظ سازان آرش» شهرستان رزن گفت: پس از بررسی و مطالعات به این نتیجه رسیدیم رسته
اي را انتخاب کنیم که از نظر بازار فروش، تأمین مواد اولیه و موارد بهره برداري مشکل خاصی نداشته باشد و با توجه به افق

20 ساله صنعت مس را انتخاب کردیم.

مدیرعامل شرکت تعاونی "محافظ سازان آرش" شهرستان رزن گفت: پس از بررسی و مطالعات به این نتیجه رسیدیم رسته اي
را انتخاب کنیم که از نظر بازار فروش، تأمین مواد اولیه و موارد بهره برداري مشکل خاصی نداشته باشد و با توجه به افق 20 ساله

 
صنعت مس را انتخاب کردیم. 

به گزارش بازارکار، حمید زمردي زارع در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: ایده تشکیل این مجموعه از اواخر سال 95 به وجود آمد و
شرکت در سال 96 مجوز فعالیت را اخذ کرد و کارهاي نهایی پروژه از ابتداي سال 97 آغاز شد همچنین پیش بینی شده بود پروژه

 
پس از یک سال ونیم به بهره برداري برسد که به علت نوسانات قیمت، کار با سرعت کمتري پیش رفت. 

وي درباره فراز و نشیب فعالیت این شرکت خاطرنشان کرد: مواردي مانند مواجهه با اخذ مجوز فعالیت از اداراتی مانند صنایع و محیط

 
زیست، دریافت تسهیلات از بانک ها و مسائل درون سازمانی از مشکلاتی بود که در ابتداي مسیر وجود داشت . 

زمردي زارع ادامه داد: شرکت در حال حاضر با یک دهم ظرفیت مشغول به کار است و امیدواریم در ماه هاي آینده استفاده از تمام

 
ظرفیت محقق شود، هم اکنون 30 نفر به طور مستقیم و 60 نفر به طور غیرمستقیم در مجموعه فوق مشغول به فعالیت هستند. 

وي مطرح کرد: با توجه به تخصصی که در طول سالیان در صنعت سیمان کسب کرده بودیم اطمینان داشتیم که می توانیم پروژه

 
هاي مشابه از نظر فرآیند بهره برداي را مدیریت کنیم. 

زمردي زارع با بیان اینکه با توجه به سابقه و تجربه عوامل مجموعه، صفر تا صد برنامه هاي شرکت بر عهده سرمایه گذاران بوده است،
گفت: پس از بررسی و مطالعات به این نتیجه رسیدیم از بین پروژه هاي مشابه، رسته اي را انتخاب کنیم که از نظر بازار فروش، تأمین

 
مواد اولیه و موارد بهره برداري مشکل خاصی نداشته باشد و با توجه به افق 20 ساله صنعت مس را انتخاب کردیم. 

وي درباره پارامترهاي مورد نیاز براي سرمایه گذاران و کارآفرینان جوان شرح داد: تخصص به عنوان پیش زمینه مهمی در این امر
قلمداد می شود همچنین باید مطالعه و شناخت کاملی از صنعت انتخاب شده داشته باشند، علاوه بر این نیاز است به بازار مصرف،

 
نحوه تأمین موارد اولیه و توانایی ارائه خدمات مجموعه تولیدي نیز توجه کنند. 

زمردي زارع در رابطه با محسنات شرکت هاي تعاونی مطرح کرد: اینکه فعالیت شرکت به صورت تعاونی آغاز شد، فواید بالایی براي
مجموعه داشته است، هر یک از سه سرمایه گذار این شرکت بخشی از کار که تخصص بیشتري در آن داشت را بر عهده گرفت و باعث

 
شد همپوشانی خوبی در رفع نواقص یکدیگر داشته باشیم. 

وي در توصیه به دانشجویان براي ورود با بازار کار اظهار کرد: دانشجویان اگر می خواهند به عرصه کارآفرینی و سرمایه گذاري در
تولید محصول یا صنعت خاصی ورود کنند ابتدا در آن زمینه مطالعه کافی انجام دهند و با توحه به تخصص و رشته تحصیلی به بازار



 
کار وارد شوند تا ضریب خطایشان کمتر و موفقیتشان در بازار بیشتر شود. 

رئیس هیئت مدیره شرکت تعاونی "محافظ سازان آرش" نیز در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: ظرفیت تولید مجموعه فوق چهار تُن در
روز است اما با توجه به برخی مشکلات، در حال حاضر با یک دهم ظرفیت کار می کنیم و روزانه 400 کیلو محصول تولید می شود،

 
در صورتی که تولید به یک و نیم تن در روز برسد مجموعه شرایط خوبی خواهد داشت. 

قهرمان رستمی ادامه داد: خوشبختانه شرکت در رابطه با بحث تولید هیچ مشکلی ندارد اما موارد جانبی مطرح است که روند کار را

 
مقداري کُند کرده، مجموعه فرآیند پیچیده و سختی هاي خاص خود را دارد اما نتایج قابل قبولی حاصل شده است. 

وي یادآور شد: کشور ایران روي کمربند مس قرار گرفته است و به لحاظ منابع مس بسیار جاي کار دارد، در مورد فروش محصول هم

 
مشکل خاصی وجود ندارد، به عبارت دیگر این مجموعه هر میزان تولید داشته باشد به فروش می رسد. 

رستمی اظهار کرد: تجهیزات، فرآیند کار و بهره برداري به واسطه سابقه 35 ساله مجموعه و نه افراد، توانی به شرکت داده که از عهده

 
فرآیند و تولید به خوبی برآمده اند و در مدتی که مشغول به فعالیت هستیم، این نکته ثابت شده است. 

وي در پایان تصریح کرد: صنعتی که این مجموعه انتخاب کرده است، به وسیله یک نفر و به تنهایی به نتیجه نمی رسید به همین
علت با شکل تعاونی فعالیت خود را آغاز کردیم و دست به دست هم دادیم تا مجموعه ایجاد شود و در مسیر ایجاد اشتغال براي اهالی

بومی و پیشرفت منطقه حرکت کند.



کارآفرینان باید دور دولت را بگیرند

منبع: ایسناشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/03/02

یک کارشناس حوزه کار از جوانان خلاق و کارآفرین به عنوان سرمایه هاي عظیم کشور یاد کرد و گفت: اگر حقیقتا دنبال
رفع موانع تولید هستیم باید افراد کارآفرین و اهل تولید دولت را احاطه کنند.

حمید نجف ـ در گفت وگو با ایسنا، بر لزوم شناسایی
کارآفرینان کشور تاکید کرد و گفت: در حال حاضر
کارآفرینان نخبه زیادي در کشور داریم که وزارت کار و
وزارت صمت می توانند آنها را شناسایی کنند و دولت از
طریق بانکها و مکانیسم هایی که در اختیار دارد مورد

 
حمایت قرار بدهد. 

وي ادامه داد: کارآفرینان سرمایه هاي اصلی کشور به شمار
می روند و می توانند از طریق کمکهاي مختلفی که دولت
با در اختیار گذاشتن وام و تسهیلات بانکی یا زمین مورد

 
نیاز به آنها می کند، تولیدات و محصولات خود را عرضه و در اقتصاد نقش آفرینی کنند. 

این کارشناس حوزه کار تاکید کرد: کارآفرینان، بودجه و سرمایه خود را به خارج نمی برند و می خواهند در داخل کشور کارآفرینی و

 
اشتغالزایی کنند بنابر این باید آنها را حمایت کنیم و ظرفیتها و توانمندیهاي آنها را به کار بگیریم. 

نجف با بیان اینکه مدیریتها در کشور باید به مدیران کارآفرین و افراد کارآمد سپرده شود، گفت: سالهاي سال است که تاکید داریم به
جاي یک عده افراد تاجر مسلک که کارشان واردات است، افراد کارآفرین و اهل تولید دور دولت را بگیرند. اگر واقعا دنبال رفع موانع

 
تولید و مانع زدایی از بخش تولید هستیم باید به این مساله توجه جدي داشته باشیم. 

این کارشناس حوزه کار دادن وام هاي اشتغال براي ایجاد کارگاههاي کوچک را از دیگر اقدامات دولت براي حمایت از کارآفرینان
عنوان کرد و افزود: دولت باید خط مشی اصلی در بحث کارآفرینی را ترسیم و براي چشم انداز آینده برنامه ریزي کند. اگر امروز
سرمایه گذاري کنیم ثمره آن را چند سال دیگر برداشت می کنیم؛ مهم این است که بازار در آینده با جوانان خلاق و کارآفرین پیش

 
برود و اقتصاد کشور به پشتوانه این سرمایه هاي عظیم به پیشرفت برسد. 

انتهاي پیام



راستینه: فیلم دولت دوازدهم سکانس هاي تکان دهنده اي دارد

منبع: ایسناشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/03/02

نماینده مردم شهرکرد در مجلس با استناد به سخنانی از رئیس جمهور مبنی بر اینکه از واقعیت ها فیلم بسازید و حقایق را به
مردم بگویید، گفت: فیلم دولت دوازدهم سکانس هاي تکان دهنده اي مثل صف هاي طولانی مرغ، فاجعه ارز، تلاطم بازار ارز،

طلا، سکه، مسکن و خودرو دارد.

به گزارش ایسنا، احمد راستینه در جلسه علنی
امروز(یکشنبه) مجلس در نطق میان دستور خود ضمن
گرامیداشت واقعه سوم خرداد و آزادسازي خرمشهر اظهار
کرد: جوانان عزیز! خرمشهرها در پیش است. خرمشهر
امروز ما آزادي مردم مظلومی است که تفکر خسته و واداده
غربگرا از داخل و خارج معیشت مردم را به گروگان گرفته

 
است تا مردم از انقلاب درخشان 1357 را ناامید شوند. 

این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس مدعی شد: خرمشهر
امروز ما، شکست تفکر ظریفی است که بسیار آشنا است.

تفکري که میدان دیپلماسی را در قدم آهسته با وزیر خارجه آمریکا تعریف می کند و میدان مجاهدت حاج قاسم را بغض آلود نفی می
کند، میدان مجاهدتی که امروز فرزندان جبهه مقاومت فلسطین با تأسی از مکتب حاج قاسم در انتخابی سخت رژیم اسرائیل را خوار و

 
ضعیف می کنند. 

نماینده مردم شهرکرد با اشاره به انتخابات ریاست جمهوري 1400، گفت: مردم در آستانه تصمیم مهمی قرار گرفته اند. ما می دانیم
که چه بلایی بر سر معیشت مردم ما آمده است. گوشت و مرغ از سفره مردم حذف شده و مردم را به مصرف ماهی حواله می دهند.

 
عادت کرده اند که حقیقت هاي تلخ را طنز وهن کنند و با بیل تدبیر کمر ملت را بشکنند. 

راستینه با استناد به اظهارات رئیس جمهور که اگر بناست از پول ملت فیلم درست کنید و نمایش بدهید از واقعیت ها فیلم درست
کنید و حقایق را به مردم بگویید، اظهار کرد: رئیس جمهور می گوید باید از پیروزي هاي دولتش فیلم بسازند. بله این فیلم سکانس
هاي تکان دهنده اي دارد. سکانس پایان این فیلم را باهم مرور می کنیم. صف هاي طولانی متعدد زن و مرد ماسک بر صورت زده در
صف مرغ دونرخی، آبرویشان را براي معیشت شان به میدان آورده اند. سکانس پنجم فاجعه ارز، تلاطم بازار ارز، طلا، سکه، مسکن و
خودرو، سرمایه هایی که یک شبه در بورس نصف می شود و پولدارانی که یک شبه ثروتشان چندین برابر شده، توزیع رانتی هزاران

 
دلار ارز که معلوم نشد چه وارد کشور شده است. 

این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ادامه داد: سکانس چهارم بسیار تراژیک است. آیا یادتان هست که روحانی در تبلیغاتی سال 92
چه گفت؟ آقاي روحانی مگر شما نگفته اید مشکل چند برابر شدن دلار، در عدم مشورت، خود شیفتگی، عدم استفاده از ابزارهاي
علمی براي اداره کشور است و دولت نخواهد گذاشت که ارزش پول ملی ظرف 6 ماه به یک سوم برسد. هم اکنون ارزش پول ملی در



 
چه وضعیتی است؟ 

نماینده مردم شهرکرد در مجلس با اشاره به تغییر قیمت سوخت در سال 98 گفت: سکانس سوم فیلم دولت دوازدهم، فاجعه بنزین.
سکانس دوم وعده هاي برجامی و موسیقی این سکانس بسیار وهن آلود است. سوالم این است که آیا رئیس جمهور این جمله که

 
"طبق این توافق دي ماه سال 94 تمامی تحریم ها لغو خواهد شد"، را به یاد دارد؟ 

راستینه افزود: ملت عزیز آماده باشد که همین روزها 6 میلیون تن کالاي اساسی دپو شده در کمرگ ها روانه بازار میکنند تا شاهد از
غیب برسد. سکانس دوم خصوصی سازي غلط، تجمعات کارگري و رانت هاي آقازادگی خصولتی ها. سکانس اول، دولتی معطل اروپا و
آمریکا، شرطی سازي اقتصاد، حتی با خروج آمریکا از برجام، طرح اینستکس و دروغ هاي اروپایی ها و معطل ماندن روابط ایران با

 
سایر کشورهاي دنیا. 

نماینده مردم شهرکرد در مجلس در پایان نطقش گفت: اما سکانس پیش درآمد، استادیوم؛ سال 1392 را به یاد بیاورید! "دولت تدبیر
و امید به دنبال آن است آنچنان رونق اقتصادي ایجاد کند و آنچنان مردم از درآمد سرشار برخوردار شوند که مردم اصلا به یارانه 45
هزار تومان نیاز نداشته باشند، زندگی خوبی داشته باشند، اشتغال فراوان باشد." اکنون ملت عزیز ایران، ما هستیم با شما، در یک

 
انتخاب سرنوشت ساز. این تصمیم با شما است، ما با شما در یک انتخاب انقلابی. 

انتهاي پیام



عبدالرضا مصري: اداره کشور مرد میدان و مدیر جهادي می خواهد +فایل
صوتی

منبع: رادیو تهرانشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/03/02

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه کشور ما لیدر مادي و معنوي نمی خواهد گفت: اداره کشور
مرد میدان و مدیر جهادي و برنامه اجرایی می خواهد.

 
عبدالرضا مصري: اداره کشور مرد میدان و مدیر جهادي می خواهد +فایل صوتی 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه کشور ما لیدر مادي و معنوي نمی خواهد گفت: اداره کشور مرد میدان

 
و مدیر جهادي و برنامه اجرایی می خواهد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی رادیو تهران؛ عبدالرضا مصري نماینده و عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یازدهم بدون تعارف
گفت:بسیاري از مسائل اجتماعی در دولت فعلی حل نشده باقی مانده است. برخی مسائل ریشه اي و پایه اي است که رابطه علت و
معلولی دارد. آسیب ها ، مراودات و تعاملات اجتماعی یا بیمه هاي اجتماعی از عوامل زیرساختی تاثیر می پذیرند به عنوان مثال اگر
مشکل اشتغال حل شود در کنار آن مشکلات ازدواج هم تا 65 درصد حل می شود. مشکلات اقتصادي حل می شود و حتی می تواند
روي کاهش اعتیاد تاثیرگذار باشد. لذا چون توفیق زیادي به ویژه اشتغال جوانان در این ایام نداشتیم و به دلیل تحریم ها و مقداري

 
هم به دلیل عدم توجه مدیریت ، برخی مشاغل از دست رفت که قطعا بر روي مسائل اجتماعی تاثیرگذار است. 

 
تمامی دولت ها براي رفاه مردم دغدغه دارند 

وزیر رفاه دولت نهم با تاکید بر اینکه رفاع مردم از دغدغه هاي اصلی تمامی دولت ها است اظهار داشت: نمی توان گفت هیچ دولتی
براي رفاه مردم دغدغه ندارد چون این رفاه توفیقی براي خود دولت محسوب می شود و طبیعتا اگر تمامی تلاش ها موجب رفاه
عمومی مردم نشود موفقیتی براي دولت در این حوزه به دنبال ندارد. متاسفانه دولت فعلی برنامه هاي رفاهی خود را 4 تا 5 سال
معطوف به برجام کرد و چشم به بیرون داشت. من مخالف مذاکرات نیستم ولی وزارت خارجه باید مذاکرات را انجام دهد و بقیه
وزارتخانه ها باید مسائل و مشکلات را در چارچوب اقتصاد مقاومتی پیش می بردند.از بیرون به ما رفاه نخواهند دارد. ولی در طی این

 
مدت تمام دولت مشغول به بیرون بود و دلخوش بودیم که از فردا حتی نیازي به یارانه نداشته باشیم. 

 
قدرت خرید یارانه از 40 دلار به 2 دلار کاهش یافته است 

وي بر قدرت خرید یارانه در روزهاي اولیه خود تاکید کرد و خاطرنشان ساخت: قدرت خرید یارانه با ارز 1226 تومان 40 دلار بود ولی
امروز 1.5 تا 2 دلار قدرت خرید دارد. دولت آینده باید بیش از 90 درصد تلاش خود را به مسائل داخلی از جمله مسائل اقتصادي و
مسائل اجتماعی و ... معطوف کند و 10 درصد آن به مذاکرات تخصیص پیدا کند که باید توسط وزارتخانه هاي تخصصی آن انجام
شود. نه اینکه 90 درصد آن مثل 4 تا 5 سال گذشته را به دلخوشی ها و آب نبات چوبی هاي خارجی بگذرانیم که فرصت هاي داخل

 
هم از دست برود. 

متاسفانه نامزدهاي حاضر در دولت فعلی هم وعده می دهند! 



عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با تاکید بر وعده هاي عبوري کاندیداهاي ریاست جمهوري گفت: تقصیر وعده دهنده ها
نیستند بلکه افرادي که وعده ها را می پذیرند مقصرند. باید به تیم ها توجه کرد. تمام اذهان به یک نفر معطوف می شود که فکر می
کنیم با اسب سفید می آید. امروزه متاسفانه وعده ها یک سمت هستند و نقدي که نامزدهاي ریاست جمهوري به وضعیت موجود
دارند سمتی دیگر است. مثل این است که اینها از مریخ آمده اند و به وضع زمین اعتراض دارند. تمامی این افراد از مسئولان این کشور

 
بوده اند که باید کاري می کردند. افرادي که در دولت هم طی این 8 سال کارکردند باز هم وعده می دهند. 

وي به صراحت گفت: آقاي معاون اول شما 8 سال همه کاره کشور بودید. در این 8 سال چه گُلی به سر مردم زدید که حالا به حال

 
مردم گریه می کنید! 

 
لیدرهاي معنويِ در سایه ي عافیت طلب به قرون وسطی تعلق دارند 

مصري در ادامه گفتگو با سعادت آباد خاطرنشان کرد: مردم باید هوشیار باشند. تا زمانیکه احزاب متعهد پاي کار نباشند انتخابات ، پر
هرج و مرج خواهد بود. ما متاسفانه چون حزب نداریم پشت انتخابات کسی نیست که بتوان پس از انتخابات از او مطالبه کرد.
لیدرهاي معنويِ در سایه ي عافیت طلب به قرون وسطی تعلق دارند. همه آنها مسئولیت اجرایی داشتند که اگر توانایی داشتند مردم
به خودشان راي می دادند. ما لیدر مادي و معنوي نمی خواهیم ما مرد میدان و مدیر جهادي به علاوه برنامه اجرایی داخلی می
خواهیم. ضمن اینکه نسخه اقتصاد مقاومتی را اگر براي بدترین اقتصاد دنیا بگذارند درمان می شود. طی این 8 تا 9 سال چشم ما به

 
خارج از کشور بوده است. 

 
حقوق شهروندي با جامعیت عدالت اجتماعی از اولویت هاي دولت بعدي باشد 

وزیر رفاه دولت نهم با تاکید بر رعایت حقوق شهروندي گفت: باید تعریف مشخصی از حقوق شهروندي داشته باشیم. آیا عدالت در
حقوق شهروندي رعایت می شود یا خیر. اگر حقوق شهروندي جامعیت عدالت اجتماعی را در تمامی حوزه ها دارا باشد باید از اولویت

 
هاي دولت بعدي باشد. 

مخاطبان در سرتاسر دنیا از طریق وب سایتWWW.RADIOTEHRAN.IR ضمن استفاده از پخش زنده شبکه، در جریان

 
آخرین خبرهاي رادیو تهران قرار بگیرید. 

 
ما را در اینستاگرام و دیگر شبکه هاي اجتماعی با شناسه Tehraan360@ پیدا و همراهی کنید. 

 
همچنین علاقه مندان می توانند برنامه هاي رادیو تهران را از اپلیکیشن ایران صدا دریافت کنند. 

هرگونه بهره برداري و استفاده از محتواي پایگاه اطلاع رسانی رادیو تهران تنها با ذکر منبع مجاز است.



تکمیل زنجیره ارزش در مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز

منبع: صنعت کارشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/03/02

 به گزارش صنعت کار، جواد توکلی در خصوص روند فعالیت مجتمع عظیم صنعتی ذوب آهن نطنز و فولاد که فعالیت خود را
در سال 1380 آغاز کرده، گفت: تولید انواع محصولات فولادي و تامین نیاز کارخانجات صنایع پایین دستی و صنایع

ساختمانی در دستور کار...

 به گزارش صنعت کار، جواد توکلی در خصوص روند فعالیت مجتمع
عظیم صنعتی ذوب آهن نطنز و فولاد که فعالیت خود را در سال
1380 آغاز کرده، گفت: تولید انواع محصولات فولادي و تامین نیاز
کارخانجات صنایع پایین دستی و صنایع ساختمانی در دستور کار این

 
مجتمع قرار گرفته است. 

وي افزود: تولید انواع محصولات فولادي با نیت تامین مواد اولیه
کارخانجات میلگرد صنعتی، ساختمانی و صنایع مفتولی و ایجاد

اشتغال پایدار در سطح منطقه و از جمله اهداف مهم براي راه اندازي این مجموعه بوده است. چراکه با توجه به برخورداري از امکانات
بی نظیر در این منطقه همچون مجاورت با ایستگاه قطار سراسري، قرار گرفتن در حاشیه بزرگراه کاشان – اصفهان به عنوان شاهراه
دسترسی شمال به جنوب کشور، بهره مندي از منابع آبی زیرزمینی، قرار گرفتن در مسیر شبکه سراسري انتقال گاز کشور،
برخورداري از امکانات ویژه پست برق 230 کیلو ولت دو مداره، داراي ویژگی ها و امتیازات منحصر به فرد است که باید بهترین

 
استفاده را از این موارد انجام داد. 

به گفته وي، این مجتمع به عنوان یکی از بزرگترین تولیدکنندگان مطرح بخش خصوصی در صنعت فولاد کشور بوده و با هدف ایجاد
یک زنجیره کامل تولید از مرحله استخراج از معدن، تولید کنستانتره، گندله  و آهن اسفنجی تا تولید شمش فولادي، میلگردهاي
شاخه در سایز هاي 8 الی 32 میلیمتر، کلاف هاي صنعتی و ساختمانی ساده و آج دار در سایزهاي 5/5 تا 16 میلیمتر براي تامین
نیاز صنایع پائین دستی فولاد و ساختمان و سایر مقاطع فولادي توانست با پشتیبانی، اندیشه و تلاش آقاي توکلی طرقی  مدیریت
مجموعه و توان مدیران و پرسنل شریف ایشان در سال 1383 خط اول فاز اول واحد نورد و در سال 1387 فاز دوم  واحد نورد، در

 
زمینه  تولید انواع میلگرد کلاف و شاخه را به بهره برداري برساند. 

توکلی افزود: همچنین در بهمن ماه سال 1386، فاز اول و در تیر ماه سال 1392 فاز دوم کارخانجات ذوب آهن نطنز جهت تولید
شمش فولادي به بهره برداري رسید. این واحد تولیدي به منظور تامین برق مورد نیاز واحدهاي بهره برداري شده و توسعه آتی، اقدام
به تامین برق مورد نیاز با خریداري انشعاب برق 200 مگا وات و همچنین احداث پست 230 کیوولت دو مداره در نطنز  با اجراي 63
کیلومتر دکل گذاري از شهرستان اردستان تا نطنز در سال 1390  نموده  و بالغ بر 1000 میلیارد ریال از محل آورده شرکت سرمایه

 
گذاري داشته است 

مدیرعامل مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز ادامه داد: سرمایه گذاري انجام پذیرفته کنونی بالغ بر 100000 میلیارد ریال بوده و

 
اشتغالزایی مستقیم 1500 نفر نیروي انسانی شاغل را در پی داشته است. 



وي همچنین در خصوص طرح هاي توسعه آتیاین مجموعه نیز گفت: این مجتمع در راستاي تکمیل زنجیره تولید فولاد با توجه به
برخورداري از امتیاز معدن چاه پلنگ شمالی و دخایر بسیار غنی و قطعی معدن مذکورکه با توجه به مطالعات اولیه  بالغ بر 20
میلیون تن ماده معدنی بوده و در حال حاضر  بنا بر مطالعات اکتشافی و ژئوفیزیکی هوایی در گستره این معدن تا 100 میلیون تن
قابلیت افزایش خواهد داشت و طرح هاي توسعه آتی شامل واحد فولادسازي به ظرفیت 2 میلیون تن،   واحد تولید کنسانتره و گندله

 
آهن و آهن اسفنجی با ظرفیت 3 میلیون تن، واحد تولید مقاطع فولادي با ظرفیت 850 هزار تن است. 

توکلی ادامه داد: این مجتمع در سال 1399 با وجود شرایط سخت اقتصادي، تهدیدها را به فرصت تبدیل و بهره برداري از معدن
سنگ آهن چاه پلنگ شمالی با ذخایر قطعی بالغ بر 20 میلیون تن سنگ آهن را  آغاز کرده و به پشتوانه ذخایر غنی بزرگترین معدن
سنگ آهن استان اصفهان،  در اواخر سال 1399 با سرمایه گذاري هنگفت و خرید تجهیزات و ماشین آلات سنگین،  احداث واحد

 
کنستانتره را با سرمایه گذاري شرکت فولاد نطنز آغاز کرد. 

به گفته وي، در راستاي پیشبرد چشم انداز طرح هاي توسعه اي خود و تحقق جهش در تولید براي  تامین منابع آب صنعتی و پایدار
مورد نیاز طرح هاي فوق با سرمایه گذاري بالغ بر 2000میلیارد ریال مبادرت به تکمیل تأسیسات و تصفیه خانه فاضلاب شهر نطنز

 
کرده تا ضمن تضمین سلامت، حفظ محیط زیست و استفاده پایدار از منابع آب خاکستري را ممکن سازد. 

توکلی ادامه داد: امید است با پشتوانه سرمایه هاي موجود و توجه به فرامین مقام معظم رهبري و دلگرمی حمایت و پشتبانی هاي
مسئولین در رفع موانع، طراحی واحد گندله سازي و احیاء را در سال 1400 آغاز کنیم تا بتواند شاهد دستاوردهاي قابل توجهی در
توسعه و تولید در بخش معدن و صنایع معدنی و صنایع فولادي باشد و در راستاي تحقق اهداف برنامه ریزي شده و چشم انداز خود

 
براي راه اندازي طرح هاي جدید فولادي وتکمیل خطوط تولید، در مسیر جهش تولید، کار آفرینی و ایجاد اشتغال پایدار گام بردارد. 

مدیرعامل مجتمع صنعتی ذوب آهن و فولاد نظنز، معتقد است به ثمر نشستن اهدافی مانند احداث واحد ذوب آهن و نورد و احداث
پست برق 230 کیلو ولت و بهره برداري پروژه معدن سنگ آهن چاه پلنگ شمالی، احداث واحد کنستانتره و سایر پروژه هاي مربوط
به تکمیل زنجیره تولید از سنگ آهن تا کلیه مقاطع فولادي که تا سالها نماد خود باوري صنعت خواهد بود، هر یک افتخار و یادگاري
از هنر و توان مهندسین ایرانی و پرسنل مجرب و زحمتکش این مجموعه صنعتی، براي صنعت داخلی بوده و این شرکت امید دارد به
لطف الهی در سایه حمایت مسئولان و با پشتوانه همت و توان مدیران و پایمردي پرسنل شریف و زحمتکش خود با عزمی دو چندان،
سختی ها و موانع را از پیش رو برداشته و همواره قدم در راه توسعه و تکمیل و بهره برداري پروژه هاي خود برداشته و با افتتاح، راه
اندازي و بهره برداري پروژه ها، اخبار خوش ایجاد اشتغال پایدار را به هم وطنان و جوانان غیور این مرز و بوم نوید داده و افتخاري

 
دیگر را بر کتاب پر افتخار صنعت فولاد و معدن کشورمان بیافزاید. 

انتهاي پیام/



شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور هستند

منبع: صنعت کارشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/03/02

به گزارش صنعت کار،علیرضا رزم حسینی در مراسم امضاء تفاهم نامه مسئولیت هاي اجتماعی با شرکت فولاد سپید فراب
کویر آران و بیدگل با اشاره به ذخایر معدنی کشور گفت: ما در حوزه معادن و صنایع معدنی، پیشرفت ها و دستاوردهاي

خوبی را داشتیم، در حوزه فولاد در رتبه...

به گزارش صنعت کار،علیرضا رزم حسینی در مراسم امضاء تفاهم نامه
مسئولیت هاي اجتماعی با شرکت فولاد سپید فراب کویر آران و
بیدگل با اشاره به ذخایر معدنی کشور گفت: ما در حوزه معادن و
صنایع معدنی، پیشرفت ها و دستاوردهاي خوبی را داشتیم، در حوزه
فولاد در رتبه دهم جهانی قرار داریم؛ ایران علاوه بر اینکه نفت خیز
است یک کشور معدن خیز نیز است و در اکثر استان ها و مناطق

 
مختلف کشور، معادن فلزي و غیرفلزي وجود دارد. 

 
اقدام مهم وزارت صمت در راستاي رفع موانع برون سازمانی در حوزه تولید 

وزیر صمت با تاکید بر عزم وزارت صمت در رفع موانع سرمایه گذاري، به تدوین بسته پیشنهادي در این خصوص براي سایر دستگاه
ها اشاره کرد و افزود: ان شاءاالله به زودي این بسته به تصویب دولت خواهد رسید و امیدواریم خیلی زود آثار اجرایی شدن آن را در

 
زمینه رونق تولید و افزایش سرمایه گذاري در کشور شاهد باشیم. 

 
شرکت هاي بزرگ اقتصادي، خیرین توسعه در کشور 

وي در خصوص تفاهم نامه مسئولیت هاي اجتماعی بیان داشت: مشارکت در این کار یک همت و کار ماندگار خواهد بود و با توجه به

 
اینکه این کار از سوي شرکت ها به صورت داوطلبانه انجام می شود می توان آن را یک اقدام خیرانه در حوزه توسعه توصیف کرد. 

 
مدیریت کسب و کار بومی با کمک شرکت هاي بزرگ 

رزم حسینی در ادامه صحبت هاي خود با توضیح اینکه در کشور ثروت وجود دارد اما به آموزش نیاز است تاکید کرد:مشاغل بومی و
محلی نباید از بین بروند، بلکه شرکت هاي بزرگ و داراي ظرفیت، به عنوان معین اقتصاد مقاومتی در هر منطقه، با ایجاد یک تیم

 
مطالعاتی، ظرفیت هاي کسب و کار بومی را در منطقه شناسایی می کنند و آن را مدیریت می کنند. 

وي با تاکید بر ضرورت توسعه متوازن در کشور ،تصریح کرد: براي اینکار از شرکت هاي توانمند به عنوان خیرین توسعه استفاده می

 
کنیم تا کارآفرین تربیت کنیم. 

رزم حسینی در ادامه ضمن بازدید از بخش هایی از این واحد تولیدي از محصولات جدید فولادي این شرکت (سیم لاستیک و



 
...)رونمایی کرد. 

همچنین عملیات اجرایی طرح فولاد آلیاژي، کلاف آلیاژي و بزرگترین تصفیه خانه پساب فولاد ایران با حضور وزیر صمت، نماینده

 
مردم کاشان، آران و بیدگل، استاندار اصفهان و مدیران وزارت صمت ،آغاز شد. 

گفتنی است شرکت فولاد سپید فراب کویر آران و بیدگل با سرمایه گذاري حدود 130 هزار میلیارد ریال و تولید انواع میلگرد موجب

 
ایجاد اشتغال براي 650 نفر در این منطقه شده است. 

 
بازدید از منطقه ویژه اقتصادي کاشان از دیگر برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت در این سفر خواهد بود. 

 
منبع: شاتا 

انتهاي پیام/



روابط عمومی پیشانی یک مجموعه است / باید روز به روز همدلی و هم بستگی
بین سرمایه عظیم نیروي انسانی بیشتر شود

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/03/02

پایگاه خبري معدن نیوز - نماینده مردم شهرستان مبارکه در هم اندیشی و تقدیر از مدیران گروه روابط عمومی فولاد مبارکه:
روابط عمومی پیشانی هر مجموعه است و اگر مسئولیت خود را به درستی انجام دهد، بسیاري از مشکلات درون سازمانی و

برون سازي رفع خواهد شد.

نوشته شده توسط: یکشنبه 2 خرداد 1400 - 11:09:07 23 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز - نماینده مردم شهرستان
مبارکه در هم اندیشی و تقدیر از مدیران گروه روابط عمومی
فولاد مبارکه: روابط عمومی پیشانی هر مجموعه است و اگر
مسئولیت خود را به درستی انجام دهد، بسیاري از مشکلات

 
درون سازمانی و برون سازي رفع خواهد شد. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز - نماینده مردم شهرستان مبارکه در هم
اندیشی و تقدیر از مدیران گروه روابط عمومی فولاد مبارکه:
روابط عمومی پیشانی هر مجموعه است و اگر مسئولیت خود را
به درستی انجام دهد، بسیاري از مشکلات درون سازمانی و برون

 
سازي رفع خواهد شد. 

صبح دیروزجلسه هم اندیشی و تقدیر از مدیران گروه روابط عمومی فولاد مبارکه به مناسبت گرامیداشت هفته روابط عمومی و
ارتباطات با شعار «روابط عمومی، پشتیبانی و تولید» با حضور دکتر صالحی نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی
و تعدادي از معاونین شرکت فولاد مبارکه اعم از معاون بهره برداري، معاون اجراي پروژه هاي توسعه فولاد مبارکه در شرکت فولاد

 
مبارکه برگزار شد. 

پروین صالحی نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی در این نشست صمیمی ضمن آرزوي توفیق و تبریک به همه
مدیران روابط عمومی فولاد مبارکه گفت: شما در جایگاه بسیار حساسی در مجموعه فولاد مبارکه قرار گرفته اید چرا که روابط عمومی
پیشانی هر مجموعه است و اگر روابط عمومی مسئولیت خود را به درستی انجام دهد، بسیاري از مشکلات درون سازمانی و برون

 
سازي رفع خواهد شد. 

وي افزود: بنده به شما بزرگواران افتخار می کنم که در عرصه تولید مشغول اداي مسئولیت هستید، زیرا همگی بر این باوریم، آنچه
باعث برون رفت کشور از معضلات و مشکلات اقتصادي می شود، مساله تولید و جهش تولید است که باعث می شود مشکل اصلی

 
ایران که اشتغال است در سایه جهش تولید و شرکتهاي تولیدي ما حل شود. 

وي ادامه داد: از فعالیت هاي روابط عمومی مجتمع فولادمبارکه چه مدیریت قبلی که آقاي ترابی حضور داشتند و چه مدیر جدید



روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه آقاي نباتی نژاد، کمال تشکر را دارم. زیرا وظیفه اطلاع رسانی و بعد رسانه اي که در مجتمع ها و

 
شرکتهاي تولیدي ما میگذرد، در سطح جامعه و براي مشخص شدن هویت مجموعه ها بسیار مفید است. 

نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: این درحالسیت که اگر در تمامی بخش ها، روند کار در خط
اعتدال نگه داشته شود؛ از همه چیز مصون خواهیم بود چراکه رعایت اعتدال حتی در زندگی فردي ما نیز باعث جذب برکت و

 
موفقیت می شود. 

نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه براي فعالان روابط عمومی در مجموعه فولادمبارکه آرزوي
موفقیت دارد، در ادامه افزود: آنچه که برکت را به سمت ارگان هاي مختلف کشور ما به ویژه کار آفرینان و شرکتهاي تولیدي جذب
می کند، تجهیزات و امکانات نیست؛ در واقع سرمایه هر شرکتی نیروي انسانی آن شرکت است و ما باید سعی کنیم اقدامات و فعالیتها
را در جهتی به پیش ببریم که روز به روز این همدلی ها و هم بستگیها بین سرمایه عظیم نیروي انسانی محقق شود زیرا در این
صورت از برکات خداوند هم بهره خواهیم برد و در سراسر کشور، تولیدکنندگان با حواشی کمتري کار خود را در مسیر درست ادامه

 
خواهند داد. 

و شهرستان گیلانغرب واقع شده و این استان یکی از مناطق معدنی کشور محسوب می شود.



طی هشت سال گذشته با پرداخت تسهیلات رخ داد ؛ 20 هزار
مددجوي بهزیستی مازندران صاحب شغل شدند

طی هشت سال گذشته با پرداخت تسهیلات رخ داد ؛ 20 هزار مددجوي
بهزیستی مازندران صاحب شغل شدند

منبع: مازنی خبرشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/03/02

معاون مشارکت هاي مردمی، مراکز غیردولتی، توانمندسازي و مسکن بهزیستی مازندران گفت که طی هشت سال گذشته با
پرداخت تسهیلات براي 19 هزار و 23 5 مددجوي این نهاد در استان شغل ایجاد شده است. نورالدین علاءالدینی افزود که براي ایجاد

 
این تعداد شغل مبلغ 2 هزار و 654 میلیارد و 700 میلیون ریال تسهیلات اشتغالزایی (...) 

معاون مشارکت هاي مردمی، مراکز غیردولتی، توانمندسازي و
مسکن بهزیستی مازندران گفت که طی هشت سال گذشته با
پرداخت تسهیلات براي 19 هزار و 23 5 مددجوي این نهاد در

 
استان شغل ایجاد شده است. 

نورالدین علاءالدینی افزود که براي ایجاد این تعداد شغل مبلغ 2 هزار و 654 میلیارد و 700 میلیون ریال تسهیلات اشتغالزایی به

 
مددجویان پرداخت شده است. 

وي ، میزان تعهد اشتغال بهزیستی مازندران از زمان فعالیت دولت و تدبیر و امید را 15 هزار و 111 شغل عنوان کرد و گفت که در

 
این مدت با تلاش هاي صورت گرفته شاهد افزایش 110 درصدي تعهدات ب.ئخ تیک. 

علاء الدینی تعهد اشتغال بهزیستی مازندران در سال گذشته ر ا هم 2 هزار و 745 مورد عنوان کرد و افزود که با پرداخت 920

 
میلیارد ریال اعتبار، پارسال براي 2 هزار و 921 مددجوي زیرپوشش استان شغل فراهم شد. 

وي بیشترین میزان اشتغالزایی براي مددجویان در هشت سال گذشته را مربوط به سال 98 برشمرد و تعداد شغل هاي ایجاد شده را

 
هم 2 هزار و 847 مورد اعلام کرد. 

این مسئول کمترین میزان اشتغال ایجاد شده در این دت را هم مربوط به سال 92 با یکهزار و 654 نفر دانست و گفت : بیشترین

 
میزان اشتغال ایجاد شده در بخش هاي کشاورزي، دامداري و مشاغل خانگی بوده است. 

 
وي رتبه مازندران را در جذب اعتبارات اشتغالزایی و ایجاد شغل براي مددجویان در سطح کشور پنجم اعلام کرد. 

معاون توانمندسازي و مسکن بهزیستی مازندران، میزان تعهد امسال این نهاد براي ایجاد اشتغال ویژه مددجویان زیرپوشش را 2 هزار

 
و 910 شغل با یکهزار و 400 میلیارد ریال اعتبار اعلام کرد . 

علاءالدینی با بیان اینکه با هدف ایجاد اشتغال براي مددجویان زیرپوشش بهزیستی، مشوق هایی براي کارفرمایان از جمله پرداخت
500 میلیون ریال تسهیلات قرض الحسنه ي براي به کارگیري هر مددجو در نظر گرفته شده است، افزود: هر کارفرما می تواند تا

سقف 20 میلیارد ریال از تسهیلات قرض الحسنه براي به کارگیري مددجویان استفاده کند. 



وي پیش بینی کرد که سقف پرداخت تسهیلات قرض الحسنه براي کارفرمایانی که از هر مددجوي بهزیستی استفاده کنند در سال

 
جاري با کارمزد چهار درصد، به 700 میلیون ریال افزایش یابد. 

معاون بهزیستی مازندران گفت که با بررسی هایی که از سه سال گذشته تاکنون صورت گرفت، 60 درصد اشتغال ایجاد شده ویژه
مددجویان زیرپوشش بهزیستی مازندران پایدار بوده است و این امر علاوه بر بهبود وضع معیشتی خانوارها، کمک شایانی به رونق تولید

 
کرده است. 

وي ارائه جواز کسب را شرط لازم براي دریافت تسهیلات اشتغالزایی عنوان و بر لزوم همکاري و هماهنگی بیشتر دستگاه هاي اجرایی

 
براي تسهیل گري و کاهش بوروکراسی اداري با هدف کمک به توانمندسازي جامعه هدف بهزیستی تاکید کرد. 

علاءالدینی، تامین ضامن را یکی از عمده مشکلات فراروي مددجویان زیرپوشش براي دریافت تسیهلات اشتغالزایی اعلام کرد و گفت
که مددجویانی که قصد استفاده از اینگونه تسهیلات را دارند، باید ظرف یک ماه نسبت به معرفی ضامن به بانک هاي عامل اقدام

 
کنند. 

بهزیستی مازندران 460 هزار مددجو را زیر پوشش است که از این تعداد حدود 60 هزار نفر مستمري دریافت می کنند و بقیه از دیگر
خدمات بهزیستی بهره مند هستند.


























